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Αθήνα, σήµερα στις 7 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Αντιπρόεδρος
της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Εσωτερικών, Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυ-
νας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υγείας, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερι-
κών, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οι Υπουργοί Επικρα-
τείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών και
Εσωτερικών καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού κατέθεσαν στις 6 Σεπτεµβρίου του τρέχοντος έτους σχέδιο
νόµου µε θέµα: «Νέο πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντρο-
φιάς - Πρόγραµµα «ΑΡΓΟΣ» και λοιπές διατάξεις Υπουργείο
Εσωτερικών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξης της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ενί-
σχυση διαφάνειας και λογοδοσίας σε θεσµικούς φορείς της Πο-
λιτείας, αποκατάσταση της ακεραιότητας του Ενιαίου Συστή-
µατος Κινητικότητας και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσω-
τερικών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 2 Σεπτεµβρίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Ως προς την οργάνωση της συζήτησης προτείνεται µε
φυσική παρουσία να συµµετέχουν οι εισηγητές, ειδικοί αγορητές
και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ένας κύκλος κατά προτε-
ραιότητα που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβου-
λευτική Οµάδα και ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την
εξής αναλογία: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το ΚΚΕ, ένας από
την Ελληνική Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25. Με υπηρεσία τηλε-
διάσκεψης πλατφόρµα Webex ή και µε φυσική παρουσία προτεί-
νεται, επίσης, ένας δωδεκαµελής κύκλος οµιλητών µε την ίδια
ως άνω αναλογία. Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί
από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές.

Συµφωνεί το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-

τίνος Κυρανάκης για δεκαπέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Το σηµερινό νοµοσχέδιο ανήκει σε µια ευρύτερη στρατηγική

της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για την ενίσχυση της
διαφάνειας στη χώρα µας και αυτό φάνηκε από το πρώτο νοµο-
σχέδιο που ψήφισε η παράταξή µας ήδη από τον Ιούλιο 2019,
όταν θεσπίστηκε µε το πρώτο εκείνο νοµοσχέδιο η Εθνική Αρχή
Διαφάνειας, η οποία εδώ και δύο χρόνια κάνει ό,τι µπορεί για να
ενισχύσει τη διαφάνεια στη χώρα µας. 

Και νοµίζω έχει µια αξία να πάµε να δούµε τι έγινε τα τελευταία
δέκα χρόνια σε αυτόν τον τοµέα, στον τοµέα της διαφθοράς και
της διαφάνειας, εδώ στην Ελλάδα. Το 2012, λοιπόν, η Κυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας παρέλαβε την Ελλάδα στην 94η θέση στον
διεθνή δείκτη διαφάνειας CPI. Το 2015 όταν και παρέδωσε την
εξουσία στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ η χώρα µας ήταν στην πεν-
τηκοστή όγδοη θέση, δηλαδή µέσα σε δυόµισι µόλις χρόνια έγινε
µία πρόοδος τριάντα έξι ολόκληρων θέσεων βελτίωσης της Ελ-
λάδας στον τοµέα της διαφάνειας. Μετά ανέλαβε την εξουσία ο
ΣΥΡΙΖΑ. Η χώρα κύλησε και πάλι στη θέση 37, δηλαδή σχεδόν
δέκα θέσεις χειρότερα από την επίδοση που είχε όταν ανέλαβε
την εξουσία, και το 2020, δηλαδή µία χρονιά µετά την ανάληψη
της εξουσίας από τη Νέα Δηµοκρατία, η χώρα είναι και πάλι στη
θέση 59. Είναι ακριβώς στο σκορ του µέσου όρου, στο σκορ πε-
νήντα σε αυτόν τον δείκτη διεθνούς διαφάνειας κάτι το οποίο
προφανώς είναι µια πρόοδος σε σχέση µε αυτά τα οποία µας πα-
ρέδωσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν µπορεί να µας ικανοποιεί.
Δεν µας ικανοποιεί η χώρα µας να είναι στον µέσο όρο. Θέλουµε
η Ελλάδα να είναι µια χώρα πρότυπο σε κάθε τοµέα. Έτσι λοιπόν
πρέπει να συνεχίσουµε τη δουλειά ώστε η διαφάνεια στη χώρα
µας να γίνει πιο διακριτή και να εµπεδωθεί από φορείς, θεσµούς
και τους ίδιους τους πολίτες. 

Άρα, λοιπόν, τι ερχόµαστε και κάνουµε σήµερα; Ερχόµαστε
και κάνουµε ένα ακόµη βήµα προς αυτή την κατεύθυνση, ένα
ακόµη βήµα για τη βελτίωση της θέσης της χώρας µας στην κα-
τάταξη διεθνούς διαφάνειας. Και είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
πολλές φορές αποτελεί αντικείµενο ανεπίσηµων συζητήσεων
εδώ και χρόνια στη χώρα µας και οι περισσότεροι στην Ελλάδα
που εµπλέκονται σε αυτή τη συζήτηση λένε «µα, σιγά, αυτά δεν
πρόκειται να γίνουν ποτέ. Να ρυθµιστεί σε µια χώρα όπως η Ελ-
λάδα ένας τέτοιος χώρος όπως το lobbying;». Κι όµως έρχεται
µε θάρρος, έρχεται µε γενναιότητα ο Υπουργός Εσωτερικών κ.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Βορίδης και φέρνει ένα νοµοσχέδιο απλό και λιτό, που αποτελεί
το πρώτο βήµα, για να µπορέσουµε να βάλουµε ένα πλαίσιο νο-
µοθετικό και περιορισµούς στη δραστηριότητα των εκπροσώπων
επιρροής, έτσι όπως περιγράφονται στο νοµοσχέδιο. 

Για πρώτη φορά, λοιπόν, περιγράφεται ακριβώς ποιος και
ποιοι µπορούν να ασκήσουν αυτή τη δραστηριότητα. Για πρώτη
φορά δηµιουργείται ένα διαφανές µητρώο στο οποίο θα εγγρά-
φονται όσοι θέλουν να ασκήσουν επιρροή, να µπουν στο πεδίο
άσκησης επιρροής, να γίνουν εκπρόσωποι συµφερόντων. Αυτοί
οι άνθρωποι θα πρέπει να δηλώνουν ετησίως το πεδίο δραστη-
ριότητάς τους, µε µια σειρά από υποχρεώσεις, τις οποίες θα
ελέγχει η Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Αυτή η ετήσια έκθεση θα έρ-
χεται και στη Βουλή, ώστε να µπορεί και το Εθνικό Κοινοβούλιο
να έχει λόγο πάνω σε αυτή τη δραστηριότητα, και σίγουρα έρ-
χεται να ρυθµίσει έναν χώρο ο οποίος µέχρι τώρα λειτουργούσε
στο γκρίζο, λειτουργούσε στη σκιά. 

Όλοι συµφωνούµε -νοµίζω ότι αυτό φάνηκε από τις επιτροπές,
κύριε Υπουργέ- ότι επιτέλους πρέπει να ρυθµιστεί. Το πώς ακρι-
βώς θα ρυθµιστεί, το τι ακριβώς θα δουλέψει και τι δεν θα δου-
λέψει, πεδίο δόξης λαµπρόν να το δούµε και στην πράξη. 

Όµως είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας η οποία, απο-
φασισµένη στον αγώνα υπέρ της διαφάνειας, έρχεται και κάνει
ένα ακόµη βήµα για να βάλει περιορισµούς και ρυθµίσεις σε έναν
γκρίζο χώρο όπως το lobbying. Κι αυτό συµβαίνει, γιατί δεν θέ-
λουµε να είναι ένας γκρίζος χώρος. Θέλουµε να βλέπουµε την
ουσία πίσω από κάθε τέτοια πράξη, πίσω από κάθε τέτοιο νοµο-
θέτηµα. 

Ακούστηκε, για παράδειγµα, στην επιτροπή µας, αν δεν κάνω
λάθος από τον Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, ότι στις Βρυξέλλες έχουν δαπανηθεί τα τελευταία χρόνια
δεκάδες εκατοµµύρια. Νοµίζω, κύριε συνάδελφε, ότι είχατε ανα-
φέρει κι έναν αριθµό γύρω στα 100 εκατοµµύρια, αν δεν κάνω
λάθος. 

Γιατί συµβαίνει αυτό; Πάµε να δούµε λίγο την ουσία. Υπάρχουν
άνθρωποι οι οποίοι θέλουν να πετάξουν λεφτά σε αυτόν τον
τοµέα δραστηριότητας; Υπάρχουν ενώσεις, σύλλογοι, που χρη-
σιµοποιούν το lobbying, πέρα από επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν
τα συµφέροντά τους και οι ενώσεις επιχειρήσεων έχουν κι αυτές
τα δικά τους. Υπάρχουν όµως συνδικάτα, ενώσεις, σύλλογοι, που
επίσης χρησιµοποιούν το lobbying στην Ουάσιγκτον, στις Βρυ-
ξέλλες ή όπου αλλού χρησιµοποιείται; Ναι υπάρχουν. Γιατί το κά-
νουν; Διότι έχουν καταλάβει ότι είναι πιο αποτελεσµατικός τρό-
πος άσκησης πίεσης από µια πορεία, µια διαδήλωση, όπου θα
µπουν οι αναρχικοί και θα τα σπάσουν όλα, απλά για να ασκή-
σουν κι αυτοί µε τον τρόπο τους µια πίεση. Κάποιοι σε αυτόν τον
πλανήτη έχουν καταλάβει ότι αν οργανώσουν τη δραστηριότητά
τους και βάλουν σε µια σειρά τα αιτήµατά τους, ώστε να µπο-
ρούν µε ρεαλιστικό και θεσµικό τρόπο να τα καταφέρουν, ίσως
και αυτός ο τρόπος να µπορεί να φέρνει ένα καλύτερο αποτέλε-
σµα. 

Άρα, λοιπόν, τι ερχόµαστε και ρυθµίζουµε εδώ; Ρυθµίζουµε
έναν τοµέα όπου η οποιαδήποτε ένωση, ο οποιοσδήποτε σύλλο-
γος στη χώρα µας θα µπορεί πλέον µε νόµιµο και ξεκάθαρο
τρόπο να συναντηθεί µε τον φορέα ο οποίος έχει την εξουσία να
πάρει µια απόφαση, να ψηφίσει ένα νοµοθέτηµα, να βάλει µια
υπογραφή στο αίτηµά τους και αυτό να γίνει µε διαφανή τρόπο
και ξεκάθαρο και προσβάσιµο από τους πολίτες ως προς την
πληροφορία. Έτσι λοιπόν, ο εκάστοτε Υπουργός θα µπορεί να
έχει όλα τα επιχειρήµατα στη διάθεσή του και άρα θα µπορεί να
αποφασίσει δίκαια, βλέποντας όλους τους φορείς, ακούγοντας
όλες τις απόψεις, το τι είναι δίκαιο και τι είναι σωστό να γίνει και
να ψηφιστεί.

Έρχεται το νοµοσχέδιο αυτό και βάζει µια σειρά από προϋπο-
θέσεις και περιορισµούς για το ποιος µπορεί να ασκήσει αυτή τη
δραστηριότητα, ώστε να µην µπορεί ο οποιοσδήποτε, αλλά να
υπάρχουν σαφείς διαχωριστικές γραµµές, ώστε να µη συνεχί-
σουµε να λειτουργούµε σαν ξέφραγο αµπέλι.

Ρυθµίζει, επίσης, το νοµοσχέδιο και την πολιτική δώρου και,
µάλιστα, µας ενηµέρωσε ο Υπουργός ότι στις διατάξεις του δεύ-
τερου κεφαλαίου του νοµοσχεδίου για την πολιτική δώρου προς
τους δηµόσιους φορείς ενεπλάκη και η Προεδρία της Δηµοκρα-

τίας, την οποία ευχαριστούµε πολύ. Για ποιον λόγο το έκανε
αυτό; Διότι πρέπει και αυτό να λειτουργεί µε ξεκάθαρο τρόπο
στη χώρα µας. Άρα λοιπόν οποιοδήποτε δώρο στο πλαίσιο της
εθιµοτυπίας και της ευγένειας, που ούτως ή άλλως γίνεται, από
δω και πέρα θα δίδεται στους αρµόδιους φορείς και αν ξεπερνά
την αξία των διακοσίων ευρώ θα περνά στην κυριότητα του ελ-
ληνικού δηµοσίου, του ελληνικού λαού. Δεν θα έχει, δηλαδή,
προσωποπαγή χαρακτήρα. 

Στο τρίτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου ερχόµαστε και ρυθµί-
ζουµε διατάξεις για την πολυσυζητηµένη κινητικότητα στο ελλη-
νικό δηµόσιο και η αλήθεια είναι ότι τελευταία χρόνια, αγαπητοί
συνάδελφοι, έχουµε δει ένα πάρτι παρεκκλίσεων από τον νόµο
που ψήφισε ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016 για την κινητικότητα, ο
οποίος έθετε ένα πλαίσιο, και αυτό το πλαίσιο παραβιάστηκε δια-
κόσιες εξήντα εννέα φορές, µε διακόσιες εξήντα εννέα παρεκ-
κλίσεις. Με άλλα λόγια, ό,τι βόλευε τον κάθε φορέα ερχόταν και
το θέσπιζε µε µια παρέκκλιση εδώ στη Βουλή και αναιρούσε ξανά
και ξανά και ξανά τον ίδιο του τον νόµο. 

Και η δική µας η Κυβέρνηση έχει ψηφίσει κάποιες παρεκκλί-
σεις. Ερχόµαστε όµως και ξεκινάµε από µηδενική βάση, ώστε να
µπορέσει η κινητικότητα στο δηµόσιο να λειτουργήσει πιο ορθο-
λογικά, να λειτουργήσει πιο σωστά, και οι πραγµατικές ανάγκες,
οι πάγιες και πραγµατικές ανάγκες του δηµοσίου να µπορούν να
εξυπηρετούνται µε δηµοσίους υπαλλήλους οι οποίοι πραγµατικά
θα είναι στις θέσεις που είναι χρήσιµοι και στις οποίες επιθυµούν
να είναι. Γι’ αυτό, λοιπόν, τους δίνουµε τη δυνατότητα, µέσα σε
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, να επιλέξουν αν η οργανική
τους θέση θέλουν να είναι εκεί που έχουν αποσπαστεί ή αν θέ-
λουν να επιστρέψουν στην οργανική τους θέση, όπως ορίζεται
από την αρχική τους πρόσληψη. 

Άρα, λοιπόν, ένα σύντοµο νοµοσχέδιο, µε λιτές -το επαναλαµ-
βάνω- και ξεκάθαρες διατάξεις, έρχεται και ρυθµίζει αυτόν τον
δύσκολο τοµέα για τη δηµόσια συζήτηση. Ήταν δύσκολος, γιατί
κανείς µέχρι τώρα δεν ήθελε να τον αγγίξει, κανείς µέχρι τώρα
δεν είχε τη διάθεση, τη θέληση, τη βούληση να τον αγγίξει και
να τον ρυθµίσει, ενώ ήξερε ότι συµβαίνει, ενώ όλοι ξέραµε ότι
υπάρχει αυτή η δραστηριότητα στην Ελλάδα, όπως και σε άλλες
χώρες. 

Προσπαθούµε ως Κυβέρνηση να κάνουµε τη χώρα µας πιο
διαφανή, γιατί δεν δεχόµαστε, συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, να
βλέπουµε τη χώρα µας να είναι πίσω στη διεθνή κατάταξη της
διαφάνειας από χώρες του πρώην κοµµουνιστικού µπλοκ, που
ξέρουµε το επίπεδο διαφθοράς που επικρατεί σε αυτές τις
χώρες. Δεν δεχόµαστε να είναι η χώρα µας πίσω από την Κούβα,
που όλοι γνωρίζουµε µε ποιες πρακτικές γίνεται η διακυβέρνηση
σε αυτή τη χώρα. 

Δεν δεχόµαστε ακόµα κι από χώρες που κατακρίνετε πρώτα
εσείς. Το 2018, όταν φτάσαµε στο χειρότερο σηµείο επί διακυ-
βέρνησής σας, όταν χάσαµε δέκα θέσεις στη Διεθνή Διαφάνεια,
ήµασταν πίσω και από την Ουγγαρία του κ. Όρµπαν, που εσείς
κατηγορείτε τόσο πολύ, που εσείς έχετε στοχοποιήσει, έχετε δαι-
µονοποιήσει περίπου. Και κατάφερε η κυβέρνησή σας να φέρει
τη χώρα µας πίσω και από την Ουγγαρία, και από τη Ρουµανία
και από την Κούβα. 

Η Ελλάδα σήµερα είναι πάνω από αυτές χώρες. Όµως επανα-
λαµβάνω ότι έχουµε ακόµα αρκετό δρόµο να διανύσουµε, ώστε
να µπορούµε να πούµε ότι η χώρα µας είναι πρότυπο διαφάνειας
πανευρωπαϊκά και παγκοσµίως.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Κυρανάκη, και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κωνσταντίνος
Ζαχαριάδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Κυρανάκη, σας ευχαριστώ από καρδιάς, διότι µέσα σε

λίγα λεπτά ανατρέψατε όλο το σχέδιο οµιλίας το οποίο προετοί-
µαζα αυτές τις µέρες. 

Νοµίζω ότι µετά και τη σηµερινή σας οµιλία και αυτό το οποίο
βιώνουµε στην Ελλάδα τους τελευταίους είκοσι πέντε µήνες πρέ-
πει να φτιάξουµε ένα νέο πολιτικό λεξικό για να µπορούµε να συ-
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νεννοούµαστε. Το πρώτο λήµµα θα είναι η λέξη διαφάνεια. Με τι
θα είναι ισοδύναµο; Θα είναι ισοδύναµο µε τη διακυβέρνηση Μη-
τσοτάκη. Το δεύτερο λήµµα θα είναι η λέξη µετριοπάθεια. Με τι
θα είναι ισοδύναµο; Θα είναι ισοδύναµο µε τον κ. Βορίδη και µε
τον κ. Πλεύρη. Στο τρίτο λήµµα θα βάλουµε τη λέξη προοδευτικό
κόµµα. Με τι θα είναι ισοδύναµο; Θα είναι ισοδύναµο µε τη Νέα
Δηµοκρατία. Μπορούµε να συνεχίσουµε να γράφουµε λήµµατα
κενού περιεχοµένου, λέξεις, επικοινωνιακές φωτοβολίδες.

Είµαστε, λοιπόν, κύριε Κυρανάκη, στην Ελλάδα το 2021 και θυ-
µόµαστε όλοι τι γινόταν τα προηγούµενα χρόνια. Σας το είπα και
στην επιτροπή. Παρ’ όλο που είµαστε σε µια γενιά κοντά ηλι-
κιακά, δεν ακούτε. Σας είπα για τον δείκτη CPI. Ο δείκτης CPI
δεν αποτυπώνει µετρήσιµα µεγέθη, κύριε Κυρανάκη. Αποτυπώνει
αίσθηση. Το ότι αλλάζει η αίσθηση σε µία χώρα δεν σηµαίνει ότι
αλλάζει και η πραγµατικότητα σε µία χώρα. Και αυτό θα το δείτε
σε πάρα πολύ λίγες, όχι βδοµάδες, αλλά µέρες µε το θέµα της
ακρίβειας. 

Εσείς, κύριε Κυρανάκη, και η Κυβέρνησή σας, κύριε Βορίδη,
είχε καλλιεργήσει την άποψη ότι στη χώρα η οικονοµία θα πηγαί-
νει «βζιν». Αυτό, λοιπόν, που θα πάει «βζιν» τις επόµενες µέρες
θα είναι η τιµή στο πετρέλαιο, στο φυσικό αέριο, στο ηλεκτρικό
ρεύµα. Εκεί θα πάνε οι τιµές «βζιν». Κι εµείς σας τα λέγαµε αυτά
από τον Μάιο. Ο κ. Χαρίτσης σας έκανε ερώτηση τον Ιούλιο και
δεν απαντήσατε. Και τώρα, έρχεστε και λέτε ότι θα πάρετε µέτ-
ρα. Για να δούµε, τι µέτρα θα πάρετε. 

Πάντως, πήρατε µέτρα εκεί που είχατε δυνατότητα να παρεµ-
βείτε και να αυξήσετε τον κατώτατο µισθό µε βάση το προεκλο-
γικό σας πρόγραµµα, δώσατε 0% αύξηση για το 2021 και 2%
αύξηση για το 2022. Και όλα αυτά, γιατί αυτή είναι η πολιτική του
σούπερµαν κ. Χατζηδάκη. Περνάει από το Υπουργείο Ενέργειας;
Καταστρέφει την αγορά ενέργειας και πηγαίνουν 50% οι τιµές
πάνω. Πάει στο Υπουργείο Εργασίας; Ιδιωτικοποιεί την επικου-
ρική ασφάλιση, παγώνει και χαµηλώνει την πραγµατική αγορα-
στική αξία των πολιτών. 

Άρα, λοιπόν, το τέταρτο λήµµα στο λεξικό πρέπει να είναι η
έννοια του µεταρρυθµιστή, δηλαδή πώς µπορείς να τσακίσεις µια
πραγµατική έννοια µε πραγµατικά θετικό περιεχόµενο. 

Αν κατάλαβα καλά, κύριε Κυρανάκη, από την οµιλία σας, κα-
ταλαβαίνω ότι σήµερα µε εισηγητή της Πλειοψηφίας εσάς και
τον κ. Βορίδη από την Κυβέρνηση νοµοθετούµε κάτι το οποίο
είναι ένας καλύτερος τρόπος από το να κάνουν οι άνθρωποι πο-
ρείες, να διαδηλώνουν, να οργανώνουν τα συµφέροντα και να
πηγαίνουν οι κοινωνίες καλύτερα. Φαντάζοµαι, λοιπόν, πώς θα
ήταν ο κόσµος στον οποίο ζούµε. 

Διότι για να έχουµε σήµερα Κοινοβούλιο, κύριε Κυρανάκη, και
να είστε εσείς και εγώ Βουλευτής και να φοράµε σακάκια, κου-
στούµια, ωραία παπούτσια κάποιοι άνθρωποι έκαναν επαναστά-
σεις. Αυτά εδώ που ζούµε εδώ δεν ήταν τα δεδοµένα. Αυτά εδώ
είναι προϊόν επαναστάσεων, προϊόν αγώνων, προϊόν αίµατος,
προϊόν κοινωνικών συγκρούσεων, διακόσια και διακόσια πενήντα
χρόνια πριν. Αυτή ήταν η Γαλλική Επανάσταση. Αυτοί ήταν οι
αγώνες στο Σικάγο. Αυτός ήταν ο Μάης του ’68. Αυτή ήταν η µε-
γάλη Σοβιετική Επανάσταση. Έτσι διαµορφώθηκε ο σύγχρονος
κόσµος στον οποίο ζούµε, κύριε Κυρανάκη, και όχι µε lobbying.
Και αυτή είναι µία αναντίρρητη ιστορική πραγµατικότητα που
όλοι πρέπει να την κατανοούµε ως τέκνα αυτών των µεγάλων
ιστορικών, πολιτικών και κοινωνικών τοµών. 

Υπάρχει ανάγκη να έχουµε πλαίσιο για το lobbying στην Ελ-
λάδα; Βεβαίως. Αντιµετωπίζεται το πρόβληµα µε το νοµοθέτηµα
το οποίο φέρνει ο κ. Βορίδης; Όχι. Εµείς δεν σας εγκαλούµε,
κύριε Βορίδη, γιατί φέρνετε πλαίσιο για το lobbying, αλλά µε
βάση αυτά τα οποία ακούσαµε και από τους φορείς. Κάνετε για
άλλη µία φορά, σε άλλο ένα νοµοθέτηµα, µια τροµακτική προ-
χειροδουλειά, ένα γονατογράφηµα, ένα πράγµα, το οποίο είναι
χωρίς µέση και τέλος, ένα πράγµα που ήδη οι πραγµατικοί λοµ-
πίστες που διαµορφώνουν πολιτικές επιρροές, επιχειρηµατικό-
τητα, δραστηριότητα µε τον νοσηρό τρόπο το έχουν δει, το
έχουν διαβάσει και το έχουν αποδοµήσει και το συζητάνε κιόλας
µεταξύ τους και γελάνε. Δεν σας ενοχλεί αυτό ως Υπουργό; Δεν
σας ενοχλεί να εισηγείστε ένα τόσο διάτρητο νοµοσχέδιο;

Έχουµε, λοιπόν, δεκατρία άρθρα µε γενικότητες. Με µια πρώ-

τη καταγραφή, βεβαίως, αυτό είναι θετικό και είναι µία βάση. Οι
επόµενες κυβερνήσεις που θα έχουν µεγαλύτερη τόλµη και µε-
γαλύτερη αποφασιστικότητα από εσάς θα πάνε παρακάτω.
Όµως, γιατί όλα εσείς και ο κ. Μπίνης. Κοινοβούλιο δεν υπάρχει;
Δεν µπορεί, θα είναι µερικοί από τους εκατόν πενήντα οκτώ Βου-
λευτές σας που θα έχουν µελετήσει το γερµανικό σύστηµα. Στη
Γερµανία εµπλέκεται και το Κοινοβούλιο. Πάρτε µια ιδέα, ακόµη
και αν δεν το κάνουµε σήµερα, να το κάνουµε σ’ ένα επόµενο νο-
µοσχέδιο. Αυτή είναι η πραγµατική διαφάνεια και η πραγµατική
λογοδοσία. Εδώ είναι οι αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού. Εσείς
είστε τοποθετηµένος Υπουργός, εκλεγµένος Βουλευτής, από
τους λίγους βέβαια σε αυτή την Κυβέρνηση, αλλά εν πάση περι-
πτώσει, αυτό είστε. Ο κ. Μπίνης είναι ένας φίλος του κ. Μητσο-
τάκη και δικός σας εσχάτως από τότε που ήταν στο Υπουργείο
Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Πού είναι ο έλεγχος του Κοινοβου-
λίου σ’ αυτά; Γιατί στη Γερµανία επιλέγουν αυτόν τον τρόπο και
όχι διαφορετικό; 

Βάζετε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έχει ενδιαφέρον και
το φορτώνετε µε πολλά άρθρα για την κινητικότητα. Γιατί το κά-
νετε αυτό, κύριε Βορίδη; Τι από τα δύο, πραγµατικά, δεν θέλετε
να συζητήσουµε; Δεν θέλετε να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο για
το lobbying ή τις αλλαγές που κάνετε στην κινητικότητα; Πόσο
αισθάνεστε ότι µπορείτε να συνεχίζετε να παίζετε και να ταλαι-
πωρείτε το δηµόσιο και τους δηµόσιους λειτουργούς;

Σας έβλεπα προχθές σε µία συνέντευξή σας. Σας ρωτούσαν
αν έχετε εικόνα για το ποσοστό του εµβολιασµού των δηµοσίων
υπαλλήλων και για το πλήρες οργανόγραµµα, σε σχέση µε την
πανδηµία, την τηλεργασία κ.λπ.. Προς τιµήν σας, είπαµε την αλή-
θεια. Είπατε ότι δεν το ξέρετε και ότι θα το ψάχνατε τις επόµενες
µέρες. 

Εγώ, λοιπόν, σας ρωτώ από Βήµατος Βουλής: Είµαστε στο
πρώτο δεκαήµερο του Σεπτέµβρη. Πόσοι δηµόσιοι υπάλληλοι
έχουν εµβολιαστεί; Τι πρόνοιες υπάρχουν; Ποιο είναι το κακό σε-
νάριο; Με ποια σχέδια ετοιµάζεται να λειτουργήσει το δηµόσιο
τις επόµενες µέρες; Στα σχολεία είπαν. Δεν έκαναν τίποτα δύο
χρόνια για να ανοίξουν τις αίθουσες κ.λπ.. Όµως, είπαν: τόσα
κρούσµατα, τόσοι σε έναν χώρο κ.λπ..

Εγώ έχω καθηµερινά καταγγελίες για ανθρώπους οι οποίοι
στοιβάζονται στα γραφεία, είναι ο ένας πάνω στον άλλον και δεν
υπάρχει κάποια οδηγία από πάνω µέχρι κάτω για το τι πρέπει να
γίνει. Δεν θεωρείτε ότι σ’ αυτό έχετε αργήσει παραδειγµατικά;
Σας ρώτησε η κ. Λιακούλη: Πόσοι είναι αυτοί οι οποίοι επηρεά-
ζονται από τη διαδικασία των µετατάξεων; Δεν απαντήσατε. Ε-
µείς καταγγείλαµε ότι αυτή η ρύθµιση είναι φωτογραφική. Γιατί
δεν τον προσδιορίζετε πλήρως; Γιατί αφήνετε µονίµως µία ασά-
φεια και ένα νεφέλωµα αναφορικά µε αυτά τα ζητήµατα;

Καταγγείλαµε επίσης ότι πρέπει να σταµατήσει αυτή η ιστορία
µε το δικαίωµα υπογραφής σε συµβασιούχους οι οποίοι δεν είναι
µόνιµοι, διότι αυτό δείχνει ότι δεν έχετε εµπιστοσύνη στη δηµό-
σια διοίκηση. Γιατί δεν αποσύρετε, κύριε Βορίδη, αυτή τη διά-
ταξη; Ως πότε το δηµόσιο θα λειτουργεί µε bypass διαδικασίες
και µε την ευθύνη να πηγαίνει σε µετακλητούς, οι οποίοι πολλές
φορές δεν έχουν την εµπειρία που θα έπρεπε και την κατάρτιση
και απλώς πιέζονται από τους πολιτικούς προϊσταµένους για να
βάλουν µια υπογραφή και να τελειώνουν; Άρα, λοιπόν, εµείς εί-
µαστε απολύτως ξεκάθαροι στο πώς πρέπει να λειτουργούν τα
πράγµατα.

Το Vouliwatch και η διεθνής διαφάνεια έκαναν κατά την άποψή
µας προτάσεις οι οποίες µπορούν έστω και τώρα να υιοθετηθούν
και ν’ αλλάξουν τον τρόπο µε τον οποίον νοµοθετείτε και να είναι
µια καλή αρχή για την επόµενη µέρα.

Για παράδειγµα, είναι δυνατόν να µην υπάρχει καταγραφή της
κάθε συνάντησης ανάµεσα στα θεσµικά όργανα και τους εκπρο-
σώπους συµφερόντων; Είναι δυνατόν να µην καταγράφεται η
χρονική περίοδος που έγιναν οι συναντήσεις; Είναι δυνατόν να
µην υπάρχει το πεδίο της πολιτικής, αλλά και το συγκεκριµένο
θέµα της κάθε συνάντησης; Είναι δυνατόν να µην είναι πλήρως
καταγεγραµµένο το ονοµατεπώνυµο των εκπροσώπων συµφε-
ρόντων που ήταν παρόντες στη συνάντηση; Είναι δυνατόν να µην
υπάρχει η καταγραφή του ονόµατος του πελάτη, είτε είναι φυ-
σικό είτε είναι νοµικό πρόσωπο, που εκπροσωπεί συµφέροντα,
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τη θέση και το θεσµικό όργανο που κατέχει µε τον οποίο συναν-
τήθηκε ο εκπρόσωπος των συµφερόντων; Είναι δυνατόν να µην
υπάρχει καταγεγραµµένος ένας προϋπολογισµός για τις δράσεις
της άσκησης επιρροής;

Όλα αυτά µπορείτε να διορθώσετε και τώρα. Και, πραγµατικά,
εάν γίνει αυτό, εµείς µπορούµε να µετατοπιστούµε, διότι ξέρετε
τη θέση τη δική µας. Και έχω προσπαθήσει πολλές φορές να σας
την εξηγήσω. Και δεν πιστεύω ότι δεν την καταλαβαίνετε. Την κα-
ταλαβαίνετε. Είστε πολύ ευφυής άνθρωπος. Δείχνετε ότι δεν θέ-
λετε να την καταλάβετε, διότι αυτός ο οποίος, πραγµατικά, δεν
πιστεύει στην συναίνεση και στη συνεννόηση στα βασικά στο πο-
λιτικό σύστηµα της χώρας, είναι ιστορικά η δική σας παράταξη
που πολέµησε όλα τα µεγάλα νοµοθετήµατα τα οποία ήταν
τοµές. Έχουµε συζητήσει στην Αίθουσα τι έλεγε η Νέα Δηµοκρα-
τία για το ΑΣΕΠ και θυµάµαι τι έλεγε η Νέα Δηµοκρατία για τις
µεγάλες µεταρρυθµίσεις που έγιναν στον χώρο της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης όχι µόνο από τον δικό µας χώρο, αλλά και από τον
χώρο του ΠΑΣΟΚ τα προηγούµενα χρόνια. 

Εσείς, λοιπόν, κύριε Βορίδη, κύριε Κυρανάκη και κύριε Βρού-
τση, θέλετε τη συναίνεση για λόγους επικοινωνίας, εσείς τη θέ-
λετε µόνο αλά καρτ, τη θέλετε για να µπορέσετε, ας πούµε, να
κάνετε έναν ανασχηµατισµό. 

Διαβάζω από χθες, λοιπόν, τον ανασχηµατισµό και πανηγυρι-
σµούς και «Τι µεγάλη κίνηση ήταν αυτή», «Ο κ. Στυλιανίδης φαν-
ταστικός, µπράβο». Ωραία. Να ρωτήσω κάτι; Εφόσον στο
µπλοκάκι του Πρωθυπουργού υπήρχε µία τόσο καλή λύση σαν
τον κ. Στυλιανίδη, γιατί ασχοληθήκαµε µε τον κ. Αποστολάκη;
Προφανώς ο Πρωθυπουργός ιεραρχούσε τη λύση Αποστολάκη
ως πολύ καλύτερη, πιστεύω, επιχειρησιακά από τον κ. Στυλια-
νίδη. Έτσι δεν είναι; Τον έψαχνε και µια βδοµάδα µετά τον κ. Στυ-
λιανίδη να τον βρει. Φαντάζοµαι σε πόσους θα είπε και θα αρ-
νήθηκαν. Θα σας πω εγώ γιατί. Διότι µε τον κ. Αποστολάκη, αλλά
και µε τον κ. Στυλιανίδη σε ένα βαθµό, αυτό το οποίο ένοιαζε τον
κ. Μητσοτάκη δεν ήταν η ουσία, ήταν η επικοινωνία. Ήθελε ένα
κόλπο για να τη φέρει στον Τσίπρα, ήθελε ένα κόλπο για να δη-
µιουργήσει εντυπωσιασµό στην κοινή γνώµη, ότι φέρνει έναν Ευ-
ρωπαίο αξιωµατούχο µε καλή θητεία στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
κ.λπ.. 

Εδώ, όµως, θέλω να σας πω κάτι, διότι θα έχετε πρόβληµα την
επόµενη περίοδο. Τα κόµµατα δεν είναι εταιρείες, ούτε είναι οµά-
δες να πάρουν έναν καλό επιθετικό, έναν καλό center back, έναν
καλό τερµατοφύλακα. Τα κόµµατα πρέπει να έχουν άποψη και
συνοχή. Και, πραγµατικά, θα ήθελα να έχω τη δυνατότητα σε ένα
Υπουργικό Συµβούλιο να δω τον κ. Βορίδη, τον κ. Πλεύρη, τον κ.
Γεωργιάδη να συζητάνε µε τον κ. Στυλιανίδη για την κύρωση των
πρωτοκόλλων συνεργασίας ως απότοκα της Συµφωνίας των
Πρεσπών. Θέλω εκεί να σας δω. Εσείς θεωρείτε ότι έχετε πολι-
τική συνάφεια, θεωρείτε ότι έχετε σχέδιο; Όχι! Εσείς προσπα-
θείτε να κοροϊδέψετε την κοινωνία, η κοινωνία σας έχει καταλάβει
και εντέλει κοροϊδεύετε τους εαυτούς σας. 

Ανεβήκατε χθες, κύριε Βορίδη, στο Βήµα της Γερουσίας πάνω
στην επιτροπή και κάνατε διάφορους λεονταρισµούς και κενού
περιεχοµένου πατριωτισµούς για την Ελλάδα, την Κύπρο κ.λπ..
Συµφωνείτε, κύριε Βορίδη, προσωπικά µε τη θέση του κ. Στυλια-
νίδη για το Σχέδιο Ανάν; Για να έρθει το κυπριακό να σας δω τι
γνώµη και τι γραµµή θα έχετε. Τι νοµίζετε ότι είναι η χώρα; Τη
χωρίζουµε σε εξήντα Υπουργεία, δίνουµε ένα σε κεντροαρι-
στερό, ένα σε έναν που ήταν πενήντα χρόνια πριν στο ΚΚΕ, ένα
-όχι ένα- σε καµµιά δεκαπενταριά από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό, κανέναν από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αυτό είναι η χώρα; Αυτό είναι η διακυβέρνηση; Τι
νοµίζετε ότι είναι το πολιτικό σύστηµα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζετε ότι είναι µπακάλικο να ψωνίζετε ό,τι θέλετε από κάθε

ράφι; Δεν είναι µπακάλικο η χώρα, ούτε το πολιτικό σύστηµα.
Εδώ θέλει πολιτικές αρχές, εδώ θέλει σχέδιο για τη χώρα και
εσείς δεν έχετε τίποτα. Και έχετε µπροστά σας να αντιµετωπί-
σετε κρίσεις. Πώς θα αντιµετωπίσετε τις κρίσεις; Με τηλέφωνα
στα κανάλια, «πείτε ότι αυτός είναι καλός»; 

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα απόλυτο φιάσκο -απόλυτο!- και από-
λυτα υποτιµητικό για το πολιτικό σύστηµα της χώρας. Είναι
ντροπή αυτή η εργαλειοποίηση, αυτός ο ευτελισµός! Και τελει-
ώνει και αυτή η ιστορία µε ένα νεφέλωµα που υπήρχε σε ένα
αφελή χώρο της ιστορικής, εκσυγχρονιστικό κοµµάτι της Κεν-
τροαριστεράς που πίστευε ότι ο κ. Μητσοτάκης είναι κάτι διαφο-
ρετικό. Τι είναι ο κ. Μητσοτάκης; Είναι ένας κορµός µιας ακρο-
δεξιάς κυβέρνησης µε µια προσωπική αυλή φίλων. Δεν έχει
ιδέες, δεν έχει αξίες, δεν έχει σχέδιο για τη χώρα. Και αυτό πρέ-
πει να σπάσει τον όποιο πολιτικό δεσµό υπάρχει µεταξύ όποιων
προοδευτικών πολιτών είδαν µια αλλαγή εκεί πέρα.

Και ερωτώ από Βήµατος Βουλής: Είναι φυσιολογικό ένας άν-
θρωπος από οποιαδήποτε εκδοχή της προοδευτικής παράταξης
ιδεολογικά και αξιακά, να βρίσκεται µαζί µε τον Βορίδη που είναι,
ήταν -δεν ξέρω τι είναι και τι κάνει- οπαδός του Λεπέν παρά πιο
κοντά σε εµάς; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Ζαχαριάδη….
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Βρούτση, µην κάνετε

έτσι. Ήταν. Πριν από δέκα χρόνια ήταν. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κάνετε προσωπική επίθεση…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Όταν ο άλλος ήταν στο ΚΚΕ

και ο άλλος ήταν στο ΠΑΣΟΚ, ο άλλος ήταν αυτός. Βγήκε και µας
τα είπε χθες ο κ. Καρατζαφέρης. Αν δεν είναι, εγώ δεν έχω πρό-
βληµα. Η µετατόπιση στην πολιτική είναι θετική. Ήταν! 

Τι πιο φυσιολογικό, λοιπόν, κάποιος να είναι εκεί, παρά να είναι
από εδώ που θέλουµε να µιλήσουµε µε το SPD, µε τους σοσιαλ-
δηµοκράτες, µε τους «πράσινους»; Αυτό είναι πιο φυσιολογικό.
Τον παίρνουν, στον στύβουν, τον πετάνε µετά τον ανασχηµατι-
σµό και τελειώνει, διότι αυτή είναι η πραγµατική πολιτική ζωή της
χώρας. Και δεν ανακατεύοµαι στα εσωτερικά άλλου κόµµατος.
Προσπαθώ να βάλω τις πολιτικές γραµµές, τις ιστορικές -πρό-
οδος - συντήρηση, Αριστερά - Δεξιά, Κεντροαριστερά - Κεντρο-
δεξιά- ξανά στο πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Τώρα -και σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- στις καλές
ειδήσεις της ηµέρας: Όλοι στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είµαστε εµβολιασµένοι. Όλοι! Όµως, τώρα µπαίνει το πραγ-
µατικό ερώτηµα: Τι γίνεται µε την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
κ. Mητσοτάκη; Είναι όλοι εµβολιασµένοι στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του κ. Mητσοτάκη; Αυτό που λέω τώρα αποτελεί κάποιου
είδους είδηση; Όχι; Γιατί; Γιατί έτσι! Γιατί έτσι µπορούν! Διότι
όταν ήταν ένας του ΣΥΡΙΖΑ, στη χώρα δεν έπαιζε άλλο θέµα,
έπαιζε ο ένας του ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα που είναι τρεις, τέσσερις, πέντε
από τη Νέα Δηµοκρατία, υπάρχει σιωπή, υπάρχει συγκάλυψη,
δεν ανοίγει ρουθούνι. Γιατί; Γιατί αυτή είναι η ποιότητα του δη-
µοσίου διαλόγου στη χώρα, διότι αυτή είναι η ποιότητα των πε-
ρισσότερων από τα µίντια στη χώρα, διότι αυτή είναι η ποιότητα
της δηµοκρατίας στη χώρα µας. 

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Κυρανάκη και κύριε Βορίδη, θέλοντας
να σας θυµίσω δύο πράγµατα, διότι δεν ήµασταν ίδιοι, δεν είµα-
στε ίδιοι και δεν θα γίνουµε ίδιοι. Εµείς δεν σας κάνουµε κατα-
στροφική Αντιπολίτευση. Εµείς σας κάναµε αντιπολίτευση µε
προτάσεις και, µάλιστα, σε αυτό το νοµοσχέδιο προτάσεις που
ήρθαν από τον χώρο της κοινωνίας. 

Έχω εδώ µπροστά µου, κύριε Κυρανάκη, µια παλαιότερη
ανάρτησή σας. Σκεφτόµουν χθες αν πρέπει ή δεν πρέπει να την
καταθέσω στα Πρακτικά. Αποφάσισα να µην την καταθέσω στα
Πρακτικά, διότι ξέρω ότι είστε ένας νέος άνθρωπος και οι νέοι
άνθρωποι µπορούν να αλλάξουν και κατεύθυνση και να αναθεω-
ρήσουν και να δουν ότι κάνουν λάθη. Τι µας λέγατε εδώ σε ένα
παλιό tweet σας το Γενάρη του 2019; Λέγατε: «Πληρώνετε 80
ευρώ και βάζετε βενζίνη αξίας 26 ευρώ. Τα υπόλοιπα 54 πάνε
στους µετακλητούς του Τσίπρα, στα µίλια του Κουίκ, στην υγεία
του Πολάκη και στις τσάντες της Παπακώστα». Είναι το δικό σας
tweet. 

Δεν θα το καταθέσω στα Πρακτικά γιατί δεν έχει κανένα νόηµα
να κατατεθεί στα Πρακτικά, διότι αυτά εδώ, κύριε Κυρανάκη,
ακόµα και αν τα πιστεύατε, όταν τα γράφατε, αυτή είναι η στρα-
τηγική του κ. Μητσοτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καταγράφονται,
όµως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Καταθέστε το.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Όχι, δεν θα το καταθέσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε

συνάδελφε. Καταγράφονται στα Πρακτικά ό,τι είπατε. Οπότε το
ίδιο είναι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Καταθέστε το.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Δεν θα τα καταθέσω, διότι

είστε ένας άνθρωπος τριάντα τεσσάρων ετών και έχετε δικαίωµα
στο λάθος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Καταθέστε το.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Τότε, λοιπόν, η αµόλυβδη

βενζίνη είχε 1,45 και οκτώ λεπτά, τώρα έχει 1,70 και δεν ανοίγει
ρουθούνι και δεν έχετε πάρει ένα µέτρο πρόβλεψης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Καταθέστε το.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Θα καταθέσω, όµως, στα

Πρακτικά αυτό το οποίο θα µου φέρουν σε λίγο οι συνεργάτες
µου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα, το tweet του κ. Μητσοτάκη
όταν ανέβηκε ο φόρος για τον καφέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ
συγγνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε πάει στα εί-
κοσι ένα λεπτά, όµως. Έχετε καλύψει και τη δευτερολογία σας.
Δεν θα σας δοθεί δευτερολογία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ζητώ συγγνώµη. Παρασύρ-
θηκα. Θα το αφαιρέσετε από το επόµενο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν πειράζει. Αυτό
είναι σύνηθες στους οµιλητές. Όµως, συντοµεύστε, σας παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε δέκα δευ-
τερόλεπτα έχω τελειώσει.

Αυτό, λοιπόν, θα το καταθέσω στα Πρακτικά, διότι ενορχη-
στρωτής όλης αυτής της απίστευτα λασπώδους αντιπολίτευσης,
της υποτιµητικής για το πνεύµα του ελληνικού λαού, να φέρνει
τον Επίτροπο, ο οποίος υποστήριζε τη Συµφωνία των Πρεσπών
και να την κάνει Υπουργό του, να έχει άλλο επίτροπο στο καλεν-
τάρι του και να µην το κάνει για άλλους λόγους. 

Αυτά θα τα θυµίζουµε, κύριε Κυρανάκη και κύριε Βορίδη, διότι
είµαστε µια υπεύθυνη Αντιπολίτευση, διότι θέλουµε να γίνουµε
µια υπεύθυνη και σοβαρή Κυβέρνηση. 

Φέρτε, λοιπόν, προτάσεις. Φέρτε, λοιπόν, σχέδιο, διότι όχι
µόνο η βενζίνη δεν είναι 1,46 και είναι 1,80, αλλά και γιατί οι µε-
τακλητοί της Κυβέρνησής σας είναι µε διπλάσιο µισθό από αυ-
τούς που ήταν µε τους µετακλητούς του Τσίπρα και χίλιοι πε-
ρισσότεροι. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή
σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ

θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έγινε αναφορά,

κύριε Κυρανάκη. Δεν ήταν προσβλητικό αυτό που είπε, αλλά
ίσως θέλετε να κάνετε διευκρίνιση του περιεχοµένου της οµιλίας
σας.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα έπαιρνα τον λόγο, αν δεν είχε γίνει η τελευταία ανα-

φορά του κ. Ζαχαριάδη. Στα του νοµοσχεδίου θα απαντήσω στη
δευτερολογία των εισηγητών για να µην καταχραστώ τον χρόνο
σας. 

Κύριε Ζαχαριάδη, γιατί δεν καταθέτετε τη συγκεκριµένη δή-
λωση στα Πρακτικά; Επέµεινα. Εκτός µικροφώνου επέµεινα. Γιατί
δεν την καταθέτετε; Όλη η Ελλάδα την ξέρει. Είναι κάτι κρυφό;

Εγώ, λοιπόν, προτείνω να την καταθέσετε και να την παραλά-
βουν όλοι οι συνάδελφοί σας στον ΣΥΡΙΖΑ και να µου πουν τι
ακριβώς από αυτά που γράφει και αναγνώσατε -και σας ευχαρι-
στώ που τα αναγνώσατε- είναι λάθος. 

Εγώ σε εκείνη τη δήλωση -αδυνατείτε να το καταλάβετε, αλλά
θα σας το εξηγήσω εγώ, είναι πολύ απλό- επεσήµανα και τόνισα
τη δυσανάλογη σχέση προϊόντος και φόρων, τη δυσανάλογη
σχέση -σας το επαναλαµβάνω- προϊόντος που πληρώνει κάποιος

καταναλωτής και του φόρου. 
Ναι, ήταν δυσανάλογος ο φόρος, τον οποίο πλήρωνε ο πολί-

της για να βάλει βενζίνη. Και ήταν και δυσανάλογες οι υπηρεσίες,
τις οποίες έπαιρνε ως αποδοχή για τον φόρο που πληρώνει. 

Αν αδυνατείτε να καταλάβετε ότι η υγεία, η δηµόσια υγεία επί
Παύλου Πολάκη ήταν χειρότερη από την υγεία που προσφέρει η
Νέα Δηµοκρατία, είναι δικό σας πρόβληµα. Αν αδυνατείτε να κα-
ταλάβετε ότι η δηµόσια τάξη, η ασφάλεια που προσφέρει η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι πολλαπλώς καλύτερη από
την ασφάλεια που προσέφερε ο κ. Τόσκας, είναι δικό σας πρό-
βληµα. Αν αδυνατείτε να καταλάβετε ότι οι µετακλητοί του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τους οποίους διορίζατε σωρηδόν χωρίς αντικείµενο, έκα-
ναν τη δουλειά, την οποία απεικονίζουν όλες οι διεθνείς µετρή-
σεις και απεικονίστηκε και στις εκλογές µε το ηχηρό αποτέλεσµα
που είχατε, την οδυνηρή ήττα που υποστήκατε, είναι δικό µας
πρόβληµα. 

Άρα εγώ επαναλαµβάνω αυτή τη δήλωση και αν θέλετε, αν
έχετε το θάρρος, φωτοτυπήστε την και µοιράστε την και σε
όλους τους συναδέλφους σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Γίνατε σαφής,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Διότι δεν µου έχετε απαντή-
σει, κύριε Πρόεδρε, δύο χρόνια που βάζετε τον κοµµατικό σας
στρατό στο διαδίκτυο να µου κάνει επιθέσεις ξανά και ξανά, χω-
ρίς να καταλαβαίνει το γιατί, δεν έχετε καταλάβει την ουσία πίσω
από αυτή τη δήλωση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δηλαδή, θα κάνουµε αυτή τη συζήτηση
τώρα; Επί προσωπικού ήταν.

Σας παρακαλούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προβλέπεται από

τον Κανονισµό, κύριε Δελή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Είναι επί προσωπικού, κύριε

συνάδελφε, και θα απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όταν αλλοιώνεται

η διατύπωση της σκέψης ενός Βουλευτή, µπορεί να διευκρινίσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Κύριε συνάδελφε, θα µου επι-

τρέψετε µε όλο τον σεβασµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κυρανάκη,

ολοκληρώστε. Νοµίζω ότι δώσατε τη διευκρίνιση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Κύριε συνάδελφε, εγώ δεν

µιλάω συχνά στη Βουλή. Όταν δέχοµαι µια προσωπική επίθεση,
όπως και εσείς αν δεχθείτε µια προσωπική επίθεση, θα ήθελα να
σας ακούσω. Τώρα, λοιπόν, θα απαντήσω και θα απαντήσω ακρι-
βώς διότι ο κ. Ζαχαριάδης µίλησε και έξι λεπτά παραπάνω από
τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Κυρανάκη,
ήσασταν σαφής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αφήσατε τον κ. Ζαχαριάδη της Αντιπολίτευσης να µιλήσει έξι
λεπτά παραπάνω από τον Κανονισµό. Θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δώσατε την απάν-
τησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Θα απαντήσω. Σας καλώ να
το φωτοτυπήσετε για να το µοιράσετε και να κάνετε την αυτο-
κριτική σας για το πού πήγαιναν οι φόροι που πλήρωναν οι Έλ-
ληνες πολίτες επί της δικής σας Κυβέρνησης, να συγκρίνουν οι
Έλληνες πολίτες τις υπηρεσίες που παίρνουν σήµερα και τις
υπηρεσίες που έπαιρναν επί ΣΥΡΙΖΑ, να συγκρίνουν τη διαφά-
νεια, την ασφάλεια, τη δηµόσια διοίκηση, την υγεία. 

Δεν υπάρχει ένας άνθρωπος, κύριε Ζαχαριάδη, ένας άνθρω-
πος στην Ελλάδα ούτε στο κόµµα σας που να πιστεύει ότι η δη-
µόσια υγεία και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ήταν καλύτερα µε τον
κ. Πολάκη από ότι είναι τώρα. Ούτε ένας άνθρωπος.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε

Ζαχαριάδη. Αναφερθήκατε σε ένα έγγραφο του κ. Κυρανάκη. Ο
κ. Κυρανάκης πιστεύει ότι αλλοιώσατε το περιεχόµενο. Αυτό
είναι δικαίωµά του να το κάνει σύµφωνα µε ρητή διάταξη του Κα-
νονισµού. Αυτό έκανε. Και τι σας λέει; Αυτό που είπατε και δεν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΕ’ - 7 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 19859



θέλετε να το καταθέσετε, καταθέστε το. Δεν νοµίζω ότι µπορείτε
να συµπληρώσετε κάτι. 

Η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής ως ειδική
αγορήτρια έχει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στην απώλεια

του παγκόσµιου Έλληνα, του Μίκη Θεοδωράκη, που ήδη από το
Βήµα αυτό αναφερθήκαµε όλοι και σήµερα αυτό που έχουµε να
συµπληρώσουµε είναι ότι συνεχίζεται το συγκινητικό προσκύ-
νηµα του λαού που συρρέει κατά χιλιάδες για να αποτίσει φόρο
τιµής στον µεγάλο δηµιουργό µας, προστέθηκε µια ακόµη απώ-
λεια µεγάλη ενός δηµοκράτη αγωνιστή, του Παναγιώτη Κρητι-
κού, πρώην Αντιπροέδρου της Βουλής, που βρέθηκε στην πρώτη
γραµµή του ανένδοτου αγώνα του Γέρου της Δηµοκρατίας, δίπ-
λα στον Ανδρέα Παπανδρέου, παρών σε κάθε προσπάθεια της
µεγάλης δηµοκρατικής παράταξης του ΠΑΣΟΚ και ξεχώρισε για
το ήθος και την ποιότητα της σκέψης του. Ο Παναγιώτης Κρητι-
κός θα µείνει για πάντα στη µνήµη µας και στην καρδιά µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ ήρθα σήµερα για να µιλήσω
για το lobbying, θεωρώντας ότι είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο
που πραγµατεύεται µε τον τρόπο έστω που πραγµατεύεται ένα
σηµαντικό θέµα. 

Γελάει και η εισηγήτρια του ΜέΡΑ25, γιατί τα λέγαµε χθες
στην επιτροπή. Κοκοροµαχίας η συνέχεια, το ανάγνωσµα: Ποιος
είναι ο χειρότερος τώρα; Δεν µπορώ να πω. Αυτό είναι το δί-
ληµµα. Είναι χειρότερη η Νέα Δηµοκρατία που το εισηγείται µε
όλα αυτά; Είναι χειρότεροι του ΣΥΡΙΖΑ που απαντάνε σε όλα
αυτά; Ξεκινάνε από την επανάσταση των µπολσεβίκων. Έλεος!
Ποιοι µιλάτε; Εσείς και λέτε ότι λόγω της Επανάστασης έχουµε
τα κουστούµια και τα ταγέρ αυτή τη στιγµή και κυκλοφορούµε
µέσα στη Βουλή;

Και άκουσα τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ να συνδέει -ήταν απο-
λαυστικό, βέβαια- την Επανάσταση -λέει- µε το κουστούµι. Δεν
είπε το ταγιέρ. Τέλος πάντων, αυτό θα µπορούσε να πάει και στο
«Me Too». Όµως, σε κάθε περίπτωση ξεχάσατε τις µεγάλες επα-
ναστάσεις της Ελλάδας. 

Τα ξεχάσατε αυτά, κύριε Ζαχαριάδη. Ξεχάσατε την επανά-
σταση τη µεγάλη των µεταρρυθµίσεων του 1981, της µεγάλης
Αλλαγής, της δηµοκρατικής παράταξης, της παράταξης που
οµνύετε εσείς στο έργο µας. Ακόµη και τη φωνή µας µιµείστε,
πολλές φορές και τα ζιβάγκο, σε λίγο πιστεύω και το χαρακτηρι-
στικό καπέλο. Και όχι µόνο αυτό, όχι µόνο τις µεταρρυθµίσεις,
αλλά και τα στελέχη που κάθονται και δίπλα σας, σ’ όλα αυτά
που φλερτάρετε, σε τελειωµένους πολιτικούς που περιµαζεύετε
πολλές φορές. Εσείς, επαναστάτες εσείς, που το βάζατε στα
πόδια όταν εδώ, µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα, ψηφίζαµε τον «ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» και τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», τις µεγάλες αλλαγές; Ακόµα
και για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά δεν ψηφίσατε. «Τα παλικά-
ρια της φακής» είναι µια απολαυστική παράσταση, την οποία
όµως, ξέρετε, εγώ τουλάχιστον προσωπικά την παρακολούθησα
στο νηπιαγωγείο. Άρα τέτοιου είδους µαθήµατα για επαναστά-
σεις τέτοιου είδους, τουλάχιστον όταν τα ακούµε εµείς στη µε-
γάλη δηµοκρατική παράταξη του ΠΑΣΟΚ, που από πού να
ξεκινήσει και πού να τελειώσει κανείς, τότε λοιπόν θα πρέπει µε
µεγαλύτερο σεβασµό να αντιµετωπίζετε αυτά και να µιλάτε του-
λάχιστον γι’ αυτά που σας παίρνει, γιατί για τα άλλα δεν σας
παίρνει.

Κύριε Υπουργέ µου, σ’ αυτά που µας φέρνετε σήµερα, ούτε
ψύλλος στον κόρφο σας, διότι η συνάντηση του πρώην προέδρου
της επιτροπής και νυν Συµβούλου της «GOLDMAN SACHS», του
Μπαρόζο, µε τον εν ενεργεία Επίτροπο Κατάινεν σε µια µπυραρία
των Βρυξελλών -τα είδατε αυτά- πώς ερµηνεύτηκε; Ερµηνεύτηκε
από θεσµικούς παράγοντες στην Ένωση και εκπροσώπους της
κοινωνίας των πολιτών ως απόπειρα αθέµιτης επιρροής. Αυτό
έπαθε αυτός. 

Την ίδια στιγµή ο Προύιτ, προϊστάµενος της κυβερνητικής υπη-
ρεσίας για την προστασία του περιβάλλοντος στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, που έχει εκδώσει διατάγµατα, πράξεις νοµοθετικές κα-
νονιστικού περιεχοµένου για το περιβάλλον κ.λπ., δέχεται οξύ-
τατη κριτική -παρακαλώ- αντιµέτωπος µε σχετική έρευνα αρµό-
διων υπηρεσιών για ένα µισθωτήριο που συνήψε µε γνωστό

εκπρόσωπο εταιρειών που εποπτεύονται από την υπηρεσία. 
Το θέµα αυτό, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, δηλαδή η άσ-

κηση δραστηριοτήτων επιρροής, πίεση είναι και το lobbying είναι
από το λόµπι, δηλαδή, προσπαθεί κάποιος από τον προθάλαµο
να µπει στο κυρίως µέρος της πολιτικής και να συζητήσει και να
επηρεάσει τις νοµοθετικές αποφάσεις. Δεν είναι κάτι απλό. Είναι
κάτι πολύ δύσκολο που έχει τις φωτεινές -λένε οι ερευνητές-
πλευρές του, ότι δηλαδή δίνει τη δυνατότητα να ενηµερωθεί κα-
νείς καλύτερα και να κάνει πιο σωστή νοµοθέτηση, αλλά έχει και
τις σκοτεινές πλευρές. 

Εµείς τι κάνουµε, λοιπόν; Σκοτεινά και φωτεινά έγιναν ένα. Τι
κάνουν µαζί το σκοτεινό και το φωτεινό; Κάνουν το θολό και αντί
να συζητάµε το σοβαρό αυτό θέµα ρυθµίζοντάς το, να το εµβα-
θύνουµε, να το διασφαλίσουµε, να το αξιώσουµε, να το αναβαθ-
µίσουµε, να το ολοκληρώσουµε καθοριστικά, πάλι µίζερα, διστα-
κτικά, πρόχειρα, αποσπασµατικά φέρατε στο Κοινοβούλιο, κύριε
Υπουργέ, το θέµα αυτό, άντε να φύγει και αυτό από τη σειρά του.
Σαν βάρος το βλέπω στους ώµους σας, να γραφεί και αυτό στην
ατζέντα σας, να πείτε ότι «το κάναµε κι εκείνο και βγήκαµε από
την υποχρέωση», γιατί εδώ που τα λέµε δεν µας παίρνει άλλο.
Δεκαοκτώ χρόνια έχουν που το ρύθµισαν στις Ηνωµένες Πολι-
τείες, στην Ευρώπη κ.λπ.. Όπως-όπως, όµως, θα το πείτε και
αυτό µεταρρύθµιση. 

Διάβασα ένα άρθρο χθες που έλεγε «µεταρρυθµιστική πνοή
στο νοµοσχέδιο του lobbying». Έχετε µια λαγνεία µε τον όρο «µε-
ταρρύθµιση». Είναι αυτό που λέµε «θέλω να το φτάσω, αλλά δεν
µπορώ». Αναντίστοιχη, όµως, η εµµονή σας στον όρο αυτό, ανα-
κόλουθη του ύψους του πήχη που πάλι εσείς βάλατε. 

Το lobbying, λοιπόν, µπορεί να είναι εξαιρετικά σοβαρή διαδι-
κασία, όµως µπορεί εύκολα να οδηγήσει σε ανάρµοστη επιρροή
και άδικο ανταγωνισµό, άρα επικίνδυνες διαστάσεις µπορεί να
πάρει σε βάρος του δηµόσιου συµφέροντος, του καλώς νοούµε-
νου συµφέροντος, αν εφαρµόζεται µε τρόπο ανήθικο και παρά-
τυπο.

Η αρένα διαµόρφωσης πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
έχει καταστεί ο ιδανικός χώρος για τους απανταχού λοµπίστες
και σύµφωνα µάλιστα µε πρόσφατο άρθρο της «GUARDIAN»
εκτιµάται ότι υπάρχουν γύρω στους τριάντα χιλιάδες λοµπίστες
στις Βρυξέλλες, οι οποίοι επηρεάζουν πάνω από το 75% έως 78%
των νοµοθεσιών. Πολλοί ερευνητές µάλιστα έχουν ισχυριστεί ότι
οι οµάδες αυτές διαδραµατίζουν καθοριστικό ρόλο στη διαµόρ-
φωση κυβερνητικού προγράµµατος, καθορίζοντας επιλογές,
επηρεάζοντας αποφάσεις και κατευθύνοντας την εφαρµογή
τους. 

Άρα, λοιπόν, εδώ τι έχουµε να κάνουµε; Έχουµε να ανασκουµ-
πώσουµε τα µανίκια µας και να βρούµε το πλαίσιο εκείνο στο
οποίο θα πρέπει να ρυθµίζεται αποτελεσµατικά, θεσµικά και νο-
µοθετικά µε αυστηρούς κανονισµούς και σαφείς διατυπώσεις το
lobbying.

Ποιο είναι το µείζον ζήτηµα, κύριε Υπουργέ; Το ζήτηµα είναι
ότι όταν το lobbying εφαρµόζεται µε διαφάνεια, ελαχιστοποιούν-
ται οι πιθανότητες της υπέρµετρης επιρροής που µπορεί να
ασκήσει µια οµάδα εξυπηρετώντας συµφέροντα. Άρα αυτό που
εµείς πρέπει να κάνουµε ως νοµοθετικό σώµα είναι να απαλεί-
ψουµε τελείως το ενδεχόµενο της άνισης επιρροής και της κρα-
τικής αιχµαλωσίας, το state capture. Άρα εδώ έχετε να δείτε το
σκιώδες lobbying, το καλυµµένο και µυστικό lobbying των µη κα-
ταγεγραµµένων επαγγελµατιών λοµπιστών που είναι και η αχίλ-
λειος πτέρνα της διαφάνειας. 

Εκεί, λοιπόν, που πρέπει να στρέψουµε το βλέµµα και να επι-
µείνουµε είναι στο να δώσουµε φωνή σε όλο και περισσότερους,
να σπάσουµε το απόστηµα της περιστρεφόµενης πόρτας. 

Σκέφτεστε αύριο να µην είστε Υπουργός, κύριε Υπουργέ, και
να είστε σύµβουλος σε ένα λόµπι στο οποίο εσείς θα έχετε τον
πρώτο λόγο για τις διατάξεις αυτές που ψηφίζετε σήµερα και
άλλες τόσες που θα φέρετε κατά τη διάρκεια της θητείας σας;
Επίσης, να είναι υποχρεωτική η εγγραφή στο µητρώο διαφάνειας
και όχι εθελοντική, όπως είναι αυτή τη στιγµή. 

Εσείς, λοιπόν, τι κάνετε; Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µε έντονα
στοιχεία προχειρότητας και αποσπασµατικότητας χωρίς διαβού-
λευση µε τους ερευνητές.

19860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κατέθεσα στα Πρακτικά -και θα την ξανακαταθέσω για να την
έχετε και στη συζήτηση της Ολοµέλειας- την επιστολή που σας
έστειλε και η Διεθνής Διαφάνεια και το Vouliwatch κι εσείς την
πετάξατε στον κάλαθο των αχρήστων. Με συγχωρείτε, αλλά το
ύφος της επιστολής σας, κύριε Υπουργέ, δεν θεωρώ ότι αρµόζει
σε φορείς που είναι σοβαροί και έχουν κάνει έρευνα στο θέµα.
Έτσι νοµίζω ότι δεν πρέπει να απαντά ποτέ κανείς σε κανέναν. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, σας προσκόµισα και την ετήσια έκθεση σχετικά µε
τη λειτουργία του µητρώου διαφάνειας του 2020, προκειµένου
να δείτε τα δύο πράγµατα τα οποία επισηµαίνουµε, δηλαδή ότι
είναι κατώτερο των περιστάσεων διότι σε καµµία περίπτωση δεν
περιλαµβάνει τους θεσµικούς φορείς, τα πολιτικά πρόσωπα µε
τα οποία θα έπρεπε να επιτρέπεται να έρχεται σε επαφή το lob-
bying και το δεύτερο ότι είναι κατώτερο των περιστάσεων διότι
οι όροι της διαφάνειας δεν διασφαλίζονται µε πλήρη σαφήνεια. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο θεσπίζονται για πρώτη φορά κανόνες
για τη διαφάνεια, τη λογοδοσία και την εµπιστοσύνη, όµως δεν
υπάρχει συγκεκριµένο πλαίσιο. Είναι µια προσχηµατική προσπά-
θεια, διότι λέτε ότι ξεκινάτε τώρα και ότι, εν πάση περιπτώσει,
είναι το πρώτο βήµα. Αυτό, όµως, δεν σας δικαιολογεί, γιατί πρώ-
τον δεν µας λέτε πότε είναι το δεύτερο βήµα, δεύτερον δεν µας
λέτε ποιο είναι το δεύτερο βήµα και τρίτον δεν µας λέτε τι θα πε-
ριλαµβάνει το δεύτερο βήµα. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν είµαστε στη δεκαετία του ’80. Εµείς
κάναµε τότε επαναστάσεις χωρίς να έχουν γίνει πουθενά αλλού
κι εσείς τώρα δεν µπορείτε, όταν το lobbying έχει συµπληρώσει
τριάντα χρόνια στην Ευρώπη και στην Αµερική; Φεγγαράκι µου
λαµπρό. «Τι είναι lobbying, µαµά;» ρωτάτε σήµερα. Δεν είναι δυ-
νατόν αυτό να το δεχτούµε. Σας δίνουµε ρυθµίσεις να τις περι-
λάβετε και επιφυλαχθήκαµε από την αρχή στη συζήτηση γιατί
εµείς στείρα αντιπολίτευση δεν έχουµε συνηθίσει να κάνουµε.
Θέλουµε να είµαστε σοβαροί και υπεύθυνοι και όχι να καβαλάµε
τα εκάστοτε ποτάµια των αγανακτισµένων. Αυτά ανήκουν σε άλ-
λους. Εµείς θέλουµε να κάνουµε προτάσεις. Στις προτάσεις µας
απαντήστε, λοιπόν.

Το δεύτερο βήµα γιατί δεν µπορείτε να το κάνετε; Τι σας εµ-
ποδίζει; Ποια είναι η τροχοπέδη; Γιατί δεν µπορείτε να προχω-
ρήσετε σ’ αυτό που σας λέµε, να φτιάξετε ιστότοπο, να µπορεί
ο κάθε πολίτης να έχει πρόσβαση στον ιστότοπο αυτό, να µπορεί
το κάθε λόµπι να έχει πρόσβαση και να µπορεί η Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής να ελέγχει τα πάντα από την
Αρχή Διαφάνειας; Για ποιον λόγο δεν µπορείτε να τα συνδέσετε
όλα αυτά; Τι σας εµποδίζει; Ή µήπως δεν θέλετε; Θέλετε να
φτιάξετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο να αφήνει και λίγο απέξω, να
κλείνετε και λίγο το µάτι εκεί που θέλετε και να σας δίνει και ένα
περιθώριο να κινηθείτε µε την άνεση της αγοράς, γιατί η αγορά
µη µου πείτε ότι δεν σας ενδιαφέρει. Σας ενδιαφέρει η αγορά. 

Άρα δεν ρυθµίζετε πολύ σηµαντικά πράγµατα, κύριε Υπουργέ.
Στο σχετικό που κατέθεσα και στην επιτροπή αλλά και εδώ στην
Ολοµέλεια δεν καλύπτετε κατ’ αρχήν τον πυρήνα του lobbying,
το house lobbying. Δεν ρυθµίζετε αυτό που υπάρχει, δηλαδή,
στην Ελλάδα. Καθαρές κουβέντες δεν άκουσα από το στόµα σας
να λέτε και στις επιτροπές. Γιατί; Τι φοβάστε να το πείτε; Ποιος
ασκεί lobbying στην Ελλάδα; Έχουµε εµείς professional lobbying
στην Ελλάδα; Έχουµε επαγγελµατίες λοµπίστες; Έχουµε εται-
ρείες λοµπιστών στην Ελλάδα; Δεν έχουµε. Ποιος κάνει αυτή τη
δουλειά; Την κάνουν συνήθως νοµικοί σύµβουλοι που έρχονται
στο Υπουργείο σας, κύριε Βορίδη, και τι σας λένε; «Θέλω να σας
πω, κύριε Υπουργέ, ότι σ’ αυτή τη διάταξη και σ’ αυτό το άρθρο
µάλλον έχουµε µια αντίρρηση νοµικής -και καλά, δήθεν- φύσεως»
και καλυµµένα ασκούν lobbying, χωρίς να το δηλώνουν πουθενά
και χωρίς εµείς να το γνωρίζουµε.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να το δείτε. Σε
ποιους απευθύνεστε στην Ελλάδα; Στο µητρώο σας αύριο το
πρωί, αφού εσείς, η Πλειοψηφία, το ψηφίσετε, ποιος θα εγγρα-
φεί σαν professional lobbying στην Ελλάδα; Νοµίζω πολλοί λίγοι,
ελάχιστοι, αλλά δυστυχώς θα συνεχίσει να γίνεται κρυπτόµενο

το lobbying σε όλα τα επίπεδα και µε όλες τις µορφές.
Σας καλέσαµε πάρα πολλές φορές να δεχτείτε την πρόταση

του Κινήµατος Αλλαγής που είναι θέση αρχής. Εµείς πιστεύουµε
σε ένα εθνικό πλαίσιο ακεραιότητας που καλύπτει το όλον, αυτό
σήµερα που ρυθµίζεται είναι το ένα εκατοστό του εθνικού πλαι-
σίου ακεραιότητας. Γιατί δεν φέρνετε το εθνικό πλαίσιο ακεραι-
ότητας µε τόσους συµβούλους, µε τόσους ανθρώπους που
προθυµοποιούνται, µε τόσες οργανώσεις και τόσους φορείς που
κάνουν συστηµατική δουλειά πάνω σ’ αυτό; Για ποιον λόγο δεν
κάνετε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, προκειµένου το εθνικό
πλαίσιο ακεραιότητας να αποτελέσει νοµοθεσία της χώρας και
να ρυθµίζεται εκεί και το lobbying; Δεν εναρµονίζεστε µε τις πρα-
κτικές της Ευρώπης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δυστυχώς
αφήνεται απ’ έξω, κύριε Υπουργέ, και πάρα πολλούς µε τους
οποίους ήδη σχετίζεστε, όπως για παράδειγµα, την τοπική αυτο-
διοίκηση, τους συνδικαλιστικούς φορείς της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, την Εκκλησία προσφάτως. Δεν πήγε η Κυβέρνησή σας να
συναντήσει την Εκκλησία ακόµη και για το θέµα των εµβολια-
σµών; Αυτό δεν ήταν προσπάθεια της Κυβέρνησης επιρροής της
Εκκλησίας και τούµπαλιν και τανάπαλιν; Ε, λοιπόν, κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας όταν πάµε να κάνουµε ένα σωστό νο-
µοθέτηµα; Δεν µπορούµε; Κατάρα είναι σ’ αυτήν τη χώρα να µπο-
ρούµε να οµονοήσουµε όλοι µαζί για να παραγάγουµε επιτέλους
κάτι σωστό για κάτι υπαρκτό που µας ταλαιπωρεί και ταυτόχρονα
µπορεί και να µας απελευθερώσει µε τον τρόπο µε τον οποίο θα
το χειριστούµε; 

Όµως, από τη µία άλλοι είναι δογµατικοί, άλλοι καβαλάνε το
κύµα της αγανάκτησης, άλλοι κάνουν στείρα αντιπολίτευση και
µείναµε µοιραίοι, µόνοι να προσπαθούµε µε υπεύθυνες θέσεις
να αφυπνίσουµε την πολιτεία και να πούµε ότι αυτό είναι το ορθό,
για να προχωρήσει η πατρίδα, για τη χώρα. Διότι πάντοτε έτσι
σκεφτόταν η δηµοκρατική παράταξη, αφήνοντας µια τεράστια
παρακαταθήκη έργου, για να µπορείτε εσείς σήµερα να µιλάτε
για διαφάνεια και να οµνύετε στη λέξη την οποία στην πολιτική
τη φέραµε εµείς. 

Τώρα θέλω να αγγίξω και ένα ακόµη θέµα, κύριε Υπουργέ, στο
οποίο χώρια η καληµέρα µας, γι’ αυτά που επιχειρείτε να κάνετε
στην αυτοδιοίκηση και στη δηµόσια διοίκηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα, σας παρα-
καλώ.

Φέρνετε, λοιπόν, ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, µε την οποία καταρ-
γείτε διατάξεις κατά παρέκκλιση για την κινητικότητα που έφερε
και θεσµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Καταργείτε µία σειρά διατάξεων.
Εµείς φωνάζουµε γι’ αυτό καιρό τώρα! Μας ακούτε και εσείς επί
θητεία σας να φωνάζουµε. Δεν τις καταργείτε όλες. Ένα το κρα-
τούµενο. Το δεύτερο είναι το εξής: Σας ρωτήσαµε πόσοι έχουν
αποσπαστεί µε βάση αυτές τις διατάξεις, αλλά δεν απαντήσετε.
Σας ρωτήσαµε πόσοι βρίσκονται σε εκκρεµότητα, αλλά δεν µας
απαντήσετε. Σας ρωτήσαµε πόσους αγγίζουν αυτές οι διατάξεις,
αλλά δεν µας απαντήσατε. Σας ρωτήσαµε ποιο είναι το µέλλον
όλων των φορέων και των οργανισµών που αυτές οι διατάξεις
αφορούν, αλλά δεν µας απαντήσατε. 

Και ξέρετε γιατί δεν µας απαντήσατε, κύριε Υπουργέ; Δεν µας
απαντήσατε, γιατί δεν έχετε σχέδιο. Και αυτή είναι η βασική µας
διαφορά, η καθοριστική διαφορά µε τη µεγάλη δηµοκρατική πα-
ράταξη του ΠΑΣΟΚ και του Κινήµατος Αλλαγής. Εµείς, δηλαδή,
έχουµε ολοκληρωµένο σχέδιο για την τοπική αυτοδιοίκηση και
τη δηµόσια διοίκηση. Πού πάτε; Πείτε µας πού πάτε, να σας
πάµε. Έχουµε εµπειρία και µε τον έναν µε τον άλλον τρόπο να
σας πούµε, αν το θέλετε σταδιακά, αν θέλετε να δείτε ολοκλη-
ρωµένα τη δηµόσια διοίκηση. Αν θέλετε να δείτε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση σαν το µακρύ σας χέρι, διαφωνούµε κάθετα. Πείτε
µας αν θέλετε να της δώσετε ρόλο και ύπαρξη. Πού θα πάνε
αυτοί οι υπάλληλοι που εσείς σταµατάτε ή που δεν κινείτε; Πού
θα βρουν έναν άλλον τρόπο να κινηθούν; Μέχρι πότε θα παίρνετε
το αίµα των δήµων; Μέχρι πότε θα εισάγετε εξαιρέσεις επί εξαι-
ρέσεων κατά καιρούς και µέχρι πότε δεν θα σταµατήσει αυτή η
αφαίµαξη του κάθε είδους οργανισµού µε άναρχη κινητικότητα;

Εµείς, λοιπόν, σας καταθέσαµε πρόταση στην επιτροπή, στην
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οποία σας λέµε να τα σταµατήσουµε όλα τώρα και να ξεκινή-
σουµε από την αρχή. Η εξαίρεση µόνο θεσµοθετηµένη µε απο-
θετήριο µητρώο για τη δηµόσια διοίκηση και αυτοδιοίκηση, στην
οποία κάθε πολίτης θα ξέρει από ποιον γίνεται η κατά παρέκ-
κλιση διάταξη. Και για να µην ερίζετε πάλι µε την κοκοροµαχία
«το έκανε ο ένας ή το έκανε ο άλλος», εµείς θα λέµε πάντα στον
κόσµο την αλήθεια για το ποιος το έκανε, πότε το έκανε και για
ποιον λόγο το έκανε.

Αποθετήριο και µητρώο, λοιπόν, για να είναι καταγεγραµµένο
ποιος, τι και πότε. Και από εδώ και στο εξής οι κατά παρέκκλιση
διατάξεις µόνο για κατ’ εξαίρεση περιπτώσεις, όπως για παρά-
δειγµα έκτακτης ανωτέρας βίας, όπως η πανδηµία, για συγκεκρι-
µένο λόγο και για συγκεκριµένο χρόνο, κύριε Υπουργέ και όχι
κάνω κατά παρέκκλιση διάταξη το 2016 και την καταργώ το 2021.

Θέλω να κάνω ένα σχόλιο, γιατί κατάγοµαι και από την αγρο-
τική περιοχή της Θεσσαλίας και της Λάρισας και του ιστορικού
Κιλελέρ. Φαίνεται η αµηχανία σας στο άρθρο 22 του νοµοσχε-
δίου που περνάει στα ψιλά, είναι από αυτά που δεν σχολιάζουν
τα κόµµατα. Δίνετε σφραγίδα και υπογραφή, λέµε, στους συµ-
βασιούχους φοροτεχνικούς. Και είναι η οµολογία της αποτυχίας
της πολιτικής σας σε ό,τι αφορά τον σχεδιασµό της ανασυγκρό-
τησης της υπαίθρου. Εκεί που οι υπηρεσίες θα πρέπει να ενισχυ-
θούν µε επιστηµονικό προσωπικό και να βοηθηθούν οι άνθρωποι,
δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, αυτό ακριβώς έχετε καταφέρει και
εκεί, να έχουµε µια αποστεωµένη ύπαιθρο που, δυστυχώς, ακό-
µα περιµένει µε την πλάτη στον τοίχο και µε τα µάτια στον θεό!

Τελειώνοντας, αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι εµείς,
κύριε Υπουργέ, περιµέναµε περισσότερα για το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο του lobbying. Περιµέναµε όλη αυτήν τη εµπειρία των
ευρωπαϊκών κρατών και των Ηνωµένων Πολιτειών και των ανθρώ-
πων που έχουν δουλέψει, αλλά κυρίως και των µη κυβερνητικών
οργανώσεων που έχουν κάνει σπουδαίες έρευνες. Περιµέναµε
ότι η Κυβέρνησή σας θα τα αξιοποιήσει. Υπολείπεται, δυστυχώς,
κατά πολύ από τις καλές πρακτικές. Είναι ένα πασάλειµµα ιδεών,
για να φύγει από τη σειρά του. 

Εµείς εµµένουµε στις προτάσεις µας και περιµένουµε τις
απαντήσεις σας µε τις βελτιώσεις σας. Περιµένουµε πραγµατικά
να δεχτείτε τις προτάσεις µας. Δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε
τη νοµοθετική σας πρόταση. Είναι λίγη, µόλις που αγγίζει το
«παρών» µας, αλλά σε κάθε περίπτωση το «παρών» µας είναι δυ-
νατό και είναι εδώ, κύριε Υπουργέ, για να σας υπενθυµίζει πάν-
τοτε ότι οι παρακαταθήκες µας και οι µεγάλες µας επανα-
στάσεις, όπως η διαφάνεια στον δηµόσιο τοµέα και το όραµά
µας για τη δηµόσια διοίκηση και αυτοδιοίκηση, θα είναι εδώ πάν-
τοτε για να σας παρακολουθεί, αλλά κυρίως να σας ελέγχει
όλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ

πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Δελής, ειδικός αγορητής του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι, αν µείνει κανείς µονάχα

στους τίτλους των νοµοσχεδίων προσπερνώντας το περιεχό-
µενο, τότε µπορεί ίσως και να εντυπωσιαστεί, όπως ακριβώς ας
πούµε µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και που έχει τον
ηχηρό και καθόλου µετριόφρονα τίτλο: «Ενίσχυση διαφάνειας
και λογοδοσίας σε θεσµικούς φορείς της πολιτείας».

Στην πραγµατικότητα, όµως, αυτό που γίνεται µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο είναι ότι νοµοθετείται και εισάγεται επίσηµα στη
χώρα µας το lobbying, δηλαδή κατοχυρώνεται νοµικά η εκπρο-
σώπηση των οργανωµένων επιχειρηµατικών συµφερόντων στα
κέντρα και τις διαδικασίες λήψης των κρατικών αποφάσεων. Περί
αυτού πρόκειται. Αυτό είναι το ουσιαστικό και το βασικό περιε-
χόµενο του σηµερινού νοµοσχεδίου, το οποίο περιέχει βέβαια
και ορισµένες άλλες ρυθµίσεις, σχετικές όσο και άσχετες, µε το
προαναφερθέν περιεχόµενο.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου
και τη σχετική βεβαίως κυβερνητική επιχειρηµατολογία, το νοµο-
σχέδιο είναι µια πρώτη απόπειρα να ρυθµιστούν οι δραστηριό-
τητες µε τις οποίες ασκείται κάθε είδους επιρροή από τα λεγό-

µενα «λόµπι» στους κρατικούς θεσµικούς φορείς, όπως είναι,
λόγου χάριν, τα Υπουργεία, µε σκοπό, όπως λένε, να υπάρχει
διαφάνεια και να διαφυλάσσεται η ακεραιότητα, η ηθική και πο-
λιτική προφανώς, και όσων ασκούν, αλλά και σε όσους ασκείται
το lobbying.

Με ποιον τρόπο τώρα θα επιτευχθούν όλα αυτά τα ωραία; Σύµ-
φωνα µε το κυβερνητικό νοµοσχέδιο, εισάγοντας κανόνες οι
οποίοι θα διέπουν και θα ρυθµίζουν όλες αυτές τις δραστηριό-
τητες άσκησης επιρροής που λαµβάνουν χώρα σε θεσµικούς φο-
ρείς της πολιτείας από τους επιχειρηµατικούς οµίλους βέβαια,
ας µη γελιόµαστε. Και ο βασικότερος κανόνας είναι ότι ένα φυ-
σικό ή ένα νοµικό πρόσωπο αποκτά την επίσηµη ιδιότητα του
λοµπίστα. Και ξέρετε πότε; Μόνο εφ’ όσον συµπεριλαµβάνεται
στο Μητρώο Διαφάνειας, το οποίο προβλέπεται µε τον νόµο να
συσταθεί.

Τώρα, αν κάποιος συγκρατηθεί και δεν αναφωνήσει το ταιρια-
στό εδώ «Σιγά, παιδιά, µη στάξει η ουρά του γαϊδάρου», αν κα-
ταφέρει τέλος πάντων να συγκρατηθεί, τότε σίγουρα θα
αναρωτηθεί για το εξής: Για να δούµε, όλες αυτές οι ρυθµίσεις
για το lobbying στο εξωτερικό, στις Ηνωµένες Πολιτείες, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίες εφαρµόζονται µάλιστα για πολλά-
πολλά χρόνια γιατί δεν φέρνει δα και καµµιά πρωτοτυπία εδώ η
Κυβέρνηση, εδώ και δεκαετίες ισχύουν αυτά, στις ισχυρές µάλι-
στα, στις ανεπτυγµένες καπιταλιστικές χώρες- τι αποτελέσµατα
είχαν όλα αυτά εκεί; Περιορίστηκε µήπως η διαφθορά; Αποτρά-
πηκαν, άραγε, οι συναλλαγές κάτω από το τραπέζι, επειδή λει-
τουργούν αυστηροί κανόνες για τους λοµπίστες; «Όχι», απα-
ντούν αµέσως τα πολλά και διάφορα διεθνή σκάνδαλα που
«σκάνε» κάθε τόσο και στις πιο ανεπτυγµένες καπιταλιστικές
χώρες, είτε της γνωστής «SIEMENS», είτε της «NOVARTIS», είτε
τα διατροφικά σκάνδαλα, είτε τα σκάνδαλα µε τους ρύπους των
αυτοκινήτων και ένα σωρό άλλα που δεν βλέπουν το φως της δη-
µοσιότητας τελικά.

Είναι, άραγε, παράξενο αυτό; Καθόλου, γιατί τελικά στην
πραγµατικότητα τα λεγόµενα «λόµπι» δεν είναι τίποτε άλλο παρά
αυτό που καταλαβαίνει όλος ο απλός κόσµος. Πρόκειται για δί-
κτυα επιθετικής παρέµβασης του κεφαλαίου στους κρατικούς
και διακρατικούς µηχανισµούς τόσο στις Ηνωµένες Πολιτείες,
όσο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δίκτυα για την άσκηση πίεσης
ώστε τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων να αποτυπώ-
νονται άµεσα και γρήγορα ακόµα και στη νοµοθεσία των κρατών
- µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και στις Ηνωµένες Πολι-
τείες.

Ενδεικτική γι’ αυτό είναι µία σχετική πρόσφατη εκτίµηση όχι
κανένας τυχαίου, αλλά του µονοπωλίου της «APPLE», σύµφωνα
µε την οποία έκθεση ένας από τους λόγους στους οποίους οφεί-
λεται η επιβολή κυρώσεων σε βάρος της «APPLE» από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή για ορισµένες αθέµιτες φορολογικές συµ-
φωνίες, όπως λέει η εταιρεία, ήταν και η χαλάρωση της λειτουρ-
γίας του δικού της λόµπι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. «Δεν την έπια-
σαν σφιχτά τη δουλειά µας», λέει η «APPLE», οι λοµπίστες της.

Είναι χαρακτηριστικό, επίσης και ένα δηµοσίευµα πριν από
λίγες µέρες στην ηλεκτρονική έκδοση της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»,
σύµφωνα µε το οποίο οι επιχειρηµατικοί όµιλοι στον κλάδο της
τεχνολογίας το τελευταίο διάστηµα µέσω του θεσµοθετηµένου
λόµπι, αυτού που θα εισαχθεί και στη χώρα µας, δαπάνησαν 97
εκατοµµύρια ευρώ, παρακαλώ, για να ασκήσουν πιέσεις στη χά-
ραξη της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Πολύ ακριβές, βρε παιδί µου, αυτές οι πιέσεις τελικά! Και ανά-
µεσά τους µαντέψτε ποιοι είναι! Είναι κάποιοι επιχειρηµατικοί κο-
λοσσοί σαν την «GOOGLE», τη «MICROSOFT» και το «FACE-
BOOK». Και ξέρετε γιατί ξόδεψαν τόσα πολλά λεφτά; Τα ξόδε-
ψαν µε στόχο να αντιταχθούν σε αυστηρότερη νοµοθεσία που
θα περιστέλλει την ισχύ τους και τα κέρδη τους. 

Κι έρχεται τώρα εδώ ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας και
καλεί και τα συνδικάτα, λέει, να κάνουν το ίδιο, να κάνουν lobby-
ing δηλαδή και να παρατήσουν κάτι αγώνες, κάτι πορείες, κάτι
διαδηλώσεις και όλα αυτά τα τόσο ενοχλητικά πράγµατα.

Να πληροφορήσουµε, λοιπόν, τον εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας ότι το ταξικά προσανατολισµένο συνδικαλιστικό κίνηµα
έχει επιλέξει την ταξική πάλη και αυτό καλό είναι να το χωνέψετε.
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Όµως, οι εκκλήσεις σας έχουν αποδέκτες. Είναι ο κυβερνητικός,
ο εργοδοτικός συνδικαλισµός ο οποίος όλο και πιο πολύ ρέπει
σε αυτή την τακτική του lobbying, αντί να κάνει αγώνες πραγµα-
τικούς, ταξικούς. Και αυτός είναι, φυσικά, ο λόγος που απαξιώ-
νεται διαρκώς στη συνείδηση των εργαζοµένων.

Είναι κοινός τόπος πάντως και πολύ συνηθισµένη πραγµατικό-
τητα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το Ευρωκοινοβούλιο οι επιχει-
ρηµατικοί όµιλοι, παράλληλα µε τα τµήµατα παραγωγής και
µάρκετινγκ που διαθέτουν, να λειτουργούν και τµήµατα lobbying.
Και αυτά τα τµήµατα lobbying διαθέτουν υποδοµές, πολυάριθµο
και παχυλά αµειβόµενο προσωπικό το οποίο κρατά επαφές µε
στελέχη των γραφείων των Επιτρόπων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
των Υπουργικών Γραφείων, τους ίδιους τους Επιτρόπους, τους
Υπουργούς, µε στελέχη πολιτικών οµάδων και κοµµάτων, µε Ευ-
ρωβουλευτές, µε τους πάντες δηλαδή, οι οποίοι συµµετέχουν µε
οποιονδήποτε τρόπο και ιδιότητα στη διαµόρφωση νοµοθεσίας,
παρεµβαίνοντας φυσικά όλοι αυτοί ώστε να υπηρετούν τα συµ-
φέροντα αυτών των µονοπωλιακών οµίλων.

Αυτά τα τµήµατα lobbying λειτουργούν και σε ευρωπαϊκό και
σε εθνικό επίπεδο, συγκλίνοντας µε τις φυσικές ενώσεις των κα-
πιταλιστών. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για παράδειγµα, είναι η BU-
SINESS EUROPE, στη χώρα µας είναι ο Σύνδεσµος Ελλήνων
Βιοµηχάνων. Από κοντά και από δίπλα τους ένα σωρό διάφορες
«µη» -εντός πολλών εισαγωγικών- κυβερνητικές οργανώσεις που
µε αυτόν τον µανδύα εξυπηρετούν επιχειρηµατικά συµφέροντα.

Όλο αυτό το δίκτυο είναι που συνδιαµορφώνει τελικά, µαζί µε
το αστικό βεβαίως πολιτικό προσωπικό και την ευρωενωσιακή
νοµοθεσία. Είναι γνωστά όλα αυτά. Όλοι όσοι έχουν έστω και µια
ιδέα από τα στοιχειώδη στις Βρυξέλλες γνωρίζουν ότι αποτελεί
συνηθισµένη πρακτική νοµοθετικά κείµενα, οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και πολύ συγκεκριµένες διατυπώσεις γραµµένες
ολόκληρες από τα διάφορα λόµπι να υπογράφονται και να κατα-
τίθενται αυτολεξεί ως τροπολογίες στο Ευρωκοινοβούλιο από
δεκάδες Ευρωβουλευτές που ανήκουν σε διαφορετικά αστικά
εθνικά πολιτικά κόµµατα και πολιτικές οµάδες του Ευρωκοινο-
βουλίου, προωθώντας βεβαίως µε τον τρόπο αυτό τις επιταγές
και τα συµφέροντα των επιχειρήσεων.

Περιττό είναι, βέβαια, να σηµειώσουµε ότι πίσω από τις κυριο-
λεκτικά φωτογραφικές πολλές φορές λεπτοµέρειες τέτοιων τρο-
πολογιών για κάποια, παραδείγµατος χάριν, λιγότερα ή περισσό-
τερα µικρογραµµάρια εκποµπής ρύπων από αυτοκίνητα ή τις
άλφα, βήτα ή γάµµα τεχνικές προδιαγραφές κάποιων µηχανηµά-
των -κατανοητά όλα αυτά σε ένα εξαιρετικά στενό κύκλο ειδικών-
κρύβονται κέρδη εκατοµµυρίων για τις επιχειρήσεις κάποιου κλά-
δου και κυριολεκτικά «πέφτουν κορµιά» στον χώρο των µεταξύ
τους ανταγωνισµών.

Σε αυτό ακριβώς το έδαφος, σκέτο θερµοκήπιο, σαν φυσικό
επακόλουθο καλλιεργούνται και οι κάθε είδους συναλλαγές, η
διαπλοκή των επιχειρηµατικών συµφερόντων µε το πολιτικό προ-
σωπικό του κεφαλαίου, αναδύοντας βέβαια όλη τη δυσοσµία της
καπιταλιστικής σήψης, της οποίας τα λόµπι δεν αποτελούν ασφα-
λώς εξαίρεσή της, αλλά αναπόσπαστο στοιχείο της.

Όσον αφορά τώρα το πολυδιαφηµισµένο «Μητρώο Διαφά-
νειας» και την υποχρεωτικότητα εγγραφής σ’ αυτό, το οποίο θε-
σµοθετείται και στη χώρα µας µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε,
απ’ όσο ξέρουµε, όπου κι αν εφαρµόστηκε -και εφαρµόζεται σε
αρκετές χώρες- καθόλου δεν εµπόδισε µήτε τη διαφθορά, µήτε
τη διαπλοκή. Το αντίθετο θα έλεγε κανείς, αφού οι λοµπίστες των
επιχειρηµατικών οµίλων απέκτησαν το επίσηµο, το θεσµοθετη-
µένο δικαίωµα πια να αλωνίζουν ανενόχλητοι και µε τη βούλα πια
αυτού του µητρώου στους διαδρόµους του Ευρωκοινοβουλίου
και των άλλων οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να οργανώ-
νουν συναντήσεις, παρουσιάσεις, παρεµβάσεις, να επισκέπτον-
ται Ευρωβουλευτές, στελέχη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με λίγα
λόγια θα νοιώθουν και θα συµπεριφέρονται σαν στο σπίτι τους.

Ορισµένοι µάλιστα από αυτούς χρησιµοποιώντας και τη δίοδο
των λεγόµενων «περιστρεφόµενων θυρών» µεταπηδούν από το
πόστο του πολιτικού στον ρόλο του λοµπίστα. Μην πάτε µακριά.
Τον Μπαρόζο τον θυµόµαστε όλοι ως Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Λίγο καιρό, λοιπόν, µετά τη λήξη της θητείας του ο
κύριος αυτός ανέλαβε υψηλή διευθυντική θέση στον τραπεζικό

κολοσσό που λέγεται «GOLDMAN SACHS». Ο πριν την Μέρκελ
καγκελάριος της Γερµανίας τώρα Σρέντερ, µετά την ολοκλή-
ρωση της θητείας του προσλήφθηκε ως ανώτατο στέλεχος στον
ενεργειακό γίγαντα της «GAZPROM». Ο πρώην Πρωθυπουργός
της Βρετανίας Τόνι Μπλερ, όπως και ο πρώην γενικός γραµµα-
τέας του ΝΑΤΟ Χαβιέ Σολάνα -αλησµόνητοι!- µετά τις θέσεις
τους αυτές µετατράπηκαν σε υψηλόβαθµους συµβούλους µεγά-
λων πολυεθνικών εταιρειών σε όλο τον κόσµο. Σταµατώ εδώ.
Υπάρχουν πάµπολλα παραδείγµατα. 

Το να λες, λοιπόν, όπως η Κυβέρνηση τώρα, ότι ενισχύεις τη
διαφάνεια µε το να βάλεις χρονικό όριο δεκαοκτώ µηνών πριν γί-
νουν τέτοιες µεταπηδήσεις και εναλλαγές ρόλων σηµαίνει ότι ή
είσαι αφελής, που δεν είσαι, ή κοροϊδεύεις ασύστολα. Θα ήταν
πιο κοντά στην αλήθεια να πείτε ότι όλοι αυτοί οι αστοί πολιτικοί
πριν γίνουν λοµπίστες χρειάζονται και ένα δεκαοκτάµηνο λίγης
ξεκούρασης και µιας κάποιας προσαρµογής για τα νέα τους κα-
θήκοντα. 

Όλα αυτά τώρα τα «διαφανή» και τόσο «αδιάφθορα» η Κυβέρ-
νηση επιδιώκει µε το νοµοσχέδιό της να τα εισαγάγει για να λει-
τουργήσουν επισήµως πια και στη χώρα µας! Και το ΚΚΕ, όπως
φαίνεται, είναι το µόνο κόµµα το οποίο αντιτάσσεται ουσιαστικά
και ριζικά σε αυτό. Τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα, άσχετα από το
τι ψηφίζουν τελικά επί της αρχής, δηλώνουν ανοιχτά τη συµφω-
νία τους µε τη νοµοθέτηση του lobbying. Μπορεί να έχουν επι-
µέρους ενστάσεις και διαφωνίες, µπορεί να εκφράζουν διαφο-
ρετικές απόψεις για την έκταση των ρυθµίσεων, το ότι όµως κα-
ταθέτουν, όπως, παραδείγµατος χάριν, ο ΣΥΡΙΖΑ, δηµιουργικές
προτάσεις στην Κυβέρνηση για το θέµα του lobbying καταδει-
κνύει ασφαλώς τη συµφωνία τους επί της αρχής του νοµοσχε-
δίου, κάτι άλλωστε που δεν το αρνούνται κιόλας. Απλώς λένε ότι
αυτοί θα έφερναν µια καλύτερη εκδοχή του lobbying. Τι να λέµε
τώρα! Ή είσαι βαστάζος του συστήµατος ή δεν είσαι. Μισές δου-
λειές θα κάνουµε;

Όταν τους το λέµε αυτό όµως τότε ενοχλούνται και µας απαν-
τούν ότι αυτή είναι η πραγµατικότητα του καπιταλισµού και ότι
τάχα αυτή µπορεί να βελτιωθεί. Αυτό το επιχείρηµα µάλιστα είναι
χαρακτηριστικό ότι το αξιοποίησε και το χρησιµοποίησε και ο
ίδιος ο Υπουργός στην προχθεσινή τελευταία επιτροπή, προκει-
µένου να απαντήσει στην κριτική του ΚΚΕ. Ε λοιπόν, δεν υπάρχει
µεγαλύτερο από αυτό ιστορικό ψέµα. Αυτό λέει η ζωή. Γιατί όλα
πια γύρω µας φωνάζουν ότι αυτή η βαρβαρότητα και η σαπίλα
του συστήµατος που ζούµε δεν παίρνει πια ούτε από µερεµέτια
ούτε από ρετουσαρίσµατα της λεγόµενης διαφάνειας. Το µόνο
που της πρέπει είναι να ανατραπεί κι αυτό βεβαίως είναι το κα-
θοδηγητικό νήµα της πολιτικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
της Ελλάδας. Όποιος είναι αντίθετος, λοιπόν, µε αυτή τη βάρ-
βαρη καπιταλιστική πραγµατικότητα τότε παλεύει να τη γκρεµί-
σει µαζί µε τον λαό και δεν σκέφτεται µέρα νύχτα πώς θα τη
ρυθµίσει αυτή τη βαρβαρότητα για να την καλλωπίσει, όπως
καλή ώρα κάνει και το ΜέΡΑ25. 

Το Μητρώο Διαφάνειας ας πούµε δεν νοµιµοποιεί απλά και
µόνο την παρέµβαση των επιχειρηµατικών οµίλων στη διαµόρ-
φωση της νοµοθεσίας. Κάνει και κάτι άλλο εξίσου κακό. Επιδιώ-
κει να δηµιουργήσει ταυτόχρονα και το έδαφος εκείνο για να
εµπεδωθεί και στη λαϊκή συνείδηση ότι είναι απόλυτα φυσιολο-
γικό, ότι είναι απόλυτα θεµιτό όχι µόνο να πιέζουν οι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι -καλά, αυτό δεν µπορείς να το εµποδίσεις- για τα
συµφέροντά τους, αλλά ότι είναι θεµιτό και λογικό και φυσιολο-
γικό να καθορίζουν ακόµα και τη νοµοθεσία. Αυτό επιχειρεί το
νοµοσχέδιο.

Το ζήτηµα πάντως -λέµε εµείς- για τους εργαζόµενους και τα
λαϊκά στρώµατα δεν είναι να ξέρουν βέβαια αν, πότε και µε ποι-
ους, όσες φορές τέλος πάντων συναντιούνται οι εκπρόσωποι των
µονοπωλίων µε το πολιτικό τους προσωπικό, αλλά το ζήτηµα
είναι να ξέρουν, να ξέρει ο λαός ότι το αστικό πολιτικό σύστηµα
στο σύνολό του στη χώρα µας, παντού στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
είναι ταγµένο να υπηρετεί τα συµφέροντα του κεφαλαίου, πρώτα
από όλα αυτά, και γι’ αυτό ακριβώς τσακίζει τη ζωή και τα δικαιώ-
µατά τους. Κι αυτό ακριβώς είναι που επιδιώκεται να συσκοτιστεί
µε νοµοσχέδια σαν κι αυτό, δηλαδή τα ταξικά αντιλαϊκά συµφέ-
ροντα τα οποία υπηρετούν το αστικό κράτος, η Ευρωπαϊκή
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Ένωση, οι κυβερνήσεις της αστικής διαχείρισης, τα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όσο για τους κανόνες συµπεριφοράς, τη δηµοκρατική λογο-
δοσία και διαφάνεια που δήθεν θα επιβληθούν στα επιχειρηµα-
τικά λόµπι εκτός από το ότι προορίζονται να παίξουν τον ρόλο
του τροχονόµου για τα πολύ ισχυρά επιχειρηµατικά συµφέροντα,
τα οποία συγκρούονται αδυσώπητα µέσα και έξω από τους κρα-
τικούς και τους κυβερνητικούς διαδρόµους, αυτά -κανόνες, δια-
φάνεια και τα λοιπά- δεν είναι παρά στάχτη, πολλή στάχτη όµως,
στα µάτια των εργαζοµένων προκειµένου να συσκοτιστεί ο ταξι-
κός χαρακτήρας του κράτους και να πιστέψουν, να πιστέψει ο
λαός ότι µε κανόνες διαφάνειας και λογοδοσίας µπορούν τα µε-
γάλα συµφέροντα να ελεγχθούν και µπορούν να σταµατήσουν
επιτέλους τα φαινόµενα διαφθοράς και σήψης που ολοένα απο-
καλύπτονται. 

Το lobbying γίνεται πάντα εκεί όπου συµφύρονται τα συµφέ-
ροντα των επιχειρηµατικών οµίλων µε το αστικό κράτος και δεν
υπάρχει ούτε καλό ούτε κακό lobbying. Το lobbying είναι ένα και
έχει πάντα τον ίδιο σκοπό: τη θωράκιση και την αύξηση των κερ-
δών των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Εν τέλει και επειδή εµείς δεν έχουµε καµµία διάθεση να ποτί-
ζουµε τον κήπο µε τις αυταπάτες, όπως κάνετε όλοι σας µε τα
περί ελέγχου και διαφάνειας σε έναν καπιταλιστικό µάλιστα αν-
ταγωνισµό που αγριεύει ολοένα και περισσότερο, σε έναν καπι-
ταλιστικό ανταγωνισµό που δεν γνωρίζει όρια γιατί δεν είναι στη
φύση του να γνωρίζει όρια όταν κυνηγάει το κέρδος, για όλους
τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε βεβαίως, το νοµοσχέδιο. 

Στη δευτερολογία θα τοποθετηθούµε για ορισµένα επιµέρους
άρθρα στο τρίτο κοµµάτι και για τις τροπολογίες που έχουν κα-
τατεθεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Δελή.
Ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, ειδικός αγορητής από την Ελληνική

Λύση, έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα καταλάβατε από τον πρώτο εισηγητή κιό-

λας ότι το νοµοσχέδιό σας πριν καν προλάβει να πάρει µια ανάσα
µέσα στην Ολοµέλεια βούλιαξε. Πήγε η κουβέντα σε άλλα θέ-
µατα. Ίσως να είναι και η επικαιρότητα τέτοια ή να φταίει το ελ-
λιπές ενδιαφέρον για αυτό που σήµερα εσείς νοµοθετείτε. 

Κύριε Πρόεδρε, ακούστηκαν πολλά και θα αναφερθώ πριν µπω
στην ουσία του νοµοσχεδίου. Αλήθεια, αναρωτιόµαστε πόσο σο-
βαρό είναι να συζητάµε εδώ και να βγάζουµε στη φόρα ας πούµε
το αν εµβολιάστηκαν οι Βουλευτές και ποιοι δεν εµβολιάστηκαν.
Πραγµατικά δηλαδή, από πού κι ως πού ένας εισηγητής θα ανέ-
βει πάνω να µας πει για το ποιος εµβολιάστηκε ή όχι; Απορώ
πραγµατικά. 

Βαρεθήκαµε, κύριε Υπουργέ, να ακούµε για το επίπεδο της πο-
λιτικής, να είναι η πολιτική του Twitter, το τι έγραψες εσύ πριν
δέκα χρόνια, τι έγραψα εγώ πριν πέντε χρόνια. Πολύ σοβαρή πο-
λιτική, η πολιτική του Twitter! Τι να πω πραγµατικά! Βαρεθήκαµε,
κύριε Βορίδη, να συγκρίνεστε οι µεν και οι δε, σε ένα ράλι ανικα-
νότητας, για το ποιος είναι λιγότερο ανίκανος από τους δύο,
ποιος έκανε µεγαλύτερα αίσχη, πιο πολλά λάθη. Φοβερό! 

Κύριε εισηγητά της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή θεωρούµε ότι
όλα έχουν κι ένα όριο, εντάξει, τώρα να µη µιλήσουµε για θέµατα
δηµόσιας τάξης και αίσθηση ασφάλειας που είπατε. Το ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ απέτυχε στον τοµέα αυτό δεν σηµαίνει πως εσείς πετύχατε.
Έχετε αποτύχει παταγωδώς στον τοµέα αυτό. Μη µιλήσουµε για
τον τοµέα της υγείας όπου τα έχετε κάνει µπάχαλο και χρίσατε
ειδικό κοµάντο τον Πλεύρη τώρα να τα κάνει χειρότερα. Μην µι-
λήσουµε για το ότι στενάζουν τα νοσοκοµεία, για το ότι για πρώ-
τη φορά δεν γίνονται χειρουργεία, µε δεκάδες, εκατοντάδες νο-
σηλευτικό προσωπικό και γιατρούς σε αναστολή. Μη µιλήσουµε
για τον τοµέα της υγείας. 

Αφήστε τους µετακλητούς -δεν µπαίνω στη µικροπολιτική-
όπου γίνεται πάρτι και πανηγύρι και µε τα «γαλάζια» παιδιά και
µε τα «ροζ» παιδιά και µε τα «πράσινα» παιδιά πιο παλιά αυτά γί-
νονταν. 

Και επειδή όλα έχουν ένα όριο, για όνοµα του θεού, είναι δυ-

νατόν να µιλάει η Νέα Δηµοκρατία -το σχόλιό µου δεν έχει προ-
σωπικό µέσα, κύριε εισηγητά της Νέας Δηµοκρατίας, θα µιλήσω
για το κόµµα σας, για την Κυβέρνησή σας- για κοµµατικούς
στρατούς που ελέγχουν το διαδίκτυο; Εσείς, οι «αρχιερείς» του
διαδικτύου, που κατεβάζετε Twitter, που κλειδώνετε λογαρια-
σµούς µε τα ανθελληνικά «Hoaxes», µέσω των οποίων ελέγχετε
τα πάντα, φιλτράρετε τα πάντα, εκατοµµύρια τρολ, την ίδια ώρα,
ταυτόχρονα πέφτουν αποκάτω, σχολιάζουν, ελέγχουν, κατεβά-
ζουν. Λέτε εσείς για κοµµατικούς στρατούς που ελέγχετε τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Εσείς µιλάτε για κοµµατικούς στρα-
τούς στο διαδίκτυο; Είναι θράσος αυτό το πράγµα! Θράσος!
Πραγµατικά είναι θράσος! Απίστευτα πράγµατα!

Νοµίζετε ότι τα λέµε µεταξύ µας αυτά, ότι δεν ακούει ο κόσµος
έξω; Δεν ακούει ότι η Νέα Δηµοκρατία µιλάει σήµερα για κοµµα-
τικούς στρατούς στο διαδίκτυο, όταν ελέγχετε τον κάθε κέρ-
σορα, το κάθε πλήκτρο, την κάθε οθόνη του κάθε υπολογιστή
εκεί έξω; Τα πάντα ελέγχετε. Τα πάντα. Ντροπή πραγµατικά! 

Κύριε Βορίδη, έχουµε πει πολλές φορές από αυτό το Βήµα,
όταν θεσµοθετείτε τέτοιες πρακτικές σαν το σηµερινό νοµοσχέ-
διο, πρέπει να εξετάζετε εάν µπορούν να ενσωµατωθούν στη
χώρα µας, δηλαδή αν η πατρίδα µας µε τις µεγάλες αδυναµίες,
µε τις µεγάλες ελλείψεις που αντιµετωπίζει, είναι σε θέση να εν-
σωµατώσει αυτές τις ξενόφερτες πρακτικές, τα ξενόφερτα µον-
τέλα σε µια εθνική νοµοθεσία στο όνοµα του εκσυγχρονισµού
και της εξέλιξης. Λυπάµαι που το λέω, αλλά µε αυτό το νοµοσχέ-
διο νοµοθετείτε, νοµιµοποιείτε ουσιαστικά την επιρροή συµφε-
ρόντων. Αυτό είναι το lobbying, η επιρροή συµφερόντων. 

Για να είµαι ειλικρινής, για τους Έλληνες πολίτες, για τον ελ-
ληνικό λαό που υποφέρει, που έχει πάθει, µε τόσα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει εξαιτίας των δικών σας κυβερνητικών επιλο-
γών, αλλά και των δικών σας παραλείψεων, το να φέρνετε ένα
νοµοσχέδιο για το lobbying την ώρα που η χώρα καίγεται και
βουλιάζει -σας το είπα και στην επιτροπή- είναι σαν να βουλιάζει
ο «Τιτανικός» και εσείς να παραγγέλνετε ακόµα ένα κοκτέιλ να
πιείτε. Αυτό κάνετε. Ο «Τιτανικός» βουλιάζει και εσείς ατάραχοι
παραγγέλνετε ακόµα ένα ποτό. Αυτό. Έτσι µοιάζει σήµερα εδώ.

Είστε -η Κυβέρνησή σας εννοώ- εκτός τόπου και χρόνου. Είστε
µακριά από τον πολίτη. Δεν έχετε αίσθηση τι γίνεται εκεί. Έχετε
ένα µικρόφωνο κάθε µέρα, έχετε µία θέση να σας περιµένει σε
ένα φιλόξενο τηλεοπτικό πάνελ και αρχίζει η κατήχηση από το
πρωί µέχρι το βράδυ. Δεν ξέρετε τι γίνεται εκεί έξω; Δεν βλέπετε
τον κόσµο αγανακτισµένο; Πώς θα ανέβει στη ΔΕΘ ο Πρωθυ-
πουργός; Μόνο τον Στρατό δεν έβγαλε στους δρόµους για να
ανέβει το Σαββατοκύριακο στη ΔΕΘ. 

Τώρα, αλήθεια, στις νοµοθετικές προτεραιότητες της Κυβέρ-
νησης είναι το lobbying; Συγγνώµη, το lobbying; Δεν βλέπετε ότι
έχετε συρρικνώσει τα εισοδήµατα των Ελλήνων και τώρα δίνετε
τη χαριστική βολή στον Έλληνα, στα νοικοκυριά και τις επιχειρή-
σεις, µε τις αυξήσεις, µε τις µαζικές ανατιµήσεις, µε 15% αύξηση
στα λάδια, στα µπισκότα, στα κατεψυγµένα, στα συσκευασµένα
τρόφιµα, στα γαλακτοκοµικά, 8% στα οπωροκηπευτικά, 5% στα
φρούτα, η τιµή του καφέ 50% πάνω; Όλα αυτά δεν µαζεύονται;

Να µας πει τι στη ΔΕΘ ο Πρωθυπουργός; Εξαθλιωµένοι συν-
ταξιούχοι προανήγγειλαν συλλαλητήριο για τον Οκτώβριο. Θα
υπάρξουν συνολικά ανατιµήσεις σε πεντακόσια προϊόντα και
εµείς µιλάµε για το lobbying. Ρεύµα, ΔΕΗ. Άντε, αυτό είναι παγ-
κόσµιο φαινόµενο, θα µας πείτε, υπερβολική ζήτηση, αύξηση
προϊόντων, αύξηση στα µεταφορικά. Πού είναι ο κ. Χατζηδάκης;
Να έρθει εδώ να µας πει γιατί ο Έλληνας πληρώνει το πιο ακριβό
ρεύµα στην Ευρώπη. Τον Αύγουστο -το λέω για να µη σας αδι-
κήσω, γιατί αυτό λειτουργεί σαν το Χρηµατιστήριο, δηλαδή κάθε
µήνα ή κάθε µέρα µπορεί να αλλάζει η τιµή- πιάσαµε ρεκόρ Ευ-
ρώπης στην τιµή ρεύµατος. Πάντα είµαστε εδώ, µέσα στα «µε-
τάλλια». Αν δεν έχουµε το χρυσό, έχουµε το ασηµένιο ή το
χάλκινο. Στο βάθρο της ακρίβειας στο ρεύµα είµαστε σίγουρα.
Δεν το συζητάω! Η Ελλάδα είχε πάντα από τις υψηλότερες τιµές
χονδρικής στην Ευρώπη. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Στα Πρακτικά δεν τα καταθέτουµε χωρίς λόγο. Διαβάστε τα,
δείτε τα. Για το ακριβό ρεύµα ποιος φταίει; Η ξηρασία στη Βρα-
ζιλία, όπως ορθά αναφέρει στην ανακοίνωσή της η Ελληνική
Λύση; Η κλιµατική αλλαγή; Ποιος ευθύνεται; Να µας πείτε. Ρεκόρ
Ευρώπης στην τιµή του ρεύµατος. 

Και την ώρα που ο Έλληνας στενάζει, κύριε εισηγητά, που στο
πρόσωπό σας, στο πρόσωπο του Υπουργού, του Κοινοβουλευ-
τικού Εκπροσώπου και των υπολοίπων Βουλευτών, σήµερα βλέ-
πουµε τη Νέα Δηµοκρατία, και εσείς µας είπατε ότι δεν ελέγχετε,
ότι δεν υπάρχουν δικοί σας κοµµατικοί στρατοί στο διαδίκτυο,
να σας πω για την πολύ µεγάλη απάτη και ατιµία που έγινε µε
την ευλογία της Νέας Δηµοκρατίας επιστρατεύοντας τα τρολ
της. 

Την Παρασκευή, είχαµε, κύριε Πρόεδρε, ένα νοµοσχέδιο του
κ. Μηταράκη για τη µετανάστευση, ένα νοµοσχέδιο το οποίο µας
είχε παρουσιάσει και πιο πριν, το µενού του, το τι θα τρώνε όλοι
οι παρανόµως εισελθόντες -φοβερό, την ώρα που οι Έλληνες
πεινάνε!- µε υπερεξουσίες σε ΜΚΟ οι οποίες θα επιχειρούν µαζί
µε το Λιµενικό -αντί να τις κλείσετε δίνετε υπερεξουσίες-, µε χο-
ρήγηση αυτοτελούς άδειας διαµονής σε όσους δεν την δικαιούν-
ται, µε υγειονοµική περίθαλψη, την ώρα που για τον Έλληνα δεν
γίνονται χειρουργεία και δεν µπορεί να πάρει τη σύνταξή του να
πάει να πάρει τα φάρµακά του, θα ασκούν προσφυγή όσοι δεν
παίρνουν άδεια και θα κυκλοφορούν ελεύθεροι και θα χαθούν
µες στην Αθήνα σαν τα φαντάσµατα. 

Αυτό το νοµοσχέδιο ο κ. Μηταράκης είχε το θράσος να ζητήσει
από την Ελληνική Λύση να το υπερψηφίσει. Και εννοείται ότι δεν
το υπερψηφίσαµε. Είναι ένα κατάπτυστο, ανθελληνικό νοµοσχέ-
διο το οποίο ουδέποτε θα το ψηφίζαµε. Και βγάλατε τα τρολ σας:
Δεν ψήφισε η Ελληνική Λύση, λέει, το νοµοσχέδιο για τη µετανά-
στευση. Σιγά µην σας χειροκροτήσουµε κιόλας, µε όλα αυτά τα
αίσχη που συµπεριελάµβανε! 

Άρα οι κοµµατικοί στρατοί είναι δικοί σας. Όσοι διοικείτε την
Κυβέρνηση αυτή γιατί είναι µια Κυβέρνηση η οποία δεν διοικείται
από Βουλευτές σας και αυτό είναι απίστευτο. Με τι θράσος,
κύριε Βορίδη, θα ζητήσει ο Πρωθυπουργός σας ή η Νέα Δηµο-
κρατία στις επόµενες εκλογές θα απευθυνθεί στον Έλληνα πο-
λίτη και θα του πει «ψήφισέ µας, έχω ικανά στελέχη»; Ποια; Οι
περισσότεροι είναι εξωκοµµατικοί, δεν είναι Βουλευτές. Δεν
έχετε ικανά στελέχη;

Αυτό που έχει συµβεί µε τον ανασχηµατισµό το οποίο θα το
συνδέσω µε το lobbying, κύριε Πρόεδρε, είναι πραγµατικά ένας
πολιτικός τραγέλαφος. Περιµέναµε µια εβδοµάδα. Ιδού ο νυµ-
φίος! Τον βρήκαµε χθες ποιος θα είναι ο Υπουργός. Φοβερό!
Πώς θα ζητήσει ο κ. Μητσοτάκης ψήφο, µε τι θράσος όταν πα-
ραδέχεται ότι δεν έχει στελέχη, δεν έχει Βουλευτές. Δεν είναι
ικανοί να διοικήσουν, δεν είναι ικανοί να έχουν Υπουργεία, δεν
είναι ικανοί για τίποτα. Δεν το λέω εγώ. Εγώ µπορεί να έχω άλλη
άποψη. Εµείς δεν το λέµε αυτό. Εµείς µπορεί να λέµε ότι είστε
οι καλύτεροι ή δεν ξέρω τι. Δεν λέµε αυτό. Λέµε τι λέει ο Πρωθυ-
πουργός σας γιατί αυτό καταδεικνύει.

Και ήρθε ο κ. Στυλιανίδης. Ποιος είναι ο κ. Στυλιανίδης; Πολύ
καλός, είναι στην Ευρώπη κ.λπ.. Ξέρετε ότι είναι παιδί του ΕΛΙΑ-
ΜΕΠ. Το λέτε αυτό στους Έλληνες ψηφοφόρους, παραδοσια-
κούς ψηφοφόρους της Νέας Δηµοκρατίας, της Δεξιάς της
παραδοσιακής, ότι ο κ. Στυλιανίδης είναι ένα παιδί του ΕΛΙΑΜΕΠ;
Ότι ήταν υπέρ του εθνοκτόνου Σχεδίου Ανάν; Το λέτε; Βεβαίως
και η Κύπρος είναι Ελλάδα -πρώτοι το λέµε εµείς- και ενιαία
αµυντική γραµµή µε την Κύπρο και ΑΟΖ µε την Κύπρο. Η Κύπρος
είναι Ελλάδα. Δεν έχετε, όµως, ένα στέλεχος, ρε παιδιά; Για τον
θεό! Ένα στέλεχος να το βάλετε εκεί. Στρατηγούς έχετε εδώ, δι-
οικητές σας, τα πάντα έχετε µέσα στους εκατόν πενήντα οκτώ.
Ένας δεν υπήρχε; Μεταγραφή απ’ έξω; Νόµος Μποσµάν και
στην πολιτική; Δεν πιάνει θέση ξένου όµως. Μια χαρά! Η Κύπρος
είναι Ελλάδα. Το είπαµε. Σας τους διαιτητές στο ποδόσφαιρο.
Δεν έχουµε καλούς διαιτητές, κύριε Βορίδη, εδώ και φέρνουµε
απ’ έξω. Αυτό είναι οµολογία αποτυχίας και ανικανότητας στελε-
χών από την Κυβέρνηση. Και φέρνετε απ’ έξω. Αυτό κάνετε.

Και πάµε τώρα στο τι νοµοθετείτε. Την επιρροή συµφερόντων
σε θεσµικούς φορείς της πολιτείας. Νοµιµοποιείτε δηλαδή -για
να καταλάβει αυτός που ακούει τον όρο «lobbying»- την άσκηση

πιέσεων από δυνάµεις στο κράτος, στην πολιτεία, στους θεσµι-
κούς φορείς. Και µας λέτε ότι το κάνετε αυτό για να πετύχετε τη
διαφάνεια, τη λογοδοσία και την ακεραιότητα, ότι προσπαθείτε
να βάλετε σε τάξη τις επιρροές, ότι υπάρχουν µηχανισµοί που
µπορούν να επηρεάσουν τα όργανα που χαράσσουν τις δηµό-
σιες πολιτικές. Αλήθεια τώρα; Αλήθεια, αυτό το κάνει η Νέα Δη-
µοκρατία; Μήπως νοµιµοποιείτε τις παρεµβάσεις από συµφέ-
ροντα γιατί αυτά είναι που προσδιορίζουν και καθορίζουν τις πο-
λιτικές σας;

Για ποια διαφάνεια µιλάτε εσείς, η Νέα Δηµοκρατία; Για ποια
διαφάνεια µιλάτε εσείς; Για ποια ευθύτατη καθαρότητα στις συ-
ναλλαγές των συµφερόντων; Για αυτές τις πρακτικές µε τις
οποίες χαρίζετε εκατοµµύρια στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
που τους δίνετε δώρα και µπόνους εκατοµµυρίων ευρώ; Δεν
είναι lobbying ο έλεγχος των µέσων µαζικής ενηµέρωσης; Δεν
είναι lobbying αυτό, που από το πρωί ως το βράδυ σας λιβανί-
ζουν και τροµοκρατούν τους Έλληνες και δίνουν τον ρυθµό και
τον σκοπό και οι υπόλοιποι χορεύουν στον σκοπό αυτό; Δεν είναι
lobbying αυτό; Τι είναι αυτό τώρα; Αυτό είναι καθαροί θεσµικοί
φορείς και διαφάνεια και ευθύτητα και καθαρότητα; Τι είναι αυτά
εδώ;

Για τις πολιτικές σας που προωθούν διάφορες οµάδες -ο Πρω-
θυπουργός σας είναι και ιδιαίτερα ευαίσθητος σε διάφορες οµά-
δες, οντότητες, κοινότητες- απέναντι στις ΜΚΟ, που τους δίνετε
υπερεξουσία και αντί να τις ελέγξετε και να τις κλείσετε, τους δί-
νετε και άλλα προνόµια; Για τις αποφάσεις σας για απευθείας
αναθέσεις και τολµάτε εσείς να µιλάτε; Για ξεπούληµα εθνικής
περιουσίας;

Βγαίνει ο κ. Δένδιας και λέει «δεν θέλουµε αέριο».
Ποιος είστε, κύριε Δένδια, εσείς που λέτε για την πατρίδα µας

ότι δεν θέλει το αέριο; Απεµπολείτε αυτό το τεράστιο περιου-
σιακό στοιχείο και όπλο της Ελλάδος.

Εθνικοί εργολάβοι, τεχνικές εταιρείες για το σχέδιό σας να γε-
µίσετε την πατρίδα µας µε ανεµογεννήτριες, που είναι τόσο το-
ξικές και τόσο επιβλαβείς.

Θα ήθελα να ρωτήσω κάτι, που σας το είπα και στην επιτροπή,
κύριε Βορίδη. Είναι δυνατόν να µιλάτε για lobbying, όταν µια βδο-
µάδα πριν, µε τον ανασχηµατισµό έχει γίνει του lobbying το κάγ-
κελο; Όχι lobbying, αλλά σφάχτηκαν επιχειρηµατίες και παλικά-
ρια στην ποδιά Υπουργών. Ποιοι; Αυτοί που επηρεάζουν. Αυτή η
µεγάλη οικογένεια ήθελε αυτόν τον Υπουργό. Η άλλη µεγάλη οι-
κογένεια πίεζε να µπει ο άλλος Υπουργός. Αυτό είναι αίσχιστης
µορφής lobbying. Lobbying και τα µυαλά στα κάγκελα!

Εσείς νοµοθετείτε το lobbying δυο µέρες µετά τον ανασχηµα-
τισµό, που ήταν σε πλήρη έξαρση το lobbying στην Ελλάδα από
επιχειρηµατίες, συµφέροντα, ποιος θα βάλει τον δικό του
Υπουργό. Νοµίζετε ότι δεν τα βλέπει αυτά ο κόσµος;

Και ερχόµαστε προσχηµατικά σήµερα να µιλήσουµε για το lob-
bying! Τι ωραία! Εντάξει.

Δεν υπάρχει λογοδοσία αλά καρτ και ολίγη διαφάνεια. Η αξιο-
κρατία και η διαφάνεια που ζητάει ο κόσµος δεν είναι καφές µε
ολίγη. Πρέπει να υπάρχει στην πλήρη µορφή. Αυτή η µαγική λέ-
ξη, η αξιοκρατία και η έλλειψη αξιοκρατίας -και το λένε όλες οι
έρευνες- είναι αυτή που ώθησε και εξανάγκασε χιλιάδες νέα παι-
διά, τα παιδιά µας, να φύγουν στο εξωτερικό.

Και εδώ δεν πρόκειται µόνο για έλλειψη αξιοκρατίας στο δη-
µόσιο. Μιλάµε για ύποπτες συναλλαγές. Μιλάµε για υπόγεια ρεύ-
µατα. Μιλάµε για διαπλεκόµενα. Μιλάµε για µίζες, για διαφθορά
από τη βάση ως την κορυφή της πολιτείας, µέχρι τους θεσµικούς
φορείς όλους.

Άρα το ζητούµενο σε έναν νόµο δεν είναι ούτε τα ευχολόγια,
ούτε οι εξαγγελίες, ούτε να µας πείτε µετά: «Και καλά, τι να κά-
νουµε; Να µην κάνουµε µια αρχή;».

Το lobbying δεν είναι θέµα νοµοθεσίας. Είναι θέµα νοοτρο-
πίας. Και επειδή η νοοτροπία στην Ελλάδα και ιδίως, στην πολι-
τική είναι σάπια και έχουµε δώσει στον κόσµο, προφανώς γιατί
µπορεί να είναι και έτσι, ότι πάντα οι πολιτικοί και η πολιτική
εξαρτώνται από κάπου, από κάποια υπόγεια ρεύµατα, από κά-
ποια µεγάλα συµφέροντα, ό,τι και να νοµοθετήσετε, αυτό θα
υπάρχει. Τελείωσε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και θέλω να πάω τώρα στο εξής. Ρυθµίζετε µε ένα τέτοιο νο-
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µοσχέδιο την επιρροή συµφερόντων να µην κινούνται ανέλεγκτα
και να υπάρχει διαφάνεια. Πώς είναι δυνατό να γίνει αυτό, όταν
καν δεν προσδιορίζετε στον νόµο ποιοι είναι οι θεσµικοί φορείς.
Δεν το προσδιορίζετε, δεν λέτε ποιοι είναι. Ποιο είναι οι θεσµικοί
φορείς; Τι προσδιορίζουµε; Έτσι, έωλο.

Οι θεσµικοί φορείς που επηρεάζονται είναι το άλφα και το
ωµέγα. Σε αυτούς δεν ασκούν πίεση όλοι οι εκπρόσωποι φορέων
που λέµε; Και όµως, ακόµη και για αυτό παραπέµπετε σε γνώµες
και υπουργικές αποφάσεις.

Τα ίδια ισχύουν, κύριε Βορίδη και για τους εκπροσώπους φο-
ρέων. Όπως είναι, λοιπόν, διατυπωµένο το νοµοσχέδιο, δεν είναι
ξεκάθαρο ποιες οµάδες περιλαµβάνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πω και ένα καλό. Στις συνεδριάσεις της επιτροπής επιση-
µάναµε πόσο χαλαρό είναι το όλο πλαίσιο που νοµοθετείτε για
τις προϋποθέσεις, τις υποχρεώσεις και τις κυρώσεις που προ-
βλέπει το νοµοσχέδιο. Μας ευχαριστεί ότι ακούσαµε τον ειση-
γητή σας στην επιτροπή να αναφέρει κάποιες αλλαγές -τις
είχαµε προτείνει- σε ό,τι αφορά την αυστηροποίηση της νοµοθε-
σίας.

Θα έπρεπε, όµως, τα διοικητικά πρόστιµα να είναι πολύ ψηλά.
Δηλαδή, όταν µιλάµε για έναν τζίρο τέτοιων επιρροών, µιλάµε
για εκατοµµύρια, δισεκατοµµύρια. Με το να βάζεις πρόστιµο από
5.000 έως 40.000 γελούν, είναι χαρτζιλίκι για αυτούς. Πρέπει να
αποδοθούν και ποινικές κυρώσεις, όχι µόνο πρόστιµα, για τα
συµφέροντα αυτά.

Ένα µικρό σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, θα κάνω. Θα τρέξω, γιατί
δεν προλαβαίνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Χήτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό.
Ένα µικρό σχόλιο για τις ανεξάρτητες αρχές θα κάνω. Πάλι

ανεξάρτητη αρχή, πάλι η Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Έχουµε πάνω
από τριάντα - τριάντα πέντε ανεξάρτητες αρχές στην Ελλάδα, οι
οποίες κοστίζουν πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Μόνο η
ΑΑΔΕ κοστίζει 0,5 δισεκατοµµύριο. Πάλι ανεξάρτητη αρχή;

Ως Ελληνική Λύση, το έχουµε πει: Δεν µπορούµε να συµφω-
νήσουµε στην άσκηση δηµόσιας πολιτικής και εξουσίας από ανε-
ξάρτητες αρχές, να υποκαθιστούν το κράτος, την πολιτεία, την
Κυβέρνηση, τους Βουλευτές, το ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεν είµα-
στε εµµονικοί, αλλά λέµε ότι η πολιτεία έχει υποχρέωση άσκησης
δηµόσιας εξουσίας.

Δεν γίνεται, λοιπόν, να διώχνετε τις ευθύνες και τις υποχρεώ-
σεις από πάνω σας. Βάζετε ανεξάρτητη αρχή, πλήρωνε κορόιδο
Έλληνα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ήθελα να πω ότι το πραγµατικό lobbying δεν µπορεί να πλαι-

σιωθεί, το πραγµατικό lobbying δεν µπορεί να ελεγχθεί, γιατί το
lobbying που επηρεάζει κυβερνήσεις και διαµορφώνει πολιτικές
δεν µπαίνει σε καλούπια. Το lobbying λειτουργεί παρασκηνιακά.
Το lobbying είναι εδώ. Δεν είναι θέµα νοµοθεσίας. Είναι θέµα νο-
οτροπίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου, ειδική αγορήτρια από το ΜέΡΑ25
έχει τον λόγο.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίναµε λοιπόν
και σήµερα για πολλοστή φορά θεατές του δικοµµατικού κλασι-
κού παιγνιδιού µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ, της γνω-
στής κοκοροµαχίας, η οποία αποπροσανατόλισε τελείως τη συ-
ζήτηση από το αντικείµενο του νοµοσχεδίου. Έγιναν αναδροµές
µέχρι και σε επαναστάσεις. Μαθήµατα πολιτικής ιστορίας, δη-
λαδή, ουσιαστικά ακούσαµε σήµερα. Αν θέλουµε τέτοια θέµατα,
δεν χρειάζεται. Μπορούµε να ανατρέξουµε στις πηγές.

Σταµατήστε, επιτέλους, να προσβάλλετε, να υποτιµάτε τη νοη-
µοσύνη του ελληνικού λαού µε τέτοιους επικοινωνιακούς τακτι-

κισµούς, τακτικισµούς καθαρά εντυπωσιασµού.
Θα µιλήσω, λοιπόν και εγώ για το νοµοσχέδιο.
Δυστυχώς και σε αυτή την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης βλέ-

πουµε, κύριε Υπουργέ, ότι τα επίπεδα ικανοποίησης σε σχέση µε
την ποιότητα του νοµοσχεδίου και µε την πρόθεση αποτελεσµα-
τικότητας να ρυθµίσετε αυτό το πρόβληµα, βλέπουµε ότι τα επί-
πεδα είναι χαµηλά. Ακούσαµε στην επιτροπή σοβαρές ενστάσεις
από διάφορους φορείς, από οργανώσεις. Δεν σας τα είπαµε, δη-
λαδή, µόνο εµείς. Ακούσαµε ενστάσεις και επιφυλάξεις και από
το Vouliwatch, που έχει κάνει εξαιρετική δουλειά και από το ελ-
ληνικό παράρτηµα της Διεθνούς Διαφάνειας, οι οποίοι σαν φο-
ρείς συνεργάστηκαν.

Όµως, τελικά, είδαµε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν συγκινηθήκατε
ούτε από τις επισηµάνσεις των φορέων ούτε από τις δικές µας.
Μας είπατε λίγο πολύ ότι το lobbying στην Ελλάδα πρέπει να θε-
σµοθετηθεί, γιατί είναι σχεδόν ανύπαρκτο ή ελάχιστα ανεπτυγ-
µένο και γι’ αυτόν τον λόγο, θα πρέπει να δεχτούµε αυτές τις
αναιµικές διατάξεις που έχετε φέρει, τις άτολµες διατάξεις, οι
οποίες ως επί το πλείστον αφήνουν αρρύθµιστο το µεγαλύτερο
κοµµάτι, τις περισσότερες περιπτώσεις άσκησης επιρροής.

Το ίδιο, βέβαια, εν ολίγοις, µας είπε και το ΚΚΕ, το οποίο µας
έχει καταγγείλει για τη στάση µας. Ουσιαστικά, δηλαδή, τι κάνει
το ΚΚΕ; Θέλει να µείνει αρρύθµιστη αυτή η πρακτική, η πρακτική
του lobbying. Το αποδέχεται, από τη µία, ως µια καπιταλιστική
πραγµατικότητα, αλλά, από την άλλη, δεν θα πρέπει να ρυθµι-
στεί, θα πρέπει να το αφήσουµε να διαιωνίζεται, να διαιωνίζεται
το αλισβερίσι αυτό ανάµεσα στους θεσµικούς φορείς και στις
οµάδες πίεσης, στους λοµπίστες. Αυτό καταλαβαίνουµε από τη
στάση του ΚΚΕ.

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρουµε τι ακριβώς έχετε στο µυαλό σας
σε σχέση µε το lobbying πάντως προσωπικά και όχι µόνο εγώ,
είµαι σίγουρη ότι πολλοί το θυµούνται, θα επαναλάβω ένα e-mail
που είχε στείλει ο κ. Φρουζής της «NOVARTIS» µε το οποίο απευ-
θυνόταν στον Πρωθυπουργό στον ενικό ως Κυριάκο και του πρό-
τεινε κάποια ονόµατα φίλων για να του οργανώσει ένα δείπνο
στήριξης τον Σεπτέµβρη του 2015, όπου φίλοι, σηµειώστε, δέκα
διευθύνοντες συµβούλους εταιρειών, όπως «JOHNSON&JOHN-
SON», η «EUROBANK», η «SANOFI», η «TAXIBEAT», η «FAMAR»,
ο τότε Πρόεδρος του Αµερικανικού Επιµελητηρίου, ο κ. Αρκου-
µανέας, που τότε είχε µια εταιρεία δηµοσίων σχέσεων και αργό-
τερα τοποθετήθηκε στο ΚΕΕΛΠΝΟ και στον ΕΟΔΥ από τον ίδιο
τον πρωθυπουργό. 

Επιπλέον όλη η κοινωνία γνωρίζει σε σχέση µε τα εργασιακά
ότι το νοµοσχέδιο το οποίο φέρατε ήταν καθ’ υπόδειξη και κατ’
επιταγή του Συνδέσµου των Ελλήνων Βιοµηχάνων και των µεγά-
λων λιανεµπόρων, όπως ακριβώς γνωρίζουµε και τα νοµοθετικά
χατίρια που κάνατε και κάνετε στον όµιλο Λάτση σε σχέση µε το
λατρεµένο σας, το αγαπητό σας πρότζεκτ του τζόγου στο Ελλη-
νικό. Κατά τα άλλα όµως στην Ελλάδα δεν έχουµε lobbying. Αυτό
είναι το συµπέρασµα. 

Για να µιλήσουµε και για τις πρόσφατες εξελίξεις σε σχέση µε
τον ανασχηµατισµό πάντα έχουµε και ένα πρωτοσέλιδο άρθρο
της εφηµερίδας το «ΒΗΜΑ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ», αλλά και άρθρα της
εφηµερίδας τα «ΝΕΑ» τα οποία βάζουν στο στόχαστρο τον ανι-
ψιό του κυρίου Πρωθυπουργού, που είναι και διευθυντής του
Γραφείου του, τον κ. Γρηγόρη Δηµητριάδη, για τον οποίο -δεν
ξέρω αν ισχύουν, εγώ λέω τι έχει καταγραφεί- αφήνουν βαριά
υπονοούµενα για οικονοµικές δοσοληψίες και προµήθειες. Γρά-
φτηκε λοιπόν στον απόηχο του ανασχηµατισµού ότι ο κ. Χρυσο-
χοΐδης αντικαταστάθηκε γιατί επικράτησε η εδώ και καιρό δια-
κινούµενη αρνητική γνώµη και άποψη του πολυπράγµονος ανι-
ψιού και πρωθυπουργικού συµβούλου. «Όποια», λέει, «πέτρα κι
αν σηκώσεις εξοπλιστικά, υγειονοµικές προµήθειες από κάτω θα
τον βρεις».

Ποιον ακούσατε τελικά, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το νοµοσχέ-
διο; Σίγουρα όχι την Διεθνή Διαφάνεια και το Vouliwatch γιατί και
οι δύο φορείς το διέψευσαν. Είπαν ότι αυτό το νοµοσχέδιο όταν
καταστρώθηκε κατ’ αρχάς δεν υπήρχε νοµοπαρασκευαστική επι-
τροπή. Το είδανε για πρώτη φορά στην ιστοσελίδα της ανοιχτής
διαβούλευσης. Δυστυχώς δεν συνεστήθη νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή, όπως θα έπρεπε για µια τόσο σηµαντική πρωτοβουλία,
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και ότι εν ολίγοις δεν κλήθηκαν ποτέ να συµβάλλουν στην επε-
ξεργασία των διατάξεων. 

Αντιθέτως λέγεται ότι είχατε επαφές µε εκπροσώπους επιχει-
ρήσεων του ιδιωτικού τοµέα για τη διαµόρφωση ενός άρτιου θε-
σµικού πλαισίου για το lobbying. Συγκεκριµένα αναφέροµαι στο
δελτίο Τύπου της 1ης Ιουλίου του Υπουργείου Εσωτερικών, όπου
αναφέρεται ότι στις επαφές αυτές συµπεριλαµβάνεται ο Κύκλος
Εταιρικών Υποθέσεων και Επικοινωνίας, ένα φόρουµ των διευ-
θυντών εταιρικών υποθέσεων και επικοινωνίας ξένων και µεγά-
λων ελληνικών εταιρειών, που οργανώνεται από την «Public
Affairs and Networks» η οποία στο site της λέει τα εξής ενδιαφέ-
ροντα: «Είµαστε µια εταιρεία συµβούλων δηµοσίων υποθέσεων
και παρέχουµε τις υπηρεσίες µας σε ξένες πολυεθνικές που δρα-
στηριοποιούνται στην Ελλάδα και σε µεγάλες ελληνικές εται-
ρείες. Είµαστε επαγγελµατίες των δηµοσίων σχέσεων. Γνωρί-
ζουµε την πολιτική. Γνωρίζουµε τους διαµορφωτές της και τους
πρωταγωνιστές της». Δηλαδή τι γνωρίζουµε; Το lobbying. «Ξέ-
ρουµε πώς δουλεύει το σύστηµα στο πολιτικό και γραφειοκρα-
τικό του επίπεδο. Γνωρίζουµε από πρώτο χέρι τι χρειάζεται µια
επιχείρηση σήµερα στον τοµέα των public and government af-
fairs». Μάλιστα ο ιδρυτής της έχει εργαστεί επί σειρά ετών και
στις δύο πλευρές του ποταµού, στις επιχειρήσεις και στην πολι-
τική και είναι συγγραφέας των βιβλίων «Το lobbying στην Ελ-
λάδα» και «Το lobbying στις Βρυξέλλες». 

Σύµφωνα λοιπόν µε το Υπουργείο, µε το δελτίο Τύπου, τα µέλη
του Κύκλου Εταιρικών Υποθέσεων και Επικοινωνίας έτσι αόριστα
κατέθεσαν τις γόνιµες προτάσεις τους για το νοµοσχέδιο. Με
λίγα λόγια οι λοµπίστες είναι αυτοί οι οποίοι καθόρισαν το νοµο-
σχέδιο για το lobbying. Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει. Βάλατε
τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, για να µπει ένα τέλος σε αυτή την εκ-
στρατεία εκούσιας παραπληροφόρησης που ακούσαµε στην επι-
τροπή, γιατί γυρίσατε και το είπατε και χθες µετά τις εξηγήσεις
που έδωσα και την ανάλυση που έκανα, είπατε ότι εµείς θεω-
ρούµε ότι υπάρχει το καλό και το κακό lobbying αναλόγως της
προέλευσης. Έτσι θέλετε µανιχαϊστικά να παρουσιάζετε τα
πράγµατα. Εµείς αυτό που είπαµε και ξαναλέω, και ελπίζω να µε
ακούσετε, και να θέλετε να µε καταλάβετε είναι ότι συµφωνούµε
µε τις έγκυρες διεθνείς µελέτες, που λένε ότι όσο πιο πολλά
λεφτά σκορπάει ένα λόµπι τόσο πιο αποτελεσµατικά πετυχαίνει
τους στόχους του. Για την ακρίβεια είπα ότι είναι οι βαθιές τσέ-
πες αυτές που εξαγοράζουν και διασφαλίζουν την προνοµιακή
µεταχείριση των θεσµικών φορέων τους οποίους θέλουν να επη-
ρεάζουν αυτές οι οµάδες πίεσης. Αν εσείς τώρα θεωρείτε ότι οι
ενώσεις εργαζοµένων, υπάλληλων έχουν να διαθέσουν για άσκη-
ση επιρροής αντίστοιχους πόρους µε τους βιοµήχανους και τους
µεγαλοεπιχειρηµατίες, απλά να έρθετε να µας το πείτε για να
βγάλουµε τα συµπεράσµατά µας. 

Αυτό το οποίο εµείς είπαµε στην τελική ανάλυση είναι ότι σας
ζητάµε ρητά να δηµοσιεύεται ηλεκτρονικά και να ενηµερώνεται
καθηµερινά το πρόγραµµα των συναντήσεων οποιουδήποτε θε-
σµικού φορέα ανεξαρτήτως προέλευσης µε οποιονδήποτε ζητά
ακρόαση. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι εσείς πού βλέπετε τη διά-
κριση ανάµεσα στο καλό και στο κακό lobbying. Είπαµε όλα στο
φως και αυτό σηµαίνει όλα στο φως, όλα τα ραντεβού µαζί µε
την ατζέντα τους, χωρίς υποσηµειώσεις, χωρίς εξαιρέσεις, χωρίς
παρεξηγήσεις. 

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να αφήσετε τα παι-
χνίδια εντυπώσεων και τις πονηρές διαστρεβλώσεις γιατί έχει κα-
ταγραφεί πάρα πολύ καθαρά στα Πρακτικά τι είπα και τι εννόη-
σα. 

Να επιστρέψω στα του νοµοσχεδίου. Λέει λοιπόν η Νέα Δηµο-
κρατία στην αιτιολογική έκθεση ότι έχει ως σκοπό να διασφαλίσει
την ακεραιότητα, τη διαφάνεια και τη λογοδοσία. Τι κάνει για
αυτό; Αποκλείει από το πεδίο εφαρµογής -θα το ξαναπώ- το λε-
γόµενο in house lobbying, τους υπαλλήλους εταιρειών που
ασκούν lobbying για λογαριασµό των εργοδοτών τους χωρίς να
λαµβάνουν ειδική αµοιβή. Εσείς το λέτε επ’ αµοιβή. Με λίγα
λόγια δηλαδή αντί για εξωτερικό συνεργάτη κανείς τον υπάλληλο
σου λοµπίστα και έτσι νοµίζεις ότι ξεµπέρδεψες ωραία και
όµορφα. 

Εξαιρείται επίσης το lobbying που ασκείται από αντιπροσω-
πευτικούς φορείς και συνδέσµους όπως είναι ο Σύνδεσµος Ελ-
λήνων Βιοµηχάνων από τα κατ’ εξοχήν λόµπι δηλαδή, η Οµοσ-
πονδία Εργοδοτών και Βιοµηχάνων, ο Σύνδεσµος Εταιρειών Τη-
λεπικοινωνιών, η Ένωση Ελλήνων Εφοπλιστών και ούτω καθεξής.
Τέλος, εξαιρούνται και οι νοµικές εταιρείες που επίσης δραστη-
ριοποιούνται στην άσκηση επιρροής. 

Τελικά λοιπόν τι καλύπτει στην πράξη το νοµοσχέδιο; Μόνο τις
συµβουλευτικές εταιρείες. Και τι δεν καλύπτει; Την πλειονότητα,
τον µεγαλύτερο όγκο του lobbying που ασκείται στην Ελλάδα.
Αυτό σίγουρα δεν µπορεί να το πει κάποιος ότι είναι διασφάλιση
ακεραιότητας, διαφάνειας και λογοδοσίας. 

Πάµε στο Μητρώο Διαφάνειας. Τι κάνετε; Μια τρύπα στο νερό,
ένα απλό ευρετήριο και τίποτα παραπάνω. Δεν θα καταγράφον-
ται οι συναντήσεις των πολιτικών µε τους λοµπίστες. Καλά εδώ
που τα λέµε ούτε στοιχειώδη Πρακτικά δεν τηρούνται στα
Υπουργεία όταν έχουµε, παραδείγµατος χάριν, συναντήσεις του
Υπουργού, λέω τώρα, Εργασίας µε εργοδότες και εργαζόµε-
νους. Δεν καταγράφονται οι συναντήσεις των πολιτικών µε τους
λοµπίστες ούτε ηµερήσια διάταξη κάθε συνάντησης, ούτε ειδι-
κότερη ατζέντα, ούτε ποιοι ήταν παρόντες, ούτε ποιον εκπροσω-
πούν οι λοµπίστες, ούτε µε ποιον ακριβώς συναντήθηκαν, ούτε
αν ο λοµπίστας ή µέλη της άµεσης οικογένειάς του είχαν στο πα-
ρελθόν θέση σε θεσµικό όργανο, ούτε τίποτα. 

Και βεβαίως τον εποπτικό ρόλο κανένας δεν θα τον έχει. Κα-
νέναν εποπτικό ρόλο δεν θα έχει το Μητρώο Διαφάνειας ούτε θα
υπάρχει δυνατότητα άσκησης ελέγχου από τους πολίτες. Επίσης
µόνο µία φορά τον χρόνο οι εγγεγραµµένοι σε αυτό το µητρώο
λοµπίστες θα δηλώνουν και τις συναφείς δραστηριότητές τους.
Δηλαδή ένας συνταξιούχος, όποιος υποβάλλει φορολογική δή-
λωση και έχει ελάχιστα εισοδήµατα έχει περισσότερες ευθύνες
από τις ευθύνες που δηµιουργεί το Μητρώο Διαφάνειας για τον
λοµπίστα. 

Άλλο ένα πολύ σκοτεινό σηµείο: Καµµία κύρωση δεν προβλέ-
πεται για τα πολιτικά πρόσωπα όταν αποδέχονται άσκηση επιρ-
ροής χωρίς να συντρέχουν οι προϋποθέσεις του νόµου.

Καµµία συνέπεια, λοιπόν, για τα θεσµικά όργανα σε αυτές τις
περιπτώσεις. Tο Υπουργείο µιλάει για διασφάλιση διαφάνειας,
ακεραιότητας κ.λπ.. Ειλικρινά θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µου
πείτε πού τα βλέπετε όλα αυτά, αλλά και στα κωλύµατα που σχε-
τίζονται µε αυτούς οι οποίοι ασκούν επιρροή, θα δούµε περιπτώ-
σεις ανθρώπων οι οποίοι καταδικάστηκαν για ενεργητική
δωροδοκία σε µικρή ποινή, λόγω ελαφρυντικών, ότι θα µπορούν
ανεµπόδιστα να συνεχίσουν το θεάρεστο έργο του λόµπι και να
έχουν επαφές µε θεσµικούς φορείς. 

Το συµπέρασµα, λοιπόν, το οποίο προκύπτει για το νοµοσχέ-
διο και τις διατάξεις διατυπώθηκε πολύ εύστοχα από τους αρµό-
διους της κοινωνίας των πολιτών. Χάθηκε µία σηµαντική ευκαιρία
να αποκτήσει, επιτέλους, και η χώρα µας, ένα στιβαρό πλαίσιο
ρύθµισης του λόµπι. Ένα στιβαρό! Και το τονίζω το στιβαρό και
θα σας εξηγήσω µετά γιατί. Το παρόν σχέδιο νόµου είναι ανε-
παρκές και σίγουρα φτωχότερο από αντίστοιχες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες άλλων κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Τονίζω το στιβαρό, γιατί µας είπατε ότι εµείς οι νοµικοί γνωρί-
ζουµε ότι ο νόµος πρέπει να έχει µια γενικότητα και δεν θα πρέ-
πει να είναι εξαντλητικός. Το διάστηµα ανάµεσα στο γενικό και
στο εξαντλητικό είναι πολύ µεγάλο, κύριε Υπουργέ και υπάρχει
και η µέση λύση. Η µέση λύση είναι ακριβώς ότι θα µπορούσε η
διατύπωση του νόµου και οι περιπτώσεις που προβλέπει, να κά-
νουν τον νόµο πιο στιβαρό και πιο επαρκή, χωρίς να γίνεται απα-
ραίτητα εξαντλητικός. 

Θα τελειώσω µε δύο πράγµατα. Το ένα είναι ότι κάνατε µία
αναφορά στον αξιότιµο, αξιοσέβαστο, πραγµατικά, Βουλευτή
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Λάππα, τον οποίο σέβοµαι ιδιαίτερα, εκτιµώ ιδιαί-
τερα, είναι πράγµατι ένας έγκριτος νοµικός και πολύ ηθικός άν-
θρωπος -σπάνιο πράγµα στην πολιτική- για τον οποίο είπατε ότι
έκανε αναφορές, παρατηρήσεις για την εξαντλητική απαρίθ-
µηση, έπρεπε να γίνει µία απαρίθµηση εξαντλητική των αξιόποι-
νων πράξεων, ως κώλυµα να ασκήσει επιρροή κάποιος
λοµπίστας και είπατε ότι αυτή την παρατήρηση την ακούτε µε
πολύ προσοχή αυτή την παρατήρηση του κ. Λάππα, µάλλον δεν
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θα προχωρήσετε όπως, επίσης, ακούσατε µε πολύ προσοχή και
το πλαίσιο ποινής που πρότεινε ο κ. Λάππας και ότι από τα δύο
χρόνια, µάλλον, θα το κατεβάσετε.

Έχω µία απορία, κύριε Υπουργέ, διότι µου έκανε πραγµατικά
εντύπωση, αυτές τις παρατηρήσεις, επειδή και στην προ προ-
ηγούµενη επιτροπή είπατε ότι τις έκανε ο κ. Λάππας, δεν ξέρω
εάν µε ακούσατε, αλλά τις έκανα και εγώ ως ειδική αγορήτρια.
Δεν κάνατε καµµία αναφορά στο πρόσωπό µου, αναφέρατε µόνο
τον κ. Λάππα. Είναι πραγµατικά απορίας άξιο, δεν θα ήθελα µε
τίποτε να πιστέψω ότι έχει να κάνει µε το ότι είµαι γυναίκα Βου-
λευτής, µε το ότι είµαι νέα Βουλευτής, µε το ότι, επίσης, είµαι δι-
κηγόρος; Εν πάση περιπτώσει, µου κάνει εντύπωση! Έχετε κάθε
δικαίωµα να αναφέρεστε όπου θέλετε, έχω κάθε δικαίωµα και
εγώ να ερµηνεύω.

Τελειώνω µε την Κούβα που ανέφερε ο κ. Κυρανάκης. Σας
κάνει πολύ εντύπωση, κύριε Κυρανάκη, ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας που έχουµε µεγαλύτερα ποσοστά διαφθοράς από
την Κούβα. Αν είναι δυνατόν, εγώ απορώ γιατί έχετε αυτή την
απορία. Να υπενθυµίσω ότι η Κούβα, επειδή έχουµε και το υγει-
ονοµικό ζήτηµα, είναι µία χώρα µε ένα λίαν αποτελεσµατικό
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το οποίο η Κυβέρνησή σας θέλει να ιδιω-
τικοποιήσει -γι’ αυτό αναφέρω Εθνικό Σύστηµα Υγείας- κι ότι στο
θέµα της πανδηµίας έχει αποδειχθεί ότι τα εµβόλιά της είναι απο-
τελεσµατικά κατά 92%. Κάνει έρευνες στα µονοκλωνικά αντισώ-
µατα µε τα οποία εσείς δεν θέλετε να ασχοληθείτε, έχει κατα-
γράψει τα λιγότερα κρούσµατα, έχει αδειοδοτήσει την απελευ-
θέρωση της πατέντας στα εµβόλια για τις πτωχές χώρες, ενώ
εσείς στηρίζετε τα µονοπώλια των εταιρειών και τη µη απελευ-
θέρωση της πατέντας. Σε κάθε περίπτωση αντιµετωπίζει το πρό-
βληµα ολιστικά και εσείς απορείτε πραγµατικά για την Κούβα η
οποία δέχεται και εκτός των άλλων, ράπισµα και εµπάργκο από
τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, η οποία προσπαθεί µε διάφο-
ρες πράξεις που υποκινεί…..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: …να αποσταθεροποιήσει την κα-
τάσταση στην Κούβα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Πριν δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλο, θα δώσω τον λόγο
για τρία λεπτά στον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό, για να ανα-
πτύξει την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1060.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πρέπει να φύγει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, είναι παραβίαση στον Κανονισµό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν πειράζει

τώρα, εσείς έχετε κατανόηση σε αυτά. Τρία λεπτά είναι, έχει µια
υποχρέωση. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι, αλλά να ζητάτε την άδεια ευγενώς. Είστε ευγενής άν-
θρωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πρόεδρε,
το τυπικό και το σωστό ήταν να δοθεί σε εσάς ο λόγος. Έχει κά-
ποια υποχρέωση. Γίνεται αυτό, είναι µια πρακτική, δεν χάθηκε ο
κόσµος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι, αλλά να ζητάτε πρώτα την άδεια από τον Πρόεδρο για
να το κάνετε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, ναι. Παρα-
καλώ, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, την κατανόησή σας. 

Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και τον κ. Βελό-
πουλο.

Βρίσκοµαι εδώ για να υποστηρίξω την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1060, η οποία στην ουσία αφορά µια αναγκαία προσθήκη

στην παράγραφο 3 του άρθρου 50 του ν.4779/2021. Ποιο είναι
το ιστορικό της υπόθεσης; Τον Μάρτιο του 2020 µε την παρά-
γραφο 3 του άρθρου 86 του ν.4674 προβλέφθηκε η δυνατότητα
διαµόρφωσης ειδικά σχεδιασµένων προγραµµάτων για την οικο-
νοµική στήριξη των επιχειρήσεων έκδοσης εφηµερίδων, οι
οποίες πλήττονταν από τις συνθήκες του κορωνοϊού. Τον Φε-
βρουάριο του 2021 µε σκοπό να βρούµε αντικειµενικά κριτήρια
ενίσχυσης για την υλοποίηση αυτού του προγράµµατος ορίστηκε
ως πρόγραµµα χρηµατοδότησης η κάλυψη για τα αίτια από το
2017 έως το 2020 του 2% των εργοδοτικών εισφορών προς τον
ΕΔΟΕΑΠ, το ταµείο δηλαδή, Επικουρικής Ασφάλισης των Δηµο-
σιογράφων. Επιπλέον, µε την ίδια διάταξη τότε τον Φεβρουάριο
του 2021, διευρύνθηκε το πεδίο εφαρµογής του νόµου και σε
άλλες επιχειρήσεις ενηµερωτικών µέσων, προκειµένου να στη-
ριχθεί η λειτουργία τους και περιλαµβάνονται πλέον περιφερει-
ακοί τηλεοπτικοί σταθµοί, τα ραδιόφωνα και ο περιοδικός Τύπος.
Σε εφαρµογή αυτής της διάταξης είχαµε πει ότι η καταβολή θα
γίνεται ως εξής: Προς τους δικαιούχους οι οποίοι δεν είχαν κα-
ταβάλει τις εισφορές τους στον ΕΔΟΕΑΠ, η καταβολή θα γινόταν
απευθείας στον οργανισµό από την Κυβέρνηση. Δεύτερον, για
τους δικαιούχους οι οποίοι είχαν καταβάλει το σύνολο των ει-
σφορών τους θα αποδίδονταν στους ίδιους και για εκείνους που
είχαν καταβάλει µέρος, ένα ποσοστό στους ίδιους και έναν στον
οργανισµό. 

Ερχόµαστε σήµερα, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία να διευ-
ρύνουµε περαιτέρω τους δικαιούχους, ώστε να ωφεληθούν από
την ενίσχυση και οι επιχειρήσεις του ηλεκτρονικού Τύπου, δη-
λαδή, όσες επιχειρήσεις διαδικτύου είναι υπόχρεες στην κατα-
βολή των εισφορών αυτών. Πρόκειται για µια λογική εξέλιξη,
ήταν παράλειψη που δεν είχαν συµπεριληφθεί, δεδοµένου ότι ο
ηλεκτρονικός Τύπος, εκτός των άλλων, αποτελεί και εργοδότη
δεκάδων δηµοσιογράφων στη χώρα, η στήριξη των εργαζοµένων
και η διατήρηση των υφιστάµενων θέσεων απασχόλησης και η
αποτροπή επιδείνωσης του εργασιακού περιβάλλοντος αποτελεί
προτεραιότητα για την Κυβέρνηση, όχι µόνο για τον χώρο των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης αλλά και ευρύτερα. Το να έµεναν
εκτός της ενίσχυσης οι άνθρωποι του ηλεκτρονικού Τύπου ήταν
άδικο και θα µπορούσε και δίκαια να εκληφθεί και ως υποτίµηση
ή στοχοποίηση του κλάδου και µε αυτό το σκεπτικό σας καλώ να
εγκρίνετε την τροπολογία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς σας ευ-

χαριστούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Βελόπουλος έχει τον

λόγο.
Να συµπληρώσω ότι επειδή και στο παρελθόν είχατε δώσει τη

συναίνεση, είχα την εικαζοµένη βούλησή σας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Επί του διαδικαστικού ήταν. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά την παρέµβαση του Υπουργού θα ήθελα να ήταν κάθε

µέρα ΔΕΘ, κύριε Υπουργέ. Κάθε µέρα µπορεί να είχε ΔΕΘ στη
Θεσσαλονίκη; Για τη Θεσσαλονίκη ειδικά τα site. Καλά κάνατε.
Αλλά για τη Θεσσαλονίκη ειδικά τα δωράκια για να πάµε στη
ΔΕΘ. Εντάξει, αυτά τα κάνουµε από το ’74. Μια εκσυγχρονιστική
Κυβέρνηση θα έπρεπε τουλάχιστον να είναι περισσότερο προ-
σεκτική. Ξέρετε τι εννοώ, δεν πειράζει, πάµε στην ουσία. 

Τι εννοώ. Ότι φοβάται ο Πρωθυπουργός, αντιδρά στη Θεσσα-
λονίκη, έχουν ήδη πολλά πράγµατα και δυστυχώς για τη Θεσσα-
λονίκη είναι η πλέον αδικηµένη πόλη της Ελλάδας µαζί συνολικά
µε την περιφέρεια έτσι και αλλιώς. Το µετρό θα το δούµε το
2022, 2023, 2024, 2025 και όλα αυτά τα περίεργα που θα κάνατε,
κύριε Υπουργέ, που θα υλοποιούσατε, που θα φτιάχνατε για να
ξεφύγει η πόλη από τη µιζέρια της. Μια πόλη η οποία δυστυχώς
αδικείται και από τον εαυτό της πολλές φορές από την εκπρο-
σώπηση των Βουλευτών, αλλά και των Υπουργών. 

Ξέχασα, δεν έχει Υπουργούς από Θεσσαλονίκη η Κυβέρνηση.
Έκανα ένα λάθος τώρα. Απ’ ό,τι ξέρω, η Θεσσαλονίκη δεν έχει
Υπουργούς. Είναι η αγάπη που τρέφει ο Πρωθυπουργός για τη
Μακεδονία. Το δείχνει εµπράκτως κάθε φορά για τη Θεσσαλο-
νίκη.
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Πάµε παρακάτω. Πάµε στο νοµοσχέδιο, κύριε Βορίδη, για το
Lobbying. Στη χώρα των νταβατζήδων, όπως έλεγε ο δικός σας
Πρωθυπουργός, µιλάµε για, lobbying κύριε Υπουργέ. Είναι να γε-
λάει κανείς. Αν µας ακούει δηλαδή ο Κώστας Καραµανλής, ο δεύ-
τερος, θα γελάει, θα πέφτει κάτω από τα γέλια. Στη χώρα των
νταβατζήδων µιλάµε για lobbying. Δεν χρειάζεται η Ελλάδα lob-
bying, αφού οι άνθρωποι ελέγχουν Υπουργούς, βάζουν Υπουρ-
γούς, µαλώνουν µεταξύ τους για το ποιος θα πάει στο Υπουργείο
Δηµοσίας Τάξεως, για το ποιος θα πάει στο ΥΠΕΧΩΔΕ, τοποθε-
τούν δικούς τους ανθρώπους. Δεν τα ξέρουµε αυτά; Σαφώς και
δεν τα ξέρουµε. Τα ξέρει κανένας εδώ µέσα; Όχι. Η Κούβα είναι
καλύτερη από την Ελλάδα. Μιλάµε δηλαδή για τραγικές κατα-
στάσεις. Χαµογελώ, αλλά είναι κατάντια.

Θέλετε να κάνετε νόµο για το; Αντιγράψτε τον αµερικανικό
νόµο. Κάντε το, όπως λέτε για το φορολογικό σύστηµα. Αντι-
γράψτε το αµερικανικό µοντέλο. 

Τι λέει λοιπόν το αµερικανικό µοντέλο του lobbying; Ακούστε.
Δεν είναι αρκετό για να περάσεις νόµο ούτε να επηρεάσεις όλη
τη Βουλή. Πρέπει να επηρεάσεις στη Γερουσία, τον Πρόεδρο, το
Ανώτατο Δικαστήριο. Στην Ελλάδα αν ελέγχει κάποιος τον Πρω-
θυπουργό, αν είναι φίλος του Πρωθυπουργού -γιατί ο Πρωθυ-
πουργός είναι πολύ καλός άνθρωπος και έχει πολλούς φίλους,
όλοι οι Πρωθυπουργοί έχουν πολλούς φίλους- εξυπηρετείται.
Εξυπηρετούνται οι ολιγάρχες. Δεν χρειάζεται να το κάνεις lob-
bying. Το κάνουν και µόνοι τους. 

Τι κάνει ο αµερικανικός νόµος; Επιβάλλει τη δηµόσια αποκά-
λυψη σχετικά µε τη δραστηριότητα και τη χρηµατοδότηση των
λόµπι. Το κάνει αυτό ο νόµος σας;. Επίσης, τι κάνει στον αµερι-
κανικό, ο Αµερικανός νοµοθέτης; Θέτει περιορισµούς σε χρηµα-
τοδότηση και δώρα για τα µέλη του Κογκρέσου και το προ-
σωπικό. Υπάρχει υποχρεωτική αποκάλυψη των ορίων των λογα-
ριασµών δαπανών. Αυτά κάνουν οι Αµερικανοί για τα λόµπι, που
αυτοί τα γέννησαν τα λόµπι και καλά κάνανε.

Γερουσιαστές, για δύο χρόνια µετά την αποχώρησή τους, απα-
γορεύεται να ασκούν πιέσεις για εξυπηρετήσεις. Απαγορεύει να
ασκούν πιέσεις για έναν χρόνο µετά την αποχώρησή τους από
τη Γερουσία. Απαγορεύει ρουσφέτια σε ιδιωτικές επιχειρήσεις.
Εδώ, γελάει κάθε πικραµένος. Εδώ, οι κυβερνήσεις πιέζουν κάθε
επιχειρηµατία να βολέψει δικούς του ανθρώπους. Α, ξέχασα.
Κάνω λάθος. Οι κυβερνήσεις θεωρούν δικό τους µαγαζί το κρά-
τος και βολεύουν εκεί στα κοµµατικά τους γραφεία διάφορους
τύπους που ψηφίζουν Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Κίνηµα Αλλα-
γής. 

Θα µπορούσα να πω πολλά πράγµατα. Όµως, αυτό που θέλω
να πω, κύριε Βορίδη, είναι ότι υπάρχουν µερικά πράγµατα που
δεν χρειάζεται να τα φωνάξει κανείς για να καταλάβει πώς κυ-
βερνάται η Ελλάς, το κράτος της Βαυαροκρατούµενης λογικής,
το κράτος των νταβατζήδων. Αυτή είναι η χώρα µας. Δεν έχω τί-
ποτα µε τους επιχειρηµατίες, γιατί και εγώ ένας επιχειρηµατίας
είµαι, αλλά µικρός. Δεν είµαι από τους φίλους σας. Ούτε εχθρός
σας είµαι. Είµαι µικρός επιχειρηµατίας. Αυτοί, όµως, οι µεγάλοι
επιχειρηµατίες είναι κρατικοδίαιτοι. Όλοι οι µεγάλοι επιχειρηµα-
τίες της χώρας µας είναι κρατικοδίαιτοι. Σας το ξαναλέω: Όλοι
οι µεγάλοι επιχειρηµατίες της χώρας είναι κρατικοδίαιτοι! Και δεν
ντρέποµαι να πω ονόµατα. Ο κ. Κοπελούζος, φυσικό αέριο, κρά-
τος. Ο κ. Μυτιληναίος, ο κ. Βαρδινογιάννης. Όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι είναι επιχειρηµατίες -και καλά κάνουν- και βγάζουν
χρήµατα, αλλά είναι κρατικοδίαιτοι. Τρώνε και πίνουν από το κρά-
τος. Δεν είναι επενδυτής που παράγει ένα προϊόν, που δίνει υπε-
ραξία στην εξαγωγή του. Είναι κρατικοδίαιτοι. Για ποιο lobbying
µιλάµε τώρα; Πόσο θα κοροϊδεύουµε τον κόσµο;

Πάρτε, λοιπόν, τον αµερικανικό νόµο και εφαρµόστε τον, κύριε
Βορίδη. Κι αν κάνουν κάτι λάθος οι Αµερικανοί που είναι η τελευ-
ταία χώρα του κόσµου, διορθώστε το εσείς που είστε πρώτοι. Το
έκαναν. Μας φέρατε έναν νόµο εδώ που από παντού µπάζει.
Είναι η γνωστή τακτική σας. Νοµοθετούµε για να έχουµε ένα
κράτος πολυνοµίας, ένα κράτος που έχει άπειρους νόµους που
δεν εφαρµόζονται, παραβιάζονται πολλές φορές, αλλά, εν πάση
περιπτώσει, έχουµε νόµους. 

Πάµε τώρα και στα χειρότερα, στην οικονοµία. Κύριε Υπουργέ,
κύριε Βορίδη, θα σας πω, τι πέτυχε η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ

και το Κίνηµα Αλλαγής. Χρέος Ελλάδας: 236% του ΑΕΠ. Ιαπωνία:
234%. Η Ιαπωνία, όµως, έχει ένα πλεονέκτηµα. Έχει τεράστια
αποθεµατικά δανείων, οµολόγων, χρεογράφων των Αµερικανών.
Όµως, παράγει κιόλας. Εδώ, είναι το µεγάλο µυστήριο. Είµαστε
µια χώρα η οποία δεν παράγει, που σηµαίνει ότι δεν µπορεί να
κάνει εµπόριο και εξαγωγές και ό,τι παράγει, εν πάση περιπτώ-
σει, δεν συγκρίνεται µε την παραγωγή της Ιαπωνίας.

Είµαστε λοιπόν πρωταθλητές στο χρέος. Και αυτό το πέτυχε
η Νέα Δηµοκρατία και δυστυχώς, ΣΥΡΙΖΑ και Κίνηµα Αλλαγής
µαζί. Το πετύχατε. Τα τρέψετε τους καρπούς της της επιτυχίας
σας. 

Θα το καταθέσω στα Πρακτικά αυτό, για να το θυµούνται οι
Έλληνες.

Το χειρότερο όλων είναι ότι ενώ ανακεφαλαιοποιήσαµε τις
τράπεζες, αγαπητοί συνάδελφοι, όλες, µε χρήµα του ελληνικού
λαού, µε εγγύηση του Έλληνα. Το βιός του Έλληνα εγγυήθηκε
για να πάρουν πολλά λεφτά οι τράπεζες και να ανακεφαλαιοποι-
ηθούν. Οι τράπεζες, το δεύτερο εξάµηνο, έχουν έσοδα -ακού-
στε- περίπου 3,6% έως 33% από προµήθειες. Διασώθηκαν
τέσσερις φορές, βάλαµε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», αλλά συνεχίζουν
να αισχροκερδούν από τα χρήµατα των Ελλήνων.

Σταµατήστε τους νόµιµους τοκογλύφους, τους τραπεζίτες που
πληρώσαµε µε αίµα, να παίρνουν και να πίνουν το αίµα του ελ-
ληνικού λαού, κύριε Βορίδη. Σταµατήστε τους επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι επειδή έλεγα για φίλους και κάποιοι ενοχλήθηκαν στη Νέα

Δηµοκρατία, ξέρετε, εγώ συµπάσχω µε τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας. Τους καταλαβαίνω. Η απλή αναλογική δηµι-
ουργεί προβλήµατα στις αντιστάσεις τους, γιατί φοβούνται ότι
δεν θα εκλεγούν Βουλευτές. Θα τους πω ένα πράγµα όµως: Το
µόνο που µένει σε µία πολιτική παρουσία του άντρα είναι η πολι-
τική του αξιοπρέπεια. Να το θυµούνται αυτό οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Φέρατε τροπολογία, σκάνδαλο, που µε το άρθρο 12 του Υ-
πουργού Εργασίας, µε τίτλο «Ρύθµιση οφειλών καζίνο», είστε
πραγµατικά Blackjack. Τι κάνατε; Δίνετε τη δυνατότητα σε καζίνο
µε µία νέα αίτηση υπαγωγής στον εξωδικαστικό συµβιβασµό να
ξαναλειτουργήσει. Δίνετε αυτή τη δυνατότητα σ’ έναν τύπο απί-
στευτο, ο οποίος χρωστάει 150 εκατοµµύρια στην Τράπεζα Πει-
ραιώς, 40 εκατοµµύρια στον ΕΦΚΑ. Αυτά τα λέω για να
καταλάβετε τι νοµοθετεί η Κυβέρνησή σας, η κυβέρνηση των πο-
λιτών, των ολιγαρχών, η κυβέρνηση των φίλων, των νταβατζή-
δων, η κυβέρνηση που λειτουργεί, όπως λειτουργούσαν εδώ και
σαράντα χρόνια ως υποτελείς απέναντι στους ολιγάρχες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η αλήθεια. Κι όταν ο Έλληνες χρωστάει 20 χιλιάρικα

του παίρνετε το σπίτι, του παίρνετε το χωράφι, του παίρνετε το
αυτοκίνητο, του παίρνετε το βιός, του παίρνετε την περηφάνεια,
την αξιοπρέπεια. Αυτό είναι λάθος. Αυτό το λάθος εµείς θα το
επισηµαίνουµε συνεχώς. 

Η πολιτεία, εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλ-
λαγής, νοµοθέτησε κάτι πολύ καλό, κύριε Βορίδη. Εάν χρωστάς
στο δηµόσιο, δεν µπορείς να συµµετέχεις σε κανέναν διαγωνι-
σµό. Εξαιρετικά σωστό. Πώς γίνεται να συµµετέχετε στις εκλο-
γές, όταν χρωστάτε 350 εκατοµµύρια ο ένας και 280 εκατοµ-
µύρια ο άλλος; Πώς γίνεται;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά τα βλέπει ο ελληνικός λαός. Είµαι βέβαιος ότι τα βλέπει

και στις επόµενες εκλογές καµµία µεταρρύθµιση δεν θα σας
σώσει.

Μέσα σε δύο χρόνια, φτάσατε τα ελλείµµατα πάνω από 30 δι-
σεκατοµµύρια. δανειστήκατε 41 δισεκατοµµύρια και χρεώσατε
τον ελληνικό λαό µε άλλα 41 δισεκατοµµύρια. Κάηκε η µισή
χώρα. Η ζηµιά 30 δισεκατοµµύρια. Είχαµε lockdown οκτώ µήνες.
Ζηµιά 5 δισεκατοµµύρια τον µήνα. Τεράστια ποσά. 

Θα πω και το εξής: Κάνετε κι άλλα εγκλήµατα, τα οποία δεν
τα βλέπετε. Και δεν είναι υποχρεωµένοι οι Βουλευτές να τα ξέ-
ρουν όλα. Τα τελευταία είκοσι χρόνια, όλες οι κυβερνήσεις έκα-
ναν τη χώρα µας ενεργειακό όµηρο της Τουρκίας. Βασιζόµαστε
στην ενέργεια από την Τουρκία, γιατί κλείσαµε µόνο εµείς τους
λιγνίτες, για ν’ αγοράζουµε ρεύµα -ακούστε- από Αλβανία, Σκό-
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πια και Τουρκία. Η Ελλάς όµηρος εχθρικών χωρών! Δεν έχει ξα-
ναγίνει ποτέ αυτό το πράγµα! Η Ελλάς όµηρος των διαθέσεων
των Αλβανών, των Σκοπιανών και των Τούρκων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και το κάνατε αυτό για να κλείσετε τις λιγνιτικές µονάδες.

Ερωτώ εγώ εσάς: Γιατί να πληρώνει ακριβότερα το ρεύµα ο Έλ-
ληνας, ο πολίτης; Ρωτώ εσάς, τους νεοδηµοκράτες Βουλευτές,
που ψηφίσατε πριν από µερικούς µήνες έναν νόµο του κ. Χατζη-
δάκη, ο οποίος δεσµεύτηκε εδώ ότι το ρεύµα θα φθηνύνει. Και
δεν τον παραίτησε ο Πρωθυπουργός. Διότι το ρεύµα αυξήθηκε.
Και αύξηση στο ρεύµα δεν σηµαίνει απλά ότι θα πληρώσει ο πο-
λίτης, που δεν έχει να πληρώσει. Σηµαίνει αύξηση της αξίας κό-
στους προϊόντος, που σηµαίνει έλλειψη ανταγωνιστικότητας.
Είναι απλά πράγµατα. Ο επιχειρηµατίας όταν παράγει ένα προϊόν
που κάνει 1 ευρώ µε αυξηµένο ρεύµα πάει στο 1,10 ευρώ, στο
1,15 ευρώ. Άρα σκοτώνετε και την οικονοµία. Σκοτώνετε και την
εξωστρέφεια της οικονοµίας µας. 

Θα σας πω αυτά που έλεγα εδώ και δύο χρόνια. Έρχεται Αρ-
µαγεδδών. Δύο χρόνια παρακαλώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό,
τον εκλιπαρώ και τους άλλους Αρχηγούς των κοµµάτων να µιλή-
σουµε για την επισιτική κρίση που έρχεται. Προειδοποιώ εδώ και
δύο χρόνια ότι έρχεται πεινά, επισιτιστική κρίση παγκοσµίως.
Προειδοποιεί η Ελληνική Λύση, φωνάζοντας να κάνουµε ένα σχέ-
διο αγροτοβιοµηχανίας, να µπούµε στη βιοµηχανία τροφίµων,
που είναι το µέλλον µαζί µε το νερό. Πόσες φορές δεν τα είπαµε
εδώ µέσα; Και η Ελληνική Λύση και ο κ. Βιλιάρδος και όλοι µας
τα λέµε αυτά συνεχώς. Γιατί δεν µας ακούτε;

Βλέπετε τι έρχεται τώρα; Να κάνουµε, κύριε Υπουργέ -το είχα
πει και σε εσάς- όλα τα κόµµατα ένα σχέδιο για τους Έλληνες.
Τράπεζα σπόρων δεν έχει η Ελλάς. 

Ακούστε τώρα: Δεν θα πω τα νούµερα. Θα σας πω τι ανέφερε
ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών: «Αν δεν ληφθεί δράση, θα
υπάρξει παγκόσµια κατάσταση επισιτιστικής ανάγκης και κρί-
σης». 

Η Ρωσία επενδύει σε επισιτιστική ανεξαρτησία. Οι εξαγωγές
των σιτηρών της Ρωσίας το 2017 ξεπέρασαν των ΗΠΑ και του
Καναδά, γιατί ο Πούτιν σχεδίασε πριν δέκα χρόνια, αυτός ο αυ-
ταρχικός, ο απολυταρχικός. Να συµφωνήσω σε αυτά. Εγώ δεν
έχω κανένα πρόβληµα. Όµως, το σχέδιο του είναι συγκεκριµένο.
Ποιο είναι; Σιτάρι για τη Ρωσία ονοµάστηκε το νέο πετρέλαιο της
Ρωσίας. Όσο πετρέλαιο και να έχεις, αν δεν έχεις ψωµί να φας
έχεις πρόβληµα. Αυτό είπε ο Πούτιν σε µια δήλωσή του πριν έν-
τεκα χρόνια. Και τώρα η Ρωσία φτάνει στο σηµείο να αυξάνει τις
εξαγωγές της 50% κάθε χρόνο σε σιτηρά.

Έχετε καταλάβει τι έρχεται; Αφήστε τα υπόλοιπα, τις διαφορές
µας τις ιδεολογικές. Αφήστε τα υπόλοιπα. Μιλάµε για την πείνα.
Το Υπουργείο Γεωργίας των ΗΠΑ εκτιµά ότι το 30% αγροτικών
γαιών ανήκει σε ιδιοκτήτες που δεν καλλιεργούν οι ίδιοι. Ξέρετε
ποιοι είναι αυτοί; Μιλάει µόνο του, κύριοι συνάδελφοι. Οι πλου-
σιότεροι άνθρωποι της Αµερικής έχουν πάρει γη, τεράστιες εκτά-
σεις, για να καλλιεργούν. Είναι η νέα µπίζνα. 

Εάν ακούγατε την Ελληνική Λύση, η Ελλάς θα ήταν η ατµοµη-
χανή απέναντι σε αυτό που έρχεται. Δυστυχώς, µας κάνατε ου-
ραγούς και τελευταίους στο βαγόνι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τζεφ Μπέζος, Τζο Μαλόουν, Τόµας Πίτερφιλντ. Ο Γκέιτς είχε

συσσωρεύσει περισσότερα από διακόσιες εξήντα χιλιάδες
στρέµµατα αγροτικής γης σε δεκαοκτώ πολιτείες σε λιγότερο
από µία δεκαετία. Γιατί; Για να παίζει µπάλα σε διακόσιες εξήντα
χιλιάδες στρέµµατα; Το είπε ο ίδιος: «Έρχεται κρίση επισιτιστική
και πρέπει να είµαστε έτοιµοι εµείς οι επιχειρηµατίες να κερδί-
σουµε». Και καλά κάνει. Η Ελλάς µε τόσα χωράφια ακαλλιέρ-
γητα; Βλέπω τη Βέροια, τα Γιαννιτσά, τη Θεσσαλία, χωράφια που
βάζετε φωτοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες. Γιατί το κάνετε αυτό;

Έρχεται πανδηµία της πείνας. Το υπογραµµίζω και το λέω. Το
λέγαµε. Η επόµενη πανδηµία εξελίσσεται. Θα είναι η κατακό-
ρυφη αύξηση των βασικών τιµών και αγαθών. Πότε το είπα;
Οκτώβριος του 2019. Ψάξτε τα Πρακτικά. 

Σήµερα, λοιπόν, ο Υπουργός σας βγήκε σε ένα κανάλι και είπε
ότι ο καφές θα αυξηθεί γιατί η Βραζιλία είχε ξηρασία. Να το
δεχτώ. Είναι ένα επιχείρηµα το οποίο το δέχοµαι, κύριε Υπουργέ.

Συνάδελφος Βουλευτής, Υπουργός δικός σας και δικός µου κατά
το παρελθόν, το είπα αυτό. Το δέχοµαι. Είναι ένα επιχείρηµα.
Αφού ο καφές, λοιπόν, αυξήθηκε λόγω της Βραζιλίας, το ρεύµα
γιατί αυξάνεται; Φταίει η ξηρασία στην Βραζιλία; Τα βασικά κα-
ταναλωτικά αγαθά που παράγει η χώρα µας, γιατί αυξάνονται
συνεχώς; Φταίει η Βραζιλία;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Το πετρέλαιο…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Πετρέλαιο; Να τα πείτε στον κ. Δένδια που είπε ότι η Ελ-
λάδα δεν θα κάνει ποτέ εξόρυξη φυσικού αερίου. Με ποιο δι-
καίωµα ο κ. Δένδιας λέει, «Δεν θα κάνω εξόρυξη φυσικού αε-
ρίου»; Και δεν ντρεπόµαστε λίγο; Σοβαρά µιλάµε τώρα; Εδώ «κα-
τάπιατε» τους λιγνίτες για να βάλετε ανεµογεννήτριες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Από τα τρόφιµα έως τους λογαριασµούς της ΔΕΗ, τα µηχανή-

µατα, προβλέπεται τεράστια µείωση των πραγµατικών µισθών
και συντάξεων σε µία εντελώς απροετοίµαστη Ελλάδα. Φθηνή θα
παραµείνει µόνο κάτι απλό, κύριοι συνάδελφοι: η αξιοπρέπεια.
Έχετε φτηνύνει την πολιτική αξιοπρέπεια. Έχετε κάνει εγκληµα-
τικά λάθη τα οποία θα τα πληρώσουν οι επόµενες κυβερνήσεις.
Και δεν έχετε το δικαίωµα και εσείς και εσείς και εσείς!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Πενήντα τοις εκατό αύξηση στο ρεύµα, 46% στο πετρέλαιο
θέρµανσης, 82% στο φυσικό αέριο. Ειρήσθω εν παρόδω, το φυ-
σικό αέριο το πληρώνουµε 30% πιο ακριβά µε συµφωνία που
έκανε το ελληνικό κράτος επί Νέας Δηµοκρατίας κατά το παρελ-
θόν σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Οποία επιτυχία! 

Λυπάµαι, δεν θα κάνω αντικυβερνητικό κρεσέντο, αλλά θα χτυ-
πήσω καµπανάκια σήµερα. Έρχονται δύσκολες στιγµές για
όλους µας και πρέπει να το καταλάβετε όλοι σας. Έρχονται δύ-
σκολες στιγµές για το έθνος, την πατρίδα και τον Έλληνα. Και
δεν µιλώ για τους λαθροµετανάστες τώρα, για τους παράνοµους
µετανάστες. Μιλώ για το φαΐ του Έλληνα. Είκοσι τοις εκατό τα
µη συνταγογραφούµενα φάρµακα, 10% έως 20% το ψωµί, 20%
έως 32% τα φρούτα, τα λαχανικά, ο καφές, το γάλα, το τυρί, το
κρέας, η ζάχαρη. Πού να βγει ο Έλληνας; Γιατί ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Έκαναν οι οικονοµολόγοι οι δικοί µας µία πρόσθεση και
µία αφαίρεση. Δεν χρειάζεται πολύ µυαλό. Αν παίρνεις 700 ευρώ
το µήνα, αυτά γίνονται 490 ευρώ αυτοµάτως µε τις αυξήσεις τρο-
φίµων και βασικών καταναλωτικών αγαθών. Ζήστε κύριοι εσείς
µε 500 ευρώ! Ας ζήσουµε όλοι µε 500 ευρώ! Ας δοκιµάσουµε για
ένα µήνα. Δεν θα επιβιώσει κανείς µας αν δεν πάει στην τράπεζα
να πάρει τα άλλα 1.000 ή τα άλλα 1.500. 

Σας το λέµε από τώρα: Τα προϊόντα µας είναι ακριβότερα από
κάθε άλλη χώρα. Εγώ ταξιδεύω και στη Γερµανία και στην Αγγλία
και στη Γαλλία. Το θέµα δεν είναι µόνο οι αυξήσεις στα τρόφιµα.
Όχι! Το θέµα είναι ότι τα προϊόντα τα ελληνικά είναι πιο ακριβά
στην Ελλάδα απ’ ό,τι στη Γερµανία. Πώς γίνεται αυτό; Ποιος ανί-
κανος διοικεί αυτό το κράτος; Ποιοι ανίκανοι είναι Υπουργοί;
Πείτε µου εσείς. Κι αυτό δεν ισχύει τώρα, ισχύει δεκαετίες τώρα.
Δεν είναι κάτι που έγινε σήµερα. Δεν φταίει ο κ. Βορίδης ή ο κ.
Μητσοτάκης σήµερα µόνο. Διαχρονικό το έλλειµµα τιθάσευσης
της αισχροκέρδειας των χοντροαπατεώνων χονδρεµπόρων εδώ
και δεκαετίες! Δυστυχώς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άκουσα Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας σε τηλεοπτικό

σταθµό -µάλλον ήταν δηµοσιογράφος της Νέας Δηµοκρατίας
που κάνει τον Υπουργό, γιατί οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας
βγαίνουν στα πάνελ ως δηµοσιογράφοι και κάνουν σχόλια- να
λέει το αµίµητο: «Αυξήθηκε το ρεύµα, ναι. Ας ψάξει ο πολίτης το
ιδιωτικό ρεύµα που είναι πιο φθηνό»». Αυτό είναι πρόταση κυ-
βέρνησης, όταν µε αυτές τις ιστορίες που έκαναν κατά το πα-
ρελθόν, τις γελοιότητες, παίρνει ο ιδιώτης πιο φθηνά το ρεύµα
από τη ΔΕΗ απ’ ό,τι το παράγει; Σοβαρά µιλάµε τώρα; Αυτό είναι
κράτος; Και µου κάνετε και lobbying; Είναι να γελάει κανείς. Το
lobbying µάς µάρανε. Όλα τα είχε η Μαριορή, ο φερετζές της
έλειπε! 

Καταστρέψατε τα πάντα. Καταστράφηκε η µελισσοκοµία. Α-
κούστε τώρα: Εγώ ήξερα -το γνώριζα, βέβαια, αλλά θα σας το
πω τώρα- ότι οι Γερµανοί κατασκευάζουν αυτοκίνητα, ότι είναι
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πρώτοι, κάνουν δουλειές, κάνουν και κοµπινούλες. Ακόµα να πά-
ρουµε από το «dieselgate» αποζηµίωση. Δεν το ζητάει η Νέα Δη-
µοκρατία. Πού να ζητήσει; Θα της τραβήξει το αυτί η Μέρκελ.
Να ζητήσουµε αποζηµίωση, όπως άλλες χώρες, για το «diesel-
gate», εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ; Αποκλείεται! Εδώ για
τη «SIEMENS» δεν ζητήσαµε. Ακούτε τώρα τι γίνεται: Μελισσο-
κοµία. Βγαίνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή -µε βάση τα στοιχεία της
Κοµισιόν, βρείτε τα- και λέει: Δεκαπέντε χιλιάδες µελισσοκόµοι
τίθενται εκτός µελισσοκοµίας τα τελευταία δύο χρόνια, χωρίς το
έγκληµα της Εύβοιας, όπου και εκεί καταστράφηκε η µελισσο-
κοµία. Ξέρετε ποια χώρα είναι πρώτη σε µελισσοκόµους; Η Γερ-
µανία. Πρώτη σε µελισσοκόµους η Γερµανία! Εντάξει, το
αυτοκίνητο το καταλαβαίνω, το πλοίο δεν το καταλαβαίνω, αλλά
το καταλαβαίνω. Και στη µελισσοκοµία πρώτη η Γερµανία; Το
ξέρει ο µελισσοκόµος της Ελλάδος ότι η Γερµανία προστατεύει
το µελισσοκόµο, του δίνει κίνητρα ενώ η Ελλάδα και οι κυβερνή-
σεις τον έθαψαν;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τα ξέρει αυτά ο Έλληνας; Ψάξτε τα λίγο, για να τα δείτε.

Ψάξτε τα λίγο οι Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πρόεδρε,

σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα πω για τα ακριβότερα διόδια. Θα σας πω ότι από το Βε-

ρολίνο για Ταρβίζιο είναι εννιακόσια τριάντα επτά χιλιόµετρα.
Διόδια 12 ευρώ και τούνελ, παρακαλώ, στις Αυστριακές Άλπεις
τεράστιο. Διαδροµή Ταρβίζιο - Αγκόνα πεντακόσια εβδοµήντα
ένα χιλιόµετρα. Διόδια -τικετάκι που παίρνεις µόνο µία φορά- 44
ευρώ. Διαδροµή Καλαµάτα - Λάρισα, πεντακόσια ογδόντα ένα χι-
λιόµετρα. Διόδια 105 ευρώ παίρνουν οι νταβατζήδες, οι ολιγάρ-
χες. Αυτούς υπηρετείτε! Και µου λέτε για lobbying!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας πω κάτι, γιατί πιέζει ο χρόνος και πιέζει και ο Πρό-

εδρος. Το κάνει συχνά. Δεν πειράζει. Τι µάθαµε στην πρώτη κα-
ραντίνα ως Έλληνες: Να µην κυκλοφορούµε και να ζυµώνουµε
και ψωµί στο σπίτι µας. Στη δεύτερη καραντίνα συνηθίσαµε να
µένουµε σπίτι και να ψωνίζουµε on-line. Γίναµε Ευρωπαίοι. Στην
τρίτη καραντίνα θα µάθετε τον Έλληνα να ξεχειµωνιάζει χωρίς
θέρµανση, φωτιά και τροφή. Εκεί θα πάει η Ελλάδα; Όχι, δεν θα
σας το επιτρέψουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Υπουργέ, την Ελβετία την ξέρετε. Είναι µια χώρα µικρή,

όχι τόσο ισχυρή όσο η Ελλάδα, οικονοµικά δεν πάει πολύ καλά!
Έχει, όµως, επτά Υπουργούς -επτά Υπουργούς!- και η Ελλάδα
έχει πενήντα εννέα µαζί µε τους Υφυπουργούς! Κάποια από τις
δύο χώρες, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κάνει λάθος. Η Ελβε-
τία σίγουρα όχι. Έτσι; Για να τα λέµε όλα!

Και κλείνοντας εδώ, να πω κάτι απλό στον Υπουργό µου.
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Υπουργέ, ξέρετε ποιο

είναι το πιο πολύτιµο πράγµα στον κόσµο; Δεν είναι ούτε ο χρυ-
σός, δεν είναι ούτε τα διαµάντια, δεν είναι ούτε το πετρέλαιο.
Όχι, είναι η εµπιστοσύνη των ανθρώπων µεταξύ τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχετε χάσει την εµπιστοσύνη του κόσµου. Έχει χάσει την εµ-

πιστοσύνη του ο Πρωθυπουργός προς τους Βουλευτές του και
οι πολίτες που ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία. Δεν σας εµπιστεύεται
ο Πρωθυπουργός της χώρας, τους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας. Είστε εκατόν πενήντα οκτώ και ούτε ένας ικανός δεν
υπήρχε για να πληρώσει τη θέση του Υπουργού Πολιτικής Προ-
στασίας; Δηλαδή, η Νέα Δηµοκρατία, κατά τον Πρωθυπουργό,
έχει εκατόν πενήντα οκτώ ανίκανους Βουλευτές; Πάνω από δύο
χιλιάδες µέλη έχει το µητρώο σας και δεν µπορούσατε να επιλέ-
ξετε έναν από αυτούς; Έναν, µόνο έναν.

Και να σας πω το εξής, επειδή η Αντιπολίτευση κάνει κακή αν-
τιπολίτευση. Θα σας πω κάτι: Τι κάνει η σωστή Αντιπολίτευση;
Αυτό που θα σας πω εγώ. 

Λέτε για τον Υπουργό, τον κ. Στυλιανίδη, τον καινούργιο: Γιατί
να χρειαστώ ξεχωριστό Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας; Το
σωστό ερώτηµα είναι αυτό της Αντιπολιτεύσεως. Γιατί µια χώρα
να χρειάζεται ξεχωριστό Υπουργείο; Το άλλο ερώτηµα που πρέ-

πει να θέσει η Αντιπολίτευση είναι αν ο κ. Στυλιανίδης είναι ικα-
νός. Το τρίτο ερώτηµα είναι αν οι θέσεις του ήταν κατά το πα-
ρελθόν ορθές και όχι αν ο Υπουργός ήταν Ελλαδίτης ή αν είναι
Κύπριος ή είναι κάτι άλλο, λες και η Κύπρος δεν είναι Ελλάδα.
Για εµάς η Κύπρος είναι Ελλάδα και θα παραµείνει Ελλάδα παρά
τα όσα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ή το Κίνηµα Αλλαγής ή οποιοσδήποτε
άλλος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για τον ΣΥΡΙΖΑ -ειρήσθω εν παρόδω- να πω ότι ο κάθε Πακι-

στανός µπορεί να γίνει Έλληνας ταχύτατα. Ο Κύπριος δεν µπορεί
να γίνει Έλληνας. Αυτά είναι λάθη που τα βλέπουµε όλοι, λάθη
που τα στιγµατίζουµε όλοι.

Όµως, ποιος είναι ο κ. Στυλιανίδης; Είναι ο άνθρωπος που
έδινε ως Επίτροπος λεφτά σε Τούρκους, σε τουρκικό κράτος και
στα κατεχόµενα. Είναι ο άνθρωπος που ήταν Επίτροπος στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και ήταν υπέρ του Σχεδίου Ανάν. Βραβεύθηκε
από το ΕΛΙΑΜΕΠ. Οµολόγησε ότι πήρε 50 χιλιάδες ευρώ για να
ασκήσει πιέσεις για το σχέδιο Ανάν. Δηλαδή, αν του δώσω τώρα
500 χιλιάρικα τι θα κάνει; 50 χιλιάρικα πήρε για το σχέδιο Ανάν.
Είναι υµνητής της κλιµατικής αλλαγής, εισηγητής του προγράµ-
µατος «ESTIA», όταν ήταν Επίτροπος. 

Αυτός, λοιπόν, ο εκλεκτός, ο σηµιτικός, γιατί είχε ανοίξει και
παράρτηµα του Σηµίτη στην Κύπρο, έγινε Υπουργός της Νέας
Δηµοκρατίας. Όταν ο Καραµανλής ο Β’ µιλούσε για νταβατζήδες,
ήταν από κάτω ο Σηµίτης. Σήµερα τους σηµιτικούς τούς πήρατε
από κάτω και τους κάνατε Υπουργούς. Είναι ύβρις στην παρά-
ταξη του γενάρχη της Νέας Δηµοκρατίας, του Καραµανλή του
Α’.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Και εδώ κλείνω λέγοντας τα εξής: Κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ρωτώ ποιος κυβερνά τη χώρα, ποιος κυβερνά τον τόπο; Ο
Πρωθυπουργός και η Νέα Δηµοκρατία ή ο Σηµίτης και οι εκσυγ-
χρονιστές του; Η Νέα Δηµοκρατία κυβερνά ή το ΠΑΣΟΚ; Ρωτώ
και απαντήστε µέσα από τη συνείδηση τη δική σας ο καθένας ξε-
χωριστά.

Και κάνετε και εγκλήµατα εθνικά και κλείνω εδώ, κύριε Πρό-
εδρε. Μόνο ο Αριστοφάνης θα µπορούσε να εξηγήσει σε µια κω-
µωδία του αυτό που συµβαίνει στην κωµωδία του Μαξίµου. Να
σας το πω διαφορετικά. Γιατί επιλέξατε τον Στυλιανίδη; Ας βά-
ζατε τον Τοµ Χανκς που έχει και διαβατήριο ελληνικό, αλλά και ο
άνθρωπος έχει αποδείξει την αξιοσύνη του στην ταινία «Ο Ναυα-
γός». Άρα κάνει για Υπουργός Πολιτικής Προστασίας. Να βάλετε
τον Τοµ Χανκς, που έχει και ελληνική υπηκοότητα. Σας τα λέω
γιατί τελικά είναι κωµική η κατάσταση. 

Να σας πω τι πετύχατε και τέλος. Δύο πράγµατα ήταν σηµαν-
τικά για τον µέσο Έλληνα τα τελευταία είκοσι χρόνια: Το σπίτι
του και να σπουδάσει το παιδί του. Του πήρατε δύο δεκαετίες
τώρα και το σπίτι και το παιδί του να σπουδάσει. Του πήρατε ό,τι
είχε και δεν είχε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Του πήρατε αξιοπρέπεια, του πήρατε γαλήνη, του πήρατε ησυ-

χία, του πήρατε αυτό που λέµε ασφάλεια. Ήρθε -επαναλαµβάνω-
η Ελληνική Λύση για να σας τσιγκλήσει και να καταλάβετε τα εγ-
κλήµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Κύριε Υπουργέ, σας έλεγα κατά το παρελθόν ότι για εµάς αξί-
ζει ως Ελληνική Λύση τώρα να πολεµήσουµε για τους Έλληνες
µε τους Έλληνες. Σηµασία έχει να µη σταµατάς να πολεµάς και
ας µη νικήσουµε ποτέ. Θα πολεµάµε για πάντα για την Ελλάδα
και τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
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Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Κύρωση της Συµφωνίας για τη λήξη ισχύος των Διµερών Επεν-
δυτικών Συµφωνιών µεταξύ των Κρατών - Μελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης». 

Ο κ. Σκανδαλίδης καλείται στο Βήµα ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, αγαπητέ Πρό-
εδρε.

Χρωστάω µια µόνο κουβέντα για τον Παναγιώτη Κρητικό, που
τίµησε τη Βουλή των Ελλήνων και το Προεδρείο της, ένας παλιός
δηµοκράτης από τα γεννοφάσκια του, ένας άνθρωπος µε ανεπί-
ληπτη διαδροµή, ένας θυµόσοφος πολιτικός, που τα τελευταία
χρόνια που είχε φύγει από τη Βουλή, µε τιµούσε µε τη συζήτησή
του πάνω στην ποίηση. Είχε και διαθέσεις να ασχοληθεί και
έγραφε και ωραία ποιήµατα. Τον χάσαµε και αυτόν. Είναι βλέπετε
ο καιρός που χάνονται πολλοί άνθρωποι που είναι χρήσιµοι για
την πατρίδα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και όχι µόνο ποιή-
µατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Και όχι µόνο ποιήµατα, έχει
γράψει και βιβλία και πολιτικές αναλύσεις έχει κάνει και ήταν από
τα πιο προοδευτικά και συνειδητά µέλη του Εθνικού Κοινοβου-
λίου και της παράταξής µας. 

Κύριε Υπουργέ, εσείς είστε ένας άνθρωπος που κατά βάση κι-
νείστε στην πραγµατικότητα και ασφαλώς δεν λέτε µεγαλοστο-
µίες για τα νοµοσχέδια που φέρνετε. Πολλές φορές, µάλιστα,
παραδέχεστε ότι είναι νοµοσχέδια διαχειριστικά, δίνουν κάποιες
λύσεις σε κάποια θέµατα. 

Αυτό το νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο νοµίζω ότι αποτελεί επι-
τοµή αυτού που λέει το γνωµικό «ώδινεν όρος και έτεκε µυν». Και
τα τρία µέρη του νοµοσχεδίου είναι µακριά από τις πραγµατικές
ανάγκες. Το δεύτερο δεν το σχολιάζω. Είναι µια ρύθµιση που
συµφωνούµε µεν, αλλά είναι πολύ µερικό πράγµα. Το πρώτο για
το lobbying θεωρώ ότι είναι πολύ µακριά από τα ευρωπαϊκά θέ-
σµια και άρα είναι µια ηµιτελής πρόταση. Και το τρίτο, οι ρυθµί-
σεις για την κινητικότητα στη διοίκηση είναι µερικές, επιλεκτικές
και αποσπασµατικές. 

Με την ευκαιρία αυτή θα επαναλάβω κάτι που το λέω πολύ
συχνά: Ψάχνω να βρω µια έστω πράξη της Κυβέρνησης που να
έχει τον χαρακτήρα µιας ολοκληρωµένης µεταρρύθµισης στους
θεσµούς, στην οικονοµία, στο κοινωνικό κράτος, στη διοίκηση,
παρ’ ότι όλα τα νοµοσχέδια που φέρνει -δεν εννοώ εσάς- τα φέρ-
νει µε τη µορφή ότι είναι µια µεγάλη µεταρρύθµιση που γίνεται
στον τόπο. Με το φανάρι του Διογένη το ψάχνω γιατί αυτό απαι-
τεί µεγάλες αλλαγές και ο µεταρρυθµιστικός οίστρος σας είναι
λεκτικός. Είναι µια σηµαία που στα λόγια κυµατίζει ψηλά, αλλά
που είναι συνεχώς σε υποστολή. 

Και εξηγούµαι σε ό,τι αφορά τα δύο κεντρικά σηµεία του νο-
µοσχεδίου. Πρώτον, σε ότι αφορά το lobbying. Κατ’ αρχάς, εδώ
επιχειρήθηκε και επιχειρείται µια ιδεολογική συζήτηση περί της
χρησιµότητας ή όχι, τι ισχύει στον καπιταλισµό. Όλα αυτά είναι
γνωστά. Είναι γνωστές οι θέσεις των κοµµάτων από θέση αρχής,
από το πώς µελετάµε τον κόσµο και τι πιστεύουν για το µέλλον
της ανθρωπότητας. 

Όµως, εδώ υπάρχουν δύο συγκεκριµένα πολιτικά συστήµατα
που υπάρχουν στη σηµερινή κοινωνία -στη µελλοντική δεν ξέρω-
: Το ένα είναι τα δηµοκρατικά και κοινοβουλευτικά καθεστώτα
και το άλλο είναι τα αυταρχικά και ολοκληρωτικά καθεστώτα. Τα
δηµοκρατικά και κοινοβουλευτικά καθεστώτα επιχειρούν µέσα
από τον συνεχή διάλογο και τη δυνατότητα να εξελίξουν τη δη-
µοκρατία, παρ’ ότι αυτή παραβιάζεται συνεχώς και συστηµατικά
από τις δυνάµεις της εξουσίας, της κάθε µορφής εξουσίας.
Όµως, κάνουν βήµατα προς τα εµπρός. 

Εγώ θεωρώ ότι στη σηµερινή εποχή που οι µεγάλες επιχειρή-
σεις παίζουν έναν καταλυτικό ρόλο στην πορεία της παγκοσµιο-
ποίησης και γενικότερα σε κάθε χώρα είναι φανερό ότι µια
συζήτηση που θα γίνεται µε διαφανή τρόπο, ανεξάρτητα αν λύ-
νεις ολοκληρωτικά το πρόβληµα, γιατί δεν θα πάψει η άτυπη δια-
δικασία, παρά µονάχα µέσα από άλλους θεσµούς που οφείλει η
Κυβέρνηση να τους µελετήσει και να τους νοµοθετήσει, είναι φα-

νερό ότι αυτή η συζήτηση είναι για να προχωρούµε µπροστά.
Αφού υπάρχει µια εξέλιξη στην Ευρώπη και στην Αµερική γύρω
απ’ αυτά τα πράγµατα, θα µπορούσαµε κι εδώ να φέρουµε µια
πιο ολοκληρωµένη πρόταση.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το σχέδιο νόµου αποτελεί
µια προσχηµατική προσπάθεια προς αυτή την κατεύθυνση,
καθώς είναι ένα νοµοσχέδιο που διακατέχεται από πολλά «ναι
µεν, αλλά», γιατί στο όνοµα των πολιτών διατυµπανίζει τη διαφά-
νεια και την προσπάθεια να µπει µια τάξη σ’ έναν τοµέα που µέχρι
τώρα δεν υπάρχει συγκεκριµένο πλαίσιο και κανόνες, καθώς το
θέµα των λόµπι στην Ελλάδα λειτουργεί µε άγραφους κανόνες
του ανταγωνισµού και της αγοράς, αλλά στην ουσία γίνεται
χωρίς τους πολίτες και αυτό διότι ναι µεν προβλέπεται η πρό-
σβαση των πολιτών στο µητρώο των εκπροσώπων συµφερόντων
που δηµιουργείται, αλλά το εν λόγω µητρώο θα είναι ηµιτελές,
καθώς δεν περιλαµβάνει σηµαντικούς παίκτες και ουσιαστικές
οµάδες πίεσης. 

Εποµένως προσχηµατικά δηµιουργείται ένα νοµοθετικό πλαί-
σιο που καλύπτει ένα µέρος του προβλήµατος και αφήνει εκτός
αυτούς που στην πραγµατικότητα κάνουν το παιχνίδι. 

Είναι απαραίτητος ο ευρύτερος ορισµός των εκπροσώπων
συµφερόντων και αυτό είναι το συµπέρασµα και από την ακρό-
αση των φορέων, οι οποίοι στο σύνολό τους επισήµαναν ότι πρό-
κειται για µια πολύ στενή ρύθµιση εκτός ελληνικής πραγµατι-
κότητας. Επαναλαµβάνω ότι υπάρχουν τα ευρωπαϊκά δρώµενα
και η καλή πρακτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί πολιτικής ακε-
ραιότητας και εύκολα µια πρόταση προσαρµοσµένη σ’ αυτά θα
έδινε έναν πιο ουσιαστικό και αποφασιστικό χαρακτήρα σε µια
αλλαγή που ξεκινά µε καλή πρόθεση, αλλά µένει στον δρόµο από
βενζίνη. 

Πάω τώρα σε ένα από τα θέµατα που για µένα αποτελεί και
έναν πολύχρονο πόνο. Κάνετε πάλι µια προσπάθεια για «µερεµέ-
τια» στη δηµόσια διοίκηση. Λείπει από εσάς το ολοκληρωµένο
σχέδιο για τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης και της αυτο-
διοίκησης, λείπει µια στοιχειώδης χαρτογράφηση που δεν την
έχουµε, δεν την ξέρουµε, µια αποτύπωση µιας κατάστασης, λεί-
πουν οι προτάσεις για τη νέα διοίκηση στη νέα εποχή της ψηφιο-
ποίησης στη βάση αυτής της αποτύπωσης και της αλλαγής που
πρέπει να γίνει στο κράτος, γιατί όλοι ορκιζόµαστε ότι αυτό που
απαιτείται σήµερα είναι µια µεγάλη δηµοκρατική αλλαγή στο
κράτος. 

Εγώ έχω µια γνώµη την οποία έχω από παλιά και θα την επα-
ναλάβω, κύριε Υπουργέ, γιατί θεωρώ ότι έρχεται σε αντιπαρά-
θεση µε αυτό που εσείς επιχειρείτε σήµερα. Μια αλλαγή στο
κράτος τι σηµαίνει κατ’ αρχάς; Στο πλαίσιο της ψηφιοποίησης
και της λειτουργίας του σύγχρονου κράτους πρέπει να υπάρξει
µια ορθολογική ανακατανοµή του υπάρχοντος προσωπικού στη
βάση των νέων αναγκών του σύγχρονου κράτους, τι ενισχύεται,
παραδείγµατος χάριν, στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να προ-
βλέψετε οργανωµένα πόσοι επιπλέον θα µπουν τα επόµενα δύο
χρόνια εκεί για να το κάνετε στο πλαίσιο του τριετούς προγραµ-
µατισµού των προσλήψεων, τι γίνεται σε ό,τι αφορά την πολιτική
προστασία και την ενίσχυση της αυτοδιοίκησης σε διοικητικούς
µηχανισµούς, όχι µόνο σε µέσα, για να µπορεί να ανταποκριθεί.
Άρα απαιτείται για το υπάρχον δυναµικό να υπάρξει µια ανακα-
τανοµή. Δεν ισχυρίζοµαι εγώ ότι θα προσλάβετε ξαφνικά τόσους
ανθρώπους στη διοίκηση που θα συµπληρώσουν όλα τα κενά
που υπάρχουν, αλλά λέω ότι υπάρχει ένας παραλογισµός ακόµα
και µετά τις αλλαγές που έγιναν. 

Η λειτουργία της διοίκησης απαιτεί µια ανακατανοµή. Πρώτα,
λοιπόν, η ανακατανοµή στη βάση του σύγχρονου κράτους. Αυτό
πρέπει να είναι επιτελικό κράτος, όπως λέτε, που σηµαίνει απο-
κέντρωση εξουσιών και διοικητικών µηχανισµών. Πώς αξιολογεί-
ται στο εσωτερικό της δηµόσιας διοίκησης για να γίνει αυτή η
κατανοµή; Χρειάζεται ένα ΑΣΕΠ στη λειτουργία του εσωτερικού
της δηµόσιας διοίκησης για την αξιολόγηση. Όλα αυτά που φέρ-
νετε για αξιολογήσεις κ.λπ., είναι µικρά πράγµατα τα οποία δεν
έχουν καµµία σηµασία και κυρίως κατευθύνονται στο συγκεντρω-
τικό κράτος. Μετά απ’ αυτό να µη φοβηθούµε, να γίνουν και
αναγκαστικές µετατάξεις µε βάση το δυναµικό που έχουµε. Αυτή
θα ήταν µια µεγάλη αλλαγή για να µπορείς µετά να πεις ως Κυ-

19872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βέρνηση ότι «εγώ έχω έναν τριετή προγραµµατισµό και χρειάζε-
ται το ελληνικό κράτος σε όλη του τη δοµή τόσους ανθρώπους
µε αυτή τη διαδικασία και µε αυτούς τους πόρους που διαθέτει
ο κρατικός προϋπολογισµός». Αυτό θα ήταν µια πράξη πραγµα-
τικής αλλαγής στη δηµόσια διοίκηση.

Εσείς τι κάνετε; Θέλω να πω εδώ κάτι και ως ένα στοιχείο δικής
µας αυτοκριτικής, παρ’ ότι εµείς κάναµε όλες τις αλλαγές στο
κράτος. Η αχίλλειος πτέρνα στη δηµόσια διοίκηση είναι η ασυ-
νέχεια του κράτους. Είναι φοβερό. Ψήφισα νόµο για τους δείκτες
αποδοτικότητας στη δηµόσια διοίκηση και το 2008 ξαναψήφισε
µια άλλη κυβέρνηση -δεν µε ενδιαφέρει ποια- τον ίδιο νόµο ακρι-
βώς, επειδή δεν είχε εφαρµοστεί την προηγούµενη φορά και
έβαλε τους διοικητικούς παράγοντες να ξαναφτιάξουν τον νόµο
από την αρχή. Είναι φοβερό να αλλάζει ο Υπουργός της ίδιας κυ-
βέρνησης και να γίνονται τέτοια πράγµατα. Να µην πάω στα δια-
φορετικά κόµµατα όπου είναι χάος και όλα τα φτιάχνουν από την
αρχή. Αυτό είναι το σύγχρονο κράτος που θέλουµε; Δεν πάει
πουθενά. Δεν ανταποκρίνεται σε καµµία ανάγκη. Θα είναι πολυ-
δάπανο, πολυάριθµο, γραφειοκρατικό, τα πάντα. 

Εσείς τώρα, λοιπόν, δυστυχώς µέχρι τώρα -δεν ξέρω τι θα κά-
νετε αύριο- συνεχίζετε στην ίδια διαδροµή την πεπατηµένη, µι-
κροδιευθετήσεις, κοµµατικές παρεµβάσεις και η εύκολη λύση,
µετακλητοί παντού. Αυτός θα καλύψει τις ανάγκες, ο µετακλητός
υπάλληλος. Παραµερίζετε τη δηµόσια διοίκηση, περιφρονείτε τις
δοµές και τους θεσµούς της, αφού κάνετε τις µικροδιευθετήσεις
σας. Ενεργείτε χωρίς σχέδιο, χωρίς στοιχειώδη απολογισµό,
χωρίς στοιχεία στη δηµόσια θέα. Κάποιες παρεκκλίσεις µε την
κινητικότητα να έχει µονόδροµη κίνηση από κάτω προς τα πάνω.
Από τους πιο περιφερειακούς φορείς προς τα πάνω ανεβαίνουν
οι µετακινήσεις και οι διάφορες αλλαγές. Γιατί; Γιατί η κατάρ-
γηση, η κινητικότητα να έχει µόνο µονόδροµη στάση; Δηλαδή
έχει ο δήµος µια ανάγκη, τον έχει τον υπάλληλο και έρχεται µια
απόφαση από το παραπάνω κράτος και του παίρνει τον υπάλ-
ληλο. Αυτό στο όνοµα του πελατειακού κράτους προφανώς.
Αυτό δεν δίνει καµµία διάσταση εξορθολογισµού και εκσυγχρο-
νισµού, όχι µεταρρύθµισης, αλλά στοιχειώδους εξορθολογισµού
στη δηµόσια διοίκηση, χωρίς αξιολόγηση, χωρίς απόφαση των
θεσµών, µε παρακάµψεις, µε διαδικασίες, µε υπογραφές, µε «by-
pass», µε όλα αυτά που γίνονται.

Κύριε Υπουργέ, πόσο επιτελικό είναι αυτό το κράτος που στην
κορυφή έχει έναν πολυδαίδαλο και πολυάριθµο στρατό µετακλη-
τών και στην κεντρική διοίκηση συγκεντρώνει δηµόσιους λει-
τουργούς µε αδιαφανή κριτήρια, µε κριτήρια καθαρά πελατειακά
και παλαιοκοµµατικά; Είναι κατ’ επίφαση επιτελικό κράτος. Γι’
αυτό όταν φτάνει η κρίσιµη στιγµή της κρίσης, το κράτος γίνεται
φύλλο και φτερό, όπως έγινε στις τελευταίες κρίσεις. Φύλλο και
φτερό. Η ασυνέχεια του κράτους, λοιπόν, αναπαράγεται αδιαλεί-
πτως µε την αδιάπτωτη συνέχεια του πελατειακού και κοµµατι-
κού κράτους. Αυτή είναι η ελληνική πραγµατικότητα.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να µείνετε στην ιστορία; Συζητήστε και
µαζί µας και µε όλους τους φορείς µια µεγάλη αλλαγή. Έχετε τα
κότσια να την κάνετε; Επαναστατήστε στο κόµµα σας. Εµένα δεν
µε ενδιαφέρει ποια είναι η ιδεολογική σας τοποθέτηση. Έχουµε
κάνει αντιπαραθέσεις µεγάλες στο παρελθόν. Επαναστατήστε
στο κόµµα σας. Αν µπορείτε να κάνετε αυτή την αλλαγή, κάτι θα
αφήσετε πίσω, αλλιώς δεν πάτε πουθενά. Είναι µια Κυβέρνηση
που βλέπει τα τρένα της εποχής µας να περνούν διαρκώς από
µπροστά της.

Γεια σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφού πρώτα πω εκ
µέρους όλων ότι προσυπογράφω τα όσα είπε ο κ. Σκανδαλίδης
για τον αείµνηστο Παναγιώτη Κρητικό, ρίχνοντας µια µατιά µέσα
στην Αίθουσα νοµίζω ότι είµαι ο µόνος που έζησα µαζί του σ’
αυτό το Κοινοβούλιο πριν από αρκετά χρόνια. Επειδή πληροφο-
ρήθηκα ότι δεν απεδόθη έστω η στοιχειώδης τιµή στη µνήµη του,
σας καλώ να κρατήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη του Πα-
ναγιώτη Κρητικού.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία του η µνήµη.
Ευχαριστώ πολύ.

Πριν ξεκινήσουµε τον κατάλογο των οµιλητών, ζήτησε να πα-
ρέµβει ο Υπουργός για πέντε λεπτά.

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ζήτησα να παρέµβω, γιατί βρήκα εξαιρετικά ενδιαφέρουσα

την τοποθέτηση του κ. Σκανδαλίδη και επ’ αυτού θα ήθελα να πω
το εξής. Κατ’ αρχάς θα ήθελα να κάνω µία εισαγωγική παρατή-
ρηση, ίσως ερώτηµα. Αυτό το άρθρο του Κανονισµού το οποίο
λέει ότι οι οµιλητές πρέπει να οµιλούν επί του θέµατος -αυτό που
λέω δεν αφορά τον κ. Σκανδαλίδη, αφορά προηγούµενες οµι-
λίες- εξακολουθεί να υφίσταται ή έχει καταργηθεί; Διότι φαίνεται
ότι δεν βολεύει τώρα το νοµοσχέδιο και δεν υπάρχουν συζητή-
σεις επί του νοµοσχεδίου. Έχω ακούσει παρεµβάσεις επί παντός
επιστητού, παρεµβάσεις που αφορούν τον ανασχηµατισµό, που
αφορούν τα ζητήµατα της ακρίβειας ή της ενδεχόµενης ακρί-
βειας, που αφορούν το ενεργειακό κόστος, που αφορούν την
αγροτική παραγωγή, αλλά συζήτηση για το νοµοσχέδιο δεν έχω
ακούσει. Άρα να υποθέσω ότι εν τοις πράγµασι έχει καταργηθεί
το άρθρο αυτό στον Κανονισµό. Και θα πω απλώς εδώ ότι αυτό
δυσκολεύει και τη συζήτησή µας, διότι µη παρισταµένων των αρ-
µόδιων Υπουργών, καλείται ο παριστάµενος Υπουργός εάν είναι
να συµµετέχει στη συζήτηση, να παίξει τον ρόλο του Κυβερνητι-
κού Εκπροσώπου. Δεν είναι και ακριβώς δουλειά µου! Άρα, λοι-
πόν, εγώ θα παρακαλούσα να συγκεντρωθούµε στο θέµα µας.

Λέω ότι βρήκα ενδιαφέρουσα την παρέµβαση του κ. Σκανδα-
λίδη, αλλά οφείλω να πω ότι εδώ νοµίζω πως αδικείτε την προ-
σπάθεια που κάνει η Κυβέρνηση. Και θα εξηγήσω γιατί. Είπατε
-και όταν το ακούω από το στόµα σας, έχει ιδιαίτερη βαρύτητα,
όταν το ακούω από αλλού, δεν δίνω µεγάλη σηµασία- για µικρο-
διευθετήσεις. Μπορείτε να µου πείτε µία που έχω κάνει; Δεν
θέλω δύο, θέλω µία. 

Είπατε ότι µε την παρέµβασή µας στο ζήτηµα κάνουµε παρεκ-
κλίσεις. Μπορείτε να µου πείτε παρέκκλιση που έχω εισηγηθεί
εγώ; Διότι -ακούστε!- σ’ αυτή την Αίθουσα αρχίζει και υπάρχει το
εξής παράδοξο, το οποίο επιτρέψτε µου να πω. Έχουν θεσµοθε-
τηθεί από το 2016 διακόσιες πενήντα και πλέον παρεκκλίσεις από
το σύστηµα κινητικότητας, οι περισσότερες επί ΣΥΡΙΖΑ, είµαι ο
πρώτος Υπουργός και είναι η πρώτη Κυβέρνηση η οποία καταρ-
γεί παρεκκλίσεις και εγκαλούµαστε εµείς! Γι’ αυτό λέω ότι είναι
άδικη η κριτική σας. Άκουσα το εξής: «Ναι, αλλά δεν τις καταρ-
γείτε όλες». Απάντηση: Δεν είναι δυνατόν -και το κατανοείτε
αυτό- να καταργηθούν όλες. Αν, όµως, ξέρει κάποιος συγκεκρι-
µένες που θα έπρεπε να καταργηθούν από αυτές που διατη-
ρούµε, να µου το πει. Διότι εγώ που τις έχω εξετάσει µία-µία, λέω
ότι αυτές που διατηρούνται έχουν µία ορισµένη λογική που δια-
τηρούνται, καλύπτουν µια αναγκαιότητα. 

Άκουσα, επίσης, το εξής: «Δεν είναι συνολικό το µεταρρυθµι-
στικό σας σχέδιο, κάνετε αποσπασµατικές παρεµβάσεις». Αυτό
το ακούω και για το lobbying. Ακούστε: Άκουσα από κάποιον
προλαλήσαντα ότι επί δεκαοκτώ χρόνια υπάρχει η νοµοθεσία
στις Ηνωµένες Πολιτείες. Δεν υπάρχει επί δεκαοκτώ χρόνια νο-
µοθεσία στις Ηνωµένες Πολιτείες. Η τελευταία νοµοθεσία για το
lobbying είναι δεκαοκτώ ετών. Η νοµοθεσία στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες υπάρχει εδώ και ογδόντα, ενενήντα χρόνια. Πρόσφατες,
πιο πρόσφατες νοµοθεσίες υπάρχουν σε άλλες χώρες. 

Όµως, ακούστε! Το ακούω αυτό ως κριτική εγώ που εισηγού-
µαι σήµερα το lobbying από πολιτικές δυνάµεις οι οποίες δεν το
εισηγήθηκαν για χρόνια! Ερχόµαστε, δηλαδή, το ρυθµίζουµε και
η κριτική είναι: «µα, δεν το ρυθµίζετε καλά». Ε, ωραία κι εσείς
που ήσασταν αυτά τα χρόνια στις κυβερνήσεις, γιατί δεν το ρυθ-
µίζατε καλύτερα; Θα δούµε αν είναι καλά ή όχι. Εγώ λέω ότι είναι
καλά, αλλά θα το δούµε εν συνεχεία. Αυτό µπορεί να το πει κά-
ποιος ο οποίος είχε προτείνει την καλύτερη ρύθµιση και όχι
αυτός που είχε την καθόλου ρύθµιση!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, έχω λίγο χρόνο ακόµα; Μου επιτρέπετε να συ-
νεχίσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε Βο-
ρίδη.
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ πολύ. 

Έρχοµαι στο τρίτο. Λέτε, κύριε Σκανδαλίδη: «Είναι αποσπα-
σµατικές οι παρεµβάσεις». Να συµφωνήσουµε κάτι; Δεν νοµοθε-
τούµε σε κενό, ούτε νοµοθετούµε σε πολιτειακά ασύντακτη
χώρα. Η Ελλάδα είναι µία ευρωπαϊκή χώρα, έχει θεσµούς, έχει
λειτουργίες και όλο της το σύστηµα έχει και αυτό, όπως σε πάρα
πολλές ευρωπαϊκές χώρες, τα προβλήµατά του. Όταν, όµως,
µέσα στο τελευταίο εξάµηνο νοµοθετήσαµε τον πανελλαδικό δια-
γωνισµό για το ΑΣΕΠ και την ανασυγκρότηση και ανασύνταξη
όλου του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας του ΑΣΕΠ που θα οδη-
γήσει στο ψηφιακό ΑΣΕΠ, νοµοθετήσαµε την τηλεργασία, νοµο-
θετήσαµε ένα συνεκτικό πλαίσιο εσωτερικού ελέγχου, νοµοθε-
τήσαµε την αλλαγή του εκλογικού νόµου στην αυτοδιοίκηση, σή-
µερα νοµοθετούµε το lobbying, ταυτόχρονα αλλάξαµε τον µηχα-
νισµό και τον τρόπο µε τον οποίο γίνονται οι εισαγωγικές
εξετάσεις στη Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης, αυτό σε ένα εξάµηνο
είναι αποσπασµατικό; Είναι λίγο; Είναι περιορισµένο; Είναι κάτι
φτωχό;

Και επιτρέψτε µου το εξής: Εγώ κατανοώ και συµφωνώ µαζί
σας στο ότι υπάρχει µία τεράστια συζήτηση που πρέπει να γίνει.
Όµως, εδώ θέλω να πούµε ότι έχει γίνει και µια κεντρική κυβερ-
νητική επιλογή που λέει ότι το ζήτηµα της ψηφιοποίησης βρίσκε-
ται σήµερα στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Αυτά
πρέπει να τα βλέπετε σαν συµπληρωµατικές δράσεις για την αλ-
λαγή του κράτους. Στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
λίγες διαδικασίες έχουν ψηφιοποιηθεί αυτό το χρονικό διάστηµα; 

Και έρχοµαι τώρα και κλείνω λέγοντάς σας το εξής: Κρατώ
πράγµατι µία µεγάλη συζήτηση. Όσον αφορά αυτό που λέγεται
«πολυεπίπεδη διακυβέρνηση -και είναι ένα θέµα το τι καταλαβαί-
νει ο καθένας από αυτό- εγώ εκείνο που καταλαβαίνω σε αυτό
είναι ότι πρόκειται για έναν µηχανισµό αξιολόγησης των αρµο-
διοτήτων και των λειτουργιών της δηµόσιας διοίκησης. Πρόκειται
για µία µεγάλη και κεντρική συζήτηση για το τι κάνει το κράτος,
τι πρέπει να κάνει το κράτος και ποιος από τους συνολικούς φο-
ρείς του κράτους πρέπει να το κάνει. Προφανώς αυτό θα θέσει
ζητήµατα και ανακατανοµής του προσωπικού που θέσατε. Αυτό
είναι έργο που θα εξελιχθεί σε διάφορα επίπεδα µε διάφορες πα-
ρεµβάσεις, θα υπάρχουν αµεσότερες παρεµβάσεις που αφο-
ρούν την κατανοµή των αρµοδιοτήτων, αλλά θα υπάρξει και
οικοδόµηση ενός κεντρικού µηχανισµού που λείπει όλα αυτά τα
χρόνια για να κάνει αυτή την κεντρική αξιολόγηση. Ε, τώρα µετά
από αυτά όντως επιµένω ότι αδικείτε την προσπάθεια που κάνει
η Κυβέρνηση στο ζήτηµα της µεταρρύθµισης της δηµόσιας διοί-
κησης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε µισό λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κύριε Σκανδα-
λίδη, αλλά να µην το πάµε έτσι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Μην ανησυχείτε, εγώ δεν
καταχρώµαι τον χρόνο σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, άλλο η ψη-
φιοποίηση. Είναι συνδυασµένο µεν, άλλα είναι «αλλουνού παπά
Ευαγγέλιο», εννοώ σε επίπεδο Κυβέρνησης, που δεν εµποδίζει
τη συζήτηση βέβαια και άλλο το υπάρχον προσωπικό της δηµό-
σιας διοίκησης και το τι πρέπει να γίνει µε αυτό. 

Δεύτερον, µιλήσατε για τις νοµοθετηµένες παρεµβάσεις σας.
Όλες ήταν µερικές και καµµία δεν είχε στοιχείο σηµαντικής µε-
ταρρύθµισης. Καµµία, κατά τη δική µας άποψη! Το υποστηρίξαµε
και η πράξη αποδεικνύει, όπως στα πανεπιστήµια, αλλά και σε
άλλα, ότι το πράγµα δεν πάει, δεν γίνεται, δεν προχωράει!

Τρίτον, δέχοµαι ότι µικροδιευθετήσεις έγιναν πολλές από την
Κυβέρνησή σας, θα έλεγα χιλιάδες, στην παιδεία, στην υγεία,
στην εργασία, παντού. Και τώρα κλείνετε το κεφάλαιο και λέτε
«πάµε να πάρουµε µερικούς, όχι όλους από εκεί που είναι»,
πράγµα που, κατά τη γνώµη µου, είναι αποσπασµατικό. 

Μας λείπει εδώ µια αποτύπωση της δηµόσιας διοίκησης σή-
µερα, που για σας είναι πάρα πολύ εύκολο να την κάνετε. Υπάρ-
χουν τα στοιχεία. Φέρτε τα σε µας να δούµε ποια είναι. Δείξτε

µας πού βρίσκεται σήµερα η δηµόσια διοίκηση να σας πούµε τι
πρέπει να γίνει κατά τη γνώµη µας. 

Όµως, εγώ πιστεύω ότι αυτό δεν αφορά εσάς προσωπικά.
Είναι µόνιµη πρακτική της Κυβέρνησης, ώστε από την πίσω
πόρτα να κάνει ό,τι νοµίζει αυτή για τον εαυτό της. Αυτή είναι η
δική µου αντιπαράθεση και νοµίζω ότι είναι σε απόλυτη αντίθεση
µε αυτά που λέτε. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πάµε µε τους κα-

τά προτεραιότητα οµιλητές, οι οποίοι είναι ο κ. Τσαβδαρίδης, ο
κ. Καλαµατιανός, ο κ. Καµίνης, ο κ. Μπούµπας. Δύο κόµµατα δεν
έχουν δώσει άρα είναι η τετράδα που ακούσατε.

Κύριε Βορίδη, µέχρι να δώσω τον λόγο στον κ. Τσαβδαρίδη,
θα ήθελα να σας πω ότι αν το αντίστοιχο άρθρο του Κανονισµού
εφαρµοζόταν -και σας το λέω γιατί είµαι τριάντα χρόνια εδώ
µέσα- τότε θα έπρεπε ξεκινώντας από Προέδρους Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων, περνώντας σε Υπουργούς που πολλές φορές
φορές άλλα ρωτά ο Βουλευτής την ώρα του ελέγχου και άλλα
απαντά ο Υπουργός και µπαίνοντας και στους συναδέλφους, θα
έπρεπε στους µισούς οµιλητές να αφαιρεί το Προεδρείο τον
λόγο. Έχετε δίκιο, αλλά αυτό είθισται να γίνεται. Μακάρι να
εφαρµοζόταν!

Ορίστε, κύριε Τσαβδαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι να συµ-

φωνήσουν η Ελληνική Λύση µε τον ΣΥΡΙΖΑ και τα λοιπά κόµµατα
της Αντιπολίτευσης ποια είναι η σωστή αντιπολίτευση και ποια
όχι και αν η Ελλάδα πρέπει να γίνει Κούβα ή όχι, αυτή η Κυβέρ-
νηση θα εξακολουθήσει να εργάζεται και να φέρνει νοµοσχέδια
που βελτιώνουν καθηµερινά τη ζωή των Ελλήνων πολιτών. 

Συζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα ακόµη τέ-
τοιο νοµοσχέδιο που αποτυπώνει την αποφασιστικότητα της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να θωρακίσει και περαιτέρω
να ενισχύσει το πλαίσιο διαφάνειας στη χώρα, καθώς και να επι-
καιροποιήσει κανόνες που θα διευκολύνουν τη λειτουργία του
ελληνικού δηµοσίου. Είναι ένα νοµοθέτηµα που κατ’ απαίτηση
των καιρών µάς καλεί να διορθώσουµε λάθη και παραλείψεις του
παρελθόντος και να ανανεώσουµε τη σχέση εµπιστοσύνης των
πολιτών µε το κράτος. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελείται από ένα τρίπτυχο τοµών.
Με την πρώτη επιδιώκεται για πρώτη φορά η δηµιουργία ενός
νοµοθετικού πλαισίου που ρυθµίζει την επικοινωνία των θεσµικών
φορέων της πολιτείας µε εκπροσώπους συµφερόντων, µε απώ-
τερο σκοπό τη διασφάλιση της ακεραιότητας και της λογοδοσίας
κατά την άσκηση των δραστηριοτήτων επιρροής του γνωστού
lobbying. Με τη δεύτερη προωθείται η δηµιουργία ενός συστή-
µατος καταγραφής, δηµοσιότητας, φύλαξης, διαχείρισης, αλλά
και αξιοποίησης των δώρων που προσφέρονται στον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας και στα µέλη της Κυβέρνησης, σύµφωνα µε τις
διεθνείς και ευρωπαϊκές πρακτικές, ενώ µε την τρίτη τοµή το νο-
µοσχέδιο προχωρά στην κατάργηση των διατάξεων που εισά-
γουν παρεκκλίσεις από το ενιαίο σύστηµα κινητικότητας, έτσι
ώστε αυτό να εφαρµόζεται µε όσο το δυνατόν ενιαίο και οµοι-
όµορφο τρόπο.

Ποιος είναι ο λόγος, αλλά και η πρακτική αξία των µεταρρυθ-
µιστικών αυτών πρωτοβουλιών; Αναφορικά µε το lobbying, είναι
αδήριτη ανάγκη η όποια εξωθεσµική δραστηριότητα πίεσης στα
όργανα της πολιτείας να διατηρηθεί σε µία ορθολογική κατεύ-
θυνση και να αξιοποιηθεί η καλή της πλευρά, αποτινάζοντας την
παγιωµένη πεποίθηση ότι το lobbying είναι από τη φύση του
ένοχο, γεµάτο υπόγειες και αδιαφανείς διαδροµές. Να, γιατί ο
σαφής ορισµός και καθορισµός της συγκεκριµένης δραστηριό-
τητας, η δηµιουργία Εθνικού Μητρώου Διαφάνειας στο οποίο θα
εγγράφονται όσοι εκπροσωπούν οµάδες συµφερόντων που επι-
θυµούν να ασκήσουν νόµιµη επιρροή σε κυβερνητικούς αξιωµα-
τούχους, αλλά και η εφαρµογή κυρώσεων σε περίπτωση που δεν
τηρούνται οι όροι και οι προϋποθέσεις, αποτελούν σηµαντικές
βελτιώσεις που θα έπρεπε να χαιρετιστούν από όλους.

Απολύτως αλληλένδετο µε το διαφανές πλαίσιο του lobbying
είναι και το ζήτηµα της πολιτικής των δώρων προς τους κρατι-
κούς αξιωµατούχους. Και ακριβώς τα πλαίσια αυτής της εθιµο-
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τυπικής αβρότητας το παρόν νοµοθέτηµα τα οριοθετεί, προκει-
µένου να µην υπάρχει καµµία περίπτωση να υποπέσει κάποιος
ηθεληµένα ή αθέλητα στο αδίκηµα της δωροδοκίας, ώστε ο Καί-
σαρας, η γυναίκα του Καίσαρα, αλλά και όλοι οι συγκλητικοί να
µην είναι µόνο τίµιοι, αλλά και να φαίνονται έτοιµοι.

Έτσι, οι κυβερνητικοί αξιωµατούχοι ή ο Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας δεν θα µπορούν πλέον να δέχονται προσωπικά δώρα
αξίας µεγαλύτερης των 200 ευρώ κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους, ενώ δώρα πάνω από την αξία αυτή θα περιέρχονται
στην κυριότητα του δηµοσίου, το οποίο θα δηµοσιεύει κάθε
χρόνο ανανεωµένο κατάλογό τους και θα αποφασίζει για τη δια-
χείρισή τους. 

Τέλος, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να επιλύσει το νοµοθε-
τικό αλαλούµ που προκαλούν οι εκατοντάδες παρεκκλίσεις στο
σύστηµα κινητικότητας δηµοσίων υπαλλήλων. Τι συµβαίνει επί
του παρόντος; Οι υπάλληλοι που αποσπάστηκαν εκµεταλλευό-
µενοι τις παρεκκλίσεις και την κινητικότητα του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ βρί-
σκονται σε µια συγκεκριµένη θέση, κρατούν και τη θέση τους
από τον φορέα που έφυγαν. Πλέον θα κληθούν να επιλέξουν
εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος είτε τη µετάταξή τους
στον φορέα στον οποίο απασχολούνται ως αποσπασµένοι, είτε
να επιστρέψουν στην οργανική τους θέση, νοικοκυρεύοντας επι-
τέλους το χάος που ταλανίζει τη δηµόσια διοίκηση και αυτοδιοί-
κηση, αναφορικά µε τα ζητήµατα στελέχωσης προσωπικού. 

Μπροστά σε αυτές τις ουσιαστικές αλλαγές, η Αντιπολίτευση
-και δη η Αξιωµατική- στέκεται για µια ακόµη φορά αµήχανη, αν
όχι πολέµια, εφευρίσκοντας από το πουθενά λόγους αντιπαρά-
θεσης για να στρέψει τη συζήτηση, όπως εξάλλου συνηθίζει, µα-
κριά από την ουσία. Μας έψεξε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ότι το
νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να ρυθµίσει το κενό το οποίο υπο-
χρεωτικά υπάρχει στο νοµοθετικό πλαίσιο για την κατοχύρωση
του lobbying στην Ελλάδα, βρίθει δήθεν γενικοτήτων και αορι-
στιών.

Μα, καλά, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν καταλαβαίνετε
πως εκτίθεστε µε τέτοια κριτική; Μας ψέγετε την ώρα που παρα-
δέχεστε νοµοθετικά κενά σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα; Εσείς,
άραγε, αυτά τα κενά γιατί δεν τα καλύψατε επί των ηµερών σας;
Ξέρω. Κι αυτά δεν προλάβατε να τα καλύψετε! 

Μας κατηγόρησε, επίσης, ως ΣΥΡΙΖΑ και για επίφαση διαφά-
νειας, καθώς και για το ότι το νοµοσχέδιο είναι µια εν λευκώ
εξουσιοδότηση σε εµάς και στον Πρόεδρο της Αρχής Διαφά-
νειας, για να κάνουµε φωτογραφικές διατάξεις και πελατειακές
σχέσεις. Και ποιος µας κατηγορεί για αδιαφάνεια; Ο ΣΥΡΙΖΑ, που
επί των ηµερών του, το 2018, ο δείκτης διαφάνειας στην Ελλάδα
κατρακύλησε στην εξηκοστή έβδοµη θέση από την πεντηκοστή
όγδοη που ήταν το 2015. Ο ΣΥΡΙΖΑ, που είναι το µόνο κόµµα που
έχει διαγράψει οφειλές του προς τις τράπεζες, µε ό,τι αυτό ση-
µαίνει για την αξιοπιστία του. Ο ΣΥΡΙΖΑ, που µε το ανεξέλεγκτο
σύστηµα κινητικότητας που εισήγαγε κατάφερε σε άλλες µεν
υπηρεσίες του δηµοσίου να µην έχουν οι εργαζόµενοι καρέκλες
να καθίσουν, ενώ σε άλλες να µη βρίσκει ο πολίτης υπάλληλο για
να µπορέσει να εξυπηρετηθεί. Ο ΣΥΡΙΖΑ που από το 2016 µέχρι
και το 2019 έχει εισαγάγει εκατόν πενήντα τρεις εξαιρέσεις-πα-
ρεκκλίσεις από την εφαρµογή του νόµου της κινητικότητας που
αυτός ψήφισε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µε συνέπεια και σοβαρότητα βελτιώνει κάθε µέρα, µε µι-
κρές και µεγαλύτερες παρεµβάσεις, τη ζωή των πολιτών. Σε αυτή
την πορεία οποιαδήποτε µηδενιστική αντιπολίτευση µε µικροκοµ-
µατικό πρόσηµο θα µένει αναγκαστικά στο περιθώριο από την
ίδια την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Διονύσιος Καλαµατιανός.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ µε την τροπολογία που προβλέπει αναστολή προθε-

σµιών και ευεργετήµατα ειδικά για τις επιχειρήσεις στους δύο
δήµους της βόρειας Εύβοιας. Πράγµατι, αυτοί οι δύο δήµοι κα-

τακάηκαν και οι επιχειρήσεις εκεί αντιµετωπίζουν µεγάλα προ-
βλήµατα.

Όµως, µεταφέρω και την αγωνία και την ανησυχία των επιχει-
ρήσεων της Ηλείας και άλλων πυρόπληκτων περιοχών. Όλοι ρω-
τούν γιατί γίνονται αυτές οι διακρίσεις. Ρωτούν γιατί υπάρχουν
δύο µέτρα και δύο σταθµά. Ειδικά η Ηλεία είναι ένας τόπος, ένας
νοµός, που καίγεται για δεύτερη φορά -το έχω πει αρκετές
φορές από αυτό εδώ το Βήµα- µέσα σε δεκατέσσερα χρόνια.

Και όµως βλέπουµε ότι δεν ισχύουν τα οριζόντια µέτρα, τα
ευεργετικά µέτρα για τις επιχειρήσεις και τους πυρόπληκτους
της Ηλείας. Το 2007 ακούγαµε πολλές υποσχέσεις, πολλά λόγια
για ανασυγκρότηση και αποκατάσταση. Όλα αυτά έµειναν στα
λόγια. Ο νοµός καταδικάστηκε σε υπανάπτυξη και οπισθοδρό-
µηση και τώρα βλέπουµε ξανά οι υποσχέσεις να µένουν υποσχέ-
σεις. Ο κύριος Πρωθυπουργός είχε πει ότι θα ενταχθεί και η
Ηλεία σε σχέδιο ανασυγκρότησης και ακόµα το περιµένουµε.
Ένας µήνας έχει περάσει. Τίποτα δεν έχει γίνει. Φαίνεται ότι ξανά
όλα θα µείνουν στα λόγια. 

Έρχοµαι τώρα στον ανασχηµατισµό. Βλέπουµε ότι µετά από
δύο εβδοµάδες πραγµατικά ο Πρωθυπουργός κατάφερε να βρει
πρόσωπο για να τοποθετήσει στην Πολιτική Προστασία. Και, βε-
βαίως, φαίνεται ότι δεν βρήκε κάποιον από εσάς, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, που να µπορούσε να ανταποκριθεί σε αυτό.
Αλλά για σκεφτείτε, αυτή η αγωνιώδης προσπάθειά του να βρει
κάποιον εκτός της παράταξής σας µπορεί να µη σηµαίνει ότι στέ-
ρεψε η δεξαµενή άξιων στελεχών στην παράταξή σας, αλλά ίσως
θέλει να ρίξει την ευθύνη για νέες αποτυχίες στην Πολιτική Προ-
στασία σε κάποιον που βρίσκεται έξω από σας. Το σίγουρο πάν-
τως είναι ότι κάνει αυτή την προσπάθεια για λόγους εντυπω-
σιασµού, για λόγους επικοινωνίας και είναι αρνητικό το να χρη-
σιµοποιείς ένα τόσο σηµαντικό, ένα τόσο κρίσιµο πεδίο όπως
αυτό της Πολιτικής Προστασίας για τέτοια εκµετάλλευση. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, επίσης να σας ρωτήσω εκεί στο
Υπουργικό Συµβούλιο που θα είστε µε τον κ. Στυλιανίδη αν θα
µιλάτε για θέµατα του παρελθόντος, όπως το Σχέδιο Ανάν και τη
Συµφωνία των Πρεσπών που ο κ. Στυλιανίδης ήταν ένθερµος
υποστηρικτής. Δεν ξέρω αν θα διαφωνείτε για τα θέµατα αυτά
του παρελθόντος ή για θέµατα σύγχρονα όπως η ευρωπαϊκή πο-
λιτική. Δεν ξέρω αν έχετε αλλάξει άποψη για όλα αυτά. Εσείς θα
τα βρείτε.

Πάµε τώρα στο κρίσιµο ζήτηµα της πανδηµίας. Και δεν είναι
άσχετο µε το νοµοσχέδιο γιατί, όπως θα πω παρακάτω, ουσια-
στικά η πολιτική σας εξυπηρετεί συµφέροντα. Αν κάποιος κάνει
µια σύγκριση της κατάστασης που ήµασταν πέρυσι µε τη φετινή,
µπορεί να καταλάβει το µέγεθος της αποτυχίας. Θα αναφέρω κά-
ποια νούµερα ενδεικτικά. Στις 30 Αυγούστου 2020: εκατόν πε-
νήντα επτά κρούσµατα. Στις 30 Αυγούστου 2021: δύο χιλιάδες
τριακόσια σαράντα τρία κρούσµατα. Πέντε διασωληνωµένοι πέ-
ρυσι, τριακόσιοι τριάντα οκτώ φέτος. Δύο θάνατοι πέρσι, δεκαεν-
νέα φέτος, και µέσα στον Σεπτέµβρη δυστυχώς οι συνάνθρωποί
µας που φεύγουν είναι πολύ περισσότεροι καθηµερινά. Δέκα χι-
λιάδες εκατόν τριάντα τέσσερα κρούσµατα πέρυσι, πεντακόσιες
ογδόντα τρεις χιλιάδες εξακόσια πενήντα οκτώ φέτος. Διακόσιοι
εξήντα δύο θάνατοι πέρσι, δεκατρείς χιλιάδες εξακόσιοι πενήντα
έξι φέτος. 

Ενώ, λοιπόν, η πανδηµία βρίσκεται σε τέτοια έξαρση µε πολλά
κρούσµατα, διασωληνωµένους και δυστυχώς νεκρούς, ενώ δεν
έχετε κάνει τίποτα για να ενισχύσετε ουσιαστικά το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας µε γιατρούς και νοσηλευτές, µόνιµο προσωπικό,
ενώ έχετε αποτύχει στον εµβολιασµό -ένα µεγάλο µέρος του
πληθυσµού είναι εκτός εµβολιασµού- ενώ το δηµόσιο σύστηµα
υγείας, τα νοσοκοµεία µας και οι εργαζόµενοι σε αυτά έχουν ξε-
περάσει τα όριά τους -ακούµε τις κραυγές αγωνίας των γιατρών
και των νοσηλευτών που λένε ότι δεν αντέχουν άλλο τα εξαντλη-
τικά ωράρια, παραιτούνται από µονάδες εντατικής θεραπείας
λόγω ακριβώς αυτής της υποστελέχωσης- αυτή, λοιπόν, τη δύ-
σκολη στιγµή η Κυβέρνηση επιλέγει να δείξει αυταρχισµό, επι-
βολή τιµωριών και κυρίως επιλέγει να διχάσει. Το κάνει αυτό γιατί
προσπαθεί να ρίξει για άλλη µια φορά τις ευθύνες σε άλλους.
Αντί να επιδιώξει να πείσει για την ανάγκη του καθολικού, του
εκούσιου εµβολιασµού, επιλέγει τον καταναγκασµό και το ποινο-
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λόγιο. Και έτσι βάζει απέναντι τους υγειονοµικούς και διώχνει
τους εργαζόµενους από τα νοσοκοµεία. 

Και ρωτώ, είναι καλύτερα τώρα που λείπουν χιλιάδες εργαζό-
µενοι από τα νοσοκοµεία ενώ δεν περισσεύει κανείς και χρειαζό-
µαστε περισσότερους; Είναι προς το συµφέρον των ασθενών να
λείπουν γιατροί και νοσηλευτές και να αναστέλλονται χειρουρ-
γεία και θεραπείες που θα έπρεπε να γίνουν για να σωθούν ζωές;
Είναι προς το συµφέρον -να πω το παράδειγµα του τόπου µου-
των ασθενών, των κατοίκων της Ηλείας το ότι για πρώτη φορά
µετά από εβδοµήντα χρόνια δεν εφηµερεύει, κλείνει ουσιαστικά,
το Νοσοκοµείο Κρεστένων, το ότι το Νοσοκοµείο Αµαλιάδας λει-
τουργεί ως κέντρο υγείας και το ότι το Νοσοκοµείο Πύργου υπο-
λειτουργεί λόγω της υποστελέχωσης; Δεν έχουν έρθει γιατροί
µέσα στην πανδηµία, αλλά έχουν φύγει είκοσι. Όλα αυτά πριν
την εφαρµογή της αναστολής, σκεφτείτε τώρα τι γίνεται. 

Σκεφτείτε, λοιπόν, πού έχετε καταντήσει το δηµόσιο σύστηµα
υγείας συνολικά, το οποίο στάθηκε όρθιο από τις υπεράνθρωπες
και τιτάνιες προσπάθειες του υγειονοµικού προσωπικού. Τώρα
διχάζετε και τους δείχνετε µε το δάχτυλο. Αλλά είναι προφανές
ότι θέλετε να βάλετε ιδιώτες να καλύπτουν υπηρεσίες και θέσεις
εργασίας. Είναι προφανές ότι δηµιουργείτε κενά στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας µε την πολιτική σας και έρχεστε να τα καλύψετε
µε ιδιώτες. Όλα αυτά, όµως, έχουν τραγικές συνέπειες για την
υγεία και τη ζωή των συνανθρώπων µας. 

Πάµε τώρα και στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά
θέλετε να ρυθµίσετε το lobbying ή ξεπετάτε νοµοθετικά το θέµα
και λέτε ότι δήθεν το ρυθµίσατε; Αν πραγµατικά θέλετε να νοµο-
θετήσετε κανόνες για να ρυθµιστεί η αθέµιτη και αδιαφανής πα-
ρέµβαση συµφερόντων στη νοµοθέτηση και στην άσκηση εξου-
σίας γιατί αφήνετε ασάφειες και κενά σε ορισµούς και πεδία;
Γιατί αφήνετε τόσο µεγάλο εύρος ρύθµισης µε υπουργικές απο-
φάσεις; Γιατί, για παράδειγµα, για τον ορισµό της άσκησης επιρ-
ροής δεν υιοθετείτε τον ορισµό που χρησιµοποιούν άλλα κράτη,
όπως ο Καναδάς, η Ιρλανδία, πρόσφατα η Γερµανία ή διεθνείς
οργανισµοί, το Συµβούλιο της Ευρώπης, ο ΟΟΣΑ και η Ευρω-
παϊκή Ένωση; Γιατί αφήνετε περιθώριο να υπάρχουν ασάφειες
και να µην είναι ο ορισµός αρκετά περιεκτικός και συµπεριληπτι-
κός; 

Γιατί αφήνετε αρρύθµιστο το πεδίο των νοµικών εταιρειών που
δραστηριοποιούνται στην άσκηση επιρροής; Γιατί τις αφήνετε
να αποφεύγουν την εγγραφή στο µητρώο προβάλλοντας ως αι-
τιολογία την εχεµύθεια µεταξύ δικηγόρου και πελάτη; Γιατί ανα-
γνωρίζετε ως δραστηριότητες επιρροής µόνο όσες λαµβάνουν
χώρα µε αµοιβή; Δηλαδή, δεν γνωρίζετε άλλους, πέρα από τις
επαγγελµατικές συµβουλευτικές εταιρείες και τους επαγγελµα-
τίες «λοµπίστες», που ασκούν επιρροή; Δεν γνωρίζετε, για παρά-
δειγµα, µη κυβερνητικές οργανώσεις ή φορείς όπως ο ΣΕΒ, που
ασκούν τέτοια επιρροή; Δεν τα ρυθµίζετε όµως αυτά, τα αφήνετε
εκτός. Γιατί;

Προβλέπετε, βέβαια, ποινές για όσους έχουν παραβατική συµ-
περιφορά. Μάλιστα. Κώδικα δεοντολογίας και ρητά διατυπωµέ-
νες υποχρεώσεις των εκπροσώπων συµφερόντων προβλέπετε
στο νοµοσχέδιο; Όχι. Για πείτε µας, λοιπόν, πώς θα επιβάλλονται
οι ποινές χωρίς κώδικα δεοντολογίας και χωρίς συγκεκριµένες
υποχρεώσεις των προσώπων; Θέλετε πραγµατικά τη διαφάνεια,
την ακεραιότητα και τη λογοδοσία στην άσκηση του lobbying για
να διασφαλιστεί η δηµοκρατική, εν τέλει, λειτουργία του τόπου
µας; Αν ναι, γιατί αφήνετε περιορισµένη, ελλιπή και κουτσή τη
ρύθµιση του πεδίου αυτού;

Ξέρετε, µέχρι τώρα τα πεπραγµένα της Κυβέρνησής σας δεν
µας αφήνουν και πολλά περιθώρια αισιοδοξίας. Φέρατε την ελά-
χιστη βάση εισαγωγής, αφήσατε χιλιάδες παιδιά, µαθητές εκτός
δηµόσιων πανεπιστηµίων για να τα δώσετε ως πελατεία στα ιδιω-
τικά κολλέγια, νοµοθετείτε διατάξεις που αποµειώνουν τα εργα-
σιακά δικαιώµατα, καταστρατηγείτε το οκτάωρο, προβλέπετε
απλήρωτες και φθηνές υπερωρίες, υποβαθµίζετε τη λειτουργία
των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, που σηµαίνει χαµηλότε-
ρες αποδοχές για τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα. Κι
όλα αυτά γιατί; Για να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα επιχειρηµα-
τικά συµφέροντα.

Ψηφίσατε τον νέο πτωχευτικό νόµο και παίρνετε την περιουσία

των δανειοληπτών, ακόµα και την πρώτη κατοικία, για να εξυπη-
ρετήσετε τους δανειστές και κυρίως τις τράπεζες. Ψηφίσατε την
ιδιωτικοποίηση της επικουρικής ασφάλισης για να δώσετε τα
χρήµατα των ασφαλισµένων σε ιδιωτικές επενδυτικές εταιρείες,
οι οποίες ουσιαστικά θα τα χρησιµοποιούν για να τα τοποθετούν
στα χρηµατιστήρια και στις χρηµαταγορές. Και πώς θα καλυφθεί
αυτή η «τρύπα», αυτή η απώλεια στα δηµοσιονοµικά; Από τους
ίδιους τους φορολογούµενους, από τους ασφαλισµένους και
τους συνταξιούχους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δείτε λίγο και το ρο-
λόι, πρέπει να κλείσετε, κύριε Καλαµατιανέ. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, τελειώνω.

Προφανώς δεν ενδιαφέρεστε και δεν κυβερνάτε για τα συµ-
φέροντα της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας. Οι πολίτες, όµως,
παρά τη διάθλαση πολλών µέσων ενηµέρωσης, έχουν αντιληφθεί
αυτό που κάνετε και οι µικροµεσαίοι επαγγελµατίες, οι αγρότες,
οι συνταξιούχοι και κυρίως οι νεολαίοι µας θα δώσουν την απάν-
τηση σε αυτή την πολιτική σας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υπάρ-

χει αντικείµενο στο σηµερινό νοµοσχέδιο σε ό,τι τουλάχιστον
αφορά αυτό που υποτίθεται ότι είναι το κύριο αντικείµενό του,
δηλαδή η άσκηση επιρροής. 

Αρκεί µόνο να επικαλεστώ την Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής, η οποία πάντοτε είναι πάρα πολύ προσεκτική, αλλά
επειδή έτυχε κάποτε να υπηρετήσω σε αυτή, µπορώ να κατα-
λάβω, όταν χρησιµοποιεί µια ήπια γλώσσα, στην πραγµατικότητα
τι εννοεί. Αυτό το οποίο µας λέει είναι ότι είναι στενότερη η έν-
νοια που χρησιµοποιείται σε αυτόν τον νόµο για την άσκηση επιρ-
ροής από αυτή, λόγου χάριν, που υιοθετούν άλλα κείµενα, όπως
η σύσταση τάδε του Συµβουλίου της Ευρώπης και, συνεπώς, µε
το νοµοσχέδιο δεν εισάγονται κανόνες οι οποίοι να διέπουν τις
περιπτώσεις κατά τις οποίες είτε προσκαλούνται από τους θε-
σµικούς φορείς εκπρόσωποι συµφερόντων σε σχέση µε τη λήψη
αποφάσεων ούτε οι περιπτώσεις εκείνες κατά τις οποίες εκπρό-
σωποι κοινωνικών ή επαγγελµατικών οµάδων δεν ενεργούν επ’
αµοιβή ή συνδέονται µε σχέση εργασίας ή έµµισθη εντολή µε
τους πελάτες τους. 

Αυτό, δηλαδή, το οποίο κατά κόρον συµβαίνει, το οποίο πράγ-
µατι συµβαίνει κατά έναν τρόπο µη οµολογηµένο, στην ουσία δεν
ρυθµίζεται και δεν λαµβάνεται καµµία πρόνοια πραγµατικά να εγ-
γραφούν στο συγκεκριµένο µητρώο φυσικά πρόσωπα ή νοµικά
πρόσωπα τα οποία ουσιαστικά ασκούν επ’ αµοιβή αυτό το επάγ-
γελµα. 

Είναι γεγονός ότι ο θεσµός αυτός έχει ρυθµιστεί εδώ και πάρα
πολλές δεκαετίες στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Οι Αµε-
ρικανοί είναι πρακτικοί άνθρωποι, γι’ αυτό και ακριβώς εκεί όπου
στον δηµόσιο βίο υπάρχει µια στενή επαφή του ιδιώτη µε το δη-
µόσιο προτιµούν να είναι ειλικρινείς και προτιµούν να προβαίνουν
σε ρυθµίσεις. 

Το ένα είναι το ζήτηµα του lobbying, δηλαδή πώς µπορούµε
στο µέτρο του δυνατού να θέσουµε κάποιους κανόνες µε βάση
τους οποίους να είναι διαφανής και ορατή η επιρροή την οποία
ασκεί ο ιδιωτικός τοµέας, η ιδιωτική οικονοµία κυρίως τον δηµό-
σιο τοµέα, αλλά επίσης και στη χρηµατοδότηση των κοµµάτων.
Και εκεί είναι ειλικρινείς γιατί το ξέρουν ότι οι ιδιώτες θα χρηµα-
τοδοτήσουν τα πολιτικά κόµµατα. Προτιµούν, λοιπόν, να θέτουν
κανόνες, παρά να λειτουργούν υποκριτικά, όπως λειτουργούµε
εµείς και πάρα πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Άνοιξε πριν από λίγο µία ενδιαφέρουσα συζήτηση µεταξύ του
Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου κ. Σκανδαλίδη και του κυ-
ρίου Υπουργού, µία συζήτηση η οποία αφορά το πάρα πολύ κρί-
σιµο ζήτηµα της µεταρρύθµισης του κράτους. 

Εγώ από αυτά που έχω καταλάβει από τις δηµόσιες θέσεις που
έχω υπηρετήσει είναι ότι είναι δύο οι κρίσιµοι πυλώνες τους οποί-
ους θα πρέπει να µεταρρυθµίσουµε για να δούµε µία αλλαγή στις
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σχέσεις του κράτους µε τον πολίτη, αλλά και γενικότερα στη λει-
τουργία του κράτους. Είναι πρώτα από όλα η αποκέντρωση, η
ρύθµιση των αρµοδιοτήτων µεταξύ του κράτους και της τοπικής
αυτοδιοίκησης, αυτό το ξεκαθάρισµα. Δεν µπορεί να υπάρξει επι-
τελικό κράτος χωρίς να υπάρχει µια ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση.
Αυτό το ζήτηµα δεν το έχει αγγίξει ακόµα η Κυβέρνηση και φο-
βάµαι πως δεν πρόκειται να το αγγίξει. Γιατί; Γιατί ακριβώς εκεί
θέλει µεγάλες ρήξεις και µεγάλες τοµές. Περιορίζεται να ρυθµί-
σει το κοντόφθαλµο, το στενά ενωµένο κοµµατικό συµφέρον, αλ-
λάζοντας το εκλογικό σύστηµα. Από αυτή την άποψη δεν κάνετε
απολύτως τίποτα διαφορετικό από αυτό που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Το κρίσιµο ζήτηµα είναι αυτό το οποίο αποκαλείτε «επιτελικό
κράτος», κύριε Υπουργέ, µε την πρωτοφανή για τα µεταπολιτευ-
τικά δεδοµένα κυβέρνηση των εξήντα ατόµων. Έχουµε εδώ και
άνθρωπο που έχει υπηρετήσει στις Ένοπλες Δυνάµεις και ξέρει
τι µπορεί να σηµαίνει επιτελείο. Επιτελικό κράτος µε Υπουργικό
Συµβούλιο εξήντα ατόµων, δεν νοείται. Πώς να το κάνουµε! Είναι
ένα κράτος µε πήλινα ποδάρια, από τη στιγµή που δεν έχει από
κάτω µια ισχυρή δηµόσια διοίκηση. Αρκεί η ψηφιακή διακυβέρ-
νηση; Δεν την υποτιµώ. Είναι πάρα πολύ σηµαντική η ψηφιακή
διακυβέρνηση, όχι γιατί κάνει ευκολότερη µόνο τη ζωή του πο-
λίτη στην καθηµερινή συναλλαγή του µε το δηµόσιο, αλλά γιατί
αν εφαρµοστεί σωστά καθιστά και πιο διαφανές το δηµόσιο και
δίνει επίσης την ευκαιρία να διαπιστώνει το κεντρικό κράτος, το
Υπουργείο το οποίο είναι αρµόδιο για τις µεταρρυθµίσεις, πού
ακριβώς δηµιουργούνται οι κόµβοι και οι καθυστερήσεις στις συ-
ναλλαγές. Αυτό το βλέπεις όταν έχεις ψηφιοποίηση και όταν είναι
ηλεκτρονικές οι συναλλαγές. Αυτό είναι το πάρα πολύ κρίσιµο.

Και έρχοµαι στο δεύτερο, την αξιολόγηση. Πριν από κάθε αξιο-
λόγηση πρέπει, βεβαίως, να υπάρξει µια περιγραφή θέσεων και
καθηκόντων για υπαλλήλους και για υπηρεσίες και µια στοχοθε-
σία πάλι ανά υπάλληλο και υπηρεσία. Και, βεβαίως, από το
δείγµα που είχαµε πρόσφατα -εγώ το περίµενα, να δω τι θα γίνει-
από την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, τελικά καταλήξαµε σε
µια πλήρη απογοήτευση. Είκοσι σελίδες και δεκαοκτώ άρθρα, αν
δεν κάνω λάθος, για την αξιολόγηση και τελικά καταλήγουµε στο
ακροτελεύτιο άρθρο του κεφαλαίου για την αξιολόγηση που µας
λέει ότι η αξιολόγηση λαµβάνεται υπ’ όψιν για την εξέλιξη του
δηµοσίου υπαλλήλου. «Λαµβάνεται υπ’ όψιν», µεταξύ πολλών
άλλων κριτηρίων. Αυτό δεν συνιστά αξιολόγηση. Αυτό συνιστά
φυγοµαχία και µας προϊδεάζει ότι ακριβώς όπως µε το επιτελικό
κράτος έρχεστε και µας παρουσιάζετε την πραγµατικότητα µε
το κεφάλι κάτω και τα πόδια πάνω, έτσι θα συνεχίσετε και µε τα
υπόλοιπα θέµατα που αφορούν τη µεταρρύθµιση στη δηµόσια
διοίκηση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σήµερα συζη-
τάµε για τη σχέση εµπιστοσύνης πολίτη και κράτους, που έχει
διαταραχθεί. Αναφέρθηκε ο Πρόεδρός µας και έδωσε αρκετά
στοιχεία. Εν κατακλείδι αυτό είναι σήµερα που πρέπει να βελτιώ-
σουµε νοµοπαρασκευαστικά. Όσους όµως νόµους και να φέ-
ρουµε είναι σαν το ντόπινγκ και το αντιντόπινγκ, δηλαδή όσους
ελέγχους και να κάνεις για τη διαφθορά, πάντα αυτή θα είναι ένα
βήµα πριν από τον έλεγχο. Αυτό πάµε να προλάβουµε.

Έχει διαταραχθεί, όµως, αυτή η σχέση κράτους και πολίτη. Αν
δείτε έξω, ο κόσµος λέει ότι ό,τι δεν γίνεται µε χρήµα, γίνεται µε
περισσότερο χρήµα. Τα πάντα έχουν σπιλωθεί στον βωµό της
πολιτικής. Έχουµε πολλές φορές µιλήσει για το δόγµα Κίσινγκερ.
Κάποτε ο Κίσινγκερ είχε πει ότι οι διεφθαρµένοι πολιτικοί είναι
δυσφήµιση για το υπόλοιπο 10%. Τόσοι µένουν αυτοί που δεν
είναι διεφθαρµένοι.

Εδώ, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, πρέπει να νοµοθετήσετε
επί της ουσίας για ένα κατακερµατισµένο νοµικό πλαίσιο -ο
Υπουργός είναι και νοµικός και το ξέρει- µε βάση και την έκθεση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έγινε λίγους µήνες πριν -θα ανα-
φερθώ σε αυτό- για τις αµαρτίες, για όλες αυτές τις αδυναµίες

του ελληνικού κράτους δικαίου.
Έγιναν κάποιες προσπάθειες, αλλά οι κυβερνήσεις στην εξου-

σία δεν έχουν καλό πρότερο βίο. Κάποτε ο ιδρυτής του ΠΑΣΟΚ,
ο Ανδρέας Παπανδρέου, είχε πει για ένα µεγάλο στέλεχος της
ΔΕΗ: Είπαµε να πάρει ένα δώρο για τον εαυτό του, όχι όµως και
500.000! Είναι κάποιες ρήσεις που έχουν περάσει στην Ιστορία.
Και, βέβαια, είναι οι έξι νταβατζήδες και οι πέντε συντεχνίες για
τις οποίες είχε τότε κάνει λόγο, στου Μπαϊρακτάρη, ο πρώην
Πρωθυπουργός Κώστας Καραµανλής. Αυτό συνεχίζεται.

Διάβασα κάποιες δηλώσεις σας, κύριε Υπουργέ, όπου λέτε ότι
πήρατε τη θέση της Ελλάδος στη διαφθορά από την κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ από την εξηκοστή ένατη θέση -αν θυµάµαι καλά- και
την πήγατε στην πεντηκοστή. Στην Ευρώπη, όµως, η Ελλάδα σε
ποια θέση είναι; Είναι στη δεύτερη θέση των πιο διεφθαρµένων
κρατών µετά τη Βουλγαρία. Ποια είναι η δεκάδα; Καλά κρατούν
τα Βαλκάνια. Είναι η Ουγγαρία, η Ρουµανία, η Μάλτα, η Κροατία,
η Σλοβακία, η Ιταλία. Η Ελλάδα, λοιπόν, είναι στη δεύτερη θέση.
Και η Ισπανία είναι µέσα.

Όµως, τι κάναµε για να βελτιώσουµε αυτή την εικόνα; Υπάρχει
το άρθρο 325 της Ευρωπαϊκής Ένωσης που µιλάει για απάτη και
διαφθορά. Υπάρχει η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, υπάρχει το άρθρο
83 που χαρακτηρίζει τη διαφθορά ποινικό αδίκηµα, κολάσιµο και
έγιναν πολλές φορές εκθέσεις και προς τις ελληνικές κυβερνή-
σεις για να προστατευθεί ο προϋπολογισµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Με βάση αυτό που νοµοθετείτε σήµερα, µε το µητρώο, µε πλα-
φόν σε κάποια δώρα, είναι επιδερµικό, δεν µπαίνει επί της ου-
σίας. Διότι πριν από λίγους µήνες ο αρµόδιος Επίτροπος για τη
δικαιοσύνη, ο Ντιντιέ Ρέιντερς, σε τηλεδιάσκεψη τον Φεβρουάριο
του 2021 µιλάει για τις αδυναµίες του ελληνικού κράτους δικαίου
και απέναντι στα θεσµικά αντίβαρα.

Εκεί, κύριε Υπουργέ, µιας και είστε και νοµικός, µιλάει για τη
χρονοβόρα διαδικασία απονοµής ποιότητας δικαιοσύνης ο Ρέιν-
τερς, που είναι αρµόδιος Επίτροπος για το κράτος δικαίου. Εκεί
έπρεπε να πάµε σε βαθιές τοµές για να αποδίδετε τη δικαιοσύνη
στην ώρα της, µε ποιότητα και να µην υπάρχει και αυτό το νοµικό
πλαίσιο που είναι κατακερµατισµένο. Διότι αυτό µας λέει ο Ντιν-
τιέ Ρέιντερς, ότι έγιναν κάποιες προσπάθειες, αλλά αυτές θα
πρέπει να συνεχιστούν για την καταπολέµηση της διαφθοράς,
εστιάζοντας στο θέµα απονοµής δικαιοσύνης, «το δίκαιον ουκ
άλλο τι ή του κρείττονος ξυµφέρον» δηλαδή.

Είναι αυτό που έχω πει ουκ ολίγες φορές και αυτό που σας
λέει η Ελληνική Λύση απέναντι στην απονοµή δικαιοσύνης, διότι
πραγµατικά το ξίφος της δικαιοσύνης δεν πρέπει να έχει θήκη.
Αυτό λέει ο Ρέιντερς και µιλάει και για τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, που αντί για µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µπορεί να λέ-
γονται «ΜΜΕ=Μη Μιλάς Εσύ!». Διότι, όπως των µικρότερων
κοµµάτων και της Ελληνικής Λύσης στα περισσότερα site δεν φι-
λοξενούνται οι δηλώσεις της ούτε τα επιχειρήµατά της ούτε ο
ιδεολογικός της τρόπος σκέψης. Είναι αποκλεισµένη.

Εκεί, λοιπόν, ο Ρέιντερς µιλάει και για τη διαπλοκή µε το ιδιο-
κτησιακό καθεστώς των ανθρώπων που διαχειρίζονται τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης στην Ελλάδα. Δεν υπάρχει αυτό το νοµικό
πλαίσιο. Αυτά τα λέει η έκθεση της Ευρώπης στην Ελλάδα, που
είναι το δεύτερο πιο διεφθαρµένο κράτος µετά τη Βουλγαρία.

Πρέπει να σας πω ότι η Βουλγαρία πέρυσι έστειλε πολιτικούς
στη φυλακή, επέβαλε πρόστιµα πάνω από 600.000 λέβα, διότι
από τις διακόσιες εβδοµήντα τέσσερις υποθέσεις που ήλεγξε το
βουλγαρικό κράτος οι εβδοµήντα τέσσερις ήταν έκνοµες. Αυτό
που λέει ο κόσµος «θα µπει κανείς φυλακή;» σχήµα λόγου, όµως,
γίνεται απέναντι στη διαφθορά και στην απάτη.

Δεν είναι αµαρτίες του παρελθόντος τα λόµπι που δηµιουρ-
γούνται στην υγεία, µε τα αναλώσιµα, αυτά που κόστιζαν εννέα
φορές περισσότερο, ίδια αναλώσιµα από ό,τι ήταν στην Κύπρο;
Δεν είναι ένα λόµπι αυτό; Είναι διαφορετικό, όµως, να διαπραγ-
µατευτείς µε µια κοινωνική οµάδα ανθρώπων και είναι τελείως
διαφορετικό πράγµα να διαπραγµατευτείς µε έναν ολιγάρχη.
Είναι άλλο πράγµα να µιλάς µε έναν συνεταιρισµό αγροτών για
να βελτιώσεις τον πρωτογενή τοµέα και να εκλείψουν νέες αδυ-
ναµίες και αµαρτίες, αύξησης τιµών προϊόντων, πρώτων υλών και
αλλιώς να µιλάς µε συγκεκριµένη βιοµηχανία.
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Άρα, λοιπόν, ο κόσµος αυτόν τον διάλογο τον θέλει µε ανοι-
χτές τις θύρες. Και ξέρετε πρέπει να δοθεί µια µάχη στον πολι-
τικό βίο της Ελλάδος, της γηραιάς, αλλά και του κόσµου, διότι
σήµερα ένας πολιτικός, κάνοντας µια καµπάνια για να γίνει γνω-
στός προεκλογικά, παίρνει χορηγίες και δωρεές είτε πάνω είτε
κάτω από το τραπέζι. Εν ολίγοις, τον δωροδοκεί κάποιος για να
στηρίξει την καµπάνια του, να βγει να προβληθεί στα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης. Αυτές οι επιταγές, όµως, εκ των υστέρων εξαρ-
γυρώνονται αδρά. Άρα, λοιπόν, οι µεγάλοι οικονοµικοί συγκεκρι-
µένοι κύκλοι ελέγχουν την πολιτική ζωή του τόπου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στην Ελλάδα, όµως, τα πράγµατα είναι ακόµη χειρότερα και
χρήζουν βελτίωσης. Εδώ πώς φτάσαµε; Το µεγαλύτερο σκάν-
δαλο, το «Operazione Mani Pulite» στην Ιταλία, έστειλε πάνω από
πέντε χιλιάδες ανθρώπους δηµοσίου κύρους στη φυλακή για δω-
ροδοκία.

Άρα, λοιπόν, εδώ πρέπει να χτίσουµε τη σχέση εµπιστοσύνης
πολίτη-κράτους, που όχι απλώς έχει διαταραχθεί, αλλά έχει
αµαυρωθεί µε το µητρώο, µε τα δώρα και µε κάτι επιδερµικά νο-
µοθετήµατα, που δεν βάζουν το µαχαίρι βαθιά στο κόκαλο, για
να αλλάξει η ποιότητα και η απονοµή της δικαιοσύνης. Διότι και
ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Τσίπρας ήταν παρών όταν µίλησε ο
Ντιντιέ Ρέιντερς πριν από λίγους µήνες για το κράτος δικαίου
στην Ελλάδα.

Τι κάνουµε, λοιπόν, εκεί για να το βελτιώσουµε; Έχουµε µια
ισχυρή ποιοτική απονοµή δικαιοσύνης; Ρωτήστε έξω την περιρ-
ρέουσα κατάσταση, µε δικαστικές αποφάσεις οι οποίες χρονο-
τριβούν, είναι κλεισµένες, κωλυσιεργούν, επιχειρήσεις µικρές
που είναι σε απόγνωση, που δεν µπορούν στα όρια του ανταγω-
νισµού.

Για παράδειγµα το φέρνω µόνο και ολοκληρώνω: Υπουργείο
Πολιτισµού, Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, ο οποίος
έπρεπε να κάνει έλεγχο σε όλους τους οργανισµούς συγγενικών
δικαιωµάτων. Μόνο µια οικογένεια επί της ΑΕΠΙ διαχειριζόταν 60
εκατοµµύρια ευρώ και χωρίς να δώσει ετήσια έκθεση ούτε ισο-
λογισµό, πήρε την έδρα της και την πήγε στη Λευκωσία. Διότι
υπάρχει ένα λόµπι το οποίο ελέγχει, δυστυχώς, τους κρατικούς
λειτουργούς. Αυτό ζητάει ο κόσµος, να φύγει ο γρηγορόσηµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Και κλείνω µε αυτό που είχε
πει κάποτε η Πυθία στον Φίλιππο Β’, τον πατέρα του Μεγάλου
Αλεξάνδρου: «Με αργυρές λόγχες µάχου και των πάντων κρατή-
σας». Αν δωροδοκήσεις µε αργυρές λόγχες, τότε θα κερδίσεις
όλες τις µάχες. Δεν είναι έτσι, όµως. Διότι πρέπει να υπάρξει η
ηθική και η ενάρετος πολιτική ζωή, αν θέλουµε να βελτιώσουµε
το µέλλον του βίου του πολιτικού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπαίνουµε στον δεύ-
τερο κύκλο οµιλητών. Θα µιλήσει ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Και εγώ µετά, κύριε Πρόεδρε, ως Κοι-
νοβουλευτικός, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσείς θα κάνετε τότε
το εξής. Επειδή είθισται να µην είναι δύο από το ίδιο κόµµα, θα
µιλήσει και ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης και αµέσως µετά
εσείς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα και εγώ, τον λόγο για να υποστηρίξω µια τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα περιµένετε να τε-
λειώσουµε εδώ.

Ορίστε, κύριε Λιούπη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα

νοµοσχέδιο που εισάγει νέους όρους και νέες διαδικασίες, που
λείπουν από την πολιτική µας ζωή, µια προσπάθεια να αποκτή-
σουµε µια οργανωµένη µορφή αυτού που αποκαλείται «λόµπι»,
δηλαδή τις οµάδες επιρροής στην πολιτική ζωή της χώρας.

Στην Ελλάδα η έννοια αυτή έχει σχεδόν αποκλειστικά αρνητική

διάσταση και πολλές φορές συνδέεται µε φαινόµενα διαπλοκής,
διαφθοράς και πελατειακές σχέσεις. Το ακριβώς αντίθετο επιχει-
ρούµε σήµερα. Δηµιουργεί το Υπουργείο Εσωτερικών για πρώτη
φορά το απαραίτητο θεσµικό πλαίσιο για να υπάρξει νόµιµη, µε
κανόνες και διαφάνεια, επικοινωνία ανάµεσα στις σφαίρες οικο-
νοµικών συµφερόντων και την εκτελεστική εξουσία. Ο στόχος
είναι η καταπολέµηση της διαφθοράς και η ενίσχυση της νοµι-
µότητας, µια πρακτική απολύτως θεµιτή, που εφαρµόζεται στις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ούτε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αρνήθηκε την αναγκαιότητα
να υπάρξει επιτέλους ένα νέο ρυθµιστικό πλαίσιο σε αυτόν τον
τοµέα. Οι νέες ρυθµίσεις περιλαµβάνουν την επικοινωνία εκπρο-
σώπου συµφερόντων επ’ αµοιβή µε θεσµικούς φορείς, επιδιώ-
κοντας να συµµετάσχει στη λήψη αποφάσεων. Τίθενται συγκε-
κριµένες προϋποθέσεις υπό τις οποίες µπορεί ένα φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο να λειτουργεί ως εκπρόσωπος συµφερόντων.

Απαγορεύεται στους θεσµικούς φορείς να ασκούν τέτοια δρα-
στηριότητα κατά τη διάρκεια της θητείας τους ή και δεκαοκτώ
µήνες µετά την αποχώρηση από τη θέση τους. Το νέο Μητρώο
Διαφάνειας που συστήνεται λειτουργεί ηλεκτρονικά µέσω του
gov.gr, υπό την εγγύηση της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Όλοι οι
εκπρόσωποι συµφερόντων οφείλουν να καταγράφονται στο Μη-
τρώο Διαφάνειας και ταυτοχρόνως να ορίζουν τόσο τον πελάτη
που εκπροσωπούν όσο και τον σκοπό της δραστηριότητας
αυτής. Δεν επιτρέπεται κατά τη δραστηριότητά τους αυτή να
προσφέρουν στους θεσµικούς φορείς οποιοδήποτε αντάλλαγµα,
χορηγία ή δωρεά.

Πολύ σηµαντική υποχρέωση που έχουν οι εκπρόσωποι συµφε-
ρόντων είναι να υποβάλλουν κάθε χρόνο ηλεκτρονική δήλωση
στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας για κάθε απόφαση στην οποία ενε-
πλάκησαν, τα στοιχεία του πελάτη τους και τον θεσµικό φορέα
µε τον οποίο ήρθαν σε επαφή.

Σε περίπτωση που δεν τηρούνται οι υποχρεώσεις που περι-
γράφονται στον νόµο προβλέπονται σοβαρές κυρώσεις, όπως
πρόστιµα από 5.000 έως 40.000 ευρώ, αναστολή της δυνατότη-
τας να ασκεί δραστηριότητες επιρροής για τουλάχιστον δύο έτη,
ακόµα και προσωρινή ή οριστική διαγραφή από το Μητρώο Δια-
φάνειας. 

Στο τρίτο µέρος ρυθµίζεται το θέµα της κινητικότητας στο δη-
µόσιο, που είναι απαραίτητο να επιλυθεί µε έναν ξεκάθαρο τρό-
πο. Μέχρι σήµερα έχει θεσπιστεί ένας υπερβολικά µεγάλος αριθ-
µός διακοσίων σαράντα οκτώ εξαιρέσεων και παρεκκλίσεων σε
σχέση µε τους κανόνες της κινητικότητας, γεγονός που έχει δη-
µιουργήσει αναστάτωση στη δηµόσια διοίκηση. Κάποιες από τις
παρεκκλίσεις αυτές έχουν αποδειχθεί απαραίτητες, για παρά-
δειγµα όταν ταχύτατα πρέπει να στελεχωθεί µια νέα υπηρεσία.
Όµως ο σηµερινός αριθµός των εξαιρέσεων είναι δυσθεώρητος
και δηµιουργεί σύγχυση. 

Με τις σηµερινές διατάξεις καταργούνται εκατό παρεκκλίσεις
από το Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας, για να δηµιουργηθεί ένα
ξεκάθαρο τοπίο σε σχέση µε τις ανάγκες και τις ελλείψεις κάθε
δηµόσιου φορέα. Δίνεται ευελιξία στους υπαλλήλους που είναι
αποσπασµένοι να επιλέξουν εντός δέκα ηµερών εάν θα επιστρέ-
ψουν στην αρχική τους θέση ή θα µεταταγούν στον φορέα που
υπηρετούν. Με αυτόν τον τρόπο επιδιώκεται η αποδοτικότερη
λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης. 

Κλείνοντας, θα κάνω µια αναφορά στην τροπολογία του
Υπουργείου Υγείας, κύριε Υπουργέ. Είναι γεγονός και δεν πρέπει
να ξεχνάµε ότι µέχρι σήµερα η συντριπτική πλειονότητα των υγει-
ονοµικών γιατρών, νοσηλευτριών και νοσηλευτών και διοικητικού
προσωπικού έχει ολοκληρώσει τον εµβολιασµό. Είναι µια πράξη
ευθύνης απέναντι στον άρρωστο αλλά και στην προστασία του
δηµόσιου συστήµατος υγείας. 

Η υποχρεωτικότητα στον εµβολιασµό ήρθε ως έσχατο µέσο,
για να µη διακινδυνεύσει κανένας ασθενής εν όψει του νέου κύ-
µατος πανδηµίας. Η αναστολή εργασίας σε περίπτωση µη εµβο-
λιασµού δεν θεσπίστηκε τιµωρητικά. Αντιθέτως, η µοναδική
επιδίωξη ήταν εξαρχής να πειστούν και όχι να εκβιαστούν υγει-
ονοµικοί. Έτσι µε τη σηµερινή ρύθµιση επιστρέφουν στη θέση
εργασίας τους όσοι εµβολιαστούν έστω µε την πρώτη δόση, υπό
την προϋπόθεση ότι θα ολοκληρώσουν τον εµβολιασµό. Ήδη στο
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διάστηµα από την αρχή του µήνα πολλοί υγειονοµικοί έχουν
κάνει την πρώτη δόση του εµβολίου τους. Δεν υπάρχει λόγος
αυτοί οι εργαζόµενοι να αποκλείονται από την εργασία τους, µε
δεδοµένο ότι όσοι είχαν κάνει την πρώτη δόση έως 31 Αυγού-
στου συνέχισαν να εργάζονται κανονικά. 

Και πάλι το ζητούµενο είναι να πείσουµε όλους τους εργαζό-
µενους στην υγεία για την αναγκαιότητα και ασφάλεια των εµ-
βολίων. Ο αντιφατικός και εριστικός λόγος, ακόµα και εντός του
Κοινοβουλίου, δεν βοηθάει σε αυτή την κατεύθυνση και δηµιουρ-
γεί σύγχυση. 

Συνοψίζοντας, είναι γνωστή η χαµηλή κατάταξη της χώρας
µας σε σχέση µε τα θέµατα διαφάνειας, η οποία επιδεινώθηκε
στο διάστηµα της προηγούµενης κυβέρνησης και έφτασε στην
εξηκοστή ένατη θέση στον δείκτη αντίληψης διαφθοράς. Ωστό-
σο, η θέση βελτιώθηκε µε τη σηµερινή Κυβέρνηση και βρίσκεται
στη θέση «59» το 2020. Είναι σηµαντική εποµένως κάθε πρωτο-
βουλία, κάθε δράση που θέτει κανόνες και καθιστά πιο δύσκολη
τη δηµιουργία περιβάλλοντος διαπλοκής. 

Η διασύνδεση των οικονοµικών επιρροών µε τον πολιτικό
κόσµο είναι µια αναµφίβολη πραγµατικότητα. Εξάλλου η εκτελε-
στική εξουσία υπηρετεί τα συµφέροντα και τις ανάγκες της ελ-
ληνικής κοινωνίας και εποµένως πρέπει να γνωρίζει ποιες είναι
οι ανάγκες αυτές και ποιες αλλαγές χρειάζεται η οικονοµική ζωή
του τόπου για να ανακάµψει και να βοηθήσει. Δεν είναι τίποτα
από αυτά ούτε παράλογο ούτε από µόνο του επικίνδυνο. Επικίν-
δυνο είναι να διατηρούµε µια κουλτούρα ανεπίσηµων επαφών
και επιρροών, που δεν είναι γνωστές, δεν καταγράφονται και δεν
µπορούν να ελεγχθούν. 

Για τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση είναι αδιαπραγµά-
τευτη η επιδίωξη µιας καλύτερης, περισσότερο διαφανούς λει-
τουργίας της δηµόσιας διοίκησης, ώστε να οδηγηθούµε σε µια
περισσότερο αποτελεσµατική λειτουργία του κράτους προς όφε-
λος των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε Λι-
ούπη.

Θα δώσω τον λόγο για τρία έως πέντε λεπτά στον κ. Πλεύρη
να παρουσιάσει την τροπολογία. Μετά τον λόγο θα έχει ο κ. Μα-
µουλάκης και µετά ο κ. Βρούτσης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία. Προηγου-
µένως να σας κάνω µια ενηµέρωση, επειδή έχει αναφερθεί πάρα
πολύ το περιστατικό µε τον Παλαµά Καρδίτσας. Πράγµατι εκεί
ολοκληρώθηκε η ΕΔΕ και προκύπτει βάσει της ΕΔΕ ότι µία υπάλ-
ληλος συµµετείχε στο να υπάρξουν εικονικοί εµβολιασµοί. Μά-
λιστα ήδη έχουν προβλεφθεί οι κυρώσεις που υπάρχουν και πριν
από την ολοκλήρωση της ΕΔΕ, ο ΥΠΕάρχης τής ανέστειλε τα κα-
θήκοντά της. Μάλιστα ευχαριστώ και τον Μάκη Βορίδη, που συ-
ζητούσαµε αυτό το θέµα. 

Δεν είναι τα περιστατικά όπως τα παρουσιάζουν -θα ήθελα να
καθησυχάσω την Εθνική Αντιπροσωπεία-, γιατί ακούστηκε για
σαράντα χιλιάδες εµβολιασµούς. Είναι τριάντα µία χιλιάδες εµ-
βολιασµοί, πάνω από τον πληθυσµό, αλλά πάρα πολύ λογικό,
γιατί το συγκεκριµένο κέντρο είχε εµβόλιο της «PFIZER», το
οποίο αναζητούσαν οι πολίτες και φαίνεται ότι δεν υπάρχει πρό-
βληµα. 

Πού υπάρχει όµως πρόβληµα; Δυστυχώς προέκυψε ότι µέσα
σε αυτές τις περιπτώσεις υπάρχουν και υγειονοµικοί. Και υπάρ-
χουν περιπτώσεις από άλλες ΥΠΕ -και ενηµέρωσα τον διοικητή
της 3ης ΥΠΕ να κάνει και την ΕΔΕ και παράλληλα να αναστείλει
τα καθήκοντά τους- που χρησιµοποίησαν αυτό το δίκτυο κάποιοι
υγειονοµικοί, προκειµένου να φαίνονται εµβολιασµένοι, ώστε να
µην τεθούν σε αναστολή. Αυτό έχει σχέση και µε την τροπολογία. 

Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο είναι ξεκάθαροι. Το µέτρο της
αναστολής θα εφαρµοστεί. Οι υγειονοµικοί οι οποίοι δεν θέλουν
να εµβολιαστούν, και είναι σεβαστή η επιθυµία τους, επειδή είναι
επικίνδυνοι για τη δηµόσια υγεία, δεν θα µπορούν να είναι στο
σύστηµα µέχρι να εµβολιαστούν. 

Τι δυνατότητα δίνουµε µε την παρούσα τροπολογία; Ως µια
ένδειξη καλής θέλησης από την Κυβέρνηση και ακριβώς επειδή

σεβόµαστε αυτούς τους ανθρώπους και τον αγώνα τον οποίο
έχουν κάνει στο σύστηµα, τους δίνουµε τη δυνατότητα µε το που
εµβολιαστούν σήµερα την πρώτη δόση να επιστρέψουν στο σύ-
στηµα. Και παρατηρούµε ότι πράγµατι τις µέρες του Σεπτεµ-
βρίου εµβολιάζονται κάποιοι υγειονοµικοί και αυτοί θα επιστ-
ρέψουν στην εργασία τους. 

Δεν θα ανεχτούµε όµως επ’ ουδενί καµµία, µα καµµία, παρέκ-
κλιση. Και γι’ αυτόν τον λόγο µε το άρθρο 2 της τροπολογίας,
όπως είχαµε προαναγγείλει, αυστηροποιούµε το πλαίσιο και, ενώ
υπάρχουν οι ποινικές και πειθαρχικές κυρώσεις για τους υπαλ-
λήλους οι οποίοι κάνουν τέτοιου είδους πράξεις, κρίναµε σκό-
πιµο να µπει ένα διοικητικό πρόστιµο για δύο λόγους. Το διοι-
κητικό πρόστιµο είναι πρώτα απ’ όλα για αυτόν ο οποίος πάει να
ζητήσει να λάβει το πιστοποιητικό ή, κάτι άλλο που αντιµετωπί-
ζουµε, να έχει δηλώσει ψευδώς ότι έχει νοσήσει. Διότι να γνωρί-
ζουν ότι και αυτό το ελέγχουµε τώρα και όσοι τυχόν έχουν
δηλώσει ψευδή νόσηση και υπάρχει ύποπτο περιστατικό, θα εξε-
ταστεί κατά πόσο είναι αληθής η δήλωσή τους. Συνεπώς εκεί
υπάρχει ένα διοικητικό πρόστιµο 5.000 ευρώ. 

Και για τον υπάλληλο ή οποιονδήποτε εµπλέκεται στη διαδι-
κασία υπάρχει διοικητικό πρόστιµο 5.000 ευρώ για κάθε πράξη.
Δηλαδή αν ίσχυε αυτός ο νόµος πριν και η υπάλληλος είχε βρε-
θεί, θα ήταν καταλογισµός για σαράντα περίπου περιστατικά µε
5.000 ευρώ το περιστατικό. Η σαφήνεια είναι ξεκάθαρη. Δεν δε-
χόµαστε κανένας να πάει να δυναµιτίσει το πρόγραµµα και να
βρίσκονται άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν εµβολιαστεί µαζί µε
ασθενείς ή µε ανθρώπους που είναι εµβολιασµένοι και θέλουν
να προστατεύονται. 

Παράλληλα ρυθµίζουµε και τις κυρώσεις οι οποίες δεν υπήρ-
χαν στο προηγούµενο πλαίσιο. Υπήρχαν οι κυρώσεις των ανα-
στολών, υπήρχαν οι κυρώσεις για τις ιδιωτικές κλινικές και για
τους εργοδότες. Παράλληλα έχουµε και τις κυρώσεις για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενους, όπου θα
διακόπτεται η σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ και δεν θα µπορούν να
συνταγογραφούν στην ΗΔΙΚΑ. 

Έτσι έχουµε ένα συνολικό πλαίσιο και στο κοµµάτι της πρόλη-
ψης. Από αυτό εδώ το Βήµα λέω σε όσους υγειονοµικούς έχουν
κάνει χρήση ότι πρέπει να πάνε τώρα να το πούνε. Είναι θέµα
χρόνου να τους βρούµε, γιατί υπάρχει και η τεχνική δυνατότητα,
υπάρχουν και οι κυρώσεις. Λυπούµαστε να βγάζουµε υγειονοµι-
κούς σε αναστολή οι οποίοι κάνουν τέτοιες πράξεις, αλλά, µε
συγχωρείτε, είναι µια πράξη η οποία είναι µέγιστης απαξίας, διότι
πηγαίνει κάποιος ψευδώς να πάρει ένα πιστοποιητικό νόσησης
ή ένα πιστοποιητικό εµβολιασµού και µε αυτόν τον τρόπο δείχνει
µία ροπή προς µία εγκληµατική πράξη. 

Επιπλέον θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι, πριν έρθω εδώ,
υπογράψαµε την προκήρυξη για την πλήρωση θέσεων γιατρών
που ήταν έτοιµη -πάνω από πεντακόσιες θέσεις γιατρών, πεντα-
κόσιες τριάντα θέσεις γιατρών-, όπως µας τις είχαν δώσει ακρι-
βώς οι ΥΠΕ. Και επειδή είχε προκύψει το πρόβληµα το οποίο
γνωρίζετε, µέσα σε αυτές τις θέσεις είναι και οι θέσεις για τη λει-
τουργία της ΜΕΘ του «Παπανικολάου», που θα είχατε ακούσει
την προηγούµενη εβδοµάδα ότι είχε δηµιουργηθεί ένα θέµα.

Είναι λειτουργικές οι κλίνες ΜΕΘ, αλλά µε το υπάρχον προσω-
πικό και µπορεί να ανοίξουν όποτε χρειάζεται, ωστόσο, επειδή
προφανώς αυτό δεν αρκούσε από µόνο του, βγήκε και η προκή-
ρυξη και πιστεύουµε γρήγορα να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες,
ώστε να βρεθούν σε αυτές τις θέσεις. Παράλληλα, επεξεργαζό-
µαστε και την προκήρυξη για τους νοσηλευτές.

Με αυτή, λοιπόν, την τροπολογία ολοκληρώνουµε ένα πλήρες
σχέδιο και, από εκεί και πέρα, από την πλευρά της πολιτικής ηγε-
σίας θα υπάρχει συζήτηση, όπως συζητήσαµε σήµερα µε τους
φορείς, θα υπάρξουν δυνατότητες, όπως υπήρξε η δυνατότητα
της δεύτερης ευκαιρίας, αλλά θα είµαστε τελείως κάθετοι σε
οποιαδήποτε πράξη πάει να δηµιουργήσει πρόβληµα στο σύ-
στηµα και βλέπετε ότι η υποχρεωτικότητα τελικά είχε και το απο-
τέλεσµά της και πηγαίνει κόσµος. Από το 84% - 85% έχουµε
φτάσει στο 94% - 95% και χαιρετίζουµε και τους ιδιώτες γιατρούς
που φωτογραφήθηκαν χθες -Βουλευτές και ιδιώτες γιατροί-,
επειδή σήµερα γνώριζαν ότι και για αυτούς έρχεται η τροπολογία
των κυρώσεων. Δεν είναι ευχάριστο αυτό να γίνεται…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): …αλλά στη ζυ-
γαριά µεταξύ ατοµικής επιλογής και δηµόσιας υγείας, αυτό το
οποίο βάζουµε στην πρώτη θέση είναι η δηµόσια υγεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και επειδή απεδείχθη
και επί της ερεύνης, που ορθώς ολοκληρώσατε γρήγορα, τι έγινε
στον Παλαµά, ότι υπήρχε τρύπα στο σύστηµα, κάτι για το οποίο
δεν ευθύνεται το Υπουργείο Υγείας, καλό θα είναι το Υπουργείο
Υγείας να συνεννοηθεί µε το αρµόδιο Υπουργείο και να κλειστεί
η τρύπα. Όταν µια υπάλληλος µπορεί και µπαίνει µέσα µόνη της
-απλή υπάλληλος-, υπάρχει ένα µικρό θέµα. Δεν φταίει το Υπουρ-
γείο σας, αλλά πρέπει να φτιαχτεί.

Ο κ. Ραγκούσης έχει τον λόγο για να κάνει µια ερώτηση πριν
φύγει ο κύριος Υπουργός. 

Ή µάλλον, να το πάρουµε µε τη σειρά. Κύριε Βρούτση, εσείς
θέλετε κάτι να ρωτήσετε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι.
Ο κ. Ραγκούσης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διευκόλυνε την ερώτηση την οποία θέλουµε να κάνουµε ο

Υπουργός Υγείας, ο κ. Πλεύρης, µε όσα είπε στο τέλος. Γιατί η
αλήθεια είναι πως για όλο αυτό το θέµα έχουµε ήδη συζητήσει
τέλος Ιουλίου, όταν είχε έρθει η τροπολογία, και σε έναν πολύ
µεγάλο βαθµό η συζήτηση που είχαµε κάνει τότε δικαιώθηκε,
γιατί, ορίστε, τώρα στην πραγµατικότητα δεν ολοκληρώνεται κα-
νένα σχέδιο, τροποποιείτε διατάξεις που είχατε φέρει τότε άρον-
άρον προς ψήφιση στη Βουλή. Η ερώτηση, όµως, είναι άλλη,
κύριε Πλεύρη, και σας παρακαλώ πάρα πολύ στον βαθµό που
µπορείτε να την απαντήσετε εσείς ή ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας, αν και εσείς πάλι µέχρι πρότινος
είχατε την ιδιότητα του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου.

Επειδή γίνεται όλη αυτή η συζήτηση για την υποχρεωτικότητα,
κάνατε και εσείς αυτό το σχόλιο, προφανώς φωτογραφίζοντας
τον κ. Πολάκη κ.λπ., υπάρχει ένα ερώτηµα, το οποίο πλέον απευ-
θύνεται νοµίζω -από όλους, όχι µόνο από εµάς- προς την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. Και το ερώτηµα
συγκεκριµένα είναι εάν το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας έχει εµβολιαστεί. Είναι µια απάντηση που
πρέπει να δώσετε. Θέλω να διευκρινίσω ότι δεν κάνουµε αυτό το
ερώτηµα µε υπονοούµενο. Δεν λέµε ότι δεν έχει εµβολιαστεί. Θέ-
λουµε να επιβεβαιωθεί ότι έχει εµβολιαστεί όλη η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. Αλλά πρέπει είτε εσείς, ως
πρώην Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και σήµερα Υπουργός
Υγείας, είτε ο κ. Βρούτσης, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
να ενηµερώσετε το Κοινοβούλιο και τον ελληνικό λαό αν έχετε
όλοι εµβολιαστεί.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Βρούτσης, αν θε-

λήσει να απαντήσει, θα απαντήσει όταν πάρει τον λόγο.
Εσείς, κύριε Υπουργέ, αν και δεν έχετε την ευθύνη να απαντή-

στε για την Κοινοβουλευτική Οµάδα, θέλετε να πείτε κάτι ή όχι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Να πουν αν θέ-

λουν όλοι και ύστερα να απαντήσω συνολικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να ρωτήσω, λοιπόν,

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα θέλει κάποιος τον λόγο για να ρω-
τήσει; Όχι.

Από το ΜέΡΑ25; 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιµένετε τότε.
Θα δώσω πρώτα τον λόγο στον κ. Βιλιάρδο και ύστερα σε

εσάς.
Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, ήθελα να πω στον Υπουργό καλορίζικος στην και-

νούργια θέση του και κάθε επιτυχία. Του εύχοµαι κάθε επιτυχία!
Το δεύτερο. Ήθελα να τονίσω, ξανά, ότι εµείς είµαστε εναντίον

της υποχρεωτικότητας των εµβολίων. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εί-
µαστε εναντίον των εµβολίων, προς Θεού! Εναντίον της συγκε-
κριµένης υποχρεωτικότητας είµαστε.

Το τρίτο, ότι, αν θέλει πραγµατικά η Κυβέρνηση να πείσει τον
κόσµο να εµβολιαστεί, τότε το καλύτερο που θα έπρεπε να κάνει
είναι να καταργήσει το ακαταδίωκτο των γιατρών. Έτσι θα έπειθε
µια µεγάλη οµάδα του πληθυσµού.

Η ερώτησή µου είναι η εξής: Γράφεται, πολύ συχνά, στον Τύπο
και έχει ακουστεί από γιατρούς ότι οι εµβολιασµένοι κολλούν και
µεταδίδουν τον ιό, όπως επίσης οι ανεµβολίαστοι. Εδώ θα ήθελα
να ρωτήσω: Είναι σωστό αυτό; Και, αν είναι σωστό, τι µέτρα θα
πάρει για το συγκεκριµένο θέµα η Κυβέρνηση;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε και στο ΜέΡΑ25

και θα απαντήσει συνολικά ο κύριος Υπουργός σε αυτά που τον
αφορούν ως Υπουργό. 

Η κ. Αδαµοπούλου έχει τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεχόµενη ότι σε

κάθε περίπτωση η οµάδα των υγειονοµικών είναι µία αυξηµένου
κινδύνου υγειονοµικά οµάδα, οπότε πρέπει να υπάρχει προσοχή
σε σχέση µε τη συγκεκριµένη οµάδα που έρχεται σε συχνή επα-
φή µε ασθενείς, εγώ θέλω να ρωτήσω το εξής νοµικά και ιατρικά.
Αφού επικαλείστε ότι το µέτρο της αναστολής της σύµβασης ερ-
γασίας των υγειονοµικών έχει σαν σκοπό την αύξηση των εµβο-
λιασµών και κατ’ επέκταση την προστασία της δηµόσιας υγείας
-επικαλείστε, δηλαδή, δηµόσιο συµφέρον-, για ποιον λόγο δεν
δέχεστε όσοι υγειονοµικοί δεν έχουν εµβολιαστεί να εισέρχονται
στον χώρο εργασίας είτε µε πιστοποιητικό αντισωµάτων είτε µε
πιστοποιητικό νόσησης, που σηµαίνει ότι έχουν αντισώµατα, είτε
µε τεστ, δωρεάν πάντα, µοριακά, τα οποία, επίσης, αποδεικνύουν
ότι έχουν αντισώµατα, ότι δεν είναι θετικοί. Διότι εγώ αντιλαµβά-
νοµαι ότι η µονοµέρεια στην επιλογή του εµβολιασµού ως µέτρο
παραβιάζει και την αρχή της αναλογικότητας, όταν, τελικά, υπάρ-
χουν και άλλα µέσα που µπορούν να εξυπηρετήσουν τον επιδιω-
κόµενο σκοπό. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το µέτρο της αναστολής των συµβά-
σεων εργασίας παραβιάζει την αρχή της αναλογικότητας, πλέον
του ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας έδωσα τον
λόγο να κάνετε τοποθέτηση, αυτό στην οµιλία σας. Σας έδωσα
τον λόγο για να κάνετε ερώτηση.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ωραία, λοιπόν, δεδοµένου ότι
θεωρούµε ότι υπάρχουν και άλλα µέτρα, άλλα µέσα, άλλοι τρό-
ποι για την εξυπηρέτηση του επιδιωκόµενου σκοπού, γιατί επι-
λέγετε τη µονοµέρεια του εµβολιασµού;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

ο συνάδελφος κ. Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, για να
κάνει ερώτηση.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Με δεδοµένο, κύριε Υπουργέ, την αποτυχία ουσιαστικά µέχρι

τώρα από την τακτική της Κυβέρνησης για την υποχρεωτικότητα,
που συνοδεύεται, µάλιστα, και από βαρύτατες ποινές -µία τα-
κτική µε την οποία διαφωνούµε εµείς, παρά το ότι υποστηρίζουµε
σε όλους τους τόνους ότι το εµβόλιο είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο
όπλο, ένα εξαιρετικό όπλο για αντιµετωπίσει κανείς αυτή την
πανδηµία-, εξετάζει µήπως η Κυβέρνηση να χρησιµοποιήσει µία
διαφορετική τακτική; Την τακτική, δηλαδή, της πειθούς απέναντι
στους ανθρώπους εκείνους που έχουν φοβίες, έχουν αναστολές,
έχουν απορίες, µέσα από τη σύσταση κάποιων επιστηµονικών
επιτροπών στα νοσοκοµεία, σε δηµόσιους χώρους, έτσι ώστε να
αντιµετωπίσει και αυτά τα ζητήµατα που θέτουν συµπολίτες µας;
Σκέφτεται κάτι προς αυτή την κατεύθυνση η Κυβέρνηση ή θα επι-
µείνει στην ίδια τακτική; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή κάνατε τρεις,
τέσσερις ερωτήσεις, θα δώσω πέντε λεπτά χρόνο στον κύριο
Υπουργό για να απαντήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ξεκινάµε από την
ερώτηση της Ελληνικής Λύσης.

Εγώ σαν Υπουργός Υγείας σάς λέω κάτι απλό και πιστεύω ότι
πρέπει να είναι κατανοητό σε όλους. Σήµερα που µιλάµε, το 67%
των ενηλίκων Ελλήνων έχει εµβολιαστεί, 58%, περίπου, του συ-
νολικού πληθυσµού, 68% των ενηλίκων. Από αυτούς τις ΜΕΘ

19880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



απασχολεί το 10% και το υπόλοιπο 33%, που δεν έχει εµβολια-
στεί, απασχολεί το 90%. Δηλαδή, στις ΜΕΘ το 90% είναι ανεµ-
βολίαστοι, δίνουµε καθηµερινά τα στοιχεία, όπως βλέπετε, και
αυτό το 90% προέρχεται από το 33% που κατά βάση είναι και νε-
ότερος πληθυσµός. Διότι, στο 67%, αν πάµε σε ποσοστά άνω των
ογδόντα ή άνω των εβδοµήντα ετών βλέπουµε ότι είναι 80%.
Πρέπει, λοιπόν, να είναι σαφές το µήνυµα. Χάρη στο εµβόλιο δεν
νοσείς, δυσκολεύεσαι να νοσήσεις, αλλά και να νοσήσεις, νοσείς
πολύ πιο ήπια. Εάν όλοι είχαν εµβολιαστεί, αυτή τη στιγµή θα
ήταν γύρω στις πενήντα µε εξήντα κλίνες ΜΕΘ. 

Στις ερωτήσεις τις οποίες κάνατε, η αναλογικότητα του µέτρου
κρίνεται από τα δικαστήρια…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το ακαταδίωκτο, κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα κάνουµε συ-

ζήτηση τώρα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατά την εκτί-

µησή µου, επειδή µπαίνετε σε αυτή τη διαδικασία, προφανώς,
είναι αναλογικό το µέτρο και έχει κριθεί, όχι για κορωνοϊό, αλλά
σε άλλη περίπτωση, όταν γονείς δεν εµβολίαζαν τα παιδάκια
τους, δεν τους επέτρεπαν -µε απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας- να µπορούν να γραφτούν στους παιδικούς σταθµούς. 

Η αναστολή, λοιπόν, είναι ένα µέτρο αναλογικό, γιατί δεν τον
απολύεις και του λες ότι για όσο διάστηµα δεν κάνεις αυτή την
πράξη δεν παρέχεις την εργασία, γιατί εσύ έχεις επιλέξει να θέ-
σεις τον εαυτό σου σε τέτοια θέση, που να µην µπορείς να πα-
ράσχεις την εργασία. Εάν δηλαδή υπήρχαν άλλα εµβόλια, όπως
υπάρχουν άλλα εµβόλια και άλλα νοσήµατα, δεν υπάρχουν άλλες
κατηγορίες που θα πρέπει να φέρουν πιστοποιητικό ότι έχουν
εµβολιαστεί; Εκεί, είπε κανείς ότι δεν τους δίνεται η δυνατότητα;
Άρα η αναστολή είναι ένα αναλογικό µέτρο.  

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν απαντάτε στην ερώτησή
µου…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι αναλογικό
µέτρο. 

Έχουµε δώσει τη δυνατότητα σε αυτούς που έχουν εµβολια-
στεί, σε αυτούς που έχουν νοσήσει -επειδή λέτε για αντισώµατα,
είναι πάνω από τρεισήµισι χιλιάδες κόσµος αυτές οι περιπτώσεις
που έχουν νοσήσει και παραµένουν-, καθώς και σε αυτούς που
έχουν κάνει την πρώτη δόση. Και δίνουµε την ευκαιρία -ενώ πριν,
µε τον νόµο όπως ίσχυε, τώρα εάν αποφάσιζε κάποιος να εµβο-
λιαστεί θα χρειαζόταν εάν έκανε «PFIZER» ή «MODERNA» γύρω
στους δύο µήνες να επιστρέψει στην εργασία του, εάν έκανε
«ASTRAZENECA» πολύ περισσότερο, εάν έκανε το µονοδοσικό,
πάλι θα ήθελε δεκατέσσερις µέρες-, δίνουµε τη δυνατότητα -
ακριβώς γιατί δεν τον θεωρούµε αντίπαλο, αλλά βάζουµε τη δη-
µόσια υγεία πάνω απ’ όλα- να πάει να εργαστεί από τώρα, υπό
τον όρο ότι θα ολοκληρώσει τον εµβολιασµό. 

Να σας πω για την υποχρεωτικότητα. Όταν ξεκίνησε το µέτρο,
µιλούσαµε για ποσοστά κάτω του 80%. Υπήρχαν νοσοκοµεία που
είχαν 35% µε 40%, όπως, παραδείγµατος χάριν, στον Πολύγυρο.
Αυτή τη στιγµή είµαστε στο 94% και το συγκεκριµένο νοσοκοµείο
έχει πάει στο 87%. Η πειθώς είναι πάρα πολύ σηµαντικό πράγµα. 

Φτάνουµε σ’ ένα σηµείο που κάποιος δεν πείθεται. Στον ελεύ-
θερο πληθυσµό δεν υπάρχει καµµία υποχρεωτικότητα. Όταν
όµως έχεις επιλέξει να είσαι ογκολόγος και να πας να δεις τον
ασθενή, που είναι ογκολογικός ασθενής, η πολιτεία και το Υπουρ-
γείο σε αυτή τη στάθµιση λέει ότι, όπως εσύ έχεις δικαίωµα να
µην εµβολιαστείς, έτσι έχει δικαίωµα και ο ογκολογικός ασθενής
να έχει έναν γιατρό και έναν νοσηλευτή που θα είναι εµβολιασµέ-
νοι. 

Έρχοµαι στην ερώτηση τώρα του κ. Ραγκούση. Κύριε Ραγ-
κούση, σας εγγυώµαι ένα πράγµα ως Υπουργός: Παρ’ όλο που
θεωρητικά υπάρχει πρόσβαση, δεν πρόκειται ποτέ να είχα πρό-
σβαση σε αρχείο, όπως δεν ήξερα ότι ο κ. Πολάκης εµβολιά-
στηκε. Ίσως, εάν ο κ. Πολάκης ήταν στη θέση µου, να είχε µπει
σε όλα τα αρχεία και να ήξερε. 

Συνεπώς δεν µπορώ να γνωρίζω ως Υπουργός ποιος έχει εµ-
βολιαστεί. Και σίγουρα, δεν είναι ωραία η εικόνα να βγαίνει ένας
Αρχηγός κόµµατος, ο πρώην Πρωθυπουργός, και να ανακοινώνει
ότι έχει εµβολιαστεί, λες και δεν υπάρχουν προσωπικά δεδοµένα
και δεδοµένα υγείας. Εσείς είστε που φωνάζετε για όλα αυτά. 

Όµως, θέλω να πω κάτι ευθέως στον ΣΥΡΙΖΑ. Την προηγού-
µενη εβδοµάδα που συζητούσαµε το πώς θα στελεχωθεί το σύ-
στηµα υγείας, είχατε βάλει οµιλητή για να απαντήσει σ’ εµένα
για την τροπολογία τον κ. Πολάκη. Και από αυτό το Βήµα, ο κ.
Πολάκης υπερασπίστηκε τη θέση του, ότι δεν είναι εµβολιασµέ-
νος. Σήµερα γιατί δεν ήρθε ο κ. Πολάκης, αφού είναι το ίδιο
θέµα, να πει γιατί εµβολιάστηκε; Εδώ δύο πράγµατα µπορεί να
συµβαίνουν: Ή πέτυχε η υποχρεωτικότητα και χάρη στην υπο-
χρεωτικότητα, επειδή ήξερε ότι από σήµερα ο κ. Πολάκης δεν
θα µπορούσε ν’ ασκήσει την ιατρική, πήγε να εµβολιαστεί ή ο κ.
Πολάκης τόσον καιρό δεν έλεγε την αλήθεια ως προς τα πραγ-
µατικά δεδοµένα και παρέσυρε τον κόσµο στο να µην εµβολιά-
ζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ας κρατήσουµε
όµως το παράδειγµά του. Ο κ. Πολάκης εµβολιάστηκε. Δίνει το
µήνυµα σε όσους έρχονταν να διαµαρτυρηθούν στο Υπουργείο
-διότι την προηγούµενη εβδοµάδα ήταν στο Υπουργείο κατά της
υποχρεωτικότητας των εµβολιασµών- ότι, έστω και αν τον υπο-
χρεώσαµε, πήγε και εµβολιάστηκε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώσαµε. 
Απλώς θα ήθελα να κάνω µία ενηµέρωση, για να ξέρει και ο

κόσµος, όχι εσείς, εσείς τα ξέρετε -το θυµήθηκα επειδή είδα και
τον Πρόεδρο που µπήκε µέσα στην Αίθουσα-, ότι µέχρι και την
τελευταία Διάσκεψη των Προέδρων οι ανεµβολίαστοι συνάδελ-
φοι ήταν έξι. Από χθες είναι πέντε. Εµβολιάστηκε ο συνάδελφος,
ο κ. Πολάκης. 

Εγώ είχα την αίσθηση ότι θα επιτρεπόταν να µιλούν από τηλε-
διάσκεψη. Ορθώς µου θύµισε ο Ειδικός Γραµµατέας ότι θα έχουν
ίση µεταχείριση µε τους υπαλλήλους της Βουλής. Τηρώντας τα
προσωπικά δεδοµένα, µόνο ο εξουσιοδοτηµένος γιατρός θα
ελέγχει τα τεστ δύο φορές την εβδοµάδα και, εφόσον είναι αρ-
νητικά, µε τα µέτρα που ακολουθούµε όλοι µέσα στη Βουλή, θα
µπαίνουν να µιλούν, εφόσον είναι οµιλητές και θέλουν να είναι
µέσα στη Βουλή. Το ποιοι είναι αυτοί ούτε η Διάσκεψη των Προ-
έδρων τα ξέρει. Ορθώς ο Πρόεδρος δεν τους αποκάλυψε για τον
λόγο που είπα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ενηµερώσω το
Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου Τροποποί-
ησης της Συµφωνίας για το Πρόγραµµα Συνεργασίας Διµερούς
Αναπτυξιακής Βοήθειας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Αλβα-
νίας, που υπογράφηκε στην Αθήνα, στις 20 Δεκεµβρίου 2001». 

Αβέρτα υπογράφουµε συµφωνίες µε την Αλβανία και αυτή
αβέρτα καταπατά τις περιουσίες των Ελλήνων της Αλβανίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ρωτήσω κάτι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι να ρωτήσετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πώς ξέρετε πως είναι πέντε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρουµε γιατί δηλώ-

σαµε. 
Εσείς δεν δηλώσατε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι σοβαρό το

θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δήλωσαν οι Κοινο-

βουλευτικές µας Οµάδες. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Συγγνώµη, θέλω να ρωτήσω το

εξής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο εκπρόσωπός σας

στη Διάσκεψη των Προέδρων αύριο να κάνει αυτή την ερώτηση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να το πούµε λίγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν έχουµε να

πούµε τίποτα στην Ολοµέλεια. Έχετε εκπρόσωπο στη Διάσκεψη.
Ήταν παρών. Αυτό που θέλετε να ρωτήσετε ας το ρώταγε. Ας το
ρωτήσει αύριο. Δεν θα κάνουµε τώρα σπέκουλα µε το πόσοι εί-
µαστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είναι απίστευτο. Παρουσιάζετε ανα-
κριβή στοιχεία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως προς ποιο θέµα
ανακριβή στοιχεία; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν µε αφήνετε να πω. 
Εσείς πώς ξέρετε, ως Προεδρείο, πόσοι είναι ανεµβολίαστοι;

Πώς ξέρετε πόσοι είναι και ποιοι είναι; Εγώ λέω ότι είναι παρα-
πάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γιατί αυτό που λέτε
εσείς, ο εκπρόσωπός σας στη Διάσκεψη δεν σηκώθηκε να το πει;
Άλλα λέτε εσείς και άλλα ο εκπρόσωπός σας; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αυτό ή την ουσία θα κοιτάξουµε; Εί-
πατε ένα νούµερο. Είναι πέντε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, τελείωσε η
κουβέντα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πώς τελείωσε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κάντε την παρατή-

ρηση στον εκπρόσωπό σας που σας εκπροσωπεί στη Διάσκεψη
και να του πείτε ότι κακώς δεν µίλησε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Σήµερα καλούµαστε στην Ολοµέλεια να συζητήσουµε και εν

τέλει να ψηφίσουµε και να τοποθετηθούµε για ένα σχέδιο νόµου
µε άλλον έναν ευφάνταστο, εύηχο, θα έλεγα, τίτλο -συνηθίζει άλ-
λωστε το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη σε τέτοιου είδους
τιτλοποιήσεις- µε τον όρο «Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας
σε θεσµικούς φορείς της Πολιτείας, αποκατάσταση της ακεραι-
ότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας και λοιπές διατά-
ξεις του Υπουργείου Εσωτερικών». 

Μιλάω για επίπλαστη τιτλοποίηση, διότι δεν εναρµονίζονται τα
έργα και οι ηµέρες της Κυβέρνησης εδώ και δύο χρόνια µε τον
όρο και την ενίσχυση της διαφάνειας και της λογοδοσίας. Και θα
εξηγήσω επακριβώς και θα τεκµηριώσω την άποψή µου αυτή. 

Βέβαια, ο σηµερινός νόµος επί της αρχής πάντα προσπαθεί
να διαχειριστεί ή και να ρυθµίσει µια δραστηριότητα που πράγ-
µατι χρήζει ρυθµίσεως και να επιβάλλει κανόνες ως προς τη
λήψη δώρων από δηµόσια πρόσωπα, όψη του νοµοσχεδίου µε
την οποία ασφαλώς και συµφωνούµε. 

Η θέσπιση κανόνων διαφάνειας στη µορφή και στον χαρα-
κτήρα της επιρροής οµάδων οικονοµικών συµφερόντων στη
χώρα µας συνιστά µια τεράστια αναγκαιότητα. Επιτελεί όµως
αυτό ο σηµερινός νόµος; Η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα είναι
δυστυχώς πως όχι. 

Ο σηµερινός νόµος είναι µια επικοινωνιακή φούσκα, µια επι-
κοινωνιακή ποµφόλυγα, που αποπειράται να συµβάλει στην καλ-
λιέργεια ενός ακόµα προφίλ διαφάνειας για την παρούσα
Κυβέρνηση. Πιθανότατα, µε την ψήφιση του νόµου η χώρα θα
ανέλθει στην κατάταξη των διεθνών οργανισµών. Όµως, ως προς
την ουσία, το νοµοσχέδιο ελάχιστα συµβάλλει στον περιορισµό
του υπαρκτού lobbying στη χώρα µας. 

Κατ’ αρχάς, ο νόµος ρυθµίζει το επαγγελµατικό lobbying, ρυθ-
µίζει δηλαδή µία επαγγελµατική δραστηριότητα που επί της πα-
ρούσης δεν υφίσταται στη χώρα µας, αλλά θα υπάρξει ταυτό-
χρονα µε τη δηµοσίευση του ΦΕΚ στην Εφηµερίδα της Κυβέρ-
νησης. 

Το υπαρκτό lobbying στη χώρα ασκείται άµεσα, κατά µόνας,
από φορείς οικονοµικής ισχύος και από εκπροσώπους συλλογι-
κών φορέων εκπροσώπησης, οι οποίοι εξαιρούνται αµφότεροι -
το τονίζω αυτό- από τις ρυθµίσεις του παρόντος σχεδίου νόµου. 

Επίσης, το υπαρκτό ασκείται έµµεσα, µέσω διαµεσολαβητών,
από έτερους επαγγελµατίες της επικοινωνίας ή, συχνότερα, από
δικηγόρους και δικηγορικά γραφεία, οι οποίοι επίσης δεν καλύ-
πτονται από τον παρόντα νόµο, αφού ο Υπουργός θεώρησε ότι
εάν επέκτεινε -αναφέρθηκε και στις επιτροπές αυτό- το πεδίο
εφαρµογής του παρόντος νόµου και στις δραστηριότητες των
νοµικών, θα παραβιαζόταν το απόρρητο των νοµικών υπηρεσιών. 

Συνεπώς ο νόµος δεν κάνει τίποτα απολύτως για το υπαρκτό
lobbying στη χώρα µας, αγνοώντας τις βέλτιστες και πραγµατικά
πάρα πολύ καλές διεθνείς πρακτικές γύρω από το ζήτηµα.

Αναλόγως, ο νόµος δεν βάζει ούτε καν ένα πρώτο λιθαράκι,
µια πρώτη θεµέλιο λίθο στη ρύθµιση πλήθους -γνωστών σε
όλους µας- όψεων της επιρροής οµάδων ειδικών συµφερόντων,

όπως, για παράδειγµα, την αναγκαία δηµοσιοποίηση των συναν-
τήσεων των φορέων που καταθέτουν και κατέχουν θέσεις ευθύ-
νης, την αναγκαία δηµοσιοποίηση των στοιχείων των προσώπων
που συµµετέχουν σε ανάλογες συναντήσεις ή, άλλως, την ανα-
γκαία δηµοσιοποίηση της ατζέντας -του θεµατολογίου, δηλαδή-
των συναντήσεων φορέων πολιτικής εξουσίας.

Η στρατηγική, βεβαίως, της ρύθµισης διά της µη ρύθµισης του
lobbying υπηρετείται στο σχέδιο νόµου όχι µόνο από αυτά που
δεν λέγονται, αλλά και από αυτά που απολύτως θολά και µε έναν
νεφελώδη τρόπο λέγονται. Έτσι ο ορισµός των δραστηριοτήτων
επιρροής παραµένει σκιώδης. Οι υποχρεώσεις των φορέων
άσκησης επιρροής είναι εξίσου θολές και, φυσικά, οι υποτιθέµε-
νες κυρώσεις σε περιπτώσεις µη συµµόρφωσης παραµένει εντε-
λώς απροσδιόριστο από ποιον θα επιβάλλονται, πώς θα σταθ-
µίζονται και σε ποιες παραβάσεις αναφέρονται, σε ποιες παρα-
βάσεις αντιστοιχούν. 

Αυτή, λοιπόν, η δηµιουργική ασάφεια νοµίζω ότι υπηρετεί έναν
συγκεκριµένο σκοπό. 

Πάνω από όλα, όµως, το νοµοσχέδιο δεν θέτει το δάκτυλο επί
τον τύπον των ήλων για όλα τα φλέγοντα ζητήµατα διαφάνειας
που ταλανίζουν διαχρονικά, δυστυχώς, τη χώρα µας, δεν κάνει
τίποτα για την αυστηροποίηση του πλαισίου του «πόθεν έσχες»,
όταν το παρόν σύστηµα δεν µπόρεσε να κινητοποιήσει µηχανι-
σµούς, όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός της χώρας βρέθηκε να
έχει πληµµέλειες στο δικό του «πόθεν έσχες». Δεν κάνει τίποτα
για τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων, την ώρα που το κυβερνών
κόµµα έχει διευρύνει κατά τη διακυβέρνησή του τις υποχρεώσεις
του προς τις τράπεζες και µάλιστα -απ’ ό,τι µαθαίνουµε- δεν εξυ-
πηρετεί και τις υποχρεώσεις του ως όφειλε τους τελευταίους
µήνες. Δεν κάνει τίποτα για τους θεσµούς και τις διαδικασίες
χρηµατοδότησης των µέσων ενηµέρωσης -είναι παρών και ο κ.
Πέτσας- µετά το σκάνδαλο µεγατόνων της περίφηµης «λίστας
Πέτσα».

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανα-
φερθώ ακροθιγώς και σε ορισµένες από τις λοιπές διατάξεις του
νοµοσχεδίου, κάποιες αθέατες πτυχές, που έχουν, όµως, βαρύ-
νουσα σηµασία για την εύρυθµη λειτουργία του κράτους και ει-
δικά για την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Ο κύριος Υπουργός µε το τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου απο-
πειράται να αντιµετωπίσει, µεταξύ άλλων, δύο µείζονα ζητήµατα
της δηµόσιας διοίκησης. Πρώτον, να καταργήσει τις εξαιρέσεις
από το σύστηµα κινητικότητας του ευρύτερου δηµοσίου. Βέβαια,
ο κύριος Υπουργός ξέχασε σε αυτό το σηµείο να συµπεριλάβει
τις εκατοντάδες εξαιρέσεις που έχουν εισαχθεί στο σύστηµα από
τον Ιούλιο του 2019 µέχρι και σήµερα. Δεν ξέρω για ποιον λόγο
ως διά µαγείας αυτές εξαιρέθηκαν και δεν αναφέρονται και όλα
τα άλλα αφορούν τις προηγούµενες. Είναι, νοµίζω, άξιο αναφο-
ράς. 

Δεύτερον -και σηµαντικότερο κατά την άποψή µου- να επιβάλ-
λει όρια. Επιβάλλει πλαφόν, δηλαδή περιορισµό, που συντελεί
στην άµεση µείωση του αριθµού των συµβασιούχων στον ευρύ-
τερο δηµόσιο τοµέα. Όσοι έχουν υπηρετήσει από θέσεις ευθύ-
νης, και ιδιαιτέρως στην τοπική αυτοδιοίκηση, γνωρίζουν ότι
έπειτα από δέκα και πλέον χρόνια µνηµονίου οι κενές οργανικές
θέσεις έχουν πια ξεπεράσει κάθε ρεκόρ. Διακυβεύεται η εύρυθµη
λειτουργία του δηµοσίου και των φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης
-και όχι µόνο- δεδοµένης αυτής της δοµικής έλλειψης σε οργα-
νικές θέσεις. Αυτό αφουγκράζεται, αυτή είναι η ανάγκη των συµ-
βασιούχων. Και αυτοί επιτελούν ένα έργο πάρα πολύ σηµαντικό
τα τελευταία δέκα χρόνια. Και εδώ τι έρχεται να κάνει η Κυβέρ-
νηση; Έρχεται να περιορίσει δραστικά τον αριθµό αυτό. 

Και, προσέξτε, το κάνει αυτό ωσάν να µη γνωρίζει ότι επί της
δικής του διακυβέρνησης -του Υπουργού- έχουν εκτοξευθεί οι
συµβασιούχοι για τις έκτακτες ανάγκες που αντιµετωπίζει το
κράτος εξαιτίας της πανδηµίας, ωσάν να µη γνωρίζει ότι, για πα-
ράδειγµα, η αδυναµία του µηχανισµού δασοπυρόσβεσης στις
πρόσφατες πυρκαγιές σχετιζόταν πρωτίστως µε τη δική σας άρ-
νηση να προσλάβετε εποχικούς πυροσβέστες, ωσάν να µη γνω-
ρίζει ότι οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης λειτουργούν,
όπως προείπα, από την έναρξη της κρίσης του 2008 κυρίως µέσα
από έκτακτο προσωπικό.
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Η συγκεκριµένη διάταξη, αν δεν συνοδευθεί και από ένα γεν-
ναίο πρόγραµµα προσλήψεων στους δήµους και στις περιφέ-
ρειες της χώρας, αποτελεί απλά έναν µηχανισµό για τη
διεύρυνση του outsourcing, που αρέσκεται η Κυβέρνηση δια-
καώς και ποικιλοτρόπως να ασκεί ακόµα και στην τοπική αυτοδι-
οίκηση, γεγονός, βεβαίως, που δεν εκπλήσσει και κανέναν, µε
δεδοµένη την επιµονή της Κυβέρνησης να νοµοθετεί κατ’ εντολή
των οµάδων ειδικών οικονοµικών συµφερόντων που το σηµερινό
νοµοσχέδιο υποτίθεται ότι περιορίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βιλιάρδο, έχω
προαναγγείλει τον κ. Βρούτση. Μετά θα δώσω τον λόγο σε εσάς.
Μετά τον λόγο θα λάβει ο κ. Γρηγοριάδης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο για µισό λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, τον έχω προ-

αναγγείλει. Μετά ευχαρίστως, θέλετε την οµιλία σας, θέλετε πα-
ρέµβαση, ό,τι θέλετε. Όµως, τον κ. Βρούτση τον έχω προαναγ-
γείλει τρεις φορές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί
προσωπικού για κάτι που είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Είπατε, προηγουµένως, ότι στη Διά-
σκεψη των Προέδρων έγινε συζήτηση, ρωτήθηκα εγώ και ο κ.
Αβδελάς, οι οποίοι είµαστε οι εκπρόσωποι της Ελληνικής Λύσης
στη Διάσκεψη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ενηµέρωση έγινε.
Δεν έγινε συζήτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι. 
…και είπα δήθεν εγώ -είναι ψέµα- ότι είναι πέντε ανεµβολία-

στοι. Δεν ισχύει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είπα εγώ αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ότι είµαστε πέντε. Αυτό είπατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είπα αυτό. Είπα,

ρωτήστε τον εκπρόσωπό σας για αυτό που µε ρωτάτε εµένα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Εµείς στη Διάσκεψη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτε θυµόµουν καν

αν ήσασταν εσείς…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ήµουν εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): …ή ο κ. Αβδελάς. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Στη Διάσκεψη των Προέδρων ο κ. Τα-

σούλας, ο Πρόεδρος, είπε ότι ο αριθµός των ανεµβολίαστων
είναι µονοψήφιος. Δεν είπε τίποτα παραπάνω. Δεν ρώτησε κανέ-
ναν, δεν ερωτηθήκαµε εµείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είπα ότι έγινε συ-
ζήτηση. Είπα τον αριθµό. Τίποτα άλλο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Δεν ισχύει, όµως, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό είπα. Εντάξει,

το αν δεν ισχύει, ελάτε αύριο στη Διάσκεψη και αποδείξτε ότι ξέ-
ρετε πως δεν ισχύει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Μα, ήσασταν παρών και ξέρετε ότι ο
κ. Τασούλας είπε για µονοψήφιο αριθµό και για κανέναν συγκε-
κριµένο αριθµό. Αν είναι δυνατόν! Δεν µου αρέσει να λέγονται
αναλήθειες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κατάλαβα τι
πρόβληµα έχετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Εσείς να το αναιρέσετε όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν αναιρώ τί-

ποτα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Πώς δεν το αναιρείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το είπατε, τελει-

ώσαµε.
Κύριε Βρούτση, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατά την άποψή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι κατά την άποψή µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βρούτση, έχετε

τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν µπω στον πυρήνα της συζήτησης για το νοµοσχέ-
διο, επιτρέψτε µου µία εισαγωγική παρατήρηση, την οποία
θεωρώ σηµαντική. 

Πριν από λίγο ο οµιλητής εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, o Βουλευτής
κ. Μαµουλάκης, εκφράζοντας τη συνισταµένη θέση του ΣΥΡΙΖΑ,
τοποθετούµενος για το νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο, συµπυκνω-
µένα είπε τα εξής: Καταγγέλλουµε το νοµοσχέδιο. Τίποτα από
αυτά που λέει το νοµοσχέδιο δεν είναι στη σωστή κατεύθυνση.
Πρόκειται για µία ποµφόλυγα και µία επικοινωνιακή φούσκα.
Αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Άκουσα και τον εισηγητή του, τον
κ. Ζαχαριάδη, περίπου να λέει αυτά, αναπτύσσοντας και άλλα
θέµατα πέρα από το νοµοσχέδιο -θα πω για αυτά, κύριε Ζαχα-
ριάδη- και τον κ. Ραγκούση. Αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ.

Ξέρετε, το µόνο εύκολο από την πλευρά της τοποθετήσεως
Υπουργών και Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας σε τέτοιου εί-
δους τοποθετήσεις, οι οποίες εξ ορισµού είναι η συνισταµένη
θέση σας για όλα τα νοµοσχέδια -στη συντριπτική πλειοψηφία,
για να είµαι πιο ακριβής-, είναι η εξής: Καλά, τεσσεράµισι χρόνια
εσείς τι κάνατε; Γιατί δεν νοµοθετήσατε το θέµα του lobbying,
το οποίο είναι ένα ζήτηµα πολύ σοβαρό για τη διαφάνεια στη δη-
µόσια ζωή του τόπου; Είχατε την ευκαιρία τεσσεράµισι χρόνια
να φέρετε µια δική σας νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία να
συµπυκνώνει όλα αυτά τα οποία σήµερα λέτε ότι απουσιάζουν
από το νοµοσχέδιο. Γιατί, άραγε, δεν το κάνατε τεσσεράµισι χρό-
νια; Αυτό είναι το εύκολο για εµάς. Όµως, ξεπερνάµε αυτή την
πολιτική αντιπαράθεση, γιατί θέλω να είστε ουσιαστικοί και χρή-
σιµοι στον δηµόσιο διάλογο και στη δηµοκρατία, και πάµε παρα-
πέρα. 

Θα πω για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου αµέσως µετά το δεύ-
τερο.

Παρακολουθούµε στον δηµόσιο διάλογο τα αντεπιχειρήµατα
απέναντι στην πολιτική της Κυβέρνησης για τα θέµατα της
υγείας. Πριν από λίγο ο κ. Πλεύρης, ο νέος Υπουργός Υγείας,
έφερε µία διάταξη συγκεκριµένη. Δεν καταλαβαίνω ποια είναι η
θέση του ΣΥΡΙΖΑ. Είστε υπέρ της υποχρεωτικότητας ή εναντίον
της υποχρεωτικότητας; Και στο τέλος-τέλος, αυτό το επιχείρηµα
το οποίο ακούγεται για µένα είναι ένα ασθενικό επιχείρηµα. Προ-
χωρήστε αντί στην υποχρεωτικότητα στην πειθώ, να πείσετε. Μα,
υπάρχει, κύριε Ραγκούση, επειδή εσείς το θέσατε το ερώτηµα
και τη θέση τη συγκεκριµένη, πιο πειστικό επιχείρηµα από τα
στοιχεία τα οποία δίνει ο Υπουργός Υγείας -τα έχει δώσει και η
Κυβέρνηση- ότι -και αυτό πρέπει να ακούσει η κοινωνία- από το
σύνολο των ανθρώπων, του πληθυσµού, που βρίσκονται σήµερα
στις ΜΕΘ, το 90% είναι ανεµβολίαστοι; Υπάρχει πιο πειστικό επι-
χείρηµα;

Ο κόσµος που µας ακούει και σήµερα παραµένει εκεί, οχυρω-
µένος σε µια αντίληψη, είτε από ένα σύνδροµο αντιεµβολιαστι-
κής αντίληψης είτε από ένα φοβικό σύνδροµο, που δικαιολο-
γείται στο τέλος-τέλος. Ο κάθε ένας έχει µια δική του αντίληψη.
Όµως, όταν ακούει το επιχείρηµα ότι κινδυνεύει η ζωή του, υπάρ-
χει πιο πειστικό επιχείρηµα από αυτά τα στοιχεία, τα οποία τα
ίδια αποτελούν το πιο σηµαντικό επιχείρηµα, ότι το 90% των
ανεµβολίαστων πολιτών είναι σήµερα στις ΜΕΘ; Δηλαδή, από τα
τετρακόσια άτοµα, τα οποία περίπου σήµερα είναι, οι σαράντα
θα ήταν µόνο σήµερα στις ΜΕΘ.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Τι επιδιώκει το νοµοσχέδιο, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είναι ένα ρυθµιστικό νοµοσχέδιο, το
οποίο επιδιώκει κάποια απλά πραγµατάκια: Δύο θεσµικές δια-
µορφώσεις εκεί που υπήρχε ένα κενό σε επίπεδο νόµου και µια
διορθωτική παρέµβαση σε ένα πολύ θεσµικό σηµαντικό ζήτηµα,
που είναι η κινητικότητα.

Και εξηγούµαι: Το πρώτο ζήτηµα έρχεται να καλύψει ένα κενό
στην ίδια τη δηµοκρατία της χώρας µας, µε την έννοια της δια-
φάνειας και της προσπάθειας να βελτιώσουµε και τους δείκτες
διαφάνειας ουσιαστικά, πρακτικά, αλλά και να κάνουµε και κάτι
το οποίο υπάρχει στην υπόλοιπη Ευρώπη, στον υπόλοιπο κόσµο,
δηλαδή θεσµικό πλαίσιο για τα λόµπι. Είναι αναγκαίο; Βεβαίως
και είναι αναγκαίο. Υπάρχει θεσµικό νοµοθετικό κενό; Βεβαίως
και υπάρχει. 

Τι συζητάµε; Κάνουµε κριτική στην Κυβέρνηση, που έρχεται
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σήµερα να καλύψει αυτό το θεσµικό κενό και το διαµορφώνει µε
αυτόν τον τρόπο, µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία; Ελάτε και
πείτε παρατηρήσεις να το βελτιώσουµε, φέρτε προτάσεις, βε-
βαίως, αλλά µην είστε αρνητές και καταγγελτικοί σε ζητήµατα τα
οποία έρχονται σήµερα να καλύψουν ένα κενό θεσµικό στη χώρα
µας, για το οποίο τεσσεράµισι χρόνια εσείς δεν κάνατε τίποτα. 

Διαβάζω τα στοιχεία που ανέφερε ο εξαιρετικός εισηγητής
µας, ο κ. Κυρανάκης: Το 2012 στην ενενηκοστή τέταρτη θέση η
χώρα µας. Το 2015 είχε κατέβει στην πεντηκοστή όγδοη θέση -
εννοώ τη θέση για τη διεθνή διαφάνεια από τον Οργανισµό Διε-
θνούς Διαφάνειας, που κατέτασσε τις χώρες-, το 2019 είχε
ανέβει στην εξηκοστή έβδοµη θέση και το 2020 είχε κατέβει ξανά
στην πεντηκοστή ένατη θέση. 

Και όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Κυρανάκης -µε βρίσκει και
εµένα σύµφωνο, νοµίζω και όλους-, ότι µπορεί να φαίνεται ο δεί-
κτης να βελτιώνεται -αφήνουµε στην άκρη την κριτική για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι ανέβηκε επί ηµερών του, το ξεχνάµε-, αλλά δεν είµαστε
ικανοποιηµένοι. Η πεντηκοστή ένατη θέση που παρουσιάζεται
από τον Διεθνή Οργανισµό Διαφάνειας πρέπει να µειωθεί και
άλλο. Άρα πρέπει να καταβάλουµε προσπάθεια, είτε µε τη δια-
µόρφωση ενός νέου θεσµικού πλαισίου είτε µε νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες, αυτή η κατάταξη να κατέβει ακόµα παρακάτω, να
βελτιώσουµε τη διαφάνεια στη λειτουργία της δηµοκρατίας της
πατρίδας µας. 

Και τι έρχεται και κάνει το Υπουργείο Εσωτερικών; Και οφείλω
συγχαρητήρια και στον κ. Βορίδη και στον κ. Πέτσα που πήραν
αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία και στο επιτελείο τους συνο-
λικά. Έρχονται και παρεµβαίνουν σε ένα θεσµικό κενό, νοµοθε-
τικό κενό που υπήρχε στην Ελλάδα. Πυρήνας είναι η δηµιουργία
του Μητρώου Διαφάνειας στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας. 

Αυτό ψηφίζουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυ-
ρίως του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή την παρέµβαση τη θεσµική, τη θετική, κά-
νουµε για λογαριασµό της δηµοκρατίας και της διαφάνειας. 

Το δεύτερο ζήτηµα, για το οποίο δεν υπήρξε αντίρρηση από
ό,τι κατάλαβα, είναι η διαµόρφωση πλαισίου για τα δώρα τα
οποία δέχεται η Προεδρία της Δηµοκρατίας και η Κυβέρνηση.
Υπήρχε και εδώ ένα θεσµικό κενό και έρχεται για πρώτη φορά
και τα τακτοποιεί πολύ σωστά. Μπορεί κάποιος να έχει αµφισβή-
τηση τα 200 ευρώ να είναι 250-300. Τέλος πάντων, υπάρχει ένα
όριο 200 ευρώ, πάνω από το οποίο πρέπει όλα αυτά τα οποία
διαµορφώνονται στο πλαίσιο των κυβερνήσεων και της Προ-
εδρίας της Δηµοκρατίας αποκτούν µια κανονικότητα για τα δώρα
τα συγκεκριµένα και νοµίζω ότι εδώ δεν υπάρχει από κανέναν αν-
τίρρηση, γιατί δεν άκουσα την παραµικρή κριτική.

Και το τρίτο για το οποίο άκουσα κριτική ήταν η τρίτη θεσµική
παρέµβαση της Κυβέρνησης, την οποία ουσιαστικά κάνει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ κατ’ εξοχήν, σε έναν σηµαν-
τικό θεσµό που δεν έχει αµφισβητηθεί από κανέναν, τον θεσµό
της κινητικότητας, που δηµιουργήθηκε προγενέστερα από αυτή
τη Βουλή. Είναι θετικός θεσµός. Τον θεσµό τον συγκεκριµένο τον
αξιοποίησε και τον κράτησε και ο ΣΥΡΙΖΑ τα τεσσεράµισι χρόνια
και πολύ σωστά έκανε. Έρχεται η Κυβέρνηση, επειδή παρατή-
ρησε θεσµικές αποκλίσεις και παρεκκλίσεις που υπονοµεύουν
ουσιαστικά τον θεσµό µε εξήντα διατάξεις, οι οποίες ήρθαν και
υπονόµευσαν τον θεσµό µέσα από παρεκκλίσεις που υπήρχαν,
έρχεται σήµερα και τον διορθώνει. 

Είµαστε αντίθετοι σε αυτό; Πιστεύουµε ή δεν πιστεύουµε στον
θεσµό της κινητικότητας; Εκεί είναι η απάντηση. Εάν η πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ πιστεύει στον θεσµό της κινητικότητας ως ένα θε-
σµικό πλαίσιο θετικό για τη χώρα και τον δηµόσιο τοµέα, θα πρέ-
πει να τον ψηφίσει. Μειώνει ουσιαστικά τις αποκλίσεις οι οποίες
υπήρχαν µε νόµους και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας,
έτσι ώστε να ενισχύσει περισσότερο και να θωρακίσει τον θεσµό
της κινητικότητας. 

Αυτό είναι το νοµοσχέδιό µας. Εγώ πολύ απλά περιέγραψα ότι
οι διατάξεις αυτές έρχονται να ρυθµίσουν και να διαµορφώσουν
ένα νέο θεσµικό πλαίσιο και να βελτιώσουν ένα άλλο, της κινητι-
κότητας, σε περιοχές που δεν είχαµε θεσµικό πλαίσιο και νοµίζω
ότι αυτά πρέπει να κριθούν µόνο θετικά και να βρουν θετική αν-
ταπόκριση από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Επιτρέψτε µου τώρα να κάνω δύο παρατηρήσεις, ολοκληρώ-

νοντας την τοποθέτησή µου, τις οποίες θεωρώ αναγκαίες γιατί
είναι επίκαιρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, της Νέας Δηµοκρατίας, επαναλαµβάνω της
Νέας Δηµοκρατίας, αυτή η Κυβέρνηση µέσα στη µεταρρυθµι-
στική της ροπή και παρέµβαση που έκανε από την πρώτη µέρα
που εκλέχτηκε, δυστυχώς, αντιµετώπισε µια µεγάλη κρίση, πρω-
τοφανή. Η κρίση αυτή λέγεται «κρίση της πανδηµίας». Ήταν ένα
αχαρτογράφητο πέλαγος, το οποίο το αντιµετωπίσαµε από την
αρχή µε ό,τι όπλα είχαµε, µε σοβαρότητα και ευθύνη. Και είµαστε
εδώ που είµαστε σήµερα. Είναι ένα πρωτόγνωρο φαινόµενο, δυ-
στυχώς η κρίση αυτή της πανδηµίας δεν έχει περάσει, συνεχίζε-
ται και συνεχώς παίρνουµε µέτρα και χρησιµοποιούµε κάθε όπλο
για να την περιορίσουµε.

Το δεύτερο που εµφανίστηκε -ξαφνικά, επιτρέψτε µου-, προ-
βλεπόµενο από οικονοµικούς παράγοντες, είναι η κρίση των ανα-
τιµήσεων. Είναι σοβαρό το ζήτηµα; Βεβαίως και είναι σοβαρό,
γιατί αυτές οι ανατιµήσεις έρχονται στο τέλος της διαδικασίας
και της αλυσίδας της οικονοµίας και τρώνε το εισόδηµα των νοι-
κοκυριών, των πολιτών, των εργαζοµένων, µε αποτέλεσµα ουσια-
στικά να χαµηλώνει το βιοτικό τους επίπεδο. Αυτό σηµαίνει
ανατιµήσεις, όταν αυτές ξεφεύγουν και από το όριο του πληθω-
ρισµού, ενός φυσιολογικού πληθωρισµού. Είναι αναµενόµενο.

Είναι ελληνικό το φαινόµενο των ανατιµήσεων; Όχι, είναι παγ-
κόσµιο. Γιατί άραγε; Γιατί πολύ απλά όλοι οι οικονοµολόγοι
πλέον συγκλίνουν στο ότι οι ευρωπαϊκές κεντρικές τράπεζες,
λόγω ακριβώς της πανδηµίας, έκαναν µια γενναία χειρονοµία για
να στηρίξουν εργαζόµενους, θέσεις εργασίας, επιχειρήσεις και
έκοψαν πακτωλό χρηµάτων. Εγώ είµαι από εκείνους που πι-
στεύουν ότι έπρεπε να γίνει αυτό για τη στήριξη του πληθυσµού
σε παγκόσµιο επίπεδο για όσες χώρες το έκαναν. Το ίδιο έγινε
και στην Ευρώπη. Και έρχεται αυτό το σύστηµα τώρα το παγκό-
σµιο µέσα από το χρήµα το οποίο δόθηκε και διαµορφώνει µια
ζήτηση, στην οποία δεν µπορεί να απαντήσει η προσφορά, δη-
λαδή η προσφορά προϊόντων από βιοµηχανίες σε παγκόσµιο επί-
πεδο. Έτσι βλέπουµε εκτόξευση τιµών στις ζωοτροφές σε
παγκόσµιο επίπεδο, στη σόγια, στο φυσικό αέριο, στις µεταφο-
ρές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις µεταφορές έχει εκτιναχθεί
στον ουρανό η µεταφορά συγκριτικά µε το παρελθόν των µετα-
φορών διαµέσου των πλοίων, κατ’ εξοχήν διαµέσου των πλοίων,
σε όλα τα µέσα µεταφοράς. Και αυτή η αύξηση των τιµών έρχε-
ται αλυσιδωτά να φέρει επιπτώσεις πάνω στο εισόδηµα όλων των
νοικοκυριών. 

Εδώ έρχεται να απαντήσει η Κυβέρνηση. Με ποιον τρόπο;
Ένας τρόπος υπάρχει, να θωρακίσει και να περιφρουρήσει το ει-
σόδηµα των νοικοκυριών, των ανέργων, των εργαζοµένων, των
αδύναµων κοινωνικών οµάδων. Έχει πάρει πρωτοβουλίες µέχρι
σήµερα; Ναι, έχει πάρει. Ποιες πρωτοβουλίες είναι αυτές; Πρώ-
τον, σε επίπεδο πανδηµίας το αντιµετώπισε µε τις επιστρεπτέες
προκαταβολές µε σηµαντικά ποσά και, δεύτερον, σε επίπεδο
πανδηµίας στήριξε µε τις αναστολές συµβάσεων εργασίας όλους
τους εργαζόµενους και τις επιχειρήσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Στο άλλο επίπεδο συνολικά µέσα από τη µεταρρυθµιστική
ατζέντα που είχε η Κυβέρνηση µείωσε τους φόρους, µείωσε τον
ΦΠΑ, αύξησε το αφορολόγητο, µείωσε τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές, µείωσε τον ΕΝΦΙΑ, µείωσε τον ΦΠΑ. Όλα αυτά αποτελούν,
λοιπόν, ένα καλάθι προστατευτικό, που περιφρουρεί το εισόδηµα
των νοικοκυριών. Ερώτηση: Αρκεί;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα ζήτηµα το οποίο πι-
στεύω ότι θα το απαντήσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στην Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης. Είναι ένα σοβαρό ζήτηµα, που δεν απαντιέ-
ται εύκολα, διότι κάθε φορά που θα κάνεις µια πρόταση στήριξης
του εισοδήµατος, την ίδια στιγµή πρέπει να είσαι πολύ προσε-
κτικός για το δηµοσιονοµικό κενό το οποίο δηµιουργείται και πώς
θα περιφρουρήσεις τη δηµοσιονοµική πειθαρχία στη χώρα.

Ευτυχώς είµαστε σε µια χρονική στιγµή που οι αυστηροί δη-
µοσιονοµικοί περιορισµοί δεν υπάρχουν, άρα µπορούµε στην
εκτίµηση ότι αυτές οι ανατιµήσεις έχουν περιοδικό χαρακτήρα,
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µέχρι να υπάρξει ισορροπία στο παγκόσµιο σύστηµα, να κάνουµε
την αναγκαία δηµοσιονοµική παρέµβαση στήριξης των νοικοκυ-
ριών, των εργαζοµένων, των ανέργων, έτσι ώστε όλα αυτά να λει-
τουργήσουν ως µια ασπίδα προστασίας του εισοδήµατος των
νοικοκυριών.

Είµαι αισιόδοξος ότι και σ’ αυτή τη δεύτερη πρωτόγνωρη παγ-
κόσµια κρίση των ανατιµήσεων η ελληνική Κυβέρνηση µε αντα-
νακλαστικά και ευαισθησία θα απαντήσει πολύ σύντοµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Ραγκούσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και, κυρίως, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, καταλαβαίνετε ότι, όταν µετά από
τόσο καιρό που έχει γίνει τόση δηµόσια συζήτηση µε δική σας
πρωτοβουλία για το αν µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ έχουν εµβολιαστεί ή όχι έρχεται η ώρα να απαντήσετε
διαµέσου των επίσηµων εκπροσώπων της Κοινοβουλευτικής σας
Οµάδας αν είστε σε θέση να επιβεβαιώσετε και να διαβεβαιώσετε
τον ελληνικό λαό ότι όλοι οι Βουλευτές και οι Βουλεύτριες της
Νέας Δηµοκρατίας έχουν εµβολιαστεί και ανεβαίνουν στο Βήµα
και ο πρώην Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µέχρι προχθές κ.
Πλεύρης και ο σηµερινός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ.
Βρούτσης και αποφεύγουν να απαντήσουν, τότε γεννάται πολι-
τικό ζήτηµα και προφανώς όχι προσωπικό ζήτηµα. 

Εµείς δεν είµαστε Νέα Δηµοκρατία. Εµάς δεν µας ενδιαφέρει
ποιος ή ποια δεν έχει εµβολιαστεί και το λέω πάρα πολύ ειλι-
κρινά. Μας ενδιαφέρει αν η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, που έχει σηκώσει τόση, µα τόση, δηµόσια συζήτηση για
το αν έχουν εµβολιαστεί ή όχι οι πολιτικοί αντίπαλοι του κ. Μη-
τσοτάκη, εάν, λοιπόν, αυτή η Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη
έχει στις τάξεις της Βουλευτές και Βουλεύτριες που δεν έχουν
ακόµη και σήµερα εµβολιαστεί, τότε ο κ. Μητσοτάκης προσωπικά
είναι ιδιαίτερα εκτεθειµένος. Προφανώς έτσι εκλαµβάνουµε την
αδυναµία -θα πω εγώ- των επίσηµων εκπροσώπων της κοινοβου-
λευτικής Πλειοψηφίας να πουν το απλό στον ελληνικό λαό «ναι,
έχουν όλοι εµβολιαστεί».

Γιατί δεν το λέτε; Γιατί δεν το είπατε; Δεν δικαιούµαστε να υπο-
θέσουµε ότι τελικά υπάρχουν Βουλευτές ή Βουλεύτριες της
Νέας Δηµοκρατίας που δεν έχουν εµβολιαστεί, την ώρα που ση-
κώνατε και κουνούσατε το δάχτυλο ως δηµόσιοι κατήγοροι των
πολιτικών σας αντιπάλων; Με συγχωρείτε πολύ. Αν µε βάση την
απλή κοινή λογική δεν είστε βαρύτατα εκτεθειµένοι από το ενδε-
χόµενο να έχετε στις τάξεις σας Βουλευτές που δεν έχουν εµ-
βολιαστεί, την ώρα που κάνατε τις επιθέσεις στους πολιτικούς
σας αντιπάλους, τότε νοµίζω ότι δεν χωράει καµµία άλλη ερµη-
νεία. Μακάρι να µην είναι έτσι, αλλά πώς να µην είναι έτσι, αφού
ανεβαίνουν δύο επίσηµοι εκπρόσωποι εδώ πέρα και δεν λένε το
απλό «ναι, έχουν όλοι εµβολιαστεί», όπως το είπε ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προχθές δηµοσίως; 

Τώρα λείπει ο κ. Βορίδης. Είναι ο κ. Πέτσας από το Υπουργείο
Εσωτερικών. Τέλος πάντων. Είχαµε πει την άλλη φορά στον κ.
Βορίδη κάτι. Τον είχε ενοχλήσει, τον είχε πειράξει, αλλά δεν ήταν
η πρόθεσή µας ούτε να τον ενοχλήσουµε ούτε να τον πειρά-
ξουµε. Είχαµε πει ότι εντάξει, αυτό το Κοινοβούλιο έχει πια µε-
γάλη ιστορία, µεγάλη παράδοση. Ενσωµατώνει µια πολύ σπου-
δαία διαχρονικά νοµοθετική παραγωγή έργου και όλη αυτή η
εκατονταετής και παραπάνω διαδροµή δίνει τη δυνατότητα εύ-
κολα να καταλάβει κανείς ότι πάρα πολλές νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες έχουν έρθει σ’ αυτό το Κοινοβούλιο, πάρα πολλοί νόµοι
έχουν ψηφιστεί στην Ελλάδα απ’ αυτό το Κοινοβούλιο, νόµοι που
χωρίζονται βασικά σε δύο κατηγορίες. Ίσως και σε περισσότε-
ρες, αλλά αυτή τη φορά ας µείνουµε σε δύο κατηγορίες. 

Είναι νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τις οποίες µιλούν οι άλλοι,
είτε η κοινωνία είτε τα κόµµατα είτε φορείς είτε για να επικρίνουν
είτε για να επιδοκιµάσουν, άρα είναι νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που πραγµατικά αλλάζουν πράγµατα, δηµιουργούν νέα δεδο-
µένα και γι’ αυτό γίνονται θέµα συζήτησης από τους άλλους απ’

αυτούς οι οποίοι είχαν τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Υπάρχουν
και νοµοθετικές πρωτοβουλίες που ψηφίζονται και γίνονται νόµοι
του κράτους -δεκάδες, εκατοντάδες τέτοιοι υπάρχουν στην ιστο-
ρία του ελληνικού Κοινοβουλίου- για τους οποίους µιλούν µόνο
όσοι τούς έχουν εισηγηθεί, κανείς άλλος. Όλοι οι άλλοι τούς
αγνοούν, αδιαφορούν γι’ αυτούς. 

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία είναι µία ακόµη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών που ανήκει στη
δεύτερη κατηγορία. Θα ψηφιστεί σήµερα ένας νόµος για τον
οποίο θα µιλάει µόνο ο κ. Βορίδης, όπως µιλάει µόνο ο κ. Βορί-
δης και για τις υπόλοιπες νοµοθετικές πρωτοβουλίες που ήρθαν,
τουλάχιστον επί των ηµερών του. Επί των ηµερών του κ. Θεοδω-
ρικάκου υπήρξαν κάποιες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όπως για
την ψήφο των αποδήµων ή για τον εκλογικό νόµο, που υποχρε-
ωτικά θα µιλούν και άλλοι γι’ αυτές. Όµως, αυτές που έχουν
έρθει τον τελευταίο χρόνο από το Υπουργείο Εσωτερικών είναι
νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τις οποίες µιλάει και θα µιλάει
µόνο ο κ. Βορίδης, διότι στην πραγµατικότητα δεν έχουν καµµία
ιδιαίτερη σηµασία, καµµία ιδιαίτερη νοµοθετική, πολιτική και κατ’
επέκταση κοινωνική και οικονοµική αξία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, χρησι-
µοποιείτε τώρα για να αµυνθείτε ένα επιχείρηµα. Λέτε: «Πώς µας
κατηγορείτε», εν τω µεταξύ όλοι σάς κατηγορούν, «γι’ αυτή τη
νοµοθετική πρωτοβουλία, την ώρα που είµαστε οι πρώτοι που ει-
σηγούµαστε τη ρύθµιση αυτού του νοµοθετικού περιβάλλοντος
για τα ζητήµατα του lobbying στη χώρα µας;». Μα ακριβώς αυτό
το επιχείρηµά σας είναι που δικαιολογεί γιατί σας επικρίνουµε γι’
αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία, γιατί ακριβώς επειδή είναι η
πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία που έρχεται σ’ ένα «παρθένο»
πεδίο, ακριβώς επειδή δεν έχει µέσα της το στοιχείο του επεί-
γοντος, του κατεπείγοντος, που θα σας πίεζε να φέρετε εδώ µια
προχειροδουλειά, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο είστε εντελώς αδι-
καιολόγητοι γι’ αυτό το νοµοθέτηµα το οποίο εισηγείστε. 

Η απόλυτη απόδειξη γι’ αυτό που σας λέµε και σας ξαναλέµε
και σας τεκµηρίωσε µε πολύ αναλυτικό τρόπο ο εισηγητής µας
κ. Ζαχαριάδης, και στις επιτροπές και σήµερα, είναι όχι αυτά που
λέµε εµείς ούτε αυτά που λένε τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. Είναι αυτά που είπαν ορισµένοι πολύ βασικοί -ας το
πω- θεσµοί, εκπρόσωποι, φορείς της κοινωνίας των πολιτών, της
δηµόσιας ζωής της χώρας και οι οποίοι θα έπρεπε να ήταν οι κατ’
εξοχήν υπερασπιστές αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας.
Όταν φέρνεις νοµοθετική πρωτοβουλία για να ρυθµίσεις το θέµα
του lobbying στην Ελλάδα και έχεις απέναντί σου τη «Διεθνή Δια-
φάνεια - Ελλάς», τι σηµαίνει αυτό; Ουσιαστικά την είχατε απέ-
ναντί σας. Η κριτική δεν ήταν κριτική επί των σηµείων. Για όποιον
µπορεί να καταλαβαίνει και να διαβάζει ήταν µια ουσιώδης, θε-
µελιώδης κριτική. Όταν έχεις τo Vouliwatch απέναντί σου γι’ αυτή
τη νοµοθετική πρωτοβουλία, τι σηµαίνει αυτό; Οι άνθρωποι για
λόγους ευγένειας δεν βγήκαν να καταγγείλουν ούτε οι µεν ούτε
οι δε, δεν χρησιµοποιήσαν τέτοια ρήµατα, αλλά ουσιαστικά µε
την κριτική τους αποδόµησαν όλη αυτή τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία. Τότε τι άλλη απόδειξη θέλεις; 

Βεβαίως όλα αυτά δεν γίνονται τυχαία, γιατί όλα αυτά προκύ-
πτουν ως αποτέλεσµα του γεγονότος ότι ενός κακού µύρια έπον-
ται. Η αρχή είναι το ήµισυ του παντός. Δεν κάνατε µια νοµοπα-
ρασκευαστική. Είχατε όλον τον χρόνο. Ποιο ήταν το επείγον ή το
κατεπείγον που δικαιολογεί το να έρχεστε σήµερα µ’ ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο εδώ και να εισηγείστε την ψήφισή του; Δύο χρόνια
είστε στην Κυβέρνηση και η παρούσα πολιτική ηγεσία του Υ-
πουργείου τόσους µήνες. Δεν θα µπορούσατε να είχατε κάνει
κάτι, µια καλή προετοιµασία, µια νοµοπαρασκευαστική, γιατί
πράγµατι η χώρα έχει ανάγκη ένα τέτοιο πλαίσιο; 

Τώρα θα µου πείτε ποιο είναι το αποτέλεσµα, αφού λέµε ότι
είναι ουσιαστικά ένα άνευ σηµασίας και αξίας νοµοσχέδιο. Ότι
στην πραγµατικότητα θα πρέπει οι αλλαγές που θα γίνουν γι’
αυτό το νοµοσχέδιο να φέρουν αυτό που έχει ανάγκη η χώρα και
το οποίο σε καµµία απολύτως περίπτωση δεν εµπεριέχεται σε
αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Είναι τυχαία όλα αυτά; Δεν είναι τυχαία, γιατί δεν είναι ούτε το
πρώτο ούτε το τελευταίο νοµοσχέδιο και αυτό δεν αφορά µόνο
το Υπουργείο Εσωτερικών. Δεν είναι µόνο µια κριτική στο Υπουρ-
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γείο Εσωτερικών. Αυτό είναι µια συνολική κριτική στην Κυβέρ-
νηση, αυτή η προχειρότητα, η ανευθυνότητα, αυτή η επιφανει-
ακότητα στην προσέγγιση είτε του νοµοθετείν είτε τού να ασκείς
πολιτική είτε τού να παίρνεις αποφάσεις.

Υπάρχει µία επιφανειακότητα, η οποία είναι άρρηκτα συνδεδε-
µένη και την οποία δυστυχώς πληρώνει και πλήρωσε και πρό-
σφατα ο ελληνικός λαός µε αυτό το δήθεν που λέµε εµείς, που
λέτε δηλαδή, το «επιτελικό κράτος», µε το οποίο υποτίθεται ότι
έχετε έρθει να κυβερνήσετε τη χώρα. Γιατί, όπως ακριβώς προ-
κύπτει από τα πολιτικά συµπεράσµατα που βγαίνουν από αυτό
το νοµοσχέδιο, αυτά προκύπτουν αν το δει κανείς από τη µεγάλη
εικόνα που λέµε, από το σύνολο του µοντέλου διακυβέρνησης
Μητσοτάκη και Νέας Δηµοκρατίας σήµερα στην Ελλάδα, δηλαδή
µε προχειρότητα, ανευθυνότητα, ρηχότητα, ελαφρότητα και µε
ένα δήθεν επιτελικό κράτος, το οποίο µέρα µε τη µέρα γίνεται
όλο και πιο πολύ, ας το πω έτσι, το πιο διαδεδοµένο ανέκδοτο
στα χείλη των Ελλήνων πολιτών.

Και θα πω τρεις πολύ χαρακτηριστικές αποδείξεις που τεκµη-
ριώνουν αυτόν τον ισχυρισµό. Μιλώντας για το επιτελικό κράτος,
είχαµε τις πυρκαγιές. Θα µιλήσω για κάποιες πλευρές οι οποίες
δεν έχουν συζητηθεί µέχρι τώρα κατά κάποιο τρόπο. Όµως, πρέ-
πει να φωτιστούν και αυτές κάποια στιγµή.

Έρχεται, λοιπόν, µετά τις πυρκαγιές η Κυβέρνηση και ο ίδιος
ο κ. Μητσοτάκης και λέει ότι για τη µακροχρόνια στρατηγική αν-
τιµετώπισης των προβληµάτων που άφησαν πίσω οι πυρκαγιές
στην Εύβοια και αλλού θα φτιάξω µία επιτροπή υπό τον κ. Μπένο
για τον µακροπρόθεσµο σχεδιασµό». Κατ’ αρχάς αξιόλογος ο κ.
Μπένος και καµµία από τις αναφορές που θα κάνω σε πρόσωπα
δεν έχει να κάνει µε κριτική στα πρόσωπα. Όµως, δείτε λίγο τι
κρύβει αυτή η συλλογιστική του κ. Μητσοτάκη! Δείτε την άποψη
που κρύβει του ίδιου του κ. Μητσοτάκη για το επιτελικό κράτος
και για το ελληνικό κράτος. Ότι το κράτος ή το δικό του, το δήθεν
επιτελικό κράτος, για να σχεδιάσει µακροχρόνια την αντιµετώ-
πιση των καταστροφικών συνεπειών των συγκεκριµένων πυρκα-
γιών του φετινού καλοκαιριού δεν µπορεί να στηριχτεί στα δικά
του στελέχη, στις δικές του δοµές. Δεν έχει ούτε ανθρώπους,
ούτε δοµές, ούτε εργαλεία για να σχεδιάσει µακροπρόθεσµα το
δήθεν επιτελικό κράτος ή το ελληνικό κράτος, αλλά πρέπει να
έρθει κάποιος µη θεσµικός παράγοντας ο οποίος να ηγηθεί µιας
τέτοιας προσπάθειας. Αυτό είναι η απόλυτη απόδειξη ότι στην
Ελλάδα δεν υπάρχει ούτε επιτελικό ούτε κράτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεύτερο θέµα που προκύπτει. Ακούσαµε τη συζήτηση µε τον
κ. Αποστολάκη. Έχουµε δει πολλές πλευρές και τις περισσότε-
ρες φορές τις έθεσε υπ’ όψιν µας και ο Αλέξης Τσίπρας στην οµι-
λία που είχαµε τις προάλλες σε επίπεδο Αρχηγών µπροστά στον
κ. Μητσοτάκη. Όµως, ας φωτίσουµε και µία άλλη πλευρά. Όταν,
λοιπόν, ανακοινώθηκε από τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο η ανά-
ληψη για λίγα λεπτά του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας από
τον κ. Αποστολάκη, ακούσαµε τι συνέβη και είδαµε και µετά πώς
κατέληξε αυτή ιστορία. Όταν έπρεπε να αµυνθεί η Κυβέρνηση,
µας γνωστοποίησε, προφανώς µε εντολή του κ. Μητσοτάκη, ότι
η αρχική πρόθεση του κ. Μητσοτάκη ήταν να υπάρχει αναπλη-
ρωτής για την Πολιτική Προστασία. Και επειδή, όπως λένε εκείνοι
-το διέψευσε ή δεν ξέρω σε ποιον βαθµό το διέψευσε ο κ. Απο-
στολάκης- το ζήτησε ο κ. Αποστολάκης, να κάνει Υπουργείο.
Αυτή είναι η Ελλάδα του 2021; Αυτή είναι η επιτελική Ελλάδα; Γί-
νεται Υπουργείο στην Ελλάδα µε βάση τη διαπραγµάτευση που
κάνει ο Υπουργός για να αποσπάσει τη συναίνεση του οποιου-
δήποτε αξιόλογου Έλληνα ή Ελληνίδας, για να τον βάλει στην
κυβέρνησή του; Αυτό είναι η θεσµική αντίληψη για το πώς κυ-
βερνάται η χώρα; Αυτό είναι µοντέλο διακυβέρνησης; 

Και έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο και κλείνω µε αυτό, κυρία
Πρόεδρε. 

Ακούσαµε προχθές αρχικά από την Κυβέρνηση την επιλογή
Αποστολάκη. Τι σηµατοδοτούσε η επιλογή Αποστολάκη; Σηµα-
τοδοτούσε, κατά τη γνώµη µου, τη συµβατότητα µε τα όσα είπε
ο κ. Μητσοτάκης στη συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών στη Βουλή,
δηλαδή µε την άποψή του ότι το πρόβληµα ήταν επιχειρησιακό.
Διότι, όπως θα θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε εδώ

και έλεγε και ξαναέλεγε ότι το πρόβληµα µε τις πυρκαγιές είναι
να τις προλάβεις στην αρχή. Άρα φώτιζε την ανάγκη να υπάρχει
επιχειρησιακός µηχανισµός. Η δική µας γνώµη είναι διαφορετική.
Όµως, λέω ποια ήταν η γνώµη του κ. Μητσοτάκη, όπως αυτή δια-
τυπώθηκε στη συζήτηση που έγινε σε επίπεδο Αρχηγών.

Έρχεται, λοιπόν, και λέει ότι αφού είναι επιχειρησιακό το πρό-
βληµα, ποιον πρέπει να βάλω; Θεωρεί έναν πρώην Αρχηγό
ΓΕΕΘΑ, έναν πρώην ναύαρχο, Αρχηγό Γενικού Επιτελείου Ναυ-
τικού. Συµβατή λογική. Πώς φεύγει µετά από την επιλογή Απο-
στολάκη, από την επιλογή του επιχειρησιακού Υπουργού, και
πάει στην επιλογή του κ. Στυλιανίδη -αξιόλογου προφανώς συµ-
πολίτη µας κατά τα άλλα, όπως και όλοι όσων τα ονόµατα προ-
ανέφερα-, ο οποίος όµως δεν έχει καµµία σχέση µε επιχειρη-
σιακά σχέδια και υλοποίηση επιχειρησιακών δράσεων; Ξέρουµε
ότι ο κ. Στυλιανίδης κουβαλάει ένα βιογραφικό το οποίο δείχνει
κυρίως την εµπειρία του στην Κοµισιόν, άρα την εµπειρία του σε
σχεδιασµούς, σε θεσµικές παρεµβάσεις, σε δοµές και ούτω κα-
θεξής. 

Πώς είναι δυνατόν στο επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη να
φεύγει στη µία εβδοµάδα από τη λογική ότι θα βάλω επιχειρη-
σιακό Υπουργό Πολιτικής Προστασίας και µέσα σε λίγες µέρες
να λέει ότι θα βάλω έναν ο οποίος αντιλαµβάνεται ή γνωρίζει τα
θέµατα σε επίπεδο θεσµικό και δοµικό; Βγάζεις άκρη; Βγάζεις
άκρη και εκεί που καταλήγεις είναι αυτό που είπαµε, επιφανει-
ακότητα, ρηχότητα, ελαφρότητα! Αυτό είναι το µοντέλο διακυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Δεν θα επιχειρήσω να απαντήσω στον αξιότιµο Βου-
λευτή και Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Αντιπολίτευσης,
αλλά θα ήθελα να επωφεληθώ και να παρουσιάσω µία τροπολο-
γία, η οποία ελπίζω να έχει και τη γενικότερη αποδοχή και αφορά
τις επιχειρήσεις στη βόρεια Εύβοια. Αυτή η τροπολογία έχει επεί-
γοντα χαρακτήρα, γιατί αφορά τις επιταγές και κάθε µέρα που
περνάει οι επιταγές αποκτούν άλλο χαρακτήρα όταν µένουν
απλήρωτες. 

Η τροπολογία λέει ότι για τις επιχειρήσεις αυτές που δραστη-
ριοποιούνται στους δήµους της βόρειας Εύβοιας, δηλαδή στην
Ιστιαία, στην Αιδηψό και στο Μαντούδι λαµβάνεται η ακόλουθη
µέριµνα: Για τα αξιόγραφα που οφείλουν από 7 Σεπτεµβρίου
µέχρι και 31 Δεκεµβρίου αναστέλλονται οι προθεσµίες λήξης, εµ-
φάνισης και πληρωµής κατά εκατόν είκοσι µέρες.

Για τα αξιόγραφα που όφειλαν από 3 Αυγούστου, από τότε
που εκδηλώθηκαν οι πυρκαγιές, µέχρι και τη θέση σε ισχύ της
ρύθµισης, παρατείνεται η προθεσµία που έχουν για να τα εξο-
φλήσουν κατά εκατόν είκοσι µέρες, ώστε να µην καταχωριστούν
στον «Τειρεσία».

Λαµβάνεται, επίσης, µέριµνα και για τους κοµιστές αυτών των
αξιογράφων, γι’ αυτούς δηλαδή που παίρνουν την επιταγή και οι
οποίοι δεν θα πληρωθούν γι’ αυτό το διάστηµα, µε δύο τρόπους:
Είτε µε αναστολές των φορολογικών τους υποχρεώσεων από δη-
λώσεις ΦΠΑ για τους µήνες Αύγουστο έως Δεκέµβριο είτε, αν τα
αξιόγραφα που αναστέλλονται υπερβαίνουν το 50% του µέσου
µηνιαίου κύκλου συναλλαγών του προηγούµενου έτους, λαµβά-
νουν επιπλέον και το ευεργέτηµα της της µη καταχώρησης στον
«Τειρεσία» για τα δικά τους αξιόγραφα. 

Με αυτό τον τρόπο που είναι παρεµφερής µε τον τρόπο που
χειριστήκαµε το θέµα των επιταγών και στην προηγούµενη φάση
της πανδηµίας δίνουµε µια πρόσθετη διευκόλυνση σε αυτές τις
επιχειρήσεις, γιατί το πλήγµα στη βόρεια Εύβοια προφανώς δεν
ήταν ένα πλήγµα µόνο γι’ αυτούς που επλήγησαν ευθέως από
την πυρκαγιά, λόγω καταστροφών στις περιουσίες τους, αλλά
είναι και ένα συνολικό πλήγµα στην τοπική οικονοµία. 

Και επωφελούµαι λίγο αυτής της µικρής παρέµβασης για να
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πω ότι σήµερα είχαµε σηµαντικά θετικά οικονοµικά στοιχεία που
δείχνουν ότι η εθνική µας οικονοµία έχει επιδείξει αντοχή απέ-
ναντι στο πλήγµα που έφερε η πανδηµία. Πιστεύω ότι αυτά τα
θετικά στοιχεία, µαζί και µε αυτά που έρχονται από τον τουρισµό,
θα µπορέσουν να αποτελέσουν µία βάση για µια καλύτερη πε-
ρίοδο για τη χώρα και την οικονοµία.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ποιο θέµα, κύριε

συνάδελφε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Για την τροπολογία του κυρίου Υ-

πουργού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Βιλιάρ-

δο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω στον

Υπουργό ότι συµφωνούµε µε τη συγκεκριµένη τροπολογία.
Ασφαλώς και πρέπει να βοηθηθούν οι άνθρωποι που είχαν τόσες
καταστροφές στην περιοχή. Όµως, θεωρούµε ότι είναι πολύ
µικρό το χρονικό διάστηµα των εκατόν είκοσι ηµερών. Η Κυβέρ-
νηση θα έπρεπε να δει κάποιο µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα,
γιατί, προφανώς, οι άνθρωποι αυτοί δεν θα µπορέσουν να κά-
νουν τίποτα σε τέσσερις µήνες. Η περιοχή έχει καταστραφεί εν-
τελώς.

Όσον αφορά, τώρα, για το καλό νέο που είπατε, το οποίο και
εµάς µας χαροποιεί και µακάρι να πηγαίνει καλύτερα η ελληνική
οικονοµία, θα ήθελα να πω ότι η δική µας πρόβλεψη από τις
αρχές ακόµα του χρόνου ήταν πως η ανάκαµψη -δεν µιλάµε φυ-
σικά για ανάπτυξη µετά την κατάρρευση του προηγούµενου χρό-
νου- θα είναι γύρω στο 4,5%. Αυτή ήταν η δική µας πρόβλεψη
και χαιρόµαστε αν επαληθευθεί για τη χώρα. 

Το πρόβληµα, βέβαια, δεν είναι η ανάπτυξη, αλλά τα ελλείµ-
µατα και τα χρέη που δηµιουργεί η Κυβέρνηση. Τα ελλείµµατα
των 16 δισεκατοµµυρίων πέρυσι και άλλα 16 δισεκατοµµύρια
φέτος, σύµφωνα µε τις προβλέψεις σας, είναι τεράστια. Αυτό,
λοιπόν, είναι κάτι που θα πρέπει να προσεχθεί ιδιαίτερα. Η χώρα
χρεώνεται συνεχώς. Έχετε δανειστεί 41 δισεκατοµµύρια. Και
αυτά, επειδή επιβάλλατε το lockdown, το οποίο όλοι ξέρουµε,
πλέον, ότι δεν προσφέρει τίποτα. Αυτά πρέπει να προσεχθούν
για να πάει καλύτερα η χώρα. 

Ευχαριστούµε πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα

ήθελα να πω ότι πραγµατικά λυπάµαι που η Περιφέρειά µου η
Καρδίτσα βρέθηκε αυτές τις µέρες στην επικαιρότητα λόγω του
περιστατικού που έλαβε χώρα στο Κέντρο Υγείας Παλαµά.
Όµως, επίσης θέλω να πω ότι αυτό δεν πρέπει να σταθεί ικανό
να αµαυρώσει και να µειώσει την όλη προσπάθεια που έγινε στην
Καρδίτσα και τα καλά αποτελέσµατα των εµβολιαστικών κέν-
τρων, των υγειονοµικών και όλων των εµπλεκοµένων σε αυτή τη
διαδικασία. 

Έρχοµαι τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Ως γνωστόν, η πολιτική
επηρεάζει και διαµορφώνει όλες τις πτυχές της καθηµερινότητας
των πολιτών. Οι πολιτικοί είναι οι άνθρωποι εκείνοι που καλούνται
να θεσµοθετήσουν και φυσικά να εφαρµόσουν τους κανόνες,
πάντα µε αποκλειστικό γνώµονα το συµφέρον της πολιτείας και
των πολιτών.

Σε κάθε λειτουργική δηµοκρατία υπάρχουν ορισµένοι που δια-
φωνούν µε τις αποφάσεις της πλειοψηφίας και των κυβερνών-
των. Όσοι νοιώθουν ότι θίγονται από αλλαγές που αποφασί-
ζονται αντιδρούν. Αυτό, αν και λογικό, επιφέρει αρκετές φορές
αρνητικά επακόλουθα. Ενίοτε, τους στηρίζουν για δικούς τους
λόγους κόµµατα και διαµορφωτές της κοινής γνώµης που δηλη-
τηριάζουν τον δηµόσιο διάλογο µε εύκολους και ατεκµηρίωτους
πολλές φορές ισχυρισµούς περί διαπλοκής και διαφθοράς. 

Πρόκειται για ένα βαθύ θεσµικό πρόβληµα που πριν από µε-
ρικά χρόνια, το 2016 συγκεκριµένα, το είχε αναδείξει δηµόσια

ως σηµερινός Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. Ανέφερε
ότι η πρακτική δηλητηρίασης του δηµοσίου διαλόγου στον πυ-
ρήνα της έχει τη ρήξη εµπιστοσύνης των πολιτών µε το πολιτικό
σύστηµα. Κατέθεσε, µάλιστα, τότε πρωτοποριακές ιδέες για την
καταπολέµηση της διαπλοκής, αλλά και την αντιµετώπιση τέ-
τοιων φαινοµένων. Είχε δεσµευτεί ότι όταν αναλάβει τη διακυ-
βέρνηση της χώρας, θα εφαρµόσει το πλέγµα αυτών των
προτάσεων ώστε να κλείσουν οι χαραµάδες της διαφθοράς και
της διαπλοκής, να προστατευθούν από κακόβουλες πρακτικές
λειτουργοί του κράτους και, κυρίως, να αποκατασταθεί η εµπι-
στοσύνη των πολιτών στο πολιτικό σύστηµα. Ήδη έχουν θεσµο-
θετηθεί πολλές από τις τότε εξαγγελίες και φυσικά συνεχίζουµε
µέχρι την καλύτερη δυνατή θωράκιση της λειτουργίας του κρά-
τους και της δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον δηµόσιο βίο η απόπειρα
διχασµού της κοινωνίας µεταξύ έντιµων και ανέντιµων είναι ανή-
θικη και επικίνδυνη. Ανέντιµοι είναι εκείνοι που παρουσιάζονται
ως πρεσβευτές της ηθικής υπεροχής. Ευτυχώς, όµως που, η ζωή
γρήγορα τους διαψεύδει αποκαλύπτοντας τη δηµαγωγία και τις
στοχεύσεις τους.

Σαφώς, η διαφθορά και η διαπλοκή αποτελούν καρκίνωµα στα
σπλάχνα της δηµοκρατίας και πρέπει να καταπολεµούνται συνε-
χόµενα, συνολικά και αποφασιστικά. Σε αντίθετη περίπτωση, η
ίδια η κοινωνία και η πολιτεία κινδυνεύουν µε κατάρρευση.

Η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά υπήρξε κάθετα απέναντι σε
κάθε µορφής διαφθορά και διαπλοκή, όπως απέναντι είµαστε σε
κάθε προσπάθεια υπονόµευσης των θεσµικών αρµών της δηµο-
κρατίας µας. 

Σε αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, πραγµατοποιείται σήµερα
ένα επιπλέον βήµα µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερι-
κών. Ο Υπουργός µας, ο κ. Βορίδης, εισάγει κανόνες διαφάνειας
και λογοδοσίας στο λεγόµενο «lobbying», την εξωθεσµική άσ-
κηση επιρροής δηλαδή, όπου εκπρόσωποι διαφόρων κλάδων της
οικονοµίας, αλλά και οργανώσεων της κοινωνίας των πολιτών,
δραστηριοποιούνται στοχευµένα, ώστε να προωθήσουν τα συµ-
φέροντά τους προς τη νοµοθετική ή κρατική εξουσία. 

Πρόκειται για µια πρακτική δεκαετιών σε ολόκληρο τον κόσµο,
από τις Ηνωµένες Πολιτείες, µέχρι την Ευρωπαϊκή Ένωση. Στις
Βρυξέλλες καθηµερινά «λοµπίστες» επισκέπτονται τα κέντρα πο-
λιτικών αποφάσεων, ώστε να ενηµερώσουν, να προτείνουν και
να επηρεάσουν τους θεσµικούς φορείς στη διαµόρφωση και τη
λήψη µελλοντικών κανόνων και ρυθµίσεων. Όταν η εν λόγω επι-
κοινωνία των θεσµικών φορέων µε εκπροσώπους συµφερόντων
πραγµατοποιείται χωρίς συγκεκριµένο πλαίσιο, ενδεχοµένως να
δηµιουργηθεί εστία προβληµάτων και διαφθοράς. Άλλος κίνδυ-
νος που ελλοχεύει είναι να ενοχοποιηθούν οι εµπλεκόµενοι για
αµφιλεγόµενες πρακτικές, από καχυποψία, δόλο ή και αφέλεια.
Έχουν υπάρξει περιπτώσεις που άνθρωποι στιγµατίστηκαν και
διασύρθηκαν αδίκως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας θεσπίζει για
πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας πλαίσιο, ώστε η επικοινωνία
των θεσµικών φορέων της πολιτείας, του Προέδρου της Δηµο-
κρατίας και των µελών της Κυβέρνησης µε εκπροσώπους συµ-
φερόντων να διακατέχονται από ένα πλέγµα διασφάλισης της
ακεραιότητας, της διαφάνειας και της λογοδοσίας κατά την
άσκηση δραστηριοτήτων επιρροής. 

Παράλληλα, συστήνεται Εθνικό Μητρώο Διαφάνειας, στο
οποίο εγγράφονται υποχρεωτικά όσοι εκπροσωπούν οµάδες
συµφερόντων και επιθυµούν να ασκήσουν νόµιµη επιρροή σε κυ-
βερνητικούς αξιωµατούχους. Πρόκειται για µια δηµόσια ηλε-
κτρονική βάση δεδοµένων που θα είναι προσβάσιµη µέσω της
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης, το gov.gr.
Όσοι εγγράφονται σε αυτό το µητρώο τούς αναγνωρίζεται επι-
σήµως το δικαίωµα επικοινωνίας µε µέλη της Κυβέρνησης. Στο
τέλος κάθε έτους, οι εγγεγραµµένοι υποχρεούνται να υποβάλουν
στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας ετήσια δήλωση. Εκεί αναφέρεται
ο τοµέας πολιτικής που ασκούν δραστηριότητα, τα στοιχεία του
προσώπου που άσκησε τη δραστηριότητα επιρροής, περιγραφή
του τρόπου διεξαγωγής της δραστηριότητας αυτής και το όνοµα
του φορέα στον οποίον απευθύνθηκε. Δηµιουργείται, εν ολίγοις,
ένα τείχος προστασίας στις σχέσεις θεσµικών φορέων, κρατικής
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εξουσίας και εκπροσώπων επιχειρηµατικών οµίλων ή φορέων της
«Κοινωνίας των Πολιτών» που ενδιαφέρονται να συµµετέχουν
ενεργά στη διαµόρφωση της δηµόσιας πολιτικής.

Η δραστηριότητα άσκησης επιρροής αναγνωρίζεται διεθνώς
ως νόµιµη πρακτική και ως πράξη συµµετοχής στην πολιτική ζωή,
καθώς στοχεύει στην εκπροσώπηση συµφερόντων του κοινωνι-
κού συνόλου, δηλαδή την υιοθέτηση και εφαρµογή κατάλληλων
πολιτικών. Συµβάλλει στη διαµόρφωση µιας πληρέστερης εικό-
νας, αφού φωτίζει διαφορετικές πτυχές και κάνει τη διαδικασία
λήψης απόφασης πιο ολοκληρωµένη, εφόσον βέβαια ασκείται µε
ακεραιότητα και διαφάνεια, διότι σε αντίθετη περίπτωση, δυστυ-
χώς αφήνονται περιθώρια για καχυποψία και διασυρµό, όπως εί-
παµε, αλλά και για να αναπτυχθεί η διαφθορά, η αδιαφάνεια και
ο παρασιτισµός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Με την εφαρµογή της εν λόγω πρακτικής, εκτός των άλλων,

ενηµερώνονται και οι πολίτες για τις όποιες δραστηριότητες και
αποκτά το κοινωνικό σύνολο µια ξεκάθαρη εικόνα των εµπλεκο-
µένων οµάδων στη διαδικασία αυτή.

Θεωρώ απολύτως θετική τη δηµιουργία αυτού του πλαισίου,
αφού έτσι ενισχύεται η αρχή της ορθής διακυβέρνησης και εν-
δυναµώνεται η εµπιστοσύνη των πολιτών στο πολιτικό σύστηµα,
η οποία οµολογουµένως έχει κλονιστεί. 

Εξίσου θετικές και δίκαιες είναι οι ρυθµίσεις που προβλέπονται
στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, οι οποίες αφορούν την
εξάλειψη των εξαιρέσεων από το Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας
στο δηµόσιο. Οι εξαιρέσεις αυτές, οι γεωγραφικές ή οι κλαδικές,
δηµιουργούσαν σωρεία προβληµάτων στη δηµόσια διοίκηση,
αλλά και προσωπικά και οικογενειακά στους εργαζόµενους. Γεν-
νούσε, παράλληλα, ένα έντονο αίσθηµα αδικίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να ψηφίσουµε όλοι
µαζί το παρόν νοµοσχέδιο, διότι πιστεύω ότι αντιλαµβάνεστε πως
µε κάθε νοµοθέτηµα της παρούσας Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη γίνεται η πατρίδα µας πιο σύγχρονη, πιο αποτελε-
σµατική, πιο δίκαιη, επιδεικνύοντας πάντα σεβασµό στους συµ-
πολίτες µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχου-
µε µια µοναδική, ίσως όχι µόνο πανευρωπαϊκή, αλλά και παγκό-
σµια πρωτοτυπία, να κάνουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
αφού φαίνεται ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένας τρόπος να νο-
µιµοποιηθεί και νοµοθετικά η άσκηση επιρροής σε όλους ανεξαι-
ρέτως τους θεσµικούς φορείς της ελληνικής πολιτείας.

Αν η ανάγνωση που κάνω είναι σωστή, συγχαρητήρια γιατί
γράφετε ιστορία! Νοµιµοποιείτε επισήµως και από το Κοινοβού-
λιο της Ελλάδας την άσκηση επιρροής, δηλαδή τη διαφθορά, δη-
λαδή το ρουσφέτι, δηλαδή τον χρηµατισµό, δηλαδή τη δωρο-
δοκία, δηλαδή όλα όσα συνιστούν την κόλαση. Νοµιµοποιείστε
τα και µπράβο σας!

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο
νόµου και επισήµως όπως προείπα εισάγεται η διαπλοκή στην
πολιτική µας σκηνή µε άξονα βεβαίως τις νεοφιλελεύθερες πο-
λιτικές και ιδεολογικές πρακτικές της κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη, που όπως έχω ξαναπεί έχει το µοναδικό προνόµιο
να είναι ταυτοχρόνως και Πρωθυπουργός και ανώνυµη εταιρεία.

Χωρίς, λοιπόν, αιδώ -ντροπή εννοώ-, χωρίς καµµία συστολή,
µε θράσος και µε περισσή ξεδιαντροπιά υιοθετείτε ένα µοντέλο
ελίτ που χαρακτηρίζεται από απόλυτη κυριαρχία του οικονοµικού
παράγοντα. Δηλαδή εάν ψηφιστεί σήµερα το παρόν σχέδιο
νόµου από αύριο οι εκλεγµένες κυβερνήσεις µας θα είναι απλοί
διαχειριστές. Να το ακούσει ο ελληνικός λαός, να το καταλάβει.
Αν περάσει αυτός ο νόµος, ελληνικέ λαέ, από αύριο όποιον και

αν ψηφίζεις να σε κυβερνάει δεν θα σε κυβερνάει. Θα διαχειρί-
ζεται τη διακυβέρνηση ως έρµαιο των ισχυρότατων οικονοµικών
ελίτ της ολιγαρχίας, των τοπικών αρίστων και των παρασιτικών
Ευρωπαίων. Και µάλιστα όλα αυτά, επαναλαµβάνω, από αύριο
µε τη νοµοθετική βούλα µας, νόµιµα. Μέχρι τώρα οι «Τσοχατζό-
πουλοι» -µακαρίτης είναι ο άνθρωπος, αλλά κατά την ταπεινή µου
γνώµη ο νεκρός δεν δικαιώνεται, έχει να κάνει και µε τον βίο και
την πολιτεία του το αν θα δικαιωθεί µε τον θάνατό του- από αύριο
θα είναι νοµίµως «Τσοχατζόπουλοι» σε αυτή τη χώρα. Το λέω
έτσι για να το καταλάβουµε όλοι όσοι δεν το καταλάβαµε.

Δεν θα σας φάω χρόνο γιατί τα έχουν πει έξι ειδικοί αγορητές
θαυµάσια και καλύτερα από όλους κατά την ταπεινή µου γνώµη
τα είπε η εξαιρετική κ. Αδαµοπούλου, η συνοδοιπόρος και συν-
τρόφισσά µου, και γενικώς όσοι τοποθετήθηκαν, ακόµα και οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι εξήγησαν λεπτοµερώς περί τίνος
πρόκειται. Θα σταθώ, κύριε Πέτσα, σε τρία άρθρα -απευθύνοµαι
σε εσάς γιατί είστε ο µοναδικός Υπουργός που τυχαίνει να είναι
αυτή την ώρα εδώ- τα οποία είναι κρίσιµα για µας και έχει σηµα-
σία να ειπωθούν µερικά πράγµατα.

Το πρώτο είναι το άρθρο 13. Σε αυτό ορίζονται το περιεχό-
µενο, η λειτουργία και ο τρόπος συντήρησης του µητρώου, οι
όροι, οι προϋποθέσεις και τα στοιχεία εγγραφής στο µητρώο,
ποιοι θα είναι οι θεσµικοί φορείς που δύνανται να δεχθούν οµά-
δες συµφερόντων και η διαδικασία εξέτασης αναφορών, καταγ-
γελιών και επιβολής κυρώσεων καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
τεχνική ή άλλη σχετική λεπτοµέρεια και, τέλος, οι λεπτοµέρειες
για την κατάρτιση κώδικα δεοντολογίας για τους εκπροσώπους
συµφερόντων. Όλα ανεξαιρέτως –και έχει σηµασία να µας ακού-
σουν όλοι, να το καταλάβουν όλοι, για σας ξέρω ότι το ξέρετε,
ακόµα και όσοι κάνετε ότι δεν το ξέρετε, το ξέρετε, αλλά αυτοί
που είναι έξω µε ενδιαφέρουν πάρα πολύ εµένα- τα παραπάνω
κρισιµότατα θα καθορίζονται µε υπουργικές αποφάσεις. Τι να ση-
µαίνει µε λίγα λόγια; Για τον ελληνικό λαό, επαναλαµβάνω, το
λέω. Ξέρεις τι σηµαίνει, αγαπητέ ελληνικέ λαέ, αυτό; Σηµαίνει ότι
αν περάσει αυτός ο νόµος σήµερα εδώ, οι Υπουργοί µας, αυτής
ή της επόµενης κυβέρνησης, οι οποίοι θα δέχονται τον εκάστοτε
«λοµπίστα» ο οποίος βεβαίως κατά πάγια τακτική, κατά πάγια συ-
νήθεια σε αυτή τη χώρα -έναν αιώνα γίνεται- τι θα προσπαθεί να
κάνει; Θα προσπαθεί, όποιος και αν είναι, όχι εσείς, να τους δω-
ροδοκήσει, να τους χρηµατίσει. Εφεξής, λοιπόν, οι Υπουργοί που
θα δέχονται τον «λοµπίστα» που θα έχει αυτή την ωραιότατη πρό-
θεση, δίκαια στον καπιταλισµό -εσείς είστε καπιταλιστές, εγώ
µαρξιστής είµαι- να πλουτίσει η εταιρεία του και έχει κάθε δι-
καίωµα. Εφεξής οι Υπουργοί οποιασδήποτε κυβέρνησης θα δέ-
χονται αυτόν τον «λοµπίστα» ο οποίος θα επιχειρεί να τους
χρηµατίσει και θα επιχειρεί να τους δωροδοκήσει θα είναι οι ίδιοι
αυτοί οι οποίοι θα πρέπει να κρίνουν ποια πράξη του ενδεχόµενη
και τα λεγόµενά του –µπορεί να τους πει «πάρε ένα ρολογάκι»,
«τώρα πάρε 1 εκατοµµύριο», «τώρα κάτσε να σου κλείσω µε µία
εταιρεία στα Νησιά Φερόες που δεν θα φαίνεσαι ούτε εσύ ούτε
εγώ» 5, 6 δισεκατοµµύρια»- συνιστούν ποινικά κολάσιµη από-
πειρα δωροδοκίας ή όχι.

Και σας ρωτάω όλους: Σας ακούγεται σοβαρό, αν εγώ είµαι
ευεπίφορος στο να τα αρπάξω, να χρηµατιστώ, να µου αναθέ-
τετε το καθήκον να κρίνω αν τα λόγια, η προσέγγιση του «λοµπί-
στα» που είχα απέναντί µου συνιστά ή όχι προσπάθεια χρη-
µατισµού; Μόνο εγώ είµαι πεντακάθαρος. Θα σας το πω αλλιώς.
Έστω ότι εσείς είστε άριστοι, είστε θαυµάσιοι, είστε όλοι αγγε-
λικά πλάσµατα. Έχετε καµµία εγγύηση ότι η επόµενη κυβέρνηση
-µπορεί να είµαι εγώ, ξύλο να κτυπήσω, αλλά λέµε!- αν είναι ένας
άλλος, αυτός γιατί να µη χρηµατιστεί; Εσείς είστε ηθικοί. Αλλά
αν η επόµενη, η µεθεπόµενη, η τρίτη κυβέρνηση µετά από εσάς
έχει έναν Υπουργό που είναι ανήθικος αυτόν τον Υπουργό βάζετε
µε αυτό το σχέδιο νόµου να κρίνει αν ο απέναντί του επιχειρεί να
τον δωροδοκήσει; Μα αν είναι ανήθικος και θέλει να δωροδοκη-
θεί, ακόµα και αν φέρει ένα βουνό λεφτά µες στο Υπουργείο και
τα σέρνει στην πλάτη του µε ένα δισάκι και είναι τόνοι, πάλι θα
πει: «Δεν είδα τίποτα επιλήψιµο. Εντάξει, µια χαρά είναι, προχω-
ράµε». Αυτό θα γίνει. 

Για την πολιτική δώρου εντάξει, τι να σας πω; Πολιτική δώρου
µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας κ.λπ.. Τα ξέρετε. Είναι αστεία.
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Τι θεσµοθετείτε τώρα για να καταλάβουν οι άνθρωποι που µας
ακούν; Ότι µέχρι 200 ευρώ δεν είναι χρηµατισµός. Σιγά µη χρη-
µατιζόταν κανένας πολιτικός µε 200 ευρώ ή 2.000 ευρώ ή 20.000
ευρώ ή -να τολµήσω να το πω και αυτό- ή 200.000 ευρώ! Παίρ-
νουν εκατοµµύρια οι Έλληνες πολιτικοί που «µιζώνονται», όπως
ξέρουν όλοι εκεί έξω. 

Λέει, λοιπόν, το περίφηµο νοµοσχέδιο που ψηφίζεται σήµερα
ότι πάνω από 200 ευρώ αυτοµάτως θα θεωρείται δωρεά προς το
κράτος και όχι προς το φυσικό πρόσωπο. Σωθήκαµε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητέ Υπουργέ, πραγµατικά
σωθήκαµε! Σας θυµίζω το παράδειγµα του αείµνηστου, του µα-
καρίτη του Τσοχατζόπουλου. Όπως θα θυµάστε, δεν υπήρχε κα-
νένα ενοχοποιητικό στοιχείο εις βάρος του. Ξέρετε γιατί δεν
υπήρχε κανένα; Γιατί δεν πήρε ούτε ένα ρολόι 200 ευρώ, ούτε
ρολόι 2 χιλιάδων ευρώ, ούτε ρολόι 200 χιλιάδων ευρώ, ούτε αυ-
τοκίνητο τάδε µάρκας ούτε µικρό σκάφος. Δεν πήρε καν ούτε 1
ευρώ. Ξέρετε τι έκανε; Έβαλε συγγενείς του που δεν είχαν
πρώτο βαθµό συγγένειας για να µην έχουν το ίδιο επώνυµο µε
αυτόν να συστήσουν µαζί µε άλλους ντόπιους σε διάφορα νησιά
τύπου Κέιµαν, Φερόες, Κύπρο κ.ο.κ., παραδείσους δηλαδή φο-
ρολογικούς, που τα λεφτά τα κλεµµένα των φορολογουµένων τα
µοιράζονται µια αγέλη λύκων που τα έχει κλέψει. Έτσι του έχω-
ναν τα λεφτά του κ. Τσοχατζόπουλου. Έφτιαξε µια εταιρεία µε
συγγενείς του που δεν φαινόταν ότι είναι συγγενείς του, µια άλλη
εταιρεία από τρίτη χώρα έκανε εµβάσµατα σε µία εταιρεία που
δεν είχε καµµία σχέση µε τον κ. Τσοχατζόπουλο και µετά από
λίγο τελικά αποδείχθηκε δικαστικά και τελεσίδικα ότι το ποσό
που στέρησε, που έκλεψε από όλους εµάς και κυρίως από τους
έξω από εµάς, όχι από τους µέσα, ο κ. Τσοχατζόπουλος ήταν
άνω των 50 εκατοµµυρίων και µάλιστα προ τριακονταετίας, θυ-
µίζω, που είχαν άλλη αξία τα 50 εκατοµµύρια ευρώ. Λέτε τα 200
ευρώ που βάζετε όριο και µετά το δώρο γίνεται από τα 201 ευρώ
και πάνω πάει στο κράτος να είναι φραγµός για δωροδοκίες; Δη-
λαδή µε λίγα λόγια κοροϊδεύετε την κοινωνία; Της λέτε ότι έτσι
γίνονται οι δωροδοκίες, ότι έρχεται κάποιος και σου φέρνει ένα
ρολόι, σου φέρνει ένα µπουφάν, σου φέρνει ένα πουκάµισο; Και
οι πέτρες ξέρουν ότι δεν γίνεται έτσι, γίνεται µε τη διαδροµή που
νοµίζω αρκετά ευκρινώς σας περιέγραψα πριν. Στήνεις µία εται-
ρεία που δεν φαίνεται να σχετίζεται µε σένα σε έναν φορολογικό
παράδεισο, µια άλλη εταιρεία από µια τρίτη χώρα εµβάζει χρή-
µατα για λογαριασµό σου στον φορολογικό παράδεισο, τα παίρ-
νουν συγγενείς σου που δεν φαίνεται ότι είναι συγγενείς σου. Και
τελικά πώς προδίδεσαι; Από -να το ακούσουν όλοι- µία και µόνο
ονοµαστική µετοχή που κύλησε από τα ντοσιέ ή την κωλότσεπη
του µακαρίτη του Τσοχατζόπουλου -µία ήταν-, τη βρήκε ένας τί-
µιος δικαστικός τύπου Σαρτζετάκη και κατάφερε να τον καταδι-
κάσει για ξέπλυµα χρήµατος, για υφαρπαγή δηµοσίου χρήµατος,
για χρηµατισµό, για παθητική, για ενεργητική δωροδοκία. Για της
Παναγίας τα µάτια καταδικάστηκε. Εποµένως είναι λίγο γελοίο.

Το τελικό άρθρο που είναι σηµαντικό είναι το άρθρο 20, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, προχωρά στην κατάργηση µιας σειράς
κατ’ εξαίρεση αποσπάσεων και µετατάξεων σε φορείς του δηµο-
σίου οι οποίες χαρακτηρίζονται ως παρεκκλίσεις στο σύστηµα
της κινητικότητας. Το άρθρο έχει συγκεντρώσει ήδη τεράστιο
αριθµό αρνητικών σχολίων, κύριε Υπουργέ, και έχει προκαλέσει
την αντίδραση πολλών φορέων οι οποίοι θίγονται, κυρία Πρό-
εδρε, καθώς το σύστηµα κινητικότητας δεν καλύπτει δυστυχώς
όλο το δηµόσιο και ακόµα περισσότερο η Κυβέρνηση έχει προ-
χωρήσει σε µια σειρά εξαιρέσεις φορέων από το σύστηµα µε
αποτέλεσµα κάτι που φαίνεται ως προσπάθεια να ενοποιηθεί το
δηµόσιο, να αποτελεί στην πραγµατικότητα προσπάθεια για πε-
ραιτέρω κατακερµατισµό του µε µια σειρά φορείς να εξαιρούν-
ται, όπως σας προανέφερα από αυτή τη δήθεν κινητικότητα.

Τελειώνω µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα γιατί ανα-
λύθηκε διεξοδικά εδώ. Θα αναφερθώ ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος για να ευθυµήσουµε και λίγο –το έχω εγώ αυτό, είµαι
και πρώην ηθοποιός και ελπίζω και µελλοντικός µόλις µε απαλ-
λάξεις, ελληνικέ λαέ!- σε µόνο δύο πράγµατα: Πρώτον, ο ανα-
σχηµατισµός αυτός ήταν καταπληκτικός για πολλούς λόγους.
Ήδη σε προηγούµενες οµιλίες µου είπα µερικούς από τους λό-
γους που ήταν καταπληκτικός. Τώρα θα σταθώ σε ένα πράγµα:

Τι να σηµαίνει άραγε ότι έχουµε ανάγκη εκτός από Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη που υπήρχε, να κάνουµε µία υπο-υπη-
ρεσία του και αυτήν Υπουργείο;

Σηµαίνει, κυρία Πρόεδρε, επικοινωνία, επικοινωνία, επικοινω-
νία. Σηµαίνει µου κάηκε η Εύβοια; Θα το επικοινωνήσω, δεν θα
κοιτάξω να το φτιάξω. Σηµαίνει καταρρέει το Εθνικό Σύστηµα Υ-
γείας; Θα το επικοινωνήσω, φταίνε οι ανεµβολίαστοι.

Σηµαίνει επικοινωνία, επικοινωνία, επικοινωνία. Και γιατί σηµαί-
νει επικοινωνία, επικοινωνία; Γιατί αν η αιτία ήταν, όπως λέτε, ότι
είναι τόσο σηµαντικό το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη που
πρέπει να γίνει και ένα Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας, τότε
σας ρωτάω: Είναι λιγότερο σηµαντικό το Υπουργείο Παιδείας;
Νοµίζω πως θα συµφωνήσετε όλοι ότι είναι εξίσου, αν όχι σηµαν-
τικότερο, άρα θα πρέπει αµέσως -ανασκουµπωθείτε, Υπουργοί-
να φτιάξετε ένα υπουργείο εκπαίδευσης του µαθητή. Έχουµε
Υπουργείο Παιδείας, ας φτιάξουµε κι ένα υπουργείο εκπαίδευ-
σης του µαθητή. Επίσης, γιατί δεν φτιάχνετε κι ένα υπουργείο
θεραπείας του αρρώστου, του ασθενούς; 

Αυτά είναι γελοία πράγµατα και το πιο γελοίο, κυρία Πρόεδρε,
είναι ο συνειρµός -όχι γιατί τα κόµµατα αυτά που θα αναφέρω
είναι γελοία-, ο ηχητικός συνειρµός που προκαλεί σε κάθε σκε-
πτόµενο άνθρωπο η φράση «Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
και Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας». Ξέρετε τι µου θύµισε
εµένα, κυρία Πρόεδρε; ΚΚΕ (µ-λ) και Μ-Λ ΚΚΕ. Υπήρχαν λόγοι να
υπάρχουν τόσα κοµµουνιστικά κόµµατα µετά τη διάσπαση του
’68. Υπήρχαν λόγοι, δεν ξέρω αν υπάρχουν και σήµερα. Αλλά να
υπάρχουν δύο Υπουργεία µε το ίδιο αντικείµενο ενώ µέχρι χθες
υπήρχε αυτό σαν υπο-υπηρεσία του Υπουργείου αν δεν είναι επι-
κοινωνία ας µου απαντήσει κάποιος τι µπορεί να είναι. 

Θα τελειώσω µε δύο θαυµάσιες τροπολογίες. 
Το πρώτο άρθρο της τροπολογίας του Υπουργείου Οικονοµι-

κών αφορά µέτρα στήριξης προς επιχειρήσεις των δήµων της
βόρειας Εύβοιας που επλήγησαν από καταστροφικές πυρκαγιές
τον Αύγουστο 2021 και το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας επε-
κτείνει την απαλλαγή -και αυτό, κύριε Πέτσα µου, σας αφορά σε
έναν βαθµό, έστω και εµµέσως- από την καταβολή αγγελιόσηµου
για τα έτη 2017 έως 2020, που προέβλεπε ο νόµος του 2020, για
τις επιχειρήσεις έκδοσης εφηµερίδων και για επιχειρήσεις ηλε-
κτρονικών µέσων ενηµέρωσης, δηλαδή για τα γνωστά σε όλους
µας sites. 

Κοιτάξτε να δείτε τώρα τι συµβαίνει εδώ. Όσον αφορά το
πρώτο άρθρο ασφαλώς, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, µας βρίσκει σύµφωνους, όπως και όλους φαντάζοµαι
εδώ µέσα -είναι πρόδηλο αυτό- η πρωτοβουλία αρωγής και ενί-
σχυσης των κατοίκων και των επιχειρήσεων των περιοχών οι
οποίες επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές του Αυγού-
στου. Το ΜέΡΑ25 έχει παρουσιάσει σειρά προτάσεων σε αυτή
την κατεύθυνση. Υπό αυτή την έννοια εκφράζουµε τον έντονο
προβληµατισµό µας ως προς την επάρκεια των ρυθµίσεων που
φέρνει η τροπολογία σας, ως προς αυτό που προβλέπει αυτό το
πρώτο άρθρο της τροπολογίας.

Συγκεκριµένα εκφράζουµε σοβαρό σκεπτικισµό για το χρονικό
διάστηµα των εκατόν είκοσι ηµερών, το οποίο κατά τη γνώµη µας
είναι σίγουρα και φανερά ανεπαρκές για την ανάπτυξη της πλη-
γείσας περιοχής και των επιχειρήσεων. Το Μάτι δεν έχει καταφέ-
ρει να φτάσει –όχι να αναπτυχθεί- εκεί που ήταν πριν από
τέσσερα χρόνια και θα φτάσει µια τόσο πολλαπλάσια περιοχή;
Όλες οι επιχειρήσεις που εδρεύουν σε αυτήν πώς θα αναπτυχ-
θούν;

Το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας –και σας αφορά αυτό εµ-
µέσως, όπως είπα, κύριε Πέτσα- είναι καθαρά ρουσφετολογικό.
Στο πλαίσιο της λίστας σας, της «λίστας Πέτσα» τι κάνετε; Απαλ-
λάσσετε από την καταβολή αγγελιόσηµου και τις επιχειρήσεις
ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρωσης µε πρόσχηµα την πανδηµία.
Εδώ τα πράγµατα αρχίζουν να µας τρελαίνουν. Κατά ποιον
τρόπο και κατά ποιον εγκέφαλο της Κυβέρνησης µπορεί να επλή-
γησαν από την πανδηµία τα sites; Όλοι ήταν µέσα και ξύνανε τα
κινητά τους για να µπαίνουν και να διαβάζουν τα sites. Κατά
ποιον τρόπο µπορεί να επλήγησαν τα sites από τις πυρκαγιές
από την καταστροφή στη βόρεια Εύβοια; Κατά κανέναν τρόπο.
Απλώς τα sites αποτελούν έναν οργανωµένο στρατό της Νέας
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Δηµοκρατίας, και σε έναν µικρότερο βαθµό και του ΣΥΡΙΖΑ, για
να παραπλανούν και να παραπληροφορούν τον ελληνικό λαό.
Μετά τα 21 εκατοµµύριά σας λοιπόν της «λίστας» σας, κύριε
Πέτσα, η Κυβέρνηση έρχεται σήµερα και λέει: νοµοθετώ, φέρνω
από το «παράθυρο» µια τροπολογία για να ξαναταΐσω τα φιλικά
µου sites, όλα τα sites, τα οποία είναι δεκάδες χιλιάδες και όλοι
οι παροικούντες την Ιερουσαλήµ, όσοι ζούµε εδώ και δεν είµαστε
ανόητοι γνωρίζουµε ότι τα περισσότερα από αυτά χρηµατοδο-
τούνται και υπάρχουν για να εξυπηρετούν την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας – «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.».

Τελειώνω µε το εξής, κυρία Πρόεδρε, µε τη δεύτερη, την
ακόµα πιο ανησυχητική, τροπολογία, αυτή του κ. Πλεύρη. Έχω
να κάνω µια ειδική τοποθέτηση πάνω σε αυτήν. Εισάγετε εδώ και
καιρό -και το κερασάκι της τούρτας είναι αυτή η τροπολογία-
έναν νέο εθνικό διχασµό. Από αυτό το Βήµα το ΜέΡΑ25 σάς εγ-
καλεί επί µήνες και αυτή τη στιγµή σάς εγκαλούµε και σας δη-
λώνουµε: προλαβαίνετε να σταµατήσετε τον εθνικό διχασµό.
Κατ’ αρχάς πιστέψαµε κι εµείς ότι είστε απλά τιµωρητικοί, ότι τι-
µωρείτε αυτούς που δεν εµβολιάζονται, χωρίς να έχετε κανένα
ηθικό δικαίωµα να το κάνετε. 

Να ξεκαθαρίσουµε ένα πράγµα: Το ΜέΡΑ25 είναι εδώ και ενά-
µιση χρόνο φανατικά υπέρ των εµβολιασµών, είναι κατά των εξα-
ναγκασµών και είναι κατά κυρίως τού να παριστάνουµε ότι
εξαναγκάζουµε κάποιους να εµβολιαστούν για λειτουργικό λόγο
υγείας και να το κάνουµε για άλλο λόγο. 

Θα αποδείξω αµέσως, κυρία Πρόεδρε, σε ένα λεπτό και θα
φύγω, θα αφήσω το Βήµα, γιατί είναι όπως το λέω εγώ. Τελικά
προκύπτει ότι όλη αυτή η ιστορία του εθνικού διχασµού και του
διαχωρισµού των Ελλήνων σε εµβολιασµένους και ανεµβολία-
στους είναι απλώς µια προσπάθεια να καλύψετε τις ποµπές σας,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Ποιες είναι αυτές οι ποµπές;
Είµαστε οι τελευταίοι σε εµβολιασµό -και είναι επίτευγµά σας και
όχι δικό µου- σε όλη την Ευρώπη. Με τη βούλα της Κοµισιόν, εί-
µαστε οι τελευταίοι των τελευταίων. Είµαστε οι χειρότεροι σε νε-
κρούς, ανάλογα µε τον πληθυσµό µας, οι χειρότεροι των χειρο-
τέρων. Να το ξέρει ο κόσµος που µας ακούει. Δεν έχετε κάνει
έστω και µία πρόσληψη και τολµάτε να καταγγείλετε τους ανεµ-
βολίαστους µόνιµους γιατρούς του ΕΣΥ; Με σχεδόν δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες νεκρούς στη χώρα είµαστε οι τελευταίοι σε τεστ σε
όλη την Ευρώπη. Κάνετε τα ελαχιστότατα, εκατό µε εκατόν δέκα
χιλιάδες τεστ, και από αυτά µε φρίκη διαπίστωσα ότι το 80% µε
90% είναι rapid test, δηλαδή τεστ που έχουν αστοχία 30% µε
35%. Δεν κάνετε καν µοριακά τεστ. 

Λέτε λοιπόν ψέµατα και διαχωρίζετε τους Έλληνες σε εµβο-
λιασµένους και µη εµβολιασµένους. Και θα σας αποδείξω αµέ-
σως γιατί λέτε ψέµατα. Λέτε ότι σας ενδιαφέρει η δηµόσια υγεία.
Είπε ο κ. Πλεύρης: ένας χειρουργός πώς θα χειρουργήσει έναν
ασθενή αν κινδυνεύει να του το µεταδώσει; 

Πρώτον, και ο εµβολιασµένος χειρουργός έχει λιγότερες,
αλλά καταγεγραµµένες σαφώς ιατρικά πιθανότητες να το µετα-
δώσει στον ασθενή του. Δεύτερον, αν για αυτό κόπτεσθε και
αυτό σας απασχολεί, τότε γιατί και οι εµβολιασµένοι χειρουργοί
δεν πρέπει να περνάνε µοριακό τεστ, όπως οι ανεµβολίαστοι,
αφού µπορούν έστω και σε 10%, σε µικρότερο ποσοστό, σύµ-
φωνα µε τη δική σας παραδοχή, να µεταδώσουν; Τότε γιατί δεν
πρέπει όλοι οι χειρουργοί, όλοι οι γιατροί, όλοι οι υγειονοµικοί,
ανεξαρτήτως αν είναι εµβολιασµένοι ή ανεµβολίαστοι, να κάνουν
τεστ δύο τουλάχιστον φορές τη βδοµάδα; Αυτό σας ξεγυµνώνει
-συγγνώµη που σας το λέω έτσι ωµά- γιατί δείχνει ότι στην πραγ-
µατικότητα δεν προσπαθείτε να προστατέψετε τη δηµόσια υγεία.
Προσπαθείτε να εκδικηθείτε υγειονοµικούς και γιατρούς, οι
οποίοι ειρήσθω εν παρόδω, κυρία Πρόεδρε, θυµίζω -και έχω υπο-
χρέωση να το θυµίσω- ότι είναι οι ίδιοι που έβαλαν το κεφάλι
τους στον ντορβά πριν ένα-ενάµιση χρόνο και χωρίς να έχει καν
εφευρεθεί εµβόλιο ρίσκαραν τη ζωή τους, την παίξανε κορώνα
γράµµατα για να περιοριστούν σε πολύ λιγότερους οι νεκροί που
έχουµε. 

Επαναλαµβάνω. Το ΜέΡΑ25 -καθαρές κουβέντες- είµαστε φα-
νατικά υπέρ των εµβολιασµών, γι’ αυτό και είµαστε όλοι µας εµ-
βολιασµένοι και θα εµβολιαστούµε ξανά αν χρειαστεί, αλλά
είµαστε και φανατικά κατά του νέου εθνικού διχασµού που επι-

χειρείτε προσπαθώντας να στρέψετε το 60% των Ελλήνων στο
υπόλοιπο 40%. Θα το πληρώσετε.

Να το ξέρει ο κόσµος ότι ο αληθινός διαχωρισµός στην Ελ-
λάδα δεν είναι εµβολιασµένοι και ανεµβολίαστοι, αλλά «Κυριάκος
Μητσοτάκης Α.Ε.» και ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Θα ήθελα να κάνω µία παρέµβαση και να πω δυο λόγια. 

Πραγµατικά ακούγοντας τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΜέΡΑ25 επειδή έδειξε να δίνει µεγάλη σηµασία στις λέξεις και
αναφέρθηκε στη λέξη αιδώ, για να διευκρινίσει ότι είναι ντροπή,
σηµαίνει ότι ήξερε τι λέει. Εφόσον µιλάει για δωροδοκίες και χρη-
µατισµούς, είναι πολύ βαριές εκφράσεις, τον παρακαλώ να ξα-
ναδεί την οµιλία του και να διαγράψει όλη αυτή την ακατάσχετη
υβρεολογία από τα Πρακτικά. Δεν δέχοµαι για κανένα µέλος της
Κυβέρνησης όλα αυτά τα οποία είπε και δεν δέχοµαι επίσης κα-
νέναν από αυτούς τους υπαινιγµούς ούτε για τα µέλη του Κοινο-
βουλίου.

Ξέρετε, κύριε Γρηγοριάδη, το άρθρο 4 της απόφασης της
Ολοµέλειας της Βουλής σχετικά µε τον κώδικα δεοντολογίας των
Βουλευτών; Εσείς το παραβιάζετε κάθε µέρα. Τι είναι αυτά που
λέτε;

Για δε τα νούµερα που είπατε, ότι δεν έχουµε προσλάβει κα-
νέναν στο κοµµάτι της Υγείας, να σας πω ότι µέχρι τέλος Ιουλίου
έγιναν έντεκα χιλιάδες τριακόσιες ενενήντα έξι προσλήψεις στην
υγεία. Το πόσοι από αυτούς θα γίνουν µόνιµοι ή όχι είναι άλλο
ζήτηµα. Αλλά µε το να λέτε ότι δεν αντιµετωπίσαµε το ζήτηµα
του COVID µε πάνω από έντεκα χιλιάδες προσλήψεις, λέτε απλά
ένα ψέµα. 

Ευχαριστώ. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, έχετε τον λόγο

για ένα λεπτό, κύριε συνάδελφε. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, πρώτον,

ξέρω τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατά µου και είναι γνωστό
τοις πάσι εδώ µέσα ότι κινούµαι πάντα πολύ πιο µέσα από τα
όρια της ευπρέπειας παρ’ ότι η πολιτική συµπεριφορά του κυ-
βερνώντος κόµµατος ωθεί κάθε νοήµονα άνθρωπο να τα ξεπε-
ράσει αυτά, γιατί ζούµε το θέατρο του παραλόγου. 

Δεύτερον, αν ακούγατε τον λόγο µου µε µεγαλύτερη προσοχή
θα ξέρατε ότι µίλησα για προηγούµενους, δεν µίλησα για την πα-
ρούσα Κυβέρνηση. Και ξέρετε γιατί; Να είµαι ξεκάθαρος. Γιατί
πάντα µαθαίνουµε τι εκλάπη από τον δηµόσιο πλούτο µόλις πέσει
µια κυβέρνηση, όσο κυβερνάει δεν ξέρουµε. Όσο κυβερνούσε ο
κ. Τσοχατζόπουλος ξέραµε ότι είναι θαυµάσιος, χρηστός Υπουρ-
γός. Άρα τα µαθαίνουµε κατόπιν εορτής. 

Και τέλος, αν υποψιαστώ ότι ο λόγος σας εµπεριέχει απειλή
παραποµπής µου µε τεράστια χαρά θα παραπεµφθώ για την
άρση της ασυλίας µου για να λογοδοτήσω για τα λόγια µου, να
µιλήσουµε για όλη τη νεότερη ιστορία µετά την δικτατορία, να
δούµε πόσα έκλεψε η Νέα Δηµοκρατία, πόσα έκλεψε το ΠΑΣΟΚ
και πόσα έχουν κλέψει όλοι όσοι κυβέρνησαν τέλος πάντων.
Υπάρχουν, ξέρετε, δικαστήρια που αποφάνθηκαν για κλοπές
ήδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο έχει ο κ. Κεγ-
κέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δυστυχώς, η ποιότητα της συζήτησης, η άγονη, στείρα αντιπα-
ράθεση που παρακολουθήσαµε από το πρωί ανάµεσα στην Κυ-
βέρνηση και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση αναδεικνύει ένα
µεγάλο έλλειµµα που έχει η χώρα σε µια πάρα πολύ κρίσιµη πε-
ρίοδο, µία περίοδο που έρχεται µετά από πολλά χρόνια κρίσης
και στην προσπάθεια να ορθοποδήσει η χώρα να αναδείξει και
ένα µεγάλο πρόβληµα που έχει να κάνει µε νέους κινδύνους,
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όπως η πανδηµία, όπου χρειάζεται πραγµατικά ένα ολοκληρω-
µένο σύστηµα διακυβέρνησης όχι µόνο σε εθνικό, αλλά και σε
ευρωπαϊκό και σε παγκόσµιο επίπεδο, προκειµένου να αντιµετω-
πιστούν αυτοί οι κίνδυνοι.

Το έλλειµµα αυτό που αναδεικνύεται για τη χώρα µας αφορά
τόσο την Κυβέρνηση, µε τις ανεπάρκειες και τις σκοπιµότητές
της, αλλά δυστυχώς και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία
µε την αδυναµία της να ασκήσει τον ρόλο της, τροφοδοτεί τις
ανεπάρκειες της Κυβέρνησης. Και η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση περί άλλων τυρβάζουν, ενώ ο Υπουργός Εσωτε-
ρικών ο ίδιος είπε ότι παρατηρεί ότι εκτός θέµατος είναι όλες οι
τοποθετήσεις.

Δυστυχώς αυτό συνέβη και από Βουλευτές της Συµπολίτευσης
και από Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Κάνουν αν-
τιπαράθεση για το ποιος είναι χειρότερος στη διαχείριση των ζη-
τηµάτων. Δεν θα είναι απλοί διαχειριστές από αύριο και µετά ήδη
και εδώ συζητούν µεταξύ τους για το ποιος είναι χειρότερος δια-
χειριστής.

Λοιπόν, στο θέµα που αναφέρατε και βάλατε το ερώτηµα, κύ-
ριοι, για το ΕΣΥ, έχετε δίκιο και οι δύο: Ο ένας είναι χειρότερος
από τον άλλο. Ό,τι κατηγορεί ο ένας τον άλλο ισχύουν, πράγµατι,
γιατί το ΕΣΥ, που αποτέλεσε µια µεγάλη τοµή µε πολιτικές του
ΠΑΣΟΚ, θεσµοθετήθηκε και αναπτύχθηκε µε συγκεκριµένες πο-
λιτικές. Δυστυχώς εκτός από την κρίση που κτύπησε και το ΕΣΥ,
γενικότερα, το κοινωνικό κράτος, ήρθαν και οι πολιτικές επιλογές
στη συνέχεια και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, που
οδήγησαν στο περιθώριο το δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Οι δώδεκα χιλιάδες συµβασιούχοι που κληροδοτήσατε στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, από ποιον
προσλήφθηκαν; Από µένα; Γιατί δεν προσλήφθηκαν µόνιµοι; Οι
δεκατέσσερις χιλιάδες που έχουµε τώρα και λόγω της ανάγκης
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας -υπήρξε µια σχετική αύξηση-
που είναι ανακύκλωση των συµβασιούχων, γιατί δεν περνούν
µέσα από µια διαδικασία αξιολόγησης, να δούµε οι επί τόσα χρό-
νια λειτουργοί του συστήµατος πώς µπορούν να ενταχθούν στο
µόνιµο στελεχιακό δυναµικό;

Είναι, λοιπόν, µια συζήτηση που οι πολίτες βλέπουν έκπληκτοι
να συνεχίζεται και είναι προς τα κάτω.

Εµείς θα προσπαθήσουµε, συνεχίζοντας την υπεύθυνη αντι-
πολίτευση που κάνουµε, µε την κριτική µας και τον έλεγχο, αλλά
και µε τις προτάσεις µας, να βάλουµε τη συζήτηση σε άλλες
ράγες, προκειµένου η χώρα να µπορέσει να ανταποκριθεί στις
δύσκολες συγκυρίες και να κοιτάξει µε αισιοδοξία το µέλλον, να
µπορέσει να αξιοποιήσει τούτη την ώρα τους σηµαντικούς πό-
ρους που έχει στη διάθεσή της από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από
το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ, την Κοινή Αγροτική Πολιτική
στην κατεύθυνση της αειφόρου ανάπτυξης µε κοινωνική δικαιο-
σύνη.

Καταθέτουµε το «πράσινο κοινωνικό συµβόλαιο» ακριβώς για
να υπάρχει ο οδικός χάρτης για το πώς η χώρα µπορεί να βγει
από τις συµπληγάδες που αντιµετωπίζει σήµερα και να δηµιουρ-
γηθούν νέες δουλειές, νέες θέσεις εργασίας, µε σεβασµό στο
περιβάλλον, η επιχειρηµατικότητα να συνάδει µε την απασχό-
ληση, να δηµιουργεί κοινωνικό µέρισµα, ένα κοινωνικό µέρισµα
που η νέα γενιά σήµερα, αλλά και οι επόµενες γενιές θα αξιοποι-
ήσουν για µια ανθρωποκεντρική πρόοδο.

Το lobbying που εισάγει το νοµοσχέδιο για πρώτη φορά επί-
σηµα θεωρείται ότι πρέπει να ενταχθεί, όπως έχει γίνει στην Αµε-
ρική ή στην Ευρώπη, στις θεσµικές διαδικασίες. Ναι, εµείς
είµαστε υπέρ της θεσµικής θωράκισης, ούτως ώστε η αυθαιρε-
σία του κεντρικού κράτους, της κεντρικής εξουσίας να µη µπορεί
να λειτουργήσει, να µην έχουµε όλο και περισσότερη συγκέν-
τρωση εξουσίας σε λίγα χέρια. Τα θεσµικά αντίβαρα είναι η µόνη
λύση και θεσµικό αντίβαρο, όπως προβλέπεται και από το Σύν-
ταγµά µας, είναι η διάκριση των εξουσιών, της δικαστικής, της
νοµοθετικής από την εκτελεστική. Δεν αρκούν, όµως, η αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος, η θεσµοθέτηση των ανεξάρτητων αρ-
χών.

Σοβαρά θεσµικά αντίβαρα είναι οι ανεξάρτητες αρχές, όταν
λειτουργούν και όταν αυτοί που τις στελεχώνουν επιτελούν τον
ρόλο τους και δεν τυρβάζουν περί άλλων, δεν βρίσκουν δικαιο-

λογίες περί µη στελέχωσης, δεν κλείνουν τα µάτια.
Άλλα θεσµικά αντίβαρα της υπερσυγκέντρωσης της εξουσίας

και της αυθαιρεσίας του κεντρικού κράτους: Μα, η ίδια η απο-
κέντρωση και η αυτοδιοίκηση. Εδώ, λοιπόν, είναι που οι πολιτικές
της αποκέντρωσης της αυτοδιοίκησης έρχονται ξανά στην επι-
καιρότητα, όχι όµως µε τον τρόπο που καταντήσατε την αυτοδι-
οίκηση. Μπάχαλο οι µεν, τερατούργηµα οι δε. Έχουν καταργηθεί
τα δηµοτικά συµβούλια, έχουν αναδειχθεί οι δήµαρχοι σε τοπικοί
µονάρχες. Αυτό δεν είναι καλό ούτε για τους ίδιους, γιατί θα κλη-
θούν το επόµενο διάστηµα να λογοδοτήσουν για πράξεις που
έπρεπε να ληφθούν συλλογικά και για ζητήµατα που έπρεπε να
αντιµετωπιστούν µε κοινωνική διαβούλευση σε τοπικό επίπεδο
και βέβαια, µε ισχυρές θεσµικές διαδικασίες.

Δεν είναι, όµως, µόνο οι δοµές, οι ανεξάρτητες αρχές και η
αυτοδιοίκηση. Είναι και οι διαδικασίες και οι διαδικασίες που
αφορούν στη διαβούλευση. Είναι πάρα πολύ σηµαντικές τόσο
αυτές που αφορούν στη διαβούλευση µε τους πολίτες όσο και
αυτές που αφορούν στη δοµηµένη διαβούλευση µε τους κοινω-
νικούς εταίρους και τους φορείς.

Η διαφάνεια και δηµοσιότητα, η δηµοσιότητα των διαδικασιών
και των αποφάσεων και η διαφάνεια σε καθετί που έχει να κάνει
µε αποφάσεις της εκτελεστικής και όχι µόνο εξουσίας είναι ζη-
τήµατα που πραγµατικά θα πρέπει να δούµε και το lobbying πρέ-
πει να ενταχθεί µέσα σε αυτές τις διαδικασίες της διαφάνειας και
της δηµοσιότητας, σε όλο του το µήκος και το πλάτος, αλλιώς
δεν έχει νόηµα το µισό βήµα που γίνεται σήµερα.

Βεβαίως, η λογοδοσία είναι πάρα πολύ σηµαντική. Το τελικό
αντίγραφο της αυθαιρεσίας της κεντρικής εξουσίας είναι οι εκλο-
γές. Όµως, εµείς δεν θέλουµε να φτάνουµε στο τέλος της τετρα-
ετίας ή όποτε γίνονται εκλογές για να διαπιστώνουµε ότι γίνονται
αυθαιρεσίες εις βάρος του Έλληνα πολίτη. Αυτά πρέπει να προ-
λαµβάνονται και πρέπει να προλαµβάνονται για το όφελος του
πολίτη. Γι’ αυτό λέµε ότι όλοι οι θεσµοί, οι δοµές και οι διαδικα-
σίες που αποτελούν αντίβαρα στην ενδεχόµενη αυθαιρεσία και
σε όλα τα φαινόµενα στα οποία αναφέρθηκαν οι περισσότεροι
συνάδελφοι, θα πρέπει να λειτουργούν θεσµικά όλη αυτή την πε-
ρίοδο.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω µια κουβέντα για την κινητικό-
τητα. Είµαστε αντίθετοι, ενώ είµαστε θετικά διακείµενοι στον
θεσµό που θα λειτουργεί µε κανόνες, διαφάνεια, αξιοκρατία και
αξιολόγηση και των δοµών και των προσώπων, σε κάθε παρέκ-
κλιση που εκκολάπτει τις πελατειακές σχέσεις.

Κύριε Υπουργέ, δείτε το θέµα που έχει να κάνει µε το πρό-
βληµα που αντιµετωπίζουν οι δήµοι µε εξήντα περίπου δηµοτικές
επιχειρήσεις. Εργαζόµενοι είναι περίπου οκτακόσιοι που εργά-
ζονται σε αντικείµενο που τυπικά δεν είναι στην οργανική τους
θέση, γιατί δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία µετάταξης. Αυτό
είναι ένα θέµα, µια εκκρεµότητα από το παρελθόν. Όµως, σή-
µερα πρέπει να αντιµετωπιστεί. Έχουµε καταθέσει τροπολογία
για το θέµα.

Και βέβαια, δείτε το ζήτηµα που έχει να κάνει, µιας που είστε
εδώ σήµερα αρµόδιος για την αυτοδιοίκηση, τόσο µε την προ-
κήρυξη του «Βοήθεια στο Σπίτι», η οποία δεν έχει ολοκληρωθεί
ακόµα, όσο και µε την ανάγκη -πολλά µηνύµατα έχουµε από πολ-
λούς δήµους- να ανοίξει η διαδικασία ξανά δήλωσης των αδήλω-
των τετραγωνικών, που αφορούν στο τέλος ακίνητης περιουσίας
στους δήµους, προκειµένου να νοµιµοποιηθούν τετραγωνικά που
δεν έχουν δηλωθεί για οποιονδήποτε λόγο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Ο κ. Νικολακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση σχέδιο νόµου έχει ένα σαφή και συγκεκριµένο στόχο. Την
ενίσχυση της διαφάνειας και της αξιοκρατίας στη λειτουργία του
κράτους και των κρατικών λειτουργών, διότι ήδη, πριν από τις
εκλογές ως Νέα Δηµοκρατία είχαµε θέσει ως προτεραιότητα την
ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών προς την πολιτεία. Εί-
χαµε δεσµευθεί να ενισχύσουµε τον µηχανισµό διαφάνειας της
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χώρας µας, ώστε όλοι µαζί, συλλογικά, µε κάθε διαθέσιµο µέσο
να καταπολεµήσουµε τη διαφθορά ή έστω να προσπαθήσουµε
όσο το δυνατόν να την περιορίσουµε.

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών εστιάζει σε
τρεις βασικούς άξονες που υπηρετούν αυτούς τους βασικούς
στόχους. Την ενίσχυση της διαφάνειας στις δραστηριότητες
επιρροής, όπως το γνωστό σε όλους µας lobbying, και τη σύ-
σταση του µητρώου διαφάνειας, την ενίσχυση της διαφάνειας
κατά την προσφορά δώρου προς τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας,
τα µέλη της Κυβέρνησης και εν γένει σε κρατικούς αξιωµατού-
χους και την ενίσχυση της διαφάνειας στην κινητικότητα των δη-
µοσίων υπαλλήλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνεται σε όλους µας αν-
τιληπτό, το παρόν νοµοσχέδιο καλείται να ρυθµίσει ένα πεδίο
που µέχρι σήµερα παρέµενε αρρύθµιστο, σε αντίθεση µε πολλά
ευρωπαϊκά και ανεπτυγµένα κράτη. Καλείται να αντιµετωπίσει
βασικές δυσλειτουργίες που οδήγησαν πολλές φορές σε φαινό-
µενα διαφθοράς, αλλά και σε έναν αθέµιτο ανταγωνισµό. 

Η αναδιαµόρφωση του πλαισίου των δραστηριοτήτων άσκη-
σης επιρροής, σε θεσµικούς φορείς πολιτείας, το φαινόµενο lob-
bying, αποτελεί µία βασική αρχή, ώστε να οριοθετηθεί ένα
πλαίσιο κανόνων που θα περιγράφει µε ακρίβεια τα βασικά χα-
ρακτηριστικά, αλλά και τον τρόπο λειτουργίας του. Ορίζει, δη-
λαδή, ποια θα είναι τα πρόσωπα που θα ασκούν πίεση και
επιρροή σε κρατικούς φορείς, ώστε να ληφθεί η εκάστοτε από-
φαση είτε µέσω νόµου, προεδρικού διατάγµατος ή υπουργικής
απόφασης και ταυτόχρονα θέτει όρια στον τρόπο άσκησης και
λειτουργίας.

Τα πρόσωπα αυτά, φυσικά και νοµικά, οφείλουν να εγγράφον-
ται σε ένα µητρώο το οποίο δηµιουργείται από την Εθνική Αρχή
Διαφάνειας και θα είναι προσβάσιµο στους πολίτες µέσω του
gov.gr. Υποβάλλοντας κάθε έτος µία πλήρη ηλεκτρονική δήλωση
στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας, θα παρουσιάζουν το προφίλ του
προσώπου, αλλά και του πελάτη, καθώς και όλη τη διαδικασία
που ακολουθήθηκε κατά τη λήψη µίας απόφασης. Η άσκηση της
επιρροής αποτελεί µία διεθνώς νόµιµη πρακτική, µία πράξη συµ-
µετοχής στην πολιτική ζωή της χώρας, πρέπει όµως να οριοθε-
τείται, ώστε να αποτελεί έναν αξιόπιστο και θεµιτό παράγοντα
στη διαδικασία λήψης απόφασης. 

Η συζήτηση αυτή αναπαράγεται διαρκώς εδώ και πολλά χρό-
νια, χωρίς όµως κάποιο αποτέλεσµα.

Στη Διεθνή Έκθεση Διαφάνειας το 2015 διαπιστώθηκαν πολλά
ενδιαφέροντα στοιχεία όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά και για
άλλες χώρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, χαίροµαι που βλέπουµε έναν προβληµατισµό για τον τρόπο
µε τον οποίο πρέπει να οριοθετηθεί η διαδικασία. Τον ίδιο προ-
βληµατισµό είχατε και στη διακυβέρνησή σας, αλλά παρά τη
συµφωνία σας για την ανάγκη πρωτοβουλιών για διαφάνεια και
λογοδοσία, αποφεύγατε να προχωρήσετε σε βασικές ρυθµίσεις
για τη χάραξη µίας πολιτικής ευρύτερης διαφάνειας, γεγονός
που οδήγησε τη χώρα µας στην πεντηκοστή ένατη θέση το 2017
και στην εξηκοστή έβδοµη το 2018 κάτω από την Κούβα, τη Μα-
λαισία, τη Ρουµανία, την Ουγγαρία και άλλες χώρες.

Το Υπουργείο Εσωτερικών εντάσσει µία γενναία πρωτοβουλία
για την ενίσχυση της διαφάνειας. Μία κίνηση που θα αποτελέσει
βασικό εφόδιο για πολλές ενώσεις, επιµελητήρια, συλλόγους, να
διεκδικήσουν τα δικαιώµατά τους, κάτι το οποίο δεν υπήρχε έως
τώρα και αποτελούσε πρόβληµα. 

Μία ακόµη βασική παράµετρος ως προς τη διαφάνεια που
αποκαθιστά το παρόν σχέδιο νόµου είναι και η πολιτική του
δώρου προς τους θεσµικούς φορείς. Ορίζεται ρητά, πλέον, η γε-
νική απαγόρευση αποδοχής δώρων και άλλων ωφεληµάτων, είτε
προς τον Πρόεδρο ή την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας είτε προς
τα µέλη της Κυβέρνησης.

Η εν λόγω διαδικασία θα πραγµατοποιείται αποκλειστικά για
λόγους ευγένειας ή εθιµοτυπίας, σύµφωνα µε τις διεθνείς και ευ-
ρωπαϊκές βέλτιστες πρακτικές και θα ανήκει στον ελληνικό λαό.

Το τρίτο και κατά τη γνώµη µου πολύ σηµαντικό ζήτηµα που
καλείται να αντιµετωπίσει το παρόν νοµοσχέδιο είναι το ζήτηµα
της κινητικότητας των δηµοσίων υπαλλήλων. Ένα ζήτηµα το

οποίο ταλανίζει εδώ και πολλές δεκαετίες το δηµόσιο τοµέα. Ένα
ζήτηµα το οποίο ήρθε η ώρα να λύσουµε µε ξεκάθαρο τρόπο,
έχοντας πλέον απόλυτη επίγνωση του τι γινόταν και τι πρέπει ν’
αλλάξει. 

Πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός πώς η
προηγούµενη κυβέρνηση µε το ν.4440/2016 προσπάθησε να αν-
τιµετωπίσει τις όποιες δυσλειτουργίες είχαν δηµιουργηθεί στην
κινητικότητα των δηµοσίων υπαλλήλων. Όµως, µε τον νόµο που
ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ θεσπίστηκαν διακόσιες εξήντα εννέα εξαιρέ-
σεις, οι οποίες όµως έχασαν τη λογική της ύπαρξής τους, αλλά
και δηµιούργησαν ένα πλαίσιο ασυδοσίας. Η κινητικότητα υπάρ-
χει και πρέπει να υπάρχει προς όφελος του δηµοσίου. Πρέπει,
όµως, να οριστεί και να περιοριστεί σε πλαίσια αξιοκρατικά. Να
εφαρµόζεται µε κανόνες που θα είναι λειτουργικοί. Θα εξυπηρε-
τούν τις πραγµατικές ανάγκες του δηµοσίου και δεν θα κατα-
στρατηγούν τη διαδικασία του διορισµού. Ο στόχος που πρέπει
να επιτευχθεί είναι η διαδικασία να διευκολύνει τόσο τους υπαλ-
λήλους, όσο και τους φορείς του δηµοσίου, κάτι το οποίο δεν
είχε αντιληφθεί ο ΣΥΡΙΖΑ, καθώς από την εφαρµογή του νόµου
και µέχρι να φύγει από τη διακυβέρνηση της χώρας είχε εισάγει
εκατόν πενήντα τρεις παρεκκλίσεις. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις διατάξεις τού υπό συζήτηση σχεδίου
νόµου καταργούµε εκατό από αυτές, διευκολύνοντας τη διαδι-
κασία. Κάτι που είναι λογικό, αλλά που απ’ ό,τι φαίνεται µέχρι
τώρα, δεν είχε γίνει απολύτως κατανοητό. 

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, οι υπάλληλοι του δηµοσίου
έχουν τη δυνατότητα µέσα σε εύλογο χρονικό διάστηµα να επι-
λέξουν την µετάταξή τους στον φορέα που απασχολούνται ή να
επιστρέψουν στην οργανική τους θέση. Να τονίσουµε, όµως, το
εξής σηµαντικό. Η θέση που έχουν αποσπαστεί, πρέπει να εξυ-
πηρετεί πραγµατικές ανάγκες, ώστε να έχουν τη δυνατότητα να
αποκτήσουν δικαίωµα µετάταξης και να µη χρειαστεί να επιστρέ-
ψουν στις συγκεκριµένες οργανικές θέσεις που είχαν. Ειδικά, µά-
λιστα, το 2022 ο µέγιστος επιτρεπόµενος αριθµός προσλήψεων
συµβασιούχων περιορίζεται κατά 10% σε σχέση µε τον αντί-
στοιχο αριθµό εγκρίσεων του 2020.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δρόµος για τη διαφάνεια και
την αξιοκρατία δεν είναι εύκολος. Οφείλουµε, όµως, να παραδε-
χτούµε ότι έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα. Ειδικά µε το παρόν
σχέδιο νόµου γίνονται βασικά βήµατα, ώστε να βάλουµε ένα
τέλος σε όλη αυτή την ταλαιπωρία που υφίστανται µέχρι σήµερα
οι δηµόσιοι υπάλληλοι, οι οποίοι µετακινούνται ανάλογα µε τις
εκάστοτε ανάγκες. Ήρθε η ώρα να βάλουµε ένα τέλος στο πα-
ράδοξο που επικρατούσε µε την εφαρµογή ενός ανεξέλεγκτου
συστήµατος κινητικότητας, το οποίο οδηγούσε ορισµένες υπη-
ρεσίες να είναι υπερστελεχωµένες και ορισµένες άλλες να είναι
δραµατικά υποστελεχωµένες. Ήρθε η ώρα να θεσπίσουµε ένα
σύστηµα διαφάνειας, όχι µόνο στην κινητικότητα, αλλά και σε κα-
θετί επηρεάζει την εµπιστοσύνη του πολίτη προς την πολιτεία και
αυτό είναι κάτι το οποίο οφείλουµε και πρέπει να συµβάλλουµε
όλοι, αν θέλουµε να λέµε ότι η χώρα µας πρέπει να αντιµετωπίσει
τη διαφθορά.

Οφείλουµε, λοιπόν, να δηµιουργήσουµε τις βάσεις για µία τε-
χνογνωσία που θα αντιµετωπίσει το πρόβληµα αποτελεσµατικά
και µακριά από οποιαδήποτε κοµµατική παρέµβαση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω από την κυβερνητική τροπολογία για την ανα-

στολή προθεσµιών λήξης αξιογράφων και άλλα ευεργετήµατα,
τη µη καταχώρηση, δηλαδή, των αξιογράφων αυτών σε αρχεία
δεδοµένων που κατέθεσε η Κυβέρνηση. 

Είναι µία τροπολογία, η οποία ανεξαρτήτως της επάρκειάς της
περιορίζεται, όπως έχετε κάνει και προηγουµένως, για δήµους -
µιας από τις πυρόπληκτες περιοχές της χώρας- της βόρειας Εύ-
βοιας.

Αυτές οι ευεργετικές ρυθµίσεις –επαναλαµβάνω, ανεξαρτήτως
του αν είναι επαρκείς ή όχι- και αυτά τα µέτρα δεν επεκτείνονται
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σε άλλες πυρόπληκτες περιοχές, όπως, παραδείγµατος χάριν,
τις πυρόπληκτες περιοχές της Αρκαδίας, στη Γορτυνία και στη
Μεγαλόπολη. Θα έλεγα ότι για µια ακόµα φορά περιοχές της πε-
ριφερειακής Ελλάδας µένουν στην απ’ έξω. Γιατί άραγε;

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Η διαφθορά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνιστά σύνθετο φαινόµενο µε οικονοµικές, κοινω-
νικές και πολιτικές διαστάσεις, αποτελεί τροχοπέδη για την οι-
κονοµική ανάπτυξη. Το οικονοµικό έγκληµα, η οικονοµική και φο-
ρολογική απάτη, η νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες, που αποτελούν σηµαντικές παραµέτρους της δια-
φθοράς, απαξιώνουν την οικονοµία και κυρίως υποβιβάζουν την
οικονοµική δραστηριότητα.

Στο επιχειρηµατικό περιβάλλον, η διαφθορά προκαλεί εκτός
από αβεβαιότητα, αλλά και επιβράδυνση των διαδικασιών και
οδηγεί στην επιβολή πρόσθετου κόστους. Έτσι, µία χώρα καθί-
σταται λιγότερο ελκυστική για επιχειρηµατικές πρωτοβουλίες και
δράσεις και ως εκ τούτου µειώνονται οι επενδύσεις και η αντα-
γωνιστικότητα. Συνακόλουθα είναι αδύνατη η πλήρης ανάπτυξη
των δυνατοτήτων της οικονοµίας. 

Η διαφθορά λειτουργεί επίσης αποτρεπτικά, όσον αφορά στην
καταβολή και την είσπραξη φόρων από τους φορολογούµενους.
Επιπλέον, µε αυτόν τον τρόπο ενισχύονται οι κοινωνικές ανισό-
τητες, διαβρώνεται η εµπιστοσύνη προς τους θεσµούς, το κρά-
τος και την ίδια τη δηµοκρατία, εκτρέπονται πόροι από επεν-
δύσεις και παραγωγικά αποτελεσµατικές δράσεις, υπονοµεύεται
η αποτελεσµατικότητα των δηµοσίων δαπανών, τίθεται εν αµφι-
βόλω η βιωσιµότητα των δηµοσίων οικονοµικών και των κρατικών
προϋπολογισµών που οδηγούν ακόµα και σε χρεοκοπία, ιδίως
όταν η διαφθορά συνδέεται µε τη διαπλοκή, µε ισχυρά συµφέ-
ροντα, τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, το τραπεζικό
σύστηµα, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τους συστηµικούς πο-
λιτικούς παίκτες. 

Το παράδειγµα της χώρας µας είναι χαρακτηριστικό. Η χρεο-
κοπία υπήρξε αποτέλεσµα εκτός των άλλων και της διαπλεκόµε-
νης διαφθοράς που αποµύζησε δηµόσιους πόρους και τους
προώθησε στην εξυπηρέτηση ισχυρών οικονοµικών συµφερόν-
των, χωρίς αυτά να ανταποδώσουν το ελάχιστο στη δηµόσια
σφαίρα. Η κατάχρηση εξουσίας για ιδιωτικό όφελος στο απόγειό
της. 

Η καταπολέµηση της διαφθοράς δεν µπορεί να περιοριστεί σε
ένα τυποποιηµένο σύνολο µέτρων. Χρειάζεται πρακτική αντιµε-
τώπιση µε εργαλεία πρόληψης, ανίχνευσης, καταστολής και επι-
βολής κυρώσεων. 

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο αναφέρεται στο ζήτηµα της διαφά-
νειας και της λογοδοσίας στους θεσµικούς φορείς της πολιτείας.
Θα µπορούσε να είναι ουσιαστικής σηµασίας. Διότι δηµοκρατία
και κράτος δικαίου χωρίς διαφάνεια και λογοδοσία δεν µπορούν
να υπάρξουν. Όµως όπως εισάγεται δεν πληροί τον σκοπό της
προώθησης της διαφάνειας και της λογοδοσίας. Η ανταπόκριση
της χώρας στη ρύθµιση του πεδίου του lobbying και στην από-
κτηση Ενιαίου Κώδικα Δεοντολογίας και Μητρώου Διαφάνειας
που ισχύει σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες πρέπει να είναι ουσια-
στική και να µην υπηρετεί σκοπιµότητες επικοινωνιακού τύπου. 

Με το νοµοσχέδιο δεν επιλέχθηκε ένας διαφορετικός τρόπος
ρύθµισης του lobbying που να συµπεριλαµβάνει περισσότερα
άτοµα, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, άσκησης αθέµιτης και αδια-
φανούς επιρροής παρά µόνο περιορίζεται στους επαγγελµατίες
λοµπίστες, στους λοµπίστες επ’ αµοιβή. Δεν περιλαµβάνονται οι
φορείς της οικονοµικής ισχύος, οι νοµικές εταιρείες, οι µεγάλοι
επιχειρηµατικοί όµιλοι που πράγµατι ασκούν -το ξέρουµε- αθέ-
µιτη επιρροή. Και η Κυβέρνηση το ξέρει καλύτερα από όλους. 

Επιπλέον, η εξουσιοδότηση για υπουργικές αποφάσεις περι-
λαµβάνεται σε πέντε άρθρα, στα οποία αποτυπώνονται οι σχεδόν
αποκλειστικές αρµοδιότητες του Υπουργού µε τη γνωµοδοτική
αρµοδιότητα της ούτως ή άλλως πλήρως ελεγχόµενης Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας να προσδίδει επίφαση διαφάνειας και σοβα-
ρότητας στο εγχείρηµα. 

Θέλω να αναφερθώ σε ορισµένα σηµεία του υπό κρίση νοµο-
σχεδίου που ανατρέπουν τον σκοπό για τον οποίο –δήθεν- έχει
εισαχθεί. Δεν κατονοµάζονται ρητά οι θεσµικοί φορείς. Αυτό θα
δηµιουργήσει σύγχυση. Η πρόβλεψη για εξουσιοδοτικές διατά-

ξεις, όπως και ο καθορισµός των θεσµικών φορέων µε απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από γνώµη της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας, δεν είναι λύση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεύτερον -το επαναλαµβάνω- δεν περιλαµβάνονται στους φο-
ρείς, οι οποίοι ασκούν αθέµιτη επιρροή, οι µεγάλοι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι, οι νοµικές εταιρείες. Τρίτον, ο τρόπος µε τον οποίο
πρέπει να διεξάγεται η δραστηριότητα επιρροής δεν αναφέρεται
και δεν περιγράφεται. Τέλος -και αυτό έχει µεγάλη σηµασία- δεν
προσδιορίζεται η σηµασία του όρου «αθέµιτη επιρροή» ή πίεση,
µε αποτέλεσµα να υπάρχει σύγχυση και παρερµηνεία που ενδε-
χοµένως θα οδηγήσει σε καταχρηστικές συµπεριφορές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από όλα τα παραπάνω µπο-
ρούµε να συµπεράνουµε ότι το νοµοσχέδιο δεν δηµιουργεί ένα
πλαίσιο λειτουργίας του lobbying ολοκληρωµένο και διαφανές
που θα λογοδοτεί στην πολιτεία. Η Νέα Δηµοκρατία ισχυρίζεται
ότι στόχος της είναι η διαφάνεια στη δηµόσια διοίκηση.  Όπως
φαίνεται, όµως, νοµοθετείτε στον αέρα, χωρίς αυτό να έχει απο-
τέλεσµα, να έχει εφαρµογή στην πράξη. 

Και κάτι τελευταίο. Μία κυβέρνηση, όπως η δική σας, δεν µπο-
ρεί να προτάσσει τη διαφάνεια. Έχει κάνει κανόνα τις απευθείας
αναθέσεις, τις ρυθµίσεις για εξαίρεση από τους ισχύοντες κανό-
νες, τη χρηµατοδότηση-δώρα στα κανάλια και σε άλλους ισχυ-
ρούς, όπως συµβαίνει µε όλα τα νοµοσχέδια τα οποία έχει
εισαγάγει στη Βουλή όλη αυτήν την περίοδο από τον χρόνο που
έχει αναλάβει τη διακυβέρνηση της χώρας. Με άλλα λόγια, η Κυ-
βέρνηση δεν απαντά σε ερωτήµατα που άπτονται της διαφάνειας
και της λειτουργίας των θεσµών, που έχουν προκύψει µέσα από
τις µέρες και το έργο της όλο αυτό το χρονικό διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έχει τον βαρύ-

γδουπο τίτλο για ενίσχυση της διαφάνειας και της λογοδοσίας
στον δηµόσιο τοµέα, στο κράτος συνολικότερα, το αστικό κρά-
τος. Μέσα από τις διατάξεις του εισάγεται το lobbying στο νο-
µικό πλαίσιο και στις πολιτικές διαπραγµατεύσεις ανάµεσα στην
εκάστοτε κυβέρνηση, πολιτική ηγεσία και τα οργανωµένα οικο-
νοµικά συµφέροντα. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο, για την ανα-
γκαιότητα του οποίου όλα τα κόµµατα λένε ότι πρέπει να γίνει
αυτή η εισαγωγή στο ελληνικό νοµικό σύστηµα του lobbying.
Συµφωνούν όλα τα κόµµατα, µε τις διαβαθµίσεις του το καθένα.
Περισσότερο στέκονται στο πώς εισάγεται αυτός ο θεσµός.
Άλλοι θέλουν το αµερικάνικο σύστηµα. Άλλοι θέλουν το ευρω-
παϊκό σύστηµα. Άλλοι θέλουν οποιοδήποτε –τέλος πάντων- σύ-
στηµα. 

Εφόσον, όµως, γίνεται αυτή η εισαγωγή, θα υπάρξει βελτίωση
της κατάστασης την οποία βιώνει ο νέος εργαζόµενος που δου-
λεύει τέσσερις ώρες την ηµέρα για δύο, τρεις µήνες µε 350
ευρώ; Θα βελτιωθεί η θέση του; Θα αλλάξουν οι όροι απασχό-
λησης; Θα βελτιωθεί η θέση του νέου άνεργου, του µακροχρόνια
άνεργου; Θα βελτιωθεί η θέση του συνταξιούχου, ο οποίος βλέ-
πει τη σύνταξή του να µειώνεται και να µην µπορεί να καλύψει µε
τη σύνταξή του ούτε καν την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη; Θα
βελτιωθεί η θέση του επαγγελµατία που πνίγεται από τα χρέη ή
του µεροκαµατιάρη αγροτοκτηνοτρόφου; Θα δουν, δηλαδή, βελ-
τίωση των συνθηκών διαβίωσης όλα αυτά τα λαϊκά στρώµατα
µέσα από µία τέτοια διαδικασία ή µήπως µέσα από αυτό τον
τρόπο θα µπορέσουν να εκπροσωπηθούν καλύτερα τα συµφέ-
ροντά τους από τους λοµπίστες τους οποίους θα έχουν αυτές οι
κατηγορίες; Γιατί πλέον, όπως είπε και ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας, η ταξική πάλη, οι απεργίες και οι αγώνες είναι ξεπε-
ρασµένα και τώρα πρέπει να τα λύνουµε µέσα από τέτοιου
είδους διαδικασίες τα προβλήµατα.

Βεβαίως, καταλαβαίνω πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, και µέσα
από τη µάσκα, παρ’ ότι δεν φαίνεται το χαµόγελό σας, γιατί και
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εσείς ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η θεσµοθέτηση του lobbying
το µόνο που εξυπηρετεί είναι τις πολυεθνικές, τους µεγάλους
επιχειρηµατικούς οµίλους και τα συµφέροντα, τα οποία είναι εκ
διαµέτρου αντίθετα µε τις ανάγκες και τα συµφέροντα των λαϊ-
κών στρωµάτων. Γιατί ξέρετε κι εσείς πολύ καλά, ότι µε τέτοιου
είδους µερεµέτια ο καπιταλισµός δεν γίνεται πιο ανθρώπινος,
ούτε ωραιοποιείται. Γιατί αν έτσι ήταν τα πράγµατα, τότε οι συν-
θήκες της ανισότητας και της φτώχειας θα ήταν σε κάποιες πε-
ριφερειακές οικονοµίες, όπως είναι της Ελλάδας ή του τρίτου
κόσµου και στις ανεπτυγµένες καπιταλιστικές οικονοµίες, όπως
των Ηνωµένων Πολιτειών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης -οι πιο ανε-
πτυγµένες- που έχουν εισαγάγει αυτόν το θεσµό που είναι ψηλά
στη λίστα της διαφάνειας και της λογοδοσίας, δεν θα υπήρχε τέ-
τοιο πρόβληµα. Όµως, δυστυχώς, η φτώχεια και τις αναπτυγµέ-
νες οικονοµίες πλήττει, ευρύτατα λαϊκά στρώµατα.

Υπάρχει δηµοσίευµα στον κυριακάτικο Τύπο ότι σε ιστορικά
ρεκόρ, παρά την πανδηµία, ανέβηκε και ο παγκόσµιος πλούτος,
αλλά και οι ανισότητες, που επί της ουσίας η περιουσία του 1,1%
των πιο πλούσιων αυτού του κόσµου είναι ίση µε το 55% του συ-
νολικά παγκόσµιου πλούτου, ενώ, αντίθετα, το 55% των πιο φτω-
χών λαϊκών στρωµάτων σε παγκόσµιο επίπεδο, που ζουν µε κάτω
από 10.000 δολάρια ο καθένας -τόσοι είναι αυτοί που ζουν µε
κάτω από 10.000 δολάρια, 55% του παγκόσµιου πληθυσµού-
έχουν περιουσία που φτάνει µόλις το 13,7 του παγκόσµιου πλού-
του. 

Και αυτές οι ανισότητες όλο και περισσότερο οξύνονται, κύριε
Υπουργέ, γιατί ακριβώς είναι αποτέλεσµα του καπιταλιστικού χα-
ρακτήρα ανάπτυξης που συσσωρεύει του πλούτου σε όλο και λι-
γότερα χέρια. Και µια τέτοια συσσώρευση επιταχύνεται λόγω
ακριβώς και της αξιοποίησης της νέας τεχνολογίας, η οποία
κάνει ακόµη πιο παραγωγική την εργασία, αυξάνει τον βαθµό πα-
ραγωγικότητας και άρα τον πλούτο που παράγεται και τη συσ-
σώρευση σε λιγότερα χέρια.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό ότι µε αυτό το
οποίο προωθείτε, κάνετε ακριβώς ένα ακόµη βήµα, κάνετε ένα
παραπέρα βήµα στη σύµφυση ανάµεσα στα µεγάλα οικονοµικά
συµφέροντα και στο πολιτικό προσωπικό τους, µια τέτοια σύµ-
φυση η οποία θα διαµορφώσει συνθήκες µεγαλύτερης διαπλο-
κής και µεγαλύτερης διαφθοράς.

Έτσι, λοιπόν, η προσπάθεια που κάνετε να ωραιοποιήσετε την
κατάσταση δεν θα βρει αποτέλεσµα, γιατί θα συντρίβεται από
την πραγµατικότητα την οποία βιώνει ο ίδιος ο λαός µας, τα πλα-
τιά λαϊκά στρώµατα. Και γι’ αυτό ακριβώς η οργάνωση της λαϊκής
πάλης, οι ταξικοί αγώνες πρέπει να ισχυροποιηθούν ακόµη πε-
ρισσότερο, να αγκαλιάσουν όλο και ευρύτερα στρώµατα, που να
βάλουν στο επίκεντρο όχι απλά και µόνο την όποια διαχείριση
είναι αποτελεσµατική ή όχι, αλλά συνολικά όλο αυτό το σύστηµα
-το καπιταλιστικό σύστηµα- που διαµορφώνει τους όρους και τις
προϋποθέσεις για διεύρυνση των κοινωνικών ανισοτήτων, άρα,
για να οργανώσουν την πάλη τους για ανατροπή σε επίπεδο
εξουσίας και για να µπορέσουν να οργανώσουν µε τέτοιο τρόπο
την οικονοµία που επί της ουσίας θα ικανοποιεί τις λαϊκές ανάγ-
κες  και όχι το καπιταλιστικό κέρδος. Γιατί συζητάµε αυτό το διά-
στηµα, αυτές τις µέρες τα θέµατα της ακρίβειας και των τερά-
στιων αυξήσεων. Όµως αυτή η συζήτηση µένει σε επιφανειακό
επίπεδο, γιατί ακριβώς δεν βάζει στο κέντρο του προβληµατι-
σµού τον τρόπο οργάνωσης της οικονοµίας πως το καπιταλιστικό
σύστηµα είναι για τη διασφάλιση του καπιταλιστικού κέρδους. 

Ένας τέτοιος τρόπος οργάνωσης της οικονοµίας, κύριε
Υπουργέ, ξέρετε πολύ καλά ότι οδηγεί σε καταστροφή παραγω-
γικών δυνατοτήτων, γιατί ακριβώς ο επιχειρηµατίας - επενδυτής
δεν έχει συµφέρον να επενδύσει στους συγκεκριµένους κλάδους
γιατί δεν του διασφαλίζουν το µέγιστο κέρδος, µε αποτέλεσµα
στη χώρα µας -και αυτό το µοντέλο υπηρετείτε και εσείς και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, αυτό για το οποίο υπάρχει συµφέ-
ρον συγκεκριµένο- να καταστρέφονται µια σειρά από τέτοιες πα-
ραγωγικές δυνατότητες και να έχουµε αύξηση των εισαγωγών
τόσο όσον αφορά ενδιάµεσα εµπορεύµατα, όσο και τελικά. Και
αυτές οι αυξήσεις των εισαγωγών -και πολύ περισσότερο για εµ-
πορεύµατα τα οποία σχετίζονται µε την ικανοποίηση των διατρο-
φικών αναγκών του λαού- έχουν οδηγήσει σε αυτό το αποτέ-

λεσµα, γιατί ακριβώς οι τιµές των διεθνών εµπορευµάτων καθο-
ρίζονται από τον ανταγωνισµό ανάµεσα στις πολυεθνικές, καθο-
ρίζονται από τις συνθήκες του διεθνούς εµπορίου και την αύξηση
του κόστους µεταφορών. 

Και για να το κάνω πιο απλό το ζήτηµα και να φανεί η ουσία
αυτού του οποίου ως ΚΚΕ λέµε, είναι τα ζητήµατα που αφορούν
την ηλεκτρική ενέργεια. Οι τιµές χονδρεµπορικής έχουν αυξηθεί
κατά 150%. Πού οφείλεται αυτό; Εµείς το λέµε καθαρά: Οφείλε-
ται στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για απελευθέρωση
της αγοράς ενέργειας και στην πράσινη µετάβαση, γιατί ακριβώς
οι δύο βασικοί παράγοντες που εκτίναξαν τις τιµές χονδρεµπο-
ρικής ήταν η αύξηση των τιµών των ρύπων του διοξειδίου του
άνθρακα και -δεύτερον- η αύξηση των διεθνών τιµών του φυσι-
κού αερίου. Όταν, λοιπόν, στην Ελλάδα οι ανάγκες παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας βασίζονται κατά 50% στο εισαγόµενο φυ-
σικό καύσιµο, το φυσικό αέριο και ένα περίπου 10% καλύπτεται
από εισαγωγές ηλεκτρικής ενέργειας, καταλαβαίνετε ότι αυξά-
νεται ο βαθµός εξάρτησης από το εξωτερικό και από τις διεθνείς
τιµές. Γι’ αυτό ακριβώς τραβάει την ανηφόρα η τιµή της ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Και αυτό είναι το αποτέλεσµα της πολιτικής της
απολιγνιτοποίησης. Γιατί η Ελλάδα θα µπορούσε να στηρίξει την
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας στις εγχώριες πηγές ενέργειας,
οι οποίες θα µπορούσαν να της διασφάλιζαν πολύ πιο φθηνό
ρεύµα και, βεβαίως, να κάνει και εξαγωγές ακόµη και όχι να ει-
σάγει.

Παρ’ όλα αυτά, στο όνοµα της διασφάλισης του κέρδους τόσο
στη ΔΕΗ όσο και στα αρπακτικά της πράσινης ενέργειας που
επενδύουν στην αιολική ενέργεια και στα φωτοβολταϊκά, έχουµε
το συγκεκριµένο αποτέλεσµα. Για αυτό ακριβώς τον λόγο και τα
όποια µέτρα παίρνονται τώρα, είναι µέτρα ασπιρίνες και δεν πρό-
κειται να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα. 

Εµείς λέµε καθαρά ότι δεν πρόκειται να αποδεχθούµε λογικές
αύξησης για τα πιο φτωχά λαϊκά στρώµατα όσον αφορά το πε-
τρέλαιο θέρµανσης ή το κοινωνικό τιµολόγιο, γιατί δεν θα έχουµε
τίποτα άλλο παρά µια αναδιανοµή της φτώχειας ανάµεσα σε πε-
ρισσότερα λαϊκά στρώµατα. Εµείς λέµε ότι αυτή τη στιγµή πρέ-
πει να µειωθεί, να καταργηθεί επί της ουσίας, ο ΦΠΑ και ο Ειδικός
Φόρος Κατανάλωσης στην ηλεκτρική ενέργεια, στο πετρέλαιο,
στα καύσιµα, αλλά και σε µια σειρά από είδη τα οποία είναι απα-
ραίτητα για να ικανοποιηθούν οι διατροφικές ανάγκες του λαού
ως στόχος πάλης σε µια συνολικότερη πολιτική σύγκρουσης µε
τα συµφέροντα του κεφαλαίου που από τη µια µεριά κάνει τους
εργαζόµενους όλο και πιο φτηνούς, όλο και πιο αναλώσιµους και
από την άλλη µεριά µε την ακρίβεια κατατρώει και αυτό το πολύ
µικρό διαθέσιµο εισόδηµα το οποίο έχουν.

Στον χρόνο που µου αποµένει -και θα πάρω και µερικά λεπτά
από τη δευτερολογία µου- θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο τρο-
πολογίες. 

Η µία αφορά το Υπουργείο Υγείας. Η Κυβέρνηση επιµένει στην
απαράδεκτη και εγκληµατική λογική της ατοµικής ευθύνης για
την προστασία από την πανδηµία. Είναι µια λογική η οποία δεν
αντιµετωπίζει το νέο κύµα πανδηµίας, το τέταρτο κύµα πανδη-
µίας, το οποίο φουντώνει στη χώρα µας και που επί της ουσίας
δοκιµάζει το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Και η Κυβέρνηση, αντί να
προχωρήσει στη θωράκιση του δηµόσιου συστήµατος υγείας,
προχωρά αντίθετα σε µέτρα εκδικητικά, σε µέτρα αναστολής
που αποψιλώνουν από υγειονοµικό προσωπικό το ήδη ελλιπές
υγειονοµικό προσωπικό στα δηµόσια συστήµατα υγείας, στα δη-
µόσια νοσοκοµεία. 

Είναι χαρακτηριστικά τα παραδείγµατα. Ήδη οι κλινικές ΜΕΘ
στην Πάτρα τόσο όσον αφορά τον COVID όσο και τις υπόλοιπες
αρρώστιες βρίσκονται 100% σε πληρότητα µέσω των µέτρων της
αναστολής της λειτουργίας. Ουσιαστικά αυτό θα οδηγήσει στη
ΜΕΘ του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου να στερηθεί τις υπηρε-
σίες από δεκαπέντε εξειδικευµένους νοσηλευτές, γιατί δεν είναι
οποιοσδήποτε νοσηλευτής νοσηλευτής ΜΕΘ και από εκείνη του
Αγίου Ανδρέα δέκα νοσηλευτές, µε αποτέλεσµα η ΜΕΘ του
Αγίου Ανδρέα να λειτουργεί κάτω από τα όρια ασφαλείας µε αυ-
τούς τους δέκα νοσηλευτές για τις εναποµείναντες έξι κλίνες τις
οποίες έχει για τα περιστατικά COVID, εντατικοποιώντας τις συν-
θήκες εργασίας.
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Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό ότι δεν σας απα-
σχολεί τόσο η ανάγκη εµβολιασµού των εργαζοµένων και θωρά-
κισης, αλλά επί της ουσίας να προχωρήσετε σε τέτοια µέτρα
υλοποιώντας τον σχεδιασµό µέσα από τις µετακινήσεις των υγει-
ονοµικών, που µετακινείτε υγειονοµικούς από την Πάτρα για να
καλύψουν τις ανάγκες του Νοσοκοµείου του Πύργου -εκατό χι-
λιόµετρα µακριά στον δρόµο-καρµανιόλα-, γιατί µέσα από αυτήν
τη διαδικασία µπορεί να προχωρήσετε στη συρρίκνωση νοσοκο-
µείων και των κλινικών, στις συγχωνεύσεις κλινικών, αλλά και νο-
σηλευτικών ιδρυµάτων, αλλά και πάνω από όλα στην ακόµη
µεγαλύτερη πρόσδεση και σύµφυση του δηµοσίου µε τον ιδιω-
τικό τοµέα µέσα από τα προγράµµατα ΣΔΙΤ. 

Από αυτήν την άποψη, το ΚΚΕ είναι καθαρό. Εµείς είµαστε
υπέρ του καθολικού εµβολιασµού. Όµως τονίζουµε ότι δεν φτά-
νει από µόνος του ο εµβολιασµός, αλλά χρειάζονται ταυτόχρονα
και µέτρα θωράκισης του δηµόσιου συστήµατος υγείας µε νέες
ΜΕΘ, µε προσλήψεις µόνιµου ιατρικού και νοσηλευτικού προσω-
πικού, µε επίταξη του ιδιωτικού τοµέα υγείας, αλλά πάνω από
όλα µε αναβάθµιση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Γιατί
τι σηµαίνει πειθώ σε όλους αυτούς οι οποίοι έχουν φόβο για το
εµβόλιο, για παράδειγµα; Δεν φτάνουν τα τηλεοπτικά διαγγέλ-
µατα ούτε τα διάφορα στοιχεία. Σηµαίνει εξατοµικευµένη παρα-
κολούθηση του καθενός, που αυτό µπορεί να γίνει µόνο µέσα
από την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και να ξεπεραστούν τα
προβλήµατα.

Για την άλλη τροπολογία, αυτή η οποία σχετίζεται µε την ανα-
στολή προθεσµιών λήξης και εµφάνισης πληρωµής αξιογράφων,
εµείς θεωρούµε ότι το µέτρο αυτό κινείται σε µια θετική κατεύ-
θυνση. Βεβαίως, το χρονικό όριο της προθεσµίας είναι µικρό,
αλλά κατά κύριο λόγο εξυπηρετεί τις µεγάλες επιχειρήσεις. Πολύ
λίγοι είναι οι επαγγελµατίες, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι µικρές
επιχειρήσεις που χρησιµοποιούν τέτοιου είδους αξιόγραφα για
τις πληρωµές. Και θα θέλαµε να συµπληρωθεί περισσότερο αυτή
η κατάσταση µε µέτρα πραγµατικής προστασίας των αυτοαπα-
σχολουµένων και των επαγγελµατιών. 

Τέτοια µέτρα ως ΚΚΕ εµείς θεωρούµε ότι είναι η άµεση απο-
ζηµίωση του συνόλου των καταστροφών που έχουν πάθει χωρίς
χρονοτριβές, άµεση έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των πληγέντων
αυτοαπασχολουµένων χωρίς όρους και προϋποθέσεις για να κα-
λυφθούν οι βασικές ανάγκες επιβίωσης, απαλλαγή των φόρων
τουλάχιστον για τα επόµενα δύο έτη, κατάργηση του ΕΝΦΙΑ και
του ΦΠΑ, του τέλους επιτηδεύµατος, αλλά και της προκαταβο-
λής φόρου για τους κατοίκους και τους επαγγελµατίες όλων των
πληγεισών περιοχών και όχι µόνο της Εύβοιας, απαλλαγή των
αυτοαπασχολούµενων από καταβολή εισφορών ατοµικής ασφά-
λισης για ένα χρόνο και επιδότησής τους από το κράτος, απαλ-
λαγή από όλα τα δηµοτικά τέλη, φθηνότερο τιµολόγιο σε φως,
νερό, τηλέφωνο για τους αυτοαπασχολούµενους, αλλά και για
όλα τα λαϊκά στρώµατα, αναστολή όλων των ρυθµίσεων σε εφο-
ρεία, τράπεζες, ασφαλιστικά ταµεία, παρόχους ενέργειας του-
λάχιστον για δύο χρόνια και να µη χαθεί καµµία ρύθµιση από
αυτές που είχαν κάνει πριν τις καταστροφικές πυρκαγιές, ανα-
στολή κάθε είδους µέτρων αναγκαστικής είσπραξης, όπως κα-
τασχέσεις και πλειστηριασµοί, απαγόρευση των πλειστηριασµών
πρώτης κατοικίας και επαγγελµατικής στέγης, καθιέρωση του
ακατάσχετου επιχειρηµατικού λογαριασµού για τους αυτοαπα-
σχολούµενους, απαλλαγή για όλες τις επιχειρήσεις των πληγει-
σών περιοχών από το επιστρεπτέο µέρος της επιστρεπτέας
προκαταβολής, αφορολόγητο όριο 12.000 ευρώ, ώστε να δια-
σφαλιστούν οι ελάχιστες προϋποθέσεις επιβίωσης και λειτουρ-
γίας των µικροεπιχειρήσεων και άµεση αποκατάσταση των
ζηµιών στις υποδοµές που καταστράφηκαν. 

Αυτά πραγµατικά θα ήταν µέτρα που θα ανακούφιζαν και τους
αυτοαπασχολούµενους και τους επαγγελµατίες, αλλά και συνο-
λικότερα τα λαϊκά στρώµατα των καταστρεφόµενων περιοχών.

Και, επί τη ευκαιρία, η συγκεκριµένη τροπολογία έχει δύο
άρθρα: Το ένα αφορά τις αξιόγραφα για τις πληγείσες περιοχές
και το άλλο αφορά την ενίσχυση επί της ουσίας των επιχειρή-
σεων που δραστηριοποιούνται στο internet, των ειδησεογραφι-
κών επιχειρήσεων των ιντερνετικών. Δηλαδή, είναι δύο εντελώς
άσχετα θέµατα µεταξύ τους, που στο ένα το ΚΚΕ θα είχε τη διά-

θεση να σταθεί µε θετικό τρόπο, αλλά στο άλλο, στο θέµα µε την
ενίσχυση των επιχειρήσεων του ίντερνετ, όπως είχαµε κάνει και
µε τις επιχειρήσεις στην τηλεόραση, αλλά και στις εφηµερίδες,
θα καταψηφίσουµε. Είµαστε αντίθετοι µε αυτήν τη ρύθµιση.

Άρα µέσα από αυτήν τη διαδικασία δεν µας επιτρέπεται να εκ-
φραστούµε πολύ συγκεκριµένα για τις ρυθµίσεις που υπάρχουν
στη συγκεκριµένη τροπολογία και αυτό γίνεται κατ’ εξακολού-
θηση, κύριε Υπουργέ.

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη το ΚΚΕ θα ψηφίσει στη συγκε-
κριµένη τροπολογία «παρών» για τους λόγους τους οποίους εξή-
γησα και παραπάνω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει κ. Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει επισηµαν-

θεί από πολλές πλευρές πόσο σηµαντική είναι αυτή η θεσµική
παρέµβαση της Κυβέρνησης για την ενίσχυση της διαφάνειας
και της λογοδοσίας τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο. 

Το lobbying, δηλαδή η άσκηση πίεσης ή επηρεασµού για την
επίτευξη συγκεκριµένων στόχων, πρέπει να διέπεται από κανόνες
πλήρους διαφάνειας. Εκεί στο συγκεκριµένο πεδίο υπάρχει έλ-
λειµµα και, µάλιστα, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, όχι µόνο στο επίπεδο
της εθνικής νοµοθεσίας. Υπάρχει έκθεση της Διεθνούς Διαφά-
νειας εννιά χρόνια πριν, το 2012, που επισηµαίνει ότι η επιρροή
και η δραστηριότητα που ασκούν οι λοµπίστες χαρακτηρίζεται
από µυστικότητα και αδιαφάνεια. 

Τα δύο αυτά στοιχεία αποτελούν εν δυνάµει κινδύνους για την
πολιτική και οικονοµική σταθερότητα, αλλά και την καλλιέργεια
συνθηκών που ευνοούν την ανάπτυξη φαινοµένων διαφθοράς.
Είναι δεδοµένο ότι υπάρχουν λοµπίστες που εκπροσωπώντας
συγκεκριµένα κάθε φορά συµφέροντα επιχειρούν να ασκήσουν
επιρροή είτε στη νοµοθεσία είτε στις προµήθειες είτε στις εξω-
τερικές σχέσεις ενός κράτους. Έρχονται σε επαφή µε θεσµικούς
παράγοντες και φορείς, γεγονός που ενισχύει την ανάγκη δηµι-
ουργίας κανόνων διαφάνειας και ελέγχου. 

Αυτό επιχειρεί το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στην
Εθνική µας Αντιπροσωπεία. Διαµορφώνεται ένα νέο νοµοθετικό
και θεσµικό πλαίσιο που ρυθµίζει τους κανόνες επικοινωνίας των
θεσµικών φορέων της πολιτείας µε τους εκπροσώπους συµφε-
ρόντων. 

Για πρώτη φορά δηµιουργείται στην Ελλάδα ένα θεσµικό και
ρυθµιστικό πλαίσιο γι’ αυτού του είδους τις δραστηριότητες.
Στόχος είναι η διαφάνεια και ο δηµόσιος έλεγχος. Για πρώτη
φορά καθορίζονται µε ακρίβεια οι όροι του παιχνιδιού. Οι θεσµι-
κοί φορείς που ενδεχοµένως µπορεί να έλθουν σε επικοινωνία
µε εκπροσώπους συγκεκριµένων επιδιώξεων είναι οι φορείς που
ασκούν νοµοθετική ή εκτελεστική λειτουργία. Οι φορείς αυτοί θα
προσδιοριστούν µε απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και
µετά από εισήγηση του διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας.
Εκπρόσωποι συµφερόντων που ασκούν πίεση ή επιρροή νοούν-
ται φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που αναπτύσσουν δραστηριότητα
επιρροής µέσω επικοινωνίας µε θεσµικούς φορείς, µε αµοιβή,
για λογαριασµό και προς όφελος του πελάτη που τους έχει ανα-
θέσει τη συγκεκριµένη εργασία.

Από εκεί και πέρα δηµιουργούνται κανόνες και ασφαλιστικές
δικλίδες. Αναφέροµαι στη δηµιουργία Μητρώου Διαφάνειας στο
οποίο οφείλουν να είναι εγγεγραµµένοι όσοι ασκούν αυτές τις
δραστηριότητες lobbying. Το µητρώο αυτό θα τηρείται από την
Εθνική Αρχή Διαφάνειας και θα είναι προσβάσιµο σε όλους τους
πολίτες. Η εγγραφή στο µητρώο περιλαµβάνει την ανάληψη υπο-
χρέωσης για την υποβολή των στοιχείων φυσικού νοµικού προ-
σώπου, τους τοµείς ενδιαφέροντος στους οποίους ασκείται
δραστηριότητα και επιρροή, τη χορήγηση πιστοποιητικού και
αριθµού µητρώου. Οι λοµπίστες είναι υποχρεωµένοι σε οποιαδή-
ποτε µορφή επικοινωνίας τους µε τους θεσµικούς φορείς να ανα-
φέρουν την ιδιότητά τους ως εκπρόσωποι συµφερόντων, καθώς
και την ταυτότητα του πελάτη τους για τον οποίο εργάζονται.
Κάθε χρόνο µάλιστα έχουν την υποχρέωση να υποβάλλουν ηλε-
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κτρονική δήλωση στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας, στην οποία θα
γνωστοποιούν το σύνολο της δραστηριότητάς τους και κάθε
χρόνο η Εθνική Αρχή Διαφάνειας θα συντάσσει έκθεση µε στατι-
στικά στοιχεία που αφορούν τη λειτουργία του µητρώου και την
καταχώρηση των σχετικών πληροφοριών.

Στο πλαίσιο της διαφάνειας επίσης δηµιουργείται ένα νέο θε-
σµικό πλαίσιο καταγραφής, δηµοσιότητας, φύλαξης, διαχείρισης
και αξιοποίησης των δώρων που προσφέρονται στον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας και στα µέλη της κυβέρνησης, σύµφωνα µε τις
διεθνείς και ευρωπαϊκές βέλτιστες πρακτικές. Έτσι, αποδεκτά θα
γίνονται µόνο δώρα που εκπορεύονται από τους κανόνες της εθι-
µοτυπίας. Προβλέπεται επίσης ότι τα δώρα που υπερβαίνουν την
αξία των διακοσίων ευρώ περιέρχονται στην κυριότητα του δη-
µοσίου, καταγράφονται, φυλάσσονται και µπορούν να εκτίθενται
ή να παραχωρούνται σε µουσεία και εκπαιδευτικά και κοινωφελή
ιδρύµατα.

Θα ήθελα να σταθώ στις ρυθµίσεις για το ανθρώπινο δυναµικό
του δηµοσίου. Πολύ θετική είναι η διάταξη µε την οποία δίνεται
η δυνατότητα ηθικής αµοιβής και στους υπαλλήλους του δηµο-
σίου και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου µε σχέση ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου και αορίστου χρόνου,
αποκαθιστώντας την ισότιµη µεταχείρισή τους µε τους µόνιµους.
Επίσης θετική είναι και η ρύθµιση που προβλέπει ότι σε περί-
πτωση θανάτου διορισθέντος πριν τη µονιµοποίησή του δίνεται
η δυνατότητα διορισµού στο δηµόσιο ή στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα µέλους της οικογενείας του. 

Προβλέπεται ακόµη ότι υπάλληλοι που στο πλαίσιο της κινητι-
κότητας ζήτησαν και αποσπάστηκαν σε θέση που εξυπηρετούν
πραγµατικές ανάγκες µπορούν, εφόσον το επιθυµούν, να παρα-
µείνουν οριστικά στη συγκεκριµένη θέση. Δίνεται µάλιστα συγ-
κεκριµένο χρονικό περιθώριο ώστε να διαλέξει ο υπάλληλος πού
θα υπηρετήσει. Έτσι επιτυγχάνονται δύο πράγµατα: Και ο υπάλ-
ληλος δεν είναι υπό τη διαρκή απειλή επιστροφής στην παλιά του
θέση, αλλά και το δηµόσιο αξιοποιεί τους εργαζόµενους σε θέ-
σεις όπου είναι πραγµατικά χρήσιµοι.

Τέλος, στην κατεύθυνση του εξορθολογισµού κινείται η διά-
ταξη µε την οποία θεσπίζεται ανώτατο όριο προσλήψεων εκτά-
κτων υπαλλήλων. Ειδικά για το 2022 ο µέγιστος επιτρεπόµενος
αριθµός προσλήψεων συµβασιούχων περιορίζεται κατά 10% σε
σχέση µε τον αντίστοιχο αριθµό εγκρίσεων του 2020. Μάλιστα,
εφεξής ο µέγιστος επιτρεπόµενος αριθµός προσλήψεων έκτα-
κτου προσωπικού θα εγκρίνεται εκ των προτέρων µε συγκεκρι-
µένες διαδικασίες που θα αφορούν συγκεκριµένες ανάγκες.
Πρόκειται για µια διάταξη που εξυπηρετεί και τη διαφάνεια και
τη λειτουργικότητα στον δηµόσιο τοµέα. Πλέον οι έκτακτοι υπάλ-
ληλοι θα είναι για πραγµατικά έκτακτες ανάγκες, ενώ για τις πά-
γιες και διαρκείς θα γίνονται όπου και όποτε κρίνεται απαραίτητο
και σύµφωνα µε τους ισχύοντες νόµους κανονικές προσλήψεις
τακτικού προσωπικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαφάνεια και ο δηµόσιος
έλεγχος αποτελούν καθολικό στόχο και συνδέονται µε το κράτος
δικαίου. Πρέπει να εµπεδωθεί ουσιαστικά στους πολίτες το αί-
σθηµα της νοµιµότητας, η οποία δεν σχετίζεται µόνο µε την τάξη
και την ασφάλεια. Σχετίζεται και µε τη λογοδοσία της νοµοθετι-
κής και της εκτελεστικής εξουσίας, σχετίζεται µε τη δυνατότητα
ελέγχου της Κυβέρνησης, σχετίζεται µε την αξιοκρατική και δια-
φανή λειτουργία του δηµοσίου. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα κάνει µια σηµαντική συ-
νεισφορά προς αυτήν την κατεύθυνση και εκτιµώ ότι θα πρέπει
να αποτελέσει πεδίο συναίνεσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση

φέρνει στη Βουλή ένα ακόµη σχέδιο νόµου, ως συνήθως χωρίς
ουσιαστικό νόηµα, αλλά µε ωραίο τίτλο, θυµίζοντας τα covid-free
νησιά που ασφαλώς γνώριζε πως δεν είναι, ανοίγοντάς τα στον

τουρισµό, µε τα γνωστά επακόλουθα.
Εάν, πάντως, µπορούσαν να επιλυθούν τα προβλήµατα µε την

κατάθεση νοµοσχεδίων, τότε θα είχαν σβηστεί οι πυρκαγιές µε
τη δροµολόγηση της ΠΝΠ της 5ης Αυγούστου, κάτι που, φυσικά,
δεν συνέβη.

Ο λαϊκισµός, βέβαια, της Κυβέρνησης, µε κριτήριο τις µεθό-
δους που χρησιµοποιεί, δεν βοηθάει στα θέµατα των πυρκαγιών,
ούτε των αυξήσεων της ΔΕΗ και της ανόδου των τιµών των τρο-
φίµων. Δεν βοηθάει ούτε η χειραγώγηση µέσω των διατεταγµέ-
νων µέσων µαζικής ενηµέρωσης, που αµείβονται πλουσιοπάροχα
για τις υπηρεσίες τους, αφού, σε αυτές τις περιπτώσεις, οι πολί-
τες βλέπουν άµεσα τα αποτελέσµατα της κακοδιαχείρισης της
Κυβέρνησης. 

Για παράδειγµα, εάν δεχτούµε πως η µέση ονοµαστική µείωση
των µισθών και των συντάξεων από τα µνηµόνια ήταν της τάξης
του 30%, τα 1.000 ευρώ έγιναν 700 ευρώ, οπότε αυτό το είδαν
καθαρά οι πολίτες στις τσέπες τους, σηµειώνοντας πως ποτέ
πριν στην ιστορία οι εργαζόµενοι δεν συµφώνησαν µε την ονο-
µαστική µείωση των αµοιβών τους. 

Τώρα, βέβαια, δεν θα µειωθούν οι ονοµαστικοί µισθοί και οι
συντάξεις, αλλά οι πραγµατικοί µισθοί, µέσω του πληθωρισµού,
όπου αν για τα βασικά αγαθά κυµανθεί στο 30%, τα επτακόσια
ευρώ θα γίνουν τετρακόσια ενενήντα ευρώ. Αλήθεια, θα µείνουν
ήσυχοι οι εργαζόµενοι και δεν θα ζητήσουν αυξήσεις, οπότε δεν
θα έχει διάρκεια ο πληθωρισµός, ακριβώς όπως στην ουσία συµ-
πέρανε ο κ. Στουρνάρας µε την πρόσφατη δήλωσή του, υποθέ-
τοντας, προφανώς, πως οι εργαζόµενοι έχουν σκύψει οριστικά
το κεφάλι; Θα φανεί. 

Περαιτέρω, δεν θα βοηθάει επίσης για πολύ ακόµη την Κυβέρ-
νηση η πρακτική των ψευδεπίγραφων τίτλων των νοµοσχεδίων,
όπως πρόσφατα για το µεταναστευτικό µε τον τίτλο: «Αναµόρ-
φωση διαδικασιών απελάσεων και επιστροφών πολιτών τρίτων
χωρών» κ.ο.κ.. Ο τίτλος αυτός εξυπηρετεί ξεκάθαρα την κοµµα-
τική προπαγάνδα της Νέας Δηµοκρατίας, αφού δεν έχει καµµία
σχέση µε το περιεχόµενο που παγιώνει την είσοδο παράνοµων
µεταναστών. Στην ουσία αποπροσανατολίζει τους πολίτες, δίνον-
τάς τους την εντύπωση πως θα γίνουν απελάσεις και ότι θα κα-
ταγραφούν οι ΜΚΟ, κάτι που, ασφαλώς, δεν ισχύει. 

Παρεµπιπτόντως, µας είναι ειλικρινά αδύνατο να καταλάβουµε
γιατί η Αριστερά υποστηρίζει την παράνοµη µετανάστευση, αφού
είναι εις βάρος των µισθών των εγχωρίων εργαζοµένων, ωφελών-
τας µόνο τις εγχώριες και τις ξένες ελίτ. Εκτός αυτού, δηµιουρ-
γούνται σκόπιµα πολυπολιτισµικές, εύκολα ελεγχόµενες κοινω-
νίες από τις ελίτ, οπότε είναι ξανά εις βάρος των εργαζοµένων.
Θα µας ενδιέφερε, ειλικρινά, µια απάντηση στο θέµα, έχοντας
την άποψη πως εάν ήθελε πραγµατικά η δύση να βοηθήσει αυ-
τούς τους δύστυχους ανθρώπους, δεν θα διεξήγαγε πολέµους
στις χώρες τους και θα στήριζε τις οικονοµίες τους, παύοντας
να τις ληστεύει. Η Ελλάδα δεν έχει διεξάγει κανέναν πόλεµο που-
θενά. 

Με το συγκεκριµένο, τώρα, µικρής έκτασης νοµοσχέδιο δρο-
µολογούνται κάποιες ρυθµίσεις για το lobbying που του δίνουν
τον τίτλο, κάποιες προσχηµατικές για τα δώρα και τελικά το µε-
γάλο θέµα από την αρχή των µνηµονίων, το θέµα των απολύσεων
δηµοσίων υπαλλήλων, στο οποίο επανήλθε η τρόικα. 

Στην ουσία, τώρα, το lobbying δεν είναι κάτι καινούργιο, αλλά
είναι απλά η υιοθέτηση µιας ξένης νοµοθεσίας, ένας θεσµός που
υπάρχει στις Ηνωµένες Πολιτείες, από πολλά χρόνια, αλλά και
σε αρκετά κράτη της Ευρώπης, καθώς επίσης και στο Ευρωκοι-
νοβούλιο. Θυµίζουµε εδώ πως τα ονόµατα των Ευρωβουλευτών
Χρυσόγονου και Ζαγοράκη, ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας, αν
δεν κάνω λάθος, ήταν στην έκθεση της Διεθνούς Διαφάνειας µε
τον τίτλο: «Μαύρη εργασία στις Βρυξέλλες, παράλληλες δρα-
στηριότητες και ανησυχίες για θέµατα ηθικής», όπως θα κατα-
θέσουµε στα Πρακτικά, µε τον κ. Χρυσόγονο στο «top 30» των
Ευρωβουλευτών µε τα µεγαλύτερα εισοδήµατα από εξωτερικές
πηγές.

Όπως αναφέρεται, από 18 έως και 41 εκατοµµύρια ευρώ
έχουν κερδίσει Ευρωβουλευτές από παράλληλες θέσεις εργα-
σίας, από το 2014 που εξελέγησαν, ενώ στην έκθεση αναγράφε-
ται ότι εκατόν τέσσερις Βουλευτές έχουν έσοδα περισσότερα
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από 100.000 ευρώ κάθε χρόνο, επιπλέον, στους µισθούς τους.
Εδώ έχουµε ένα πρόσφατο άρθρο του «LobbyControl» µε τα

ποσά που θα δώσουν για lobbying οι µεγάλες τεχνολογικές εται-
ρείες, έχοντας 97 εκατοµµύρια προϋπολογισµό, budget. Βλέ-
πουµε εδώ ότι η «GOOGLE» θα δώσει 5.750.000 ευρώ, η «FACE-
BOOK» 5.500.000 ευρώ, η «MICROSOFT» 5.350.000 ευρώ και
ούτω καθεξής.

Θα τα καταθέσω αργότερα στα Πρακτικά όλα µαζί.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κυρία Πρόεδρε, θα πάρω και την τροπολογία µου. 
Συνεχίζοντας, αλήθεια, είναι κάτι καινούργιο το lobbying στην

Ελλάδα όσον αφορά την ουσία του; Όχι, βέβαια, αφού η εγχώ-
ρια ολιγαρχία, συχνά κρατικοδίαιτη, παρεµβαίνει ακόµη και στην
επιλογή Υπουργών, όπως γράφτηκε, πρόσφατα, σε σοβαρή ιστο-
σελίδα. Απλά, δεν είναι επίσηµο. 

Τέλος, όπως πολύ σωστά ανέφερε ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Βελόπουλος, η σηµαντική διαφορά µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες είναι το ότι, αν επηρεάσεις εκεί τον Βουλευτή, ακόµα
και ολόκληρη τη Βουλή, δεν είναι αρκετό για να περάσεις έναν
νόµο. Πρέπει να επηρεάσεις και τη Γερουσία, µετά τον Πρόεδρο
και, τέλος, το ανώτατο δικαστήριο. Εποµένως είναι δύσκολο για
τα ιδιωτικά συµφέροντα να περάσουν νόµους ή εάν το επιχειρή-
σουν, χρειάζονται πάρα πολλά χρήµατα.

Σε κάθε περίπτωση, η διαδικασία στις Ηνωµένες Πολιτείες
είναι αργή και δεν καλύπτει πολύ δύσκολα θέµατα. Στην Ελλάδα,
όµως, εάν ελέγχει κανείς τον εκάστοτε Πρωθυπουργό, τα κάνει
όλα, επειδή ο Πρωθυπουργός ελέγχει απόλυτα τους Βουλευτές
του, αφού αυτός επιλέγει ποιοι θα είναι υποψήφιοι, τη Βουλή,
όταν έχει πάνω από εκατόν πενήντα µία έδρες, τον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας, τις δήθεν ανεξάρτητες αρχές, το Σ.τ.Ε. και ούτω
καθεξής. Πολύ απλό, αλλά και πολύ τροµακτικό, αφού τεκµηριώ-
νει πως πρόκειται για κοινοβουλευτική µοναρχία µε την κυριολε-
ξία της λέξης.

Όσον αφορά, τώρα, το Μέρος Β’ που έχει σχέση µε τα δώρα,
καλύτερα να µην αναφερθούµε, αφού είµαστε στη χώρα µε την
ανεξιχνίαστη λίστα Λαγκάρντ, µε τα σκάνδαλα της «SIEMENS»,
µε τους εθνικούς κατασκευαστές, που παίρνουν όλα τα έργα, µε
το σκάνδαλο της «NOVARTIS», που έµεινε στη σκευωρία, χωρίς
να αναζητηθούν τα χρήµατα, µε δάνεια τραπεζών στη Νέα Δη-
µοκρατία ύψους περί τα 340 εκατοµµύρια ευρώ, στο ΠΑΣΟΚ επί-
σης και ούτω καθεξής.

Το πιο ενδιαφέρον από την πλευρά της πολιτικής και των δη-
µοσιονοµικών είναι το Μέρος Γ’, που αναφέρεται στην κινητικό-
τητα στο δηµόσιο, ενώ παραδόξως δεν υπάρχει καµµία αναφορά
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Το θέµα του αριθµού των
δηµοσίων υπαλλήλων αναφέρεται, συνεχώς, στις τελευταίες
αξιολογήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου στην όγδοη γρά-
φει πως ο αριθµός των δηµοσίων υπαλλήλων έφτασε στις εξα-
κόσιες ενενήντα µία χιλιάδες, το 2020, από πεντακόσιες ενενήντα
οκτώ χιλιάδες, το 2014, µέσω του τεχνάσµατος των συµβασιού-
χων. Στη δέκατη, δε, αξιολόγηση αναφέρει πως πρέπει να µει-
ωθούν οι συµβασιούχοι από το 2022, ενώ, τελικά, µε το σηµερινό
άρθρο 25 θεσµοθετείται η µείωση κατά 10% των δηµοσίων υπαλ-
λήλων από το 2022. 

Κλείνοντας, επαναλαµβάνουµε πως η Ελλάδα βαδίζει από το
κακό στο χειρότερο, ενώ τελειώνει, σύντοµα, η περίοδος ανοχής
των ελλειµµάτων εκ µέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λόγω της
πανδηµίας, όπως και η εποχή των χαµηλών επιτοκίων δανεισµού
µε τη στήριξη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Στο πλαίσιο αυτό, εάν η Ελλάδα δεν αρχίσει επιτέλους να πα-
ράγει πλούτο και δεν σταµατήσει τον ανεξέλεγκτο δανεισµό, θα
οδηγηθεί στον γκρεµό µε την πλήρη αλλαγή του ιδιοκτησιακού
της καθεστώτος, µε περαιτέρω απώλεια εθνικής κυριαρχίας, ως
αντάλλαγµα για τα θηριώδη χρέη της και µε πολλά άλλα.

Ειλικρινά, µας στενοχωρεί σε µεγάλο βαθµό το κατάντηµα της
πάµπλουτης χώρας µας, απλά και µόνο λόγω της κακοδιαχείρι-
σης των κυβερνήσεών της. Ελπίζουµε να το καταλάβουν, κάποτε,
οι Έλληνες και να αντιδράσουν, επιλέγοντας πολιτικές που µπο-
ρούν να τους εξασφαλίσουν την ευηµερία, την εθνική τους υπε-
ρηφάνεια και την αξιοπρέπειά τους. Το τελευταίο είναι, ίσως, το

πιο σηµαντικό!
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής) 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρυσοµάλλης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυ-

ρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας όλη µέρα τη

συζήτηση στην Ολοµέλεια και βλέποντας και τα πρακτικά της επι-
τροπής προσπαθώ να καταλάβω τι ακριβώς µας λέει η Αντιπολί-
τευση. Την αλήθεια πρέπει να την πούµε. Το lobbying έχει
αποκτήσει µια κατά βάση αρνητική χροιά για το κοινωνικό σύ-
νολο, για την κοινωνία. Όµως, αδιαµφισβήτητα, κάτι που προκύ-
πτει από πάρα πολλές έρευνες είναι ότι αν εφαρµόζεται κατά
τρόπο δεοντολογικό, ακέραιο και διαφανή, τότε µετατρέπεται σε
ένα θετικό εργαλείο εξυπηρέτησης του ευρύτερου δηµοσίου
συµφέροντος. Το λέει σε έκθεσή της η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το
ενισχύει και ο ΟΟΣΑ, ότι οι κυβερνήσεις που έχουν νοµοθετήσει
σωστά για το lobbying, έχουν ωφεληθεί από εξειδικευµένες πλη-
ροφορίες που παρέχουν οι λοµπίστες κατά τη λήψη αποφάσεων.
Επιτέλους, λοιπόν, αποφάσισε και η Κυβέρνηση να φέρει ένα
σχέδιο νόµου για κάτι που µέχρι στιγµής δεν έχει ρυθµιστεί.

Περιµένω να ακούσω τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης.
Ακούµε κατ’ αρχάς πως συµφωνούν ότι πρέπει να νοµοθετηθεί,
ότι πρέπει να υπάρχει ένα πλαίσιο για το lobbying. Άρα λέω θα
ψηφιστεί επί της αρχής. Ατυχήσαµε. Λέει, όχι, δεν θα το ψηφί-
σουν επί της αρχής. Γιατί; Διότι, λέει, αυτό που έχει έρθει σαν
σχέδιο νόµου είναι γονατογράφηµα. Αµάν, λέµε, γονατογρά-
φηµα και ειδικά από τον Βορίδη, βαριά κατηγορία, δύσκολη, θα
την τεκµηριώσουν. Ποια τα επιχειρήµατα που δείχνουν ότι είναι
γονατογράφηµα; Ένα, δύο, τρία, τέσσερα, πέντε, ο ανασχηµατι-
σµός, η ακρίβεια, η µπάλα δηλαδή στην εξέδρα κανονικά! Πραγ-
µατικά κουβέντα για το νοµοσχέδιο! Ρωτάς: «Πού χρήζει βελ-
τίωσης το νοµοσχέδιο;» και η απάντηση είναι: «Να, το tweet που
είχε κάνει ο Κυρανάκης».

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, θα µιλήσουµε σοβαρά στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου; Θα
ασχοληθούµε µε το να βελτιώσουµε πράγµατα και διαδικασίες
που σε άλλες χώρες υπάρχουν για χρόνια και εδώ δεν υπάρχουν; 

Δεν δικαιούστε, λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, να µιλάτε εσείς στη Νέα Δηµο-
κρατία για διαφάνεια. Όχι, δικαιούται να µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ για δια-
φάνεια, όπου ο κ. Παππάς έκανε τις δουλίτσες του και τα «µαγα-
ζιά», όπως ο ίδιος τόνιζε, όπου η κοµµατική σας εφηµερίδα είναι
µέτοχος σε offshore εταιρεία και ακόµα δεν µας έχετε πει σε
ποια, αλλά εµείς δεν δικαιούµαστε να µιλάµε και να νοµοθετούµε
για τη διαφάνεια! 

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται και ρυθ-
µίζει ένα θέµα το οποίο για χρόνια ήταν αρρύθµιστο. Όπως έχετε
δει, µέχρι και η Αρχή Διαφάνειας είπε ότι όταν στην προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Αντώνη
Σαµαρά ήµασταν το 2012 στον δείκτη «94», παραδώσαµε τον δεί-
κτη στο νούµερο «58» και µε εσάς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
ο δείκτης το 2018 ήταν στο «67». 

Βέβαια, το δικαιολόγησε και αυτό ο εισηγητής σας. Είπε ότι
αυτός ο δείκτης διαφάνειας δεν έχει αντικειµενικότητα, είναι µια
αίσθηση, ένα feeling. Κάτι σαν το φλερτ, δηλαδή, είναι αυτός ο
δείκτης, αν όλοι καταλάβαµε καλά. 

Ας σοβαρευτούµε επιτέλους. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
ρυθµίζει πράγµατι το lobbying στη χώρα και παράλληλα καταρ-
γεί –και αυτό έχει επίσης να κάνει µε τη διαφάνεια και την αξιο-
πιστία στο δηµόσιο- πολλές από τις εκατόν πενήντα τρεις πα-
ρεκκλίσεις που είχατε ψηφίσει ως προς την κινητικότητα.

Η αλήθεια εδώ, κύριε Υπουργέ, είναι –και θα µπορούσε να γίνει
µία κριτική- ότι είναι µια καλή αρχή, γιατί νοµίζω ότι η βάση για
να δούµε στο σύνολο την κινητικότητα είναι να αρχίσουµε να
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«χτενίζουµε» τα οργανογράµµατα του κάθε οργανισµού. Γνωρί-
ζετε ότι πολλοί οργανισµοί δε µπαίνουν σε κινητικότητα αν είναι
κάτω του 65%. Όµως, αυτά τα οργανογράµµατα έχουν γίνει άλλα
χρόνια, πολλά χρόνια πίσω, µε άλλες προσεγγίσεις –αν θέλετε-
και µε άλλες βάσεις που πλέον η ψηφιοποίηση του κράτους, οι
νέες τεχνολογίες, µας επιτρέπουν να µπορούµε να τα ξανα-
δούµε. Αυτό ίσως θα ήταν µια ολοκληρωµένη δουλειά να γίνει
και πιστεύω ότι ο Υπουργός –και το Υπουργείο- σύντοµα θα τη
δουν αυτή τη δουλειά και θα την κάνουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο
το οποίο άνετα θα µπορούσε να το ψηφίσει το σύνολο της Βου-
λής. Νοµίζω ότι και ο Υπουργός θα µπορούσε µε δεκτικό τρόπο
να φέρει βελτιώσεις και αυτές να γίνουν αποδεκτές. Σε καµµία
περίπτωση δεν θα εξελισσόταν η κουβέντα να µιλάµε για τον
ανασχηµατισµό και να είναι η απορία του συνόλου της Αντιπολί-
τευσης –και ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ και του εισηγητή του- πώς ο κ.
Βορίδης ή ο κ. Πλεύρης µπορεί να είναι στην ίδια κυβέρνηση µε
τον κ. Στυλιανίδη και µε κάποιους άλλους. 

Κλείνοντας, θα δώσω µια απάντηση σε αυτό. Και θα σας το πει
ένας άνθρωπος που όσο θυµάται τον εαυτό του –βέβαια είµαι
και µικρός σε ηλικία- είναι πάντα Νέα Δηµοκρατία. 

Τελικά, λοιπόν, µπορούν να συνυπάρχουν όλοι αυτοί, γιατί
ακριβώς αυτές οι αρχές, πάνω στις οποίες το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας ιδρύθηκε από τον ιδρυτή της, δηλαδή οι αρχές του
φιλελευθερισµού, της ελεύθερης οικονοµίας ως προς την πρώτη
προσέγγιση του «µικρού» κράτους, οι αρχές στα εθνικά και µε-
ταναστευτικά ζητήµατα είναι αρχές που πλέον έχουν ευρεία πλει-
οψηφική και κοινωνική βάση και αυτές τις αρχές έχουν ασπαστεί
στελέχη που κάποτε ίσως να µην τις ασπάζονταν.

Σε αυτήν τη λογική, λοιπόν, όλοι είναι καλοδεχούµενοι. Πραγ-
µατικά και κάποιοι από την Αντιπολίτευση, αν αρχίσουν και βλέ-
πουν τις αυταπάτες τους, όπως είδε και ένοιωσε η ελληνική
κοινωνία τις αυταπάτες που είχε η Αριστερά ως προς τις ιδέες
της, είναι και αυτοί καλοδεχούµενοι. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει η κ. Πούλου.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει εγκλωβιστεί

σε έναν φαύλο κύκλο αποτυχιών, από τον οποίο δεν µπορεί να
δραπετεύσει. Τα λάθη του Πρωθυπουργού διαδέχονται το ένα
το άλλο, η κοινωνική δυσαρέσκεια φουντώνει, ενώ ο κυβερνητι-
κός πανικός δεν µπορεί πλέον να κρυφτεί. 

Χαρακτηριστική απόδειξη είναι το σίριαλ του τραγελαφικού
ανασχηµατισµού που συνεχίστηκε επί δέκα µέρες και ολοκληρώ-
θηκε χθες και ελπίζουµε να µην υπάρξουν και νέα επεισόδια,
γιατί προφανώς για τον Πρωθυπουργό που επιµένει στη ρηχή
επικοινωνιακή διαχείριση των µεγάλων προβληµάτων, το ζήτηµα
είναι στα πρόσωπα και όχι οι δοµές και ο σχεδιασµός. Δεν βλέπει
ως πρόβληµα τα επτά Υπουργεία, τους δεκαπέντε οργανισµούς
που έχουν συναρµοδιότητες στην πρόληψη και κατάσβεση των
πυρκαγιών, έναν κυκεώνα δηλαδή γραφειοκρατίας που υπονο-
µεύει την επιχειρησιακή αποτελεσµατικότητα. Αντί να περιορίσει
την γραφειοκρατία και να οργανώσει τις αρµοδιότητες του νέου
Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας, αξιοποιώντας την πυραµίδα
της διοίκησης από τα Υπουργεία στις περιφέρειες και τους δή-
µους, επιλέγει να τοποθετεί πρόσωπα χωρίς τον αντίστοιχο µη-
χανισµό που λογοδοτούν βέβαια αποκλειστικά στον ίδιο.

Και αφού προσπάθησε ανεπιτυχώς να διεµβολίσει, να διασπά-
σει και να εκθέσει τον ΣΥΡΙΖΑ µε την ανακοίνωση ενός πρώην
Υπουργού του, αναζήτησε τελικά µεταγραφή από την ευρωπαϊκή
αγορά, τον κ. Στυλιανίδη, παραβλέποντας ωστόσο ή αγνοώντας
εντελώς πιθανά συνταγµατικά κωλύµατα. Η επιλογή του Χρή-
στου Στυλιανίδη, αλλά και του Σταύρου Μπένου, δηλαδή µη θε-
σµικών προσώπων, αναδεικνύει το πώς κυβερνά ο κ. Μητσο-
τάκης. 

Στο µεταξύ, τα προβλήµατα στην υγεία και την οικονοµία συσ-
σωρεύονται. Στο µέτωπο της πανδηµίας οι εµβολιασµοί παραµέ-
νουν καθηλωµένοι στο 55%, µε τη χώρα να βρίσκεται στους

ουραγούς της Ευρώπης. Τα εµβολιαστικά κέντρα αρχίζουν να
κλείνουν, αφού όλο και λιγότεροι κλείνουν πια ραντεβού, µε πιο
πρόσφατο παράδειγµα βέβαια το megα εµβολιαστικό της Πά-
τρας, ενώ οι περιπτώσεις fake εµβολιασµών, όπως στην Καρδί-
τσα αλλά και αλλού, αποδεικνύουν την αποτυχία της εµβολια-
στικής καµπάνιας, αλλά και της διαχείρισης της πανδηµίας. Η
Κυβέρνηση ανίκανη να πείσει τους πολίτες να εµβολιαστούν
επενδύει ξανά στον διχασµό: εµβολιασµένοι εναντίον ανεµβολία-
στων. 

Όµως και στο µέτωπο της οικονοµίας, η ανυπαρξία της Κυβέρ-
νησης γεµίζει µε αγωνία τους πολίτες. Το τσουνάµι των ανατιµή-
σεων στο ηλεκτρικό ρεύµα, στα καύσιµα, στο ψωµί και σε άλλα
είδη πρώτης ανάγκης απειλεί να ξετινάξει οικονοµικά τα νοικο-
κυριά. Η Ελλάδα έχει την εξοργιστική πρωτιά σε τιµή ρεύµατος
στην ευρωπαϊκή χονδρική αγορά και οι καταναλωτές καλούνται
να πληρώσουν φουσκωµένους λογαριασµούς, για να µπορεί η
Κυβέρνηση να δίνει στα γαλάζια golden boys της ΔΕΗ, αλλά και
άλλους, τετραπλάσιους µισθούς. 

Κυρίες και κύριοι, ας περάσουµε όµως τώρα στο νοµοσχέδιο
που µας βρίσκει και πάλι θεατές στο ίδιο έργο. Η Κυβέρνηση έχει
µπροστά της ένα εξαιρετικά κρίσιµο θέµα, ένα θέµα που αγγίζει
την ουσία της δηµοκρατίας µας και αφορά στο πώς λειτουργεί
στην πράξη αυτή η δηµοκρατία και όχι απλώς στη θεωρία. Αυτό
ακριβώς είναι το περιβόητο lobbying, η οργανωµένη δηλαδή
άσκηση επιρροής στους φορείς που είναι υπεύθυνοι για τη λήψη
αποφάσεων δηµόσιας πολιτικής. 

Και τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση για τη ρύθµιση αυτού του
κρίσιµου πεδίου; Προετοιµάζει ένα ολοκληρωµένο νοµοθέτηµα
µε εξαντλητική διαβούλευση, µε επεξεργασία των βέλτιστων
πρακτικών που εφαρµόζονται σε άλλες χώρες; Όχι βέβαια! Το
προσεγγίζει µε τη γνωστή πλέον επιτελική επιπολαιότητα, φέρ-
νοντας προς ψήφιση ένα νοµοθέτηµα µόλις δεκατριών άρθρων,
έναν λειψό νοµοθετικό αχταρµά, µαζί µε άλλες άσχετες διατά-
ξεις. 

Και τι µας λέει ο Υπουργός κ. Βορίδης; Μας λέει ότι καλύτερα
να έχουµε µια πρόχειρη, περιορισµένη και διάτρητη νοµοθέτηση
του lobbying, παρά να µην έχουµε καθόλου. Μας λέει ότι πρέπει
να είµαστε και ευχαριστηµένοι µε το νοµοθετικό αυτό προχειρο-
γράφηµα, του οποίου οι ελλείψεις είναι περισσότερες από τις
προβλέψεις. 

Όµως ας τις δούµε αναλυτικά. Κατ’ αρχάς απουσιάζουν οι
ρυθµίσεις που καλύπτουν τις περιπτώσεις καλυµµένου ή µαύρου
lobbying. Για παράδειγµα, δεν συµπεριλαµβάνονται οι νοµικές
εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην άσκηση επιρροής, αλλά
αποφεύγουν να εγγραφούν στο σχετικό ευρωπαϊκό Μητρώο, µε
το πρόσχηµα βέβαια της εµπιστευτικότητας ανάµεσα στον δικη-
γόρο και τον πελάτη. Με το καληµέρα σας, δηλαδή, έχουµε την
πρώτη τρύπα στο νοµοθέτηµα. 

Ακολουθούν όµως κι άλλες. Απουσιάζει η ρύθµιση για τους πα-
ράγοντες που ασκούν lobbying, όχι ανοικτά ως επαγγελµατίες
λοµπίστες, αλλά ως εθελοντές ή στελέχη διαφόρων εταιρειών.
Δηµιουργείται µια γκρίζα ζώνη, µέσα στην οποία διάφοροι θα
µπορούν να ασκούν lobbying, χωρίς κανείς να µπορεί να τους εν-
τοπίσει. Εξάλλου υπάρχουν και κρίσιµα κενά στην καταγραφή
των επαφών, αφού δεν προβλέπεται πλήρης καταγραφή των συ-
ναντήσεων ανάµεσα σε θεσµικούς φορείς και λοµπίστες ούτε ως
προς τα στοιχεία των συµµετεχόντων, το όνοµα, τη θέση και το
επαγγελµατικό ιστορικό τους ούτε ως προς τη χρονική στιγµή
ούτε ως προς το αντικείµενο της συνάντησης. Τα πάντα στο σκο-
τάδι. 

Η Κυβέρνηση αποφεύγει να χρησιµοποιεί τις πρακτικές των
χωρών που έχουν προωθηµένο ρυθµιστικό πλαίσιο για το lobby-
ing. Δεν θέλει να δει τι ισχύει στην Ιρλανδία, τη Γερµανία, τον Κα-
ναδά, αλλά και σε διακρατικούς οργανισµούς, όπως είναι το
Συµβούλιο της Ευρώπης, ο ΟΟΣΑ και η Ευρωπαϊκή Ένωση. Προ-
τιµά τη βολική αοριστία, τη δηµιουργική ασάφεια, για να ψαρεύει
στα θολά νερά της αδιαφάνειας. 

Το ίδιο, όµως, πλαίσιο αδιαφάνειας και προχειρότητας ισχύει
και στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά στην αλά
καρτ κατάργηση παρεκκλίσεων από το Ενιαίο Σύστηµα Κινητικό-
τητας Δηµοσίων Υπαλλήλων.
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Ενώ, λοιπόν, εδώ και δύο χρόνια, κύριοι Υπουργοί, κάνατε το
σύστηµα της κινητικότητας λάστιχο µε όργιο αποσπάσεων και
µετατάξεων, τώρα υποτίθεται ότι καταργείτε τις παρεκκλίσεις
αυτές, αλλά όχι και εντελώς.

Δεν ξεχνάτε την παλιά σας τέχνη και διατηρείτε σηµαντικό
αριθµό εξαιρέσεων επί των εξαιρέσεων. Οι πονηρές αυτές ανα-
κολουθίες έχουν σοβαρές συνέπειες στις υποστελεχωµένες υπη-
ρεσίες του δηµοσίου, µε αποκορύφωµα την τοπική αυτοδιοίκηση
που έχει κυριολεκτικά αποψιλωθεί από προσωπικό λόγω της κι-
νητικότητας και των αποσπάσεων. Ειδικά οι οικονοµικές υπηρε-
σίες των δήµων έχουν αποδεκατιστεί εντελώς, την ίδια στιγµή
που οι ανάγκες σε προσωπικό αυξάνονται, αφού όλο και περισ-
σότερες αρµοδιότητες περνάνε στην αυτοδιοίκηση χωρίς όµως
τους αντίστοιχους πόρους. Ακόµη και για τις σχολικές καθαρί-
στριες, που τις αναθέτετε πλέον στους δήµους, για να καλυφθεί
η µισθοδοσία τους βάσει των υγειονοµικών πρωτοκόλλων βάζετε
χέρι στους ελλειµµατικούς προϋπολογισµούς τους. 

Ωστόσο δεν εφαρµόζετε τίποτα από τον προγραµµατισµό για
προσλήψεις τακτικού προσωπικού που προβλεπόταν στο µεσο-
πρόθεσµο. Πού είναι οι χίλιες εξακόσιες προσλήψεις για το 2020
και οι τρεισήµισι χιλιάδες για το 2021; Αντίθετα επιµένετε ακόµη
και στην περικοπή κατά 10% των συµβασιούχων, ενώ ταυτό-
χρονα συνεχίζετε να ανοίγετε παράθυρα για τους ιδιώτες, δίνον-
τας ακόµη και δικαίωµα υπογραφής σε συµβασιούχους, όπως µε
το άρθρο 22 του παρόντος σε γεωτεχνικούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χειµώνας που έρχεται θα είναι
δύσκολος για τον ελληνικό λαό. Οι πολίτες όµως γνωρίζουν
πλέον ότι όσο η κυβέρνηση Μητσοτάκη παραµένει στη θέση της
η ζωή τους θα χειροτερεύει. Το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία για τη στήριξη των ευάλωτων συµπολιτών
µας και την άµβλυνση των ανισοτήτων µπορεί να δηµιουργήσει
µια νέα προοπτική για τη ζωή τους και για τον τόπο µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Καταθέτω

νοµοτεχνικές, όπως είχα προειπεί ήδη από τη χτεσινή συνε-
δρίαση της επιτροπής. Επιτρέψτε µου πολύ γρήγορα και µόνο
ως προς το κοµµάτι του lobbying, γιατί έχει και ορισµένες άλλες
οι οποίες αφορούν συγκεκριµένα σηµεία στα ζητήµατα των πα-
ρεκκλίσεων όπου κάνουµε ορισµένες προσθήκες και διορθώσεις
κατόπιν περαιτέρω συνεργασιών µε τα Υπουργεία, πολύ γρή-
γορα να πω τι εκείνο το οποίο αλλάζουµε και θα ακούσω µε εν-
διαφέρον µετά ταύτα και τις δευτερολογίες των συναδέλφων και
των κοµµάτων µετά από αυτές τις νοµοτεχνικές.

Επισηµάνθηκε ως ένα ζήτηµα ότι εξαιρούµε στο άρθρο 3 τη
συζήτηση για τη σύναψη δηµόσιας σύµβασης από τη δραστη-
ριότητα του lobbying. Απαλείφεται λοιπόν και εποµένως τώρα

συµπεριλαµβάνεται και η συζήτηση για τη σύναψη δηµόσιας
σύµβασης. 

Επισηµάνθηκε ότι η ποινή άνω των δύο ετών είναι µεγάλη και
εποµένως την περιορίζω στην ποινή των δεκαοκτώ µηνών. Αυτή
είναι τροπολογία στο άρθρο 6.

Επισηµάνθηκε ότι µέσα στις υποχρεώσεις των θεσµικών φο-
ρέων δεν περιλαµβάνεται η κατάρτιση δήλωσης για την επαφή
τους µε τους φορείς άσκησης δραστηριότητας επιρροής. Συµ-
περιλαµβάνεται η δήλωση και κατατίθεται πλέον η δήλωση αυτή
του φορέα στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Είναι στο άρθρο 5.

Επισηµάνθηκε ότι ο περιορισµός των θεσµικών φορέων να µην
ασκούν δραστηριότητα επιρροής ήταν µόνο προς τον φορέα
στον οποίο απασχολούνται ενώ θα έπρεπε να είναι γενικό. Το είχε
επισηµάνει από την πρώτη συζήτηση ο κ. Κυρανάκης. Απαλείφε-
ται, λοιπόν, αυτό και πράγµατι γίνεται καθολική και γενική η απα-
γόρευση. Είναι το άρθρο 6 παράγραφος 3.

Επισηµάνθηκε ότι θα έπρεπε να διευρυνθούν οι περιορισµοί
και να περιλαµβάνουν και τους συζύγους ή τους συµβιούντες
των θεσµικών φορέων. Γίνεται δεκτό και πλέον συµπεριλαµβά-
νεται.

Επισηµάνθηκε ότι όσον αφορά την έκθεση η οποία υποβάλ-
λεται στα στοιχεία του µητρώου διαφάνειας θα έπρεπε να γίνει
συµµέτοχη των στοιχείων αυτών και η Βουλή. Γίνεται δεκτό και
θα κατατίθεται και στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας. Είναι στο άρθρο 8 παράγραφος 5.

Επισηµάνθηκε ότι στα στοιχεία που πρέπει να περιλαµβάνονται
στο µητρώο δεν συµπεριλαµβανόταν ο χρόνος και ο τρόπος διε-
ξαγωγής της δραστηριότητας. Γίνεται δεκτό και τροποποιείται
το άρθρο 10. Οµοίως περιλαµβάνεται και το επιδιωκόµενο απο-
τέλεσµα. Γίνεται δεκτή η συγκεκριµένη παρατήρηση στο άρθρο
10.

Υπήρξε µια παρατήρηση ότι δεν επισηµαίνονται τα κριτήρια
για την επιβολή των κυρώσεων. Γίνεται µια προσθήκη σχετική
στο άρθρο 12. Πλέον για την επιβολή των ποινών λαµβάνονται
υπ’ όψιν ως κριτήρια η σοβαρότητα, η διάρκεια, η συχνότητα και
το είδος παραβίασης.

Και γίνονται τρεις διατάξεις οι οποίες συµπληρώνουν στο
άρθρο 13 τις εξουσιοδοτικές διατάξεις προκειµένου να υπάρ-
ξουν κυρώσεις για την περίπτωση της παραβίασης των υποχρε-
ώσεων των φορέων, καθώς και για να διευκρινιστούν ορισµένα
ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν την εξέταση αναφορών και
καταγγελιών, αλλά και τη διαδικασία υποβολής εξέτασης αναφο-
ρών προς την αρχή.

Και µετά ταύτα περιµένω να δω αν υπάρχει και κάτι άλλο το
οποίο θα θέλατε, διότι περίπου νοµίζω ότι σας τακτοποιήσαµε τα
θέµατα. Θα τα πούµε όµως εν συνεχεία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-

ρίδης καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις
οι οποίες έχουν ως εξής:
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19902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επ’ αφορµή των τροποποιήσεων και των νοµοτεχνικών βελτιώ-

σεων που κατέθεσε ο Υπουργός, αλλά και για µια τροπολογία,
θα µιλήσω συνοπτικά για όλα.

Κύριε Υπουργέ, τρία πράγµατα δηλώνει η πολιτική σας πρω-
τοβουλία µε την κατάθεση των νοµοτεχνικών πρωτοβουλιών:
Κατ’ αρχάς την προσωπική σας επιµέλεια και την καλή διάθεση
να ακούσετε προτάσεις που κατατέθηκαν. Δεύτερον δηλώνει και
αναδεικνύει το αποτέλεσµα της ουσιαστικής αντιπολίτευσης που
έχει να κάνει µε την επιµέλεια της εισηγήτριάς µας, της κ. Λια-
κούλη, αλλά και τη γενικότερη πολιτική γραµµή που έχει το Κί-
νηµα Αλλαγής να ασκεί αντιπολίτευση µε έλεγχο και κριτική στην
Κυβέρνηση, αλλά ταυτόχρονα να υποβάλλει και προτάσεις. Και
το τρίτο είναι ότι το έλλειµµα διαβούλευσης στο πρώτο στάδιο -
και αναφέροµαι και στις επιτροπές, όχι µόνο πριν- µας έφερε
στην ανάγκη να γίνουν αυτές τροποποιήσεις σήµερα και όχι στις
επιτροπές όπου ορισµένες από τις προτάσεις σάς τις είχαµε κα-
ταθέσει και εκεί και σήµερα θα ζητούσαµε µια περαιτέρω βελ-
τίωση. Είναι δηλαδή τρία πράγµατα και µε αρνητική, αλλά και µε
θετική χροιά, που πραγµατικά θα πρέπει να τα δούµε σε άλλα
νοµοσχέδια. Δεν γίνεται να συνεχιστεί αυτό.

Σας λέω, λοιπόν, το εξής απλό: Η καθ’ ύλην αρµόδια επιτροπή
του Κοινοβουλίου που αφορά στη διαφάνεια και στη λειτουργία
των θεσµών, η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας -δεχθήκατε και
µια πρότασή µας γι’ αυτό- δεν συµµετείχε στη διαδικασία την κοι-
νοβουλευτική, παρ’ ότι εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής έχουµε προτεί-
νει ότι οι Ειδικές Επιτροπές, νοµοσχέδια που είναι σχετικά, θα
πρέπει να τα επεξεργάζονται µαζί µε τις Διαρκείς Επιτροπές.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία του Υπουργείου Υγείας µε
γενικό αριθµό 1062 και ειδικό 107. 

Κατατέθηκε, κυρία Πρόεδρε, χθες το βράδυ, στις 22.25’.
Αφορά στους εµβολιασµούς. Θέλω να θυµίσω ότι το βασικό σχέ-
διο εµβολιασµών εισήχθη για πρώτη φορά στη Βουλή των Ελλή-
νων µισή ώρα µετά από την κανονική λήξη µιας συνεδρίασης που
αφορούσε σε ένα νοµοσχέδιο άσχετο µε το Υπουργείο Υγείας.
Δεκαεννέα άρθρα ήταν. Δεν συζητήθηκε και το αποτέλεσµα δεν
είναι άσχετο και από αυτή τη διαδικασία µε την οποία η Βουλή
ενέκρινε το σχέδιο εµβολιασµού. Δεν ήταν αποτέλεσµα διαβού-
λευσης κι αυτό του αφαίρεσε τη δυναµική εκείνη που δεν κατά-
φεραν να δώσουν τα πολλά χρήµατα που διατέθηκαν για την
«προβολή» του αγαθού του εµβολιασµού. Είναι, λοιπόν, όχι µόνο
τυπικό και κανονικό το ζήτηµα που έχει να κάνει µε την καλή νο-
µοθέτηση, αλλά και ζήτηµα ουσίας και πολιτικής. 

Εδώ, λοιπόν, σήµερα έρχεται µια τροπολογία που αφορά σε
θέµατα που έχουν σχέση µε τους εµβολιασµούς, έξι άρθρα. Και
τι µας λέει η Βουλή των Ελλήνων, ο Κανονισµός, το Προεδρείο
και η Πλειοψηφία, η οποία αρνείται να δεχτεί την πρότασή µας;
Λένε: θα έρθετε, κύριοι, και θα ψηφίσετε αυτά τα έξι άρθρα ως
ένα. 

Έχουµε τοποθετηθεί πολλές φορές και έχουµε ζητήσει την
τροποποίηση του Κανονισµού. Ο Κανονισµός δεν το απαγορεύει.
Όµως, η ερµηνεία του Κανονισµού, η οποία έχει δοθεί από το
σηµερινό Προεδρείο, λέει ότι τα άρθρα πρέπει να ψηφίζονται όλα
µαζί. Δηλαδή, το νοµοσχέδιο για το lobbying, που έχει δεκαπέντε
άρθρα, να το ψηφίσουµε µόνο επί της αρχής. Δεν χρειάζεται να
ψηφίζονται τα άρθρα ένα-ένα. Αυτό µας λένε οι αποφάσεις της
Πλειοψηφίας. 

Ζητάµε, λοιπόν, την τροποποίηση, για να διευκρινιστεί ότι τα
άρθρα που άπτονται άλλων άρθρων, όπως το λέει ρητά σε συγ-
κεκριµένο άρθρο, πρέπει να ψηφίζονται µαζί µε το άρθρο που
αφορούν, όταν είναι ίδιο το νοµοσχέδιο. Στην περίπτωση που
αφορούν σε διαφορετικά άρθρα άλλων νοµοσχεδίων -εδώ είναι
η διευκρίνιση- πρέπει πάλι να ψηφίζονται χωριστά. Δεν γίνεται να
πηγαίνουν πακέτο όλα αυτά. 

Εδώ υπάρχει ένα πρώτο άρθρο που είναι προβληµατικό. Γιατί
είναι προβληµατικό το πρώτο άρθρο; Τα άλλα είναι λιγότερο, στα
περισσότερα συµφωνούµε. Αναφέροµαι στο πρώτο άρθρο που

βάζει τις χρηµατικές ποινές. Θα σας πω το ανάλογο, για να µην
πολυλογώ. Σταµατάει ο τροχονόµος αυτόν που οδηγεί µεθυσµέ-
νος. Τον µετράει και είναι στο peak µεθυσµένος. Βγάζει το µπλο-
κάκι, Υπουργέ, κόβει στον µεθυσµένο ένα τεράστιο πρόστιµο,
του ξαναδίνει τα κλειδιά, µπαίνει στο αµάξι ο µεθυσµένος και
φεύγει. Αυτή είναι η λογική της τροπολογίας που αφορά στα
πρόστιµα των 200.000 ευρώ. Δεν λέει ότι διακόπτεται η σύµβαση
από ένα γηροκοµείο αυτόµατα, µόνο λέει «θα του βάλουµε πρό-
στιµο 10.000 ευρώ». Σοβαρά; Αυτή είναι η µέριµνα του κράτους
για το θέµα των εµβολιασµών, πρόστιµο 10.000 ευρώ και άστο; 

Θα πρέπει να δούµε αυτές τις περιπτώσεις µε λίγο διαφορε-
τικό τρόπο κι όχι µόνο µε την επιβολή του προστίµου και µάλιστα
υπέρογκου, χωρίς αποτέλεσµα. Βεβαίως, λέει, διακόπτεται από
τον ΕΟΠΥΥ. Αυτό είναι άλλο θέµα. Θα έλεγα, λοιπόν: για όλες
τις συµβάσεις είτε µε «µπλοκάκι» είτε µε οποιαδήποτε νοµική
σχέση ιατρικού προσωπικού προς νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου ή δηµοσίου δικαίου, όπως είναι γηροκοµεία, παραδείγµα-
τος χάριν, ή άλλες δοµές ή και ιδιωτικές, η διακοπή της σύµ-
βασης είναι η ποινή και η µη επαναπρόσληψη για σηµαντικό διά-
στηµα. 

Όσον αφορά στον δηµόσιο υπάλληλο διακόπτεται η εργα-
σιακή σχέση του, δεν αµείβεται, σύµφωνα µε τη ρύθµισή σας.
Για τον ιδιώτη κάντε µια διαφορετική αντίληψη, διακοπή της σύµ-
βασης. Ένα γηροκοµείο θα συνεχίσει να παρέχει τις υπηρεσίες,
θα πληρώσει ένα πρόστιµο 10.000 ευρώ -θεωρητικό κι αυτό- και
δεν θα µπορεί να συνταγογραφεί για κάποιους άλλους, όχι για
τους αρρώστους του γηροκοµείου. Είναι ελλιπής η διάταξη αυτή,
δεν στοχεύει στο να συµβάλει στην προώθηση των εµβολιασµών,
αλλά στην επιβολή µόνο των προστίµων, που δεν συνδέονται µε
την προώθηση των εµβολιασµών, γιατί αλλιώς θα ήταν κάτι ευ-
πρόσδεκτο. 

Με αυτή την έννοια και επειδή έχουµε τοποθετηθεί πολλές
φορές κι έχω καταθέσει γραπτή πρόταση στον κ. Τασούλα και
γραπτή ένσταση όσον αφορά στο γιατί δεν µπαίνουν τα άρθρα
χωριστά -το γνωρίζουν και οι Υπηρεσίες και το Προεδρείο- στις
τροπολογίες που είναι πολλά άρθρα και όπου υπάρχει ένσταση
έστω σε ένα, εµείς για να µην αδικήσουµε τα θετικά άρθρα -έχει
γίνει και µε ένα άρθρο δικό σας παλαιότερα- δεν καταψηφίζουµε,
αλλά δεν λαµβάνουµε µέρος στην ψηφοφορία. 

Και θέλω να ξεκαθαρίσω την πολιτική µας θέση για το συγκε-
κριµένο θέµα. Εµείς το προηγούµενο διάστηµα για το θέµα των
εµβολιασµών έχουµε ξεκαθαρίσει τα πράγµατα. Είναι κοινωνική
υποχρέωση απέναντι στον εαυτό µας, στην οικογένειά µας,
στους συνανθρώπους µας, στην κοινωνία, να προχωρήσουν οι
εµβολιασµοί όλων και αυτό δεν αλλάζει. Μόνο που τα πράγµατα
δεν πάνε καλά διότι βλέπουµε και το πρόγραµµα των εµβολια-
σµών να µην αποδίδει έτσι που πρέπει και όλοι όσοι συζητάµε να
βάζουµε ζητήµατα διαφορετικά από τα πραγµατικά.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο παρα-

καλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, µισό

λεπτό αν µου επιτρέπετε. 
Κύριε Χήτα, έχετε ερώτηση; Μόνο για ερώτηση, σας παρα-

καλώ πολύ, δεν κάνουµε τοποθετήσεις τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μισό λεπτό. Θέλω να τοποθετηθώ

για τις νοµοτεχνικές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,

ακούστε µε λίγο, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Ο κύριος Υπουργός
έφερε νοµοτεχνικές. Κάντε του ερωτήσεις και στη δευτερολογία
σας θα τοποθετηθείτε. Σας παρακαλώ πολύ να τηρήσουµε τον
Κανονισµό. Πρέπει να συνεχιστεί ο κατάλογος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω να τοποθε-
τηθώ στις νοµοτεχνικές και στις τροπολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κάντε την ερώτησή
σας, όµως, όχι  τοποθέτηση, κύριε συνάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, δεν είναι ερώτηση. Θέλω να το-
ποθετηθώ για τις νοµοτεχνικές και για τις τροπολογίες, κυρία
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα κάνετε ερώτηση και
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όταν θα δευτερολογήσετε θα κάνετε τοποθέτηση επί όλων
αυτών που λέτε αυτή τη στιγµή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αυτό που έγινε προηγουµένως τι
ήταν; Για να καταλάβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κακώς έγινε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κακώς έγινε; Τι να κάνουµε; Αφού

το ξεκινήσαµε τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν ήθελα να διακόψω

για να µην γίνει πάλι φασαρία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα είχα τελειώσει τώρα, κυρία Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ο κ.

Κεγκέρογλου…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σέβοµαι όλων τον κόπο και τον δικό

µου. Είµαστε εδώ δεκαπέντε ώρες. Θα είχα τελειώσει τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ πολύ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, εγώ παρακαλώ για ισονοµία.

Έξι λεπτά µίλησε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ.

Μη φωνάζετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχω δίκιο, γι’ αυτό φωνάζω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο κ. Κεγκέρογλου είναι

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος αυτή τη στιγµή ενώ εσείς µπο-
ρείτε να τα πείτε µόνο στη δευτερολογία σας. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ να κρατήσουµε τον Κανονισµό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ενώ εγώ δεν είµαι, αυτό λέτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν είστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τώρα σοβαρά µιλάµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν είστε. Είστε ειση-

γητής, κύριε συνάδελφε. Ο κ. Βιλιάρδος είναι ο Κοινοβουλευτι-
κός σας Εκπρόσωπος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα είχα πει αυτό
που ήθελα τώρα. Μιλούσε επτά λεπτά και καλά έκανε ο συνάδελ-
φος, ελευθερία λόγου έχουµε. Για όνοµα του θεού. 

Προφανώς και θα τα πω µετά, αλλά δεν είναι ίση η αντιµετώ-
πιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
ακούστε µε λίγο. Ειλικρινά δεν καταλαβαίνω γιατί κάνετε αυτή τη
φασαρία. Ειλικρινά σας το λέω. Ακούστε µε σας παρακαλώ, ας
µη δηµιουργούµε εντυπώσεις.  

Ο κ. Κεγκέρογλου είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Έτσι
ορίστηκε από το Κίνηµα Αλλαγής. Εσείς είστε εισηγητής. Ο κ. Βι-
λιάρδος, που είναι Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, δεν είναι
αυτή τη στιγµή στην Αίθουσα. Κάντε µια ερώτηση αν θέλετε ως
εισηγητής στον κύριο Υπουργό και αµέσως µετά στη δευτερο-
λογία σας µπορείτε να µιλήσετε όσο θέλετε και να τοποθετηθείτε
επί όλων όσων είπατε προηγουµένως. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μόνο για

ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, το εξήγησα και στην επιτροπή. Είµαι βα-

θιά κοινοβουλευτικός. Πιστεύω ότι η κοινοβουλευτική διαδικασία
είναι η κορωνίδα της διαδικασίας και θεωρώ το µείζον να ακού-
γονται οι Βουλευτές. Ακούω κάθε φορά τους Βουλευτές µε πάρα
πολλή προσοχή. Η διαδικασία στην επιτροπή έγινε. Οι νοµοτε-
χνικές που κατέθεσα έχουν προεξαγγελθεί στην επιτροπή. Είπα
τι ακριβώς πρόκειται να καταθέσω. Εποµένως, ήταν σαφές σε
ποια κατεύθυνση θα κινηθούν οι παρεµβάσεις που ήθελα περαι-
τέρω να κάνω, αφού άκουσα το Κοινοβούλιο και ειδικά για ένα
ζήτηµα -ξαναλέω- το οποίο είναι καινούργιο, το οποίο είναι στην
αιχµή, το οποίο ρυθµίζεται για πρώτη φορά, και ειλικρινά για
µένα είχε µεγάλη σηµασία το να δω και σε ποια κατεύθυνση θα
κινηθεί η κριτική των κοµµάτων. Είχε σηµασία, εφόσον συζητάµε
κάτι πολύ καινούργιο. 

Τώρα, για τη θεσµών. Όπως ξέρετε, η επιτροπή θεσµών δεν
έχει επεξεργασία νοµοθετική. Η Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας στη Βουλή έχει άλλα καθήκοντα, είναι ειδική επιτροπή. Πε-
ριγράφονται µε ακρίβεια. Εποµένως ο ρόλος της επιτροπής
θεσµών σε σχέση µε τις δραστηριότητες επιρροής εγκαθιδρύε-
ται τώρα το πρώτον µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση. Θα

έχει από εδώ και πέρα ρόλο, ακριβώς γιατί πρόκειται να λαµβάνει
τις συγκεκριµένες αναφορές, οι οποίες θα γνωστοποιούνται από
τους φορείς άσκησης επιρροής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Παρά ταύτα το πολιτικό ερώτηµα παραµένει για τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Αυτές είναι σηµειακές διορθώσεις, παρεµ-
βάσεις, συµπληρώσεις στο νοµοθετικό πλαίσιο. Όσοι λειτούργη-
σαν και τοποθετήθηκαν απορριπτικά τι πρόκειται να κάνουν
τώρα; Γι’ αυτό έκανα από την αρχή στις τοποθετήσεις µου στην
επιτροπή, τη µεγάλη διάκριση ανάµεσα στις τοποθετήσεις επί
της αρχής και της κατεύθυνσης και στις τοποθετήσεις πάνω στα
άρθρα. Αυτό είναι που φέρνει πλέον την Αντιπολίτευση σε δύ-
σκολη θέση και ειδικώς όσους έσπευσαν να καταψηφίσουν επί
της αρχής το νοµοσχέδιο. 

Τώρα περιµένω να ακούσω τη συνολική τους τοποθέτηση µετά
-ξαναλέω- από αυτές τις σηµειακές παρεµβάσεις που προέκυψαν
µέσα από το κοινοβουλευτικό µας έργο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, ευ-
χαριστούµε, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Παρασκευή Βρυζίδου από τη Νέα Δη-
µοκρατία και ακολουθεί η κ. Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου που συζητάµε απαρτίζεται από µία σειρά άρθρων, που
η πλειοψηφία τους διασφαλίζει τη διαφάνεια. Η διαφάνεια είναι
απαίτηση της ελληνικής κοινωνίας και κατά καιρούς κυβερνήσεις
ψήφιζαν νόµους για τη διασφάλιση της διαφάνειας. Θεωρώ,
όµως, ότι για πρώτη φορά µπαίνει σε ένα νοµοσχέδιο µε τέτοιο
δραστικό τρόπο και στα πιο καίρια ζητήµατα. Πιάνει, δηλαδή, θέ-
µατα τα οποία πραγµατικά σε µεγάλα ποσοστά µπορούν να εξα-
σφαλίσουν τη διαφάνεια.

Και ποια είναι αυτά; Κατ’ αρχάς, είναι το θέµα των εκπροσώ-
πων των συµφερόντων των πολιτών. Νοµίζω ότι όλοι γνωρίζουµε
ότι κάθε πολίτης, κάθε φορέας, ένας δήµος, ένας σύλλογος συ-
ναντά στην καθηµερινότητά του προβλήµατα, τα οποία πρέπει
να τα αναφέρει στη νοµοθετική εξουσία για να γίνουν τροποποι-
ήσεις, να γίνουν αλλαγές, να αρθούν αδιέξοδα για να µπορέσει
να λύσει θέµατα και προβλήµατα που απασχολεί καθέναν από
αυτούς.

Επίσης, υπάρχουν νοµικοί, υπάρχουν µηχανικοί δίπλα σε τέ-
τοια προβλήµατα και αδιέξοδα οι οποίοι γνωρίζουν µε ποιον
τρόπο µπορούν να λυθούν αυτά τα θέµατα και πως µπορεί κά-
ποιοι νόµοι να βοηθήσουν προς αυτή την κατεύθυνση.

Αυτό, λοιπόν, είναι το λογικό, είναι το φυσιολογικό και αυτό
που συµβαίνει σε µία κοινωνία που θέλει να προχωράει µπροστά,
να αναπτύσσεται και να ξεπερνάει τις δυσκολίες και τα προβλή-
µατα.

Όµως, αυτή η διαδικασία η οποία φαίνεται λογική και απλή έχει
πάρα πολλούς κινδύνους, πολλές παγίδες, όταν γίνεται χωρίς
πλαίσιο, χωρίς κανόνες και βέβαια, µπορεί όχι µόνο να µεταφερ-
θούν προβλήµατα για να λυθούν, αλλά µπορεί και να εξυπηρε-
τηθούν και συµφέροντα όχι προς όφελος συνολικά της κοινω-
νίας, αλλά συγκεκριµένων οµάδων ή συγκεκριµένων πολιτών.

Αυτή, λοιπόν, την κατηγορία και όλες αυτές τις παγίδες δια-
σφαλίζει το νοµοσχέδιο που έρχεται προς ψήφιση, βάζοντας
συγκεκριµένους κανόνες.

Άκουσα προτάσεις για συµπληρωµατικές προβλέψεις τις
οποίες δέχτηκε ο Υπουργός. Κατά την άποψή µου, όµως, και
στην αρχή του, έτσι όπως είχε οριοθετηθεί, ήταν αρκετά ικανο-
ποιητικό, ήταν επαρκές, για να µπορέσει επιτέλους σε αυτό τον
τοµέα να δηµιουργήσει ασφάλεια, διότι υπάρχει το µητρώο όπου
οι εκπρόσωποι των συµφερόντων θα πρέπει να δηλωθούν και
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, επίσης, από πού προέρχονται
και ποιο θέµα θα συζητήσουν µε τους θεσµικούς φορείς, µε το
Υπουργείο, µε οποιονδήποτε θα χειριστεί το θέµα τους και στο
τέλος του χρόνου γίνεται απολογισµός του τι έχουν κάνει. Ήδη
όλα είναι γνωστά στους πολίτες, ήδη είναι γνωστά προς κάθε κα-
τεύθυνση και ό,τι δεν είναι ικανοποιητικό και σωστό µπορεί να
επισηµανθεί και να διορθωθεί.

Παράλληλα, οι θεσµικοί φορείς ξέρουν τους κανόνες, ξέρουν
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ποιον πρέπει να δεχθούν και ποιον δεν πρέπει να δεχτούν, γιατί
δεν είναι γραµµένος στο µητρώο. Και όλα αυτά δεν γίνονται ανε-
ξέλεγκτα, επιβλέπονται από την Ανεξάρτητη Αρχή Διαφάνειας, η
οποία εκτός του ότι ελέγχει όλη αυτή τη διαδικασία, έχει τη δυ-
νατότητα να επιβάλει κυρώσεις µε πρόστιµα 5.000 ευρώ έως
20.000 ευρώ και αν επαναλαµβάνονται οι παρατυπίες, από
20.000 ευρώ µέχρι 40.000 ευρώ και το δικαίωµα να αποκλείσει
από το µητρώο τους εκπροσώπους οι οποίοι δεν πληρούν τους
κανόνες και τις προϋποθέσεις.

Νοµίζω ότι µέσα από αυτή τη διαδικασία µπαίνουν πραγµατικά
θεµέλια και µπορεί να γίνει αυτή η συνεργασία που πρέπει να
γίνει, αλλά µε διασφάλιση και ο πολίτης να νιώθει και αυτός ότι
είναι ασφαλής, ότι υπάρχουν κανόνες και αν ενδιαφέρεται και ο
ίδιος να καταθέσει τα θέµατά του, υπάρχει ένας τρόπος που είναι
γνωστός και µπορεί να το πράξει.

Ένα δεύτερο κεφάλαιο, το οποίο είναι επίσης σηµαντικό στο
θέµα της διαφάνειας, είναι η πολιτική των δώρων. Για λόγους ευ-
γένειας και εθιµοτυπίας είθισται να ανταλλάσσονται δώρα ιδίως
από εκπροσώπους κρατών ή από επισκέψεις διαφόρων φορέων
σε θεσµικούς φορείς. Ωστόσο, αυτά τα δώρα τα οποία δίνονται
για λόγους ευγένειας κάποιες στιγµές µπορεί να έχουν άλλη σκο-
πιµότητα και ενδεχοµένως να επηρεάσουν αποφάσεις προς ίδιον
όφελος.

Και εδώ ξεκάθαρα µπαίνουν οι κανόνες. Νοµίζω ότι δεν υπάρ-
χει πιο καθαρή διαδικασία από το να λέγεται ότι εκτός από τα
µικρά δώρα όλα τα υπόλοιπα καταγράφονται σε ένα ηλεκτρονικό
µητρώο και ανήκουν στον θεσµό και όχι στο πρόσωπο, το οποίο
όταν θα πάψει να είναι στη θέση που είναι, αυτά θα πηγαίνουν
στο ελληνικό δηµόσιο. Και νοµίζω ότι και µε αυτή τη διαδικασία
διάφορα σκεπτικά τα οποία υπήρχαν και κυρίως ο προβληµατι-
σµός και η ανασφάλεια των πολιτών µπαίνουν στο περιθώριο.

Και τέλος, θέλω να αναφερθώ στο θέµα της διαδικασίας του
συστήµατος της κινητικότητας. Είναι µια πολύ σηµαντική διαδι-
κασία, η οποία εξασφάλισε υπαλλήλους σε θέσεις που το είχαν
ανάγκη. Ωστόσο, µε τον καιρό και ανάλογα µε τα θέµατα που
προέκυπταν είχαµε παρεκκλίσεις και φτάσαµε στις διακόσιες
εξήντα εννέα παρεκκλίσεις, όπου µπορούσαν πέρα από τον νόµο
της κινητικότητας να πηγαίνουν αποσπασµένοι υπάλληλοι. Αυτό
είχε φτάσει σε ένα πολύ µεγάλο νούµερο και αν θέλουµε ο νόµος
και η διαδικασία να µπορούν να φέρουν αποτέλεσµα, θα πρέπει
να περιορίσουµε κάποια που έτσι και αλλιώς έχουν λήξει από τον
χρόνο και κάποια θα πρέπει να καταργηθούν. Έτσι, καταργούν-
ται πενήντα εννέα παρεκκλίσεις και διατηρούνται αυτές οι οποίες
στελεχώνουν υπηρεσίες, όπως τον ΕΦΚΑ, την Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Εσόδων που χρειάζονται προσωπικό.

Όµως, δίνεται και µια άλλη δυνατότητα µε την άρση των απο-
σπάσεων. Εάν είναι χρήσιµοι οι υπάλληλοι στις θέσεις όπου είναι
και οι ίδιοι ενδιαφέρονται, µπορούν να κάνουν αίτηση µετάταξης,
να παραµείνουν στη θέση όπου είναι αποσπασµένοι και να µείνει
κενή και η οργανική τους θέση η οποία καταλαµβάνεται και δεν
µπορεί να πάει κάποιος άλλος υπάλληλος µε τη διαδικασία της
κινητικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµόσια διοίκηση και οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι είναι το εργαλείο, είναι το µέσον που εξυπηρε-
τεί τον πολίτη στην καθηµερινότητά του. Από εκεί διοικείται το
κράτος, περνάνε όλες οι διαδικασίες για την ανάπτυξη ενός
τόπου, για την παραγωγή των έργων. Γι’ αυτό, θα πρέπει να σκύ-
βει το Υπουργείο -όπως και το έχει κάνει- στην κάθε λεπτοµέρειά
του, να καλύπτονται οι θέσεις, έτσι ώστε ο κατάλληλος άνθρω-
πος να είναι στην κατάλληλη θέση, να είναι ευχαριστηµένοι οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι γιατί ανταποκρίνονται µε τα προσόντα τους και
µε τη δουλειά που παρέχουν, αλλά από την άλλη να είναι οργα-
νωµένες οι υπηρεσίες για να µπορούν να παρέχουν µε τον καλύ-
τερο τρόπο τις υπηρεσίες τους στο κράτος και στους πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε την κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακο-
λουθεί ο κ. Μαραβέγιας και ο κ. Γιαννούλης.

Να δούµε λίγο από τους εισηγητές αν υπάρχει διάθεση για
δευτερολογία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Είναι αυτονόητο, κύριε Πρόεδρε. Πε-

ριµένει ο κύριος Υπουργός τη δευτερολογία µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υπουργός µπορεί να περιµένει πολλά, εσείς τι θέλετε να κάνετε.
Ορίστε, κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτελική ανικανότητα, κοινωνική αδιαφορία, προπαγάνδα και

αδιαφάνεια είναι τα κυριότερα χαρακτηριστικά της σηµερινής
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Με µία Κυβέρνηση σε απο-
δροµή και έναν Πρωθυπουργό άβουλο και αδύναµο -από ό,τι φά-
νηκε και από τις πρόσφατες εξελίξεις- έρµαιο οικονοµικών
συµφερόντων, αλλά και των βαρονιών εντός του κόµµατός τους,
να οδηγεί τη χώρα από αποτυχία σε αποτυχία και την ελληνική
κοινωνία να συνθλίβεται, δυστυχώς, ανάµεσα στις συµπληγάδες
της πανδηµίας, της οικονοµικής κρίσης και κυρίως της ακρίβειας,
µε τους νέους και τις νέες -ακόµη και τους άριστους µαθητές-
να µένουν εκτός ελληνικών πανεπιστηµίων, τις υπηρεσίες να συρ-
ρικνώνονται συνεχώς, αλλά παράλληλα τα golden boys της Νέας
Δηµοκρατίας να κάνουν χρυσές δουλειές.

Ωστόσο, φέρνετε, κύριε Υπουργέ, σήµερα ένα νοµοσχέδιο που
ενισχύει θεωρητικά τη διαφάνεια και τη λογοδοσία και παράλ-
ληλα, ρυθµίζει ζητήµατα κινητικότητας των δηµοσίων υπαλλή-
λων. Δύο άσχετα θέµατα σε ένα, όµως, νοµοσχέδιο στα πρότυπα
της επιτελικής νοµοθετικής πρακτικής της Νέας Δηµοκρατίας.

Με την ευκαιρία θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, να σχολιάσω την τροπολογία που κατατέθηκε σήµερα
και αφορά στην ένταξη και των ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρωσης
στη ρύθµιση για την κάλυψη δαπάνης εργοδοτικής εισφοράς
στον ΕΔΟΕΑΠ.

Λόγω επιτελικής ικανότητας φαίνεται πως στην προηγούµενη
ρύθµιση η Κυβέρνηση ξέχασε να εντάξει τα ηλεκτρονικά µέσα
και έρχεται και πάλι σήµερα µε µία διάταξη µπάλωµα να εντάξει
και τα ηλεκτρονικά µέσα. Ωστόσο, να υπενθυµίσουµε στην ελλη-
νική κοινωνία πως η συγκεκριµένη ρύθµιση σε καµµία περίπτωση
δεν εντάσσεται σε µια συνολική αναγκαία πολιτική στήριξης των
µέσων ενηµέρωσης, µε κριτήρια και µε διαφάνεια. Αφού, βέβαια,
καταργήσατε τα προγράµµατα ενίσχυσης 16 εκατοµµυρίων
ευρώ των περιφερειακών και των κεντρικών έντυπων µέσων, προ-
τάξατε τις λίστες Πέτσα, χωρίς καµµία διαφάνεια, χωρίς καµµία
λογοδοσία, χωρίς κανένα κριτήριο και µε µόνο στόχο την εξάρ-
τηση και την εξαγορά των ΜΜΕ από την Κυβέρνηση. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, πρέπει να συνεννοηθείτε και µε τους
αρµόδιους συναδέλφους σας και να προσέξετε τη διάταξη η
οποία υπάρχει και στην αρµόδια κοινή υπουργική απόφαση για
τη συγκεκριµένη ρύθµιση, διότι µε τις διατάξεις που εγγράφονται
εκεί πιθανόν να αποκλειστούν πάρα πολλές κεντρικές πανελλα-
δικής κυκλοφορίας εφηµερίδες από την ρύθµιση για τον ΕΔΟ-
ΕΑΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία δύο χρόνια ζούµε
την ανασύσταση του κράτους της Δεξιάς µε τις γνωστές πρακτι-
κές του παρελθόντος. Με σωρεία κατά παρέκκλιση αποσπάσεων
και µετατάξεων υπαλλήλων, αλλά και µε τον ρόλο του ΑΣΕΠ να
απαξιώνεται συνεχώς από την Κυβέρνηση, το κράτος δικαίου, η
αξιοκρατία, η διαφάνεια ποδοπατούνται καθηµερινά µε ευθύνη
και επιλογή της ίδιας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Την ίδια στιγµή, όµως, οι δηµόσιες υπηρεσίες αποψιλώνονται και
κλείνουν, κυρίως στην περιφέρεια -χαρακτηριστικό παράδειγµα
ο νόµος µου, ο Νοµός Έβρου-, µειώνοντας συνεχώς την ποι-
ότητα ζωής και την εξυπηρέτηση των πολιτών, υποδαυλίζοντας
οποιαδήποτε προοπτική ανάπτυξης, την οποία µόνο επικοινω-
νιακά ευαγγελίζονται τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Τα σχο-
λεία στερούνται σχολικές καθαρίστριες, τα οργανογράµµατα των
υπηρεσιών αγνοούνται και δεν υπηρετούνται, οι δήµοι παραµέ-
νουν υποστελεχωµένοι, τα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας επί-
σης, ενώ κλείνουν περιφερειακά ιατρεία. Στην περιοχή µου
τουλάχιστον, παρ’ ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε διασφαλίσει
τη µία πρόσληψη για κάθε µία αποχώρηση στο δηµόσιο, προκει-
µένου να ανακοπεί η αιµορραγία από τις δηµόσιες υπηρεσίες.
Και αντί η σηµερινή Κυβέρνηση να ασχοληθεί σοβαρά µε αυτά
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τα προβλήµατα και µε την ενίσχυση σε προσωπικό, αρκείται σε
αποσπασµατικές και φωτογραφικές διατάξεις για την κινητικό-
τητα, όπως η µετάταξη των αποσπασµένων εντός δέκα ηµερών
ή το δικαίωµα να βάζουν υπογραφές και οι συµβασιούχοι τεχνικοί
και όχι οι µόνιµοι υπάλληλοι. 

Και αναρωτιόµαστε: Δεν έχει η Κυβέρνηση εµπιστοσύνη στη
δηµόσια διοίκηση και πρέπει να υπογράφονται σοβαρές αποφά-
σεις από µετακλητούς; Ακόµη, όµως, και από αυτές τις διατάξεις
λείπουν θεσπισµένα κριτήρια που θα διασφαλίσουν το αντικειµε-
νικό της διαδικασίας και δεν θα ανοίγουν άλλου τύπου παραθυ-
ράκια. 

Όλο αυτό το διάστηµα βέβαια παρατηρούµε την προτίµηση
που έχει η Νέα Δηµοκρατία στις προσλήψεις µέσω προσωρινών
συµβάσεων υπονοµεύοντας τις µόνιµες σχέσεις εργασίας, υπο-
νοµεύοντας ουσιαστικά τη στελέχωση και την αναβαθµισµένη
λειτουργία του δηµοσίου, αναγκαία προϋπόθεση για την υγιή λει-
τουργία και του ιδιωτικού τοµέα. Ακόµη, όµως, και µε αυτήν την
πρακτική εξακολουθούν να προσλαµβάνονται σωρηδόν γαλάζια
golden boys µε παχυλούς µισθούς, ενώ καταργήθηκε το πρό-
γραµµα των πέντε χιλιάδων εξήντα έξι εργαζοµένων που είχε
προσλάβει ο ΣΥΡΙΖΑ για την πρόληψη πυρκαγιών και την ενί-
σχυση των δασικών υπηρεσιών. 

Στον αέρα παραµένουν και οι συµβασιούχοι του ΟΑΕΔ στο
ΕΣΥ που λήγουν οι συµβάσεις τους και µία ξεκάθαρη απάντηση
δεν έχουν πάρει από την Κυβέρνηση ούτε και σχέδιο στελέχωσης
των δοµών υγείας υπάρχει παρά µόνο η προώθηση σχεδίων ιδιω-
τικοποίησης. Είναι θέµα προτεραιότητας άλλωστε.

Τώρα σε ό,τι αφορά στο βασικό σκέλος του νοµοσχεδίου που
αφορά στο lobbying η πλειονότητα των µελών του Κοινοβουλίου
έχουµε αναγνωρίσει το νοµικό κενό που υπάρχει στη χώρα µας
και την ανάγκη να δηµιουργηθεί ένα θεσµικό πλαίσιο, ώστε οι
ιδιώτες που επιθυµούν να µπορούν οργανωµένα να αναπτύσ-
σουν τις προτάσεις και τις απαιτήσεις τους σε ένα για παρά-
δειγµα επικείµενο νοµοσχέδιο. Αντί, όµως, να γίνει µια διευρυ-
µένη συζήτηση και διαβούλευση σε ένα ολοκληρωµένο και επε-
ξεργασµένο πλαίσιο, εσείς φέρνετε ένα νοµοσχέδιο ιδιαίτερα γε-
νικόλογο και µε πάρα πολλές ελλείψεις οι οποίες έχουν επιση-
µανθεί και στην επιτροπή. 

Στην πραγµατικότητα µόλις τα 9 από τα 29 άρθρα αφορούν
στο lobbying ή «άσκηση επιρροής» στα ελληνικά και από αυτά,
τα πέντε παραπέµπονται σε επόµενες υπουργικές αποφάσεις.
Για άλλη µία φορά δεν ακολουθείτε τις καλές πρακτικές άλλων
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την εµπειρία που υπάρχει
σε άλλες χώρες, ενώ δεν έχετε εξηγήσει γιατί το νοµοσχέδιο δεν
συµπεριλαµβάνει περισσότερα άτοµα ή νοµικά πρόσωπα άσκη-
σης επιρροής παρά περιορίζεται µόνο στους επαγγελµατίες λοµ-
πίστες και στις αντίστοιχες εταιρείες. 

Στην πραγµατικότητα το παρόν νοµοσχέδιο δεν επιτυγχάνει
επ’ ουδενί τον διακηρυχθέντα στόχο του που είναι η επίτευξη της
διαφάνειας και της λογοδοσίας όπως έχει πει και ο Υπουργός
κατά τα ευρωπαϊκά πρότυπα, παρά είναι άλλο ένα µεγαλεπήβολο
επικοινωνιακό πυροτέχνηµα. 

Θα µπορούσαµε να σχολιάσουµε και να αναφέρουµε πολλά
από τα στοιχεία που λείπουν από το σηµερινό νοµοθέτηµα. Τα
έχουµε συζητήσει ήδη στις επιτροπές. Ωστόσο, από το τελικό
αποτέλεσµα αντιλαµβανόµαστε πως η Νέα Δηµοκρατία ουδέ-
ποτε στην πραγµατικότητα ενδιαφέρθηκε να φέρει ένα νοµοσχέ-
διο που θα δηµιουργούσε ένα ισχυρό και επαρκές θεσµικό
πλαίσιο, ώστε να εµπεδωθεί το αίσθηµα διαφάνειας και λογοδο-
σίας στην κοινωνία. Η Νέα Δηµοκρατία φέρνει σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο µε τόσες γενικολογίες και ασάφειες, τόσο διάτρητο
νοµικά που φοβόµαστε πως το βασικό που καταφέρνει τελικά
είναι να διατηρήσει και να διαιωνίσει τη διαφθορά και τη δια-
πλοκή. Άλλωστε ίσως είναι και ο µεγάλος της πόθος. Γιατί, τε-
λικά, στη Νέα Δηµοκρατία θέλουν να διατηρήσουν τα κεκτηµένα
τους, να συνεχίσουν το lobbying που κάνουν όλο αυτό το διά-
στηµα µε τον ΣΕΒ, τους καναλάρχες, τους κολεγιάρχες, τους κλι-
νικάρχες, τους µεγαλοεργολάβους, τα δικηγορικά γραφεία και
τις µεγάλες εταιρείες, µε τα γνωστά αποτελέσµατα για τον ελ-
ληνικό λαό. Εκατοντάδες εκατοµµύρια δωράκια στους λίγους,
λίστες Πέτσα, απευθείας αναθέσεις εκατοµµυρίων ευρώ κ.λπ.

και την ίδια στιγµή περικοπές, κατάργηση του οκταώρου, ακρί-
βεια για τους πολίτες, µείωση συντάξεων, οικονοµική ασφυξία
και λουκέτα για τον λαό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε τον κ. Κωνσταντίνο Μαραβέγια από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να εκ-
φράσω τη χαρά µου για τη χθεσινή ανακοίνωση της υπουργο-
ποίησης των κυρίων Στυλιανίδη και Τουρνά. Ο νέος Υπουργός
Πολιτικής Προστασίας έχει µεγάλη εµπειρία στη διαχείριση των
φυσικών καταστροφών και των επιδηµιών και ως Επίτροπος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης παρήγαγε σηµαντικό έργο διεθνώς. Είναι
πρόσωπο εγνωσµένου κύρους και ικανοτήτων στον χώρο της πο-
λιτικής προστασίας. 

Οµοίως για τον κ. Τουρνά ως ανώτατος αξιωµατικός της Πο-
λεµικής Αεροπορίας διαχειρίστηκε κρίσεις και γνωρίζει τα θέ-
µατα των εναέριων µέσων δασοπυρόσβεσης που άλλωστε
υπάγονται και στο ΓΕΑ. 

Έχουµε, όµως, και άσχηµα νέα εκτός από τα καλά για τον κ.
Στυλιανίδη. Δεν τον εγκρίνει ο κ. Τσίπρας. Δεν ξέρω πόσο θα τον
επηρεάσει αυτό στην άσκηση των νέων καθηκόντων του, αλλά
χθες ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε τηλεοπτική
του συνέντευξη εξέφρασε αµφιβολίες για το αν κάνει ο κ. Στυ-
λιανίδης για Υπουργός. Μάλιστα. Ο άνθρωπος που υπουργοποί-
ησε προσωπικότητες που δεν θα τις κατονοµάσω και δεν θα τις
χαρακτηρίσω γιατί θα µε κατηγορήσετε ότι αναφέροµαι σε απόν-
τες, πιστεύει ότι είναι και κατάλληλος να κρίνει ποιος µπορεί να
γίνει Υπουργός σε αυτή τη χώρα. Μας είπε και κάτι άλλο ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σχεδόν ανέκδοτο. Δή-
λωσε ότι ποτέ ο ΣΥΡΙΖΑ δεν καταδίκασε δηµόσια τον κ. Απο-
στολάκη για την ολιγόωρη αποδοχή της θέσης του Υπουργού
Πολιτικής Προστασίας. Μας είπε ότι είναι προσωπικός του σύµ-
βουλος και ότι ποτέ δεν θα τον εξέθετε το κόµµα. Άρα όλοι κα-
τάλαβαν λάθος τη διαπόµπευση του κ. Αποστολάκη από τον
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος τον χαρακτήριζε αποστάτη, µιλώντας για εξα-
γορά του από τη Νέα Δηµοκρατία. Αν όλα αυτά λέγονταν από
ένα άλλο κόµµα, θα µπορούσαµε ίσως να το πάρουµε στα σο-
βαρά. Προφανώς, όµως, ούτε ο κ. Τσίπρας δεν τα µετράει αφού
χθες διέψευσε την καταδίκη του κ. Αποστολάκη από το ίδιο του
το κόµµα και ταυτόχρονα αµφισβήτησε και την καταλληλότητα
του κ. Στυλιανίδη που µεταξύ άλλων έχει περάσει και από το Χάρ-
βαρντ. Κακά τα ψέµατα, αυτές οι δηλώσεις δεν παραξενεύουν
κανέναν. 

Παραδοσιακά, το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πρε-
σβεύει τη µετριότητα και εχθρεύεται την αριστεία. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα αποτελεί η αντιπάθειά του για το επιτελικό
κράτος, την επιστηµονική γνώση και τους τεχνοκράτες. Το εί-
δαµε καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας µε την υπονόµευση της
εµβολιαστικής προσπάθειας, τις διαρκείς επιθέσεις του ΣΥΡΙΖΑ
κατά της επιτροπής των λοιµωξιολόγων, αλλά και την ανερµάτι-
στη στάση του ίδιου του Αρχηγού του ακόµα και υπέρ δηµόσιων
συγκεντρώσεων, χωρίς την τήρηση βασικών υγειονοµικών κανό-
νων. Έτσι και µε την υπόθεση Αποστολάκη, από τη µία ζητούσε
συναίνεση σε θέµατα δασοπροστασίας και κλιµατικής αλλαγής
µετά από τις τελευταίες πυρκαγιές και από την άλλη όταν ο Πρω-
θυπουργός πρόσφερε αυτή τη συναίνεση, αυτός προχώρησε σε
δηµόσιες καταγγελίες κατά πάντων. Εν πάση περιπτώσει, ο κό-
σµος στο τέλος όλα αυτά θα τα κρίνει. 

Κύριε Πρόεδρε, το συζητούµενο νοµοσχέδιο θα έπρεπε να
αποτελεί κοινό τόπο για όλα τα κόµµατα. Κι όµως, ακόµα και για
τα προφανή, όπως ο έλεγχος των δραστηριοτήτων lobbying και
η λήψη δώρων από εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας,
δεν υπάρχει συµφωνία. Ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ και το ΜέΡΑ25 ήδη
από τη συζήτηση στην επιτροπή καταψήφισαν ένα νοµοσχέδιο
που για πρώτη φορά θέτει αυστηρούς περιορισµούς και δηµι-
ουργεί µηχανισµούς ελέγχου. Πράγµατα που λείπουν προφανώς
και πολύ σωστά έρχεται το Υπουργείο Εσωτερικών και ο κ. Βορί-
δης να τα εισάγει. 
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Το ίδιο χρήσιµο, όµως, είναι και το τρίτο µέρος του σχεδίου
νόµου όπου καταργούνται οι διάσπαρτες παρεκκλίσεις από το
ενιαίο σύστηµα της κινητικότητας έτσι ώστε να αποκατασταθεί,
επιτέλους, η ακεραιότητά του. Πρόκειται για παλιότερες διατά-
ξεις που, χωρίς λόγο ύπαρξης, πρωτοεµφανίστηκαν το 2016 και
αφορούν σε πενήντα δύο φορείς και υπηρεσίες. 

Όµως, ας µου επιτραπεί να πω ότι σ’ αυτή την περίπτωση
αγνοούµε τον ελέφαντα στο δωµάτιο και αυτός δεν είναι άλλος
από τον e-ΕΦΚΑ, που εδώ και χρόνια βρίσκεται σε ένα ιδιότυπο
καθεστώς αποκλεισµού του από την κινητικότητα. Ένα µέτρο
που πάρθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ, επέβαλε στασιµότητα στο προσωπικό
του τότε ΕΦΚΑ, δηλαδή, σε πάνω από οκτώµισι χιλιάδες υπαλ-
λήλους και δυστυχώς πρόκειται για ένα µέτρο που δεν απέδωσε
τίποτα. Ή τουλάχιστον εγώ δεν έχω υπ’ όψιν µου κάποια µελέτη
που να δείχνει ότι το προσωπικό, στο οποίο απαγορεύτηκαν οι
µετατάξεις από τον ΕΦΚΑ, µεταφέρθηκε στις συντάξεις ή παρου-
σίασε αυξηµένη απόδοση στην έκδοση οποιουδήποτε είδους πα-
ροχών. Είναι απλά µια απαγόρευση που θα µπορούσαµε να τη
χαρακτηρίσουµε του τύπου «πονάει κεφάλι, κόψε κεφάλι» που
δείχνει ότι ο e-ΕΦΚΑ δεν µπορεί να διαχειριστεί το ανθρώπινο
δυναµικό του. Κι αυτό γιατί ακόµα και σήµερα δεν γίνεται καµµία
διάκριση µεταξύ του προσωπικού που αξιοποιείται όντως στις
συντάξεις και του υπόλοιπου, που δεν έχει καµµία σχέση µε
αυτές τις απονοµές. Δεν υπάρχει σύστηµα ούτε εσωτερικής κι-
νητικότητας στον e-ΕΦΚΑ που να επιτρέπει την κάλυψη των
όποιων κενών, σύµφωνα µε τις υπηρεσιακές ανάγκες ούτε υπάρ-
χει πρόγραµµα επιµόρφωσης των υπαλλήλων του ίδιου του
φορέα που να ασχολούνται µε τις κύριες συντάξεις. 

Δυστυχώς, όµως, όλα αυτά δεν είναι καινούργια φαινόµενα.
Το λέω µε την εµπειρία του τι έχει συµβεί στον e-ΕΦΚΑ τα τέσ-
σερα τελευταία χρόνια. Μια εµπειρία που λέει ότι η διαχείριση
και η ανάπτυξη του ανθρώπινου δυναµικού του έχει παγώσει,
χωρίς σχέδιο και χωρίς µέχρι σήµερα θετικό αποτέλεσµα για τον
οργανισµό. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το πρόβληµα του e-ΕΦΚΑ
είναι δοµικό και ξεκίνησε µε τον νόµο Κατρούγκαλου, τεράστια
γραφειοκρατική δοµή που έφτασε να διαθέτει οκτώµισι χιλιάδες
υπαλλήλους και δεκατέσσερις γενικές διευθύνσεις. Εποµένως,
το πρόβληµα δεν είναι και δεν ήταν ποτέ το ποσοτικό, δηλαδή
αν ο ΕΦΚΑ έχει οκτώ ή δέκα χιλιάδες υπαλλήλους. Το πρόβληµα
είναι καθαρά ποιοτικό, δηλαδή εξειδίκευσης στα ασφαλιστικά αν-
τικείµενα και την ψηφιοποίηση τους. 

Είµαι βέβαιος πως αποτελεί κοινή αγωνία όλων µας το πώς θα
πετύχει αυτός ο οργανισµός στην αποστολή του, πώς θα δίνει
έγκαιρα τις συντάξεις και πώς θα ταλαιπωρούνται λιγότερο οι
ασφαλισµένοι, οι εργοδότες και οι συνταξιούχοι. Αυτό πρέπει να
είναι το ζητούµενο και τίποτα άλλο. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε µε δύο λόγια για τις θετικές τρο-
πολογίες των Υπουργείων Οικονοµικών και Υγείας. 

Η πρώτη έρχεται να ενισχύσει τους εργαζόµενους σε ηλεκτρο-
νικά µέσα ενηµέρωσης που πλήττονται από την κρίση, όπως είναι
τα περιφερειακά κανάλια ή οι ραδιοφωνικοί σταθµοί και οι επι-
χειρήσεις που παράγουν ψηφιακό ενηµερωτικό περιεχόµενο. 

Η τροπολογία του Υπουργείου Υγείας για την πρώτη δόση του
υποχρεωτικού εµβολιασµού έρχεται να διευκολύνει την εν εξελί-
ξει διαδικασία σε δοµές υγείας και σε προνοιακά ιδρύµατα. Το
κίνητρο που δίνει η άρση της αναστολής καθηκόντων µε την
πραγµατοποίηση της πρώτης ή µόνης δόσης εµβολιασµού, αλλά
και η ταυτόχρονη αυστηροποίησή του έτσι ώστε να περιλαµβάνει
τόσο τους συνεργαζόµενους ελεύθερους επαγγελµατίες όσο και
τους ασκούµενους εκπαιδευόµενους, τους σπουδαστές, στις
ίδιες µονάδες, είναι µέτρα πολύ σηµαντικά για την προώθηση
του εµβολιασµού. Οφείλω, λοιπόν, ως γιατρός να αναγνωρίσω
δηµόσια την τόλµη του νέου Υπουργού Υγείας και να ευχηθώ
στον κ. Πλεύρη κάθε επιτυχία στο έργο του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ, ακολου-
θεί ο κ. Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Ξανθόπου-
λος από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά συνεχίζουµε µε τους οµιλητές µέσω

Webex και ολοκληρώνουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα οµολογήσω ότι µπορώ να καταλάβω, µε βάση το περιεχό-

µενο του προηγούµενου οµιλητή, γιατί δυσκολεύτηκε τόσο µα
τόσο πολύ ο κ. Μητσοτάκης να αναζητήσει εντός των εκατόν πε-
νήντα οκτώ µελών της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Ευτυχώς, µε επα-
ναφέρει στην πραγµατικότητα ότι ακόµα και αυτή η αυστηρή
κρίση µου αδικεί την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµο-
κρατίας γιατί ο προηγούµενος οµιλητής, σίγουρα, δεν είναι χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα. Πάντως τη δυσκολία την κατανοώ.
Γιατί δεν µπορεί να εµφανίζεται εδώ κάποιος -κανείς- τιµητής,
την ίδια ώρα που τους τελευταίους µήνες, µάλλον, έχετε µετα-
τρέψει αυτή την Αίθουσα, την ιερή Αίθουσα της κοινοβουλευτι-
κής διαδικασίας, σε στούντιο του Netflix. 

Ξέρετε, εδώ δεν γυρνάµε το «House of Cards» ούτε το «Casa
de Papel» καταθέτοντας σενάρια. Εδώ κατατίθενται νοµοσχέδια,
τα οποία στο τέλος της ηµέρας πρέπει να αποτυπώνουν στον πο-
λίτη ότι κάτι αποφασίστηκε. Εξηγήστε µας τι. Και δεν είναι η
πρώτη φορά.

Άκουσα τον κ. Βορίδη µε προσοχή και µε περίτεχνη χρήση των
λέξεων να προσπαθεί να φτιασιδώσει το γεγονός ότι συστηµα-
τικά σε αυτήν την Αίθουσα έρχονται νοµοσχέδια κενά περιεχο-
µένου, κενά, ουσιαστικά, εκτελεστικών αποφάσεων σε συνέχεια
της νοµοθετικής εξουσίας, µε αναµονή εκτελεστικών υπουργικών
αποφάσεων και τα βαφτίζετε νοµοσχέδια. Δεν θα µπει κάποια
στιγµή τέλος σε αυτόν τον κοινοβουλευτικό κατήφορο; Στο επι-
χείρηµα «µα, γινόταν και παλαιότερα…» τι απαντώ; Ναι, σύµφω-
νοι, µπορεί να είναι φτωχή η εµπειρία µου στα κοινοβουλευτικά
έδρανα, αλλά από την επαγγελµατική µου εµπειρία δεν έχω ξα-
ναδεί να έρχεται νοµοσχέδιο µε δεκατέσσερα άρθρα και είκοσι
πέντε τροπολογίες. Ποτέ. Ή τουλάχιστον τα τελευταία δεκα-
πέντε χρόνια.

Θέτετε ερωτήµατα, επί της ουσίας. Στο πρώτο µέρος εισάγετε
την υπεράσπιση διαφανούς διαδικασίας στην άσκηση επιρροής.
Λοιπόν, θέλετε να µιλήσουµε απλά και ειλικρινή ελληνικά; Εάν πι-
στεύετε ότι ο διεθνής όρος το «lobbying» µπορεί να καλύψει το
«νταλαβέρι», αυτό που ήδη έχει ξεκινήσει από τον Ιούλιο του ’19,
απλά υποκρινόµεθα. Αναρωτιέµαι µεγαλόφωνα: Χρειάζεται ο εκ-
πρόσωπος ενός ιδιωτικού πανεπιστηµίου της αλλοδαπής στην
Ελλάδα να ασκήσει επιρροή στο Υπουργείο Παιδείας για τη διεκ-
δίκηση των συµφερόντων του; Όχι, έχετε παραδοθεί. 

Χρειάζεται η εκπρόσωπος του κλάδου ιατρικού εξοπλισµού
υγείας να ασκήσει επιρροή µε βάση τα πρότυπα της διεθνούς
πρακτικής στην ελληνική Κυβέρνηση υπό τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη για να πετύχει τα συµφέροντα του; Δεν χρειάζεται. Έχετε
ήδη παραδοθεί και µάλιστα επιλέξατε και τον κ. Πλεύρη να στρώ-
σει το κόκκινο χαλί.

Έχετε το θράσος, ενώ στην Αίθουσα αυτή βρίσκεται ο πρώην
Υπουργός Εργασίας, ο κ. Βρούτσης, να µιλάτε για τον ΕΦΚΑ, να
µιλάτε για το γεγονός ότι το καλοκαίρι αντιµετωπίσαµε το θλι-
βερό φαινόµενο οι εντολοδόχοι ιδιώτες σας που ανέλαβαν να
διεκπεραιώσουν τις συντάξεις να πουν «κάναµε λάθος, τριάντα
χιλιάδες συνταξιούχοι δεν θα πληρωθούν» και σοβαρολογείτε ότι
είναι ζήτηµα προσωπικού που πετάξατε στον δρόµο νέους επι-
στήµονες, οι οποίοι είχαν κύριο αντικείµενο απασχόλησης τη
διεκπεραίωση συντάξεων, µπήκαν µε διαδικασίες για πρώτη
φορά σ’ αυτή τη χώρα αξιοκρατικές και τους πετάξατε στον
δρόµο για να στελεχώσετε το επιτελικό, µονοκοµµατικό σας κρά-
τος; Το αγνοείτε προφανώς, γιατί αυτό είναι ένα µόνιµο πρό-
βληµά σας, κύριε συνάδελφε. Είναι άλλη η πραγµατικότητα και
άλλη η εικόνα που έχετε στο µυαλό σας. Είναι εµφανές ότι ο κ.
Μητσοτάκης έχει την ψευδαίσθηση ότι διοικεί µια άλλη χώρα από
αυτή που πραγµατικά θα συναντήσουµε έξω σε αυτούς τους
δρόµους.

Σε ό,τι αφορά στη δηµόσια διοίκηση πραγµατικά εκεί, κύριε
Βορίδη, ακόµα και το συµπαθές σκωπτικό ή σαρδόνιο χαµόγελό
σας υποκρύπτει µια επιτηδευµένη αυτοπεποίθηση, αλλά δεν µπο-
ρεί να ισορροπήσει τον γενικευµένο πανικό της Κυβέρνησης ότι
το µόνο που επιχειρείτε να κάνετε µε κάθε νοµοθέτηµα -και µε
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αυτό- είναι να αναβιώσετε το σκληρό πελατειακό κράτος, αυτό
που θα χρειάζεται την έγκριση του κοµµατάρχη, την έγκριση του
πολιτικού παράγοντα για να βρεθεί µέσα στα γρανάζια της δη-
µόσιας διοίκησης. Δεν είναι αυτό που χρειάζεται η χώρα και δεν
είναι αυτό που χρειάζεται να προσφέρετε και εσείς ως Κυβέρ-
νηση και εσείς προσωπικά ως Υπουργός.

Πάντως, ποια είναι η πραγµατικότητα; Η πραγµατικότητα είναι
ότι στην τοπική αυτοδιοίκηση υπάρχουν υπηρεσίες κοµβικής ση-
µασίας για τον δηµόσιο έλεγχο, για τη διαφάνεια, για τη λογο-
δοσία που υποστελεχώνονται συστηµατικά, σχεδόν εξαϋλώ-
νονται. Θα σας πω ένα παράδειγµα: Στη Χαλκιδική, µια από τις
πιο περίπλοκες πολεοδοµικά και περιβαλλοντικά περιοχές, η τε-
χνική υπηρεσία της αντιπεριφέρειας έχει µόλις έναν τεχνικό. Ξέ-
ρετε γιατί; Το πρώτο σκέλος της απάντησης είναι ότι αυτή τη
στιγµή στις τάξεις των δηµοσίων υπαλλήλων µε την προϊστορία
Μητσοτάκη που έχετε και τις αθρόες απολύσεις που έχει χρεω-
θεί ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης οι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι είναι όπου φύγει-φύγει. Και το δεύτερο είναι ότι  έχετε
εφεύρει την εύκολη ανάθεση επιστηµονικών ελεγκτικών διαδικα-
σιών, µελετητικών διαδικασιών σε ιδιώτες. Δεν είναι καν µανιέρα,
µιας και ξεκινήσαµε µε τον κινηµατογράφο και την τέχνη. Είναι
πλέον Μπόλιγουντ, δεν είναι καν Χόλιγουντ. Αναθέτετε τις πιο
σηµαντικές ελεγκτικές διαδικασίες και διαδικασίες λογοδοσίας
σε όποιον βρεθεί µπροστά ή στο πρώτο κοµµατικό γραφείο της
Νέας Δηµοκρατίας που θα βρεθεί ακόµη αναµµένος πυρσός,
εκτός αν θα αλλάξει και αυτό.

Εν πάση περιπτώσει, µε ένα πρόσφατο παράδειγµα, εάν ανοί-
ξετε τα emails σας αυτή τη στιγµή διαµαρτύρονται οι υπάλληλοι
του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης. Γιατί; Να είναι καλά ο έτε-
ρος, συγχρωτιζόµενος µε εσάς και ανελισσόµενος µέσω του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού, όπως και εσείς. Τρία στα τρία έχει
ο Γιώργος Καρατζαφέρης, τέσσερα στελέχη κληροδότησε, στη
Νέα Δηµοκρατία οι τρεις είναι κορυφαίοι Υπουργοί και ο άλλος
Αρχηγός κόµµατος. Στο Υπουργείο Μακεδονίας - Θράκης δια-
µαρτύρονται και καταγγέλλουν οι υπάλληλοι ότι τους αφαιρείται
η δυνατότητα να συνεχίσουν να κάνουν αυτό που έκαναν µε ανα-
πτυξιακές προτάσεις, γιατί έτσι αποφάσισε ο κ. Γεωργιάδης.

Εάν, λοιπόν, πιστεύετε -και κλείνω µε αυτό- ότι στη Βουλή θα
αλλάξει ο όρος «νοµοθέτηµα» και θα έρχονται σενάρια µε προ-
οπτική στον χρόνο µε βάση τις ορέξεις σας λυπάµαι, αλλά την
απάντηση θα τη δώσουν οι πολίτες, θα τη δώσει η δηµοκρατία
και θα τη δώσει η αναµέτρηση µε την πραγµατικότητα που είναι
ένα πεδίο -δυστυχώς για σας εσάς- καθόλου λαµπρό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε τον κ. Ευστάθιο Κωνσταντινίδη από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Λυπάστε καλέ συνάδελφε, αλλά σας διαβεβαιώ ότι θα λυπη-
θείτε πολύ περισσότερο όταν δοθεί αυτή η απάντηση από τον
ελληνικό λαό.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ
στο άκουσµα της λέξης «λοµπίστας» οµολογουµένως δεν κά-
νουµε και τους καλύτερους συνειρµούς κι αυτό γιατί στην καθο-
µιλουµένη ο όρος παραπέµπει στον διαδροµιστή, στον κινούµενο
στο παρασκήνιο, στον διαπλεκόµενο. Όµως, η απαξίωσή του δεν
είναι άσχετη µε την απουσία ρυθµιστικού πλαισίου στη χώρα µας
και στην αντιποίηση του τίτλου από διάφορους σαλτιµπάγκους.

Έρχεται, λοιπόν, για πρώτη φορά στην ελληνική έννοµη τάξη
το συζητούµενο σχέδιο νόµου να διαµορφώσει όρους νοµιµότη-
τας, ακεραιότητας, διαφάνειας και λογοδοσίας στο πεδίο της εκ-
προσώπησης και προώθησης συµφερόντων στη δηµόσια ζωή,
κάτι που συµβαίνει εδώ και αρκετά χρόνια στα προηγµένα κράτη
και για το οποίο -το θεσµικό κενό δηλαδή- η χώρα µας έχει δεχθεί
επανειληµµένα συστάσεις από διεθνείς οργανισµούς που ασχο-
λούνται µε την καταπολέµηση της διαφθοράς.

Και ενώ εύλογα θα ανέµενε κάποιος από όλα τα κόµµατα να
υποδεχθούν θετικά µια τέτοια νοµοθετική πρωτοβουλία, αυτό
δεν συνέβη κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή όπου την

υπερψήφισε µόνο η κυβερνητική πλειοψηφία. Αυτό πρακτικά ση-
µαίνει ότι ενώ µέχρι σήµερα η λειτουργία του lobbying παρέµενε
tabula rasa, η Αντιπολίτευση αρνείται επί της αρχής τη θέσπιση
ενός πλαισίου που θα ρίξει φως στο θεσµικά θολό αυτό τοπίο.

Τι είναι, όµως, το lobbying; Πόσο καλό ή κακό είναι τελικά; Με
την ευρεία έννοια είναι η εκπροσώπηση συµφερόντων και η
άσκηση επιρροής υπέρ αυτών ενώπιον θεσµικών φορέων της πο-
λιτείας. Με τη στενότερη και ρυθµιζόµενη έννοια είναι η αµειβό-
µενη αυτή άσκηση της διαµεσολαβητικής αυτής εργασίας στα
στάδια της νοµοθέτησης, της έκδοσης κανονιστικών πράξεων,
εγκυκλίων κ.λπ. από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που εγγράφονται
σε ειδικό µητρώο και υπόκεινται σε πλαίσιο κανόνων, απαγορεύ-
σεων, εποπτείας και κυρίως διαφάνειας.

Πρόκειται για δραστηριότητα µε µακρά διαδροµή που µέχρι
να γίνει αποδεκτή ως θεµιτή άσκηση επιρροής σε φορείς της πο-
λιτικής εξουσίας πέρασε διάφορα στάδια κριτικής και αµφισβή-
τησης αναλόγως των κρατουσών ιδεολογικών αντιλήψεων και
της πολιτικής κουλτούρας στην κάθε κοινωνία.

Στις σύγχρονες αστικές δηµοκρατίες συνιστά έκφανση της δη-
µοκρατικής λειτουργίας στο πλαίσιο της κοινωνικής και οικονο-
µικής ελευθερίας και δράσης ενός ατόµου, µιας οµάδας, ενός
οργανισµού. Κατά βάση το αρνητικό της πρόσηµο το οφείλει στο
γεγονός ότι ενσωµατώνει τοµεακή, ατοµική ή συντεχνιακή διεκ-
δίκηση που κατά την κοινή αντίληψη αντιµάχεται το κοινωνικό
συµφέρον. όµως, αυτό δεν ισχύει στην πράξη. Η διαµόρφωση
της πολιτικής µε την αξιοποίηση της εξειδικευµένης γνώσης και
εµπειρίας επαγγελµατιών όταν γίνεται µε όρους ακεραιότητας
αποδεικνύεται επωφελής για ευρύτερες οµάδες και για το σύ-
νολο της κοινωνίας.

Από την άλλη, η µη ρύθµιση ενός πεδίου στο οποίο συναντι-
ούνται ποικιλώνυµα συµφέροντα µε τη νοµοθετική και την εκτε-
λεστική εξουσία δηµιουργεί δικαιολογηµένη καχυποψία, ίσως και
εστίες διαφθοράς.

Συνεπώς το lobbying υπήρχε και θα υπάρχει και δεν εισάγεται
µε το παρόν σχέδιο νόµου στη δηµόσια ζωή, απλά ρυθµίζεται και
ελέγχεται για πρώτη φορά στη χώρα µας.

Ξενίζει συνεπώς η στάση της Αντιπολίτευσης σε ένα σχέδιο
νόµου το οποίο επί της αρχής χαιρετίστηκε από το σύνολο των
φορέων που προσκλήθηκαν κατά τη νοµοθετική επεξεργασία,
ιδίως µάλιστα η στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης η οποία
επί τεσσεράµισι χρόνια δεν έκανε απολύτως καµµία ενέργεια στη
συγκεκριµένη κατεύθυνση, δηλαδή για να ρυθµίσει το συγκεκρι-
µένο αντικείµενο.

Αντίστοιχη στάση, όµως, έχει τηρήσει ο ΣΥΡΙΖΑ και σε άλλες
νοµοθετικές παρεµβάσεις κατά της διαφθοράς, όπως για το Σύ-
στηµα Εσωτερικού Ελέγχου στον δηµόσιο τοµέα και την καθιέ-
ρωση του θεσµού του Συµβούλου Ακεραιότητας. Στα λόγια,
βέβαια, δεν χάνει την ευκαιρία να υποδυθεί τον τιµητή της νοµι-
µότητας και της διαφάνειας. Τα αποτελέσµατα, όµως, αποδει-
κνύουν ότι µε τη σηµερινή Κυβέρνηση η Ελλάδα αναρριχήθηκε
στις σχετικές διεθνείς κατατάξεις και το παρόν νοµοσχέδιο θα
συµβάλει στην ακόµα καλύτερη αξιολόγηση της. 

Είναι συνεπώς καλό να γνωρίζουµε πότε µε ποιον και για ποιο
αντικείµενο συναντιέται ένας Υπουργός. Όπως είναι καλό να
µπουν δικλίδες στη δραστηριότητα ανθρώπων της εξουσίας µετά
από τη λήξη της θητείας τους, φαινόµενο που είναι γνωστό µε
τον όρο της «περιστρεφόµενης θύρας» και το οποίο αντιµετωπί-
ζεται και πάλι µε διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Ασφαλώς και δεν εξαλείφει καµµία ρύθµιση από µόνη της τις
παθογένειες σε ένα χώρο. Αλίµονο, όµως, αν αυτό µας οδηγούσε
στην αντίπερα όχθη της απορρύθµισης, την οποία πρακτικά ή εκ
του αποτελέσµατος φαίνεται να υπερασπίζεται σύσσωµη η Αντι-
πολίτευση.

Συγκεφαλαιώνοντας είναι καινοτόµες και αναµφίβολα θετικές
οι διατάξεις για τον έλεγχο των δραστηριοτήτων άσκησης επιρ-
ροής, για τη σύσταση του µητρώου διαφάνειας, για τον καθορι-
σµό δικαιωµάτων και υποχρεώσεων στους εκπροσώπους συµφε-
ρόντων, για τον έλεγχο αθέµιτων πρακτικών από την Εθνική Αρχή
Διαφάνειας και την επιβολή των προβλεπόµενων κυρώσεων, για
την παροχή δώρων προς τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και µέλη
της κυβέρνησης, καθώς και οι ειδικότερες ρυθµίσεις για την κα-
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τάργηση των παρεκκλίσεων στο Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας
µε την παράλληλη πρόβλεψη για τη δυνατότητα µετάταξης υπαλ-
λήλων στους φορείς όπου υπηρετούν µε απόσπαση βάσει των
καταργούµενων διατάξεων, για τον διορισµό στο δηµόσιο συγ-
γενούς αποβιώσαντος δηµοσίου υπαλλήλου, για τη διασφάλιση
των εργαζοµένων ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου του Κέν-
τρου Περιβάλλοντος της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας, για
την παροχή δικαιώµατος υπογραφής σε γεωτεχνικούς που ερ-
γάζονται µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου στο δηµόσιο ή σε
ΟΤΑ, όπως δηλαδή ισχύει και σε άλλες ειδικότητες και για τον
ετήσιο προγραµµατισµό της δηµόσιας διοίκησης και στις προσ-
λήψεις προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορι-
σµένου χρόνου ή σύµβαση µίσθωσης έργου ή µε ωριαία αποζη-
µίωση. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να δούµε µε προσοχή και ευαι-
σθησία το θέµα των καθαριστριών των σχολικών κτηρίων, οι
οποίες καταφανώς καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες στο
δηµόσιο τοµέα. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ να ανταπο-
κριθείτε στο αίτηµα των φορέων της δυτικής Μακεδονίας για τη
δυνατότητα µετάταξης όσων εργάζονται σε αυτούς µε καθεστώς
απόσπασης εν όψει του αυξηµένου φόρτου και των αναγκών που
αντιµετωπίζουν οι υπηρεσίες της περιοχής στο πλαίσιο της µε-
τάβασης σε ένα νέο παραγωγικό και αναπτυξιακό µοντέλο. Έ-
χετε δικαίως ανακηρυχθεί σύµµαχος σε αυτήν την προσπάθεια
και φέρετε την καλή ευθύνη να υπερασπίζεστε διαρκώς τον τι-
µητικό αυτό τίτλο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Θεόφιλο Ξανθόπουλο από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Έχουµε ακόµα άλλους τέσσερις συναδέλφους, οι οποίοι
θα µιλήσουν µε Webex. 

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουµε από χθες κάτι υπόλοιπα από την επι-

τροπή να συζητήσουµε, γιατί βασιζόµενος στην πανθοµολογού-
µενη εκφραστική σας δεινότητα προσπαθήσατε να µας πείσετε
ότι το επί της αρχής που ψηφίζουµε «κατά» έρχεται σε αντίφαση
µε την ανάγκη να ρυθµιστεί το τοπίο και ότι θα µπορούσαµε να
επιφυλαχθούµε στις επιµέρους διατάξεις.

Το επί της αρχής, κύριε Υπουργέ, δεν είναι αποκοµµένο από
το περιεχόµενο των διατάξεων. Συµφωνούµε ότι υπάρχει ανάγκη
να ρυθµιστεί το τοπίο, είναι ένα τοπίο αρρύθµιστο, αλλά το πε-
ριεχόµενο του νοµοσχεδίου που φέρνετε -εµάς στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση ή κάποιους άλλους σε άλλη περίπτωση- δεν µας
βρίσκει σύµφωνους.

Άρα,το επί της αρχής έχει σχέση µε το περιεχόµενο αυτού που
εισάγεται προς ψήφιση στην εθνική νοµοθεσία. Διότι αν µας πείτε
για παράδειγµα ότι πρέπει να ρυθµιστεί ο αριθµός των φιλοξε-
νούµενων σε ΚΥΤ και αυτοί που είναι υπεράριθµοι να εγκιβωτί-
ζονται και να πετιούνται στο βάθος του Αιγαίου είναι προφανές
ότι ο µεν στόχος είναι θεµιτός και συµφωνούµε, αλλά δεν µπορεί
να συµφωνήσουµε στη µέθοδο µε την οποία θα επιτευχθεί ο ανώ-
τατος αριθµός. Αυτό, λοιπόν, για να ξεκαθαρίσουµε το επί της
αρχής.

Προχωρώ επί της ουσίας τώρα. Γνωρίζουµε όλοι ότι υπάρχει
ένα κενό, γιατί ακριβώς είναι ένας τοµέας, ο οποίος δηµιουργεί
µία δυναµική και µία κινητικότητα στις επιµέρους οµάδες, οι
οποίες θέλουν να πλησιάσουν τους έχοντες την αποφασιστική
αρµοδιότητα και να τους επηρεάσουν σύµφωνα µε τη δική τους
άποψη. Θα έλεγα, λοιπόν, υιοθετώντας το ιδιόλεκτο της κοµµου-
νιστικής Αριστεράς ότι πρόκειται περί της καπιταλιστικής ζούγ-
κλας, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να µείνει αρρύθµιστο
το τοπίο. 

Και πραγµατικά επειδή καταλαβαίνουµε όλοι ότι το τοπίο πρέ-
πει να ρυθµιστεί ήταν ένα λαµπρό πεδίο συνεννόησης, γιατί δεν
σας αρέσει η λέξη συναίνεση, ένα πεδίο συνεννόησης για να
δούµε τι µπορεί να συνεισφέρουµε όλοι µας, έτσι ώστε να δια-
σφαλιστεί κατ’ αρχάς ο δηµόσιος βίος και κατά δεύτερον η λει-

τουργία του συστήµατος του πολιτικού για να µην έχουµε αυτού
του είδους τις δραστηριότητες, οι οποίες ουσιαστικά νοθεύουν,
ακυρώνουν, διαστρέφουν το νόηµα της λαϊκής εντολής και της
ιδιότητας που έχει ο λειτουργός για να αποφασίζει για πράγµατα
της αρµοδιότητας του. 

Δεν το κάνατε αυτό το πράγµα. Αντ’ αυτού µας φέρατε ένα νο-
µοθέτηµα, το οποίο έχει από το σύνολο του εννέα άρθρα, τα
οποία αναφέρονται σε αυτό καθαυτό το θέµα του επηρεασµού
εκ των οποίων τα πέντε θα υλοποιηθούν µε υπουργικές αποφά-
σεις. Και εδώ έχει ένα ενδιαφέρον να δούµε στα όσα νοµοθετή-
µατα φέρατε εσείς ως Υπουργός των Εσωτερικών ή οι προη-
γούµενοι από εσάς, τα οποία επιφυλαχθήκατε για την εφαρµογή
των διατάξεων µε υπουργικές αποφάσεις, πόσες εκδόθηκαν και
πόσοι νόµοι λειτουργούν από την ψήφισή τους και µετά ή ήρτην-
ται, είναι στον αέρα µε την προοπτική της έκδοσης των υπουρ-
γικών αποφάσεων;

Αυτά τα λέω, λοιπόν, και γιατί αντικρούω την ουσία του νοµο-
θετήµατος και γιατί είµαστε αντίθετοι µε τη διαδικασία, γιατί η
Βουλή ψηφίζει κάτι και εναπόκειται µετά στη διακριτική ευχέρεια
του εκάστοτε Υπουργού µε υπουργικές αποφάσεις να το ρυθµί-
σει µονοµερώς. Αυτό το πράγµα ακριβώς µάς καθιστά επιφυλα-
κτικούς, για να µην πω καχύποπτους.

Θέλω να κάνω µία νοµοτεχνική παρατήρηση, την οποία η νο-
µική σας επάρκεια νοµίζω θα τη διακρίνει. Στο άρθρο 4 η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής µας λέει ότι: «Οι διατάξεις του
Μέρους Α’ σε καµµία περίπτωση δεν θίγουν τα θεµελιώδη συν-
ταγµατικά δικαιώµατα των πολιτών, όπως τα δικαιώµατα της
ελευθερίας». Είναι η διατύπωση που χρησιµοποιείται. Και η πρό-
ταση ήταν ότι θα ήταν ενδεδειγµένο για λόγους σαφήνειας της
εν λόγω ρύθµισης η λέξη «θεµελιώδη» να διαγραφεί δεδοµένου
ότι τα ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα που αποτελούν τον τίτλο
του Μέρους Β’ του Συντάγµατος, άρθρα 4 έως 25, δεν διακρί-
νονται σε θεµελιώδη και µη θεµελιώδη. Νοµίζω είναι µια διατύ-
πωση, την οποία θα την υιοθετήσετε.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος στο περίφηµο
άρθρο 20, το οποίο αποτέλεσε για τη συζήτηση στη Βουλή ένα
από τα σηµαντικά σηµεία της κριτικής, όπου καταγράφονται
αριθµητικά και εξαντλητικά οι περιπτώσεις στις οποίες καταργεί-
ται η παρέκκλιση τη στιγµή που υφίστανται και άλλες περιπτώ-
σεις παρεκκλίσεων, οι οποίες, όµως, δεν µνηµονεύονται.

Άρα, εξακολουθούν να υφίστανται ως εξαιρέσεις από το ενιαίο
σύστηµα κινητικότητας. Τέτοιες παρεκκλίσεις είναι αποσπάσεις
στην Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Δόµησης και Ενέργειας, µε-
τατάξεις στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, απόσπαση-
µετάταξη υπαλλήλων στο Υπουργείο Μετανάστευσης και
Ασύλου, αποσπάσεις στην Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγο-
ράς του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, αποσπάσεις
στην Ελληνική Αναπτυξιακή Εταιρεία, αποσπάσεις στην Κεντρική
Μονάδα Κρατικών Ενισχύσεων. Είναι, λοιπόν, επιλεκτική η ενσω-
µάτωση που κάνετε. 

Δεύτερον, για εµάς το πλέον κρίσιµο σηµείο του συγκεκριµέ-
νου µέρους του νοµοσχεδίου βρίσκεται στη διάταξη της παρα-
γράφου 10β του άρθρου 20. Δεν θα τη διαβάσω, γιατί είναι
γνωστή σε όλους µας, γιατί έχουµε δει το νοµοσχέδιο. Τίθενται,
όµως, συγκεκριµένα ερωτήµατα. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη
για υπηρεσίες που είναι εµφανώς υποστελεχωµένες, όπως οι
ΟΤΑ Α’ βαθµού και οι οποίοι θα αποδυναµωθούν περαιτέρω µε
τη µετάταξη των υπαλλήλων που τώρα είναι αποσπασµένοι σε
άλλους φορείς. 

Αντιµετωπίζονται µε το ίδιο καθεστώς οι υπάλληλοι που µπορεί
να είναι αποσπασµένοι επί σειρά ετών και ουσιαστικά να έχουν
αποκοπεί από τον φορέα προέλευσης, οπότε εύλογα τούς παρέ-
χεται η δυνατότητα µετάταξης, µε υπαλλήλους που έχουν απο-
σπαστεί ακόµη και πριν λίγες ηµέρες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε.
Η ολοκλήρωση της µετάταξης ή µη ανήκει στην αποκλειστική

αρµοδιότητα του φορέα υποδοχής, χωρίς να συνεκτιµάται κα-
νένα αντικειµενικό κριτήριο. Με δεδοµένο ότι τα δύο τελευταία
χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει επιδοθεί σε
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µπαράζ αποσπάσεων εκτός διαδικασιών του συστήµατος, δηµι-
ουργείται εύλογα η εντύπωση ότι δηµιουργείται πεδίο για πελα-
τειακά παιχνίδια σε βάρος των υπαλλήλων. 

Λέµε ναι στη δυνατότητα µετάταξης των υπαλλήλων, αλλά θε-
ωρούµε ότι θα πρέπει να θεσπιστούν κάποια στοιχειώδη κριτήρια
που θα διασφαλίζουν το ορθολογικό και αντικειµενικό της διαδι-
κασίας και αυτό µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν γίνεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδωνας Λάππας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινάω µε µια παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. Ο κ. Βορίδης είχε

ένα δίκιο όταν έλεγε ότι στις επιτροπές, που έχουν κυρίως νοµο-
παρασκευαστικό χαρακτήρα, καλά είναι να περιοριζόµαστε στα
νοµοσχέδια και λιγότερο στην επικαιρότητα. Όµως, στην Ολοµέ-
λεια δεν µπορεί να το αποφύγει κάποιος, για κανένα κόµµα και
κανένα συνάδελφο. Άρα, λοιπόν, τα θέµατα που τέθηκαν, νοµίζω
ότι αποτελούν αντικείµενο συζήτησης. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θέτω ένα θέµα σχετικά µε την
υπουργοποίηση του κ. Στυλιανίδη, όχι από πολιτική άποψη. Το
πολιτικό έλλειµµα που αναφέρθηκε και καταγγέλθηκε και επιση-
µάνθηκε το αφήνω προς το παρόν στην άκρη. Κυρίως ως νοµικός
θα αντιµετωπίσω το θέµα και θέλω να σας πω το εξής.

Κύριε Βορίδη, ξέρετε πολύ καλά ότι ο ν.3528/2007 για την ελ-
ληνική ιθαγένεια, στο άρθρο 4 αναφέρει ρητά ότι όσοι αποκτούν
την ελληνική ιθαγένεια µε πολιτογράφηση δεν µπορούν να διο-
ριστούν ως υπάλληλοι σε καµµία θέση του ελληνικού κράτους,
εάν δεν παρέλθει ένα έτος από την πολιτογράφηση. Κρατήστε
το αυτό ως ένα κρατούµενο. 

Δεύτερο, διάβασα σήµερα µία δήλωση του γνωστού συνταγ-
µατολόγου κ. Καλαντζή και µου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση το
εξής, το οποίο βλέπω ότι «παίζει» αυτή τη στιγµή σε όλα τα κοι-
νωνικά δίκτυα. Αναφέρει αυτό που ευκόλως εννοείται, ότι τους
Υπουργούς τους προτείνει ο Πρωθυπουργός, όµως τους ορίζει
η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, από τυπική άποψη τουλάχιστον.
Αυτή έχει την αποκλειστική αρµοδιότητα και διορίζει Υπουργό
που πολιτογραφήθηκε Έλληνας επί τούτου, δηλαδή µε αποκλει-
στικό σκοπό να γίνει Υπουργός. 

Αν αυτό γίνει, παραβιάζεται το άρθρο 81 του Συντάγµατος,
Γιατί το άρθρο 81 του Συντάγµατος παραπέµπει στο άρθρο 55,
κύριε Βορίδη, που αναφέρει τα κωλύµατα και τα προσόντα ενός
Υπουργού. Είναι αυτά που αφορούν και έναν Βουλευτή.

Τι λέει το άρθρο 55 που αναφέρεται στα κωλύµατα του Βου-
λευτή; Λέει, λοιπόν, ότι κανένας δεν µπορεί να διοριστεί µέλος
της κυβέρνησης ή Υφυπουργός αν δεν συγκεντρώνει τα προ-
σόντα που ορίζει το άρθρο 55 για τον Βουλευτή. Είναι βασικό,
σηµαντικό κριτήριο και η ιδιότητα που πρέπει να έχει ο Βουλευ-
τής είναι η ελληνική ιθαγένεια τουλάχιστο πάνω από έναν χρόνο.
Αυτό δεν υπάρχει εδώ. 

Το αφήνω. Κρατήστε το, γιατί αυτό αν συνδυαστεί, είναι ένα
έλλειµµα. Μιλάµε για ένα κράτος δικαίου που πρέπει να είναι πε-
τυχηµένο στους νόµους και κυρίως τον βασικό καταστατικό
χάρτη, που είναι το Σύνταγµα. 

Ένα δεύτερο στοιχείο είναι το εξής. Εδώ, για πρώτη φορά
πλέον µετά από τη Μεταπολίτευση, νοµίζω µετά από τον Β’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο, υπουργοποιείται ένα πρόσωπο που δεν έχει την
ελληνική ιθαγένεια, που δεν προκύπτει δηλαδή από την ελληνική
πολιτική κοινότητα ούτε καν από την κοινότητα της κυβερνητικής
πλευράς, που δεν νοµίζω ότι είναι τόσο στείρα ώστε δεν θα µπο-
ρούσε να βρει ένα πρόσωπο. 

Ακούστε τώρα τι προβλήµατα Διεθνούς Δικαίου προκύπτουν,
κύριε Βορίδη. Είναι γνωστό ότι Ελλάδα και Κύπρος είναι δύο δια-
φορετικά κράτη. Και εµείς λέµε ότι η Κύπρος δεν αποτελείται
από Τούρκους και από Έλληνες, αλλά από Κύπριους διαφορετι-
κών εθνικοτήτων. Αυτό το λέµε σε όλα τα φόρα, σε όλα τα ευ-
ρωπαϊκά όργανα και σε όλους τους διεθνείς φορείς. 

Τώρα εδώ τι λέµε σήµερα, µε την υπουργοποίηση του κ. Στυ-
λιανίδη; Ότι µπορεί να υπουργοποιηθεί ένας Κύπριος που θεω-
ρείται Έλληνας και είναι Έλληνας βέβαια, µε τα στοιχεία της

γλώσσας, της πολιτιστικής παράδοσης. Όµως ξέρετε ότι έτσι
συγχέουµε την πάγια θέση του ελληνικού κράτους, της ελληνι-
κής πολιτείας διαχρονικά ότι στην Κύπρο υπάρχει ένα κράτος,
το Κυπριακό, µε εθνότητες Ελλήνων, Κυπρίων κ.λπ..

Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα λάθος και νοµίζω ότι είναι µια επιπο-
λαιότητα του Πρωθυπουργού που θα έπρεπε να προστατευθεί,
όπως αναφέρει σήµερα κορυφαία εφηµερίδα, από τους συνερ-
γάτες του, διότι θα δηµιουργήσει πολλά ζητήµατα Διεθνούς Δι-
καίου και θέµατα εξωτερικής πολιτικής. Το αντιπαρέρχοµαι. Ένα
αυτό.

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο δεν υπάρχει αµφιβολία ότι προσπα-
θεί να ρυθµίσει το lobbing. Παρακολούθησα, κύριε Βορίδη, όλες
τις επιτροπές και από το πρωί σήµερα, από την ώρα που άρχισε
η Ολοµέλεια, δεν έλειψα δευτερόλεπτο. Άκουσα όλα τα επιχει-
ρήµατα όλων των κοµµάτων, όλων των Βουλευτών και τα δικά
σας φυσικά επιχειρήµατα. 

Νοµίζω ότι µε αυτό που κάνετε, µε το νοµοσχέδιο για το lob-
bing, αναδύθηκε ένα τεράστιο ερώτηµα. Το είπατε και εσείς. Το
ερώτηµα είναι αν πρέπει το νοµοσχέδιο να είναι λίγο συντηρητικό
και να πάµε βήµα-βήµα στην καθιέρωσή του στην έννοµη ελλη-
νική τάξη, στο δικαιικό και νοµικό µας πολιτισµό και στο πολιτικό,
βέβαια, επίπεδο και τον πολιτικό χώρο ή αν πρέπει να είναι ρηξι-
κέλευθο και πολύ τολµηρό. 

Επιλέξατε την πρώτη λύση, παρά το γεγονός ότι δύο κορυ-
φαίοι φορείς εξωκοινοβουλευτικοί, όπως είναι η διεθνής διαφά-
νεια και το Vouliwatch, σας προέτρεπαν και εσάς και τα κόµµατα
κι όλο το πολιτικό σύστηµα να ακολουθήσει µία λύση ρηξικέλευ-
θης νοµοθέτησης, διότι η χώρα είναι πάρα πολύ πίσω και νοµίζω
ότι αυτή η πρόταση των δύο αυτών φορέων στηριζόταν πάνω σε
µία παραδοχή. 

Ποια παραδοχή, δηλαδή; Το ρηξικέλευθο και το τολµηρό επι-
βάλλονταν από την κοινωνική, οικονοµική και πολιτική πραγµατι-
κότητα της χώρας, για την οποία, αν θέλει κανείς να διαβάσει
πολιτικά, θα ρωτούσε δύο πράγµατα. Υπάρχει διαφθορά; Υπάρ-
χει αδιαφάνεια; Υπάρχει έλλειψη λογοδοσίας; Υπάρχουν και τα
τρία σχεδόν συστηµατικά στο ελληνικό κράτος µετά τον πόλεµο
και το ταλανίζουν, το ταλαιπωρούν, αφαιρούν δικαιώµατα, δηµι-
ουργούν οικονοµική απίσχναση κ.λπ., τα είπαν οι συνάδελφοι,
µην τα επαναλαµβάνω. Αυτό είναι το δεδοµένο.

Ένα άλλο, κύριε Βορίδη, που µου κάνει ιδιαίτερη εντύπωση
είναι το γεγονός ότι επιλέγετε τη βήµα-βήµα νοµοθέτηση. Δεν
λέω ότι είναι κακό, ότι είναι κακή νοµοθέτηση. Είναι µια επιλογή
σας. Θα έλεγα όµως ότι το ρηξικέλευθο και το τολµηρό θα δι-
καιολογούνταν και από µία δήλωση ενός πρώην πρωθυπουργού,
του Κώστα Καραµανλή, ο οποίος έλεγε για τους περίφηµους
«νταβατζήδες». 

Αυτό που αντιλαµβάνεται η κοινωνία είναι ότι για να σταµατή-
σει επιτέλους το πράγµα, πρέπει να γίνει συλλογική κοινωνική
συνείδηση ότι νταβατζήδες, καναλάρχες και εκδότες ανεβάζουν
και κατεβάζουν κυβερνήσεις. Πολλές φορές κατέθεσε στην επι-
τροπή της Βουλής ότι ένας καναλάρχης και εκδότης συγκροτούν
εν πολλοίς και τα εµπορικά συµβούλια, παλιότερα βέβαια. Εν
µέρει το είδαµε τις προηγούµενες µέρες και µάλιστα οµολογη-
µένο από το Μέγαρο Μαξίµου. Άρα, λοιπόν, όλα αυτά δικαιολο-
γούν, πράγµατι, το ρηξικέλευθο και το τολµηρό, το οποίο δεν
επιλέξατε. Νοµίζω ότι εκτός από αυτούς τους λόγους, είναι και
άλλοι πολλοί που θα επέβαλαν την επιλογή µιας τολµηρής νοµο-
θέτησης στα πρότυπα της Ολλανδίας, της Γερµανίας και του Κα-
ναδά. 

Είδα τις τροπολογίες µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Γενικώς
είναι θετικές. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία και κινούνται εν πολ-
λοίς, εν µέρει µάλλον σε αυτά που αξίωνε το Vouliwatch και η
διεθνής διαφάνεια. Όµως είναι ένα δεύτερον µέτρο πολιτικής
απόφασης. Αφήνετε µισά πολλά πράγµατα. 

Θα πάω στο επίµαχο άρθρο 6, το οποίο µε ενδιαφέρει ιδιαί-
τερα. Αυτό που λέει το Vouliwatch και η διεθνής διαφάνεια είναι
στους θεσµικούς φορείς µπορεί να µην περιλαµβάνονται, κύριε
Βορίδη, οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τοπικής και πε-
ριφερειακής αυτοδιοίκησης, αφού σύµφωνα µε το άρθρο 101
του Συντάγµατος η διοίκηση του κράτους, της πολιτείας γίνεται
µε την επιλογή του αποκεντρωτικού συστήµατος;
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Είναι κάτι που έχουν επιλέξει όλες οι χώρες της Ευρώπης από
το 1950 και µετά, έχουν προοδεύσει αφάνταστα, ακµάζουν συ-
νεχώς µε την επιλογή του αποκεντρωτικού συστήµατος κι αυτός
είναι ο δρόµος που θα πρέπει να πατήσει και η χώρα µας µέχρι
την ολοκλήρωση της αποκέντρωσης.

Άρα, λοιπόν, η πρόταση των δύο αυτών φορέων νοµίζω αυτό
έχουν υπ’ όψιν τους όταν τους προτείνουν και οι ΟΤΑ να περιλη-
φθούν στους θεσµικούς φορείς, τουλάχιστον από έναν αριθµό
πληθυσµού και πάνω -δεν µιλάµε για µικρές πόλεις-, ή όταν πρό-
κειται για ζητήµατα οικονοµικού χαρακτήρα από έναν προϋπο-
λογισµό ενός ποσού και πάνω. Εγώ συµφωνώ µε την πρόταση
αυτή και νοµίζω ότι κακώς δεν την επιλέγετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ φτάσατε τα εννέα λεπτά, ολοκληρώστε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν το κατάλαβα, κύριε Πρόεδρε. Τε-
λειώνω µε κάτι που ήθελα να πω από την αρχή.

Φτάνω στο βασικό θέµα για το οποίο ήθελα να κάνω λόγο,
κύριε Πρόεδρε,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε δέ-
κα δευτερόλεπτα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: …για το άρθρο 6 και να πω, κύριε
Υπουργέ, ότι πράγµατι αδικήσατε την κ. Αδαµοπούλου, γιατί κι
αυτή το έθεσε από την πρώτη µέρα της επιτροπής. 

Τώρα κλείνω µε µια πρόταση, κύριε Βορίδη.
Επιλέγετε, κύριε Βορίδη, κριτήριο απαγόρευσης της δραστη-

ριότητας επιρροής να είναι η ποινή -οποιαδήποτε ποινή- ή το αδί-
κηµα; Ακούστε τώρα στη δωροδοκία υπαλλήλου, να µπορεί
αυτός που δωροδόκησε υπάλληλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: …να πάει να ξαναδεί τον υπάλληλο
για δραστηριότητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Νοµίζω κάνετε λάθος. Επιλέξτε αδι-
κήµατα όπως τα προβλέπει ο Δηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κόνσολας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. Ευ-

χαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι εξαιρετική

η στιγµή σήµερα που συζητάµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο που
αφορά την ενίσχυση της διαφάνειας και της λογοδοσίας σε θε-
σµικούς φορείς της πολιτείας και µάλιστα, η αποκατάσταση της
ακεραιότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας και λοιπές
διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών.

Πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, τις πτυχές του
οποίου τόσο ο κ. Κυρανάκης όσο και ο κ. Βρούτσης ανέλυσαν
διεξοδικά και θέλω από την αρχή να εκφράσω την ικανοποίησή
µου προς τον Υπουργό κ. Βορίδη και τους συνεργάτες του για
την πρωτοβουλία που πήραν να καταθέσουν το νοµοσχέδιο στη
Βουλή προς ψήφιση, σε µια σηµαντική συγκυρία για τη χώρα,
κύριε Πρόεδρε.

Διότι η διαφάνεια και η αυτονοµία της πολιτικής απέναντι στα
επιχειρηµατικά συµφέροντα συνιστούν ζήτηµα δηµοκρατίας και
θωράκισης των θεσµών και συνδέονται παράλληλα µε την αξιο-
πιστία της πολιτικής, τη σχέση εµπιστοσύνης µε τους πολίτες.
Άρα, είναι κάτι πολύ σηµαντικό και αυτό το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε σήµερα αποτελεί ουσιαστική θεσµική παρέµβαση προς
αυτή την κατεύθυνση.

Παράλληλα είναι εξαιρετικά επίκαιρο, γιατί θεσπίζεται για
πρώτη φορά συγκεκριµένο πλαίσιο κανόνων για το lobbying και
την επικοινωνία των θεσµικών φορέων µε εκπροσώπους συµφε-
ρόντων. Όλοι γνωρίζουµε ότι το lobbying εύκολα µπορεί να
εκτραπεί σε αθέµιτη δραστηριότητα. Και όσοι έχουµε εµπειρία
από την αυτοδιοίκηση, από την κυβέρνηση, αλλά και από τη
Βουλή καταλαβαίνουµε πόσο σηµαντικό είναι αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Αντίθετα, η µοναδική ασφάλεια που υπάρχει για να αποτελεί

το lobbying µια νόµιµη δραστηριότητα είναι η δηµιουργία ενός
πλαισίου κανόνων και περιορισµών µε την επιβολή κανόνων δια-
φάνειας. Είναι η πρώτη φορά που η χώρα µας αποκτά ένα νοµο-
θετικό και θεσµικό πλαίσιο για το lobbying, καλύπτοντας ένα
µεγάλο κενό. 

Με το θεσµικό πλαίσιο αυτό πρώτον, απαγορεύεται στον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, στα µέλη της κυβέρνησης, στους Υπουρ-
γούς να γίνονται αποδέκτες πάσης φύσεως παροχών και
ωφεληµάτων. Αυτό θέλει ο πολίτης και σήµερα το διαπιστώνει
ότι γίνεται νόµος του κράτους.

Μάλιστα προβλέπεται ότι δώρα που µπορεί να λαµβάνουν και
η αξία τους υπερβαίνει τα 200 ευρώ θα ανήκουν στην κυριότητα
του ελληνικού δηµοσίου. 

Όσα δώρα προσφέρονται θα καταγράφονται µε κάθε λεπτο-
µέρεια που αφορά στην αξία τους, τα στοιχεία του δωρητή, την
αιτιολογία της δωρεάς, αλλά και τον τρόπο φύλαξης του δώρου.
Όλα αυτά καταγράφονται σε ειδικό ηλεκτρονικό βιβλίο που θα
τηρείται στην Προεδρία της Δηµοκρατίας και στην Προεδρία της
Κυβέρνησης, ενώ σε ετήσια βάση θα δηµοσιεύεται στο διαδίκτυο
ο κατάλογος µε τα δώρα που περιήλθαν στον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας και στα µέλη της κυβέρνησης κατά το προηγούµενο
έτος.

Δεύτερο σηµείο που αξίζει να αναφέρουµε είναι η καθιέρωση
της ηλεκτρονικής βάσης δεδοµένων, το Μητρώο Διαφάνειας, στο
οποίο είναι υποχρεωτική η εγγραφή όποιου θέλει να λειτουργή-
σει ως λοµπίστας. Το παραπάνω δεν ισχύει µόνο για τα φυσικά
πρόσωπα αλλά και για σωµατεία, επαγγελµατικές ενώσεις, επι-
µελητήρια και φορείς της κοινωνίας των πολιτών. 

Πολύ σηµαντικό και από αυτή τη σκοπιά και το βρίσκουµε πρω-
τότυπο σε ένα νοµοσχέδιο για πρώτη φορά να µπορέσει να δι-
ευρύνει αυτή την δυνατότητα νοµοθέτησης πέρα από την
κυβέρνηση, τα φυσικά πρόσωπα, αλλά και τους οργανισµούς της
αυτοδιοίκησης, αλλά και τις παραγωγικές τάξεις και τους φορείς. 

Τρίτο σηµείο που επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να επιση-
µάνω είναι ότι οι λοµπίστες είναι υποχρεωµένοι σε όλες τις επα-
φές και τις επικοινωνίες τους µε θεσµικούς εκπροσώπους και
φορείς να γνωστοποιούν την ιδιότητά τους και την ταυτότητα του
πελάτη τους για την οποία εργάζονται. Μάλιστα σε ετήσια βάση
υποχρεούνται στην υποβολή ηλεκτρονικής δήλωσης στην Εθνική
Αρχή Διαφάνειας. Για ποιον λόγο; Για τη δραστηριότητά τους σε
κάθε τοµέα αλλά και για το είδος των αποφάσεων για τις οποίες
άσκησαν την επιρροή αυτή, καθώς επίσης και για τον τρόπο διε-
ξαγωγής της δραστηριότητας επιρροής και τον θεσµικό φορέα
προς τον οποίο έγινε η όποια παρέµβασή τους.

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου στο σηµείο αυτό να αναφερθώ
στο ζήτηµα της κατάργησης των παρεκκλίσεων από το Ενιαίο Σύ-
στηµα Κινητικότητας. Γνωρίζω την εµπειρία σας, ξέρω ότι ξέρετε
τον νησιωτικό χώρο. Υπήρχαν, πράγµατι, προβλήµατα µε παν-
σπερµία διατάξεων στο νοµοθετικό πλαίσιο για την εφαρµογή
του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας των εργαζοµένων στο δη-
µόσιο και η επίκληση ενιαίων κανόνων είναι ορθή.

Θα µου επιτρέψετε ωστόσο να παρατηρήσω ότι η οριζόντια
διάσταση των κανόνων της κινητικότητας των δηµοσίων υπαλλή-
λων, πρέπει να διαχωριστεί ιδιαίτερα για περιπτώσεις που αφο-
ρούν σε µικρά και ακριτικά νησιά µας. Και τι εννοώ µε αυτό, κύριε
Υπουργέ; 

Όπως γνωρίζετε, οι δηµόσιες υπηρεσίες στα µικρά και ακρι-
τικά νησιά είναι υποστελεχωµένες. Το γνωρίζετε και από τις ανα-
φορές που σας έχουν καταθέσει τόσο οι αυτοδιοικητικές δοµές
στο νότιο Αιγαίο, το Ιόνιο, το βόρειο Αιγαίο, τις Σποράδες, αλλά
κυρίως αναφέροµαι στη δική µου Περιφέρεια, τα Δωδεκάνησα.
Αυτό το γνωρίζετε και από την Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου και
από τους δήµους της Δωδεκανήσου.

Η υποστελέχωση έχει αρνητικές επιπτώσεις σε ό,τι αφορά στο
δίκτυο εξυπηρέτησης των πολιτών και στην οικονοµική και κοι-
νωνική ανάπτυξη των νησιών, όπως και στην ποιότητα των υπη-
ρεσιών που οφείλει να παρέχει το κράτος στους πολίτες. 

Με τα σηµερινά δεδοµένα, κύριε Υπουργέ, είναι δύσκολο έως
απίθανο να επιλέξει κάποιος δηµόσιος υπάλληλος να µετακινηθεί
σε ακριτική περιοχή και σε µικρά νησιά. Γνωρίζετε εξάλλου τις
εκθέσεις και τις αναφορές που σας έχουν κάνει οι δήµαρχοι σε
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όλη τη νησιωτική επικράτεια. 
Έχω προτείνει δηµόσια να δοθεί κατ’ εξαίρεση και ειδικά για

τους δηµόσιους υπαλλήλους το δικαίωµα ένταξης στην κινητικό-
τητα χωρίς τους περιορισµούς που ισχύουν σήµερα, µόνο για
την περίπτωση που επιλέξουν να υπηρετήσουν σε νησιωτικές και
ακριτικές περιοχές. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ένα ζήτηµα που θα πρέπει να
δείτε µε προσοχή και σας απευθύνω δηµόσια πρόσκληση εδώ
από το Βήµα της Βουλής προκειµένου να παραστείτε στην επι-
τροπή περιφερειών της Βουλής, να συζητήσουµε διεξοδικά το
ζήτηµα και να σας καταθέσω και αναλυτικά στοιχεία για την υπο-
στελέχωση των δηµόσιων υπηρεσιών σε µικρά νησιά και ακριτικά
νησιά ιδιαίτερα σε όλη την επικράτεια. 

Το µέγεθος αυτών των νησιών, οι δεδοµένες δυσκολίες και οι
ιδιαιτερότητες που απορρέουν από τη νησιωτικότητα, αλλά και
ο µικρός αριθµός υπαλλήλων που θα µπορούσαν να είναι οι δυ-
νητικά ωφελούµενοι δεν νοµίζω ότι συνιστά παρέκκλιση από το
Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας, αν θέλουµε και έχουµε τη βού-
ληση να δώσουµε ουσιαστικό χαρακτήρα στην έννοια της στήρι-
ξης της νησιωτικότητας και της νησιωτικής πολιτικής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο.
Ολοκληρώνουµε τη διαδικασία µε την κ. Καφαντάρη από τον

ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν οι εισηγητές για τέσσερα λεπτά και
θα ολοκληρώσει ο Υπουργός.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά το

επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη µέσα από το διάστηµα αυτού
του καλοκαιριού, του κανονικού καλοκαιριού, όπως ήθελε να λέει
από το Μάιο σε συνέντευξή του στην «BILD», κάθε άλλο παρά
κανονικό ήταν. 

Πρώτα απ’ όλα µιλάω για τις µεγάλες δασικές πυρκαγιές οι
οποίες προέκυψαν στη χώρα µας. Αυτό ακριβώς και η λειτουργία
του συστήµατος Πολιτικής Προστασίας ουσιαστικά έδειξε ότι
δεν υπάρχει επιτελικό κράτος. 

Επίσης, ένα σχετικό σοβαρό ζήτηµα είναι και το ότι το θέµα
της πολιτικής προστασίας και αυτής της µεγάλης καταστροφής,
µε 1,3 εκατοµµύριο στρέµµατα καµένης γης, οδήγησαν σε ανα-
σχηµατισµό ο οποίος τράβηξε πάρα πολύ, αλλά εµείς το χαρα-
κτηρίζουµε σαν ανασχηµατισµό φιάσκο σχετικά µε τις διαδι-
κασίες που ακολουθήθηκαν και τελικά πιθανόν θα έχουµε έναν
Υπουργό στο καινούργιο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και
Κλιµατικής Αλλαγής το οποίο έχει συστήσει ο κ. Μητσοτάκης.
Δεν µπαίνω σε νοµικά ζητήµατα που αναφέρθηκαν από προηγού-
µενο συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ θα πω ότι θα κριθεί το έργο
από τις πολιτικές και όχι από την επικοινωνία, όπως κατά κόρον
χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη. 

Ένα δεύτερο σοβαρό ζήτηµα, θα έλεγα και εδώ σηµείο κατάρ-
ρευσης και αναποτελεσµατικότητας του επιτελικού κράτους,
είναι η διαδικασία των εµβολιασµών. Η Κυβέρνηση χειρίστηκε το
ζήτηµα των εµβολιασµών ανεπιτυχώς και γι’ αυτό έχουµε και τα
αποτελέσµατα που έχουµε και µε τη µετάλλαξη «Δέλτα», σε µια
σειρά τοµείς που έχουν να κάνουν µε τη δηµόσια υγεία, που
έχουν να κάνουν µε την επικοινωνία του εµβολιασµού και της
αναγκαιότητάς του και, βέβαια, έχουν να κάνουν µε όλα όσα
ελέχθησαν και τις παλινωδίες από την πλευρά της Κυβέρνησης
αυτό το χρονικό διάστηµα. 

Εδώ, όµως, θα πω ότι τέθηκε το ερώτηµα και από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο και από τον εισηγητή µας για το αν οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας είναι εµβολιασµένοι. Διάβασα
ότι υπάρχουν δηλώσεις Υπουργών σχετικές ότι «ναι, η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας είναι». Χαίροµαι που το
ακούω. Πιστεύω ότι είναι αλήθεια και το εννοώ αυτό που λέω ότι
χαίροµαι. Θα ήθελα, βέβαια, να το ακούσω και από τον καινούρ-
γιο Υπουργό Υγείας στη Βουλή. Πραγµατικά, έτσι να είναι και για
τη δηµόσια υγεία, αλλά πολύ περισσότερο για το µήνυµα το
οποίο δίνουµε και πρέπει να δίνουµε στον ελληνικό λαό. 

Δεν µπορώ, όµως, να µην πω ότι φιλικά µέσα της Νέας Δηµο-
κρατίας, ραδιοτηλεοπτικά, έντυπος Τύπος κ.λπ., εξακολουθούν
να στοχοποιούν τον ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την υπόθεση. Εδώ µε σα-

φήνεια θα πω ότι πρώτον, όλοι οι Βουλευτές της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας είµαστε εµβολιασµένοι και δεύτερον, ότι σε αυτό
που δεν πέτυχε η Κυβέρνηση και στην κακή επικοινωνία της ανα-
γκαιότητας του εµβολιασµού, συµβάλλουµε εµείς µε τον τρόπο
µας, µε την παρουσία µας να επιτευχθεί. 

Από εκεί και πέρα, όµως, παράλληλα και εξίσου σηµαντικό
είναι ότι είµαστε πάντα δίπλα στους αγωνιζόµενους υγειονοµι-
κούς οι οποίοι επειδή δεν ενηµερώθηκαν σωστά, επειδή δεν
είχαν την πληροφόρηση που πρέπει, επειδή φοβούνται, για χίλι-
ους δυο λόγους -εξαιρώ βέβαια τις συνωµοσιολογικές λογικές
που είναι µικρή µειοψηφία- δεν έχουν προχωρήσει σε εµβολια-
σµό και αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση τους τιµωρεί µε αναστολή,
µε στέρηση µισθού κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Στους εργαζόµενους στη δηµόσια υγεία θα είµαστε πάντα
δίπλα, γιατί µε σαφήνεια φαίνεται και ο στόχος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη για ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ και να µπουν ιδιώτες στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας µε όποιον τρόπο, όπως ΣΔΙΤ κ.λπ. .

Κλείνω αυτή την παρένθεση κι έρχοµαι στο σχέδιο νόµου λέ-
γοντας ότι για άλλη µια φορά νοµοθετείτε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, µε βάση την επικοινωνία. Λέτε ότι ο στόχος των νοµοθε-
τηµάτων σας είναι η διασφάλιση της ακεραιότητας, της διαφά-
νειας και της λογοδοσίας. Όµως, τα πεπραγµένα σας ως πολι-
τεία δύο χρόνια, και µε τη διαχείριση της πανδηµίας που είπα
πριν, αλλά και µε την εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων µε
µια σειρά αναθέσεις σε διάφορους τοµείς, καθώς και µε την κοµ-
µατικοποίηση του κράτους -κι αυτό το δείξατε ακόµα και στο διο-
ρισµό του ΑΣΕΠ- δείχνετε ότι κάθε άλλο παρά ενδιαφέρεστε
ουσιαστικά για τη διαφάνεια. Όσον αφορά την Εθνική Αρχή Δια-
φάνειας που εσείς συστήσατε το 2019, έχω κάποιες αµφιβολίες
κατά πόσο η Εθνική Αρχή Διαφάνειας είναι. 

Εκτός των άλλων, αυτό το νοµοσχέδιο για να υλοποιηθεί θέλει
µια σειρά από διατάξεις, έκδοση πολλών εξουσιοδοτικών απο-
φάσεων. 

Τώρα έρχοµαι και τοποθετούµε ειδικά στο τρίτο κοµµάτι το
οποίο αφορά στις ρυθµίσεις του Υπουργείου Εσωτερικών για το
Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας. Είναι γεγονός ότι τα τελευταία
χρόνια πολλές διατάξεις υπάρχουν για κατά παρέκκλιση απο-
σπάσεις και µετατάξεις. Αυτό έχει δηµιουργήσει πολύ µεγάλο ζή-
τηµα στο δηµόσιο, αλλά θα αναφερθώ ιδιαίτερα -γιατί έχω και
τέτοια στοιχεία από την περιοχή µου σε δήµους στη δυτική
Αθήνα- στο κοµµάτι της τοπικής αυτοδιοίκησης και της πρωτο-
βάθµιας τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Εκεί πέρα, πραγµατικά, υπάρχει πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα.
Αναφέρει το νοµοσχέδιο περιπτώσεις στις οποίες καταργείται η
παρέκκλιση, όµως είναι πάρα πολλές περιπτώσεις που δεν µνη-
µονεύονται. Άρα, θα συνεχίσουν να υπάρχουν εξαιρέσεις όπως
στην Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Δόµησης, στην Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, απόσπαση-µετάταξη υπαλλήλων στο
Υπουργείο Μετανάστευσης, αποσπάσεις στη Διυπηρεσιακή Μο-
νάδα Ελέγχου Αγοράς και βέβαια, στην Ελληνική Αναπτυξιακή
Τράπεζα κ.λπ.. 

Υπάρχει, όµως, ένας σηµαντικός αριθµός εξαιρέσεων εκτός
ρύθµισης του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου που πρόκειται και για
δικούς σας αν θέλετε νόµους που ψηφίστηκαν από σας. Μιλάω
τώρα για τη διάταξη 10Β του άρθρου 20 -αναφέρθηκε και από
προηγούµενους, δεν θα διαβάσω τι περιλαµβάνει- όπου µιλάµε
για υπαλλήλους µόνιµους, µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου,
που ανήκουν οργανικά σε φορείς του δηµοσίου και οι οποίοι υπη-
ρετούν σε φορείς κατά την έναρξη του παρόντος. «Δύνανται, µε
αίτησή τους που υποβάλλεται µέσα σε αποκλειστική προθεσµία
δέκα ηµερών από την έναρξη ισχύος του νόµου, να µεταταγούν
στον φορέα που υπηρετούν σε κενή οργανική θέση, εφόσον
υπάρχει σε κλάδο ίδιας κατηγορίας». Αυτό είναι ένα ζήτηµα, γιατί
άπτεται και της ανάγκης και του προβλήµατος το οποίο υπάρχει
στην πρωτοβάθµια αυτοδιοίκηση η οποία είναι ήδη υποστελεχω-
µένη, αλλά από την άλλη µεριά θα αποδυναµωθεί ακόµα περισ-
σότερο. Άνθρωποι οι οποίοι είναι αποσπασµένοι χρόνια θα
αντιµετωπιστούν µε τον ίδιο τρόπο µε υπάλληλο που µπορεί να
έχει αποσπαστεί λίγες µέρες πριν. Δηλαδή, µάλλον πελατειακό
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ακούγεται αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα ότι θα αξιοποιηθεί από
την Κυβέρνηση.

Κλείνοντας, θα έλεγα και για την πρόσφατη εξαιρετικά επεί-
γουσα εγκύκλιο 11 του Ιουνίου του 2011 προς τους ΟΤΑ που
αφορά την δηµοσιοποίηση θέσεων κινητικότητας κ.λπ., -να µη
διαβάζω αριθµούς- όπου εκεί αποκαλύπτονται οι προθέσεις της
Κυβέρνησής σας να υπονοµευθούν οι µόνιµες σχέσεις εργασίας
στο δηµόσιο. Αρνείστε να προσλάβετε µόνιµο προσωπικό και
από την άλλη µειώνετε και τον αριθµό των συµβασιούχων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Η ΚΕΔΕ αντιδρά και αντέ-
δρασε και στο συνέδριό που έκανε. Ο Πρόεδρός της ο κ. Παπα-
στεργίου αναφέρθηκε συγκεκριµένα για τα προβλήµατα που
δηµιουργούνται στους δήµους λέγοντας: «Πρέπει να διατρανώ-
σουµε την αντίθεσή µας σε µια κινητικότητα χωρίς όρους. Οι
δήµοι αδειάζουν». Το ίδιο έγινε και από άλλους δηµάρχους. Ανα-
φέροµαι σε πάρα πολλούς δηµάρχους -δεν θα πω συγκεκριµένα-
έχω µπροστά µου µόνο µια τοποθέτηση του Δηµάρχου Λαρι-
σαίων που πάλι είναι σε αυτή τη λογική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Καφαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείνετε

εδώ και δύο λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,

αλλά είµαι η τελευταία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και τι ση-

µαίνει αυτό;  
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Την ίδια ώρα οι αντιδράσεις

των αιρετών ήταν µεγάλες, λέγοντας «δεν µας αφήνουν να προσ-
λάβουµε προσωπικό».

Θα κλείσω τη θέση στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Εί-
µαστε υπέρ µόνιµων προσλήψεων αναγκαίου προσωπικού, µόνι-
µους διορισµούς, επαρκή στελέχωση των ΟΤΑ για κάλυψη των
αναγκών τους, χωρίς υπονόµευση των µόνιµων σχέσεων εργα-
σίας στο δηµόσιο. Και, βέβαια, λέµε όχι µε σαφήνεια στο πελα-
τειακό κράτος που χτίζει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κυρία Καφαντάρη.  
Να ξεκινήσουµε τώρα τη διαδικασία µε τους εισηγητές.  Τον

λόγο έχει η κ. Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα έχουµε

επτά λεπτά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα βά-

λουµε επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ο Κανονισµός λέει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ξέρω τι

λέει ο Κανονισµός, κύριε Κυρανάκη. Δυστυχώς, δεν γίνεται. Ανε-
βαίνετε στο Βήµα λόγω των υγειονοµικών θεµάτων µε τον κορω-
νοϊό και λόγω της µάσκας. 

Η κ. Αδαµοπούλου έχει µιλήσει δεκαοκτώ λεπτά και της µένουν
άλλα πέντε.

Ορίστε, κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακα-

λούσα για την ανοχή σας για περισσότερο χρόνο, διότι όταν λαµ-
βάνουµε τροπολογίες άσχετες και νοµοτεχνικές βελτιώσεις της
τελευταίας στιγµής, µε συγχωρείτε αλλά δεν προλαβαίνουµε σε
τόσο σύντοµο χρόνο. 

Σε σχέση µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κύριε Υπουργέ, τις
καλωσορίζουµε. Κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση. Παρ’ όλα
αυτά πρόκειται για αναιµικές βελτιώσεις διότι αφήνουν αρρύθ-
µιστα άλλα ζητήµατα τα οποία σας θέσαµε, όπως είναι ο ορισµός
του lobbying. Αυτό δεν σας το είπαµε µόνο εµείς, σας το είπε και
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, πέρα από τους υπόλοι-
πους φορείς που ανέφερα. Δεν συµπεριλαµβάνεται πάλι το in
house lobbying. Δεν αναφέρεται τίποτα για δηµοσιότητα της
ατζέντας των υπουργικών συναντήσεων. Δεν κάνατε κάτι έστω
και µε εξουσιοδοτική διάταξη, ώστε να υπάρχει το περιθώριο της
εξαντλητικής απαρίθµησης σε σχέση µε το παρελθόν του λοµπί-

στα. Όπως, επίσης, δεν κοιτάξαµε τα στοιχεία τα οποία σας προ-
τείναµε και τα οποία πρέπει να συµπεριλαµβάνονται στο µητρώο,
ούτε καν εποπτικό ρόλο δεν του δίνετε. 

Συµπέρασµα, λοιπόν, και από τις αναιµικές αυτές βελτιώσεις
είναι ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να πείσει ότι στον πόλεµο του
lobbying µας είναι αρκετό ένα νοµοθετικό οπλοστάσιο το οποίο
αποτελείται από νεροπίστολα µε ελλιπείς διατάξεις περιορισµέ-
νης εµβέλειας, µε χαλαρότητα στις απαιτήσεις και στις προϋπο-
θέσεις και µε πολλά ζητήµατα ρυθµίστε, όπως ανέφερα. Δεν
πρόκειται να δούµε προκοπή σε έναν τοµέα πολύ στενά συνδε-
δεµένο µε ένα χρονίζοντα δεινό της χώρας και αναφέροµαι πρω-
τίστως στην πολιτική διαφθορά και τη διαπλοκή που υπάρχει
µεταξύ κυβερνώντων και συµφερόντων, οµάδων πίεσης. 

Άρα έχουµε άλλη µία επικοινωνιακή ποµφόλυγα που θα γίνει
νόµος του κράτους και για άλλη µία φορά η Κυβέρνηση καµα-
ρώνει για ένα ιλουστρασιόν κυριολεκτικά περιτύλιγµα. Κατά την
πάγια, λοιπόν, τακτική της «Μητσοτάκης Α.Ε.» αυτό που ονοµά-
ζεται διασφάλιση της ακεραιότητας και της διαφάνειας κατά την
άσκηση δραστηριοτήτων επιρροής, περιγράφει µία εικονική
πραγµατικότητα και τίποτα παραπάνω. 

Ως προς την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών για
τους πυρόπληκτους συµπολίτες µας λίγα λόγια. Το περιθώριο
των εκατόν είκοσι ηµερών είναι ανεπαρκές. Σε κάθε περίπτωση,
να πω πρώτα ότι µας βρίσκετε σύµφωνους σε οποιαδήποτε προ-
σπάθεια αρωγής των πυρόπληκτων κατοίκων και επιχειρήσεων.
Το ΜέΡΑ25, έχει καταθέσει µια σειρά προτάσεων ως προς αυτή
την κατεύθυνση, όµως βλέπουµε ότι το περιθώριο των εκατόν εί-
κοσι ηµερών είναι ανεπαρκές για την οικονοµική ανάπτυξη των
περιοχών. Περιµένουµε πολύ περισσότερα από τα νοµοθετικά
και διαδικαστικά ψίχουλα που εµφανίζετε ότι είναι σπουδαίες
πρωτοβουλίες. 

Δεν βλέπουµε, λοιπόν, η Κυβέρνηση να δείχνει τα αντανακλα-
στικά που θα έπρεπε να δείχνει σε σχέση µε αυτή την κατα-
στροφή. Αλλού και αλλού σπεύδετε να νοµοθετήσετε για να
βολέψετε µια γαλάζια κατάσταση ως διά µαγείας, όταν, όµως,
έχουµε να κάνουµε µε αναξιοπαθούντες συµπολίτες µας, εκεί
δεν υπάρχει πραγµατικά αύριο. Το µόνο που εισπράττουν είναι
κυνισµός και αδιαφορία σε συνδυασµό µε τις βαρύτατες οργα-
νωτικές και διαχειριστικές ευθύνες της Κυβέρνησης απέναντι σε
ανθρώπους που έχασαν το βιός τους, τα σπίτια τους και το µέλ-
λον τους. Θα περιµέναµε, λοιπόν, ένα πιο συνεκτικό ολιστικό και
αναλογικό πλάνο κοινωνικής και οικολογικής ανοικοδόµησης. 

Σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας τα είπε
πολύ καλά, άψογα και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος. Να
πω κι εγώ ότι αντί να µονιµοποιείτε τους υγειονοµικούς, αυτό που
κάνετε είναι να µονιµοποιείτε τον πόλεµο εναντίον των υγειονο-
µικών, εναντίον της κοινωνίας. Διαµορφώνετε συνθήκες πόλω-
σης, κοινωνικού αυτοµατισµού µε µέτρα διχαστικά και αυταρχικά
τα οποία εγείρουν και σοβαρά ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας. 

Έθεσα ερωτήµατα συγκεκριµένα στον Υπουργό Υγείας ως
προς το µέτρο της αναστολής σύµβασης εργασίας των υγειονο-
µικών λόγω του ότι δεν θα προσκοµίζουν το πιστοποιητικό εµβο-
λιασµού και του πρότεινα, ουσιαστικά, εναλλακτικές. Δεν είπε
τίποτα ουσιώδες ως προς αυτό. Επιµένετε στη µονοµέρεια και
έχετε εµµονή µε τους εµβολιασµούς µόνο και µόνο γιατί θέλετε
µε αυτόν τον τρόπο να πλήξετε και τα εργασιακά δικαιώµατα. 

Θα προκαλέσετε πολύ µεγαλύτερη δυσλειτουργία µε αυτόν
τον τρόπο. Αυτό δεν το λέω µόνο εγώ. Το είπε και η Πρόεδρος
του Αρείου Πάγου επί τιµή, η πρώην υπηρεσιακή Πρωθυπουρ-
γός, η κ. Θάνου, η οποία είπε ότι θα πρέπει να βρεθεί ένα ηπιό-
τερο µέτρο για τα πρόσωπα που προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους µε εξουθενωτικούς ρυθµούς και τα οποία έχετε εγκαταλεί-
ψει. 

Μεταφέρετε, λοιπόν, τις ευθύνες σας για την υποστελέχωση
του ΕΣΥ, για το ότι δεν προβήκατε σε µαζικά δωρεάν τεστ, όπως
σας λέγαµε τόσο καιρό, ούτε µονιµοποιήσατε τους υγειονοµι-
κούς. Και ενώ αυξάνονται καθηµερινά οι διασωληνωµένοι και
λόγω του ότι βρισκόµαστε στο τέταρτο κύµα της πανδηµίας και
έχουµε και τη µετάλλαξη «Δέλτα», αυτό το οποίο θέλετε ουσια-
στικά να κάνετε είναι να επιβάλλετε µέτρα καταναγκασµού, δυ-
σανάλογα ως προς τον επιδιωκόµενο σκοπό αφού υπάρχουν
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εναλλακτικά µέτρα και θεραπευτικά όπως είναι τα µονοκλωνικά
αντισώµατα, αλλά δεν θέλουµε να τα βλέπουµε. 

Λοιπόν, θέλετε και να επιτεθείτε στα εργασιακά δικαιώµατα
αλλά και πάνω απ’ όλα να υπηρετήσετε την κερδοφορία των επι-
χειρηµατικών οµίλων και όχι να προστατέψετε υγειονοµικά τον
πληθυσµό. Αυτό είναι πρόσχηµα. 

Σε αυτή την τροπολογία υπάρχει και κάτι άλλο που αφορά
τους φαρµακοποιούς και λέτε συγκεκριµένα ότι επιβάλλονται
συγκεκριµένα διοικητικά πρόστιµα στους ανεµβολίαστους. Είναι
το άρθρο 1 της τροπολογίας µε αριθµό 1062. Οι φαρµακοποιοί
εµπίπτουν κατά την Κυβέρνηση στο ίδιο πεδίο µε τα ιδιωτικά ια-
τρεία και τους επιβάλλονται εξαντλητικά πρόστιµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση, η «Μητσοτάκης Α.Ε.», ερ-
γαλειοποιεί την πανδηµία σε τέτοιον βαθµό ώστε να υπηρετεί τα
επιχειρηµατικά συµφέροντα και εις βάρος των φαρµακοποιών.
Τους υποχρεώνει να επικολλούν και ένα αυτοκόλλητο αν έχουν
εµβολιαστεί ή όχι. Αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα επίσης της παρα-
βίασης προσωπικών δεδοµένων. Και για ποιον λόγο; Ποιος είναι
ο υγειονοµικός κίνδυνος σε σχέση µε τους φαρµακοποιούς; Ένα
κατάστηµα έχουν. Ποιος είναι ο λόγος υπέρτερου δηµοσίου συµ-
φέροντος που συντρέχει, ώστε να τους επιβάλλετε τόσα πρό-
στιµα και τέτοιου τιµωρητικού τύπου µέτρα; 

Τελειώνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, µε µία τροπολογία που
έχουµε καταθέσει η οποία αφορά την προστασία του περιβάλ-
λοντος και του δηµόσιου χώρου από αυθαίρετες κατασκευές και
κτίσµατα. Η δυσκολία στην εφαρµογή του νόµου όσον αφορά τις
κατεδαφίσεις αυθαιρέτων κτισµάτων και κατασκευών σε παρα-
νόµως καταπατηµένες εκτάσεις αποτελεί µια διαχρονική πληγή
του εγχώριου πολιτικού συστήµατος. 

Η πολυνοµία και η αλληλοεπικάλυψη αρµοδιοτήτων από φο-
ρείς αποτελούν, όπως αποτελούσαν πάντα, την πλέον πρόσφορη
δικαιολογία για την άρνηση εφαρµογής της νοµοθεσίας και των
δικαστικών αποφάσεων, όπου βέβαια η άρνηση αυτή δεν αποτε-
λεί προϊόν διαπλοκής. Οι περιπτώσεις αφορούν σε καταπατήσεις
δηµόσιων εκτάσεων κατά κανόνα για  εµπορικούς λόγους, µε τις
καταπατήσεις του αιγιαλού σε τουριστικές περιοχές να αποτε-
λούν τις πλέον διαδεδοµένες περιπτώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε παρακαλώ. Έχετε φτάσει στα οκτώ
λεπτά.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σας
είπα ότι χρειάζοµαι παραπάνω χρόνο και σας παρακαλώ λίγο για
την ανοχή σας. 

Πλήθος, λοιπόν, καταγγελιών βλέπουν κάθε χρόνο το φως της
δηµοσιότητας για επιχειρηµατίες που επεκτείνουν τις επιχειρή-
σεις τους σε δηµόσιες εκτάσεις και αρχαιολογικής ή περιβαλ-
λοντικής σηµασίας, αποσπώντας τεράστια κέρδη. 

Η συγκεκριµένη, λοιπόν, τροπολογία -και τελειώνω- έχει σκοπό
να ξεκαθαρίσει το νοµικό πλαίσιο αποδίδοντας στις κατά τόπους
δηµοτικές αρχές τη δυνατότητα θεσµικά να προβαίνουν στην
εκτέλεση των δικαστικών αποφάσεων για κατεδαφίσεις αυθαιρέ-
των κτισµάτων και κατασκευών, ώστε να επιτυγχάνεται η άµεση
εφαρµογή του νόµου, αποτρέποντας παράλληλα επίδοξους κα-
ταπατητές από τη στιγµή που θα γνωρίζουν πως η ενδεχόµενη
καταπάτηση δεν θα είναι βιώσιµη. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Από τη στιγµή που σας λέω ότι τε-
λειώνω, είναι τουλάχιστον άκοµψο να διακόπτετε έναν οµιλητή.
Αποδοµείτε τον λόγο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δυστυχώς,

κυρία Αδαµοπούλου, όλοι µου λένε ότι ολοκληρώνουν και δεν τε-
λειώνουν, συνεχίζουν και συνεχίζουν όσο µπορούν.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ.
Κωνσταντίνος Χήτας. 

Παρακαλώ, ελάτε στο Βήµα, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εγώ κύριε Πρόεδρε, θα  είµαι σύν-

τοµος, όπως πάντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για να δω,

δεν το πιστεύω!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σύντοµοι και ουσιαστικοί θα είµα-
στε.

Θα αναφερθώ µόνο στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις και στις τρο-
πολογίες, τίποτε άλλο. Τηρούµε τη διαδικασία.

Κύριε Βορίδη, είπαµε να φέρετε καµµιά νοµοτεχνική βελτίωση
µήπως και µας πείσετε να ψηφίσουµε. Σας κάναµε παρατήρηση
και είπαµε ότι πρέπει να υπάρχουν κυρώσεις, να λειτουργούν
αποτρεπτικά και εσείς µειώνετε τις ποινές εδώ. Το αντίθετο εί-
παµε, κύριε Βορίδη. Από δύο χρόνια το κάνατε δεκαοχτώ µήνες.
Λάθος κατάλαβα;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι, µιας
και µε ρωτήσατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα πάρετε τον λόγο µετά και θα µου
πείτε.

Πάµε παρακάτω. Είναι τρεις τροπολογίες του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. Την πρώτη του Υπουργείου Οικονοµικών είπαµε ότι
θα την ψηφίσουµε διότι έχει µέτρα ανακούφισης για τους ανθρώ-
πους που έχουν πληγεί ιδίως από τις πυρκαγιές και πάει λέγον-
τας.

Πάντως, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να γνωρίζετε ότι αυτούς
τους ανθρώπους θα πρέπει για ένα πάρα πολύ µεγάλο χρονικό
διάστηµα να τους στηρίξουµε. Το αναφέραµε και πριν το λέµε
και τώρα ότι οι εκατόν είκοσι µέρες είναι ένα πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα. Το βλέπω το έργο, να έρθετε πάλι σε κάνα δυο
µήνες και να δώσετε παράταση. Είναι πολύ λίγο. Τι να πρωτοκά-
νουν οι άνθρωποι σε τέσσερις µήνες, σε εκατόν είκοσι µέρες;
Έχουν γονατίσει, έχουν χάσει το βιός τους. Πού να σταθούν στα
πόδια τους και πώς θα µπορέσουν σε εκατόν είκοσι µέρες να αν-
ταποκριθούν στις υποχρεώσεις; Νοµίζω ότι θα επανέλθετε.

Πάµε λίγο στην ντροπιαστική και κατάπτυστη τροπολογία του
κ. Πλεύρη του Υπουργού Υγείας. Τι να πει κανείς; Δεν ξέρω αν
κυκλοφορείτε καθόλου εκεί έξω στον κόσµο πραγµατικά, αλλά
έχετε δηµιουργήσει µια πολύ άσχηµη κατάσταση να ξέρετε και
έχετε χωρίσει την Ελλάδα στα δύο. Μιλάει για υποχρεωτικό εµ-
βολιασµό, µιλάει για εµβολιασµό υποχρεωτικό των φοιτητών σε
ιδιωτικές, δηµόσιες, δηµοτικές δοµές υγείας, για όσους κάνουν
πρακτική άσκηση. Μιλάει για υποχρεωτικότητα παντού, παντού,
παντού, για αναστολή καθηκόντων, για τιµωρία εργοδοτών, για
τιµωρία ελεύθερων επαγγελµατιών υγείας, για πρόστιµα, για
υποχρεωτικότητα. Μια καθεστωτική τροπολογία απίστευτη
στους ρυθµούς της υποχρεωτικότητας. Θα το λέµε εκατό φορές.
Είµαστε κατά της υποχρεωτικότητας του εµβολιασµού. 

Πάµε τώρα στον εµβολιασµό παιδιών και το διευρύνετε ακόµη
περισσότερο και σε ιερείς! Απίστευτα πράγµατα! Έχετε αποτύχει
σε όλα τα µέτωπα. Είπαµε κάτι και ο κ. Πλεύρης σφύριζε αδιά-
φορα. Τον πετύχαµε και έξω στο διάδροµο. Δεν απαντήσατε,
κύριε Υπουργέ, ξανά. Αν θέλετε να πείσετε τον κόσµο να εµβο-
λιαστεί, καταργείστε το ακαταδίωκτο στους γιατρούς που ψηφί-
σατε στην επιστηµονική επιτροπή. Πείτε τους ότι θα καταρ-
γήσετε το ακαταδίωκτο, ότι τα εµβόλια είναι ασφαλή και να πάνε
να εµβολιαστούν. Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί δεν το κάνετε;

Πάµε στην τελευταία τροπολογία. Ακούστε, κύριε Βορίδη,
τώρα είστε εσείς ο Υπουργός εδώ. Το κάνετε και εσείς, ακολου-
θείτε µία πεπατηµένη. Θα πρέπει να σταµατήσει επιτέλους και
θα πρέπει ο κόσµος να καταλάβει τι συµβαίνει στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Φέρνει ένας Υπουργός µια τροπολογία. Μπορεί να
είναι ο Βορίδης, µπορεί να είναι ο Τσιάρας, µπορεί να είναι ο
οποιοσδήποτε. Έχει η τροπολογία µέσα επτά, οχτώ άρθρα και
αυτό είναι λάθος. Αφορά στον Πρόεδρο της Βουλής. Δεν είναι
δυνατόν σε µια τροπολογία µε οκτώ, εννέα άρθρα να καλούµα-
στε ως κόµµα, είτε να την υπερψηφίσουµε είτε να καταψηφί-
σουµε. 

Θα το εξηγήσω για τον κόσµο που µπορεί να µην ξέρει την κοι-
νοβουλευτική διαδικασία. Κύριε Βορίδη, τι δουλειά έχουν οι αλ-
λοδαποί µε τους οµογενείς; Στην τροπολογία, λοιπόν, του
Υπουργείου Εσωτερικών φέρνετε µια διάταξη για τους αλλοδα-
πούς που µπορεί να είναι οτιδήποτε Πακιστανοί, Αφγανοί, οτιδή-
ποτε. Δεν θέλουµε να την ψηφίσουµε βρε αδερφέ. Δεν θέλουµε
την απαλλαγή που δίνετε από τις γραπτές εξετάσεις για να πά-
ρουν αυτοί ιθαγένεια για ανθρώπους άνω των εξήντα δύο ετών.
Είναι γούστο µας και καπέλο µας. Δεν θέλουµε να απαλλάξουµε,
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λοιπόν, κανέναν αλλοδαπό από αυτή τη διαδικασία και θέλουµε
να το καταψηφίσουµε. Πολύ ωραία µέχρι εδώ.

Στο δεύτερο, όµως, άρθρο της ίδιας τροπολογίας µου βάζετε
τους οµογενείς, τους Έλληνες οµογενείς. Τι δουλειά έχουν οι
οµογενείς µε τους αλλοδαπούς; Και µας µπλοκάρετε και µας βά-
ζετε µέσα σε µία δύσκολη ιστορία και δεν ξέρουµε τι να ψηφί-
σουµε. Ναι, µε τους αλλοδαπούς µέσα; Όχι, να ρίξουµε τους
οµογενείς; Σοβαρά µιλάτε; Γιατί δεν µας δίνετε τη δυνατότητα,
λοιπόν, να ψηφίσουµε κάθε άρθρο χωριστά; Θα µου πείτε ότι δεν
είναι δικό σας θέµα, τα παράπονα στον δήµαρχο ή στον Πρό-
εδρο της Βουλής. Είναι δική του υπόθεση.

Ναι, αλλά αυτή δεν είναι κοινοβουλευτική διαδικασία, κύριε
Βορίδη. Δεν είναι αυτή κοινοβουλευτική διαδικασία. Τι θα ψηφί-
σουµε τώρα εδώ; Τι σχέση κατ’ αρχάς έχουν οι οµογενείς µας
µε τους αλλοδαπούς στην ίδια τροπολογία; Καµµία απολύτως.
Προσπαθείτε να µας εγκλωβίσετε και µετά να πείτε ότι αν το ψη-
φίσουµε, «δείτε τι έκανε η Ελληνική Λύση και ο Βελόπουλος, ψή-
φισε ευεργετήµατα για τους αλλοδαπούς» ή ότι όχι δεν ψήφισε
για τους οµογενείς. «Φάτε τους», θα πουν τα τρολ αγαπητέ,
κύριε εισηγητά. Και µετά θα βγουν έξω να µας κατασπαράξουν,
έτσι όπως λειτουργεί το σύστηµα. Δεν µιλώ για δικά σας, αλλά
της Νέας Δηµοκρατίας. Αλίµονο, δεν είναι προσωπικό τίποτα. 

Άρα, λοιπόν, κύριε Βορίδη, µέχρι να αποκατασταθεί η τάξη και
µέχρι να ψηφίζουµε ό,τι υπάρχει, δηλαδή, ναι εδώ και όχι εδώ,
εµείς στην παγίδα αυτή δεν  πέφτουµε. Ο τρόπος αυτός δεν είναι
καθόλου κοινοβουλευτικός. Το αντίθετο θα έλεγα. Και εµείς από
αυτή την τροπολογία απέχουµε, για να µη ρίξουµε νερό στο δικό
σας το µύλο και παίξουµε το δικό σας το παιχνίδι. Μικροπολιτικά
παιχνίδια όχι µε εµάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απλώς

θέλω να πω ότι η Βουλή δεν φτιάχνει τα άρθρα. Τα άρθρα τα  κα-
ταθέτει η Κυβέρνηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, που τα ψηφίζουµε όλα µαζί
λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας λέω
ότι υπάρχει Κανονισµός, ψηφίζονται τα συγκεκριµένα θέµατα.
Δεν βάζει η Βουλή την διαδικασία του πώς θα είναι τα άρθρα και
τι θα συµπεριλαµβάνει το κάθε άρθρο. Το λέω απλώς για να το
ξεκαθαρίσουµε αυτό. 

Τώρα πάµε στον κ. Δελή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω µονάχα να υπενθυµίσω εκ νέου την κάθετη, την ριζική

την επί της αρχής δηλαδή διαφωνία του κόµµατός µας µε το βα-
σικό περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, µε το lobbying για δύο εξαι-
ρετικά απλούς λόγους: Ούτε τα λαϊκά στρώµατα πρόκειται σε
τίποτα να ωφεληθούν από την θεσµοθέτηση του, µα ούτε και η
διαφθορά να παταχθεί ή έστω να περιοριστεί. Αυτό λέει η διε-
θνής πείρα από τις χώρες όπου εδώ και δεκαετίες εφαρµόζεται. 

Εκτός όµως αυτών θεωρούµε ότι το να επιχειρεί κανείς να
θέσει κανόνες στην καπιταλιστική ζούγκλα, σε οποιαδήποτε
ζούγκλα, -ζούγκλα και κανόνες είναι πράγµατα αντίθετα- εκτός
από ανώφελο είναι και επικίνδυνο. Σκεφτείτε µονάχα να τεθεί ο
κανόνας της φυτοφαγίας στις τίγρεις και να περιµένουν τα υπό-
λοιπα ζωντανά στη ζούγκλα αυτός να τηρηθεί! Ας µείνω σε αυτά. 

Δεν έχουµε αναφερθεί καθόλου στο δεύτερο µέρος του νοµο-
σχεδίου. Και εδώ οφείλουµε να πούµε ότι δεν επιθυµούµε να αν-
τιταχθούµε σθεναρά εν πάση περιπτώσει στις διατάξεις αυτού
του µέρους σχετικά µε την παροχή δώρων στον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας ή στην Πρόεδρο και τα µέλη της Κυβέρνησης. Θα
τοποθετηθούµε µε το «παρών». Αλλά δεν µπορούµε να µη σηµει-
ώσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι και αυτό το τµήµα του νοµοσχεδίου
αντικειµενικά στοχεύει στον εξωραϊσµό της εικόνας της λειτουρ-
γίας του αστικού κράτους στα µάτια των λαϊκών στρωµάτων. Την
εκτίµησή µας αυτή δε την ενισχύει και το γεγονός ότι όπως προ-
κύπτει από το νοµοσχέδιο -εκτός αν µας διέφυγε κάτι- ουδείς ου-
σιαστικός έλεγχος προβλέπεται και ουδεµία κύρωση προ-
βλέπεται επίσης για την περίπτωση µη συµµόρφωσης στους κα-
νόνες που τίθενται.

Θέλω να πάω στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου που έχει αρ-

κετά άρθρα άσχετα βεβαίως µε το πρώτο ή το δεύτερο µέρος.
Άρθρο 20 «Κινητικότητα και παρεκκλίσεις». Πρόκειται για ένα
εξαιρετικά σύνθετο και σοβαρό ζήτηµα και προβληµατικό επι-
πλέον. Ο τρόπος τώρα µε τον οποίο αξιοποιήθηκε η διαδικασία
της κινητικότητας από όλες τις κυβερνήσεις επιβεβαιώνει στο
ακέραιο αυτό που είπαµε από την πρώτη στιγµή ως ΚΚΕ, ότι δη-
λαδή η κινητικότητα των δηµοσίων υπαλλήλων χρησιµοποιήθηκε
-και µάλιστα χρησιµοποιήθηκε και ως εκεί που δεν έπρεπε- προ-
κειµένου να υποκαταστήσει τις ελλείψεις προσωπικού σε διάφο-
ρους κρίσιµους τοµείς του δηµοσίου. 

Αντί, λοιπόν, για προσλήψεις, αντί για την πλήρη στελέχωση
των υπηρεσιών, επιλεγόταν κάθε φορά η κινητικότητα από υπη-
ρεσία σε υπηρεσία και αυτό οδήγησε πολλές φορές στην ουσια-
στική παράλυση αρκετών υπηρεσιών επειδή έχαναν το προσω-
πικό τους. Μπαλώναµε µια τρύπα και δηµιουργούσαµε άλλες σε
άλλες υπηρεσίες. 

Άρθρο 22: Χορηγείται δικαίωµα υπογραφής δηµόσιων εγγρά-
φων αρµοδιότητάς τους στους οκτάµηνους συµβασιούχους γε-
ωτεχνικούς -τους µέχρι οκτώ µήνες συµβασιούχους. Κάποιος θα
έλεγε «Να ένα βήµα, ρε παιδί µου, αναβάθµισης αυτών των ερ-
γαζοµένων». Θεωρούµε ότι πραγµατική αναβάθµιση αυτών των
εργαζοµένων είναι η µονιµοποίησή τους, οπότε αυτοµάτως απο-
κτούν και τη δυνατότητα και το δικαίωµα αυτής της υπογραφής.
Άρα δεν είναι τίποτα παραπάνω από µια εµπέδωση, εµβάθυνση
και παγίωση, θα έλεγε κανείς, των ελαστικών εργασιακών σχέ-
σεων.

Για το άρθρο 23, σε σχέση µε τα ερευνητικά προγράµµατα,
είναι ένα εξαιρετικά σύντοµο άρθρο, που λέει ότι το άρθρο 93
του ν.4310/2014 εξακολουθεί να ισχύει. Δεν ξέρω για ποιον λόγο
µπαίνει. Υπήρχε, δηλαδή, κάποια αµφιβολία ότι δεν εφαρµόζεται
αυτό το άρθρο; Μας δηµιουργεί ορισµένες απορίες. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια διευκρίνιση µε την άδειά σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Βεβαίως,
κύριε Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Υπήρχε το
εξής ζήτηµα ερµηνευτικά, το οποίο απασχόλησε, και ήταν το
κατά πόσον επειδή έχουµε µεταγενέστερη ψήφιση του νόµου για
το ΑΣΕΠ, θεωρήθηκε ότι αυτός ο µεταγενέστερος νόµους ου-
σιαστικά καταργεί την προηγούµενη ειδική ρύθµιση. Και υπήρξε
ένα ζήτηµα αν επικρατεί ο µεταγενέστερος ή ο συγκεκριµένος
ως ειδικότερος. Λύνουµε το θέµα και λέµε ότι επικρατεί ο συγ-
κεκριµένος ως ειδικότερος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Λύεται, λοιπόν, η αµφιβολία.
Σε κάθε περίπτωση για να µιλήσουµε για την ουσία αυτής της

διάταξης, αυτό που κάνει το συγκεκριµένο άρθρο είναι ότι δια-
τηρεί τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου σε ερευνητικά προγράµ-
µατα και αποκλείει, βεβαίως, τη δυνατότητα µετατροπής της
σύµβασης σε αορίστου χρόνου, όπως θα ήθελαν και οι ίδιοι οι
ερευνητές να έχουν µια ηρεµία στις εργασιακές τους σχέσεις,
προκειµένου να συγκεντρωθούν και να αφιερωθούν στο ερευνη-
τικό τους έργο. Δηλαδή, µε λίγα λόγια, προβλέπεται να συνεχίσει
αυτό το απαράδεκτο καθεστώς της παράτασης των συµβάσεων,
αλλά µε ηµεροµηνία λήξης και διατηρεί, βεβαίως, τις ευέλικτες
µορφές απασχόλησης, την κινητικότητα, το κυνήγι των χρηµα-
τοδοτήσεων και ούτω καθεξής. 

Άρθρο 25: Με το άρθρο αυτό µειώνετε ανοιχτά κατά 10% τις
προσλήψεις στο δηµόσιο των συµβασιούχων. Μήπως αυτό ση-
µαίνει άραγε ότι αντίστοιχα αυξάνονται οι µόνιµες θέσεις στο δη-
µόσιο; Κάθε άλλο. Στόχος είναι η µείωση του προσωπικού των
δηµοσίων υπηρεσιών και µάλιστα ιδιαίτερα σε αυτές που έχουν
και έναν κοινωνικό χαρακτήρα, προφανώς για να ανοίξει ακόµα
περισσότερο, για να διευκολυνθεί ακόµα περισσότερο ο δρόµος
των ιδιωτικοποιήσεων.

Άρθρο 27, για τους µουσικούς των δήµων. Μέχρι τώρα εκκρε-
µούσε η εφαρµογή µιας διάταξης του ν.4483/2017, µε την οποία
θα οριζόταν ένα πολύ συγκεκριµένο οργανόγραµµα οργανικών
θέσεων µουσικών στα µουσικά σύνολα των δήµων. Με το άρθρο
27, µε αυτό που εισάγετε τώρα, αυτή η εκκρεµότητα της θετικής
διάταξης, το ότι περίµεναν δηλαδή οι µουσικοί, αυτοί οι άνθρω-
ποι κάτι καλό, καταργείται, λοιπόν, αυτή η θετική εκκρεµότητα,
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η εκκρεµότητα µάλλον της θετικής διάταξης, και αυτό, βεβαίως,
είναι µια εξαιρετικά αρνητική εξέλιξη για πάρα πολλούς εργαζό-
µενους µουσικούς. Θα το καταψηφίσουµε. Είναι αυτονόητο. 

Για τις τροπολογίες τοποθετήθηκε ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος. Μονάχα θα ήθελα να πω δυο λόγια για την 1061
µε ειδικό αριθµό 106. Ξέρετε, στις εξετάσεις για την απόκτηση
ιθαγένειας, ιδιαίτερα µάλιστα για τους µεγαλύτερους σε ηλικία
και για τους ανάπηρους ανθρώπους, το ζήτηµα δεν είναι ποιος
θα είναι πρόεδρος της επιτροπής εξετάσεων, κύριε Υπουργέ, το
ζήτηµα είναι οι ίδιες εξετάσεις, το περιεχόµενό τους, η τράπεζα
θεµάτων και το ζήτηµα των εξετάσεων για την απόκτηση της ιθα-
γένειας και ιδιαίτερα οι γνώσεις που απαιτούνται, το περιεχόµενο
µε λίγα λόγια. Οι ίδιες οι εξετάσεις έχουν έναν πολύ υψηλό
βαθµό δυσκολίας. Δεν ξέρω αν θα µπορούσαν να τα καταφέρουν
και να επιτύχουν και άνθρωποι που ζουν και γεννήθηκαν στη
χώρα µας και αυτό, βεβαίως, έχει γεννήσει δικαιολογηµένα πολ-
λές αντιδράσεις. Έχουµε καταθέσει άλλωστε και σχετική ερώ-
τηση. Δεν είναι το ζήτηµα ποιος θα εισπράττει τα παράβολα, το
ζήτηµα είναι το ύψος των παραβόλων, που είναι πάρα πολύ
υψηλό.

Τέλος, κάτι που αφορά άµεσα και το ίδιο το Υπουργείο. Μέχρι
τώρα τις αναµορφώσεις του προϋπολογισµού των δήµων τις ει-
σηγούταν µεν η οικονοµική επιτροπή αλλά κυριαρχικά αποφάσιζε
για αυτές το ίδιο το δηµοτικό συµβούλιο, που είναι και το κυ-
ρίαρχο όργανο του δήµου. Σιγά-σιγά και µε το δεύτερο κοµµάτι
της τροπολογίας γενικεύεται µια πρακτική, όπου οι διάφορες
αποφάσεις των επιτροπών του δηµοτικού συµβουλίου υπερι-
σχύουν και είναι δεσµευτικές για το ίδιο το δηµοτικό συµβούλιο.
Ξέρουµε τη δικαιολογία, «Έχει τρωθεί η κυβερνησιµότητα». Φο-
βάµαι ότι αυτό αρχίζει και γενικεύεται. Είναι µια επικίνδυνη τα-
κτική, µια απαράδεκτη τακτική, γιατί υπονοµεύει την ίδια την
κυριαρχική θέση του δηµοτικού συµβουλίου, που είναι, βεβαίως,
και το κυρίαρχο όργανο σε κάθε Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε την κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλα-
γής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, δικαιολογηµένα, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι τόσο

προσωπικά εγώ όσο και οι συνάδελφοι ζητούµε χρόνο, γιατί στις
6 το απόγευµα έφερε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις ο κύριος
Υπουργός, και µόνο να το µελετήσεις αυτό το πράγµα χρειάζεται
χρόνος. Επειδή έχουµε κάνει µεγάλη κουβέντα για την καλή νο-
µοθέτηση, κύριε Υπουργέ, και επειδή τα έχουµε πει όλα αυτά,
εγώ θεωρώ ότι σέβεστε τους συναδέλφους και πάντοτε νοµίζω
ότι κοµψά και ευγενικά µιλάτε και απευθύνεστε σε µας.

Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι σε επίπεδο πολιτικής δουλειάς,
δηλαδή νοµοθέτησης, ενεργείτε σωστά. Και εξηγούµαι. Συζη-
τάµε εδώ και µία εβδοµάδα και από την πρώτη ανάγνωση του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου έχουµε καταθέσει τις προτάσεις
µας. Μία ολόκληρη εβδοµάδα και µας είπατε µάλιστα, χαριτολο-
γώντας θέλω να πιστεύω, ότι όλες οι σκέψεις αυτές γύρω από
τις προτάσεις µας θα ωριµάσουν στο µυαλό σας και θα αποφα-
σίσετε τι θα δεχτείτε και τι δεν θα δεχτείτε. Όλα αυτά κάνανε µία
εβδοµάδα. 

Επίσης είπατε κάτι άλλο στο οποίο εγώ θέλω να σταθώ. Είπατε
ότι εσείς είστε ανθρώπους του Κοινοβουλίου, θεσµικός είπατε
το µεσηµέρι, δηλαδή εγώ µέσα στη Βουλή κάνω τη δουλειά και
µε τους Βουλευτές συζητάω και τους Βουλευτές ακούω. Δεν
είναι έτσι, κύριε Υπουργέ. Αυτό το λέτε, αλλά εγώ τουλάχιστον
προσωπικά επιφυλάσσοµαι για το βάθος που εκφράζετε µε αυτή
σας τη σκέψη. Ο κοινοβουλευτισµός έχει θεσµικά όργανα και
έχει εκφράσεις µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά φυσικά υπάρχουν
και ειδήµονες, οι οποίοι θέµατα πολύ σοβαρά, όπως η λογοδο-
σία, όπως η διαφάνεια, ερευνητές που έχουν αφιερώσει χρόνια
τη ζωή τους στο συγκεκριµένο αντικείµενο, δεν µπορούµε να
λέµε ότι αυτοί δεν προσφέρουν απολύτως τίποτα και δεν µπο-
ρούµε να τους κάνουµε εταίρους σε µία συζήτηση, βρε αδερφέ.
Σε µια συζήτηση! Λες και τι θα πάθετε, αν καλέσετε το Vouli-
watch, που σας λένε όλοι, και το παράρτηµα της Διεθνούς Δια-

φάνειας στην Ελλάδα; Εγώ δεν µπορώ να αντιληφθώ τι θα πα-
θαίνατε. Εσείς; Δεν ξέρω γιατί αυτή η φοβικότητα απέναντι στο
«έξω από το Κοινοβούλιο», στο «έξω από τη Βουλή». Να σας πω
και κάτι; Αν είχαµε έναν Κανονισµό ο οποίος θα έδινε πολύ πε-
ρισσότερο χρόνο διαβούλευσης εσωτερικής, µέσα δηλαδή στο
Κοινοβούλιο, να το δεχτώ, να πω µπράβο ο Υπουργός, έρχεται
θεσµικά. Όταν έχουµε το τρίλεπτο, όταν έχουµε και τον κύριο
Πρόεδρο πάνω από το κεφάλι µας να λέει «τελειώνετε, τελει-
ώνετε» -τον κάθε Πρόεδρο εννοώ, όχι αυτόν τον Πρόεδρο- τότε,
πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, η διαβούλευση δεν ξέρω µε τι ό-
ρους µπορεί να γίνει και πώς εσείς την αντιλαµβάνεστε. 

Άρα, λοιπόν, όταν µιλάµε για καλή νοµοθέτηση πρέπει να λαµ-
βάνουµε υπ’ όψιν µας όλους εκείνους που όταν µιλάνε έχουν κάτι
σοβαρό να πουν. Κι αυτοί οι φορείς, όπως τους διαβάσαµε σε
εκατοντάδες σελίδες, εµείς και εσείς και οι σύµβουλοί σας, εί-
χανε κάτι πολύ σοβαρό να πουν. 

Φέρατε νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Επίσης θέλω κάποια στιγµή
να µου δοθεί η ευκαιρία -δεν ξέρω πού, σε κάποια επιτροπή,
κάπου, θα βρω τρόπο- να πω ότι ο τρόπος µε τον οποίο φέρνον-
ται οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις χρειάζεται τουλάχιστον ένα δίωρο
για να προσαρµόσει κανείς την παράγραφο, το εδάφιο και το
άρθρο στο αντίστοιχο άρθρο του νοµοσχεδίου.

Αυτό δεν είναι δυνατόν, επίσης, να γίνεται. Δηλαδή, πρέπει να
κατεβάσουµε επιστηµονικούς συνεργάτες, οµάδες κάτω, προ-
κειµένου να επεξεργάζονται τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Είναι
αυτό καλή νοµοθέτηση, κύριε Υπουργέ, εσείς που νοιάζεστε για
την καλή νοµοθέτηση; Είναι; Δεν είναι. Και δεν είναι, όταν τις
φέρνετε µάλιστα κατ’ αυτόν τον τρόπο και αυτή την ώρα. Εν
πάση περιπτώσει, όµως, τα πολύ σοβαρά θα τα πούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ήρθατε και είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι κάνατε πολύ σηµαντι-
κές αλλαγές, σηµειακές. Έτσι τις ονοµάσατε. Έ, όχι και σηµει-
ακές, θα σας απαντήσω εγώ! Γιατί; Γιατί δεν ορίσατε, κύριε
Υπουργέ, ποιοι είναι οι λοµπίστες στο µητρώο σας, οι πραγµατι-
κοί λοµπίστες, παρά µόνο οι επ’ αµοιβή λοµπίστες, δηλαδή οι
επαγγελµατίες λοµπίστες. Δεν το κάνατε αυτό. 

Στο Μητρώο της Διαφάνειας, στο οποίο εγγράφονται οι συγ-
κεκριµένοι άνθρωποι, εκπρόσωποι συµφερόντων για τους οποί-
ους και κουβεντιάζουµε, δεν είναι υποχρεωτικό να εγγραφούν.
Ούτε αυτό το φροντίσατε. Δεν έχει σαφές πλαίσιο κυρώσεων
εκατέρωθεν. 

Επίσης, δεν το συνδέσατε µε ιστότοπο, κώδικα δεοντολογίας
και πλατφόρµα παραπόνων των πολιτών, όπως πρότεινε το Κί-
νηµα Αλλαγής. Δεν συνδέσατε το Μητρώο της Διαφάνειας µε τα
τρία αυτά σκέλη, που είναι σηµαντικό για τη δηµοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο χρόνο ακόµα και θα τελειώσω.
Προσθέσατε στο άρθρο 10 το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα. Δεν

κάνατε, όµως, κανένα άλµα σε σχέση µε τις προτάσεις που σας
δώσαµε. Ένα άλµα τόλµης, κύριε Υπουργέ, να ξεπεράσετε
ακόµη και τον εαυτό σας. 

Ποινική κατάσταση των εκπροσώπων των συµφερόντων. Εµείς
στο Κίνηµα Αλλαγής -γιατί µας κοιτάζατε όταν το είπατε αυτό-
δεν είπαµε αυτό το πράγµα. Εµείς είπαµε λευκό ποινικό µητρώο.
Αµετάκλητη καταδίκη. Ούτε δεκαοκτώ µήνες ούτε δύο χρόνια
κ.λπ., κ.λπ.. Εκπρόσωπος συµφερόντων που συνδιαλέγεται µε
την πολιτική ηγεσία του τόπου και τις πολιτικές αρχές -θα πάρω
µόνο αυτό το κοµµάτι, θα αφήσω όλα τα άλλα- θα έχει λευκό ποι-
νικό µητρώο. Αµετάκλητη καταδίκη. Δεν θέλετε να έχει λευκό ποι-
νικό, γιατί θα µου πείτε ότι το στενεύω και µπορεί να είναι για
Κ.Ο.Κ.; Εντάξει, να εξαιρέσουµε τον Κ.Ο.Κ., σας βλέπω, νοµικός
είµαι και εγώ. Τότε, κύριε Υπουργέ, για αυτού του είδους τα αδι-
κήµατα, τα οικονοµικά αδικήµατα που συµβαίνουν, εάν έχει δε-
καοκτώ µήνες για απάτη, για υπεξαίρεση, για κλοπή, να είναι
εκπρόσωπος συµφερόντων που θα έρχεται να µιλάει µε τον
Υπουργό και τον Υφυπουργό; Ναι, λέτε εσείς; Όχι, λέµε εµείς.

Επίσης, δεν φέρατε τα ειδικά στοιχεία, που εµείς είπαµε ότι
είναι πάρα πολύ σηµαντικά να υπάρχουν. Για παράδειγµα, αυτές
οι επαφές µεταξύ των δύο µερών, των εκπροσώπων συµφερόν-
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των και της πολιτικής ηγεσίας, τι άλλο έχουν; Έχουν έξοδα τα
οποία καταγράφονται; Έχουν έσοδα, έχουν χορηγίες, έχουν
δώρα; Αυτά πρέπει να καταγράφονται κάπου; Πού; Δεν προβλέ-
πεται πουθενά. 

Τέλος, ζητήσαµε σε ό,τι αφορά την αυτοδιοίκηση και τη δηµό-
σια διοίκηση -άνοιξε σήµερα και µία τέτοια συζήτηση και ήταν
µια πολύ καλή ευκαιρία να ακούσετε και τις απόψεις ποιανού
άλλου, του Κινήµατος Αλλαγής, που έχει µια παράδοση στο συγ-
κεκριµένο χώρο- αποθετήριο διατάξεων κατά παρέκκλιση. Εσάς
τι σας πειράζει αυτό, κύριε Υπουργέ, αφού ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κάνει
τόσες εκατοντάδες και εσείς καταργείτε σήµερα κάποιες από
αυτές του ΣΥΡΙΖΑ; Βάλτε, λοιπόν, ένα αποθετήριο, ένα µητρώο
των κατά παρέκκλιση διατάξεων, όπως σας προτείναµε, για να
ξέρει ο καθένας ποιος θεσµοθέτησε, πότε, πού και γιατί. 

Δυο λόγια µόνο, γιατί τα είπε ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευ-
τικής µας Οµάδας, σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουρ-
γείου Υγείας. Είναι πολύ σοβαρό αυτό το ζήτηµα. Εµείς δεν
µπορούµε να συµµετέχουµε στην ψηφοφορία, διότι δεν είναι δυ-
νατόν να είστε «και µε τον αστυφύλαξ και µε τον χωροφύλαξ!».
Ή παίρνετε µέτρα στα οποία θέλετε να βάζουµε και εµείς πλάτη
και να βγαίνουµε πρώτοι και να λέµε υπέρ των εµβολιασµών και
ναι, µέτρα και ναι, αναστολές κ.λπ., αλλά δεν µπορείτε να κλεί-
νετε το µάτι στους ιδιώτες, γιατί αυτό είναι πονηριά, να έχετε κύ-
ρωση διοικητική. Και τι σηµαίνει διοικητική κύρωση έτι περαι-
τέρω, κύριε Υπουργέ; Ένσταση, εκκρεµότητα, εκδίκαση µετά
από τότε -πότε;-, αναβολή, τελεσιδικία κ.λπ., και εµείς µιλάµε για
το 2021. Άρα αυτό θεσπίζετε εδώ να επιβληθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι που δεν θα µου στερήσετε
τη δυνατότητα να το πω για την αυτοδιοίκηση και φεύγω τρέχον-
τας από το Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, ο κύριος Αναπληρω-
τής Υπουργός δεν τοποθετήθηκε επί του συγκεκριµένου ζητήµα-
τος. Λέω, λοιπόν -και δεν θα πω τίποτα άλλο, µόνο αυτό-, ότι στην
αυτοδιοίκηση πάµε από το κακό στο χειρότερο µε την επίφαση
της πανδηµίας. Συρρικνώνονται τα συλλογικά όργανα και τα δη-
µοτικά συµβούλια. Για άλλη µια φορά, µε το άρθρο 5 βάζετε εδώ
ζήτηµα οι οικονοµικές επιτροπές να αποφαίνονται και όχι τα δη-
µοτικά συµβούλια. Είναι πάρα πολύ σοβαρό αυτό και, βεβαίως,
υπάρχει και µία οµολογία εδώ. Βάζετε µια κατ’ εξαίρεση διάταξη
µέσα στην τροπολογία σας που αποκαλύπτει ότι οι προϋπολογι-
σµοί των ΟΤΑ αυτή τη στιγµή βρίσκονται στον αέρα στην κυριο-
λεξία. Και προσέξτε, είµαστε στο τελευταίο τρίµηνο του 2021 και
πληρώνουν µε προϋπολογισµό του 2020. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Αφήνω τελείως ασχολίαστο -γιατί δεν
µε αφήνει ο κύριος Πρόεδρος- το δωράκι που στέλνετε στη Θεσ-
σαλονίκη. Φαντάζοµαι, όµως, ότι είναι σε αυτό το πλαίσιο της
αµοιβαίας αβρότητας, της κοινωνικής αβρότητας εν όψει ΔΕΘ.
Έτσι µόνο το δικαιολογώ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστώ.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Ζαχαριάδη και θα ολοκληρώσουµε
µε τον κ. Κυρανάκη.

Κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διαµαρτύρεται ο κ. Βορίδης, διότι κάποιοι βγήκαν εκτός θέµα-

τος σήµερα.
Εγώ, κύριε Βορίδη, βγήκα εκτός θέµατος, αλλά θέλω να σας

θυµίσω ότι πριν από επτά µήνες, όταν αναλάβατε αυτό το χαρ-
τοφυλάκιο, ερχόσασταν εδώ και µε την ευφράδεια του λόγου
που σας διακρίνει, µας κάνατε διαλέξεις για την Αριστερά, για τη
Δεξιά και τον ρόλο του κράτους. Τώρα, εσείς ο ίδιος µέσα σε
οκτώ µήνες δεν θέλετε να ακούτε και αποφεύγετε να απαντάτε.
Γιατί, κύριε Βορίδη; Διότι πλέον δεν θέλετε αντίλογο, δεν θέλετε

διάλογο και αυτό δεν είναι τυχαίο. Ελπίζω σε λίγο, τουλάχιστον,
να έρχεστε στη Βουλή και να µην ακολουθήσετε την πρακτική
άλλων.

Θέλω, όµως, να αναγνωρίσω ότι από τον διάλογο που κάναµε
όλη αυτή τη βδοµάδα πραγµατικά ακούτε, κάτι βγήκε. Και εµείς
και τα άλλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και οι φορείς φωνά-
ξαµε, καταγγείλαµε, πιέσαµε και κάνατε αλλαγές. Και θέλω να
το πω από Βήµατος της Βουλής ότι είµαι χαρούµενος, κύριε Βο-
ρίδη, για κάποιες απ’ αυτές τις αλλαγές. Υιοθετήσατε κάποιες
από τις προτάσεις που σας έκαναν οι φορείς. Σας τιµά αυτό και
εµείς θα το δείξουµε αυτό χωρίς µικροψυχία στην κατ’ άρθρον
ψηφοφορία. Δύο τινά, όµως, έχουν συµβεί: Ή αλλάξατε γνώµη,
σας έπεισα, δηλαδή, ή πιεστήκατε και υποχωρήσατε. Ένα από
τα δύο συµβαίνει, δεν µπορούν να συµβαίνουν και τα δύο. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Το πρώτο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Σας έπεισα; Με τιµάτε, δεν

το πιστεύω όµως. Αυτή είναι κοινοβουλευτική δηµοκρατία, όταν
κάποιος έχει επίµονη άποψη και το καταλαβαίνει ότι κάνει λάθος
όταν του το δείχνουν η κοινωνία και η Αντιπολίτευση, να υποχω-
ρεί. Και αυτό σας τιµά κοινοβουλευτικά. 

Πέρασε από εδώ πέρα ο νέος Υπουργός Υγείας. Πρέπει να συ-
νηθίσουµε όλοι ότι αυτός είναι ο νέος Υπουργός Υγείας της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας. Πρέπει, όµως, πρώτα απ’ όλα να το
συνειδητοποιήσει ο ίδιος. Ο κ. Πλεύρης, πλέον δεν µπορεί να πα-
ριστάνει ούτε το ιντερνετικό ούτε το κοινοβουλευτικό τρολ. Είναι
Υπουργός Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας µε την Ελλάδα σε
κρίση πανδηµίας. 

Εδώ υπάρχουν θέµατα. Είµαστε στις τελευταίες θέσεις στη
θνητότητα ανά εκατοµµύριο σε σχέση µε τις χώρες που συγκρι-
νόµαστε. Έχουµε «µαϊµού» εµβολιασµούς. Διαβάζουµε άρθρα
στο διαδίκτυο για τους ανεµβολίαστους στα στρατιωτικά νοσο-
κοµεία. Αλήθεια, τι γίνεται στα στρατιωτικά νοσοκοµεία; Πόσοι
εµβολιάστηκαν; Πόσοι υφίστανται τις ποινές της νοµοθέτησης;
Γιατί έχει πέσει αυτή η σιωπή; Δεν καταλαβαίνετε ότι η απόφαση
αυτού του πλαισίου, στο σύνολό της, πάει πίσω τις δοµές υγείας,
τις µονάδες υγείας και είναι λάθος; 

Πρέπει, επιτέλους, να καταλάβετε ότι πρέπει να πάµε σε άλλες
λύσεις, όπως αυτά που κάνουν στην Ευρώπη: τον οικογενειακό
γιατρό, τη συζήτηση του ενός µε του άλλου.

Είπε ο κ. Βρούτσης διάφορα σηµαντικά. Δεν είναι εδώ, αλλά
εν πάση περιπτώσει επειδή έρχεται µεγάλη οικονοµική κρίση,
θέλω να πω ότι χρειάζονται άµεσες παρεµβάσεις αυτή τη στιγµή
για τη στήριξη των µικρών και των µεσαίων και όχι µεσοµακρο-
πρόθεσµες προτάσεις. Να δούµε τι θα πει και ο Πρωθυπουργός
και να δούµε και το σχέδιο της Αντιπολίτευσης.

Έρχοµαι στις τροπολογίες συγκεκριµένα. Στην τροπολογία
που εισηγήθηκε ο κ . Σκυλακάκης εµείς θα είµαστε θετικοί, µε
επιφύλαξη βέβαια. Θετικά τα µέτρα, αποσπασµατικά, αλλά θα εί-
µαστε θετικοί.

Για την τροπολογία την οποία εισηγήθηκε ο κ. Πλεύρης, είναι
µια έµµεση παραδοχή ότι µε την εµµονή του και τη λάθος νοµο-
θέτηση αρχίζει και «κρεµάει» και καταρρέει το ΕΣΥ. 

Αποσύρετε τη συνολική διάταξη και ελάτε εδώ τώρα που στην
πράξη όλοι οι Βουλευτές φαίνεται ότι είµαστε αποφασισµένοι,
έχουµε εµβολιαστεί, να δούµε τι θα κάνουµε µε αυτό το θέµα.
Μην τιµωρείτε, µην διχάζετε και µην διαιρείτε την κοινωνία! Συρ-
ρικνώνετε το ΕΣΥ µε αυτό τον τρόπο και δηµιουργείτε σοβαρό
πρόβληµα στη λειτουργία εν όψει του τέταρτου κύµατος το
οποίο είναι µπροστά µας.

Επίσης, θετική -και θα την υπερψηφίσουµε- και η τροπολογία
που φέρνετε εδώ στα ζητήµατα της ιθαγένειας.

Τι λέει αυτή η τροπολογία, κύριε Βορίδη; Πολλά από αυτά που
σας λέγαµε και εµείς. Σας πήρε τέσσερις µήνες να το καταλά-
βετε. Το καταλάβατε;. Εµείς θα είµαστε θετικοί.

Ευχαριστώ.
Και κράτησα και τον χρόνο, κύριε Κωνσταντινόπουλε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Κύριε Ζαχαριάδη, πάντως, αυτό το Υπουργείο Υγείας µε τα

τρολ το έχει διαχρονικά, να ξέρετε. Είναι πρόβληµα αυτό, πρέπει
να το δούµε γενικώς.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Δεν το λέτε αυτό για τον κ.
Βορίδη που διατέλεσε; Δεν πετάτε σπόντα στον κ. Βορίδη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Βορί-
δης ξέρει, θα απαντούσε αµέσως, λαµβάνει τα µηνύµατα άµεσα.

Ορίστε, κύριε Κυρανάκη, έχετε τον λόγο. Σας άφησε χρόνο και
ο κ. Ζαχαριάδης να ξέρετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Χρόνο, κατ’ αρχάς, θα µου
αφήσετε περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, διότι στην πρωτολογία
µου δεν εξάντλησα τον χρόνο, µίλησα δώδεκα από τα δεκαπέντε
λεπτά και µε βάση τη λογική την οποία αναφέρατε στην αρχή της
διαδικασίας της δευτερολογίας των εισηγητών, παρακαλώ να
µου προστεθεί ο κατάλληλος χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αλήθεια
είναι.

Έχετε επτάµισι και δύο, εννιάµισι λεπτά ακριβώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Πρώτα από όλα, θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Υπουργό Εσω-

τερικών ο οποίος υιοθέτησε µία σειρά προτάσεων που κατέθεσε
η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας. Κάποιες από
τις προτάσεις ήταν κοινές µε κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όπως
για παράδειγµα το αίτηµα να έρχεται αυτή η ετήσια αναφορά για
τη δραστηριότητα των εκπροσώπων συµφερόντων στη Βουλή,
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, την οποία
κατέθεσε και το Κίνηµα Αλλαγής, την οποία στηρίζουµε και εµείς
και ευχαριστούµε που την υιοθετήσατε.

Έχουν δίκιο, κύριε Υπουργέ -επί της διαδικασίας ένα σχόλιο-
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, όσα το ανέφεραν. Χαρακτηρι-
στικότερο παράδειγµα όλων είναι αυτό που ανέφερε ο κ. Δελής,
ο συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, ο οποίος σας ρώ-
τησε τι εννοεί αυτή η διάταξη που λέει ότι συνεχίζεται ένας πα-
λιότερος νόµος. Γιατί έχει δίκιο; Διότι ας πούµε υποθετικά -που
και ρεαλιστικά αυτό θα γίνει- ότι θέλετε κάποια στιγµή να κάνετε
µια βελτίωση στον νόµο που ψηφίζουµε σήµερα, στον νόµο για
την εκπροσώπηση συµφερόντων. Τι θα κάνετε; Θα πάτε σε έναν
άλλο νόµο µε µία τροπολογία για τον νόµο που ψηφίζουµε σή-
µερα, για να τοποθετήσετε τη βελτιωτική διάταξη εκεί. Όχι ότι
φταίτε εσείς, διότι έτσι έχουµε αποφασίσει σε αυτό το Κοινοβού-
λιο να νοµοθετούµε. Και αυτό είναι παράλογο και αφορά όλα τα
κόµµατα.

Εγώ προσωπικά -θα το θυµάται ο συνάδελφος κ. Δελής από
την Επιτροπή Συνταγµατικής Αναθεώρησης- είχα καταθέσει τότε
µία πρόταση.

Η λύση είναι πολύ απλή σε αυτό το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ:
Διατάξεις οι οποίες τροποποιούν ισχύοντα νόµο πρέπει να συζη-
τούνται και να ψηφίζονται αυτοτελώς. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι
έχουµε -ας πούµε- σήµερα µία ηµερήσια διάταξη. Τι λέει η ηµε-
ρήσια διάταξη; Λέει ότι έχουµε τον νόµο για την εκπροσώπηση
συµφερόντων, για το lobbying. Ωραία, το συζητάµε αυτό, τελει-
ώνουµε µε αυτό, το ψηφίζουµε και πάµε παρακάτω σε οποιαδή-
ποτε τροποποίηση νόµου αφορά ένα άλλο νοµοθέτηµα. Και έτσι
θα µπορεί και ο Βουλευτής και η δηµόσια διοίκηση και πάνω απ’
όλα ο ενεργός πολίτης να καταλαβαίνει τι ακριβώς είναι αυτή η
διάταξη που λέει ότι συνεχίζεται κάποιο άρθρο ενός νόµου, που
πρέπει να ανατρέξει πολύ πίσω για να τον βρει.

Ας συνεννοηθούµε, λοιπόν, κάποια στιγµή.
Η δική µου πρόταση η προσωπική δεν έγινε δεκτή, αγαπητοί

συνάδελφοι, από κανένα κόµµα, παρ’ ότι είχε περάσει από τη δια-
δικασία της επιτροπής. Δεν έγινε δεκτή. Εγώ την επαναφέρω,
λοιπόν, µε καλή διάθεση προς όλες τις παρατάξεις.

Ίσως και εσείς, κυρία συνάδελφε από το ΜέΡΑ25, να θυµάστε.
Σας είχα στείλει και ένα σχετικό σηµείωµα.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, το θυµάµαι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Πρώτη σηµείωση είναι, λοι-

πόν, αυτή.
Άρα, πρέπει να βελτιώσουµε τη διαδικασία και πρέπει να βελ-

τιώσουµε τη διαδικασία, διότι τη Βουλή, το κανάλι της Βουλής,
δεν το παρακολουθεί σχεδόν κανείς και δεν µπορεί να συνεχί-
σουµε να κοροϊδευόµαστε, διότι αν δεν κάνουµε πιο ευκρινή, πιο
απλή, πιο δηµοκρατική τη διαδικασία συζήτησης και ψήφισης νο-
µοθετηµάτων, θα συνεχίσει να υπάρχει αδιαφορία και άρα, αδια-
φάνεια φαινοµενικά, αλλά αδιαφάνεια ως προς την αντίληψη που

έχουν οι πολίτες για το τι νοµοθετούµε µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα, όποιος και αν είναι στην κυβέρνηση.

Αυτά επί της διαδικασίας.
Απάντηση, λοιπόν, στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Ζαχα-

ριάδη ,ο οποίος µε κατηγόρησε προσωπικά ότι δεν ακούω.
Μου τα είπατε στην επιτροπή και µε κατηγορήσατε ότι δεν

ακούω. Και ακούω και διαβάζω, κύριε Ζαχαριάδη. Τι ακούω και
διαβάζω από την επίσηµη ιστοσελίδα της Διεθνούς Διαφάνειας,
στην οποία αναφερθήκατε και είπατε, υποστηρίξατε ότι αφορά
την αντίληψη της κοινής γνώµης για τη διαφθορά που έχουµε
στη χώρα µας; Όχι, δεν αφορά την κοινή γνώµη. Ο δείκτης αυτός
βγαίνει σύµφωνα µε την έκθεση και τη µεθοδολογία η οποία είναι
αναρτηµένη στην ιστοσελίδα της Διεθνούς Διαφάνειας µε βάση
κάποιους συγκεκριµένους αναγνωρισµένους οργανισµούς.

Υπάρχει, λοιπόν, η έκθεση για το 2018. Για το 2018 θα κάνω
συγκεκριµένα δύο σχόλια, το ένα το είπατε και εσείς στην επι-
τροπή. Λέει η έκθεση: «Το 2018 µία σειρά σκανδάλων υπονό-
µευσε τις προσπάθειες κατά της διαφθοράς, συµπεριλαµβα-
νοµένης µιας υπόθεσης που αφορούσε σε ακατάλληλες προµή-
θειες φαρµάκων από την ελληνική Κυβέρνηση, όπου πρώην
Υπουργοί και Πρωθυπουργοί κατηγορήθηκαν για παρατυπίες».
Ένα σχόλιο της έκθεσης. Θα επανέλθω. Αναφέρει η έκθεση και
προσθέτει: «Επιπλέον, ο πρόσφατος διορισµός του επικεφαλής
της Ελληνικής Επιτροπής Ανταγωνισµού, η οποία εποπτεύει την
εφαρµογή της αντιµονοπωλιακής νοµοθεσίας, εγείρει ανησυχίες
για συγκρούσεις συµφερόντων στην Ελλάδα, δεδοµένου ότι η
διορισθείσα είναι στενός σύµβουλος του τότε Πρωθυπουργού».
Στην κ. Θάνου αναφέρεται.

Για την πρώτη υπόθεση, την οποία βρίσκουµε στην έκθεση της
Διεθνούς Διαφάνειας, ποιος είναι σήµερα εµπλεκόµενος πρώην
Υπουργός για στήσιµο µαρτύρων, για διαφθορά, για παρεµβά-
σεις στη δικαιοσύνη; Ο Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παπαγγελό-
πουλος, ο οποίος µάλιστα είχε εναντίον του και ένα πειστήριο
από άλλον Υπουργό δικό σας, ο οποίος χαρακτήριζε τον ΣΥΡΙΖΑ
«µαγαζί».

Μην µας λέτε, λοιπόν, εµάς για πρακτικές διαφθοράς, όταν οι
δικοί σας Υπουργοί είναι αυτοί οι οποίοι συµβολίζουν τη δια-
φθορά και τις κακές πρακτικές που δεν πρέπει να ξαναδούµε στη
χώρα µας ποτέ ξανά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Υπάρχει απόφαση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Θα δούµε τι θα βγάλουν τα

ειδικά δικαστήρια, κύριε Ζαχαριάδη για τους Υπουργούς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Να δούµε, περιµένετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Και µην είστε περήφανοι που

ο ένας κατηγορείται -λέτε- µόνο για παράβαση καθήκοντος!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κατηγορείται; Περιµένετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Για παράβαση καθήκοντος

κατηγορείται ο κ. Παππάς! Κατηγορείται, βεβαίως, γι’ αυτό είπα
ότι θα δούµε τι θα βγάλουν τα ειδικά δικαστήρια.

Πάντως, δεν είδα να πείτε κουβέντα για άλλους Υπουργούς
που αθωώθηκαν από δικές σας κατηγορίες όσο και για τον κ. Πα-
πασταύρου, τον οποίο τον είχατε βγάλει µέχρι και σε προεκλο-
γικό σποτ ως σύµβολο διαφθοράς και αθωώθηκε και αυτός και
συγγνώµη δεν ακούσαµε ούτε από τον κ. Τσίπρα που είχε δε-
σµευθεί για αυτό.

Αυτή είναι η κατάσταση, λοιπόν και εγώ χαίροµαι -το επανα-
λαµβάνω- που έχουµε µία βελτίωση της θέσης της Ελλάδας κατά
εννέα θέσεις στον Διεθνή Δείκτη κατά της Διαφθοράς, αλλά πρέ-
πει να συνεχιστεί αυτό το έργο, ώστε να κάνουµε την Ελλάδα µία
χώρα - πρότυπο.

Δεύτερη απάντηση εκτός του θέµατος του νοµοσχεδίου,
οφείλω, όµως, να απαντήσω και σε αυτό ξανά: Κύριε Ζαχαριάδη,
µε κατηγορήσατε για µία ανάρτηση που έκανα το 2019 σε σχέση
µε τη βενζίνη, της οποίας, δυστυχώς -και έχετε δίκιο σε αυτό-
ανεβαίνει η τιµή σήµερα παγκοσµίως, όχι µόνο στην Ελλάδα.

Επειδή εσείς για τους δικούς σας λόγους δεν θέλατε να την
καταθέσετε, θα την καταθέσω εγώ.

Και θέλω να σας ρωτήσω, για να σας βοηθήσω να καταλάβετε
τη διαφορά µεταξύ της αύξησης της τιµής της βενζίνης και της
αναλογίας φόρων που πληρώνει ένας πολίτης µε το προϊόν που
αγοράζει, επί παραδείγµατι, τη βενζίνη.
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Θέλω, λοιπόν, σήµερα να πάτε να βάλετε εσείς ο ίδιος βενζίνη
στο αµάξι σας, αν έχετε βενζινοκίνητο και να βάλετε, λοιπόν, 80
ευρώ. Θέλετε να το κάνετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Άλλαξε; Το αλλάξατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ωραία. Θα πάρετε, λοιπόν,

µια τέτοια απόδειξη, εδώ την έχω, για να µην ξοδευτείτε κιόλας.
Αυτή, λοιπόν, η απόδειξη, µε ίδιο τύπο βενζίνης και παρ’ ότι

όντως έχει ανέβει η τιµή της και άρα µε τα ίδια λεφτά παίρνεις
λιγότερα λίτρα, η αναλογία φόρων στα 80 ευρώ είναι 31,14 ευρώ
αξία καυσίµου φόροι και δασµοί 48,86 ευρώ. Σ’ αυτό το tweet
που τόσο πολύ σας ενόχλησε και εσάς και τους συντρόφους σας
-το έχω ακούσει άπειρες φορές στη Βουλή και στο διαδίκτυο- η
αναλογία είναι αξία καυσίµου 26,11 ευρώ, φόροι και δασµοί
53,89 ευρώ.

Καταθέτω, λοιπόν και τις δύο αποδείξεις στα Πρακτικά για
εσάς και τους συναδέλφους σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό, λοιπόν, γιατί συµβαίνει; Διότι είναι άλλο να κατηγορείς
µια κυβέρνηση για την τιµή της βενζίνης ή οποιουδήποτε προ-
ϊόντος µιας ανατίµησης και είναι άλλο να την κατηγορείς για τους
φόρους που βάζει επ’ αυτού του προϊόντος. Και σας το λέω αυτό
σήµερα που δεν έχει καταργηθεί ενδεχοµένως ο ειδικός φόρος
κατανάλωσης στα καύσιµα. Εγώ είµαι υπέρ της κατάργησης.

Θεωρώ, επίσης, ότι πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν στην κριτική σας
ότι από το 2019 µέχρι σήµερα έχουµε και είκοσι έξι µειώσεις ή
καταργήσεις φόρων επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας. Και για
διαβολική σύµπτωση έχω µια λίστα µε τις αυξήσεις ή τους νέους
φόρους που έβαλε η δική σας κυβέρνηση, όχι εσείς προσωπικά,
γιατί δεν ήσασταν εσείς Βουλευτής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε Κυρανάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, τε-
λειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Η δική σας κυβέρνηση, η κυ-
βέρνηση Τσίπρα, λοιπόν, είκοσι φόρους επέβαλε ή αύξησε, εί-
κοσι έξι µέχρι τώρα, στα µέσα της θητείας της, έχει µειώσει ή
καταργήσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα χρειαστώ ούτε δύο λεπτά ακό-
µη.

Μια σύντοµη απάντηση στην καλή συνάδελφο του ΜέΡΑ25, η
οποία έχει κάθε καλή διάθεση και εκείνη να φέρνει πάντα επιχει-
ρήµατα και προτάσεις στο τραπέζι. Θα διαφωνήσω µαζί σας ως
προς την κριτική που µου κάνατε για την Κούβα. Και επειδή είναι
ένα θέµα για το οποίο θεωρώ ότι οι νέες γενιές πρέπει να ενηµε-
ρώνονται και βλέπω µια προσπάθεια από την Αριστερά -όχι µόνο
από εσάς, αλλά και από τον ΣΥΡΙΖΑ- να προβάλλει την Κούβα
σαν πρότυπο χώρας -σήµερα το είπατε για την υγεία, έχουµε
ακούσει και άλλα θέµατα-, όσον τη διαφθορά όλοι νοµίζω έχουµε
γνώση του πώς λειτουργεί αυτή η κοµµουνιστική χώρα.

Εγώ θέλω να σας πω ότι ο βασικός µισθός στην Κούβα σήµερα
που µιλάµε είναι 225 κουβανέζικα πέσος, δηλαδή 8 ευρώ. Αν σας
αρέσει τόσο πολύ σε εσάς την Αριστερά αυτή η χώρα που λέγε-
ται Κούβα, να πάτε να δείτε πώς είναι να ζεις µε 8 ευρώ σε µία
κοµµουνιστική χώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Για το εµπάργκο έχετε ακούσει κάτι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Θα το συζητήσουµε. Αυτό το

οποίο έκαναν άρση πριν κάποιο καιρό οι Ηνωµένες Πολιτείες
Αµερικής; Αυτό εννοείτε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Και όχι µόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Εντάξει, να το συζητήσουµε.

Κανένα πρόβληµα. Εγώ είµαι ανοιχτός στον διάλογο.
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το βασικό θέµα κριτικής που δεχ-

θήκαµε σήµερα, που ήταν ο ανασχηµατισµός και αυτό εκτός θέ-
µατος. Νοµίζω ότι πρέπει να απαντήσω όµως και σαν Βουλευτής
που είµαι εκτός Κυβέρνησης. Ναι όντως έχετε δίκιο και σας ευ-
χαριστούµε για τα λόγια σας, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
υπάρχουν άξια στελέχη στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας. Υπάρχουν πολλά και άξια στελέχη και αν θέλετε
τη γνώµη πολλοί από αυτούς θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν και
στην Κυβέρνηση. Ξέρετε γιατί είναι όµως πιο άξια από κάποιους
άλλους; Διότι παρ’ ότι δεν πήραν µια θέση, παρ’ ότι δεν αξιοποι-
ήθηκαν, θα συνεχίσουν να δίνουν τη µάχη γιατί πιστεύουν ότι
αυτή η Κυβέρνηση είναι καλύτερη για την Ελλάδα και θα συνεχί-
σουν από αυτά εδώ τα έδρανα του δηµοκρατικού Κοινοβουλίου
να δίνουν µια µάχη µε τις ιδέες τους ακόµη και χωρίς να έχουν
µια καρέκλα που αγάπησαν κάποιοι άλλοι σε παλαιότερες κυβερ-
νήσεις.

Και να σας θυµίσω, κύριε Ζαχαριάδη, µιας και αναφέρατε απο-
στασίες και διάφορα τέτοια, ότι ήταν µέρες περίεργες όταν η κ.
Παπακώστα -την οποία ανέφερα και στην ανάρτηση που µου κά-
νατε κριτική- ερχόταν στη δική σας κυβέρνηση για να τη στηρίξει.
Αυτό τότε δεν ήταν αποστασία, ήταν κάτι άλλο. 

Αυτοί, λοιπόν, εδώ οι καλοί συνάδελφοι που µένουν εδώ και
δίνουν τη µάχη όντας πιστοί στον κοινοβουλευτισµό, επειδή πι-
στεύουν ότι αυτή η Κυβέρνηση µπορεί να κάνει καλά πράγµατα
για την Ελλάδα θα συνεχίσουν να το κάνουν. Εκατόν πενήντα
οκτώ ξεκινήσαµε, εκατόν πενήντα οκτώ είµαστε και σήµερα, εκα-
τόν πενήντα οκτώ θα συνεχίσουµε, γιατί αυτοί είµαστε και είµα-
στε διαφορετικοί από εσάς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό να πείτε κάτι
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είπε ο κ. Κυρανάκης για µια πρό-
ταση την οποία κατέθεσε κατά τη διαδικασία Αναθεώρησης του
Συντάγµατος. Η πρόταση, λοιπόν, αυτή λέει συγκεκριµένα πράγ-
µατα µε τα οποία εµείς συµφωνούµε απόλυτα. Το ότι συµφω-
νούµε απόλυτα, κύριε Πρόεδρε, -γιατί θα έρθει η ευθύνη σε εσάς
τώρα- φαίνεται από το γεγονός ότι και σήµερα ζητήσαµε η τρο-
πολογία που αναφέρεται σε άρθρα άλλου νόµου, ένα-ένα άρθρο
της τροπολογίας να ψηφιστεί χωριστά, αφού αναφέρεται σε συγ-
κεκριµένα άρθρα άλλου νόµου. Είναι ακριβώς αυτό το πράγµα.
Δεν το απαγορεύει το Σύνταγµα. Το προβλέπει ο κανονισµός,
αλλά έχει δοθεί ερµηνεία ασαφής και γενικόλογη. Έγκειται, λοι-
πόν, στην ευθύνη του Προεδρείου ή ευρύτερα της Διάσκεψης
των Προέδρων να το λύσει το θέµα.

Θέλω, λοιπόν, στην επόµενη διάσκεψη που είναι αύριο και θα
το θέσω ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Κυρανάκη,
να πει µια κουβέντα σ’ αυτήν τη σωστή κατεύθυνση για το κοµ-
µάτι που αφορά τις τροπολογίες, το οποίο δεν χρειάζεται Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος και µπορούµε να το υλοποιήσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να καταθέσω κατ’ αρχάς κάποιες συµπληρωµατικές νοµοτε-

χνικές. Δεν έχει τίποτα. Είναι µόνο τα κεφάλαια και µόνο τα θε-
µελιώδη δικαιώµατα, αυτή η φράση -η παρατήρηση- του συνα-
δέλφου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών, κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Επίσης, να
παρακαλέσω, κυρία Λιακούλη, να εξοικειωθείτε τώρα. Έχει πε-
ράσει καιρός. Η κοινοβουλευτική διαδικασία έχει αυτά τα χαρα-
κτηριστικά, ζωντάνια. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι καταθέτουµε νοµο-
τεχνικές και µάλιστα καθ’ όλη τη χρονική διάρκεια της συνεδρία-
σης εξακολουθεί να υπάρχει επεξεργασία του νοµοσχεδίου -δεν
θέλω άγχος σε αυτά- και ειδικά µάλιστα όταν είναι και τεχνικού
χαρακτήρα. Θα τα δείτε. Δεν είναι τίποτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω -αφού σας
ευχαριστήσω προφανώς για τη συµβολή σας στην επεξεργασία
του νοµοσχεδίου- και να καθησυχάσω τον κ. Λάππα. Είχε µια
αγωνία ο κ. Λάππας µε διάφορα τυπικά νοµικά ζητήµατα που
αφορούν την υπουργοποίηση του κ. Στυλιανίδη. Το ένα αφο-
ρούσε το ζήτηµα της πολιτογράφησης του. Να τον ενηµερώσω
ότι έχουν γίνει ενέργειες για την έκδοση του σχετικού προεδρι-
κού διατάγµατος και εποµένως θα πολιτογραφηθεί ο κ. Στυλια-
νίδης.

Επίσης, επειδή έθεσε το ζήτηµα ότι δεν µπορεί να καταλάβει
τη θέση, γιατί υπάρχει νόµος που επιβάλλει να έχει παρέλθει ένα
έτος από την πολιτογράφηση προτού κάποιος µπορεί να το
κάνει, να τον ενηµερώσω ότι τα προέβλεψε, κύριε Ζαχαριάδη, ο
ΣΥΡΙΖΑ αυτά και κατήργησε τον Μάρτιο του 2019 µε το άρθρο
47 του ν.4604 τη σχετική πρόβλεψη. Άρα δεν υπάρχει αυτό το
κώλυµα πλέον και εποµένως και ως προς αυτό δεν υπάρχει ζή-
τηµα.

Αλλά µε στεναχωρεί το ότι βλέπω από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ
µεγάλη αγωνία ως προς διάφορα -θα µου επιτρέψετε να τα χα-
ρακτηρίσω- διαδικαστικά ζητήµατα, προφανώς γιατί αναγνωρί-
ζουν την αξία -θα έλεγα την αυταξία, την αυτονόητη αξία- του κ.
Στυλιανίδη. Και βεβαίως ελπίζω ότι δεν θα συνεχίσει να γίνεται
επίκληση κάτι το οποίο δεν είναι απλώς εσφαλµένο, είναι απα-
ράδεκτο. Δηλαδή, να λέει κάποιος «δεν είναι Έλληνας». Ποιος;
Ο Έλληνας εκ Κύπρου. Άρα, λοιπόν, αυτό, το γεγονός ότι αξιο-
ποιεί ο Πρωθυπουργός -θα το ξαναπώ- έναν Έλληνα του µείζο-
νος Ελληνισµού, έναν σπουδαίο Έλληνα του µείζονος Ελλη-
νισµού, θα έπρεπε να µας χαροποιεί και όχι να το αντιµετωπίζει
κάποιος µε τον τρόπο που αντιµετωπίζεται.

Το δεύτερο που ήθελα να πω -προτού φτάσω στο νοµοσχέδιο-
είναι ότι αν άκουγε κανείς τη συζήτηση για διάφορα ζητήµατα
άκουγα και περιέγραφαν µια εικόνα καταστροφής, ότι εδώ η
χώρα καταστρέφεται, η Κυβέρνηση -άκουσα- είναι σε αποδροµή,
µε δέκα - δεκαπέντε µονάδες διαφορά από το δεύτερο κόµµα η
Κυβέρνηση είναι σε αποδροµή, αλλά φαίνεται ότι δεν υπέπεσαν
στην αντίληψή σας και τα τελευταία οικονοµικά στοιχεία και δε-
δοµένα, γιατί δηµοσιοποιήθηκαν αυτά από την ΕΛΣΤΑΤ. 16,2%
αύξηση του ΑΕΠ, αύξηση εξαγωγών σε αγαθά 17,1% βελτίωση,
σε υπηρεσίες 26,8% η αύξηση των εξαγωγών, οι επενδύσεις του
τελευταίου εξαµήνου είναι οι µεγαλύτερες της τελευταίας δε-
καετίας από το 2012 µέχρι το 2021. Αυτά είναι τα δεδοµένα, λοι-
πόν, που δηµοσιοποιήθηκαν τώρα. Αυτό το καταστροφικό τοπίο
που άκουγε κανείς από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, πού
είναι; Προφανώς, εν µέρει η τοποθέτηση αυτή, η στάση τους
αυτή, αποτελεί και µια εξήγηση του γιατί αυτές ρητορικές κορώ-
νες δεν έχουν καµµία αντιστοίχιση στο επίπεδο της πολιτικής
απήχησης και επιρροής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Γιατί
όταν περιγράφεις µία εικόνα η οποία δεν είναι πραγµατική, η
οποία δεν υπάρχει, τότε βρίσκεσαι σε αναντιστοιχία µε την κοι-
νωνία. Και αυτό είναι που συνέβη σήµερα και µε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. 

Δεν ξέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν το παρατηρήσατε.
Συνήθως η Κυβέρνηση είναι που παλεύει να αιτιολογήσει την
αναγκαιότητα ενός νοµοσχεδίου. Περάσαµε τις µέρες µε την Αν-
τιπολίτευση να προσπαθεί να εξηγήσει γιατί δεν συµπαρατάσσε-
ται µε την Κυβέρνηση σε αυτό το νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο
αυτό έχει φέρει σε δύσκολη θέση την Αντιπολίτευση. Είναι εύ-
κολη η υποστήριξή του από την Κυβέρνηση και είναι δύσκολη η
αιτιολογία της άρνησης από την Αντιπολίτευση. Αυτό σηµαίνει
ότι είναι ένα καλό νοµοσχέδιο, είναι ένα καλό νοµοσχέδιο για την
κοινωνία και αντί να κάνετε το εύκολο πράγµα, να πείτε ότι είναι
ένα καλό νοµοσχέδιο -δεν χάλασε και ο κόσµος, δεν σηµαίνει ότι
ταυτιστήκατε µε την Κυβέρνηση- επιλέξατε να διαφωνείτε. 

Να δούµε τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Τέσσερα πράγµατα
κάνει αυτό το νοµοσχέδιο: Πρώτον, εισάγει -το πρώτο στην ελ-
ληνική έννοµη τάξη- ρύθµιση για τη δραστηριότητα άσκησης
επιρροής στους θεσµικούς φορείς, το λεγόµενο lobbying. Δεύ-
τερον, εισάγει -το πρώτο στην ελληνική έννοµη τάξη- µία πολιτική
δώρου για τους κυβερνητικούς αξιωµατούχους και για την Προ-
εδρία της Δηµοκρατίας. Να ευχαριστήσω, εκ νέου, δηµοσίως και
από βήµατος της Βουλής, από το Βήµα της Ολοµέλειας, την
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας για τη συµβολή της στο κεφάλαιο
αυτό.

Τρίτον, εισάγει -το πρώτον, µετά από πάρα πολύ καιρό- κατάρ-
γηση των παρεκκλίσεων από το σύστηµα κινητικότητας. 

Και τέταρτον εισάγει -το πρώτον στην ελληνική έννοµη τάξη-
την ένταξη των συµβάσεων ορισµένου χρόνου στη διαδικασία
του ελέγχου προσλήψεων, στη διαδικασία ΠΥΣ 33, που λέµε, της
εκδόσεως της πράξεως του υπουργικού συµβουλίου, προκειµέ-
νου να υπάρχει προγραµµατισµός και έλεγχος των προσλήψεων
µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. 

Αυτά τα τέσσερα πράγµατα κάνει, κυρίως, αυτό το νοµοσχέ-
διο. Έχει και άλλες διατάξεις, προφανώς, αλλά αυτά τα τέσσερα
πράγµατα κάνει. 

Και έρχοµαι να ρωτήσω για να καταλάβω τη διαφωνία. Μας
λέει η Αντιπολίτευση: «Α, φέρνετε τις διατάξεις για το lobbying,
αναγκαίες είναι αυτές οι διατάξεις, αλλά εµείς που όλα αυτά τα
χρόνια αυτήν την αναγκαιότητα τη βλέπαµε, φαίνεται για να την
αναγνωρίζουµε σήµερα, αλλά δεν φέρναµε τις διατάξεις, τώρα
πιστεύουµε ότι οι διατάξεις δεν είναι αρκετά τολµηρές. Έπρεπε
να είναι περισσότερο τολµηρές». Μάλιστα. Και γιατί δεν τις φέρ-
νατε εσείς τις τολµηρότερες, για να έχουµε καλό ερώτηµα, τόσο
καιρό, κύριε Ζαχαριάδη; Γιατί δεν φέρνατε τολµηρότερες; Εµάς
είναι άτολµες. Εσείς γιατί δεν ήσασταν γενναίοι και λεβέντες να
φέρετε τις τολµηρότερες διατάξεις; Πέντε χρόνια ήταν, κατρα-
κυλούσατε στον δείκτη διαφθοράς. Δεν τις φέρνατε τις ρηµάδες
τις τολµηρότερες να ανέβετε δύο; Α, δεν πρόκαµε. Και εποµένως
έρχονται τώρα και κάνουν κριτική. Μάλιστα. Εγώ όµως είµαι κα-
λόβολος άνθρωπος και βαθιά κοινοβουλευτικός και θέλω να
ακούω την κριτική. Και άκουσα την κριτική και από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας, µε τις παραγωγικές προτάσεις των συ-
ναδέλφων µου, αλλά και από τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης.
Και τι µου είπατε; Μου είπατε: «ξέρεις, λείπει από το νοµοσχέδιο,
δεν είναι καλό, γιατί έχεις εξαιρέσει τις δηµόσιες συµβάσεις».
Είχα εξαιρέσεις τις δηµόσιες συµβάσεις; Την έβγαλα την εξαί-
ρεση. Μου είπατε, «δεν είναι καλό γιατί οι θεσµικοί φορείς δεν
είναι ορισµένοι». Σας εξήγησα ότι οι θεσµικοί φορείς είναι απο-
λύτως ορισµένοι. Σας διάβασα τη συγκεκριµένη διάταξη. Μου εί-
πατε, «ναι αλλά εµείς βλέπουµε ότι στους θεσµικού φορείς
βάζεις περιορισµό, όταν φεύγουν από τη θέση τους. Δηλαδή αν
ένας υπουργός χάσει τη θέση του, του βάζεις περιορισµό να µην
κάνει lobbying για δεκαοκτώ µήνες, αλλά του βάζεις περιορισµό
µόνο στον τοµέα». Με δυο λόγια να µην κάνει lobbying o Βορίδης
όταν δεν θα είναι υπουργός µόνο για θέµατα του Υπουργείου
Εσωτερικών. Και µου είπατε «πρέπει να το γενικεύσεις». Το γενί-
κευσα. Μου είπατε «ναι, αλλά δεν έβαλες µέσα και τους συζύ-
γους, τις συζύγους, τους συµβιούντες». Το έβαλα. Εν συνεχεία
µου λέτε, «ναι, αλλά ξέρεις αυτό το θέµα µε την ποινική κατά-
σταση έπρεπε να το κάνουµε αναλυτικά». Σας είπα, θεωρώ ότι η
αναλυτική περιγραφή έχει πρόβληµα γιατί αφήνει πάντοτε τον
κίνδυνο να µείνουν αδικήµατα απ’ έξω και µένεις πάντοτε εκτε-
θειµένος στον κίνδυνο της έλλειψης αναλογικότητας. «Ναι» µου
λέτε, «αλλά ξέρεις, η ποινή των είκοσι τεσσάρων µηνών, των δύο
ετών, µπορεί να είναι επιεικής. Να την κάνεις αυστηρότερη». Την
έκανα. Την έβαλα στους δεκαοκτώ µήνες. Έπειτα µου είπατε ότι
«ξέρεις, δεν έχεις εµπλέξει όµως και τη Βουλή στη διαδικασία
αυτή, πρέπει να την εµπλέξεις». Και έβαλα ό, τι κατατίθεται στο
µητρώο να κατατίθεται και στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας. «Ναι» µου λέτε, «αλλά δεν έχεις βάλει όµως υποχρεώσεις
στους θεσµικούς φορείς να βγαίνουν να το λένε και αυτοί, να
έχουν και αυτοί υποχρέωση καταγραφής και καταχώρισης στο
µητρώο διαφάνειας, αλλά έχεις βάλει µόνο τους λοµπίστες».
Έβαλα και τους θεσµικούς φορείς. 

Μετά ταύτα, πού διαφωνείτε; Διότι έµεινε η διαφωνία στο εξής,
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«δεν µου έχεις βάλει τους in house lobbyists». Γιατί, άµα σας ρω-
τήσω, θέλετε να βάλω µέσα και τα σωµατεία ότι είναι λοµπίστες
και τους συλλόγους ότι είναι λοµπίστες και τα συνδικάτα ότι είναι
λοµπίστες και την εκκλησία ότι είναι λοµπίστες και τους κυνηγε-
τικούς συλλόγους, δηλαδή, και του περιβαλλοντικούς συλλόγους
ότι είναι λοµπίστες; Τότε θα µου πείτε οι περισσότεροι εξ υµών
«ε, όχι, δεν είπαµε κι έτσι!». 

Άρα, λοιπόν, για να συνεννοηθούµε. Πού είναι τώρα η δια-
φορά; Γι’ αυτό σας λέω ότι ξαφνικά, για µια ακόµη φορά, βρεθή-
κατε στη γνωστή θέση. Ποια είναι η γνωστή θέση; Καταψηφίζω
τον εσωτερικό έλεγχο. Ποια είναι η γνωστή θέση; Καταψηφίζω
την τηλεργασία. Ποια είναι η γνωστή θέση; Καταψηφίζω τον πα-
νελλήνιο διαγωνισµό για το ΑΣΕΠ.

Ποια είναι η γνωστή θέση; Είναι ότι µε αυτά που ψηφίζετε δια-
τρανώνετε το πόσο αντιδραστικές δυνάµεις είστε, το πόσο αδυ-
νατείτε να κατανοήσετε και να συµπράξετε σε αυτονόητα πράγ-
µατα και το πόσο για να έχετε λόγο υπάρξεως -γιατί έτσι κατα-
νοείτε τον λόγο υπάρξεως σας µέσα από µια διαφωνία για τη δια-
φωνία-, έχετε ανάγκη να κατασκευάσετε φαντάσµατα διαφωνίας.

Πάµε στο Δεύτερο Κεφάλαιο: Πολιτική δώρου. Είχατε καµµία
διαφωνία; Δεν άκουσα καµµία. Μηδέν. Άρα στο Πρώτο Κεφάλαιο
ειδικά µετά από την κοινοβουλευτική διαδικασία…

Μετά, προσέξτε οι αντιρρήσεις έµειναν και σε κάτι διαδικαστι-
κού τύπου «Γιατί δεν άκουσες το Vouliwatch» και «Γιατί δεν έκα-
νες νοµοπαρασκευαστική» και «Γιατί δεν ενεπλάκης περισσότερο
µε τους φορείς». Απάντηση: όλα αυτά έχουν γίνει από την Εθνική
Αρχή Διαφάνειας, η οποία συνέπραξε τα µέγιστα στην κατά-
στρωση των διατάξεων. Εποµένως, η επαφή έχει γίνει. Όλα τα
υπόλοιπα ελήφθησαν υπ’ όψιν όπως οι απόψεις στο στάδιο της
διαβούλευσης και βεβαίως ελήφθησαν υπ’ όψιν οι απόψεις τους
και στο στάδιο της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Άρα τώρα
αυτά τι είναι; Δήθεν διαδικαστικές διαφωνίες και τερτίπια για να
έχουµε να λέµε, γιατί δεν υπάρχει ουσιαστική διαφωνία.

Πολιτική δώρου: Πολιτική διαφωνία; Όχι. 
Πάµε στις παρεκκλίσεις. Είπα τέσσερα πράγµατα. Είµαι στο

τρίτο. Στις παρεκκλίσεις τι λέµε; Ναι ή όχι; Καλά κάνουµε που τις
περιορίζουµε; Καλά κάνουµε που ενισχύουµε την ακεραιότητα
του συστήµατος κινητικότητας; Είναι σωστό ή είναι λάθος; Ακού-
στε τώρα την επιτίµηση: «Ναι, αλλά δεν τις καταργείς όλες». Ευ-
τυχώς που δεν µου το είπε αυτό ο Ζαχαριάδης, ο οποίος έχει
βάλει τις περισσότερες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Φέραµε το σύστηµα. Σταµα-
τήστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ο ΣΥΡΙΖΑ,
όχι ο Ζαχαριάδης. Δεν είχαµε τη χαρά να είναι εδώ στο προηγού-
µενο κοινοβούλιο, να τις ψηφίζει κι αυτός.

Άρα, ποιος να το πει ότι ενώ από το 2016 και εντεύθεν ενώ ο
ΣΥΡΙΖΑ έχει ψηφίσει ένα σύστηµα κινητικότητας, από αυτό το
σύστηµα κινητικότητας που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ, ο ίδιος έχει αρχί-
σει και το ξηλώνει µε µία σειρά από παρεκκλίσεις, πολλές, που
φτάνουν τις διακόσιες εξήντα τόσες; Και τι ερχόµαστε εµείς σή-
µερα; Ερχόµαστε και το µαζεύουµε το σύστηµα αυτό και το πε-
ριορίζουµε. Έχετε αντίρρηση σε αυτό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Πώς θα σταθείτε απέναντι σε αυτήν τη διάταξη;
«Ναι, αλλά γιατί δεν κατήργησες και την τάδε;». Η απάντηση είναι
γιατί αυτή εξυπηρετεί ακόµα µία αναγκαιότητα. Αν θέλετε να µι-
λήσουµε για µία, µία και αυτές που διατηρούµε αυτές τις οποίες
καταργούµε, µε πολλή χαρά να σας πούµε τη λογική της κάθε
µιας. 

Άρα, λοιπόν τι θα κάνετε σ’ αυτό; Θα συµφωνήσετε. Υποχρε-
ωτικά θα συµφωνήσετε. Δεν µπορεί να υπάρξει διαφωνία σε µία
ορθολογική ανασυγκρότηση, σε αυτό το οποίο είχε ξεχειλώσει
για ρουσφετολογικούς λόγους εν µέρει και για άλλους που έχουν
πραγµατική αναγκαιότητα.

Η κριτική δε που άκουσα -ευτυχώς δεν επαναλήφθηκε, δεν
επαναδιατυπώθηκε- είναι ότι αυτές οι καταργήσεις που κάνουµε
δήθεν είναι φωτογραφικές για να µπορέσουν να κάνουν µετατά-
ξεις, να διατηρηθούν οι µετατάξεις, αυτών που έχουν κινηθεί επί
ΣΥΡΙΖΑ. Ε, δεν το ξαναείπαν! Μία που είπαν, µια που το πήραν
πίσω. Μαζεύτηκε αυτό. Είχαν κάνει και ένα ωραίο άρθρο. Το πιο
ωραίο όµως, είναι ότι αυτά τα ζητήµατα της ακεραιότητας τα

θέτει ο ΣΥΡΙΖΑ.
Κύριε Ζαχαριάδη, απευθύνοµαι σε σας ως εκπρόσωπο του ΣΥ-

ΡΙΖΑ και όχι προσωπικώς, έχει ένα ωραίο άρθρο η πολύ φιλική
προς εσάς «Εφηµερίδα των Συντακτών» -πολύ ωραίο- το οποίο
µάλιστα το υπογράφει φαρδιά πλατιά ο κ. Κονιόρδος. Αυτός ήταν
µέλος του ΑΣΕΠ διορισµένος επί των ηµερών σας 2016 - 2018.
Άρα η Βουλή τον ενέκρινε µε την τότε σύνθεση που, εν πάση πε-
ριπτώσει, χωρίς τη δική σας σύµπραξη δεν θα γινόταν. Διαβάστε
το να δείτε τι καταγγέλλει για το υβρεολόγιο που δέχθηκε από
τον τότε αρµόδιο Υπουργό Εσωτερικών όταν διαφώνησε µε τις
επιλογές τις οποίες είχε κάνει η κυβέρνησή σας τότε για τη µο-
ριοδότηση της 3Κ. Να δούµε ποιος παρενέβαινε και ποιος δεν
παρενέβαινε, να δούµε ποιος υποστηρίζει την ακεραιότητα και
ποιος δεν την υποστηρίζει, να δούµε ποιος είναι εκείνος που
έπαιρνε τους συµβούλους του ΑΣΕΠ. Την άλλη φορά µου φωνά-
ζατε επειδή δεν βρήκαµε την πλειοψηφία -λέει- δεν κάναµε πλει-
οψηφία µαζί σας. Κάναµε πλειοψηφία µε το Κίνηµα Αλλαγής. Λες
και είχαµε καµµία υποχρέωση εκ του Συντάγµατος ως προς
αυτό. Αλλά λέω τώρα: Ποιος θέτει ζητήµατα ακεραιότητας;
Αυτός που σήκωνε το τηλέφωνο και έβριζε τα µέλη του ΑΣΕΠ
γιατί δεν συνέπρατταν µε την άποψη της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας!

Και πάω στο τέταρτο µέρος, κύριε Πρόεδρε. Το τέταρτο και
βασικό που κάνει αυτός ο νόµος είναι ότι βάζει µια τάξη στο σύ-
στηµα των προσλήψεων των λεγόµενων ΙΔΟΧ. Δηλαδή, συµβά-
σεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Μέχρι σήµερα υπήρχε
κάτι τέτοιο; Όχι. Πώς αποφασιζόταν αυτό; Αποφασιζόταν σύµ-
φωνα µε τα αιτήµατα του φορέα, την έγκριση του Υπουργού
Εσωτερικών. ΤΙ κάνουµε για πρώτη φορά; Βάζουµε ένα όριο,
εξορθολογίζουµε αυτές τις προσλήψεις, θέλουµε να τις αντιστοι-
χίσουµε µε πραγµατικές ανάγκες που δικαιολογούν τις συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου -και εποµένως αυτές να µην υποκρύπ-
τουν άλλες σχέσεις αλλά να καθαρίσει το τοπίο-, και ναι, θέλουµε
να βάλουµε και ένα όριο αυτών των συµβασιούχων. Οι περισσό-
τερες από αυτές αφορούν περιοδικές ανάγκες, αφορούν ανάγ-
κες εποχικές, οι οποίες µπορούν να προγραµµατιστούν. Δεν
έχουν θεαµατικές διακυµάνσεις. 

Τι κάνει, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση που δεν το έκανε καµµία
προηγούµενη; Έρχεται και στις προσλήψεις αυτές να βάλει στον
εαυτό της ένα όριο, έναν κανόνα να τις εντάξει στον προγραµ-
µατισµό προσλήψεων. Γιατί δεν το κάνατε, κύριε Ζαχαριάδη αυτό
εσείς; Γιατί δεν το έκανε η κυβέρνησή σας; Γιατί δεν το έκανε
καµµία προηγούµενη κυβέρνηση; Διότι, θέλατε να παίρνετε
όσους, όπου, µε όποιον τρόπο.

Έρχεται λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση και κάνει αυτό. Σε αυτό τι
θα πείτε; Για να είστε λογικοί, για να είστε εσωτερικά συνεπείς.
Εµείς βάζουµε περιορισµό στον εαυτό µας. Μέχρι τώρα δεν είχε
κανέναν. Δεν υπήρχε αριθµός. Δεν υπήρχε όριο. Δεν υπήρχε
προγραµµατισµός. Βάζουµε λοιπόν, εµείς τον κανόνα ό,τι ισχύει
για τακτικό προσωπικό στον προγραµµατισµό να ισχύει και γι’
αυτό το προσωπικό. Και µάλιστα, µε µία ρήτρα για τον επόµενο
χρόνο να το µειώσουµε κατά 10%.

Η απάντηση, λοιπόν, εδώ ποια είναι; Όχι; Ναι, αλλά αν δεν
πείτε «όχι» σε τίποτα από αυτά, τότε γιατί καθόµαστε και συζη-
τάµε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα αντιρρήσεις τις οποίες κα-
τασκευάζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης
εξ επαγγέλµατος, από υποχρέωση διαφωνίας, για να έχετε λόγο
υπάρξεως. Διότι αυτά ακριβώς είναι αυτονόητα. Και αυτά τα αυ-
τονόητα κάνει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και γι’
αυτό έχει την αποδοχή που έχει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, γιατί ακριβώς εκφράζει τον ορθό λόγο.

Και νοµίζω ο κ. Ζαχαριάδης έκανε µία απόπειρα και ιδεολογι-
κών αναλύσεων περί συνύπαρξης του Στυλιανίδη ως κάτι κεντρο-
αριστερού ή κεντρώου, δεν ξέρω, και εµού ως υποθέτω πρώην
Λεπενικού, ακροδεξιού, δεν ξέρω πως µε χαρακτηρίζετε, δεν έχει
τεράστια σηµασία ο δικός σας ο χαρακτηρισµός ως προς αυτό.

Επειδή, όµως, σας ξενίζει, θέλω να σας πω ότι αυτή η ανάλυση
µε κάνει ευτυχή. Δείχνει ότι είστε µακριά νυχτωµένοι, δεν κατα-
λαβαίνετε τι συµβαίνει σε επίπεδο διεθνές στην πολιτική, σε επί-
πεδο εσωτερικό και δεν καταλαβαίνετε τους όρους µε τους
οποίους συγκροτούνται σήµερα τα πραγµατικά µέτωπα. Έχετε
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µείνει σε µία ανάλυση στην καλύτερη περίπτωση του ’50. Δεν
βλέπετε ότι στην πραγµατικότητα σήµερα διαµορφώνονται µε-
γάλα και κεντρικά ρεύµατα στη διεθνή πολιτική, τα οποία τι ενώ-
νουν; Ενώνουν δύο µεγάλες έννοιες. Και πάτε τώρα εκεί να τα
µετατοπίσετε ποιος ήταν σηµιτικός και ποιος ήταν λαϊκοδεξιός
και ποιος ήταν µετριοπαθής δεξιός την ώρα που στην πραγµατι-
κότητα τα µεγάλα ζητήµατα είναι άλλα. 

Τα µεγάλα ζητήµατα είναι: Ποιος θα υπερασπιστεί την ελευ-
θερία, ποιος θα µεγαλώσει την οικονοµία, ποιος θα έχει θεσµικές
εγγυήσεις για την πραγµατική λειτουργία της δηµοκρατίας,
ποιος θα έχει µια συγκροτηµένη πολιτική για τα δικαιώµατα των
πολιτών, ποιος θα έχει µια συγκροτηµένη πολιτική περιορισµού
της αλόγιστης µετανάστευσης, ποιος θα µπορέσει να εγγυηθεί
τον νόµο και την τάξη και την ασφάλεια των πολιτών. 

Αυτά είναι που σε επίπεδο προγραµµατικό µας ενώνουν, κύριε
Ζαχαριάδη. Και δεν θα κάτσουµε εµείς να κοιτάξουµε αν ο Α είχε
τη συγκεκριµένο πολιτική διαδροµή ή ο Β είχε µια άλλη. 

Τι είναι εκείνο που µας ενώνει; Είναι ένα πολιτικό πρόγραµµα
µεταρρύθµισης και ανασυγκρότησης της πατρίδας. Όσο δεν το
καταλαβαίνετε αυτό, που δεν το καταλαβαίνετε, γιατί δεν έχετε
καν τα µεθοδολογικά εργαλεία για να το αναλύσετε και να το κα-
ταλάβετε, τόσο το καλύτερο για εµάς, γιατί δεν θα έχετε συγ-
κροτηµένη απάντηση. 

Απόδειξη γι’ αυτό είναι και η στάση σας στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, στάση η οποία καθορίζεται από τις αντιπολιτευτικές
αναγκαιότητες της στιγµής και όχι από θέσεις αρχών, συνέπειας,
λογικής αλληλουχίας, υπηρεσίας του δηµοσίου συµφέροντος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση…
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα σας παρα-

καλώ τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Είναι διευκρινιστικού χαρακτήρα και

πιστεύω ότι θα το ανεχθεί το Προεδρείο σας, σε ό,τι µε αφορά,
σε προσωπικό επίπεδο διευκρινιστικού χαρακτήρα.

Δεν έχω µάθει να συνδιαλέγοµαι έτσι µε τον κύριο Υπουργό.

Μάλιστα, του είπα µε σεβασµό στο πρόσωπο του τις παρατηρή-
σεις µου πολιτικά. Χρησιµοποίησε ένθεν και ένθεν διάφορα επι-
χειρήµατα ο κύριος Υπουργός µη πολιτικά και προσωπικά. Μί-
λησε και για εξοικείωση. Είπε ότι «θα πρέπει, κυρία Λιακούλη, να
εξοικειωθείτε µε τη διαδικασία». 

Κύριε Βορίδη, εύχοµαι όσο καιρό και αν είµαι εδώ µέσα να µην
εξοικειωθώ ποτέ µε τη δική σας διαδικασία και να µην εξοικειωθώ
ποτέ µε τη δική σας φόρµα κοινοβουλευτισµού, για την οποία
πανηγυρίζετε πολλές φορές και λέτε: «Είµαι βαθιά κοινοβουλευ-
τικός». 

Στην πραγµατικότητα, όµως, η αλήθεια είναι µία και λάµπει.
Μας φέρνετε αυτήν τη στιγµή νοµοτεχνικές βελτιώσεις, στις
οποίες…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σας έχω
και άλλη µια.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Έχετε και άλλη µία; Σπάστε την
µπάνκα, λοιπόν! 

Κύριε Πρόεδρε, µόνο αυτό θα πω. Δεν λέτε αλήθεια, κύριε
Υπουργέ, όταν λέτε ότι διορθώνετε µόνο τίτλο. Δεν είναι τίτλος
αυτό που διορθώνετε, όπως για παράδειγµα όταν διαγράφετε τη
φράση «µέσω ΕΣΠΑ» στην παράγραφο 4 του άρθρου 25. Άρα
δεν λέτε ολόκληρη την αλήθεια. 

Σε ό,τι αφορά αυτό µε το οποίο επιχειρήσατε να προσβάλετε,
λέγοντας για την εξοικείωση επαναλαµβάνω εύχοµαι όσο και αν
παλιώσω, σαν εσάς αν παλιώσω και σας φτάσω, να µην εξοι-
κειωθώ ποτέ µε αυτό που κάνετε και µε αυτό που λέτε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν έχει
τελειώσει η συζήτηση. Μας έδωσε αυτή την ωραία ευκαιρία η
κυρία συνάδελφος.

Θα ήθελα να καταθέσω µια νοµοτεχνική βελτίωση ακόµα,
κύριε Πρόεδρε, γιατί η Κυβέρνηση θέλει να ξανασκεφτεί τις ρυθ-
µίσεις του άρθρου 5 της υπ’ αρ. 1062/107 6-9-2021 τροπολογίας,
οπότε αποσύρει το άρθρο 5, προκειµένου να το ξαναδεί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Εν όψει του τελευταίου δεδοµέ-
νου µήπως να διακοπεί λίγο η συνεδρίαση για να δούµε τι ακρι-
βώς έχει γίνει µε αυτήν τη νοµοτεχνική;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να µοιρα-
στεί η απόσυρση.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Να το δούµε λίγο, κύριε Υπουρ-
γέ, να ξέρουµε τι ψηφίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με συγχω-
ρείτε, ένα λεπτό. Όλα θα γίνουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Είναι άθλια η νοµοθέτησή
σας. Ανεβαίνετε πάνω, µας µαλώνετε και µετά νοµοθετείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό
λεπτό.

Παρακαλώ πολύ να µοιραστεί η νοµοτεχνική βελτίωση. Αυτό
που κατέθεσε ο κύριος Υπουργός είναι ότι αποσύρει το άρθρο
5. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μια εβδοµάδα νοµοθέτηση,
είναι ντροπή για το Κοινοβούλιο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Καταλα-
βαίνω τους συναδέλφους ότι κάτι πρέπει να πούµε  τώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Τι λέτε τώρα σοβαρά; Όλη η
Αντιπολίτευση φωνάζει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μη φωνά-
ζετε. Να είστε µακάριος και γαλήνιος.

Όπως αντιλαµβάνεστε, όµως, αντικείµενο συζητήσεως επί
αποσύρσεως δεν υπάρχει. Όταν αφαιρείται, δηλαδή, νοµοθετική
ύλη, τι θα συζητήσετε επί της αφαιρέσεως της νοµοθετικής ύλης;

Είναι διακριτική ευχέρεια της Κυβερνήσεως να αποσύρει κάτι
το οποίο κρίνει ότι πρέπει να αποσυρθεί. Άρα τελείωσε. Υπάρχει
κανένα ζήτηµα επ’ αυτού; Τι να πείτε δηλαδή;

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θέλαµε να πούµε κάτι, να το
δούµε θέλουµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
να µοιραστεί στους εισηγητές η απόσυρση της τροπολογίας.

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, στην απόσυρση

ολόκληρου του άρθρου και ολόκληρης της τροπολογίας δεν
έχουµε καµµία αντίρρηση.

Δεν πρόκειται, όµως, περί αυτού. Ο κύριος Υπουργός πήρε τον
λόγο τελευταίος και είπατε εσείς ότι µε την οµιλία του Υπουργού
ολοκληρώνεται η διαδικασία. Κύριε Πρόεδρε, όταν δώσατε τον
λόγο στον κύριο Υπουργό υποτίθεται ότι µε την οµιλία του
Υπουργού θα ολοκληρωνόταν η διαδικασία. Την ώρα, λοιπόν,
που βγήκε πάνω είπε: «Πάρτε και κάτι άλλες τροποποιήσεις νο-
µοτεχνικές και να εξοικειωθείτε, κυρία Λιακούλη». 

Αυτό ήταν απρεπές, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε πόσο σας σέβοµαι
και σας εκτιµώ. Πρέπει να το πάρετε πίσω. Η συµπεριφορά σας
προς την κ. Λιακούλη ήταν απρεπέστατη. Και µάλιστα όταν ξέ-
ρετε ότι ήσασταν τελευταίος οµιλητής και δεν είχαµε δικαίωµα
να µιλήσουµε, αν τηρούνταν η διαδικασία, για τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις που κάνατε. Και είπατε: «Πρέπει να συνηθίσετε τη
διαδικασία ότι εµείς θα φέρνουµε νοµοτεχνικές βελτιώσεις και
δεν θα έχετε το δικαίωµα να µιλήσετε, να εξοικειωθείτε». Όχι,
κύριε Υπουργέ. Την προσβολή την προσωπική στην κ. Λιακούλη,
πρέπει να την πάρετε πίσω. 

Το πολιτικό κοµµάτι το συζητάµε. Εγώ δέχοµαι και την από-
συρση την τελευταία στιγµή -είναι δικαίωµα της Κυβέρνησης,
όπως σωστά το είπατε- και το θέµα των νοµοτεχνικών εάν ήταν
µόνο τυπικές. Δεν είναι τυπικές µόνο. Έχουν µια ουσία άσχετα
αν συµφωνούµε ή όχι. Πρέπει να έχεις τη δυνατότητα να πάρεις
τον λόγο να µιλήσεις. Άρα, δεν πρέπει να τις φέρνετε την τελευ-
ταία στιγµή. Άρα δεν είναι αυτή η κανονική διαδικασία, εκεί σφά-
λατε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πρώτα απ’

όλα να διευκρινίσω ότι εγώ δεν είχα καµµία πρόθεση να θίξω
οποιονδήποτε. Μου φαίνεται, όµως, αυτονόητο ότι πάντως δεν
έθιξα κανέναν. 

Τι είπα; Σε παρατήρηση της κυρίας συναδέλφου -δεν ξεκίνησα
εγώ να λέω κάτι- και σε παρέµβασή της είπα το εξής, ότι η δια-
δικασία περαιώνεται µόλις ο Πρόεδρος πει ότι κηρύσσει λήξασα
τη συζήτηση. Όσο, λοιπόν, δεν το έχει πει ο κύριος Πρόεδρος
αυτό η συζήτηση δεν έχει λήξει. Η συζήτηση δεν λήγει µε την
οµιλία του Υπουργού. 

Άρα, λοιπόν, εφόσον η συζήτηση και η επεξεργασία συνεχίζε-
ται, το ορθόν διαδικαστικά, κύριε συνάδελφε, πολύ καλά γνωρί-
ζετε ότι είναι αυτό που λέω εγώ. Όπως η συζήτηση δεν έληξε και
έδωσε ο κύριος Πρόεδρος ως δικαιούται, εφόσον το κρίνει, τον
λόγο στην κ. Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μιλάµε για τις νοµοτεχνικές…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Άρα, λοι-

πόν, η συζήτηση λήγει µε τη φράση του Προέδρου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για την ψηφοφορία θέλουµε το

σπλάχνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην το συ-

νεχίσουµε. Θα κλείσουµε µε τον κ. Ζαχαριάδη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για να µπούµε στην ψηφοφορία

θέλουµε το σπλάχνο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει δια-

νεµηθεί, κύριε Κεγκέρογλου. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πού είναι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι υπηρε-

σίες µε ενηµερώνουν ότι το έχει η κ. Λιακούλη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν έχει το δεύτερο. Το δεύτερο έχει

µια νοµοτεχνική. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το πώς διαµορφώνεται το νοµο-

σχέδιο. 
Αφού θέλετε τυπικότητες, θα τις έχετε τις τυπικότητες, κύριε

Βορίδη. 
Παρακαλώ, το σπλάχνο και ξέρετε τι εννοώ, το νοµοσχέδιο

όπως διαµορφώνεται µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Ζα-

χαριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Βλέπετε, κύριε Βορίδη, τι δη-

µιουργείται στο Κοινοβούλιο. Βλέπετε τι δηµιουργεί η προχειρό-
τητά σας, τα γονατογραφήµατά σας και κυρίως η αλαζονεία σας,
κύριε Βορίδη. Όλη η Αντιπολίτευση εν εξάλλω. Και φανταστείτε
ότι κάνετε και παραχωρήσεις και θα ψηφίσουµε άρθρα. Διότι το
µόνο που σας ενδιαφέρει, κύριε Βορίδη, είναι να ανέβετε στο
Βήµα της Βουλής και να δώσετε µία παράσταση. 

Εγώ θέλω πραγµατικά να σας συγχαρώ γι’ αυτή την ανάλυση
που κάνατε στο τέλος. Διότι εγώ νόµιζα -αλλά θα κάτσω να το
σκεφτώ, µπορεί να έχετε και δίκιο- ότι στην Κυβέρνηση του κ.
Μητσοτάκη είχατε µαζευτεί καµµιά δεκαριά εκσυγχρονιστές,
πέντε από το Ποτάµι, καµµιά δεκαριά από τον κ. Σαµαρά, δέκα
νεοδεξιοί, ένας του πρώην ΚΚΕ, για την εξουσία και για την κου-
τάλα, αλλά εσείς το ντύσατε ιδεολογικά. 

Κύριε Βορίδη, µην υποτιµάτε ούτε το Κοινοβούλιο ούτε τους
θεσµούς ούτε την Αντιπολίτευση…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Αυτό είναι οι «ΣΥΡΙΖ-
ΑΝΕΛ» που περιγράφετε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εγώ δεν διέκοψα κανένα,
κύριε Χρυσοµάλλη. 

Η αλαζονεία σας θυµίζει µέρες κοινωνικής κινητικότητας του
1789. Θυµάστε τι έγινε τότε; Ο λαός δεν είχε ψωµί και η Μαρία
Αντουανέτα του έλεγε να φάει παντεσπάνι, µετά από δύο χρόνια
καταστροφής της αγροτικής παραγωγής. Σταµατήστε λοιπόν να
το παίζετε «Μαρίες Αντουανέτες» του 2021 και τιµήστε το Κοινο-
βούλιο και τους θεσµούς. 

Σταµατήστε να πορεύεστε µε τις δηµοσκοπήσεις, επειδή πή-
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ρατε 39,5% στις τελευταίες εκλογές. Θέλετε να σας θυµίσω
πόσο πήρατε στις προτελευταίες και τις προ προτελευταίες; Τι
νοµίζετε; Ότι ο κόσµος είναι µαντρί και ο κ. Μητσοτάκης είναι βο-
σκός και τα έχει οριοθετηµένα; 

Μετά από αυτά που κάνετε, κύριε Βορίδη, θα ζητάτε, θα πα-
ρακαλάτε να δραπετεύσετε. Και σας το λέω εδώ µέσα, στο Κοι-
νοβούλιο, στο ναό της δηµοκρατίας. Θα βλέπετε τις δηµο-
σκοπήσεις και θα κλαίτε, γιατί ο κόσµος δεν έχει πει την τελευ-
ταία του λέξη και αυτός γράφει το αποτέλεσµα, όχι οι δηµοσκο-
πήσεις και όχι το κρεσέντο αλαζονείας σας από το Βήµα της
Βουλής. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πόσες
φορές τα έχω ακούσει εδώ µέσα αυτά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των
τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
«Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας σε θεσµικούς φορείς της
Πολιτείας, αποκατάσταση της ακεραιότητας του Ενιαίου Συστή-
µατος Κινητικότητας και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσω-
τερικών».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι οκτώ άρθρα, τρεις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και, βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, τις τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας σε θεσµικούς φορείς της
Πολιτείας, αποκατάσταση της ακεραιότητας του Ενιαίου Συστή-
µατος Κινητικότητας και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσω-
τερικών

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 όπως τροπ.  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
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ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Υπουργ. Τροπ. 1060/105 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπουργ. Τροπ. 1061/106 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: -

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: -

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπουργ. Τροπ. 1062/107 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: -
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ενίσχυση διαφά-
νειας και λογοδοσίας σε θεσµικούς φορείς της Πολιτείας, απο-
κατάσταση της ακεραιότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινη-
τικότητας και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενίσχυση διαφάνειας και λογοδοσίας σε θεσµικούς φορείς
της Πολιτείας, αποκατάσταση της ακεραιότητας του Ενιαίου
Συστήµατος Κινη- τικότητας και λοιπές διατάξεις του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο 1 Σκοπός - Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Α’: ΡΥΘΜΙΣΗ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ ΑΣΚΗΣΗΣ ΕΠΙΡ-

ΡΟΗΣ ΣΕ ΘΕΣΜΙΚΟΥΣ ΦΟΡΕΙΣ ΤΗΣ ΠΟΛΙΤΕΙΑΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ - ΟΡΙΣΜΟΙ
Άρθρο 2 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 3 Ορισµοί
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΚΑΝΟΝΕΣ ΠΟΥ ΔΙΕΠΟΥΝ ΤΙΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗ-

ΤΕΣ ΑΣΚΗΣΗΣ ΕΠΙΡΡΟΗΣ
Άρθρο 4 Σεβασµός δικαιωµάτων πολιτών
Άρθρο 5 Υποχρεώσεις θεσµικών φορέων
Άρθρο 6 Εκπρόσωπος συµφερόντων
Άρθρο 7 Δικαιώµατα και υποχρεώσεις εκπροσώπων συµφε-

ρόντων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΤΡΩΟ ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ
Άρθρο 8 Μητρώο Διαφάνειας
Άρθρο 9 Εγγραφή στο Μητρώο
Άρθρο 10 Ετήσια δήλωση άσκησης δραστηριοτήτων επιρροής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΚΑΙ ΕΠΙΒΟΛΗ ΚΥΡΩΣΕΩΝ
Άρθρο 11 Αρµοδιότητες Εποπτεύουσας Αρχής
Άρθρο 12 Κυρώσεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Α’
Άρθρο 13 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’: ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΔΩΡΟΥ ΠΡΟΣ ΤΟΝ ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΗΣ ΔΗ-

ΜΟΚΡΑΤΙΑΣ, ΤΑ ΜΕΛΗ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΥΦΥΠΟΥΡ-
ΓΟΥΣ

Άρθρο 14 Πεδίο εφαρµογής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ 
Άρθρο 15 Γενική απαγόρευση και εξαιρέσεις
Άρθρο 16 Κυριότητα δώρων
Άρθρο 17 Καταγραφή και δηµοσιοποίηση δώρων
Άρθρο 18 Διαχείριση και αξιοποίηση των δώρων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Β’
Άρθρο 19 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
Άρθρο 20 Αποκατάσταση ακεραιότητας Ενιαίου Συστήµατος

Κινητικότητας - Μεταβατική διάταξη
Άρθρο 21 Ηθική αµοιβή προσωπικού µε σχέση εργασίας Ιδιω-

τικού Δικαίου Αορίστου και Ορισµένου Χρόνου του Δηµοσίου και
των Ν.Π.Δ.Δ. 

Άρθρο 22 Δικαίωµα υπογραφής ή προσυπογραφής εγγράφων
προσωπικού ειδικότητας γεωτεχνικού

Άρθρο 23 Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου δηµόσιων ερευνητικών οργανισµών 

Άρθρο 24 Διορισµός συγγενούς αποβιώσαντος στο Δηµόσιο -
Τροποποίηση της παρ. 20 του άρθρου 14 του            ν. 2266/1994 

Άρθρο 25 Προγραµµατισµός προσλήψεων προσωπικού ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου και σύµβασης µίσθωσης έργου

Άρθρο 26 Προσωπικό ΚΕ.Π.Ε. - Τροποποίηση της παρ. 7 του
άρθρου 199 του ν. 3852/2010 (Α’ 87)

Άρθρο 27 Ρύθµιση θεµάτων µουσικών Ο.Τ.Α. - Αντικατάσταση
της παρ. 2 του άρθρου 103 του ν. 4483/2017           (Α’ 107)

Άρθρο 28 Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων
(ΕΙ.Σ.Ε.Π.) - Τροποποίηση της περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 86
του ν. 3528/2007 (Α’ 26)

Άρθρο 29 Διαδικασία πολιτογράφησης - Τροποποίηση της
παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 3284/2004

Άρθρο 30 Πολιτογράφηση οµογενών που διαµένουν στο εξω-

τερικό - Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 10 του ν. 3284/2004
Άρθρο 31 Διάθεση παραβόλων - Τροποποίηση της παρ. 2 του

άρθρου 28 του ν. 3838/2010
Άρθρο 32 Δυνατότητα πληρωµής συµβάσεων αναφορικά µε

την εκκαθάριση των δηλώσεων του Τέλους Ακίνητης Περιουσίας
(Τ.Α.Π.)

Άρθρο 33 Διάρκεια ισχύος του προϋπολογισµού των δήµων -
Επιτρεπόµενες δαπάνες - Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου
160 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων του       ν. 3463/2006

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΓΕ-
ΝΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ

Άρθρο 34 Αναστολή προθεσµιών λήξης, εµφάνισης και πλη-
ρωµής αξιογράφων και ρυθµίσεις για την παροχή ευεργετήµα-
τος µη καταχώρισης αξιογράφων σε αρχεία δεδοµένων
οικονοµικής συµπεριφοράς

Άρθρο 35 Οικονοµική στήριξη ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρω-
σης - Τροποποίηση του δευτέρου εδαφίου της παρ. 3α του άρ-
θρου 86 του ν. 4674/2020 (Α’ 53)

ΜΕΡΟΣ Ε’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ
Άρθρο 36 Υποχρεωτικότητα εµβολιασµού - Τροποποίηση των

παρ. 2, 3, 6 και 7 του άρθρου 206 του ν. 4820/2021
Άρθρο 37 Κυρώσεις για ψευδές πιστοποιητικό εµβολιασµού

κατά του κορωνοϊού COVID-19 ή ψευδή βεβαίωση νόσησης από
τον κορωνοϊό COVID 19

Άρθρο 38 Παρατάσεις έκτακτων ρυθµίσεων λόγω της συνεχι-
ζόµενης πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 39 Προσδιορισµός ανώτατου ορίου τιµής χρέωσης για
το τεστ ανίχνευσης αντιγόνου του κορωνοϊού SARS-CoV-2 µε τη
µέθοδο της ταχείας δοκιµασίας (rapid test) - Τροποποίηση της
περ. β) της παρ. 5 του άρθρου εξηκοστού πέµπτου του ν. 4812/
2021

Άρθρο 40 Ενίσχυση επιχειρήσεων του πολιτισµού - Προσθήκη
παρ. 9 στο άρθρο 70 του ν. 4745/2020

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 41 Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1
Σκοπός - Αντικείµενο

1. Σκοπός του Μέρους Α’ είναι η διασφάλιση της ακεραιότητας
και της διαφάνειας κατά την άσκηση δραστηριοτήτων επιρροής.
Αντικείµενο του Μέρους Α’ είναι η εισαγωγή κανόνων που διέ-
πουν τις δραστηριότητες επιρροής σε θεσµικούς φορείς της Πο-
λιτείας, καθώς και η σύσταση του Μητρώου Διαφάνειας.

2. Σκοπός του Μέρους Β’ είναι η ενίσχυση της διαφάνειας και
της λογοδοσίας κατά την προσφορά δώρων, ωφεληµάτων,
άλλων παροχών και φιλοξενίας προς τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας, τα µέλη της Κυβέρνησης και τους Υφυπουργούς. Αντικεί-
µενο του Μέρους Β’ είναι η εισαγωγή κανόνων για την κυριότητα,
τη διοίκηση, τη διαχείριση, την καταγραφή, τη δηµοσιοποίηση
και την αξιοποίηση των αντικειµένων που προσφέρονται στα πρό-
σωπα του πρώτου εδαφίου λόγω της θεσµικής τους ιδιότητας.

3. Σκοπός του Μέρους Γ’ είναι η αποκατάσταση της ακεραι-
ότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας και η αποτελε-
σµατικότερη λειτουργία των υπηρεσιών του Δηµοσίου και των
Ο.Τ.Α.. Το αντικείµενο του Μέρους Γ’ συνίσταται στην εισαγωγή
διατάξεων αναφορικά µε το προσωπικό του Δηµοσίου και των
Ο.Τ.Α.. 

ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ ΑΣΚΗΣΗΣ ΕΠΙΡΡΟΗΣ 

ΣΕ ΘΕΣΜΙΚΟΥΣ ΦΟΡΕΙΣ ΤΗΣ ΠΟΛΙΤΕΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ - ΟΡΙΣΜΟΙ

Άρθρο 2
Πεδίο εφαρµογής

Οι διατάξεις του Μέρους Α’ εφαρµόζονται κατά την επικοινω-
νία εκπροσώπων συµφερόντων µε θεσµικούς φορείς. 
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Άρθρο 3
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του Μέρους Α’, οι κατωτέρω όροι έχουν την
ακόλουθη έννοια:

α) «Δραστηριότητα επιρροής»: Κάθε είδους άµεση επικοινωνία
εκπροσώπου συµφερόντων µε θεσµικούς φορείς, η οποία απο-
σκοπεί να επηρεάσει τη διαδικασία λήψης απόφασης, και ιδίως,
ως προς στο περιεχόµενο νόµου, προεδρικού διατάγµατος,
υπουργικής απόφασης, άλλης κανονιστικής διοικητικής πράξης
ή εγκυκλίου και η οποία διεξάγεται µε αµοιβή, στο πλαίσιο εκ-
προσώπησης των συµφερόντων του πελάτη των προσώπων της
περ. γ’, ανεξάρτητα από το αν η διαδικασία βρίσκεται σε εξέλιξη,
ή έπεται της επικοινωνίας, και ανεξάρτητα από το αποτέλεσµα
της επικοινωνίας. Στον ανωτέρω ορισµό δεν εµπίπτει η επικοινω-
νία που λαµβάνει χώρα στο πλαίσιο:

(αα) πρόσκλησης από θεσµικούς φορείς της περ. β’ για πα-
ροχή ενηµέρωσης κατά τη διαδικασία λήψης απόφασης,

(αβ) νοµικής ή άλλου είδους επαγγελµατικής εκπροσώπησης
που αποσκοπεί στην άσκηση δικαιωµάτων, όπως ιδίως τα δικαιώ-
µατα πληροφόρησης, ακρόασης και προσφυγής σε κάθε διαδι-
κασία,

(αγ) συλλογικών διαπραγµατεύσεων µε µέλη συνδικαλιστικών
οργανώσεων, όπως προβλέπονται από την εργατική νοµοθεσία,
εφόσον δρουν υπό την ιδιότητα αυτή,

(αδ) συζήτησης µε µέλη διπλωµατικής αποστολής ή προξενι-
κής αρχής, ή µε εκπροσώπους κρατών µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ή τρίτων χωρών, ή µε εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ή άλλων ευρωπαϊκών και διεθνών οργανισµών, εφόσον
δρουν υπό την επίσηµη ιδιότητά τους.

β) «Θεσµικοί φορείς»: οι φορείς που ασκούν νοµοθετική ή
εκτελεστική λειτουργία, τα µέλη ή οι υπάλληλοι αυτών, είτε
δρουν ατοµικά ή συλλογικά.

γ) «Εκπρόσωπος συµφερόντων»: το φυσικό ή νοµικό πρό-
σωπο, το οποίο ασκεί δραστηριότητα επιρροής µε αµοιβή, µέσω
της επικοινωνίας του µε τους θεσµικούς φορείς της περ. β’, για
λογαριασµό και προς όφελος του πελάτη του. Από τον ορισµό
εξαιρούνται πρόσωπα που συνδέονται µε τον πελάτη µε σχέση
εργασίας ή έµµισθη εντολή. 

δ) «Πελάτης»: το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο έχει ανα-
θέσει στον εκπρόσωπο συµφερόντων να ασκεί δραστηριότητα
επιρροής.

ε) «Επικοινωνία»: οποιαδήποτε προφορική, γραπτή ή ηλεκτρο-
νική επαφή του εκπροσώπου συµφερόντων κατόπιν δικής του
πρωτοβουλίας µε τους θεσµικούς φορείς της περ. β’ που έχει ως
στόχο την άσκηση επιρροής κατά τα οριζόµενα στην περ. α’. 

στ) «Μητρώο Διαφάνειας»: η ηλεκτρονική βάση δεδοµένων, η
οποία συστήνεται για την καταχώριση πληροφοριών σχετικών µε
την άσκηση δραστηριοτήτων επιρροής. 

ζ) «Εποπτεύουσα Αρχή»: αρµόδια αρχή για την εποπτεία του
Μητρώου Διαφάνειας και την τήρηση του Μέρους Α’ είναι η
Εθνική Αρχή Διαφάνειας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΝΟΝΕΣ ΠΟΥ ΔΙΕΠΟΥΝ ΤΙΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ 

ΑΣΚΗΣΗΣ ΕΠΙΡΡΟΗΣ

Άρθρο 4
Σεβασµός δικαιωµάτων πολιτών

Οι διατάξεις του Μέρους Α’ σε καµία περίπτωση δεν θίγουν τα
συνταγµατικά δικαιώµατα των πολιτών, όπως τα δικαιώµατα της
ελευθερίας της έκφρασης, πληροφόρησης, ακρόασης, αναφο-
ράς στις αρχές και συµµετοχής στην κοινωνική, οικονοµική και
πολιτική ζωή της Χώρας. 

Άρθρο 5
Υποχρεώσεις των θεσµικών φορέων

1. Οι θεσµικοί φορείς οφείλουν: 
(α) να ενεργούν σύµφωνα µε τον νόµο και µε τις αρχές της

ακεραιότητας, της διαφάνειας και της ίσης µεταχείρισης των εκ-
προσώπων συµφερόντων, 

(β) να αρνούνται να επικοινωνήσουν µε εκπροσώπους συµφε-
ρόντων, οι οποίοι δεν είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Διαφά-
νειας του Κεφαλαίου Γ’,

(γ) να µην παρεµποδίζουν τις δραστηριότητες άσκησης επιρ-
ροής, εφόσον διεξάγονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του Μέρους
Α’ και

(δ) να ενηµερώνουν την Εποπτεύουσα Αρχή σε περίπτωση πα-
ραβίασης του Μέρους Α’,

(ε) να υποβάλλουν στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας ετήσια δή-
λωση για την επικοινωνία τους µε τους εκπροσώπους συµφερόν-
των σχετικά µε τον χρόνο της επικοινωνίας, τα στοιχεία του
εκπροσώπου συµφερόντων, τον τοµέα πολιτικής και το είδος.

2. Η υποχρέωση της περ. γ’ της παρ. 1 δεν δηµιουργεί υπο-
χρέωση µαρτυρίας των θεσµικών φορέων για πληροφορίες που
κατέχουν λόγω της θεσµικής τους ιδιότητας.

Άρθρο 6
Εκπρόσωπος συµφερόντων

1. Εκπρόσωπος συµφερόντων δύναται να είναι µόνο το πρό-
σωπο που είναι εγγεγραµµένο στο Μητρώο Διαφάνειας του άρ-
θρου 8. Φυσικό πρόσωπο δύναται να είναι εκπρόσωπος
συµφερόντων µόνο εφόσον έχει συµπληρώσει τα δεκαοκτώ (18)
έτη και δεν έχει καταδικαστεί αµετάκλητα για κακούργηµα ή
πληµµέληµα µε ποινή στερητική της ελευθερίας άνω των δεκαο-
κτώ (18) µηνών. Η προϋπόθεση του δευτέρου εδαφίου ισχύει και
για τον νόµιµο εκπρόσωπο νοµικού προσώπου που είναι εκπρό-
σωπος συµφερόντων.

2. Οι θεσµικοί φορείς δεν επιτρέπεται να ασκούν δραστηριό-
τητα επιρροής κατά τη διάρκεια της θητείας τους. Η απαγό-
ρευση του προηγούµενου εδαφίου ισχύει και για τους συζύγους
ή συµβιούντες των θεσµικών φορέων κατά τη διάρκεια της θη-
τείας τους.

3. Οι θεσµικοί φορείς δεν µπορούν να ασκούν δραστηριότητα
επιρροής για δεκαοκτώ (18) µήνες µετά από την αποχώρηση από
τη θέση τους για οποιονδήποτε λόγο. 

Άρθρο 7
Δικαιώµατα και υποχρεώσεις 
εκπροσώπων συµφερόντων

1. Οι εκπρόσωποι συµφερόντων κατά την άσκηση δραστηριό-
τητας επιρροής ενεργούν µε ακεραιότητα, διαφάνεια και υπευ-
θυνότητα και σύµφωνα µε τον νόµο. Ειδικότερα, υποχρεούνται: 

(α) να γνωστοποιούν την ιδιότητά τους ως εκπρόσωποι συµ-
φερόντων, την εγγραφή τους στο Μητρώο Διαφάνειας και την
ταυτότητα του πελάτη τους, καθώς και να ενηµερώνουν για τον
σκοπό της δραστηριότητας επιρροής,

(β) να αποφεύγουν οποιαδήποτε επικοινωνία που δύναται να
δηµιουργήσει κατάσταση σύγκρουσης συµφερόντων, 

(γ) να απέχουν από την άσκηση οποιασδήποτε µορφής αθέµι-
της επιρροής ή πίεσης,

(δ) να µην αποσπούν πληροφορίες µε αθέµιτο ή παράνοµο
τρόπο, να µη διαστρεβλώνουν και να µη χειραγωγούν διαθέσιµες
πληροφορίες,

(ε) να µη χρησιµοποιούν και να µη δηµοσιοποιούν τις πληρο-
φορίες που λαµβάνουν από θεσµικούς φορείς για εµπορικούς ή
διαφηµιστικούς σκοπούς,

(στ) να µην προσφέρουν στους θεσµικούς φορείς οποιασδή-
ποτε φύσης αθέµιτο ωφέληµα, συµπεριλαµβανοµένων των
δώρων, της φιλοξενίας, της χορηγίας, της δωρεάς ή άλλων δι-
ευκολύνσεων, 

(ζ) να υποβάλλουν αληθή και έγκυρα στοιχεία στο Μητρώο
Διαφάνειας και στην ετήσια δήλωση του άρθρου 10 και να τα επι-
καιροποιούν,

(η) να διατηρούν πληροφορίες σχετικές µε τις δραστηριότητες
επιρροής για χρονικό διάστηµα τριών (3) ετών και να τις θέτουν
στη διάθεση της Εποπτεύουσας Αρχής, εφόσον ζητηθούν. 

2. Οι εκπρόσωποι συµφερόντων δικαιούνται να: 
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(α) έχουν πρόσβαση σε πληροφορίες σχετικά µε το αντικεί-
µενο στο οποίο δραστηριοποιούνται, εφόσον αυτές δεν είναι εµ-
πιστευτικές, 

(β) συµµετέχουν ως οµιλητές σε ακροάσεις επιτροπών, οι
οποίες συνεδριάζουν δηµόσια, 

(γ) υποβάλουν προτάσεις σε σχέδια νόµου, προεδρικού δια-
τάγµατος, υπουργικής απόφασης, άλλης κανονιστικής διοικητι-
κής πράξης ή εγκυκλίου,

(δ) αιτούνται τη διοργάνωση συναντήσεων µε θεσµικούς φο-
ρείς και να συµµετέχουν σε αυτές.

3. Οι πληροφορίες που αποκτούν οι εκπρόσωποι συµφερόντων
κατά την άσκηση δραστηριότητας επιρροής από τους πελάτες
τους είναι εµπιστευτικές µε εξαίρεση τις πληροφορίες που τη-
ρούνται στο Μητρώο Διαφάνειας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΤΡΩΟ ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

Άρθρο 8
Μητρώο Διαφάνειας

1. Συστήνεται Μητρώο Διαφάνειας (εφεξής «Μητρώο»), το
οποίο λειτουργεί ως ηλεκτρονική βάση δεδοµένων και τηρείται
στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας που ορίζεται διαχειρίστρια και
υπεύθυνη επεξεργασίας δεδοµένων σύµφωνα µε τον ν. 4624/
2019 (Α’ 137).

2. Η πρόσβαση στο Μητρώο είναι διαθέσιµη στο κοινό µέσω
της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-
ΕΨΠ).

3. Στο Μητρώο εγγράφονται υποχρεωτικά οι εκπρόσωποι συµ-
φερόντων. 

4. Στο Μητρώο δύνανται να εγγράφονται και σωµατεία, επαγ-
γελµατικές ενώσεις, επιµελητήρια και φορείς της κοινωνίας των
πολιτών, εφόσον πληρούν τις προϋποθέσεις του Μέρους Α’. Με
την εγγραφή τους αποκτούν τα δικαιώµατα και υπέχουν τις υπο-
χρεώσεις του παρόντος.

5. Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας διασφαλίζει την απρόσκοπτη λει-
τουργία και συντήρηση του Μητρώου και παρέχει πληροφορίες
για την εγγραφή και την πλοήγηση σε αυτό. Κατά τη λήξη του
έτους, η Εθνική Αρχή Διαφάνειας συντάσσει έκθεση µε στατι-
στικά στοιχεία που αφορούν στη λειτουργία του Μητρώου και
την καταχώριση σχετικών πληροφορίων, η οποία υποβάλλεται
στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βου-
λής και δηµοσιεύεται στο Μητρώο.

Άρθρο 9
Εγγραφή στο Μητρώο

1. Ο εκπρόσωπος συµφερόντων, κατά την εγγραφή του στο
Μητρώο και τη δηµιουργία λογαριασµού, καταχωρίζει τα παρα-
κάτω στοιχεία: 

(α) Σε περίπτωση φυσικού προσώπου:
αα) Το όνοµα και το επώνυµό του,
αβ) τον Αριθµό Φορολογικό Μητρώου του (Α.Φ.Μ.),
αγ) τα στοιχεία επικοινωνίας του, όπως ταχυδροµική διεύ-

θυνση και διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου,
αδ) τους τοµείς ενδιαφέροντος,
αε) υπεύθυνη δήλωση ότι το περιεχόµενο των ως άνω στοι-

χείων είναι ακριβές και
αστ) δήλωση συναίνεσης ως προς την ανάρτηση των ως άνω

στοιχείων και της ετήσιας δήλωσης του άρθρου 10 στο Μητρώο.
(β) Σε περίπτωση νοµικού προσώπου:
βα) Την επωνυµία, τον διακριτικό τίτλο, τη νοµική µορφή,

καθώς και το όνοµα και το επώνυµο του νοµίµου εκπροσώπου
του, 

ββ) τον Αριθµό Φορολογικό Μητρώου του (Α.Φ.Μ.), 
βγ) τα στοιχεία επικοινωνίας του, όπως την έδρα του και τη δι-

εύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, 
(βδ) τους τοµείς ενδιαφέροντος,
(βε) υπεύθυνη δήλωση ότι το περιεχόµενο των ως άνω στοι-

χείων είναι ακριβές και

(βστ) δήλωση συναίνεσης ως προς την ανάρτηση των ως άνω
στοιχείων και της ετήσιας δήλωσης του άρθρου 10 στο Μητρώο.

2. Σε περίπτωση διαπίστωσης υποβολής ανακριβών ή ελλιπών
στοιχείων, η Εθνική Αρχή Διαφάνειας δύναται να καλεί τον εκ-
πρόσωπο συµφερόντων προς διόρθωση ή συµπλήρωσή τους
εντός συγκεκριµένης προθεσµίας. Αν παρέλθει άπρακτη η ταχ-
θείσα προθεσµία, η εγγραφή δεν γίνεται δεκτή. 

3. Σε περίπτωση µεταβολής των στοιχείων της παρ. 1, ο εκ-
πρόσωπος συµφερόντων υποχρεούται να επικαιροποιεί τον λο-
γαριασµό του το αργότερο εντός ενός (1) µηνός από τη
µεταβολή τους. 

4. Η εγγραφή στο Μητρώο είναι αόριστης διάρκειας.
5. Με την ολοκλήρωση της εγγραφής, η Εθνική Αρχή Διαφά-

νειας χορηγεί πιστοποιητικό εγγραφής και αριθµό µητρώου.
6. Ο εκπρόσωπος συµφερόντων µπορεί οποτεδήποτε να δια-

γράψει τον λογαριασµό του από το Μητρώο. Με τη διαγραφή
του λογαριασµού του, ο εκπρόσωπος συµφερόντων απαγορεύε-
ται να κάνει χρήση του πιστοποιητικού εγγραφής και του αριθ-
µού Μητρώου που έχουν χορηγηθεί σύµφωνα µε την παρ. 5. Η
διαγραφή του λογαριασµού δεν συνεπάγεται καταστροφή των
στοιχείων που καταχωρίσθηκαν στο Μητρώο. Τα στοιχεία που
καταχωρίζονται στο Μητρώο καθίστανται διαθέσιµα για δέκα (10)
έτη από τη διαγραφή του λογαριασµού του εκπροσώπου συµφε-
ρόντων από αυτό.

7. Για τη διασταύρωση της ακρίβειας των στοιχείων της παρ.
1, το Μητρώο δύναται να διασυνδέεται µε άλλα µητρώα φορέων
του δηµόσιου τοµέα, όπως το Φορολογικό Μητρώο της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) και το Γενικό Εµπο-
ρικό Μητρώο (Γ.Ε.Μ.Η.) του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενι-
κής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοί-
κησης, σύµφωνα µε το άρθρο 47 του ν. 4623/2019 (Α’ 134) και
το άρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

Άρθρο 10
Ετήσια δήλωση άσκησης δραστηριοτήτων επιρροής

1. Οι εκπρόσωποι συµφερόντων υποβάλλουν στην Εθνική
Αρχή Διαφάνειας ηλεκτρονικά ετήσια δήλωση σχετικά µε:  

(α) Τον τοµέα πολιτικής και το είδος της απόφασης,
(β) τα στοιχεία του προσώπου που άσκησε δραστηριότητα

επιρροής, καθώς και του πελάτη του, εφόσον ενήργησε για λο-
γαριασµό άλλου, 

(γ) τον χρόνο και τον τρο� πο διεξαγωγη� ς της δραστηριο� τητας
επιρροη� ς,

(δ) τον θεσµικό φορέα προς τον οποίο απευθύνθηκε η δρα-
στηριότητα επιρροής,

(ε) το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα.
2. Η δήλωση υποβάλλεται εντός του µηνός Ιανουαρίου κάθε

έτους και αναφέρεται στις δραστηριότητες επιρροής του προ-
ηγούµενου έτους. Σε περίπτωση διαγραφής εκπροσώπου συµ-
φερόντων από το Μητρώο, η δήλωση υποβάλλεται υποχρεωτικά
εντός ενός (1) µηνός από τη διαγραφή του.

3. Η δήλωση καταχωρίζεται από τους εκπροσώπους συµφε-
ρόντων και είναι διαθέσιµη στην ιστοσελίδα του Μητρώου. Οι
πληροφορίες που περιέχονται στη δήλωση δηµοσιεύονται σύµ-
φωνα µε διαδικασία που ορίζει η Εθνική Αρχή Διαφάνειας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΠΟΠΤΕΙΑ ΚΑΙ ΕΠΙΒΟΛΗ ΚΥΡΩΣΕΩΝ

Άρθρο 11
Αρµοδιότητες Εποπτεύουσας Αρχής

Η Εποπτεύουσα Αρχή επιβλέπει τη τήρηση του Μέρους Α’ και
συγκεκριµένα, έχει τις εξής αρµοδιότητες: 

α) εξετάζει, αυτεπαγγέλτως ή κατόπιν καταγγελίας ή υποβο-
λής αναφοράς από θεσµικούς φορείς ή οποιονδήποτε τρίτο, εν-
δεχόµενη παραβίαση των υποχρεώσεων των εκπροσώπων
συµφερόντων, 

β) διενεργεί ελέγχους σύµφωνα µε το άρθρο 100 του       ν.
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4622/2019 (Α’ 133), 
γ) παρακολουθεί τη συνολική λειτουργία του Μητρώου, 
δ) καταρτίζει κώδικα δεοντολογίας για τους εκπροσώπους

συµφερόντων και εκδίδει κατευθυντήριες γραµµές, 
ε) διοργανώνει δράσεις ευαισθητοποίησης, 
στ) επικοινωνεί και ανταλλάσσει ορθές πρακτικές και εµπειρίες

µε εποπτεύουσες αρχές κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ή τρίτων κρατών, καθώς και µε ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργα-
νισµούς.

Άρθρο 12
Κυρώσεις

1. Σε περίπτωση παραβίασης των υποχρεώσεων του Μέρους
Α’, η Εποπτεύουσα Αρχή δύναται να προβαίνει στην επιβολή των
κάτωθι κυρώσεων, σωρευτικά ή διαζευκτικά:

α) σύσταση ή πρόταση συµµόρφωσης εντός συγκεκριµένης
προθεσµίας, 

β) πρόστιµο ύψους από πέντε χιλιάδες ευρώ (5.000�) έως εί-
κοσι χιλιάδες ευρώ (20.000�) ευρώ, και σε περίπτωση επανειληµ-
µένης τέλεσης παραβιάσεων, πρόστιµο ύψους από είκοσι
χιλιάδες ευρώ (20.000�) έως σαράντα χιλιάδες ευρώ (40.000�).
Τα ως άνω πρόστιµα αποτελούν εξ ολοκλήρου έσοδα του Κρα-
τικού Προϋπολογισµού. 

(γ) αναστολή άσκησης δραστηριοτήτων επιρροής για χρονικό
διάστηµα από έξι (6) µήνες έως δύο (2) έτη,

δ) προσωρινή διαγραφή από το Μητρώο και απαγόρευση επα-
νεγγραφής για χρονικό διάστηµα από έξι (6) µήνες έως και δύο
(2) έτη,

ε) οριστική διαγραφή από το Μητρώο. 
Για τον καθορισµό της προθεσµίας συµµόρφωσης, του ύψους

του προστίµου, της διάρκειας αναστολής ή προσωρινής διαγρα-
φής και την επιβολή της οριστικής διαγραφής λαµβάνονται
υπόψη η σοβαρότητα, η διάρκεια, η συχνότητα και το είδος της
παραβίασης.

2. Η Εποπτεύουσα Αρχή, πριν από την επιβολή κυρώσεων,
καλεί εγγράφως τον εκπρόσωπο συµφερόντων για παροχή εξη-
γήσεων, εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1) µηνός.

3. Αν παρέλθει άπρακτη η ανωτέρω προθεσµία ή οι παρεχό-
µενες από τον εκπρόσωπο συµφερόντων εξηγήσεις δεν κριθούν
ικανοποιητικές, η Εποπτεύουσα Αρχή αποφασίζει αιτιολογηµένα
την επιβολή των κυρώσεων της       παρ. 1.

4. Η απόφαση επιβολής κύρωσης κοινοποιείται στον εκπρό-
σωπο συµφερόντων και καταχωρίζεται στο Μητρώο. 

5. Για όσο χρόνο διαρκεί η αναστολή ή η προσωρινή διαγραφή
από το Μητρώο, ο εκπρόσωπος συµφερόντων δεν µπορεί να
ασκήσει δραστηριότητα επιρροής. Σε περίπτωση άσκησης δρα-
στηριότητας επιρροής παρά την αναστολή ή την προσωρινή δια-
γραφή, επιβάλλεται το πρόστιµο της περ. β’ της παρ. 1.

6. Μετά την πάροδο του χρονικού διαστήµατος που ορίζει η
απόφαση της προσωρινής διαγραφής από το Μητρώο Διαφά-
νειας κατά την περ. δ’ της παρ. 1, ο εκπρόσωπος συµφερόντων
δύναται να υποβάλλει εκ νέου αίτηση για επανεγγραφή στο Μη-
τρώο. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Α’

Άρθρο 13
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας,
καθορίζονται οι θεσµικοί φορείς της περ. β’ του άρθρου 3, καθώς
και οι κυρώσεις σε περίπτωση παραβίασης των υποχρεώσεων
του άρθρου 5 . 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του
Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, καθορίζονται το περιε-
χόµενο, η λειτουργία και ο τρόπος συντήρησης του Μητρώου,
εξειδικεύονται τα στοιχεία εγγραφής σε αυτό, καθώς και οι πλη-

ροφορίες της ετη� σιας δη� λωσης των θεσµικών φορέων και των
εκπροσώπων συµφερόντων, η διαδικασία υποβολής τους, η κα-
ταχώριση και η τήρησή τους στο Μητρώο, προσδιορίζονται τα
στοιχεία της έκθεσης που αφορά στη λειτουργία του Μητρώου
και ο τρόπος δηµοσίευσής της σε αυτό, οι όροι και οι προϋπο-
θέσεις σχετικά µε τη συµµόρφωση προς τις διατάξεις περί προ-
στασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, καθώς και κάθε
άλλη αναγκαία, τεχνική ή άλλη, λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Α’.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του Διοικητή της Εθνική Αρχής Διαφάνειας,
προσδιορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις και τα στοιχεία εγγρα-
φής στο Μητρώο σωµατείων, επαγγελµατικών ενώσεων, επιµε-
λητηρίων και φορέων της κοινωνίας των πολιτών. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας,
καθορι�ζεται η διαδικασι�α υποβολής, εξε�τασης αναφορω� ν και κα-
ταγγελιω� ν και επιβολη� ς κυρω� σεων, καθώς και κάθε άλλη ανα-
γκαία, τεχνική ή άλλη, λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
Κεφαλαίου Δ’ του Μέρους Α’. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας,
καθορίζονται οι λεπτοµέρειες για την κατάρτιση κώδικα δεοντο-
λογίας για τους εκπροσώπους συµφερόντων. 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΔΩΡΟΥ ΠΡΟΣ ΤΟΝ ΠΡΟΕΔΡΟ

ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ, ΤΑ ΜΕΛΗ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΥΣ

Άρθρο 14
Πεδίο εφαρµογής

Οι διατάξεις του Μέρους Β’ αφορούν στην παροχή δώρων, πα-
ροχών, ωφεληµάτων και φιλοξενίας προς τον Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας, τα µέλη της Κυβέρνησης κατά την παρ. 2 του άρθρου
1 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) και τους Υφυπουργούς. Για την εφαρ-
µογή των διατάξεων αυτών, ως µέλη της Κυβέρνησης νοούνται
ο Πρωθυπουργός, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουρ-
γοί, οι Υπουργοί Επικρατείας και οι Αναπληρωτές Υπουργοί.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ

Άρθρο 15
Γενική απαγόρευση και εξαιρέσεις

1. Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, τα µέλη της Κυβέρνησης και
οι Υφυπουργοί δεν αποδέχονται δώρα, παροχές ή άλλα ωφελή-
µατα που τους προσφέρονται στο πλαίσιο άσκησης των καθη-
κόντων τους, ή τα οποία µπορεί να θεωρηθεί ότι συνδέονται µε
οποιονδήποτε τρόπο µε την άσκηση των καθηκόντων αυτών. Τα
παραπάνω πρόσωπα µπορούν να αποδέχονται αντικείµενα που
τους προσφέρονται ως δώρα λόγω της θεσµικής τους ιδιότητας
κατά τους κανόνες της εθιµοτυπίας ή για λόγους αβρότητας και
ευγένειας.

2. Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, τα µέλη της Κυβέρνησης και
οι Υφυπουργοί δεν αποδέχονται φιλοξενία που τους προσφέρε-
ται στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων τους, ή που µπορεί να
θεωρηθεί ότι συνδέεται µε οποιονδήποτε τρόπο µε την άσκηση
αυτών, εκτός αν πρόκειται για φιλοξενία που τους προσφέρεται
λόγω της θεσµικής τους ιδιότητας για λόγους αβροφροσύνης ή
σύµφωνα µε τη διπλωµατική πρακτική. Παρουσία κατόπιν προ-
σκλήσεως σε εκδηλώσεις, κατά τις οποίες τα παραπάνω πρό-
σωπα καλούνται λόγω της θεσµικής τους ιδιότητας, δεν
θεωρείται φιλοξενία. 

Άρθρο 16
Κυριότητα δώρων

1. Τα αντικείµενα που προσφέρονται ως δώρα σύµφωνα µε το
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δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 15, περιέρχονται στην
κυριότητα του Δηµοσίου και τελούν υπό τη διοίκηση και τη δια-
χείριση της Προεδρίας της Δηµοκρατίας ή της Προεδρίας της
Κυβέρνησης, αντίστοιχα, εφόσον η εκτιµώµενη, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 17, αξία τους υπερβαίνει τα διακόσια (200)
ευρώ.

2. Αντικείµενα των οποίων η εκτιµώµενη αξία δεν υπερβαίνει
τα διακόσια (200) ευρώ και αναλώσιµα αγαθά, που προσφέρον-
ται ως δώρα σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρ-
θρου 15, περιέρχονται στην κυριότητα του Προέδρου της
Δηµοκρατίας, ή του µέλους της Κυβέρνησης, ή του Υφυπουρ-
γού, στον οποίο δωρίζονται, εκτός αν ο Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας, ή το µέλος της Κυβέρνησης, ή ο Υφυπουργός δηλώσει ότι
επιθυµεί αυτά να περιέλθουν στην κυριότητα του Δηµοσίου, υπό
τη διοίκηση και τη διαχείριση της Προεδρίας της Δηµοκρατίας ή
της Προεδρίας της Κυβέρνησης, αντίστοιχα.

3. Αντικείµενα µε ιδιαίτερη εθνική, ιστορική, πολιτιστική ή καλ-
λιτεχνική αξία που προσφέρονται ως δώρα, περιέρχονται στην
κυριότητα του Δηµοσίου και τελούν υπό τη διοίκηση και τη δια-
χείριση της Προεδρίας της Δηµοκρατίας ή της Προεδρίας της
Κυβέρνησης, αντίστοιχα, ανεξάρτητα από την αξία τους. 

4. Τα αντικείµενα της παρ. 2 που περιέρχονται στην κυριότητα
του Δηµοσίου και τελούν υπό τη διοίκηση και τη διαχείριση της
Προεδρίας της Δηµοκρατίας ή της Προεδρίας της Κυβέρνησης,
µπορούν να χρησιµοποιούνται από τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας, τα µέλη της Κυβέρνησης και τους Υφυπουργούς, αντί-
στοιχα, κατά τη διάρκεια της θητείας τους.

5. Για την αποδοχή των δώρων που περιέρχονται ως προς τη
διοίκηση και τη διαχείρισή τους στην Προεδρία της Δηµοκρατίας
δεν εφαρµόζεται η παρ. 3 του άρθρου 19 του π.δ/τος 351/1991
(Α’ 121).

Άρθρο 17
Καταγραφή και δηµοσιοποίηση δώρων

1. Στην Προεδρία της Δηµοκρατίας και στη Γενική Γραµµατεία
του Πρωθυπουργού της Προεδρίας της Κυβέρνησης τηρείται µε
ευθύνη του οικείου Γενικού Γραµµατέα, ειδικό ηλεκτρονικό βι-
βλίο, στο οποίο καταχωρίζονται µε χρονολογική σειρά τα αντι-
κείµενα που προσφέρονται ως δώρα, είτε στο εσωτερικό είτε στο
εξωτερικό και τελούν, κατά το άρθρο 16, υπό τη διοίκηση και τη
διαχείριση της Προεδρίας της Δηµοκρατίας ή της Προεδρίας της
Κυβέρνησης, αντίστοιχα. Η καταχώριση στο ηλεκτρονικό βιβλίο
γίνεται µετά από σχετική δήλωση του µέλους της Κυβέρνησης ή
του Υφυπουργού, στον οποίο προσφέρθηκε το δώρο. Δεν υπάρ-
χει υποχρέωση καταχώρισης για τα αντικείµενα της παρ. 2 του
άρθρου 16. Ο Γενικός Γραµµατέας της Προεδρίας της Δηµοκρα-
τίας και ο Γενικός Γραµµατέας Πρωθυπουργού της Προεδρίας
της Κυβέρνησης, αντίστοιχα, είναι υπεύθυνοι για τη διενέργεια
εκτίµησης σχετικά µε την αξία των δώρων και τον χαρακτηρισµό
τους ως αντικειµένων µε ιδιαίτερη εθνική, ιστορική, πολιτιστική
ή καλλιτεχνική αξία. 

2. Στο ηλεκτρονικό βιβλίο της παρ. 1 καταχωρίζονται τα στοι-
χεία του δωρητή, η περιγραφή του δώρου, τα στοιχεία του αρχι-
κού αποδέκτη του δώρου, τα στοιχεία του τελικού κυρίου του
δώρου, η ηµεροµηνία και η αιτία περιέλευσης στην κυριότητά
του, καθώς και ο τόπος φύλαξής του. 

3. Τον Ιανουάριο κάθε έτους αναρτάται στον διαδικτυακό τόπο
της Προεδρίας της Δηµοκρατίας και της Προεδρίας της Κυβέρ-
νησης, µε ευθύνη του Γενικού Γραµµατέα της Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας και του Γενικού Γραµµατέα Πρωθυπουργού της
Προεδρίας της Κυβέρνησης, αντίστοιχα, κατάλογος, στον οποίο
περιλαµβάνονται, µε παράθεση της περιγραφής τους, τα αντι-
κείµενα που προσφέρθηκαν ως δώρα στον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας, τα µέλη της Κυβέρνησης και τους Υφυπουργούς κατά
το προηγούµενο έτος, καθώς και τα ονόµατα των δωρητών. 

Άρθρο 18
Διαχείριση και αξιοποίηση των δώρων

1. Τα δώρα που περιέρχονται ως προς τη διοίκηση και τη δια-

χείρισή τους στην Προεδρία της Δηµοκρατίας και στην Προεδρία
της Κυβέρνησης και καταγράφονται σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 17, φυλάσσονται µε ευθύνη της Γενικής Γραµµατείας
της Προεδρίας της Δηµοκρατίας και της Γενικής Γραµµατείας
Πρωθυπουργού της Προεδρίας της Κυβέρνησης, καθώς και των
υπαγοµένων στα µέλη της Κυβέρνησης υπηρεσιών. 

2. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Προεδρίας της
Δηµοκρατίας ή του Γενικού Γραµµατέα Πρωθυπουργού της Προ-
εδρίας της Κυβέρνησης αντίστοιχα, και  µε την επιφύλαξη των
ειδικότερων διατάξεων του ν. 3028/2002    (Α’ 153) για τον χαρα-
κτηρισµό κινητών µνηµείων στο πλαίσιο της προστασίας των αρ-
χαιοτήτων και της πολιτιστικής κληρονοµιάς, τα δώρα της παρ.
1 µπορεί να:

α) εκτίθενται εντός του Προεδρικού Μεγάρου, του Μεγάρου
Μαξίµου ή του οικείου Υπουργείου, σε ειδικό προς τούτο χώρο
ή σε άλλα σηµεία κατάλληλα µε τη φύση και τη χρήση τους,

β) παραχωρούνται δωρεάν, κατά χρήση ή κατά κυριότητα, σε
µουσεία, εκπαιδευτικά ή άλλα κοινωφελή ιδρύµατα, καθώς και
σε εν γένει φορείς του δηµόσιου τοµέα, όπως προσδιορίζεται
στην παρ. 1 του άρθρου 14 του                      ν. 4270/2014 (Α’ 143),

γ) χρησιµοποιούνται από τις υπηρεσίες της Προεδρίας της Δη-
µοκρατίας και της Προεδρίας της Κυβέρνησης για την κάλυψη
υπηρεσιακών αναγκών και εφόσον η χρήση είναι σύµφωνη µε τη
φύση τους,

δ) εκποιούνται, εφόσον δεν πρόκειται για αντικείµενα µε ιδιαί-
τερη εθνική, ιστορική, πολιτιστική ή καλλιτεχνική αξία. Τα ποσά
που προκύπτουν από την εκποίηση διατίθενται για κοινωφελείς
σκοπούς, κατά την έννοια της παρ. 3 του άρθρου 1 του ν.
4182/2013 (Α’ 185),

ε) καταστρέφονται ή παραδίδονται για ανακύκλωση, εφόσον
αυτό επιβάλλεται από την κατάστασή τους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Β’

Άρθρο 19
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Προεδρίας της
Δηµοκρατίας καθορίζονται οι τεχνικές προδιαγραφές και το ει-
δικότερο περιεχόµενο του ηλεκτρονικού βιβλίου και του καταλό-
γου του άρθρου 17, η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες
καταγραφής και δηµοσιοποίησης των δώρων, και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια, καθώς και οι ειδικότερες προϋποθέσεις και
οι διαδικασίες για την εφαρµογή του άρθρου 18 αναφορικά µε
τα δώρα που τελούν υπό τη διοίκηση και τη διαχείριση της Προ-
εδρίας της Δηµοκρατίας.

2. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Προεδρίας της
Δηµοκρατίας, οι κατά την παρ. 1 του άρθρου 17 και την παρ. 1
του παρόντος άρθρου αρµοδιότητες µπορούν να µεταβιβάζονται
στον Ειδικό Γραµµατέα της Προεδρίας της Δηµοκρατίας.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
µετά από γνώµη του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας, κα-
θορίζονται οι τεχνικές προδιαγραφές και το ειδικότερο περιεχό-
µενο του ηλεκτρονικού βιβλίου και του καταλόγου του άρθρου
17, η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες καταγραφής και δηµοσιο-
ποίησης των δώρων, και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια,
καθώς και οι ειδικότερες προϋποθέσεις και οι διαδικασίες για την
εφαρµογή του άρθρου 18 αναφορικά µε τα δώρα που τελούν
υπό τη διοίκηση και τη διαχείριση της Προεδρίας της Κυβέρνη-
σης.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 20
Αποκατάσταση ακεραιότητας Ενιαίου 

Συστήµατος Κινητικότητας - 
Μεταβατική διάταξη

1.  Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
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α. το δέκατο τρίτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 54 του ν.
2121/1993 (Α’ 25), αναφορικά µε τον Οργανισµό Πνευµατικής
Ιδιοκτησίας,

β. η παρ. 13 του άρθρου 12 του ν. 2539/1997 (Α’ 244), αναφο-
ρικά µε το Ελεγκτικό Συνέδριο,

γ. το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 6 του π.δ.
300/2003 (Α’ 256), αναφορικά µε το Ν.Π.Ι.Δ. «ΕΠΑΝΟΔΟΣ»,

δ. το τρίτο έως και έκτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 25 του
ν. 3305/2005 (Α’ 17), αναφορικά µε την Εθνική Αρχή Ιατρικώς
Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής,

ε. οι περ. β’ και γ’ της παρ. 8 του άρθρου 10 του ν. 3328/2005
(Α’ 80), αναφορικά µε τον Διεπιστηµονικό Οργανισµό Αναγνώρι-
σης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης,

στ. το άρθρο 40 του ν. 3772/2009 (Α’ 112), αναφορικά µε το
Ελεγκτικό Συνέδριο,

ζ. οι παρ. 5 και 6 του άρθρου 104Α, οι παρ. 4 και 5 του άρθρου
217, η παρ. 9 του άρθρου 218 και η παρ. 3 του άρθρου 238 του
ν. 3852/2010 (Α’ 87), αναφορικά µε τον Διαδηµοτικό Σύνδεσµο
Τεχνικής Υπηρεσίας και τις Αυτοτελείς Υπηρεσίας Εποπτείας
Ο.Τ.Α.,

η. το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παρ. 2 και το δεύτερο και
τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4013/2011 (Α’ 204),
αναφορικά µε την Ενιαία Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Συµβά-
σεων,

θ. η παρ. 13 του άρθρου 13 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), αναφο-
ρικά µε την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων,

ι. η παρ. 7 του άρθρου 4 του ν. 4111/2013 (Α’ 18), αναφορικά
µε το Παρατηρητήριο Οικονοµικής αυτοτέλειας των Ο.Τ.Α.,

ια. το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 49 του ν.
4139/2013 (Α’ 74), αναφορικά µε τον Εθνικό Συντονιστή για την
Αντιµετώπιση των Ναρκωτικών,

ιβ. το τρίτο εδάφιο της παρ. 1, καθώς και το τρίτο εδάφιο της
παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), αναφορικά µε το
Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο,

ιγ. η παρ. 4 του εσωτερικού άρθρου 6 του άρθρου τέταρτου
του ν. 4366/2016 (Α’ 18), αναφορικά µε τον Οργανισµό Μεγάρου
Μουσικής Αθηνών,

ιδ. το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 19 του ν.
4440/2016 (Α’ 224), αναφορικά µε το Ελεγκτικό Συνέδριο,

ιε. οι παρ. 5, 7 και 8 του άρθρου 7, καθώς και οι παρ. 5, 7 και
8 του άρθρου 8 του  ν. 4445/2016 (Α’ 236), αναφορικά µε τον
Εθνικό Μηχανισµό Συντονισµού, Παρακολούθησης και Αξιολό-
γησης των Πολιτικών Κοινωνικής Ένταξης και Κοινωνικής Συνο-
χής,

ιστ. το άρθρο 45 του ν. 4447/2016 (Α’ 241), αναφορικά µε την
Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων και το Σώµα Ελεγ-
κτών Παιγνίων,

ιζ. η παρ. 4 του άρθρου 47 και η παρ. 1 του άρθρου 50 του ν.
4461/2017 (Α’ 38), αναφορικά µε την Ανώνυµη Εταιρεία Μονάδων
Υγείας Α.Ε. και τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων,

ιη. το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3, καθώς και οι παρ. 4 και 8
του άρθρου 33 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), αναφορικά µε την Εθνική
Κεντρική Αρχή Προµηθειών Υγείας,

ιθ. το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 11, καθώς και η παρ.
12 του άρθρου 23 του ν. 4479/2017 (Α’ 94), αναφορικά µε τη Δη-
µόσια Αρχή Λιµένων,

κ. οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 32 του ν. 4482/2017 (Α’ 102), ανα-
φορικά µε τις Ο.Σ.Ε.Θ. Α.Ε. και Α.Σ.Υ.Θ. Α.Ε.,

κα. οι παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 112 του ν. 4483/2017 (Α’ 107),
αναφορικά µε τους Ευρωπαϊκούς Οµίλους Εδαφικής Συνεργα-
σίας,

κβ. το τρίτο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 5 και το δεύτερο εδά-
φιο της περ. β’ της παρ. 6 του άρθρου 47 του ν. 4484/2017 (Α’
110), αναφορικά µε το Συµβούλιο Οικονοµικών Εµπειρογνωµό-
νων,

κγ. το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 133, καθώς και
η περ. β’ της παρ. 11 του άρθρου 384 του ν. 4512/2018 (Α’ 5),
αναφορικά µε τη Διεύθυνση Συντονισµού και Παρακολούθησης
του κανονιστικού πλαισίου για το επιχειρηµατικό περιβάλλον του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, και τη Διεύθυνση Ερευ-
νών Οικονοµικού Εγκλήµατος του Υπουργείου Οικονοµικών,

κδ. το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 1Α του άρθρου 128
του ν. 4549/2018 (Α’ 105), αναφορικά µε το Αυτοτελές Τµήµα
Εκτιµήσεων και Προσδιορισµού Αξιών Ακινήτων της Γενικής
Γραµµατείας Οικονοµικής Πολιτικής,

κε.  η παρ. 2 του άρθρου 273 του ν. 4555/2018 (Α’ 133), ανα-
φορικά µε την Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτο-
διοίκησης,

κστ. η παρ. 3 του άρθρου 32 του ν. 4559/2018 (Α’ 142), ανα-
φορικά µε τη Γενική Γραµµατεία Νέας Γενιάς,

κζ. η παρ. 9 του άρθρου 24 του ν. 4578/2018 (Α’ 200), αναφο-
ρικά µε το Σ.ΕΠ.Ε.,

κη. η παρ. 4 του άρθρου 17 του π.δ. 26/2019 (Α’ 42), αναφο-
ρικά µε το Πράσινο Ταµείο,

κθ. η παρ. 3 του άρθρου 74 του ν. 4600/2019 (Α’ 43), αναφο-
ρικά µε το Εθνικό Ινστιτούτο Νεοπλασιών,

λ. οι παρ. 2 και 3 του άρθρου 54 του ν. 4605/2019           (Α’ 52),
αναφορικά µε τη Γενική Γραµµατεία Στρατηγικών και Ιδιωτικών
Επενδύσεων,

λα. οι παρ. 1, 2, 3 του άρθρου 55, καθώς και το πρώτο και το
δεύτερο εδάφιο της παρ. 17 του άρθρου 60 του ν. 4623/2019 (Α’
134), αναφορικά µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
πλην της Γενικής Διεύθυνσης Κυβερνοασφάλειας του άρθρου 50
του ν. 4635/2019 (Α’ 167), και το Ελληνικό Κέντρο Διαστήµατος,

λβ. η παρ. 6 του άρθρου 18 του ν. 4624/2019 (Α’ 137), αναφο-
ρικά µε την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα,

λγ. η παρ. 4 του άρθρου 15 του ν. 4633/2019 (Α’ 161), αναφο-
ρικά µε τον Εθνικό Οργανισµό Δηµόσιας Υγείας,

λδ. η παρ. 4 του άρθρου 13 του ν. 4638/2019 (Α’ 181), αναφο-
ρικά µε το Κέντρο Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων,

λε. η παρ. 6 του άρθρου 106 του ν. 4670/2020 (Α’ 43), αναφο-
ρικά µε την Τεχνική Υπηρεσία του Υπουργείου Μετανάστευσης
και Ασύλου, καθώς και το άρθρο 110 του            ν. 4674/2020 (Α’
53), αναφορικά µε το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου,

λστ. η παρ. 2 του άρθρου 83 του ν. 4674/2020 (Α’ 53), αναφο-
ρικά µε την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, 

λζ. η παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 4704/2020 (Α’ 133), αναφο-
ρικά µε την Υπηρεσία Συντονισµού Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης,

λη. το άρθρο 86 του ν. 4714/2020 (Α’ 148), αναφορικά µε τη
Γενική Γραµµατεία Φορολογικής Πολιτικής και Δηµόσιας Περι-
ουσίας, και

λθ. η παρ. 6 του άρθρου 43 του ν. 4761/2020 (Α’ 248), αναφο-
ρικά µε τον Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών
Πόρων. 

2. Από το τρίτο εδάφιο της περ. θ’ της παρ. 1 του άρθρου 2
του ν. 2557/1997 (Α’ 271), αναφορικά µε το Εθνικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης, διαγράφεται η φράση «µε κοινές αποφάσεις του
αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
και του οικείου υπουργείου» και το τρίτο εδάφιο της περ. Θ’ της
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: «Επιτρέπεται η απόσπαση προ-
σωπικού από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού ή επο-
πτευόµενους από αυτό οργανισµούς δηµόσιου ή ιδιωτικού
δικαίου ή από άλλους φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.»

3. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 6 του π.δ. 300/2003
(Α’ 256), αναφορικά µε το Ν.Π.Ι.Δ. «ΕΠΑΝΟΔΟΣ», αντικαθίσταται
ως εξής:

«Με απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη ορίζονται οι υπεύθυνοι των παραρτηµάτων
της «ΕΠΑΝΟΔΟΥ».»

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 3938/2011
(Α’ 61), αναφορικά µε την Υπηρεσία Διαχείρισης Ευρωπαϊκών και
Αναπτυξιακών Προγραµµάτων του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη, αντικαθίσταται ως εξής: «Η Υπηρεσία της παρ. 1 στελε-
χώνεται είτε µε αποσπάσεις πολιτικού προσωπικού σύµφωνα µε
τις διατάξεις του ν. 4440/2016 (Α’ 224), είτε µε αποσπάσεις έν-
στολου προσωπικού.»

5. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 94 του ν.
4389/2016 (Α’ 94), αναφορικά µε την Ειδική Γραµµατεία Διαχεί-
ρισης Ιδιωτικού Χρέους, διαγράφεται η φράση «κατά παρέκκλιση
των κείµενων διατάξεων, χωρίς να απαιτείται απόφαση ή σύµ-
φωνη γνώµη των αρµόδιων Υπηρεσιακών Συµβουλίων.
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6. Στην παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016, διαγράφονται
οι περ. γ’, η’,ιβ’, ιε’, ιζ’, ιη’, κ’, κγ’, κστ’ και κζ’, αναφορικά µε το
γραφείο του Γενικού Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης, τη Γενική
Γραµµατεία για την Καταπολέµηση της Διαφθοράς, την Ειδική
Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους και το Αυτοτελές
Τµήµα Εκτιµήσεων και Προσδιορισµού Αξιών Ακινήτων της Γενι-
κής Γραµµατείας Οικονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, το Κέντρο Διαφύλαξης Αγιορείτικης Κληρονοµιάς, την
Αττικό Μετρό Α.Ε., τις Ειδικές Υπηρεσίες Δηµοσίων Έργων
(Ε.Υ.Δ.Ε.), το Ελληνικό Δηµοσιονοµικό Συµβούλιο, την Υπηρεσία
Συντήρησης Μνηµείων Ακρόπολης του Υπουργείου Πολιτισµού
(ήδη Πολιτισµού και Αθλητισµού), τη Γενική Γραµµατεία Στρατη-
γικών και Ιδιωτικών Επενδύσεων του Υπουργείου Οικονοµίας και
Ανάπτυξης (ήδη Ανάπτυξης και Επενδύσεων) και την Ελληνική
Διαχειριστική Εταιρεία Υδρογονανθράκων (Ε.Δ.Ε.Υ.) Α.Ε..

7. Στο τελευταίο εδάφιο της περ. γ’ της παρ. 5 του άρθρου 47
του ν. 4484/2017 (Α’ 110), αναφορικά µε τη Μονάδα Οικονοµικής
Έρευνας και Ανάλυσης του Σ.Ο.Ε., διαγράφονται οι λέξεις «και
οι αποσπάσεις».

8. Στο τρίτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 96 του ν. 4622/2019
(Α’ 133), αναφορικά µε την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, διαγράφον-
ται οι φράσεις «µε απόφαση του Διοικητή, ύστερα από προκή-
ρυξη της Αρχής, κατ’ εξαίρεση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής
διάταξης, όπως εκάστοτε ισχύουν»,» και «χωρίς να απαιτείται
απόφαση ή σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων Υπηρεσιακών Συµ-
βουλίων του φορέα προέλευσης, καθώς και του οργάνου διοίκη-
σης αυτού,» καθώς και το τελευταίο εδάφιο αυτής και η παρ. 7
διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Η Αρχή στελεχώνεται από µόνιµους δηµοσίους υπαλλή-
λους και υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου, οι οποίοι διέπονται από τις διατάξεις του
Υπαλληλικού Κώδικα καθώς και των εκάστοτε ισχυουσών διατά-
ξεων περί προσωπικού ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και
καταλαµβάνουν αντίστοιχες οργανικές θέσεις. Η πλήρωση των
κενών οργανικών θέσεων γίνεται µε διορισµό µέσω ΑΣΕΠ, σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις για τις Ανεξάρτητες Αρχές. Κά-
λυψη των κενών οργανικών θέσεων της Αρχής δύναται, επίσης,
να γίνεται µε µετάταξη ή απόσπαση προσωπικού που υπηρετεί
στο δηµόσιο τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται στο άρθρο 51 του
ν. 1892/1990, όπως εκάστοτε ισχύει, µε την ίδια σχέση εργασίας.
Για τις αποδοχές του προσωπικού που διορίζεται, προσλαµβά-
νεται, µετατάσσεται, αποσπάται ή µεταφέρεται στην Αρχή
ισχύουν και εφαρµόζονται όσα προβλέπονται στο άρθρο 93 του
παρόντος. Ο χρόνος υπηρεσίας των αποσπασµένων λογίζεται
για κάθε συνέπεια ως χρόνος υπηρεσίας στην οργανική τους
θέση.»

9. Στην παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 4647/2019 (Α’ 204), ανα-
φορικά µε τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, διαγρά-
φεται η φράση «τακτικοί υπάλληλοι ή/και» και η παρ. 1 διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«1. Με κοινή απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη και του εκάστοτε αρµόδιου Υπουργείου,
δύνανται να αποσπάται στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προ-
στασίας ένστολο προσωπικό από τους φορείς της Γενικής Κυ-
βέρνησης και ιδίως από το Λιµενικό Σώµα-Ελληνική Ακτοφυλακή
και τις Ένοπλες Δυνάµεις.» 

10. α) Εκκρεµείς σε οποιοδήποτε στάδιο διαδικασίες µετάτα-
ξης ή απόσπασης υπαλλήλων που διενεργούνται βάσει των δια-
τάξεων που καταργούνται µε τις παρ. 1-9 ολοκληρώνονται βάσει
των διατάξεων αυτών, ως ίσχυαν µέχρι την κατάργησή τους, σε
αποκλειστική προθεσµία δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος. Ειδικά για τις αποφάσεις µετάταξης στην έννοια
της ολοκλήρωσης περιλαµβάνεται και η αποστολή εντός της ως
άνω αποκλειστικής προθεσµίας της σχετικής απόφασης για δη-
µοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

β) Υπάλληλοι, µόνιµοι και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου, που ανήκουν οργανικά σε φορείς του δηµό-
σιου τοµέα, όπως αυτός προσδιορίζεται στην παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) και οι οποίοι υπηρετούν σε φορείς
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος µε απόσπαση βάσει των

διατάξεων που καταργούνται µε τις διατάξεις των παρ. 1-9 του
παρόντος, δύνανται, µε αίτησή τους που υποβάλλεται εντός απο-
κλειστικής προθεσµίας δέκα (10) εργασίµων ηµερών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, να µεταταγούν στον φορέα που
υπηρετούν σε κενή οργανική θέση, εφόσον υπάρχει, σε κλάδο
ίδιας κατηγορίας, βάσει των τυπικών τους προσόντων, µε από-
φαση του αρµοδίου οργάνου του φορέα υποδοχής, περίληψη
της οποίας δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Σε
περίπτωση λήξης της διάρκειας απόσπασης πριν την έκδοση της
πράξης µετάταξης, αυτή παρατείνεται αυτοδικαίως έως την έκ-
δοση της τελευταίας. Σε κάθε περίπτωση η ως άνω διαδικασία
µετάταξης πρέπει να έχει ολοκληρωθεί ή να έχει λάβει Κωδικό
Αριθµό Δηµοσίευσης σε αποκλειστική προθεσµία δύο (2) µηνών
από την υποβολή της αίτησης του υπαλλήλου. Από την ως άνω
ρύθµιση περί δυνατότητας µετάταξης εξαιρούνται οι εκπαιδευ-
τικοί, όλο το προσωπικό των καταστηµάτων κράτησης ανεξαρ-
τήτως κατηγορίας, κλάδου ή ειδικότητας, κατέχοντες µόνιµη ή
προσωρινή θέση ή θέση ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου,
καθώς και οι υπάλληλοι του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ), για τους οποίους εξακολουθεί να
ισχύει το άρθρο 36 του          ν. 4778/2021 (Α’ 26). Η δαπάνη µι-
σθοδοσίας των κατά τα ως άνω µετατασσοµένων καλύπτεται
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 15 του ν. 4440/2016. Ειδικά
για τις περιπτώσεις µετατάξεων από φορείς εκτός σε φορείς
εντός Γενικής Κυβέρνησης, εφαρµογή έχει η περ. α’ της παρ. 1
του άρθρου 15 του ν. 4440/2016. Οι εν λόγω µετατάξεις εντάσ-
σονται στον ετήσιο προγραµµατισµό προσλήψεων τακτικού προ-
σωπικού του Δηµοσίου. Οι µετατασσόµενοι κατά την παρούσα
παράγραφο διατηρούν όλα τα συνταξιοδοτικά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα βάσει της θέσης που κατείχαν στους φορείς προ-
έλευσής τους. Το µισθολογικό καθεστώς των µετατασσόµενων
υπαλλήλων ρυθµίζεται από τις ειδικότερες µισθολογικές ρυθµί-
σεις που ισχύουν στον φορέα υποδοχής, λαµβανοµένου υπόψη
του χρόνου υπηρεσίας που έχει διανυθεί σε αυτόν, καθώς επίσης
και του χρόνου υπηρεσίας που έχει νοµίµως αναγνωριστεί από
τον φορέα προέλευσης. Στους µετατασσόµενους κατά την πα-
ρούσα παράγραφο εξακολουθεί να καταβάλλεται η προσωπική
διαφορά του άρθρου 27 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Σε περίπτωση
που δεν υφίσταται κενή οργανική θέση προς µετάταξη ή δεν υπο-
βάλλεται αίτηση µετάταξης, εφαρµόζεται η περ. γ’.   

γ) Πράξεις απόσπασης που έχουν διενεργηθεί βάσει των δια-
τάξεων που καταργούνται µε τις παρ. 1-9 και είναι σε ισχύ κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, δεν ανανεώνονται, εφόσον
προβλεπόταν σχετικώς, και οι υπάλληλοι επιστρέφουν στις ορ-
γανικές τους θέσεις µε τη λήξη της απόσπασης. Σε περιπτώσεις
που δεν προβλέπεται χρονικό διάστηµα της απόσπασης, αυτή
λήγει µε τη συµπλήρωση ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος
του παρόντος. Τα ως άνω δεν εφαρµόζονται στις πράξεις από-
σπασης του προσωπικού της Ειδικής Γραµµατείας Διαχείρισης
Ιδιωτικού Χρέους των άρθρων 78 έως 98 του ν. 4389/2016 (Α’ 94)
και της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας (Ε.Α.Δ.) των άρθρων 82-103
και 118-119 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) που δεν δύνανται να µετα-
ταγούν κατ’ εφαρµογή της περ. β). Η ανανέωση των αποσπά-
σεων για το ως άνω προσωπικό της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας
(Ε.Α.Δ.) γίνεται µε µόνη απόφαση του Διοικητή αυτής, χωρίς χρο-
νικό περιορισµό.

δ) Πράξεις µετάταξης υπαλλήλων που εκκρεµούν προς υπο-
γραφή κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος βάσει του άρθρου
18 του ν. 4440/2016, ολοκληρώνονται εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

ε) Για την ανανέωση των αποσπάσεων των παρ. 8 και 9 του
άρθρου 96 και της παρ. 2 του άρθρου 118 του                 ν.
4622/2019 εφαρµόζεται το τελευταίο εδάφιο της παρ. 7 του άρ-
θρου 96 του ιδίου νόµου, όπως αυτό ίσχυε έως τη δηµοσίευση
του παρόντος.

Άρθρο 21
Ηθική αµοιβή προσωπικού µε σχέση εργασίας

Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου και Ορισµένου Χρόνου του Δη-
µοσίου και των Ν.Π.Δ.Δ.. 
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Τα άρθρα 61 και 62 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολι-
τικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007 - Α’ 26) εφαρµόζονται ανάλογα και στο προσωπικό µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ),
καθώς και στο προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου (Ι.Δ.Ο.Χ.) του Δηµοσίου και των Νοµικών Προ-
σώπων Δηµοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.). 

Άρθρο 22
Δικαίωµα υπογραφής ή προσυπογραφής εγγράφων 

προσωπικού ειδικότητας γεωτεχνικού

Στο προσωπικό των φορέων του Δηµοσίου και των Ο.Τ.Α. α’
και β’ βαθµού, ειδικότητας γεωτεχνικού που απασχολείται µε
σύµβαση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου, έως
οκτώ (8) µήνες, καθώς και στο ως άνω προσωπικό που απασχο-
λείται στον σχεδιασµό, τη διοικητική υποστήριξη, την εκτέλεση
και την παρακολούθηση αναπτυξιακών προγραµµάτων ή έργων
που χρηµατοδοτούνται ή συγχρηµατοδοτούνται ή επιδοτούνται
από ευρωπαϊκούς πόρους ή διεθνείς οργανισµούς ή απασχολεί-
ται σε ερευνητικά προγράµµατα και προγράµµατα τεχνικής βοή-
θειας του Εταιρικού Συµφώνου για το Πλαίσιο Ανάπτυξης
(ΕΣΠΑ), χορηγείται δικαίωµα προσυπογραφής εγγράφων αρµο-
διότητάς τους, καθώς και υπογραφής αυτών κατά τις κείµενες
διατάξεις.

Άρθρο 23 
Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου 

χρόνου δηµόσιων ερευνητικών οργανισµών 

Το άρθρο 93 του ν. 4310/2014 (Α’ 258), το άρθρο 64 και η περ.
(α)  της παρ. 12 του άρθρου 87 του ν. 4485/2017     (Α’ 114) εξα-
κολουθούν να ισχύουν.

Άρθρο 24
Διορισµός συγγενούς αποβιώσαντος στο Δηµόσιο - 

Τροποποίηση της παρ. 20 του άρθρου 14 
του ν. 2266/1994 

Στην παρ.  20 του άρθρου 14 του ν. 2266/1994 (Α’ 218) προ-
στίθενται νέα έκτο και έβδοµο εδάφιο και η παρ. 20 διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«20. Όταν εργαζόµενος στο Δηµόσιο ή στον ευρύτερο δηµό-
σιο τοµέα, µε τον τρόπο που αυτός προσδιορίζεται στην παρ. 1
του άρθρου 2 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), αποβιώσει κατά και εξαι-
τίας της εκτέλεσης υπηρεσιακού του καθήκοντος, τότε δύναται
ένα (1) µέλος της οικογένειας του θανόντος µέχρι πρώτου βαθ-
µού συγγενείας µε αυτόν ή αδελφός ή αδελφή ή σύζυγός του ή
το πρόσωπο µε το οποίο είχε συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, να
διορίζεται στο Δηµόσιο ή ευρύτερο δηµόσιο τοµέα σε κενή ορ-
γανική θέση ανάλογη των προσόντων που διαθέτει ο διοριζόµε-
νος. Η αίτηση διορισµού πρέπει να υποβληθεί µέσα σε
αποκλειστική προθεσµία πέντε (5) ετών από την ηµεροµηνία του
θανάτου ή από τη συµπλήρωση του νόµιµου ορίου ηλικίας για
διορισµό ή από την εκπλήρωση των στρατιωτικών υποχρεώσεων.
Για την άσκηση του δικαιώµατος αυτού προηγούνται κατά σειρά:
α) ο/η σύζυγος του θανόντος ή το πρόσωπο µε το οποίο ο θανών
είχε συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, β) τα τέκνα του θανόντος, γ)
οι γονείς του θανόντος, δ) τα αδέρφια του θανόντος. Μεταξύ
συγγενών που εµπίπτουν στην ίδια περίπτωση, προηγείται ο µε-
γαλύτερος σε ηλικία βάσει της ηµεροµηνίας γέννησης. Η αίτηση
συνοδεύεται από αµετάκλητη δήλωση παραίτησης των λοιπών
δικαιούχων που τυχόν προηγούνται, από το δικαίωµα διορισµού
και συνεπάγεται, από την ηµεροµηνία διορισµού, την αυτοδίκαιη
και αµετάκλητη παραίτηση του διοριζοµένου από τις οικονοµικές
απαιτήσεις του έναντι του φορέα, στον οποίο παρείχε την εργα-
σία του ή ήταν ασφαλισµένος ο θανών, καθώς και την αναστολή
του συνταξιοδοτικού του δικαιώµατος. Σε περίπτωση θανάτου
του διορισθέντος, πριν από τη µονιµοποίησή του, το δικαίωµα
διορισµού ασκείται από έτερο µέλος της οικογένειας του θανόν-
τος διορισθέντος σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος στο

Δηµόσιο ή στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα µέχρι πρώτου βαθµού
συγγενείας µε αυτόν, υπό τις προϋποθέσεις που ορίζονται στα
προηγούµενα εδάφια. Η αίτηση για διορισµό υποβάλλεται εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) ετών από τον χρόνο θανάτου
του αρχικώς διορισθέντος. Ο διορισµός διενεργείται µε από-
φαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Εσωτερικών και
του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργείου.» 

Άρθρο 25
Προγραµµατισµός προσλήψεων προσωπικού 

ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου 
και σύµβασης µίσθωσης έργου

1. Το άρθρο 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) εφαρµόζεται αναλό-
γως και για τον προγραµµατισµό προσλήψεων προσωπικού µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή σύµβα-
σης µίσθωσης έργου ή προσωπικού ωριαίας αποζηµίωσης των
φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή εκάστοτε οριοθε-
τείται από την ΕΛ.ΣΤΑΤ.  στο Μητρώο Φορέων Γενικής Κυβέρνη-
σης. 

2. Ο µέγιστος επιτρεπόµενος αριθµός προσλήψεων του προ-
σωπικού της παρ. 1 εκάστου έτους εγκρίνεται από το τακτικό
Υπουργικό Συµβούλιο του µηνός Σεπτεµβρίου του προηγούµε-
νου έτους. Στον ως άνω µέγιστο αριθµό προσλήψεων περιλαµ-
βάνονται και αιτήµατα παράτασης ή ανανέωσης της διάρκειας
συµβάσεων ανά φορέα που κατατίθενται το αργότερο µέχρι τον
Αύγουστο εκάστου έτους προ της διενέργειας του τακτικού
Υπουργικού Συµβουλίου. Η κατανοµή των ως άνω προσλήψεων
ανά Υπουργείο διενεργείται µε απόφαση της επιτροπής της υπ’
αριθµ.  33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου (Α’ 280), µε την
οποία εγκρίνεται και ο αντίστοιχος αριθµός προσλήψεων προ-
σωπικού βάσει του προγραµµατισµού της παρ. 1.

3. Οι παρ. 1 και 2 δεν εφαρµόζονται επί των προσλήψεων προ-
σωπικού µε σχε�ση εργασι�ας ιδιωτικου�  δικαι�ου ορισµε�νου χρο� νου
η�  µε συ� µβαση µι�σθωσης ε�ργου που αφορου� ν σε:

α) συµβάσεις έως οκτώ (8) µηνών για την αντιµετώπιση απρό-
βλεπτων και επειγουσών αναγκών, σύµφωνα µε τα άρθρα 36 του
ν. 4765/2021 (Α’ 6) και 212 του ν. 3584/2007 (Α’ 143),

β) προσωπικό που προσλαµβάνεται για απασχόληση έως
πέντε (5) ηµεροµίσθια τον µήνα, όπως προβλέπεται στο άρθρο
210 του ν. 3584/2007,

γ) προσωπικό που προσλαµβάνεται δυνάµει της παρ. 2 του άρ-
θρου 206 του ν. 3584/2007, περί πρόσληψης υπαλλήλου αντί-
στοιχης ειδικότητας για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών
αναγκών, καθώς και πρόσληψη εκπαιδευτικών µε ουδέτερο δη-
µοσιονοµικό αποτέλεσµα προς αντικατάσταση αυτών που απου-
σιάζουν µε άδεια άνευ αποδοχών,

δ) προσωπικό που η δαπάνη για τις αποδοχές του βαρύνει
συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα και προσωπικό ανταποδο-
τικού χαρακτήρα, καθώς και προσωπικό του οποίου η δαπάνη µι-
σθοδοσίας καλύπτεται αποκλειστικά από ευρωπαϊκούς ή διεθνείς
ή ίδιους πόρους ή ιδιωτικά κονδύλια ή υπό τη µορφή αντιτίµου ή
λοιπών αντικαταβολών,

ε) προσωπικό των περ. (α), (στ), (η), (θ), (ι), (ιγ), (ιδ), (ιστ), (κ),
(κα) και (κε) της παρ. 1 του άρθρου 4 της ΠΥΣ 33/2006 (Α’  280).

4. Ειδικά για τον προγραµµατισµό προσλήψεων έτους 2022, ο
µέγιστος επιτρεπόµενος αριθµός προσλήψεων του παρόντος πε-
ριορίζεται κατά ποσοστό δέκα τοις εκατό (10%) σε σχέση µε τον
αντίστοιχο αριθµό εγκεκριµένων προσλήψεων του έτους 2020
και καθορίζεται λαµβάνοντας υπόψη, ιδίως, τις αποφάσεις έγκρι-
σης προσλήψεων που χορηγήθηκαν στο πλαίσιο της προβλεπό-
µενης διαδικασίας έγκρισης της επιτροπής της υπ’ αριθµ.
33/2006 Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου κατά τη διάρκεια των
τελευταίων τριών (3) ετών, καθώς και τις εκάστοτε δηµοσιονοµι-
κές συνθήκες κατόπιν σχετικής εισήγησης της Επιτροπής του
άρθρου 77 του ν. 4674/2020 (Α’ 53). Οι ανωτέρω περιορισµοί δεν
ισχύουν σε περιπτώσεις φορέων των οποίων ο εγκεκριµένος
αριθµός προσλήψεων για το έτος 2020 είναι µικρότερος των
δέκα (10) ατόµων. 

Άρθρο 26
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Προσωπικό ΚΕ.Π.Ε. - Τροποποίηση της παρ. 7 του 
άρθρου 199 του ν. 3852/2010 (Α’ 87)

Στην παρ. 7 του άρθρου 199 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Η «Αµιγής Επιχείρηση Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας»
µε την επωνυµία «Κέντρο Περιβάλλοντος (ΚΕ.ΠΕ.)» (ΦΕΚ ίδρυ-
σης 179/1998 και ΦΕΚ τροποποίησης 1947/2011), συνεχίζει να
λειτουργεί σύµφωνα µε τις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας
µέχρι την προσαρµογή και αλλαγή της νοµικής της µορφής, στο
πλαίσιο υλοποίησης των καταστατικών της σκοπών, µε βάση το
ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο περί ίδρυσης και λειτουργίας των επι-
χειρήσεων των ΟΤΑ. Στο προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου αορίστου χρόνου της ως άνω επιχείρησης
εφαρµόζεται αναλόγως η παρ. 3 του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 27
Ρύθµιση θεµάτων µουσικών Ο.Τ.Α. - Αντικατάσταση 

της παρ. 2 του άρθρου 103 του ν. 4483/2017 

Η παρ. 2 του άρθρου 103 του ν. 4483/2017 (Α’ 107) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Οι µουσικοί των λοιπών, πλην των συµφωνικών, µουσικών συ-
νόλων κατατάσσονται, µε πράξη του αρµοδίου προς διορισµό
οργάνου, στις ειδικές κατηγορίες του Αρχιµουσικού ή Διευθυντή
Χορωδίας (µέχρι δύο, ανά µουσικό σύνολο), του Κορυφαίου και
του Μουσικού.»

Άρθρο 28
Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων (ΕΙ.Σ.Ε.Π.) - Τρο-

ποποίηση της περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 86 
του ν. 3528/2007 (Α’ 26)

Στην περ. δ’ της παρ. 1 του άρθρου 86 του ν. 3528/2007 (Α’
26), ο Υπηρεσιακός Γραµµατέας του εποπτεύοντος Υπουργείου
αντικαθίσταται από τον Εκτελεστικό Γραµµατέα της οικείας Πε-
ριφέρειας ειδικώς για την περίπτωση που η προς πλήρωση θέση
ανήκει σε Ο.Τ.Α. β’ βαθµού και Γενικός Γραµµατέας του οικείου
ή εποπτεύοντος Υπουργείου ορίζεται µέλος του ΕΙ.Σ.Ε.Π. και η
περ. δ’ διαµορφώνεται ως εξής:

«δ) τον Υπηρεσιακό Γραµµατέα, εφόσον προβλέπεται, άλλως
τον Γενικό Γραµµατέα  του οικείου Υπουργείου, εάν η προς πλή-
ρωση θέση προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης ανήκει σε Υπουρ-
γείο ή τον προϊστάµενο της αυτοτελούς δηµόσιας υπηρεσίας, αν
η θέση προς πλήρωση ανήκει σε αυτοτελή δηµόσια υπηρεσία ή
έναν (1) Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εάν η θέση
ανήκει σε Αποκεντρωµένη Διοίκηση ή τον Εκτελεστικό Γραµµα-
τέα της οικείας Περιφέρειας, εάν η θέση ανήκει σε Ο.Τ.Α. β’ βαθ-
µού ή τον Υπηρεσιακό Γραµµατέα, εφόσον προβλέπεται, άλλως
Γενικό Γραµµατέα του εποπτεύοντος Υπουργείου, εάν η προς
πλήρωση θέση ανήκει σε Ν.Π.Δ.Δ..» 

Άρθρο 29
Διαδικασία πολιτογράφησης -

Τροποποίηση της παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 3284/2004

Η παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 3284/2004 (Α’ 217) «Κώδικας Ελ-
ληνικής Ιθαγένειας» τροποποιείται ως προς την προέλευση του
Προέδρου της Τριµελούς Επιτροπής Εξετάσεων και  διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«3. Για τους αιτούντες την ελληνική ιθαγένεια που έχουν υπερ-
βεί το 62ο έτος της ηλικίας, για όσους έχουν πιστοποιηθεί µε πο-
σοστό αναπηρίας άνω του 67% από Κέντρο Πιστοποίησης
Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.), καθώς και για όσους αδυνατούν να συµµε-
τάσχουν σε γραπτή δοκιµασία λόγω διαγνωσµένης από τις αρ-
µόδιες µονάδες διάγνωσης και έκθεσης πιστοποιητικών
µαθησιακών δυσκολιών του Υπουργείου Υγείας, οποιασδήποτε
µορφής µαθησιακής δυσκολίας, η συνδροµή των προϋποθέσεων
των περ. α’ και β’ του άρθρου 5Α πιστοποιείται µε προφορική δο-
κιµασία ενώπιον Ειδικής Τριµελούς Επιτροπής Εξετάσεων, η
οποία αποτελείται από έναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Εσω-

τερικών ως Πρόεδρο και δύο (2) εκπαιδευτικούς της δηµόσιας ή
ιδιωτικής εκπαίδευσης, οι οποίοι ορίζονται µε ισάριθµους ανα-
πληρωτές τους.»

Άρθρο 30
Πολιτογράφηση οµογενών που διαµένουν

στο εξωτερικό - Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 10 
του ν. 3284/2004

Στο άρθρο 10 του ν. 3284/2004 (Α’ 217) «Κώδικας Ελληνικής
Ιθαγένειας» προστίθεται παρ. 4 ως εξής:

«4. Τέκνο οµογενούς, ο οποίος αποκτά την ελληνική ιθαγένεια
κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, καθίσταται Έλληνας
χωρίς άλλη διατύπωση, αν κατά την ηµεροµηνία κτήσης της ελ-
ληνικής ιθαγένειας από τον γονέα του είναι ανήλικο και άγαµο.»  

Άρθρο 31
Διάθεση παραβόλων - Τροποποίηση της παρ. 2 

του άρθρου 28 του ν. 3838/2010

Στην παρ. 2 του άρθρου 28 του ν. 3838/2010 (Α’ 49):      α) τρο-
ποποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς τα παράβολα που εντάσ-
σονται στο πεδίο εφαρµογής της διάταξης, β) τροποποιείται το
δεύτερο εδάφιο ως προς τον τρόπο αναφοράς του Ειδικού Λο-
γαριασµού και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Το σύνολο των εισπραττόµενων εσόδων από τα παράβολα
των αιτήσεων πολιτογράφησης, κτήσης ή διαπίστωσης της ελ-
ληνικής ιθαγένειας, καθώς και της υποβολής αντιρρήσεων ή προ-
σφυγών, διατίθεται για την κάλυψη δαπανών των υπηρεσιών της
Γενικής Γραµµατείας Ιθαγένειας. Οι σχετικές πιστώσεις εγγρά-
φονται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών σε ει-
δικό Αναλυτικό Λογαριασµό Εξόδων (Α.Λ.Ε.) και διατίθενται για
τις ανάγκες των ανωτέρω υπηρεσιών, ιδίως για την αναβάθµιση
του εξοπλισµού και των πληροφοριακών συστηµάτων, την υλο-
ποίηση επιµορφωτικών σεµιναρίων του προσωπικού, την έρευνα
και τις εκδόσεις σχετικά µε την ιθαγένεια, καθώς και για την
πρόσληψη εποχιακού προσωπικού ορισµένου χρόνου, σύµφωνα
µε τον ν. 3812/2009 (Α’ 234) και τη λοιπή ισχύουσα νοµοθεσία.»

Άρθρο 32
Δυνατότητα πληρωµής συµβάσεων αναφορικά

µε την εκκαθάριση των δηλώσεων
του Τέλους Ακίνητης Περιουσίας (Τ.Α.Π.)

Εάν δεν υπάρχει στον προϋπολογισµό του δήµου πίστωση ή η
υπάρχουσα δεν επαρκεί, για τις συµβάσεις εργασίας ορισµένου
χρόνου που έχουν συναφθεί κατά την παρ. 2 του άρθρου 51 του
ν. 4647/2019 (Α’ 204), ο προϋπολογισµός αναµορφώνεται κατό-
πιν σχετικής απόφασης της οικονοµικής επιτροπής, η οποία απο-
τελεί δεσµευτική εισήγηση προς το οικείο δηµοτικό συµβούλιο.
Οι σχετικές δαπάνες µισθοδοσίας, εφόσον δεν αναλήφθησαν εγ-
καίρως, δύνανται να πληρωθούν αναδροµικά σε βάρος των πι-
στώσεων του προϋπολογισµού του τρέχοντος ή του επόµενου
οικονοµικού έτους, κατά παρέκκλιση των περί αναλήψεων υπο-
χρεώσεων διατάξεων, τηρουµένων των λοιπών προϋποθέσεων
νοµιµότητας και κανονικότητας.  

Άρθρο 33
Διάρκεια ισχύος του προϋπολογισµού των δήµων - 
Επιτρεπόµενες δαπάνες - Τροποποίηση της παρ. 2 
του άρθρου 160 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων

του ν. 3463/2006

Οι περ. β) και γ) της παρ. 2 του άρθρου 160 του Κώδικα Δήµων
και Κοινοτήτων [ν. 3463/2006 (Α’ 114)] τροποποιούνται ως προς
τις επιτρεπόµενες δαπάνες µετά την πάροδο του τριµήνου και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Μετά την πάροδο του τριµήνου απαγορεύεται να γίνει
οποιαδήποτε δαπάνη µε βάση τον προϋπολογισµό του περασµέ-
νου έτους, πλην αυτών που αφορούν: α) τις αποδοχές του προ-
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σωπικού και την καταβολή των αντίστοιχων ασφαλιστικών εισφο-
ρών, β) την καταβολή του επιδόµατος ένδειας στους δικαιούχους
και γ) τις περ. δ’, η’, ιδ’ και ιζ’ της παρ. 1 του άρθρου 158.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΓΕΝΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ 
ΚΑΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ

Άρθρο 34
Αναστολή προθεσµιών λήξης, εµφάνισης 
και πληρωµής αξιογράφων και ρυθµίσεις

για την παροχή ευεργετήµατος µη καταχώρισης 
αξιογράφων σε αρχεία δεδοµένων

οικονοµικής συµπεριφοράς

1.α) Από την 7η.9.2021 και µέχρι την 31η.12.2021, για τις επι-
χειρήσεις που έχουν την έδρα τους στους Δήµους Ιστιαίας - Αι-
δηψού και Μαντουδίου - Λίµνης - Αγίας Άννας  της Περι-
φερειακής Ενότητας Ευβοίας της Περιφέρειας Στερεάς Ελλά-
δας, οι οποίοι κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης δυ-
νάµει των µε αριθµ. πρωτ. 7076/3.8.2021, 13374/5.8.2021 και
7248/6.8.2021 αποφάσεων του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας, αναστέλλονται οι προθεσµίες λήξης, εµφάνισης και
πληρωµής οφειλόµενων από αυτές αξιογράφων κατά εκατόν εί-
κοσι (120) ηµέρες από την αναγραφόµενη ηµεροµηνία επί εκά-
στου αξιογράφου. 

β) Τα οριζόµενα στην περ. α’ ισχύουν για τις επιταγές, τις συ-
ναλλαγµατικές και τα γραµµάτια σε διαταγή, τα οποία πρέπει να
διαβιβασθούν ηλεκτρονικά από όποιον έλκει δικαίωµα ή έχει υπο-
χρέωση, όπως από τους εκδότες ή αποδέκτες ή κοµιστές τους,
στα πιστωτικά ιδρύµατα που λειτουργούν στην Ελλάδα µε οποι-
αδήποτε µορφή, περιλαµβανοµένων των υποκαταστηµάτων αλ-
λοδαπών πιστωτικών ιδρυµάτων που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του ν. 4621/2014 (Α’ 107), του Ταµείου Παρακατα-
θηκών και Δανείων, των ιδρυµάτων πληρωµών του ν. 4537/2018
(Α’ 84), των ιδρυµάτων ηλεκτρονικού χρήµατος του                   ν.
4021/2011 (Α’ 218), καθώς και των υποκαταστηµάτων και των αν-
τιπροσώπων ιδρυµάτων πληρωµών και ιδρυµάτων ηλεκτρονικού
χρήµατος που εδρεύουν σε άλλα κράτη και λειτουργούν νόµιµα
στην Ελλάδα, εντός έξι (6) εργάσιµων ηµερών από την επόµενη
της δηµοσίευσης του παρόντος. Η διαβίβαση και γνωστοποίηση
των αξιογράφων σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο πραγµα-
τοποιείται µε ειδική σχετική ηλεκτρονική εφαρµογή των πιστωτι-
κών ιδρυµάτων µέσω του συστήµατος πληρωµών της εταιρίας
ΔΙΑΣ Α.Ε., η οποία λειτουργεί σύµφωνα µε τις οδηγίες των πι-
στωτικών ιδρυµάτων, µε σκοπό τη διευκόλυνση εφαρµογής της
παρούσας και ιδίως, τη διαβίβαση των αξιογράφων στα πιστω-
τικά ιδρύµατα, προκειµένου να ισχύσει γι’ αυτά η προβλεπόµενη
στην περ. α’ αναστολή των προθεσµιών. H διαβίβαση των απαι-
τούµενων στοιχείων από τη φορολογική διοίκηση γίνεται απευ-
θείας από την ΑΑΔΕ µέσω ασφαλούς συστήµατος µεταφοράς
αρχείου. Ειδικά για τα πιστωτικά και χρηµατοδοτικά ιδρύµατα, η
διαβίβαση των στοιχείων  γίνεται µέσω της ΔΙΑΣ Α.Ε.. 

γ) Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, δύναται να ορί-
ζονται και άλλα αξιόγραφα, πλην των οριζοµένων στην περ. β’,
για τα οποία εφαρµόζεται το παρόν, και να ρυθµίζεται κάθε ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας.

δ)  Κατά παρέκκλιση του δευτέρου και τρίτου εδαφίου της
περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 40  του ν. 3259/2004    (Α’ 149),
αξιόγραφα οφειλόµενα από επιχειρήσεις που εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής  της περ. α’ της παρ. 1 του παρόντος, για τα
οποία έχει βεβαιωθεί αδυναµία πληρωµής από την πληρώτρια
τράπεζα από την 3η.8.2021 έως την 6η.9.2021, δεν καταχωρίζον-
ται σε αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπεριφοράς που τη-
ρούνται από πιστωτικά και εν γένει χρηµατοδοτικά ιδρύµατα ή
από φορείς που λειτουργούν νόµιµα χάριν αυτών, εάν αποδε-
δειγµένα εξοφληθούν εντός εκατόν είκοσι (120) ηµερών από τη
σφράγιση ή τη λήξη τους. Αξιόγραφα που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής της παρούσας, τα οποία δεν εξοφλήθηκαν και κατα-

χωρίστηκαν σε αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπεριφοράς,
διαγράφονται από τη δηµοσίευση του παρόντος και δεν καταχω-
ρίζονται εκ νέου σε αυτά, εάν αποδεδειγµένα εξοφληθούν εντός
εκατόν είκοσι (120) ηµερών από τη σφράγιση ή τη λήξη τους. Για
τις απαιτήσεις που απορρέουν από τα αξιόγραφα της παρούσας,
αναστέλλονται, για περίοδο εκατόν είκοσι (120) ηµερών από τη
σφράγιση ή τη λήξη εκάστου αξιογράφου, η έκδοση διαταγής
πληρωµής, καθώς και η λήψη πάσης φύσεως µέτρων ή η διενέρ-
γεια πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης. 

ε) Κατά παρέκκλιση του δευτέρου και τρίτου εδαφίου της περ.
α’ της παρ. 1 του άρθρου 40 του ν. 3259/2004, αξιόγραφα πλη-
ρωτέα από επιχειρήσεις που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
της περ. α’ της παρ. 1 του παρόντος, για τα οποία ενδέχεται να
βεβαιωθεί αδυναµία πληρωµής από την πληρώτρια τράπεζα, δεν
καταχωρίζονται σε αρχεία δεδοµένων οικονοµικής συµπεριφο-
ράς που τηρούνται από πιστωτικά και εν γένει χρηµατοδοτικά
ιδρύµατα ή από φορείς που λειτουργούν νόµιµα χάριν αυτών,
εάν αποδεδειγµένα εξοφληθούν εντός εκατόν είκοσι (120) ηµε-
ρών από τη σφράγιση ή τη λήξη τους. Αξιόγραφα που εµπίπτουν
στο πεδίο εφαρµογής της περ. α’ της παρ. 1 του παρόντος, τα
οποία ενδέχεται να καταχωρίστηκαν σε αρχεία δεδοµένων οικο-
νοµικής συµπεριφοράς, διαγράφονται από τη δηµοσίευση του
παρόντος και δεν καταχωρίζονται εκ νέου σε αυτά, εάν αποδε-
δειγµένα εξοφληθούν εντός εκατόν είκοσι (120) ηµερών από τη
σφράγιση ή τη λήξη τους. Για τις απαιτήσεις που απορρέουν από
τα αξιόγραφα της παρούσας, αναστέλλονται, για περίοδο εκατόν
είκοσι (120) ηµερών από τη σφράγιση ή τη λήξη εκάστου αξιο-
γράφου, η έκδοση διαταγής πληρωµής, καθώς και η λήψη πάσης
φύσεως µέτρων ή η διενέργεια πράξεων αναγκαστικής εκτέλε-
σης.

2.α) Για τους κοµιστές αξιογράφων, οι οποίοι κατά την έκδοση
της παρούσας δεν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής των επιχει-
ρήσεων της περ. α’ της παρ. 1 του παρόντος, εάν το σύνολο της
αξίας των αξιογράφων που αναστέλλονται, σύµφωνα µε τη δια-
δικασία της παρ. 1, είναι µεγαλύτερο του είκοσι τοις εκατό (20%)
του µέσου µηνιαίου κύκλου συναλλαγών τους του αµέσως προ-
ηγούµενου φορολογικού έτους, όπως αυτός υπολογίζεται είτε
µε βάση τις συνολικές εκροές που έχουν περιληφθεί σε αρχικές
και τροποποιητικές, εµπρόθεσµες ή εκπρόθεσµες δηλώσεις
Φ.Π.Α. είτε µε βάση άλλες δηλώσεις από τις οποίες προκύπτει ο
κύκλος εργασιών τους, αν δεν υποβάλλουν δηλώσεις Φ.Π.Α. πα-
ρατείνονται οι προθεσµίες καταβολής Φ.Π.Α. ως εξής: 

αα) µέχρι και την 31η.1.2022 οι προθεσµίες καταβολής των βε-
βαιωµένων στις Δ.Ο.Υ./Ελεγκτικά Κέντρα οφειλών από δηλώσεις
Φ.Π.Α. µε ποσό φόρου προς καταβολή (χρεωστικές), οι οποίες
λήγουν ή έληξαν από 1ης.8.2021 έως την 30ή.9.2021, 

αβ) για Φ.Π.Α. που βεβαιώθηκε ή θα βεβαιωθεί στις
Δ.Ο.Υ/Ελεγκτικά Κέντρα βάσει εµπρόθεσµης υποβολής δηλώ-
σεων Φ.Π.Α. µε καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής από την
30ή.9.2021 έως και την 31η.12.2021, ώστε οι οφειλές που βεβαι-
ώνονται κατά τη διάρκεια του Σεπτεµβρίου 2021 να καταβάλλον-
ται µέχρι την 31η Ιανουαρίου 2022, ενώ οι οφειλές που
βεβαιώνονται τους µήνες Οκτώβριο, Νοέµβριο και Δεκέµβριο του
έτους 2021, να καταβάλλονται µέχρι την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα των µηνών Φεβρουαρίου, Μαρτίου και Απριλίου του έτους
2022 αντίστοιχα.    

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται
ύστερα από εισήγηση του Διοικητή της ΑΑΔΕ, καθορίζονται τα
απαιτούµενα στοιχεία και δικαιολογητικά για την εφαρµογή της
παρούσας, οι διαδικασίες αποστολής ή διαβίβασής τους στη φο-
ρολογική διοίκηση από τους φορολογουµένους ή τρίτους, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια τεχνικού ή διαδικαστικού
χαρακτήρα.

β) Οι κοµιστές αξιογράφων, οι οποίοι κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος δεν εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής των επιχειρήσεων
της περ. α’ της παρ. 1, εάν το σύνολο της αξίας των αξιογράφων
που αναστέλλονται, σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 1, είναι
µεγαλύτερο του πενήντα τοις εκατό (50%) του µέσου µηνιαίου
κύκλου συναλλαγών τους του αµέσως προηγούµενου φορολο-
γικού έτους, όπως αυτός υπολογίζεται είτε µε βάση τις συνολικές
εκροές που έχουν περιληφθεί σε αρχικές και τροποποιητικές, εµ-
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πρόθεσµες ή εκπρόθεσµες δηλώσεις Φ.Π.Α. είτε µε βάση άλλες
δηλώσεις από τις οποίες προκύπτει ο κύκλος εργασιών τους, αν
δεν υποβάλλουν δηλώσεις Φ.Π.Α., απολαµβάνουν κατά παρέκ-
κλιση του δεύτερου και τρίτου εδαφίου της περ. α’ της παρ. 1
του άρθρου 40 του ν. 3259/2004, το ευεργέτηµα της µη καταχώ-
ρισης των οφειλόµενων από αυτούς αξιογράφων σε αρχεία δε-
δοµένων οικονοµικής συµπεριφοράς που τηρούνται από τα
πιστωτικά και εν γένει χρηµατοδοτικά ιδρύµατα ή από φορείς
που λειτουργούν νόµιµα χάριν αυτών, εάν αποδεδειγµένα εξο-
φλήσουν εντός εκατόν είκοσι (120) ηµερών από τη σφράγιση ή
τη λήξη τους, αξιόγραφα τα οποία οφείλουν και για τα οποία έχει
βεβαιωθεί ή πρόκειται να βεβαιωθεί αδυναµία πληρωµής από την
πληρώτρια τράπεζα από την 3ή.8.2021 έως την 31η.12.2021.
Αξιόγραφα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της παρούσας,
τα οποία δεν εξοφλήθηκαν και καταχωρίστηκαν σε αρχεία δεδο-
µένων οικονοµικής συµπεριφοράς, διαγράφονται από τη δηµο-
σίευση του παρόντος και δεν καταχωρίζονται εκ νέου σε αυτά,
εάν αποδεδειγµένα εξοφληθούν εντός εκατόν είκοσι (120) ηµε-
ρών από τη σφράγιση ή τη λήξη τους. Για τις απαιτήσεις που
απορρέουν από τα αξιόγραφα της παρούσας περίπτωσης, ανα-
στέλλονται, για περίοδο εκατόν είκοσι (120) ηµερών από τη
σφράγιση ή τη λήξη εκάστου αξιογράφου, η έκδοση διαταγής
πληρωµής, καθώς και η λήψη πάσης φύσεως µέτρων ή η διενέρ-
γεια πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης. Για την εφαρµογή της
παρούσας οι κοµιστές των αξιογράφων λαµβάνουν σχετική βε-
βαίωση από τη φορολογική διοίκηση, σχετικά µε τον µέσο µηνι-
αίο κύκλο συναλλαγών τους του αµέσως προηγούµενου
φορολογικού έτους.

3. Οι παρ. 1 και 2 δεν εµποδίζουν τον υπόχρεο να χορηγήσει
εντολή πληρωµής του αξιογράφου προς τα πιστωτικά ιδρύµατα
της περ. β’ της παρ. 1 ή τον υπόχρεο και τον δικαιούχο να συµ-
φωνήσουν µεταξύ τους την απευθείας πληρωµή του αξιογράφου
από τον υπόχρεο στον δικαιούχο στην αρχικά αναγραφόµενη
ηµεροµηνία λήξης. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, δύ-
ναται να ρυθµίζεται κάθε αναγκαίο, διαδικαστικό και τεχνικό ζή-
τηµα, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της παρούσας.

Άρθρο 35
Οικονοµική στήριξη ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρωσης - Τρο-

ποποίηση του δευτέρου εδαφίου της παρ. 3α 
του  άρθρου 86 του ν. 4674/2020 (Α’ 53)

Στο τέλος του δευτέρου εδαφίου της παρ. 3α του άρθρου 86
του ν. 4674/2020 (Α’ 53), προστίθενται οι λέξεις «και οι επιχειρή-
σεις ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρωσης» και η παρ. 3α  διαµορ-
φώνεται  ως εξής:

«3α. Ως πρόγραµµα χρηµατοδότησης της παρ. 1 θεωρείται
και η συνολική ή µερική κάλυψη για τους δικαιούχους της παρ.
1, της εισφοράς της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του α.ν.
248/1967 (Α’ 243), για τα έτη από 2017 έως 2020. Με την από-
φαση της παρ. 3 µπορούν να οριστούν οι όροι και οι προϋποθέ-
σεις για την εφαρµογή της παρούσας. Στο πρόγραµµα
χρηµατοδότησης της παρ. 1 δύνανται να ενταχθούν οι πάροχοι
περιεχοµένου περιφερειακής εµβέλειας επίγειας ψηφιακής τη-
λεόρασης, οι ραδιοφωνικοί σταθµοί, ο περιοδικός τύπος και οι
επιχειρήσεις ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρωσης.»

ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 36
Υποχρεωτικότητα εµβολιασµού - Τροποποίηση των παρ. 2, 3,

6 και 7 του άρθρου 206 του ν. 4820/2021

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 206 του ν. 4820/2021 (Α’ 130), περί
της υποχρεωτικότητας του εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού
COVID-19 του προσωπικού που απασχολείται σε ιδιωτικές, δη-
µόσιες και δηµοτικές δοµές υγείας, προστίθεται δεύτερο εδάφιο,
περί της υποχρέωσης εµβολιασµού φοιτητών και σπουδαστών,
οι οποίοι συµµετέχουν σε κάθε είδους εκπαιδευτική διαδικασία

που διεξάγεται σε νοσοκοµεία και ιδιωτικές δοµές υγείας, και η
παρ. 2 του άρθρου 206 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας,
εµβολιάζεται υποχρεωτικά κατά του κορωνοϊού COVID-19 όλο
το προσωπικό (ιατρικό, παραϊατρικό, νοσηλευτικό, διοικητικό και
υποστηρικτικό) σε ιδιωτικές, δηµόσιες και δηµοτικές δοµές
υγείας (διαγνωστικά κέντρα, κέντρα αποκατάστασης, κλινικές,
νοσοκοµεία, δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µονάδες
νοσηλείας, Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας και Εθνικός Οργα-
νισµός Δηµόσιας Υγείας). Η υποχρέωση του πρώτου εδαφίου κα-
ταλαµβάνει και τους φοιτητές προγραµµάτων σπουδών α’ και β’
κύκλου των Σχολών Επιστηµών Υγείας των Ανώτατων Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.), καθώς και τους σπουδαστές των Ινστι-
τούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ε.Κ.) και των Κολλεγίων,
οι οποίοι συµµετέχουν σε κάθε είδους εκπαιδευτική διαδικασία
που διεξάγεται σε νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
(Ε.Σ.Υ.), σε πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία και σε ιδιωτικές δοµές
υγείας.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 206 του ν. 4820/2021, περί του προ-
σωπικού των δοµών υγείας που εµβολιάζεται υποχρεωτικά κατά
του κορωνοϊού COVID-19, τροποποιείται, ως προς τη συµπερί-
ληψη των φυσικών προσώπων που διεξάγουν πρακτική άσκηση
µε φυσική παρουσία στο πλαίσιο εκπαιδευτικής διαδικασίας προ-
γραµµάτων σπουδών δηµόσιων ή ιδιωτικών εκπαιδευτικών
δοµών οποιασδήποτε βαθµίδας, και η παρ. 3 του άρθρου 206
διαµορφώνεται ως εξής:

«3.  Ως προσωπικό των δοµών των παρ. 1 και 2 νοείται κάθε
φυσικό πρόσωπο που παρέχει προς τον φορέα λειτουργίας τους
υπηρεσίες ή εκτελεί έργο µε επαχθή αιτία ή εθελοντικά ή διεξά-
γει πρακτική άσκηση στο πλαίσιο εκπαιδευτικής διαδικασίας προ-
γραµµάτων σπουδών δηµόσιων ή ιδιωτικών εκπαιδευτικών
δοµών οποιασδήποτε βαθµίδας, µε φυσική παρουσία εντός των
δοµών αυτών, καθώς και κάθε φυσικό πρόσωπο που παρέχει
υπηρεσίες, µε φυσική παρουσία εντός των ίδιων δοµών, σε νο-
µικό πρόσωπο, µε το οποίο είναι συµβεβληµένος ο φορέας λει-
τουργίας των δοµών.»

3. Στην παρ. 6 του άρθρου 206 του ν. 4820/2021, περί των υπο-
χρεώσεων και κυρώσεων που σχετίζονται µε την υποχρεωτικό-
τητα του εµβολιασµού, τροποποιείται το τρίτο εδάφιο, ως προς
την κατ’ εξαίρεση πρόβλεψη ειδικής προθεσµίας για την πρώτη
ή µοναδική δόση των φοιτητών και σπουδαστών που εµβολιάζον-
ται υποχρεωτικά, τροποποιούνται το πρώτο και τρίτο εδάφιο της
περ. α), ως προς τους φορείς που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµο-
γής και ως προς τον χρόνο άρσης του ειδικού διοικητικού µέτρου
της αναστολής καθηκόντων, τροποποιείται το πρώτο εδάφιο και
προστίθενται τρίτο και τέταρτο εδάφιο στην περ. β), περί των
υπόχρεων εργοδοτών, προστίθενται περ. γ), περί των κυρώσεων
που επιβάλλονται σε ιδιώτες υπόχρεους, και περ. δ), περί των
κυρώσεων που επιβάλλονται σε υπόχρεους φοιτητές και σπου-
δαστές, και η παρ. 6 του άρθρου 206 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Ο εκάστοτε εργοδότης ή υπεύθυνος µονάδας οφείλει να
ενηµερώνει τους εργαζόµενους µε κάθε πρόσφορο µέσο για τις
υποχρεώσεις που απορρέουν από το παρόν άρθρο. Στην περί-
πτωση της παρ. 1, το υπόχρεο προσωπικό πρέπει να έχει λάβει
την πρώτη ή τη µοναδική δόση έως τις 16 Αυγούστου 2021, η δε
ολοκλήρωση του εµβολιαστικού κύκλου πρέπει να γίνει σύµφωνα
µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και στον προβλεπόµενο
χρόνο. Στην περίπτωση της παρ. 2, το υπόχρεο προσωπικό πρέ-
πει να έχει λάβει την πρώτη ή τη µοναδική δόση έως την 1η Σε-
πτεµβρίου 2021, µε εξαίρεση τους φοιτητές και σπουδαστές που
πρέπει να έχουν λάβει την πρώτη ή τη µοναδική δόση έως την
30ή Σεπτεµβρίου, η δε ολοκλήρωση του εµβολιαστικού κύκλου
πρέπει να γίνει σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και
στον προβλεπόµενο χρόνο. Στην περίπτωση µη τήρησης της
υποχρέωσης αυτής, επέρχονται οι ακόλουθες συνέπειες:

α) Ειδικώς στην περίπτωση εργαζοµένων σε φορείς του δηµο-
σίου τοµέα, υπό την έννοια της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµο-
γής του παρόντος, µε απόφαση του επικεφαλής του φορέα επι-
βάλλεται, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής
διάταξης, το ειδικό διοικητικό µέτρο της αναστολής καθηκόντων
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για επιτακτικούς λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας. Κατά
τον χρόνο αναστολής καθηκόντων, ο οποίος δεν λογίζεται ως
χρόνος πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας, δεν καταβάλλονται
αποδοχές. Με την πραγµατοποίηση της πρώτης ή της µοναδικής
δόσης η αναστολή αίρεται µε όµοια απόφαση του φορέα, υπό
την προϋπόθεση της ολοκλήρωσης του εµβολιαστικού κύκλου,
σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και στον προβλεπό-
µενο χρόνο.

β) Σε κάθε άλλη περίπτωση πλην της περ. (α) και µέχρι την
πραγµατοποίηση της πρώτης ή της µοναδικής δόσης όπως επί-
σης σε περίπτωση µη ολοκλήρωσης του εµβολιαστικού κύκλου
σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες διαδικασίες και στον προβλεπό-
µενο χρόνο, ο εργοδότης υποχρεούται να µην κάνει δεκτή την
παροχή της εργασίας του εργαζοµένου και απαλλάσσεται από
την υποχρέωση καταβολής αποδοχών για το χρονικό διάστηµα
µη παροχής εργασίας λόγω εφαρµογής του παρόντος. To προ-
ηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται και σε συµβάσεις έργου, παρο-
χής ανεξαρτήτων υπηρεσιών, καθώς και σε συµβάσεις εξαρτη-
µένης εργασίας δανειζόµενου προσωπικού ή προσωπικού που
συµβάλλεται µε εργολάβο. Στον εργοδότη που απασχολεί προ-
σωπικό κατά παράβαση του παρόντος, επιβάλλεται διοικητικό
πρόστιµο βα) δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ για κάθε παράβαση
και έως πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ και, ββ) σε περίπτωση
υποτροπής, που διαπιστώνεται σε επανέλεγχο, είκοσι χιλιάδων
(20.000) ευρώ για κάθε παράβαση και έως διακοσίων χιλιάδων
(200.000) ευρώ. Υπόχρεο εργοδότη, για τους σκοπούς εφαρµο-
γής του παρόντος, συνιστά κάθε εργοδότης για το σύνολο του
προσωπικού του, στο οποίο περιλαµβάνεται και το δανειζόµενο
σε αυτόν ή το απασχολούµενο σε αυτόν µέσω Εταιρειών Προ-
σωρινής Απασχόλησης προσωπικό. Κατ' εξαίρεση, υπόχρεοι ερ-
γοδότες είναι οι πάροχοι υπηρεσιών - εργολάβοι για το
προσωπικό που απασχολούν σε δοµές ή και φορείς που εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος, στο πλαίσιο εκτέλε-
σης σύµβασης παροχής υπηρεσιών.

γ) Για τους ιδιώτες υπόχρεους, που εργάζονται στις δοµές που
εντάσσονται στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος ως ελεύθεροι
επαγγελµατίες επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο: α) δέκα χιλιά-
δων (10.000) ευρώ για κάθε παράβαση και έως πενήντα χιλιάδων
(50.000) ευρώ και, β) σε περίπτωση υποτροπής, που διαπιστώ-
νεται σε επανέλεγχο, είκοσι χιλιάδων (20.000) ευρώ για κάθε πα-
ράβαση και έως διακοσίων χιλιάδων (200.000) ευρώ. 

Στους ελεύθερους επαγγελµατίες που παρέχουν υπηρεσίες
υγείας στις ανωτέρω δοµές, κατά παράβαση του παρόντος, επι-
βάλλονται, επιπλέον, οι ακόλουθες κυρώσεις:

γα) καταγγέλλεται αυτοδικαίως και αζηµίως για το Δηµόσιο,
από την ηµεροµηνία της βεβαίωσης της παράβασης, κάθε σύµ-
βαση του επαγγελµατία µε τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπη-
ρεσιών Υγείας (ΕΟΠΥΥ) και τα δηµόσια ασφαλιστικά ταµεία,

γβ) αναστέλλεται η δυνατότητα ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης του ν. 3892/2010 (Α’ 189), και

γγ) αναστέλλεται η δυνατότητα εκτέλεσης ηλεκτρονικών συν-
ταγών του ν. 3892/2010.  

Οι επαγγελµατίες που παρέχουν ιατρικές υπηρεσίες σε ιδιω-
τικές δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας (ιδιωτικά ιατρεία,
φαρµακεία) οφείλουν να επικολλούν στην εξωτερική θύρα της
δοµής έγγραφο µε το οποίο ενηµερώνουν τους ασθενείς ότι όλοι
οι εργαζόµενοι στη δοµή έχουν εµβολιαστεί σε συµµόρφωση µε
το παρόν. Η παράλειψη της τήρησης της υποχρέωσης του προ-
ηγούµενου εδαφίου τιµωρείται µε διοικητικό πρόστιµο ύψους
τριακοσίων (300) ευρώ.

Οι κυρώσεις της παρούσας περίπτωσης ισχύουν για παραβά-
σεις που τελούνται από τη δηµοσίευση του παρόντος.

δ) Στην περίπτωση φοιτητών, ο επικεφαλής της ακαδηµαϊκής
µονάδας και ο διδάσκων κάθε µαθήµατος, καθώς και στην περί-
πτωση των σπουδαστών των Ι.Ε.Κ. και των Κολλεγίων, οι Διοική-
σεις τους και οι εκπαιδευτές των αντίστοιχων µαθηµάτων
υποχρεούνται να µην επιτρέπουν τη συµµετοχή του φοιτητή ή
του σπουδαστή σε κάθε είδους εκπαιδευτική διαδικασία που διε-
ξάγεται εντός των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., των πανεπιστηµιακών
νοσοκοµείων και των ιδιωτικών δοµών υγείας.»

4. Στην περ. α) της παρ. 7 του άρθρου 206 του ν. 4820/2021,

στην οποία περιέχεται εξουσιοδοτική διάταξη για τη ρύθµιση θε-
µάτων σχετικών µε την εφαρµογή του άρθρου αυτού, προστίθε-
ται δεύτερο εδάφιο για τη ρύθµιση θεµάτων σχετικών µε την
επιβολή κυρώσεων και η περ. α) της παρ. 7 του άρθρου 206 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, Εσωτερικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού, δύνανται να
εξειδικεύονται και να επεκτείνονται οι κατηγορίες των προσώπων
που υποχρεούνται σε εµβολιασµό, να καθορίζονται η διαδικασία
και ο χρόνος διενέργειας του εµβολιασµού, καθώς και τυχόν
προτεραιοποίηση, η παρακολούθηση και ο τρόπος ελέγχου της
συµµόρφωσης µε την υποχρέωση, οι ειδικότεροι όροι προστα-
σίας των προσωπικών δεδοµένων και προβλέπεται κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. Με την
ίδια ή όµοια απόφαση δύνανται να εξειδικεύονται οι προβλεπό-
µενες κυρώσεις, να καθορίζονται οι αρµόδιες αρχές για την
εφαρµογή του παρόντος και τα αρµόδια όργανα ελέγχου και επι-
βολής κυρώσεων, η διαδικασία ελέγχων και βεβαίωσης των πα-
ραβάσεων, η διαδικασία και ο τρόπος επιβολής κυρώσεων,
βεβαίωσης και είσπραξης διοικητικών προστίµων, ο τρόπος, ο
χρόνος και οι συνέπειες άρσης των κυρώσεων και κάθε αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 37
Κυρώσεις για ψευδές πιστοποιητικό εµβολιασµού κατά του

κορωνοϊού COVID-19 ή ψευδή βεβαίωση νόσησης 
από τον κορωνοϊό COVID - 19

Σε όποιον αποπειράται ή πετυχαίνει την έκδοση πιστοποιητι-
κού εµβολιασµού, ενώ δεν έχει εµβολιαστεί, ή βεβαίωσης νόση-
σης, ενώ δεν έχει νοσήσει, πέρα από τις τυχόν επιβληθησόµενες
ποινικές κυρώσεις, επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο πέντε χιλιά-
δων (5.000) ευρώ. Στον υπάλληλο του Δηµοσίου ή σε οποιονδή-
ποτε άλλον τρίτο, συµµετέχει καθ’ οιονδήποτε τρόπον στις
πράξεις του πρώτου εδαφίου, επιβάλλεται, πέρα από τις τυχόν
επιβληθησόµενες ποινικές και πειθαρχικές κυρώσεις,  διοικητικό
πρόστιµο πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ για κάθε πράξη. 

Άρθρο 38
Παρατάσεις έκτακτων ρυθµίσεων λόγω

της συνεχιζόµενης πανδηµίας 
του κορωνοϊού COVID-19

1. Η ισχύς του άρθρου 2 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί της διά-
θεσης αυτοδιαγνωστικών δοκιµασιών ελέγχου της νόσησης από
κορωνοϊό COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη της έως την
31η.12.2021.

2. Η ισχύς του άρθρου 46 του ν. 4790/2021, ως προς τον υπο-
χρεωτικό διαγνωστικό έλεγχο για τον κορωνοϊό COVID-19, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2021.

3. Η ισχύς του άρθρου 96 του ν. 4790/2021, ως προς την υπο-
βολή σε διαγνωστικό έλεγχο νόσησης από τον κορωνοϊό COVID-
19, παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.12.2021.

Άρθρο 39
Προσδιορισµός ανώτατου ορίου τιµής χρέωσης 

για το τεστ ανίχνευσης αντιγόνου του κορωνοϊού SARS-CoV-
2 µε τη µέθοδο της ταχείας δοκιµασίας (rapid test) - Τροπο-

ποίηση της περ. β) της παρ. 5 
του άρθρου εξηκοστού πέµπτου του ν. 4812/2021

Η περ. β) της παρ. 5 του άρθρου εξηκοστού πέµπτου του ν.
4812/2021 (Α’ 121), περί των ανώτατων ορίων τιµών πώλησης
αγαθών και παροχής υπηρεσιών για το τεστ ανίχνευσης αντιγό-
νου του κορωνοϊού SARS-CoV-2 µε τη µέθοδο της ταχείας δοκι-
µασίας (rapid test), τροποποιείται ως προς το ανώτατο όριο τιµής
χρέωσης και η περ. β) της παρ. 5 του άρθρου εξηκοστού πέµ-
πτου διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Για τις ανάγκες εφαρµογής του παρόντος και κατά παρέκ-
κλιση κάθε αντίθετης διάταξης καθορίζονται ως ανώτατα όρια
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τιµών πώλησης αγαθών και παροχής υπηρεσιών, µη συνυπολο-
γιζοµένου σε αυτά του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.), τα
ακόλουθα: α) για το τεστ ανίχνευσης αντιγόνου του κορωνοϊού
SARS-CoV-2 µε τη µέθοδο µοριακού ελέγχου (PCR) ως ανώτατο
όριο τιµής χρέωσης παροχής υπηρεσίας (ανάλυση δείγµατος
κ.λπ.) το ποσό των σαράντα ευρώ (40�) και ως ανώτατο όριο
τιµής χρέωσης της δειγµατοληψίας το ποσό των είκοσι ευρώ (20
�), β) για το τεστ ανίχνευσης αντιγόνου του κορωνοϊού SARS-
CoV-2 µε τη µέθοδο της ταχείας δοκιµασίας (rapid test), ως ανώ-
τατο όριο τιµής χρέωσης το ποσό των δέκα ευρώ (10�)
(συµπεριλαµβανοµένης σε αυτήν της αξίας δειγµατοληψίας και
της ανάλυσης δείγµατος).»

Άρθρο 40
Ενίσχυση επιχειρήσεων του πολιτισµού - 

Προσθήκη παρ. 9 στο άρθρο 70 του ν. 4745/2020

1. Στο άρθρο 70 του ν. 4745/2020 (Α’ 214) προστίθεται παρ. 9
ως εξής:

«9. Η οικονοµική ενίσχυση του παρόντος είναι αφορολόγητη,
ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων,
κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκει-
ται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβα-
νοµένης και της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης του άρθρου 43
Α του ν. 4172/2013 (Α’ 167), δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται
µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση και το Δηµό-
σιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά τα-
µεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα.»

2. Η ισχύς της παρ. 1 εκκινεί από την έναρξη ισχύος του άρ-
θρου 70 του ν. 4745/2020.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 41
Έναρξη ισχύος

Οι διατάξεις του παρόντος τίθενται σε ισχύ από τη δηµοσίευσή
του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µε την εξαίρεση:

α) του Κεφαλαίου Δ’ του Μέρους Α’, που τίθενται σε ισχύ εντός
έξι (6) µηνών από τη σύσταση του Μητρώου Διαφάνειας, η οποία
βεβαιώνεται µε διαπιστωτική πράξη του Διοικητή της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας, και 

β) της περ. λε’ της παρ. 1 του άρθρου 20 που τίθεται σε ισχύ
από την 1η.7.2022. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.04’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τετάρτη 8 Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη και β) νοµοθετική ερ-
γασία: 1) µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου
Τροποποίησης της Συµφωνίας για το Πρόγραµµα Συνεργασίας
Διµερούς Αναπτυξιακής Βοήθειας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας
της Αλβανίας, που υπογράφηκε στην Αθήνα, στις 20 Δεκεµβρίου
2001» και 2) µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµφω-
νίας για τη λήξη ισχύος των Διµερών Επενδυτικών Συµφωνιών
µεταξύ των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης», σύµφωνα
µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη.
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